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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΑΝΔΡΕΑΣ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΣ
Υπάρχει και σοβαρός κόσμος…
και δεν είναι λίγοι. Σελ. 4

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
Κόκκινος, κατακόκκινος 
φάκελος. Σελ. 6

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ
Η φιλελεύθερη εθνική παράταξη
- Παρελθόν, παρόν και μέλλον
(μέρος Γ΄). Σελ. 10

ΑΝΔΡΕΑΣ ΘΕΟΔΟΤΟΥ
Μονόδρομος η βιώσιμη 
κινητικότητα. Σελ. 15
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Δημόσιος λόγος
Η εκφορά ευπρεπούς και συγκροτη-
μένου δημόσιου λόγου είναι σημάδι
πολιτικού πολιτισμού και απόδειξη
ικανότητας αντιπαράθεσης επιχει-
ρημάτων. Η καταφυγή, αντιθέτως,
σε ρατσιστικά τσιτάτα και ιταμές λε-
κτικές επιθέσεις δεικνύει την έλλειψη
πρώτον παιδείας και έπειτα δομη-
μένου αντίλογου. Επίσης, οι ίδιοι οι
θεσμοί και τα πρόσωπα που τους εκ-
προσωπούν θα πρέπει να έχουν πάν-
τοτε κατά νου να μην τους εξευτελί-
ζουν, διασύροντάς τους στον «ιππό-
δρομο» των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης. Θα περίμενε λοιπόν κάποιος
ότι όλα τα πρόσωπα που κατέχουν
δημόσια θέση και αξιώματα θα αξίω-
ναν από τους εαυτούς τους να είναι
εγκρατείς και σώφρονες στις δημόσιες
τοποθετήσεις τους, ώστε να μην κα-
ταρρακώνουν το κύρος των θεσμών
που εκπροσωπούν.

Φιλόδοξα και αλλιώτικα από ό,τι σήμερα
ξεκίνησε η «ευρωπαϊκή πρωτοβουλία»,
στην οποία επένδυσε κυρίως επικοινωνιακά
και λιγότερο ουσιαστικά, η κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη. Ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας ζητούσε εδώ και μήνες εμπλοκή
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στο Κυπριακό,
μέσω ανάληψης «συγκεκριμένης πρωτο-
βουλίας», καθώς και διά του διορισμού

μιας «ισχυρής πολιτικής προσωπικότητας»,
επίσης από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Ωστό-
σο, τα αποτελέσματα των επαφών του
Προέδρου Χριστοδουλίδη στις Βρυξέλλες
και στο Βερολίνο κατά κύριο λόγο, ως επί-
σης και στο Παρίσι, καταδεικνύουν ότι η
όποια παρέμβαση της Ε.Ε. θα έχει δύο
πολύ διαφορετικά χαρακτηριστικά από
αυτά που είχε σχηματοποιήσει στο μυαλό

της η κυπριακή κυβέρνηση. Η πρόταση
του Προέδρου όσο και το χρονολόγιο σε
σχέση με την ευόδωσή της αποκτούν εν-
διαφέρουσες, επιμέρους, προσλήψεις. Όχι
μόνο σε σχέση με τις διπλωματικές τις
διαστάσεις αλλά και ως προς τη μεγάλη
εικόνα της πολιτικής –σε σχέση με τη δια-
χείριση του Κυπριακού από το οποίο απου-
σιάζει, πρακτικά εδώ και μια εξαετία, κάθε

προοπτική επανέναρξης των συνομιλιών.
Η δύσκολη εξίσωση ως προς την ευρωπαϊκή
διάσταση της υποβοήθησης των συνομι-
λιών στο Κυπριακό έχει φυσικά και προ-
εκτάσεις πολιτικής τακτικής δεδομένων
τόσο του πολιτικού συνασπισμού που στή-
ριξε τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη προεκλο-
γικά όσο κι αναφορικά με τη διαχείριση
του χρόνου στο Κυπριακό. Σελ. 4, 6

ΕΙΣΒΟΛΗ ΣΤΗΝ ΟΥΚΡΑΝΙΑ

Ο πόλεμος μετά την πτώση του Μπαχμούτ
Τη «στρατηγική των χιλίων δαγκωματιών», έναν ανταρτοπόλεμο, έχουν εξαπολύσει οι Ουκρανοί για να τρελάνουν τη ρωσική αρκούδα
πριν αρχίσει η αντεπίθεση. Με επιχειρήσεις ανταρτοπολέμου στα σύνορα και πλήγματα πυροβολικού και drone βαθιά μέσα στα ρωσικά
εδάφη, οι Ουκρανοί αναγκάζουν τους Ρώσους να διασπείρουν στρατιωτικές δυνάμεις σε ένα τόξο άνω των 1.000 χιλιομέτρων. Ο Ουκρα-
νός Πρόεδρος Βολοντιμίρ Ζελένσκι είναι υποχρεωμένος να προχωρήσει στην αντεπίθεση που από καιρό προετοιμάζει, όσο ρίσκο κι αν
αυτή εμπεριέχει, προκειμένου να αποδείξει, με κάποιες απτές επιτυχίες, ότι η απλόχερη βοήθεια των Δυτικών πιάνει τόπο. Σελ. 21

ΙΣΤΟΡΙΕΣ ΤΗΣ ΔΙΠΛΑΝΗΣ ΠΟΡΤΑΣ

Η Ολγα της Αγίου Ανδρέου
Όταν ξέσπασε ο πόλεμος στην Ουκρανία, η
ρωσικής καταγωγής Όλγα Μελίκ - Καρακό-
ζοβα, βραβευμένη coffee barista, πούλησε
τα πάντα στη Μόσχα και ήρθε με τη σύντροφό

της και τα σκυλιά της στην Κύπρο «για να
ζήσει σε μια κοινωνία ελεύθερη». Η Όλγα
διηγείται τη ζωή της στις «Ιστορίες της Δι-
πλανής Πόρτας». Σελ. 10

ΘΕΑΤΡΟ

Ενσταντανέ 
μιας ζωής

Ο σκηνοθέτης Τάκης Τζαμαργιάς μιλάει στην
«Κ» για την παράσταση «Photograph 51»
της Άννα Ζίγκλερ, που σκηνοθετεί και έρ-
χεται στην Κύπρο, για δύο παραστάσεις
στον ΘΟΚ. Τέχνες, σελ. 4

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Το σινεμά 
δεν πέθανε…

Ο βραβευμένος με τέσσερα Οσκαρ Μεξικανός
κινηματογραφιστής και σεναριογράφος Αλ-
φόνσο Κουαρόν μιλάει διαδικτυακά στην
«Κ» για τους πολύτιμους καρπούς της δι-
δασκαλίας. Τέχνες, σελ. 1

ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣ

Κίνδυνος να
χαθούν πολλά
εκατομμύρια

Τον κώδωνα του κινδύνου για το ενδε-
χόμενο να χαθούν κονδύλια από το Ταμείο
Ανάκαμψης κρούει με δηλώσεις στην
«Κ» κοινοτικός αξιωματούχος, ο οποίος
τόνισε την ανάγκη επιτάχυνσης των δια-
δικασιών, ώστε να εκταμιευθεί το 1,1
δισ. ευρώ. Η Κύπρος έχει φέρει εις πέρας
μόνο 14 ορόσημα από τα 271 που θέτει
το πρόγραμμα. Οικονομική, σελ. 3

ΔΗΣΥ 

Ακροβατώντας 
σε ένα πολιτικό

ναρκοπέδιο 
Ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει
να διαχειριστεί πλέον μία σειρά
κρίσιμων ζητημάτων. Από τον ρόλο
που διεκδικούν οι τέως, την απουσία
της φιλελεύθερης τάσης, μέχρι και
την απουσία της έντονης πολιτικής
κατεύθυνσης. Σελ. 8

ΝΟΜΙΚΗ / ΕΛΕΓΚΤΙΚΗ

Πλήττεται 
η αξιοπιστία
των θεσμών

Ο Αριστος Δαμιανού και ο νομικός
Ρίκκος Μαππουρίδης δείχνουν το
Ανώτατο Δικαστήριο ως το όργανο
που θα θέσει τέλος στην ένταση
στις σχέσεις του γενικού ελεγκτή
με την ηγεσία της Νομικής Υπη-
ρεσίας. Σελ. 7

ΤΟΥΡΚΙΑ

Τι περιμένουν
Eλλάδα, ΗΠΑ 
από Ερντογάν

Οση είναι η βεβαιότητα για το απο-
τέλεσμα στην Τουρκία είναι και η
αβεβαιότητα συμμάχων και αντι-
πάλων του Ερντογάν για το πώς θα
συμπεριφερθεί από αύριο. Οι ΗΠΑ
προετοιμάζονται για όλα τα ενδε-
χόμενα. Σελ. 22, 23

ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΑΠΕΣΤΑΛΜΕΝΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Βαλτώνει η εμπλοκή της Ε.Ε.
Αισιόδοξη η κυβέρνηση, ωστόσο, η πρωτοβουλία δεν εστιάζει στην ουσία του Kυπριακού

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Δεν πρόκειται να
καβαλήσω το καλάμι 

Το μήνυμα ότι η αυτοδυναμία είναι μονόδρομος
στέλνει, μέσω συνέντευξής του στην «Κ», ο Κυριάκος
Μητσοτάκης. Μήνυμα στέλνει και προς τα στελέχη
του, απαιτώντας εκλογική εγρήγορση. Σελ. 18, 19

ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Μόνη με τον πήχυ
της αυτοδυναμίας 

Η στρατηγική της Ν.Δ. για να αποτρέψει τη χαλαρή
ψήφο και το ενδεχόμενο επτακομματικής Βουλής.
Δύο συν ένα ερωτήματα απασχολούν την Πειραιώς
στην τελική ευθεία προς τις νέες εκλογές. Σελ. 16
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΥΟ ΠΡΟΣΩΠΑ: «Αι εν-
τυπώσεις μας από την
χώραν του Χίτλερ συ-
νοψίζονται εις τα εξής:
Μία κυβέρνησις βασι-
ζομένη εις την βίαν
έφθασεν εις την αρχήν
με εν βίαιον πραξικό-
πημα. Διατηρείται με
την βίαν, χρησιμοποι-
ούσα όλα τα μέσα τα

οποία διαθέτει. Επέτυχεν, αληθώς, να δημιουργήση ένα κίνημα της
μάζης, να κινήση την μεσαίαν τάξιν και τα πλέον απηλπισμένα στοι-
χεία της εργατικής τάξεως, με την ελπίδα μιας βελτιώσεως της κατα-
στάσεώς των. Από του σημείου όμως τούτου μέχρις του να λέγεται
ότι ο γερμανικός λαός σύσσωμος ακολουθεί τον “Φύρερ” και την κυ-
βέρνησίν του, είνε, ωρισμένως, μεγάλη υπερβολή. Διότι μέγα μέρος
του γερμανικού λαού ζη ήδη υπό την σκιάν του τρόμου και η χιτλερι-
κή Γερμανία εμφανίζεται ούτω με δύο πρόσωπα».

ΑΓΩΝΙΩΔΕΣ ΕΡΩΤΗΜΑ: Η διεθνής κατάστασις περιεπλάκη τας τε-
λευταίας ημέρας εις βαθμόν ο οποίος ολίγας ελπίδας καταλίπει περί
ταχείας επανόδου εις την αρχικήν αισιοδοξίαν ήτις εξεδηλώθη μετά
το διάγγελμα του Ρούσβελτ και τον λόγον του Χίτλερ. Η Γαλλία διατη-
ρεί ακεραίας τας επιφυλάξεις της διά το Σύμφωνων των τεσσάρων
εφ’ όσον η Διάσκεψις της Γενεύης δεν κάμνει αποδεκτάς τας γαλλι-
κάς απόψεις περί ασφαλείας και διά τον αφοπλισμόν. Ο Πρόεδρος
Ρούσβελτ, κατόπιν των τελευταίων διαφωνιών εις την Γενεύην, προ-
ειδοποιεί ότι αι Ηνωμ. Πολιτείαι θα παύσουν πλέον να ενδιαφέρων-
ται διά τας ευρωπαϊκάς υποθέσεις, η Αγγλία εκδηλώνει ανησυχίας
διά την αιφνιδίαν απόφασιν των Ην. Πολιτειών όπως μη επανέλθουν
ποτέ εις την χρυσήν βάσιν, η δε Παγκόσμιος Διάσκεψις παρέχει ήδη
εκ των προτέρων την εντύπωσιν μιας αποτυχούσης αποπείρας προς
οικονομικήν συνεννόησιν μεταξύ των κρατών. Είναι δυνατόν αυταί αι
δυσχέρειαι να παρακαμφθούν μέχρι της 12ης Ιουνίου; Είναι το αγω-
νιώδες ερώτημα το οποίον συνέχει όλους τους λαούς οι οποίοι ήλπι-
σαν μίαν απαρχήν ευδίας.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
28.5.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Στα χρόνια της αθωότητας, τότε
που οι κήποι μύριζαν γιασεμί, οι άν-
θρωποι έκαναν σιέστα με ανοιχτές
τις εξώπορτες και εμπιστεύονταν το
κλειδί της χώρας στον ιδιοσυγκρα-
σιακό (sic) Σπύρο Κυπριανού, η ψυ-
χαγωγία ήταν μια έννοια ολίγον
φλου. Τσάγια στα σπίτια οι κυρίες,
πιλόττα στα Σωματεία οι κύριοι, στις
ταβέρνες τα σαββατόβραδα και κα-
μιά σειρά στην τηλεόραση για το
τσακίρ κέφι. Στην κλίμακα της πλή-
ξης η Κύπρος κτυπούσε κορυφή.
Τόσο που και η άσκηση παρατηρητι-
κότητας ακόμα –«βρες το λάθος
στην εικόνα»– λειτουργούσε ως αν-
τίδοτο στη βαρεμάρα.

«Βρείτε το λάθος» είπε η Ιουλία,
αναμοχλεύοντας τις γλυκόπικρες
αναμνήσεις κι έθεσε ενώπιον του
καρέ το πρώτο φωτογραφικό τεκ-
μήριο «Emily in Rome». Οι κυρίες
παρατήρησαν με προσοχή την εικό-
να, πλην όμως δεν εντόπισαν κανέ-
να λάθος στο στιλιστικό υπερθέα-
μα. Η φωτογενής σοσιαλιτέ πρώην
υπουργός Πρετ α Πορτέ ήταν
απλώς άψογη. Με αυστηρό φόρε-
μα, διακριτικά κοσμήματα και μια
κομψή στέκα που κράταγε το μαύ-
ρο της πέπλο. «Εδώ κοτζάμ Πριγκί-
πισσα Σαρλίν του Μονακό, όταν συ-
νάντησε τον Πάπα Φραγκίσκο, υπέ-
πεσε σε σφάλμα, αφήνοντας του
ώμους της ακάλυπτους. Ρεσιτάλ
έδωσε πάλι η Έμιλυ!» σχολίασε η
Ευγενία η Καλαμαρού. 

«Βρείτε το λάθος στην εικόνα»
επέμενε η Ιουλία, παρουσιάζοντας
στο καρέ το δεύτερο φωτογραφικό
τεκμήριο: την Ακατονόμαστη να
κρατάει το χέρι του Ποντίφικα, υπό
το χαρωπό βλέμμα του Τσουρούλ-
λη. Με μια όμως σουρεαλιστική λε-
πτομέρεια: To ενσταντανέ δεν λή-
φθηκε σε ιδιωτική ακρόαση αλλά
στην πλατεία του Βατικανού, μαζί
με εκατοντάδες άλλους τουρίστες
οι οποίοι αγόρασαν εισιτήριο (!) για
να συμμετάσχουν στη θρησκευτική
ατραξιόν. «Ποτέ άλλοτε ένα ζεύγος

Κυπραίων, ακόμα και από τον ανυ-
πόληπτο χώρο των σοσιαλιτέ, δεν
βιώνει τη φαντασίωση της σπουδαι-
ότητας κατ’ αυτόν τον γελοίο τρό-
πο» είπε η Ιουλία, και το καρέ βε-
βαίως κατάνευσε σιωπηλά.

«Χαζομάρα πάντως της Έμιλυς…
Αντί να ξοδευτεί τόσο, μπορούσε
να λάβει την ευλογία σχεδόν τζάμ-
πα» είπε η Ιουλία, προβοκάροντας
το καρέ. Κι έπειτα τους έδειξε την
άγια διαφήμιση με τίτλο «Η κάθαρ-
ση της καρδιάς» όπου ο Αρχ. Νεκτά-
ριος Γεωργίου Ηγούμενος Ιεράς
Μονής Οσίου Αββακούμ – Φτερι-
κούδι καλεί το χριστεπώνυμο σε
«Πνευματικό Συναπάντημα» έναντι

του ευτελούς ποσού των δέκα (10)
ευρώ μόνο. 

«Βρείτε το λάθος» επανήλθε η Ιου-
λία, παρουσιάζοντας μια εικόνα
από την επίσκεψη του τέως προ-
έδρου στον Λόφο. Το καρέ δεν πιά-
στηκε αυτή τη φορά αδιάβαστο. Η
φωτογραφία των Αναστασιάδη –
Χριστοδουλίδη είχε γίνει viral,
αφού κάτω από το προεδρικό γρα-
φείο διακρίνεται ένα… τασάκι. «Θα
ήταν μια ακόμα κυπριακή ευρεσιτε-
χνία, αν δεν ήταν κάτι χειρότερο:
καθαρόαιμο κυπριακό χωρκατιλλί-
κι» αποφάνθηκε η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.
«Ενώ αυτό;» ρώτησε ειρωνικά η Ευ-

γενία η Καλαμαρού, αποσπώντας
την προσοχή του καρέ.

Το «αυτό» ήταν ένα φωτογραφικό
τεκμήριο στην αίθουσα του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, όπου ο ευ-
ρωβουλευτής Γιώργος Γεωργίου
ποζάρει δίπλα από τη… φανέλα της
Ομόνοιας, πανηγυρίζοντας το Κύ-
πελλο. « Έλεος πιον» είπε συντε-
τριμμένη η κόκκινη Κουλλίτσα, κα-
θώς δεν άντεχε άλλα κτυπήματα
της μοίρας. «Ακόμα δεν συνήλθαμε
από το σαραντάρι του Μητσοτάκη,
αυτό μας έλειπε…» ψιθύρισε, κα-
θώς διάβασε την ανάρτηση που συ-
νόδευε την επίμαχη φωτογραφία:
«Ναι ρε και από εδώ!». 

Δύο τρόποι υπήρχαν για να σπάσει η
βαρύθυμη ατμόσφαιρα: Ένας νέος
γύρος Gin and Tonic και τα Άπαντα
του Νίκαρου. Για το πρώτο φρόντισε
η Ρωσίδα. Το δεύτερο το ανέλαβε η
Ιουλία… «Έγινε ο κακός χαμός επει-
δή ο Ανδρέας Παπαχαραλάμπους κα-
τήγγειλε στην Επιτροπή Θεσμών της
Βουλής τις παρεμβάσεις του τέως
στο έργο της Επιτροπής Δεοντολο-
γίας και Προστασίας του Αθλητισμού.
Σιγά τα ωά! Λες και τώρα θα την πά-
θουμε τη συγκίνηση για τα ταξίδια
του Αναστασιάδη στις Σεϋχέλλες ή
τις φωνές του επί δικαίων και αδίκων.
Εδώ, μάνα μου, τα νέα είναι άλλα!».

Κι έτσι προχώρησε η χήρα στην κα-

τάθεση του νέου φωτογραφικού
τεκμηρίου υπό τον εύγλωττο τίτλο
«Gym and Tonic». Στην εικόνα ο τέ-
ως Πρόεδρος ποζάρει στο γυμνα-
στήριο, κρατώντας το χέρι της per-
sonal trainer του. «Το πρωί της
Δευτέρας 22 Μαΐου έβαλε τα αθλη-
τικά του και πήγε στη γνωστή γυ-
μνάστρια Χριστίνα Μιχαήλ όπου του
έκανε personal training στη Λεμε-
σό και μετά το τέλος του session πό-
ζαραν μαζί. Η Χριστίνα ανέφερε
στο post της πως είναι το μόνο πρό-
σωπο που μπορεί να αποκαλεί πρό-
εδρο, αναφέροντας πως είναι
σπουδαίος ηγέτης και σπουδαίος
άνθρωπος» διάβασε η Ιουλία το
γλαφυρό ρεπορτάζ, σκορπώντας
απλόχερα χαμόγελα στο καρέ.

Κάποια στιγμή, ακόμα κι αυτή η μονί-
μως υποψιασμένη Ιουλία Παλαιολό-
γου Ουίλσον μπορεί να ξεγελαστεί
και να πιστέψει ότι τα έχει δει όλα.
Αλλά, να που η ζωή στη βραχονησίδα
αποδεικνύεται απρόβλεπτη και πέ-
ραν πάσης πολιτικής φαντασίας.
Έπειτα από μια πρώην υπουργό, η
οποία φαντασιώθηκε ότι ήταν μία από
τις προσωπικότητες που συνάντησαν
τον Πάπα, έναν Πρόεδρο που προ-
σπαθεί να μας ξεγελάσει, κρύβοντας
το τασάκι κάτω από το γραφείο και
ένα βουλευτή που πανηγυρίζει τη νί-
κη της ομάδας του μέσα στην αίθου-
σα του Ευρωκοινοβουλίου, τι μπορεί
αλήθεια να είναι χειρότερο;  

«Τα πεζούνια βαποράκια είναι το
χειρότερο» είπε η Κουλλίτσα και το
καρέ αποφάσισε ότι είχαν νικητή:
τον εξωστρεφή Δήμαρχο Πάφου, ο
οποίος επέστρεψε στις περσινές
του καταγγελίες για διακίνηση ναρ-
κωτικών με ταχυδρομικά περιστέ-
ρια, παρουσιάζοντας και φωτογρα-
φικά τεκμήρια. «Chapeau, Φαίδω-
να!» ήταν η ομόφωνη απόφαση,
κλείνοντας έτσι ένα ακόμα κύκλο
πικάντικων συζητήσεων γύρω από
την πράσινη τσόχα.

Βρες το λάθος

stavros.christodoulou@gmail.com

«Πριγκίπισσα Σαρλίν Vs Κυπραία σοσιαλιτέ πρώην υπουργός Πρετ α Πορτέ, σημειώσατε 2» σχολίασε σκωπτικά η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον.

Το ξεχασμένο τασάκι
Ένα τασάκι με το οποίο ο Αναστα-
σιάδης ήταν συναισθηματικά δεμέ-
νος, διότι το είχε ρίξει σε διάφορες
περιπτώσεις και δεν έσπασε ποτέ,
θεάθηκε τελικά να κρύβεται κάτω
από το προεδρικό γραφείο. Είναι
προφανές πως ενώ το προεδρικό
έχει ενισχυθεί με αισθητικούς, και
όχι μόνο, εντούτοις υστερεί κάπως
στο θέμα καθαρίστριας (και καθαρι-
στή για να είμαστε politically cor-
rect). Και επειδή τα τασάκια είχαν σε
κάποια περίοδο αναχθεί σε σύμβο-
λο του πρώην Προέδρου μας, του
αφιερώνω με πολλή αγάπη τους στί-
χους από το ομώνυμο σουξέ της λαί-
δης Δημητρίου, όχι της Αννίτας, της
Άντζελας: «Στο τασάκι σ’ έχω σβή-
σει, στο ποτήρι σ’ έχω σπάσει, στο
μυαλό μου σ’ έχω κάψει...».

Είπα κάψει και θυμήθηκα τον Καμ-
μένο που δεν έκαψε αρκετά τον Τσί-
πρα σαν συγκυβέρνηση κι έτσι ο
Αλέξης κατάφερε να αυτοπυρπολη-
θεί –σαν άλλη Ελένη Θεοχάρους–
και να κάψει τον ΣΥΡΙΖΑ μόνος του.
Απ’ την άλλη, ο Μητσοτάκης πετά.
Είπα πετά και θυμήθηκα το αερο-
πλάνο που μας δώρισε, το οποίο
ακούγεται πως θα μας κοστίζει σε
συντήρηση και άλλα έξοδα κάποιες
εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ. Ωχ. Φο-
βού τους Δαναούς και δώρα φέρον-
τας. Και μας προέκυψε και Πρό-
εδρος που λατρεύει τα ταξίδια. 

Αλλά δε βαριέσαι, λεφτά υπάρχουν,
που έλεγε και ο αξέχαστος Γιωργά-
κης Παπανδρέου. Τι να γίνεται άρα-

γε αυτή η ψυχή; Επανεκλέγηκε πάν-
τως βουλευτής την Κυριακή, αλλά το
ΠΑΣΟΚ βρίσκεται πια σε άλλα χέρια
και αν ζούσε ο Ανδρέας μια σφαλιά-
ρα σίγουρα θα του την έριχνε. Πόσο
τυχεροί είμαστε όσοι ζήσαμε τον
Ανδρέα με το σύμβολο του σεξ των
80s, τη Δήμητρα. Και κανένας δεν
τόλμησε να παραπονεθεί πώς πήρε
αεροσυνοδό στην κυβέρνηση. Από
την άλλη, είναι και το θέμα του πο-
δοσφαίρου. Ακούεις λένε, το Πολιτι-
στικό Αθλητικό Κέντρο «Καρμιώτισ-
σα», αυτή η ιστορική ομάδα των Πο-

λεμιδιών, έχει λάβει ούτε λίγο ούτε
πολύ έντεκα (11) κόκκινους φακέ-
λους. Και τι έγινε, Γιώργο; Να τους
εκατοστίσει, και δεν είναι μακριά
βέβαια, αν προσθέσουμε τις δια-
χρονικές αποστολές φακέλων στη
συγκεκριμένη ομάδα. 

Από την άλλη, ο κυρ Γιώργος θα πρέ-
πει να λάβει τα συγχαρητήριά μας για
την ευγενή πρωτοβουλία της ΚΟΠ να
προάγει το δημοφιλές πρωτάθλημα
Futsal, επιχορηγώντας τις απευθείας
μεταδόσεις στη Cytavision. Μεταδό-

σεις στο πρωτάθλημα Futsal που μας
πέρασε ήταν όντως υψηλού επιπέ-
δου, αφού γινόντουσαν ως παραγωγή
από την εταιρεία του κυρ Γιώργου, ή
με φιλικές προς αυτήν, που είναι και
στρατηγικός συνεργάτης εδώ και χρό-
νια στις παραγωγές του ημικρατικού
οργανισμού. Κυρ Γιώργος κερνά, κυρ
Γιώργος πίνει. 

Πάντως, αν δω τον γενικό ελεγκτή
να μπαίνει και να ελέγχει την ΚΟΠ,
και ειδικά του «δανεισμούς» που κά-
νει σε ομάδες, θα είναι τα ύστερα
του κόσμου. Αν μάλιστα το πλυντή-
ριο – ΚΟΠ μπει και στο τουίτερ, μέ-
σω Νέας Υόρκης, τότε θα κάνω ένα
τάμα στον Άγιο Γεώργιο τον θαυμα-
τουργό της Αργάκας και θα ανέβω
το βουνό Μακούντα γονατιστός για
το θαύμα του. 

Και, άσχετο αλλά, μιλώντας για τε-
λείες, θυμήθηκα ένα κόμμα, αυτό
του Παπαδάκη. Θα γίνει τελικά; Διό-
τι έχω να του προτείνω τίτλο: ΠΑ-
ΣΟΚ Κύπρου! 

Η influencer πρόεδρος άκουσε μεμ-
ψιμοιρίες καθότι η Πολωνή αξιωμα-
τούχος που προσκάλεσε για να μιλή-
σει στη Βουλή μας παρουσιάστηκε
πολύ αυστηρή όσον αφορά την ει-
σβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία,
αλλά ξέχασε παντελώς την εισβολή
της Τουρκίας και τη συνεχιζόμενη
κατοχή της Κύπρου. Αυτό άφησε μια
γεύση τόσο ξινή που δεν έμενε πε-
ριθώριο ούτε για μια selfie στο In-
stagram. 

Ας ξεκινήσουμε τις έρευνες για το ποδόσφαιρο από εδώ. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Υπάρχει και σοβαρός κόσμος... και δεν είναι λίγοι

Α υτό που με εντυπωσίασε πε-
ρισσότερο στις εκλογές στην
Ελλάδα δεν ήταν το υψηλό

ποσοστό της Νέας Δημοκρατίας,
η διπλάσια διαφορά από τον ΣΥΡΙΖΑ
ή η υψηλή αποχή. Σε μια εποχή
που τείνουμε να πιστέψουμε ότι
είναι απολιτίκ, με υποψήφιους από
το Instagram, στην Ελλάδα σάρω-
σαν προσωπικότητες με αποδε-
δειγμένο έργο, ικανότητες διαχεί-
ρισης των πραγμάτων, σοβαρότητα
και στιβαρότητα. Σίγουρα εξελέ-
γησαν και απολιτίκ ή λαϊκιστές
υποψήφιοι και, παρ’ ολίγον, να μπει
στη Βουλή το κόμμα ΝΙΚΗ που ξε-
κινά τις προεκλογικές του συγκεν-
τρώσεις με προσευχή, υπό το βλέμ-
μα της Παναγίας. Αλλά οι ψηφο-
φόροι αντάμειψαν και την ουσία,
εκεί που πραγματικά υπήρχε. 

Στην Α΄ Αθήνας με τη Νέα Δη-
μοκρατία, στην πρώτη του παρου-
σία σε εκλογές, πρώτος, με σημαν-
τική διαφορά από τον δεύτερο, εξε-
λέγη ο 40χρόνος Κυριάκος Πιερ-
ρακάκης. Οι ψηφοφόροι τον επι-
βράβευσαν για την πορεία ψηφια-
κού μετασχηματισμού της χώρας.

Στον βόρειο τομέα Αθηνών πρώτος
εξελέγη ο 58χρόνος Κωστής Χα-
τζηδάκης. Τα τελευταία χρόνια στο
υπουργείο Εργασίας, μεταξύ άλλων,
πέτυχε μέσω της ψηφιοποίησης,
την επιτάχυνση στην έκδοση συν-
τάξεων που εκκρεμούσαν κατά εκα-
τοντάδες χιλιάδες και για χρόνια
κρατούσαν τους συνταξιούχους
όμηρους της γραφειοκρατίας. Ο
Χατζηδάκης ξεπέρασε τον εκπρό-
σωπο της λαϊκής δεξιάς Άδωνι Γε-
ωργιάδη. Στη ανατολική Αττική,
στην πρώτη της εκλογική αναμέ-
τρηση, πρώτευσε η 47χρόνη υφυ-
πουργός Τουρισμού, Σοφία Ζαχα-
ράκη, ξεπερνώντας το βαρύ χαρτί,
υπουργό Εσωτερικών, Μάκη Βο-
ρίδη. Υπάρχουν κι άλλα παραδείγ-
ματα, αλλά αυτά θεωρώ τα πιο τραν-
ταχτά. Πώς κι έγινε αυτό στην Ελ-
λάδα; Πώς, όχι απλώς επιβίωσαν,
αλλά πρώτευσαν, πρόσωπα με σύγ-
χρονο πολιτικό λόγο, που δεν χαϊ-
δεύει αφτιά, αλλά ούτε αποζητάει
την κόντρα για χάρη της κόντρας
και που είναι περισσότερο γνωστά
από το έργο και την αξιοπιστία
τους παρά από το lifestyle τους ή

τα τηλεοπτικά παράθυρα; 
Μέσα στην παρακμή που βρί-

σκονται τα κόμματα και με τις ιδε-
ολογικές διαφορές να μη φανατί-
ζουν πλέον, το βασικό δίλημμα του
ψηφοφόρου είναι «ποιος θα τα κα-
ταφέρει καλύτερα;». Όχι Νέα Δη-
μοκρατία ή ΣΥΡΙΖΑ, αλλά Μητσο-
τάκης ή Τσίπρας. Και τα καταφέρνει
καλύτερα εκείνη ή εκείνος που
μπορεί να πείσει πραγματικά αξιό-
λογους ανθρώπους –και όχι μόνο
αναγνωρίσιμους– να μπουν στην
πολιτική. Ή, να το δούμε κι αλλιώς,
όση αξιοπιστία έχει μια κομματική

ηγεσία, τόσο αξιόπιστα πρόσωπα
προσελκύει. Αυτό κατάφερε η Νέα
Δημοκρατία. Να δώσει στους ψη-
φοφόρους και αυτές τις επιλογές.
Κρίσιμη διευκρίνηση: Δεν αρκεί
έναν πολιτικό να τον θεωρεί σοβαρό
η οικογένεια, η παρέα ή η αυλή
του. Δεν δουλεύει έτσι. Ο Γιάνης
(με ένα ν) Βαρουφάκης και οι πέριξ
του θεωρούν ότι είναι ο πλέον πο-
λυτάλαντος, αλλά δεν αρκεί.

Προσόντα όπως την αξιοπιστία
και την αποτελεσματικότητα δεν
τα αναδεικνύουν φανταχτερά σλόγ-
καν, πιασάρικες ατάκες ή φιλτρα-
ρισμένες φωτογραφίες. Τα προ-
σόντα οι ψηφοφόροι δεν τα ακούν,
τα βλέπουν. Όπως είδαν τον Βα-
ρουφάκη, όταν ήταν υπουργός Οι-
κονομικών, είδαν και τον Πιερρα-
κάκη ως υπουργό Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης. Αν έχεις παραγάγει
έργο που έχει ωφελήσει την κοι-
νωνία, φαίνεται. Αυτοί που ωφε-
λήθηκαν και οι πέριξ τους το ξέρουν
από πρώτο χέρι. Όπως και αν πραγ-
ματικά νοιάζεσαι για τους συμπο-
λίτες σου, οι πρώτοι που το ξέρουν
είναι αυτοί που σε νιώθουν δίπλα

τους στα δύσκολα. Δεν ξεγελάς τον
καρκινοπαθή και την οικογένειά
του επειδή σε μια πορεία της Europa
Donna πόζαρες χαμογελαστός με
τη ροζ φιγούρα στο χέρι και ανέ-
βασες πρώτος τη φωτογραφία σου
στο Instagram.    

Το θέμα δεν είναι το Instagram
ή το TikTok. Αυτά κομμάτι της ζωής
μας είναι πλέον, ο κυρίαρχος τρόπος
επικοινωνίας, και αν ένας πολιτικός
θέλει να είναι σε επαφή με τον κό-
σμο δεν μπορεί να τα υποτιμά. Είναι
σαν να υποτιμά τους χρήστες, τον
κόσμο. Το θέμα μ’ αυτά τα εργαλεία
είναι όταν ο πολιτικός πάψει να τα
βλέπει γι’ αυτό που είναι, μια πλατ-
φόρμα επικοινωνίας, και αρχίσει
να πολιτεύεται για χάρη των μέσων
κοινωνικής δικτύωσης παρά για
χάρη της κοινωνίας. Όταν αρχίσει
να τα μπερδεύει με την κάλπη και
να μετρά τα likes για ψήφους.

Δεν εξιδανικεύω τον Έλληνα
ψηφοφόρο. Είπαμε, σχεδόν να βά-
λουν στη Βουλή τη ΝΙΚΗ, εξέλεξαν
τον Παύλο Πολάκη του ΣΥΡΙΖΑ και
αν ήταν υποψήφιος, θα ψήφιζαν
και τον Κασιδιάρη. Σ’ ένα εκλογικό

σώμα συνυπάρχουν χρώματα, τά-
σεις, τάξεις, επαγγέλματα, φυλές.
Σ’ αυτό το μωσαϊκό υπάρχουν οι
τοξικοί, οι κομματικοί, οι αντιδρα-
στικοί, οι υπερπατριώτες, οι ρεα-
λιστές και χίλιοι δυο άλλοι. Υπάρχει
όμως και ο σοβαρός κόσμος. Η αθό-
ρυβη πλειοψηφία. Ναι, πιστεύω ότι
είναι πλειοψηφία, διότι εάν δεν
ήταν, η κοινωνία δεν θα λειτουρ-
γούσε. Θα κυβερνούσε το θυμικό
αντί της λογικής. Κι αυτοί, ανεξαρ-
τήτως ιδεολογικής ή άλλης από-
χρωσης, ιεραρχούν πάνω από συν-
θήματα, κόντρες και κούφια λόγια,
τη σταθερότητα, την ασφάλεια,
ένα επαρκώς λειτουργικό και κοι-
νωνικό κράτος και την ανάπτυξη
της χώρας. Αν κάποιος υποψήφιος
τούς πείσει ότι μπορεί να συμβάλει
προς αυτή την κατεύθυνση, θα ση-
κωθούν από τον καναπέ τους και
θα πάνε στην κάλπη. Αν όχι, θα
συνεχίσουν να χαζεύουν στο In-
stagram και το TikTok.

Ο κ. Ανδρέας Χατζηκυριάκου είναι διευ-
θύνων σύμβουλος της «ΓΝΩΡΑ Σύμβου-
λοι Επικοινωνίας».

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Από αλλού ξεκίνησε και αλλού τεί-
νει να καταλήξει η «ευρωπαϊκή
πρωτοβουλία» στην οποία επέν-
δυσε, κυρίως επικοινωνιακά και
λιγότερο ουσιαστικά, ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης. Ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας ζητούσε εδώ και μή-
νες εμπλοκή του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου (και όχι της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής) στο Κυπριακό, μέσω
ανάληψης «συγκεκριμένης πρω-
τοβουλίας», καθώς και διά του διο-
ρισμού μιας «ισχυρής πολιτικής
προσωπικότητας», επίσης από το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Ωστόσο,
τα αποτελέσματα των επαφών του
Προέδρου Χριστοδουλίδη στις
Βρυξέλλες και στο Βερολίνο κατά
κύριο λόγο, ως επίσης και στο Πα-
ρίσι, καταδεικνύουν, όπως πλη-
ροφορούμαστε, ότι η όποια πα-
ρέμβαση της Ε.Ε., εάν και εφόσον
εκδηλωθεί, θα έχει δύο πολύ δια-
φορετικά χαρακτηριστικά από αυ-
τά που είχε σχηματοποιήσει στο
μυαλό της η κυπριακή κυβέρνηση,
παραπέμποντας όσο εύσχημα και
να τεθεί, σε διολίσθηση του σχε-
διασμού της Λευκωσίας: 

• Αφενός και επί της ουσίας,
όπως έλεγε στην «Κ» κοινοτική
πηγή (μετά τη συνάντηση Σολτς-
Χριστοδουλίδη), η όποια ενδεχό-
μενη παρέμβαση της Ε.Ε. «δεν θα
αγγίξει την ουσία του Κυπριακού»,

καθώς όπως σημείωσε «αυτό αφο-
ρά αποκλειστικά στον ΟΗΕ». Εξή-
γησε, ότι η όποια ενδεχόμενη πα-
ρέμβαση της Ε.Ε., «στην παρούσα
φάση, θα μπορούσε να έχει χα-
ρακτήρα ενθάρρυνσης και βολι-
δοσκόπησης και μια μορφή άσκη-
σης επιρροής, προκειμένου τα μέ-
ρη, εάν επιθυμούν, να επιστρέ-
ψουν στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων, τερματίζοντας το αδιέ-
ξοδο». Με άλλα λόγια, η όποια πα-
ρέμβαση της Ε.Ε. θα εξαντλείται
στην ενθάρρυνση των μερών να
δουν τα θετικά μιας λύσης στην
περιοχή και συνεπώς δεν αναμέ-
νεται να αποκτήσει χαρακτήρα
«συγκεκριμένης πρωτοβουλίας»,
έστω και εντός του πλαισίου του
ΟΗΕ, όπως χαρακτηριστικά έλεγε
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης. Δεν
είναι –προφανώς– τυχαίο ότι ο
Καγκελάριος της Γερμανίας Όλαφ
Σολτς απέφυγε να σχολιάσει την
«ευρωπαϊκή πρωτοβουλία», ενώ
όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε, η τήρηση αποστάσεων,
δημοσίως, επί του προκειμένου,
ήταν στοχευμένη. Στο πλαίσιο
αυτό, ο κ. Σολτς, οριοθέτησε τη
λεγόμενη «ευρωπαϊκή πρωτοβου-
λία», αποκλειστικά στο επίπεδο
επανέναρξης της διαδικασίας, λέ-
γοντας ότι «η χώρα μου είναι έτοι-
μη να συμβάλει στην προσπάθεια
αυτή και ως εκ τούτου θα επιθυ-
μούσα το αδιέξοδο της διαπραγ-

ματευτικής διαδικασίας να απο-
κτήσει επιτέλους νέα δυναμική».
Φρόντισε, δε, να διευκρινίσει ότι
ακόμη και αυτό απαιτεί πολιτικό
θάρρος. Πρόσθεσε ότι «θέλουμε
να βοηθήσουμε» και ότι «η Γερ-
μανία είναι έτοιμη να συμβάλει
ώστε όλοι να αποκτήσουν περισ-
σότερη εμπιστοσύνη ο ένας
προς τον άλλο και εάν αυτό είναι

επιθυμητό έχουμε ευχαρίστως τη
διάθεση να στηρίξουμε αυτή τη
διαδικασία διαπραγμάτευσης».
Χωρίς βεβαίως να αναφέρεται
στην ευρωπαϊκή πρωτοβουλία
Χριστοδουλίδη και κυρίως χωρίς
να υιοθετεί την αξιοποίηση ευ-
ρωπαϊκών εργαλείων και ντοσιέ,
προκειμένου να πειθαναγκαστεί

η Τουρκία να λύσει το Κυπριακό.
Όπως τη διασύνδεση του Κυπρια-
κού με την αναβάθμιση της Τε-
λωνειακής Ένωσης της Τουρκίας
ή με την άρση των θεωρήσεων
ευρωπαϊκών διαβατηρίων για
Τούρκους πολίτες, που περιλαμ-
βάνονται μεταξύ των εισηγήσεων
του Προέδρου Χριστοδουλίδη σε
σχέση με την ανάληψη ευρωπαϊ-
κής πρωτοβουλίας. Σημειώνεται
ότι, ανάλογη «προσγείωση» της
ευρωπαϊκής πρωτοβουλίας είχε
καταγραφεί και μετά τις συναν-
τήσεις του Προέδρου Χριστοδου-
λίδη στις Βρυξέλλες. Αν και αρχικά,
κυβερνητικά στελέχη ισχυρίζον-
ταν ότι η προέδρος της Κομισιόν
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ, ήθελαν και
οι δύο διακαώς να υιοθετήσουν
την πρόταση Χριστοδουλίδη (en-
dorse), ως να έριζαν επί του προ-
κειμένου, στη συνέχεια τα ίδια
κυβερνητικά στελέχη παραδέχ-
θηκαν ότι «ο αρχικός ενθουσια-
σμός» γύρω από το ζήτημα, «εξα-
σθένισε». 

• Αφετέρου, εάν και εφόσον
διοριστεί ευρωπαϊκή προσωπι-
κότητα για να διερευνήσει τις δυ-
νατότητες εκδήλωσης παρέμβα-
σης από την Ε.Ε., για επανέναρξη
των συνομιλιών στο Κυπριακό,
η εν λόγω προσωπικότητα θα διο-
ριστεί εκ των πραγμάτων από την

Κομισιόν και όχι από το Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο, στο οποίο επέν-
δυε αρχικά ο Πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης. Το τελευταίο διάστημα
και μετά τις επαφές του στις Βρυ-
ξέλλες, ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας δείχνει να έχει προσαρμοστεί
με τα πραγματικά δεδομένα, κα-
θώς όπως επανειλημμένα έχει δη-
μοσιεύσει η «Κ», το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο ουδέποτε είχε τη δυ-
νατότητα να διορίσει «ισχυρή πο-
λιτική προσωπικότητα» στο Κυ-
πριακό. Κι αυτό γιατί η Συνθήκη
Λειτουργίας της Ε.Ε. ορίζει ρητώς
ότι το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο δύ-
ναται να προβεί σε δύο μόλις διο-
ρισμούς, οι οποίοι αφορούν στο
πρόσωπο του ύπατου Εκπροσώ-
που της Ε.Ε. και στο Κολέγιο των
Επιτρόπων. Κάτι που αφήνει εκτε-
θειμένη τη Λευκωσία, είτε το
αγνοούσε, είτε το γνώριζε, αλλά
επέμενε σε κάτι ανέφικτο, για
προφανείς λόγους εσωτερικής
κατανάλωσης. 

Κοινοτικοί κύκλοι επεσήμαναν
παράλληλα ότι, σε περίπτωση δρο-
μολόγησης διορισμού προσωπι-
κότητας από την Κομισιόν –στο
Κυπριακό– λόγο θα έχει και η τουρ-
κική πλευρά για το πρόσωπο που
θα διορισθεί. Όπως βεβαίως θα
έχει και έναντι οποιασδήποτε εν-
δεχόμενης παρέμβασης εκδηλωθεί
για επανέναρξη της διαδικασίας
επίλυσης του Κυπριακού. 

<<<<<<

Γιατί στις εκλογές
στην Ελλάδα, στην επο-
χή του απολιτίκ, του
λαϊκισμού και του Insta
πρώτευσαν πρόσωπα
περισσότερο γνωστά
από το έργο τους παρά
από το lifestyle τους;

Διολίσθηση της «ευρωπαϊκής
πρωτοβουλίας» 

Ολοένα και μικραίνει το καλάθι της Λευκωσίας.
Άτακτη προσαρμογή στα δεδομένα Βρυξελλών και Βερολίνου 

«Κερδίζουμε
έδαφος» λέει
η κυβέρνηση

Χριστοδουλίδη
Παρά την εξασθένιση της προοπτικής
εκδήλωσης ουσιαστικής ευρωπαϊκής
πρωτοβουλίας στο Κυπριακό, ως επίσης
και του ενδεχομένου διορισμού ισχυ-
ρής πολιτικής προσωπικότητας από
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, η κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη αξιολογεί θετικά τις
εξελίξεις. Σύμφωνα με κυβερνητικούς
κύκλους, μετά τη συνάντηση του Καγ-
κελαρίου Σολτς με τον Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη, η προοπτική ανάληψης
μιας ευρωπαϊκής πρωτοβουλίας «κερ-
δίζει έδαφος». Εκτίμηση η οποία ωστό-
σο φαίνεται να «μπάζει», καθώς όπως
αναφέραμε πιο πάνω, η όποια ευρω-
παϊκή πρωτοβουλία, δεν εστιάζεται
ούτε στην ουσία του Κυπριακού αλλά
ούτε και στην «ποιότητα της λύσης»,
αλλά εξαντλείται σε έναν «χαρακτήρα
παρέμβασης, ενθάρρυνσης και βολι-
δοσκόπησης και μια μορφή άσκησης
επιρροής, προκειμένου τα μέρη, εάν
επιθυμούν, να επιστρέψουν στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων, τερμα-
τίζοντας το αδιέξοδο».

Οι ίδιοι κυβερνητικοί κύκλοι, επέ-
μειναν πάντως ότι «υπήρξε θετική
ανταπόκριση από τη Γερμανία» και
ότι «γενικότερα» αναγνωρίζεται ότι
η πρόταση Χριστοδουλίδη για ανά-
ληψη ουσιαστικής ευρωπαϊκής πρω-
τοβουλίας και για διορισμό ισχυρής
πολιτικής προσωπικότητας από το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, είναι η μονα-
δική εισήγηση που υπάρχει στο τρα-
πέζι για άρση του αδιεξόδου. Όπως
αντιλαμβάνεται η «Κ», η Λευκωσία
θα επιδιώξει να υπάρξει περίληψη αυ-
τής της προοπτικής στα Συμπερά-
σματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου,
για διορισμό πολιτικής προσωπικό-
τητας στο Κυπριακό και για ανάληψη
ρόλου εκ μέρους της Ε.Ε. Κάτι που
όπως μας έλεγε κοινοτική πηγή, στο
Βερολίνο, εάν και εφόσον υλοποιηθεί,
δεν θα ικανοποιεί το αρχικό αφήγημα
της Λευκωσίας, αλλά τις νέες θέσεις
που προβάλλει μετά την προσαρμογή
της στις δυνατότητες της Ε.Ε. Δηλαδή,
όπως εξήγησε «υποθετικά, εάν τα
Συμπεράσματα καταγράψουν μια τέ-
τοια εξέλιξη, θα καθίσταται σαφές ότι
ο διορισμός εκπροσώπου για το Κυ-
πριακό θα γίνει από την Κομισιόν
(σ.σ. και όχι από το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο), ενώ η όποια παρέμβαση της
Ε.Ε. θα είναι υποστηρικτική προς τα
Ηνωμένα Έθνη και δεν θα προσλάβει
καθεστώς πρωτοβουλίας».

Συναφείς πληροφορίες αναφέρουν
ότι στη συνάντηση με τον Όλαφ Σολτς,
όπως και σε αυτήν με τον Εμανουέλ
Μακρόν, ο Νίκος Χριστοδουλίδης ανα-
φέρθηκε σε ονόματα προσωπικοτήτων
που κατά τη γνώμη του θα μπορούσαν
να διοριστούν ως εκπρόσωποι του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου στο Κυπριακό.
Σε αυτά δεν περιλαμβάνεται η Άνγκελα
Μέρκελ, αν και η Λευκωσία αρχικά επε-
δίωκε την εμπλοκή της στο Κυπριακό,
όπως είχε αποκαλύψει η «Κ» στις 12
Μαρτίου και όπως ανέφερε ο Νίκος
Χριστοδουλίδης πριν από μερικές μέρες,
απαντώντας σε ερώτηση της DW. 

Σύμφωνα με κυβερνητικούς κύκλους, μετά τη συνάντηση του Καγκελαρίου Σολτς με τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη, η προοπτική ανάληψης μιας ευρωπαϊκής πρωτο-
βουλίας «κερδίζει έδαφος». Εκτίμηση η οποία ωστόσο φαίνεται να «μπάζει», καθώς η όποια ευρωπαϊκή πρωτοβουλία δεν εστιάζεται ούτε στην ουσία του Κυπριακού. 

<<<<<<

Η όποια παρέμβαση
της Ε.Ε. θα εξαντλείται
στην ενθάρρυνση
των μερών να δουν
τα θετικά μιας λύσης
στην περιοχή και συνε-
πώς δεν αναμένεται να
αποκτήσει χαρακτήρα
«συγκεκριμένης
πρωτοβουλίας».
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Κόκκινος, κατακόκκινος φάκελος 

Σ το προτελευταίο επεισόδιο
της πετυχημένης σειράς «Ted
Lasso», που πραγματεύεται

με έναν έξυπνο και κωμικό τρόπο
τα του ποδοσφαίρου, η πρωταγω-
νίστρια της σειράς, ιδιοκτήτρια της
«Ρίτσμοντ», ομάδας της Premiere
League, απαντά σε όλους τους άλ-
λους ιδιοκτήτες, όταν της πρότειναν
να συμμετάσχει σε ένα νέο πρωτά-
θλημα με πιο ακριβά εισιτήρια και
περισσότερο κέρδος: «Τι νομίζετε
ότι κάνετε; Σταματήστε! Πόσα πε-
ρισσότερα χρήματα χρειάζεστε πια;
Γιατί να σκεφτείτε να στερήσετε
από τον κόσμο κάτι που του είναι
τόσο σημαντικό; Δεν είναι παιχνίδι.
Το ποδόσφαιρο δεν είναι απλώς ένα
παιχνίδι. Είναι από αυτές τις φοβερές
στιγμές όπου νιώθεις χάλια τη μια

στιγμή… και σαν να είναι Χριστού-
γεννα την άλλη. Κάνει τους απλούς
ανθρώπους καλούς ή κακούς ήρωες.
Ο κόσμος αγαπά αυτό το παιχνίδι.
Ο πατέρας μου λάτρεψε αυτό το
παιχνίδι. Και εσείς όλοι το λατρεύατε
κάποτε. Είμαι σίγουρη. Ήξερα ένα
αγοράκι. Από την εργατική τάξη,
στο Ρίτσμοντ. Αγαπούσε τόσο πολύ
το ποδόσφαιρο που έμπαινε κρυφά
στους αγώνες, επειδή η οικογένειά
του δεν είχε χρήματα να αγοράσει
το εισιτήριο. Ένα απόγευμα τον
έπιασαν, και ο υπεύθυνος της ασφά-
λειας τον χαστούκισε και τον πέταξε
κάτω. Αλλά αυτό το μικρό αγοράκι
σηκώθηκε, χαμογέλασε, κλώτσησε
τον φύλακα και έφυγε. Δεν ξαναπήγε
στο γήπεδο, παρά μόνο 25 χρόνια
μετά, όταν μπήκε μέσα και αγόρασε

την ομάδα. Την πρώτη του μέρα ως
ιδιοκτήτης πήγε και βρήκε εκείνον
τον φύλακα και του έδωσε αύξηση
χωρίς καμία εξήγηση. Επειδή έχουμε
αγοράσει τις ομάδες, δεν σημαίνει
ότι μας ανήκουν. Δεν θέλω να συμ-
μετέχω σε κάτι που θα μπορούσε
να καταστρέψει αυτό το υπέροχο
άθλημα. Γιατί δεν θα ήθελα καθόλου
όλα εκείνα τα παιδάκια και οι ενή-
λικες, να χάσουν την επαφή με αυτό
το όμορφο, παθιασμένο κομμάτι
του εαυτού τους». 

Ακούμε αυτές τις μέρες πολλά
για το δικό μας ποδόσφαιρο. Που
επίσης, προφανώς, δεν ανήκει στους
παράγοντες αλλά στον κόσμο. Οι
ομάδες δεν ανήκουν στους ιδιοκτή-
τες, αλλά στους οπαδούς. Και οφεί-
λουμε όλοι, όλοι όσοι δεν έχουμε

το χρήμα να καθοδηγεί τις πράξεις
μας, να κινηθούμε για να δώσουμε
ξανά τη χαρά στους φιλάθλους του
ποδοσφαίρου. Την Τετάρτη στην
Επιτροπή Θεσμών της Βουλής ακού-
στηκαν πολλά. Για 16 κόκκινους
φακέλους που δεν ήταν σε γνώση
όσων έπρεπε να ήταν, για δύο ομάδες
που θα έπρεπε να ήταν διαγραμμένες
από τα μητρώα της ΚΟΠ από το
2020 και πολλά, πολλά αλλά. 

Υπάρχουν δύο θετικές εξελίξεις
από τη συνεδρίαση της Τετάρτης.
Η πρώτη είναι πως η Επιτροπή Δε-
οντολογίας και Προστασίας του
Αθλητισμού ξεκινά αυτεπάγγελτη
έρευνα στην ΚΟΠ. Η δεύτερη, η πο-
λιτική βούληση όλων των βουλευτών
της Επιτροπής Θεσμών για να δο-
θούν όλες οι απαντήσεις από αυτούς

που τις έχουν. Από τη Νομική Υπη-
ρεσία, για το πόσες υποθέσεις ήρθαν
ενώπιόν της από την τέως και νυν
Επιτροπή Προστασίας του Αθλητι-
σμού, πού βρίσκονται αυτές οι υπο-
θέσεις και αν κάποια ή κάποιες πή-
ραν τον δρόμο της Δικαιοσύνης.
Από την ΚΟΠ, για το πόσους κόκ-
κινους φακέλους ήρθαν από την
ΟΥΕΦΑ, αν τους προώθησε όλους
στην αρμόδια επιτροπή. Για τα τη-
λεοπτικά δικαιώματα, για το πώς ει-
σπράττονται και πώς διανέμονται.
Για το ασυμβίβαστο των αθλητικών
παραγόντων, αν υπάρχει και τι έκα-
ναν γι’ αυτό. 

Δεν ξέρω πόσο μεγάλος είναι αυ-
τός ο ασκός. Δεν θέλω να καταδι-
κάσω κανέναν εκ των προτέρων,
ούτε ήμουν ποτέ προσωπικά υπέρ-

μαχος των λαϊκών δικαστηρίων.
Στόχος είναι να επικρατήσει η δια-
φάνεια, να είμαστε όλοι σίγουροι
πως όσοι υπηρετούν το ποδόσφαιρο
και τον αθλητισμό γενικότερα, έχουν
ως πυξίδα τους να δώσουν στον κό-
σμο, στους μικρούς και στους με-
γάλους την καλύτερη επαφή με το
όμορφο, παθιασμένο κομμάτι του
εαυτού τους. Να ασπρίσει, αυτός ο
φάκελος, που σήμερα μπορεί να
είναι κόκκινος, μπορεί να είναι μαύ-
ρος, αλλά σίγουρα δεν είναι άσπρος.
Γιατί το ποδόσφαιρο, δεν είναι απλώς
ένα παιχνίδι. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν στα πρώτα διακαναλικά de-
bates, προεκλογικά, ο τότε υποψή-
φιος και νυν Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης,
έριχνε την πρόταση για ευρωπαϊκή
διαμεσολάβηση –μέσω διορισμού
από την Ε.Ε. μιας πολιτικής προ-
σωπικότητας που θα βοηθούσε
στην επανέναρξη των συνομιλιών–
στο Κυπριακό ο ίδιος επαναλάμ-
βανε, θέτοντας τον πήχη εξαιρετικά
ψηλά, πως κάτι τέτοιο θα μπορούσε
να συμβεί και πριναπό τις τουρκικές
εκλογές, που ήδη από τον Φεβρουά-
ριο γνωρίζαμε πως θα γίνουν στα
μέσα Μαΐου. Τρεις μήνες μετά, και
σήμερα που, εκτός απροόπτου, ο
Ερντογάν θα επανεκλεγεί στον
προεδρικό θώκο της Τουρκίας, κάτι
τέτοιο δεν κατέστη σαφές όχι μόνο
γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση τηρούσε
στάση αναμονής ως προς τις πολύ
σημαντικές, διεθνώς και περιφε-
ρειακά, εκλογές στην Τουρκία, αλλά
και γιατί δεν υπάρχει καμιά κινη-
τικότητα στο Κυπριακό και από τα
Ηνωμένα Έθνη. Την τελευταία μά-
λιστα συνθήκη δείχνει να σταθμίζει
ως ιδιαίτερα σημαντική και η ίδια
η Ευρωπαϊκή Ένωση τόσο σε κο-
ρυφαίο θεσμικό επίπεδο (Συμβούλιο
και Επιτροπή) όσο και σε επίπεδο
κορυφαίων ευρωπαϊκών πρωτευου-
σών –παρά την επί της αρχής στή-
ριξή της, από Παρίσι και Βερολίνο
(και άλλες πρωτεύουσες), προς την
πρόταση της Λευκωσίας. 

Τόσο η ίδια η πρόταση του Προ-
έδρου για ευρωπαϊκή διαμεσολά-
βηση –πάντα εντός πλαισίου του
ΟΗΕ– στο Κυπριακό όσο και το
χρονολόγιο σε σχέση με την ευό-
δωσή της αποκτούν ενδιαφέρουσες
επιμέρους προσλήψεις. Όχι μόνο
σε σχέση με τις διπλωματικές της
διαστάσεις αλλά και ως προς τη με-
γάλη εικόνα της πολιτικής, σε σχέση
με τη διαχείριση του Κυπριακού
από το οποίο απουσιάζει, πρακτικά
εδώ και μια εξαετία, κάθε προοπτική
επανέναρξης των συνομιλιών. 

Η στρατηγική διάσταση
Η πρόταση της Λευκωσίας για

διορισμό από την Ε.Ε. μιας προσω-
πικότητας εγνωσμένου κύρους που
να μπορεί να υποβοηθήσει, εντός
του ορισμένου υπό τον ΟΗΕ πλαι-

σίου της διαπραγμάτευσης, την
επανέναρξη των συνομιλιών είναι
μια φιλόδοξη και, επί της αρχής,
πολύπλοκη πρόταση που ωστόσο
εμπεριέχει μέσα της την εμπειρία
από την τεχνοκρατική εμπλοκή
της Ε.Ε. τη διετία 2015-2017 με
αποκορύφωμα την κορύφωση της
διαδικασίας στο Κραν Μοντανά.
Στρατηγικά απορρέει από την ανά-
γνωση των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων υπό το βάρος τόσο των επι-
μέρους κρίσεων που προέκυψαν
τα τελευταία χρόνια μεταξύ Άγκυ-
ρας και Βρυξελλών όσο και υπό τη

συγκυρία της ρωσικής εισβολής
στην Ουκρανία –που επαναφέρει,
τουλάχιστον στο μυαλό των σχε-
διαστών πολιτικής στη Λευκωσία,
το ζήτημα της εισβολής αλλά και
την πτυχή της επίλυσης μικρότερων
άλυτων διπλωματικών θεμάτων -
όπως το Κυπριακό- καθώς επανα-
σχεδιάζεται στη μεγάλη εικόνα του
διεθνούς συστήματος ολόκληρη η
αρχιτεκτονική ασφάλειας των ευ-
ρωατλαντικών σχέσεων και των
σχέσεων Ρωσίας-Δύσης. Η διασύν-
δεση Τουρκίας – Ε.Ε. με φόντο το
Κυπριακό είναι μια «παλιότερη»
προσέγγιση, η οποία κορυφώθηκε
εξάλλου με το Ελσίνκι, το 1999, και
την απαρχή της ευρωπαϊκής πο-
ρείας της Τουρκίας σε συνδυασμό
με τις συνομιλίες στο Κυπριακό,
την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε.
και την τελική διαμόρφωση του
σχεδίου Ανάν, που αποτέλεσε αν-
τικείμενο συμφωνίας σε μια δια-
πραγμάτευση, στην τελική του εκ-
δοχή. Παράλληλα, ωστόσο, παρα-
μένει μια δύσκολη εξίσωση για σει-
ρά λόγων:

• Ως προς τη θεσμική διάσταση
αναφορικά με το γεγονός πως η

Ε.Ε. δεν διαμεσολαβεί σε υψηλό
επίπεδο σε διαπραγματεύσεις ει-
ρηνευτικών συνομιλιών υπό στενό
ορισμένο, διπλωματικά, πλαίσιο.
Συνεπώς εκτός του ότι πρέπει να
βρεθούν οι όροι εντολής γι’ αυτή
την προσωπικότητα, πράγμα που
αποκάλυψε και η «Κ» σε σχέση με
την αρχική πρόταση για διορισμό
προσωπικότητας από το Συμβούλιο
που μετατράπηκε, ουσιαστικά, σε
όρους εντολής από το Συμβούλιο
προς την Επιτροπή, η διαδικασία
περνάει αναπόφευκτα κι από την
ευρωτουρκική σχέση. 

• Ως προς τη διαπραγματευτική
προέκταση του ως άνω τελευταίου
δεδομένου ότι πρακτικά μπορεί να
επιχειρηθεί η σύζευξη ανισοβαρών,
διαπραγματευτικά, κεφαλαίωνόπως
π.χ. το ζήτημα των θεωρήσεων ει-
σόδου για την Τουρκία ή η Τελω-
νειακή Ένωση έναντι ενός διαμε-
σολαβητή από την Ε.Ε., πτυχή που
αναπόφευκτα βγάζει την Άγκυρα
κερδισμένη από τη διαδικασία.  

• Ως προς την πολιτική πρακτική
και δη το «engineering των συνο-
μιλιών» στο Κυπριακό όπου η Ε.Ε.
–πράγμα που διαφάνηκε πέραν της

δημόσιας διπλωματίας τόσο από
το Παρίσι όσο και από το Βερολί-
νο– όχι μόνο τήρησε αναμονή σε
σχέση με το αποτέλεσμα των εκλο-
γών (σ.σ. εκτός απροόπτου επανε-
κλέγεται σήμερα ο Ερντογάν) αλλά
αναμένει τον ΟΗΕ, καθ’ ύλην αρ-
μόδιο για το Κυπριακό, να διορίσει
ειδικό απεσταλμένο για τις συνο-
μιλίες. 

Η πολιτική τακτική
Η δύσκολη εξίσωση ως προς την

ευρωπαϊκή διάσταση της υποβοή-
θησης των συνομιλιών στο Κυπρια-
κό έχει φυσικά και προεκτάσεις
πολιτικής τακτικής δεδομένων τόσο
του πολιτικού συνασπισμού που
στήριξε τον Πρόεδρο Χριστοδου-
λίδη προεκλογικά (με τα δύο βασικά
κόμματα, ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ, να έχουν
αντίστοιχα σκληρή και απορριπτική
στάση ως προς το πλαίσιο της δι-
ζωνικής/ δικοινοτικής ομοσπονδίας
ως βάσης λύσης) όσο κι αναφορικά
με τη διαχείριση του χρόνου στο
Κυπριακό –που πάντα αποτελεί αν-
τικείμενο μικροπολιτικής κάθε
φορά που αρχίζουν ή σταματούν
οι συνομιλίες. Ο Πρόεδρος Χριστο-

δουλίδης προεκλογικά (όσο και με-
τά) έχει θέσει τρία σημαντικά ποι-
οτικά στοιχεία στο Κυπριακό σε
επίπεδο δημόσιας σφαίρας:

• Ότι δεν θέλει να διαβουλεύεται
για το Κυπριακό στο επίπεδο της
εσωτερικής διαπραγμάτευσης («με-
ταξύ μας διαπραγμάτευση») πτυχή,
επί της αρχής, ορθή δεδομένου ότι
θεωρητικά κάθε ΠτΔ πρέπει να κι-
νείται στο πλαίσιο του συμφωνη-
μένου πλαισίου υπό τον ΟΗΕ και
δεδομένου ότι η Τουρκία μετά το
2017 απορρίπτει τη λύση στη βάση
της ΔΔΟ και κινείται στη λογική
της λύσης δύο κρατών. 

• Πως δεν θα εισέλθει σε ένα
δημόσιο παιχνίδι επίρριψης ευθυ-
νών με την Τουρκία, πτυχή που
δείχνει μάλλον ανακολουθία δεδο-
μένου ότι κάθε Ε/κ πολιτικός επι-
διώκει να μην αναλάβει ευθύνη για
την κατάρρευση των συνομιλιών.
Το «blame-game» αναπόφευκτα
θα τεθεί στο τραπέζι, αν η Τουρκία
δεν συναινέσει σε εμπλοκή της
Ε.Ε. στη διαδικασία ή αν, τελικά,
δεν επανέλθουμε στο τραπέζι των
συνομιλιών ή πόσο μάλλον «στο
σημείο από όπου σταματήσαμε στο
Κραν Μοντανά» που αποτελεί και
αφετηριακή διαπραγματευτική θέ-
ση για τη Λευκωσία και 

• Πως ανεξαρτήτως αποτελέ-
σματος στις τουρκικές εκλογές (σ.σ.
σήμερα) η στάση της Άγκυρας θα
παραμείνει, στο Κυπριακό, η ίδια.
Πτυχή που, πέραν της προσέγγισης
του Κυπριακού ως ζητήματος ασφά-
λειας και θεσφάτου για την τουρ-
κική εξωτερική πολιτική, είναι λαν-
θασμένη μεθοδολογικά ως προς
την ανάλυση: Αν ο διορισμός ευ-
ρωπαϊκής προσωπικότητας –υπό
τον ΟΗΕ– εντάσσει στη μεθοδο-
λογία του «καρότα» προς την Άγ-
κυρα, τότε θα έπρεπε και να σταθ-
μίζει πως με το ένα ή με το άλλο
σενάριο στην Τουρκία η προσέγ-
γιση Βρυξελλών την επόμενη των
εκλογών θα έπρεπε να κομίζει κάτι
καινούργιο, προκειμένου να υπάρ-
χει το περιθώριο για αμοιβαία, επω-
φελή επανεκκίνηση των συνομι-
λιών. Εκτός απροόπτου, η επανε-
κλογή Ερντογάν θα επαναφέρει
τον διάλογο Τουρκίας – Ε.Ε. του-
λάχιστον μέχρι του σημείου που
δεν θα υπάρξουν άμεσα εντάσεις
της περιόδου 2018-2020. 

Στηρίζει τη Λευκωσία η Ε.Ε., αλλά... 
Τη μη κινητικότητα στο Κυπριακό και από τα Ηνωμένα Έθνη σταθμίζουν ως σημαντικό παράγοντα οι ευρωπαϊκοί θεσμοί

Τι να
αναμένουμε

Πέραν της στρατηγικής, της
πολιτικής τακτικής και της διά-
στασης του χρόνου, ο στόχος,
ρεαλιστικά, που η Λευκωσία
έχει θέσει εδράζεται αντικει-
μενικά στο αν στο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο της 23ης-24ης Ιου-
νίου θα υπάρχει στο κείμενο
συμπερασμάτων ξεκάθαρη ανα-
φορά στα συμπεράσματα ως
προς τη μεθοδολογία διορισμού
Ευρωπαίου ειδικού απεσταλ-
μένου –πάντα στο πλαίσιο του
ΟΗΕ– από το Συμβούλιο προς
την επικεφαλής της Κομισιόν,
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. Αυ-
τόν τον πήχη θέτει ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης με την πρό-
τασή του για ενεργότερη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. στη διαδικασία
επανεκκίνησης των συνομι-
λιών, και στις Βρυξέλλες θα
κριθεί αν η Λευκωσία θα πε-
ράσει πάνω ή κάτω από τον εν
λόγω πήχη και η πρωτοβουλία
θα έχει πολιτική επιβιωσιμό-
τητα. Επιπλέον, ακόμη κι αν η
Ε.Ε. διορίσει μια προσωπικό-
τητα εγνωσμένου κύρους σε
αυτόν τον ρόλο η διαδικασία
επανεκκίνησης των συνομιλιών
εμπεριέχει και σειρά ζητημά-
των: Η Ε.Ε. θέλει να δει κινη-
τικότητα από τον γ.γ. του ΟΗΕ
με τον διορισμό ειδικού απε-
σταλμένου. Η Λευκωσία και η
Άγκυρα, για διαφορετικούς λό-
γους και σε διαφορετικό πλαί-
σιο, πρέπει να δείξουν αξιοπι-
στία και καλή θέληση να επα-
νέλθουν στο τραπέζι, ενώ και
η επαναφορά στο τελευταίο
εγκιβωτίζει μια «διαπραγμά-
τευση εντός της διαπραγμά-
τευσης» ως προς τις εκ διαμέ-
τρου αντίθετες αφετηριακές
θέσεις Λευκωσίας και Τουρκο-
κυπρίων. Η επαναφορά στο
τραπέζι των συνομιλιών από
εκεί που έμειναν στο Κραν Μον-
τανά μετά από έξι χρόνια απου-
σίας διαλόγου δεν είναι εύκολη
υπόθεση. Η Ε.Ε. στηρίζει τη
Λευκωσία αλλά, αναπόφευκτα,
υπάρχει κι ένα αλλά.

<<<<<<

Η διασύνδεση Τουρκίας
– Ε.Ε. με φόντο το Κυ-
πριακό είναι μια «παλιό-
τερη» προσέγγιση, η
οποία κορυφώθηκε
με το Ελσίνκι, το 1999,
ωστόσο, παραμένει μια
δύσκολη εξίσωση.

Η δύσκολη εξίσωση ως προς την ευρωπαϊκή διάσταση της υποβοήθησης
των συνομιλιών στο Κυπριακό έχει φυσικά και προεκτάσεις πολιτικής τακτι-
κής δεδομένων τόσο του πολιτικού συνασπισμού που στήριξε τον Πρόεδρο
Χριστοδουλίδη προεκλογικά όσο κι αναφορικά με τη διαχείριση του χρόνου
στο Κυπριακό.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΤΩΝΗ ΤΙΝΗ

Κάθε κυβέρνηση έχει το Βατερλό της

Τ α γραπτά είναι αυτά που μέ-
νουν στο τέλος. Όταν δημό-
σια είχαν εκφραστεί οι φόβοι

πολλών από μας για τις επιλογές
του Νίκου Αναστασιάδη στον θώκο
του υπουργείου Παιδείας, ακόμη
και εμείς που τις εκφράζαμε, δεν
μπορούσαμε να προβλέψουμε το
μέγεθος της αποτυχίας. Αποδει-
κνύοντας, παράλληλα τη σημαν-
τικότητα στη λήψη ορθών αποφά-
σεων στην πολιτική. Ειδικά σε ένα
υπουργείο είναι σημαντικό να προ-
ηγούνται οι πράξεις και μετά να
ακολουθούν τα λόγια. Όταν το κα-
λοκαίρι του 2021 αποφάσιζε την
παραμονή Πρόδρομου Προδρόμου
στο πηδάλιο του υπουργείου Παι-
δείας, ο Νίκος Αναστασιάδης έγρα-
φε την ίδια ώρα μια ακόμη λανθα-
σμένη πολιτική απόφαση. Απόφα-
ση που έμελλε να αποτελέσει το

Βατερλό της δικής του διακυβέρ-
νησης. 

Κατά τη διάρκεια της θητείας
του στο υπουργείο Παιδείας (Δε-
κέμβριος 2019 – Φεβρουάριος 2022)
είναι κοινά παραδεκτό ότι ο Πρό-
δρομος Προδρόμου δεν έχει να επι-
δείξει τίποτα το ιδιαίτερο. Άφησε
πίσω του πολλές εκκρεμότητες, ενώ
αναλώθηκε σε μακροσκελή ευχο-
λόγια και τοποθετήσεις άνευ ουσίας
που απλώς άφηναν τα πράγματα
να διολισθαίνουν ή στην καλύτερη
περίπτωση να παραμείνουν στάσιμα.
Δεν είναι καθόλου υπερβολή να
πούμε ότι τα όποια θετικά, είναι
αποτέλεσμα πιέσεων και πρωτο-
βουλιών διαφόρων φορέων όπως η
ΠΟΕΔ και η ΠΑΔΕΔ ΠΡΩΤΟΠΟΡΙΑ. 

Η αποτυχία της προηγούμενης
κυβέρνησης σε θέματα Παιδείας
είναι ιδιαίτερα εμφανής, όταν συγ-

κριθεί με τη σημερινή κατάσταση.
Μόλις μερικούς μήνες μετά την
αποχώρηση Προδρόμου, αριθμός
σημαντικών θεμάτων βρίσκεται
σε πορεία επίλυσης και αυτό πι-
στώνεται στη νέα υπουργό Παιδείας
(ελπίζουμε να συμβάλει και ο υπουρ-
γός Οικονομικών), σε μια κυβέρ-
νηση που γενικά χαρακτηρίζεται
από πολιτικές μετριότητες (πλην
3-4 εξαιρέσεων). Για αυτό και είναι
ιδιαίτερα σημαντική η κατάλληλη
επιλογή προσώπων… 

Για σκοπούς του παρόντος άρ-
θρου, γίνεται αναφορά σε μερικά
μόνο θέματα που έχουν προχωρή-
σει: 

1. Τετράμηνα: ακόμη περιμένου-
με τις διορθώσεις Προδρόμου σε
ένα σύστημα που φαινόταν ότι πα-
ραπαίει. Το όλο εξεταστικό πλέγμα
στη Μέση Εκπαίδευση άφηνε δυ-

σαρεστημένη τη συντριπτική πλει-
ονότητα των συναδέλφων της Μέ-
σης, τους γονείς και τα παιδιά. Χά-
σιμο πολύτιμου διδακτικού χρόνου,
ταλαιπωρία για μήνες κ.ά. Η πρό-
ταση της κας Αθηνάς Μιχαηλίδου
είναι προς την ορθή κατεύθυνση. 

2. Αγορά Υπηρεσιών στην εκ-
παίδευση: ένα ζήτημα που απα-
σχολεί χιλιάδες εκπαιδευτικούς
φαίνεται να οδεύει, επιτέλους, προς
επίλυση. Είμαστε εν αναμονή της
έγκρισης κονδυλίων από πλευράς
υπουργείου Οικονομικών (ελπίζουμε
να το κάνετε, κ. Κεραυνέ) και της
διασφάλισης της ορθής στελέχωσης
των σχολείων μας (ΔΡΑΣΕ και ΠΟΣ).
Θυμίζουμε ότι τα προηγούμενα
χρόνια, με πρωτοβουλία της ΠΟΕΔ
και της ΠΑΔΕΔ, έγινε κατορθωτό
να μειωθεί το πρόβλημα με την πα-
ραχώρηση συμβάσεων στα ΔΡΑΣΕ,

παρά τα εμπόδια που έθεταν ορι-
σμένοι κύκλοι. 

3. Διοικητικός χρόνος διευθυν-
τικής ομάδας: η νέα υπουργός κα-
τανοεί το πρόβλημα που υπάρχει
στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση και
φαίνεται έτοιμη να βοηθήσει. Για
τον σκοπό αυτό έχει συμφωνήσει
στην ανάγκη παραχώρησης επι-
πλέον διοικητικού χρόνου στη δι-
ευθυντική ομάδα, βάζοντας το πρώ-
το λιθαράκι στην επίλυσή του. Ανα-
μένουμε και τη θετική απόφαση
του υπουργείου Οικονομικών. 

4. Οργανικές θέσεις: και σε αυτό
τον τομέα έγιναν σημαντικά βήματα
και φαίνεται να έχει ωριμάσει η
επίλυση του θέματος. Χαιρόμαστε
ιδιαίτερα γιατί ένα απλό ζήτημα,
χωρίς οικονομικό κόστος, οδεύει
προς μια ικανοποιητική διευθέτηση.
Κάτι που δεν έπραξαν οι προηγού-

μενοι, οι οποίοι μάλιστα είχαν επι-
βαρύνει την κατάσταση με την
απαράδεκτη εκείνη πρόταση για
άμεση κατάργηση καταλόγων... 

Τα υπόλοιπα συμπεράσματα δι-
κά σας. Πράγματα που θα μπορούσε
να πράξει η προηγούμενη ηγεσία
του ΥΠΑΝ αλλά δεν το έκανε. Προ-
τίμησε να παραμείνει αγκυλωμένη
στις δεσμεύσεις της προς αυτούς
που εύστοχα αποκαλούνται «πα-
λαιοεκπαιδευτικό κατεστημένο»,
παρά να βρει λύσεις. Και οι φόβοι
μας επιβεβαιώθηκαν. Είναι για να
επιβεβαιώνεται η δική μου ρήση
ότι «κάθε κυβέρνηση έχει το Βα-
τερλό της, αρκεί να έχει μια ισχυρή
αντιπολίτευση να το αναδεικνύει». 

Oι απόψεις είναι προσωπικές. 

Ο κ. Αντώνης Τινής είναι εκπαιδευτικός.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Την ανάγκη να τερματιστεί το συν-
τομότερο η ένταση που επικρατεί
ανάμεσα σε δύο κορυφαίους θε-
σμούς, Ελεγκτική και Νομική Υπη-
ρεσία, αναδεικνύουν οι Άριστος Δα-
μιανού και Ρίκκος Μαππουρίδης.
Στον απόηχο του νέου επεισοδίου
έντασης μεταξύ του γενικού ελεγκτή
της Δημοκρατίας με την ηγεσία της
Νομικής Υπηρεσίας, οι Άριστος Δα-
μιανού και Ρίκκος Μαππουρίδης
συμφωνούν πως, της κατάστασης
θα πρέπει να επιληφθεί το Ανώτατο
Δικαστήριο, προκειμένου να δοθεί
ένα τέλος στα φαινόμενα αντιπα-
ράθεσης. Ο βουλευτής του ΑΚΕΛ
εστιάζει στις επιπτώσεις της αντι-
παράθεσης, κρούσματα τα οποία
όπως τονίζει «αφαιρούν και δεν προ-
σθέτουν». Ο κ. Δαμιανού πιστεύει
ότι καταγγελίες όπως αυτές του γε-
νικού ελεγκτή θα πρέπει να διερευ-
νώνται τάχιστα προκειμένου να μην
πλήττεται η αξιοπιστία των θεσμών.
Από την άλλη, ο Ρίκκος Μαππουρί-
δης ξεκάθαρα θεωρεί ότι ο χειρισμός
από πλευράς Οδυσσέα Μιχαηλίδη
συνιστά υπέρβαση αρμοδιοτήτων
και ο ίδιος, αν ήταν θιγόμενος θα
προχωρούσε με αναφορά στο Ανώ-
τατο Δικαστήριο κατά του γενικού
ελεγκτή. Ο γνωστός νομικός και με
προϋπηρεσίαστη Νομική Υπηρεσία
θεωρεί πως το κομμάτι των ανακοι-
νώσεων του γενικού ελεγκτή για
την αναστολή ποινικών διώξεων
από πλευράς βοηθού γενικού εισαγ-
γελέα δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητές
του. Ο κ. Μαππουρίδης επικροτεί
την κίνηση του κ. Μιχαηλίδη, εάν
αυτή δεν γινόταν υπό τη θεσμική
ιδιότητά του, όπως διευκρινίζει. Στο
πολιτικό κομμάτι της όλης ιστορίας
ο Άριστος Δαμιανού θεωρεί ότι θα
έπρεπε να είχε εκδηλωθεί παρέμ-
βαση από πλευράς του Προέδρου
της Δημοκρατίας προκειμένου να
περιορισθεί και να τερματισθεί ο
δημόσιος αντίκτυπος.

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ
Βουλευτής ΑΚΕΛ – νομικός

Η αντιπαράθεση
πλήττει

την αξιοπιστία
των θεσμών

–Η συνεχιζόμενη ένταση μεταξύ
γενικού ελεγκτή και ηγεσίας Νο-
μικής Υπηρεσίας τι αντίκτυπο
μπορεί να έχει στο έργο των δύο
θεσμών;

–Οι επιπτώσεις είναι πολλαπλές.
Η πρόδηλη επίπτωση είναι καθαρά
πρακτική. Αναλώνεται σημαντικό
μέρος του χρόνου τους, αντί στην
απρόσκοπτη διεκπεραίωση των
καθηκόντων τους, στη δημόσια ει-
κόνα τους. Αντί οι ανεξάρτητοι
αξιωματούχοι, μακριά από τη δη-
μόσια σφαίρα της δημοσιότητας
να κάνουν τη δουλειά τους αθόρυ-
βα, αντικειμενικά οδηγούνται σε
μια δημόσια αντιπαράθεση διαρ-

κείας. Αυτή η αντιπαράθεση πλήττει
το κύρος των θεσμών αλλά μοιραία
και των φορέων τους, των ατόμων
που είναι επικεφαλής. Τόσο η Νο-
μική Υπηρεσία όσο και η Ελεγκτική
Υπηρεσία έχουν πολύ σημαντική
αποστολή στην Κυπριακή Δημο-
κρατία και όντως καλούνται να
διεκπεραιώσουν σύνθετα και δύ-
σκολα καθήκοντα. Σε αυτά πρέπει
να επικεντρωθούν. Ο ρόλος και η
αποστολή των δύο αυτών ανεξάρ-
τητων θεσμών στην εδραίωση της
χρηστής διοίκησης και του κράτους
δικαίου είναι πολύ σημαντικός. Ού-
τως ή άλλως γίνεται αρκετή και
αξιόλογη δουλειά από τις δύο Υπη-
ρεσίες. Αυτά τα κρούσματα αφαι-
ρούν, δεν προσθέτουν.

–Η αμφισβήτηση από πλευράς
γενικού ελεγκτή αποφάσεων της
ηγεσίας της Νομικής Υπηρεσίας
πλήττει την αξιοπιστία του γενι-
κού εισαγγελέα;

–Δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις
που και εμείς επικρίναμε χειρισμούς
και αποφάσεις του γενικού και του
βοηθού γενικού εισαγγελέα. Πρώτοι
εμείς αναδείξαμε και αμφισβητή-
σαμε, για παράδειγμα, τους χειρι-
σμούς με το μαύρο κατασκοπευτικό
βαν των πρώην Ισραηλινών πρα-
κτόρων, την άρνηση του γενικού
εισαγγελέα να δώσει στη δημοσιό-
τητα πορίσματα κοκ. Όταν αυτό
γίνεται με θεσμικά συγκροτημένο
τρόπο, είναι ένα πράγμα. Όταν,
ωστόσο, λαμβάνει τον χαρακτήρα
της πρόσφατης αντιπαράθεσης
των δύο θεσμών, τότε μιλάμε για
κάτι διαφορετικό. Εξάλλου, στην
πιο πρόσφατη περίπτωση, αν ορθά
αντιλαμβάνομαι από όσα λέχθηκαν
δημόσια, ο γενικός ελεγκτής κα-
τηγορεί τον βοηθό γενικό εισαγ-
γελέα για ενέργειες που εμπίπτουν
στις αρμοδιότητες της Αρχής Δια-
φάνειας. Τέτοιες σοβαρές καταγ-
γελίες διαφθοράς, αφενός πρέπει
να διερευνώνται τάχιστα, διότι όν-
τως πλήττουν την αξιοπιστία των
θεσμών και αφετέρου –εφόσον γί-
νονται– πρέπει να διέπονται από
στοιχειώδεις αρχές δεοντολογίας.
Ούτε να καταδικάζεται εκ προοι-
μίου, ούτε να απαλλάσσεται εκ προ-
οιμίου ο όποιος καταγγελλόμενος.
Ωστόσο, ο κανιβαλισμός που συ-
νήθως συνοδεύει τέτοιες συζητή-
σεις, ιδιαίτερα στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης, δεν είναι υγιές φαινό-
μενο. Και εδώ μιλώ γενικότερα.

–Υπάρχει υπέρβαση αρμοδιοτή-
των από πλευράς γενικού ελεγ-
κτή;

–Στο παρελθόν υπήρξαν περι-
πτώσεις που ο γενικός ελεγκτής
έγινε μέρος συζητήσεων που δεν
θα έπρεπε, ή που αφορούσαν αμι-
γώς πολιτικές διαδικασίες. Η υπέρ-
βαση είναι νομικός όρος με άλλες
προεκτάσεις. Την ίδια ώρα να υπεν-
θυμίσω βέβαια ότι ο γενικός ελεγ-
κτής και η ίδια η Υπηρεσία υπέ-
στησαν έντονο πολιτικό bullying
από την προηγούμενη κυβέρνηση
κατά τρόπο απαράδεκτο και επεμ-
βατικό στις αρμοδιότητές τους.

–Έχει δημιουργηθεί ένα σοβαρό
ζήτημα. Υπάρχει τρόπος για να
επιλυθεί, και αν ναι πώς;

–Σε θεσμικό επίπεδο υπάρχει
τρόπος και αυτή είναι η προσφυγή
στο Ανώτατο Δικαστήριο για να
αποφανθεί ως προς την αμφισβή-
τηση αρμοδιοτήτων. Ωστόσο, αυτή
δεν θα είναι και η καλύτερη εικόνα
για την εύρυθμη λειτουργία των
θεσμών. Το να καλείται δηλαδή ένα
δικαστήριο να αποφασίσει για θέ-
ματα τα οποία, στη δική μου αντί-
ληψη, είναι λυμένα και από το Σύν-
ταγμα και από κείμενες νομοθεσίες
και από την πάγια πρακτική.

–Σε πολιτικό επίπεδο η κυβέρνηση
θα πρέπει να παρέμβει;

–Εκτιμώ ότι ο Πρόεδρος θα έπρε-
πε –αθόρυβα έστω– να προέβαινε
σε ενέργειες για αποπυροδότηση
της κρίσης, δεν λέω καν για εξο-
μάλυνση της κατάστασης. Αντί
τούτου, αφέθηκαν δύο κορυφαίοι
ανεξάρτητοι θεσμοί σε δημόσια
θέα να λέγουν πολύ σοβαρά πράγ-
ματα, τα οποία πλήττουν και το κύ-
ρος των θεσμών και των φορέων
τους, αλλά ακόμα χειρότερα εντεί-
νουν μια γενικότερη κακή εικόνα
που κυριαρχεί στην κοινωνία. Θύμα
αυτής της κατάστασης είναι η κυ-

πριακή Πολιτεία, εξουσίες, αξιω-
ματούχοι, θεσμοί, αφού οι πολίτες
εισπράττουν μια εικόνα ότι υπάρχει
οριζόντια διαπλοκή και διαφθορά
και αυτό επιτείνει την υπαρκτή
απαξίωση. Και η απαξίωση όπως
και η αποστασιοποίηση από τα κοι-
νά, την κοινωνική και πολιτική
δράση, πρώτον, συντηρεί κατε-
στημένα που δεν αλλάζουν χωρίς
διεκδίκηση και δεύτερον, είναι ζη-
μιογόνα σε μια ημικατεχόμενη πα-
τρίδα που χρειάζεται πολιτικοποι-
ημένους και ενεργούς πολίτες.

ΡΙΚΚΟΣ ΜΑΠΠΟΥΡΙΔΗΣ
Νομικός

Υπέρβαση
συνταγματικών
αρμοδιοτήτων

από γεν. ελεγκτή

–Το σκηνικό έντασης μεταξύ γε-
νικού ελεγκτή και ηγεσίας της
Νομικής Υπηρεσίας από νομικής
απόψεως ενδέχεται να επηρεάζει
το έργο του γενικού εισαγγελέα;

–Η Νομική είναι μια ανεξάρτητη
υπηρεσία και αν επηρεαστεί από
πολιτικούς παράγοντες όπως η έν-
ταση με τον γενικό ελεγκτή ή από
παρεμβάσεις που κρίνουν ή σχο-
λιάζουν το έργο της, αυτό θα είναι
σε βάρος της ίδιας της Νομικής
Υπηρεσίας. Από πλευράς γενικού
ελεγκτή θεωρώ ότι οι παρεμβάσεις
του είναι δικαιολογημένες ως προς
τη διερεύνηση του ενδεχόμενου
σοβαρής μορφής φορολογικής πα-
ράβασης, μιας εταιρείας στην οποία
έχουν συμφέροντα, λέει, πρόσωπα
που ασκούν δημόσια επιρροή, δη-
λαδή πολιτικά εκτεθειμένα πρό-

σωπα, έχει πλήρη αρμοδιότητα να
το πράξει, αλλά δεν έχει καμία αρ-
μοδιότητα να το προβάλει προς τα
έξω ως αντικείμενο δημόσιου σχο-
λίου. Ο γενικός ελεγκτής θα έπρεπε,
όπως είπε και ο γενικός εισαγγελέας,
να κάνει τη διερεύνησή του και να
δώσει τα αποτελέσματα εν προκει-
μένω στον Έφορο Φορολογίας. Δεν
έχει όμως ουσία να βγαίνει και να
λέει τι διερευνά προτού ξεκινήσει
η διερεύνηση εκ μέρους του.

–Στο δεύτερο σκέλος, αυτό της
αναστολής ποινικών διώξεων;

–Δεν εμπίπτει καθόλου στις αρ-
μοδιότητες του γενικού ελεγκτή
τη στιγμή μάλιστα που ο ίδιος ανα-
γνωρίζει πως η Νομική Υπηρεσία
δεν εμπίπτει στην αρμοδιότητά
του προς διερεύνηση αλλά απλώς
αναλαμβάνει την ευθύνη να ενη-
μερώνει υπεύθυνα, όπως λέει, και
επίσημα, το κοινό για θέματα που
βλέπουν το φως της δημοσιότητας.
Αυτό δεν είναι αρμοδιότητα του
γενικού ελεγκτή. 

–Συνεπώς το επόμενο θέμα που
προκύπτει ως ερωτηματικό είναι
αν με αυτή τη δημοσιότητα που
δίνεται, πλήττεται η αξιοπιστία
της Νομικής Υπηρεσίας.

–Από τη στιγμή που τίθενται αμ-
φιβολίες από ένα άλλο ανεξάρτητο
αξιωματούχο, είτε αυτές τίθενται
αρμόδια είτε αναρμόδια, στον μέσο
πολίτηδημιουργείταιαμφισβήτηση.
Είναι το ίδιο με το να πεις «εγώ κα-
τηγορήθηκα για ένα αδίκημα και
αθωώθηκα». Δεν θα πάψουν να λένε
είναι αυτός που κατηγορήθηκε και
τον αθώωσαν. Επομένως το γεγονός
της δημοσιοποίησης πριν από την
ύπαρξη αποτελεσμάτων είναι από
μόνο του επιλήψιμο και παραβιάζει
τον Κώδικα Δεοντολογίας που ο

ίδιος γενικός ελεγκτής καθιέρωσε
τον Φεβρουάριο του 2019 και δεν
μπορεί να δικαιολογηθεί με βάση
τον Κώδικα Δημόσιας Διακυβέρνη-
σης, ούτε και με βάση τα πρότυπα
ελέγχου που δημοσίευσε ο Οργα-
νισμός Ανώτατων Ελεγκτικών Ιδρυ-
μάτων. Δεν δικαιολογείται, διότι
εκεί δεν υπάρχει πουθενά υποχρέ-
ωση ή δικαίωμα του γενικού ελεγκτή
να δημοσιεύει τι διερευνά. Έχει
υποχρέωση να τα περιλάβει σε έκ-
θεσή του και να τα στείλει εκεί που
πρέπει. Και αν δει ότι υπάρχει πα-
ράβλεψη, να βγει και να μιλήσει
εκεί που πρέπει. Αλλά δεν μπορεί
να προκαταλαμβάνει την κοινή
γνώμη για το αποτέλεσμα. Αν η
έρευνά του δεν καταλήξει σε θετικό
αποτέλεσμα, ότι διαπράχθηκαν πα-
ραβάσεις, θα ζητήσει συγγνώμη;

–Με την εμπειρία σας ως νομικού,
η συμπεριφορά του γενικού ελεγ-
κτή δικαιολογεί κατάθεση ανα-
φοράς στο Ανώτατο Δικαστήριο
είτε για ανάρμοστη συμπεριφορά
είτε για υπέρβαση αρμοδιοτήτων;

–Το Ανώτατο Δικαστήριο με βά-
ση το Σύνταγμα είναι το αρμόδιο
για να τον ελέγξει. Επομένως, εγώ
θεωρώ, οποιοσδήποτε θιγεί από
συμπεριφορά του γενικού ελεγκτή
που ενδεχομένως να προκύπτει ως
αποτέλεσμα παράνομων ενεργειών
του ή εκτός των αρμοδιοτήτων του,
ενέργειων του, μπορεί να υποβάλει
παράπονα στο Ανώτατο Δικαστήριο.
Εγώ έχω πει τι δεν έπρεπε να πράξει
ο γενικός ελεγκτής και να προχω-
ρήσει σε δημοσιοποίηση και προ-
σβολές άλλων ανεξάρτητων αξιω-
ματούχων. Εάν αυτή η συμπεριφορά
είναι παραβατική θα κριθεί από το
Ανώτατο, εγώ θα το δοκίμαζα.

–Μου λέτε πως ο γενικός και ο
βοηθός γενικός εισαγγελέας θα
πρέπει να προσφύγουν στο Ανώ-
τατο;

–Εάν κρίνουν ότι ο γενικός ελεγ-
κτής τούς θίγει και οι ανακοινώσεις
του βοηθού γενικού εισαγγελέα εί-
ναι πολύ έντονες περί τούτου, τότε
δεν τους απομένει άλλη λύση. Εκτός
εάν για λόγους δημόσιας τάξης
αποφασίσουν να το πράξουν μετά
τη δημοσιοποίηση των πραγματι-
κών αποτελεσμάτων έρευνας. Αλλά
εγώ δεν συναρτώ τη συμπεριφορά
του γενικού ελεγκτή με το αν στο
τέλος το αποτέλεσμα θα είναι θετικό
ή αρνητικό. Την συναρτώ με τη
δημοσιοποίηση αυτής καθαυτής
της πρόθεσής του.

–Περάσατε από τη Νομική Υπη-
ρεσία. Υπήρχε στο παρελθόν ανά-
λογο κλίμα ανάμεσα σε δύο θε-
σμούς;

–Όχι, γιατί οι ανεξάρτητοι θε-
σμοί παρέμεναν και εκ του Συν-
τάγματος και εκ του νόμου ανε-
ξάρτητοι και ουδέποτε ένας ανε-
ξάρτητος θεσμός στρεφόταν εναν-
τίον άλλου. Και αυτό κατοχυρώθηκε
νομοθετικά από το 2002 και ορίζει
πως οι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι
δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες
του γενικού ελεγκτή.

Λύση από Ανώτατο στη κόντρα Θεσμών
Άρ. Δαμιανού και Ρ. Μαππουρίδης τοποθετούνται στο νέο επεισόδιο έντασης μεταξύ γεν. ελεγκτή και Νομικής Υπηρεσίας

<<<<<<

Παρά τις διαφοροποι-
ήσεις που καταγράφον-
ται, τόσο ο Άρ. Δαμιανού
όσο και ο Ρ. Μαππουρί-
δης συμφωνούν πως το
συνεχιζόμενο κλίμα έν-
τασης πλήττει την αξιο-
πιστία των δύο θεσμών.

Την ανάγκη παρέμβασης του Προέδρου της Δημοκρατίας στη διαφορά γενικού ελεγκτή και της ηγεσίας της Νομικής
Υπηρεσίας βάζει στο τραπέζι ο βουλευτής του ΑΚΕΛ Άριστος Δαμιανού, ενώ ο Ρίκκος Μαππουρίδης πιστεύει πως με
τις ενέργειές του ο γενικός ελεγκτής προκαταλαμβάνει την κοινή γνώμη.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τον περασμένο μήνα, ο Ανδρέας
Παπαχαραλάμπους άνοιγε τον ασκό
του Αιόλου, υποστηρίζοντας στο
Legal Matters ότι ο τέως πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Αναστα-
σιάδης τον παρακινούσε να μην
ερευνήσει τον φιλικό Απόλλων-
Καρμιώτισσα, ενώ παράλληλα, μι-
λώντας για την επόμενη μέρα στον
ΔΗΣΥ εξέφραζε την βεβαιότητά
του για την επάρκεια της Αννίτας
Δημητρίου να ηγηθεί του κόμματος
της Δεξιάς. Ο συνδυασμός των δύο
τοποθετήσεων έστειλε σε κάποιους
το μήνυμα πως ο Νίκος Αναστα-
σιάδης έχανε δραστικά την επιρροή
του εντός του κόμματος και πως
στελέχη όχι μόνο άρχισαν να τον
εγκαταλείπουν αλλά και να τον
αδειάζουν δημοσίως. Είχε προηγη-
θεί, άλλωστε, το Παγκύπριο Συνέ-
δριο κατά το οποίο ο Νίκος Ανα-
στασιάδης έτυχε ψυχρής υποδοχής
που ενέτειναν αυτή τη σκέψη αλλά
και η απόφαση του κόμματος –σε
αντίθεση με αυτό που φέρεται να

επιθυμούσε ο Νίκος Αναστασιά-
δης– να επικυρώσει μέσω του συ-
νεδρίου τον αντιπολιτευτικό του
ρόλο.Ήταν όμωςαυτή η νέα σελίδα
που γύριζε το κόμμα υπό την κα-
θοδήγηση της Αννίτας Δημητρίου
ή ένα μεμονωμένο περιστατικό
που θα τύγχανε συχνής αναδίπλω-
σης; Χρειάστηκε να περάσουν λίγες
μόλις μέρες, να ολοκληρωθεί η ηγε-
τική πυραμίδα του ΔΗΣΥ για να
βγει ανακοίνωση-άδειασμα προς
τον Ανδρέα Παπαχαραλάμπους και
πλήρης στήριξη στον Νίκο Ανα-
στασιάδη. Ο Ανδρέας Παπαχαρα-
λάμπους δεν έκρυψε την ενόχλησή
του, ζητώντας από την πρόεδρο
της Βουλής, την οποία λίγες μέρες
προηγουμένως εκθείαζε για τις ηγε-
τικές της ικανότητές, να απομα-
κρύνει από την επιτροπή Θεσμών
στην οποία θα παρίστατο για να
συζητήσει τις καταγγελίες του, τους
συναγερμικούς βουλευτές ως με-
ροληπτικούς. Η μεγάλη εικόνα σε
αυτό το μικρό περιστατικό κατα-
δείκνυε πως παρά τη θέση πως ο
ΔΗΣΥ βρίσκεται πλέον στην αντι-
πολίτευση, το κόμμα θα δυσκολευ-
τεί αρκετά να βρει τους βηματι-
σμούς του, να χαράξει την αντιπο-
λιτευτική του στάση και κυρίως να
καθορίσει την πολιτική του ταυ-
τότητα για μία σειρά λόγων.

• Η ηγεσία Αναστασιάδη – Αβέ-
ρωφ, η ρήξη τους, και σήμερα η
προσπάθεια επιβολής της θέσης
τους, προκάλεσαν με διαφορετικό
τρόπο ο καθένας σοβαρή φθορά
στο κόμμα και δένουν πολλές φορές
τα χέρια της διάδοχης κατάστα-
σης.

• Μία σειρά πρωτοκλασάτων
στελεχών με πολιτικό βάρος βρί-
σκονται επί του παρόντος παρο-
πλισμένοι.

• Η φιλελεύθερη τάση στον ΔΗ-

ΣΥ έχει ηττηθεί μετά τις τελευταίες
εσωκομματικές εκλογές και έχει
επικρατήσει κατά κράτος η συν-
τηρητική τάση. 

• Ο ΔΗΣΥ θέλει να είναι αντι-
πολίτευση, ωστόσο, δεν έχει ξεκά-
θαρη γραμμή για το πώς θα χειριστεί
τα στελέχη που στήριξαν τον Νίκο
Χριστοδουλίδη, ιδιαίτερα ενόψει
δημοτικών εκλογών. 

• Η Αννίτα Δημητρίου, πέραν
του αντιπολιτευτικού ρόλου που
έχει υπογραμμίσει, δεν έχει δώσει
σαφή ένδειξη για το πού θέλει να
πάρει το κόμμα και ποιο είναι το
όραμά της.

Ο διπολισμός
Η επίσκεψη του Νίκου Αναστα-

σιάδη στο Προεδρικό την εβδομάδα
που πέρασε παρουσιάστηκε από
το κυβερνητικό στρατόπεδο ως μία
εθιμοτυπική συνάντηση του τέως,
με τον νυν Πρόεδρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Όσοι διάβαζαν, ωστό-
σο, ανάμεσα από τις γραμμές, θα
διαπίστωναν πως κάθε άλλο από
εθιμοτυπική ήταν. Έστελνε το μή-
νυμα πως ο Νίκος Αναστασιάδης

βρίσκεται στο πλευρό του και εν
πολλοίς υποβοηθητικός, ασχέτως
αν το κόμμα του είχε πάρει σαφή
αντιπολιτευτική θέση. Ήταν εν
πολλοίς αμήχανο, όχι μόνο γιατί
γινόταν εν τω μέσω της προσπά-
θειας του ΔΗΣΥ να ενισχύσει τε-
λευταίως τον αντιπολιτευτικό του
ρόλο στη Βουλή (είχε καταψηφίσει
τον διορισμό Κουρούπη, απέρριψε
το e-kalathi), προκαλώντας τη δυ-
σφορία της κυβέρνησης, γινόταν
και μετά την παρουσία του υπουρ-
γού Εξωτερικών Κωνσταντίνου
Κόμπου στις προπαρασκευαστικές
υπουργικές συναντήσεις με τους
υπουργούς του ΕΛΚ. Λίγες μέρες
μάλιστα αφότου η πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Αννίτα Δημητρίου είχε δια-
μηνύσει μέσω επιστολής προς τον
Μάνφρεντ Βέμπερ ότι οι υπουργοί
της κυβέρνησης Χριστοδουλίδη
δεν θα έπρεπε να είχαν θέση σε
αυτές τις συναντήσεις, δεδομένου
ότι ο ΔΗΣΥ βρίσκεται στην αντι-
πολίτευση. Στάλθηκε λοιπόν το μή-
νυμα πως ο Νίκος Αναστασιάδης
αποτελεί τη γέφυρα μεταξύ ΔΗΣΥ
και Προεδρικού, που προτίθεται

να δώσει λύσεις στις μεταξύ τους
συγκρούσεις και στην ουσία αναι-
ρώντας τις όποιες προσπάθειες
προσπαθεί να καταβάλει η νέα ηγε-
σία για αντιπολιτευτικό ρόλο. Όμως
δεν είναι μόνο οι κινήσεις του Νίκου
Αναστασιάδη που προκαλούν δυ-
σφορία σε στελέχη, αλλά και του
Αβέρωφ Νεοφύτου του οποίου οι
σκέψεις του για δημιουργία ενός
think tank συζητούνται εντόνως,
όπως επίσης και οι συχνές διαφω-
νίες που έχει εντός της κοινοβου-
λευτικής ομάδας για χειρισμούς
της ηγεσίας. Αν και στελέχη ση-
μειώνουν πως η Αννίτα Δημητρίου
δεν έχει κρύψει την ενόχλησή της
για το παιχνίδι επικράτησης, το
οποίο επιχειρείται από τους τέως
και κυρίως από τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου, στην ουσία, όπως σημει-
ώνεται και παρά τα λόγια, ακολουθεί
κατά γράμμα την πολιτική του.
Έχει μάλιστα φροντίσει να διατη-
ρήσει κοντά της στελέχη και στε-
νούς συνεργάτες του Αβέρωφ Νε-
οφύτου. Ενδεικτική η επιλογή της
τέως υπουργού Εμπορίου Νατάσας
Πηλείδου στη γενική διεύθυνση

του κόμματος αλλά και τη διατή-
ρηση –όπως όλα δείχνουν– του εξ
απορρήτων του Αβέρωφ Νεοφύτου,
Γιώργου Γεωργίου στη θέση του
διευθυντή του γραφείου της. Ση-
μαντικό πλέον ρόλο διαδραματίζει
ο νομικός σύμβουλος του ΔΗΣΥ, ο
πρώτος διορισμός που έκανε, Κρις
Τριανταφυλλίδης, ενώ ο μόνος που
δεν ανήκει στο στρατόπεδο Αβέ-
ρωφ, ο οποίος παίζει έναν ενισχυ-
μένο πλέον κομματικό ρόλο είναι
ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος
Νίκος Τορναρίτης. Παρά το ότι είχε
αποκαλυφθεί με την εκλογή της
ένα τεράστιο οικονομικό έλλειμμα
στο κόμμα, η Αννίτα Δημητρίου
δεν έχει επί του παρόντος αγγίξει
το έμμισθο προσωπικό, ούτε έχει
προχωρήσει σε αναδιοργάνωση ή
μελέτη για το τι κάνει ο καθένας
και ιδιαίτερα οι υψηλόμισθοι. Βε-
βαίως αυτό αποτελεί καυτή πατάτα
για κάθε αρχηγό κόμματος. Κανείς
δεν μπήκε ποτέ στη διαδικασία να
προχωρήσει σε αποκοπές ή απο-
λύσεις εκτός από το ΔΗΚΟ, όταν
τέθηκε ζήτημα κακών οικονομικών
και είχε αναπόφευκτα πολιτικές

συνέπειες για τον ίδιο τον Νικόλα
Παπαδόπουλο. 

Τρία κλικ συντηρητικά 
Τυχόν απολύσεις θα αποτελού-

σανένα ακόμη πρόβλημα στο βουνό
που έχει να ανέβει η Αννίτα Δημη-
τρίου. Ήδη έχει να αντιμετωπίσει
το ζήτημα της αποχώρησης από
την πρώτη γραμμή πρωτοκλασάτων
στελεχών που έπαιξαν πρωταγω-
νιστικό ρόλο την τελευταία δεκαετία.
Σύμφωνα με κομματικούς κύκλους,
η ίδια αλλά και οικονομικοί παρά-
γοντες πίεζαν για την υποψηφιότητα
Κωνσταντίνου Πετρίδη ως αναπλη-
ρωτή προέδρου μέχρι και την τε-
λευταία μέρα υποβολής υποψηφιο-
τήτων. Ο ίδιος, όπως και σε λιγότερο
βαθμό ο Χάρης Γεωργιάδης έχουν
κάνει ένα βήμα πίσω, δίνοντας χώρο
στη νέα κατάσταση πραγμάτων.
Ερώτημα είναι πώς θα κινηθούν
άλλα κυβερνητικά στελέχη όπως ο
Νίκος Νουρής, που μένει εκτός εξί-

σωσης αυτή τη στιγμή, η Αναστασία
Ανθούση και ο Πρόδρομος Προ-
δρόμου, ο οποίος είναι ο μόνος που
μέσω της αρθρογραφίας του στην
«Κ» έχει θέσει ζήτημα ιδεολογικής
ταυτότητας του ΔΗΣΥ. Αυτό που
διαπιστώνεται, ωστόσο, επί του πα-
ρόντος, είναι η επικράτηση/εκλογή
στελεχών με πολύ καλές δημόσιες
σχέσεις αλλά μετρημένες πολιτικές
τοποθετήσεις. Τόσο η Αννίτα Δη-
μητρίου όσο και ο αναπληρωτής
πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος ανή-
κουν στη σχολή σκέψης που έχει
ως προτεραιότητα την επαφή με
τη βάση και την αποφυγή λήψης
θέσεων σε κρίσιμα πολιτικά ζητή-
ματα. Για παράδειγμα, η νέα ηγεσία
αποδέχτηκε την επίσκεψη της γε-
νικής εισαγγελίας στη συνεδρία
της κοινοβουλευτικής ομάδας ούτως
ώστε γενικός εισαγγελέας και βοη-
θός να τους εξηγήσουν, ελπίζοντας
να τους πείσουν, για την αυτονομία
του θεσμού τους ώστε να διορίζουν
οι ίδιοι το προσωπικό και όχι η ΕΔΥ.
Κίνηση που θεωρείται εν πολλοίς
παρέμβαση και υπό άλλες συνθήκες
θα έπρεπε να αποφευχθεί.Καθόλου
τυχαία κυρίως η αμηχανία με την
οποία αντιμετώπισε ο ΔΗΣΥ την
πρόταση νόμου που κατέθεσε ο
βουλευτής του ΑΚΕΛ Γιώργος Κου-
κουμάς και οι πιέσεις που δέχτηκε
η συναγερμική ηγεσία από τους ιε-
ρωμένους, προχωρώντας σε τρο-
πολογία που θα τους ικανοποιούσε
όπως επίσης και η σιωπή που τή-
ρησε στους νέους κανονισμούς που
προωθήθηκαν από το υπουργείο
Παιδείας για υποχρεωτικό εκκλη-
σιασμό. Καθόλου τυχαίο καθώς ο
ΔΗΣΥ –βάσει και τον εκλεγμένων
του– φαίνεται να οδηγείται κάποια
βήματα πιο συντηρητικά και θέλει
με αυτόν τον τρόπο να μη δυσαρε-
στήσει το ακροατήριό του. 

<<<<<<

Η παρουσία της Γενικής
Εισαγγελίας στην κοινο-
βουλευτική ομάδα του
ΔΗΣΥ για να πείσουν
τους βουλευτές για την
ανάγκη αυτονόμησης του
θεσμού, άνοιξε ζήτημα
σοβαρών παρεμβάσεων.

<<<<<<

Η ηγεσία του ΔΗΣΥ κι-
νείται σε ένα πιο συντη-
ρητικό πεδίο και αυτό
φάνηκε από τη δυστοκία
που παρουσίασε μπρο-
στά στις πιέσεις των ιε-
ρωμένων για την πρότα-
ση νόμου για ποινικο-
ποίηση των «θεραπειών»
μεταστροφής.

Σε αυτό το πλαίσιο άλλωστε εντάσ-
σεται και η χλιαρή αντίδραση με
την οποία αντιμετωπίστηκε από
τον ΔΗΣΥ η επίθεση του βουλευτή
Ανδρέα Θεμιστοκλέους προς την
Αλεξάνδρα Ατταλίδου. Αίσθηση
προκάλεσε στη φιλελεύθερη τάση
του κόμματος αλλά και σε μέρος
της κοινωνίας, ότι ενώ η Αννίτα
Δημητρίου είχε τύχει σεξιστικών
επιθέσεων στο παρελθόν από συ-
ναδέλφους της, στην περίπτωση
της κας Ατταλίδου απέφυγε –μέχρι
και την Παρασκευή το βράδυ που
γράφεται το κείμενο– να τοποθε-
τηθεί ευθαρσώς.

Ο πρώτος που αντέδρασε και
ζήτησε αποχώρησή του από την
επιτροπή Θεσμών είναι ο βουλευ-
τής Λευκωσίας και ανθυποψήφιος
της Αννίτας Δημητρίου στις απερ-
χόμενες εσωκομματικές εκλογές
Δημήτρης Δημητρίου. Οι κινήσεις
πάντως του κ. Δημητρίου δεν περ-

νούν απαρατήρητες από μερίδα
των συναγερμικών, καθώς μετά
την ήττα του έχει αναλάβει πρω-
τοβουλίες, στέλνοντας το μήνυμα
πως θέλει να αφήσει το δικό του
πολιτικό αποτύπωμα. Είχε επικρίνει
την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη και
τον Νικόλα Παπαδόπουλο για τους
διορισμούς τη στιγμή που η Πιν-
δάρου είχε αποφύγει τους υψηλούς
τόνους –ένας λόγος ίσως να είναι
και το γεγονός ότι και η Αννίτα
Δημητρίου εργοδοτούσε φοιτητή
στη βουλή, ενώ θεωρήθηκε πως
κέρδισε πολιτικούς πόντους βγαί-
νοντας μπροστά στο σκάνδαλο
του κυπριακού ποδοσφαίρου. Στε-
λέχη του κόμματος εκτιμούν πως
η στάση Δημητρίου δεν περνά απα-
ρατήρητη από την Πινδάρου και
θεωρείται αυτή τη στιγμή ο κύριος
εσωκομματικός αντίπαλος, στο εν-
δεχόμενο που η Αννίτα Δημητρίου
αμφισβητηθεί. Η πρώτη μεγάλη

δοκιμασία της νέας ηγεσίας θα εί-
ναι, βεβαίως, η διπλή εκλογική
μάχη των βουλευτικών και δημο-
τικών εκλογών. Το μεγάλο ερώτημα
που εγείρεται είναι πώς και ποιοι
θα συμμετέχουν. Το κόμμα της Δε-
ξιάς έχει διαμηνύσει πως θα είναι
στην αντιπολίτευση, ωστόσο δεν
έχει ξεκαθαρίσει το πώς θα τύχουν
χειρισμού κομματικά στελέχη τα
οποία είχαν στηρίξει τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. Θα αποφευχθεί άραγε
να στηριχθούν δημοτικοί σύμβου-
λοι ή δήμαρχοι που είχαν πάρει
θέση –επίσημα ή ανεπίσημα– με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη ή θα στη-
ριχθούν κάποιοι εξ αυτών χρησι-
μοποιώντας την πολιτική του κλά-
δου ελαίας. Αυτό βεβαίως μπορεί
να έχει αλυσιδωτές αντιδράσεις
ενισχύοντας την εσωστρέφεια κα-
θώς στελέχη που βρέθηκαν από
την αρχή μέχρι τέλους στο πλευρό
του κόμματος θα νιώθουν πως οι

«αποστάτες» τελικώς επιβραβεύον-
ται. Η επόμενη μέρα είναι σίγουρα
μία δύσκολη μέρα για την Αννίτα
Δημητρίου αλλά και για την υπό-
λοιπη ηγεσία, της οποίας το πολι-
τικό βάθος έχει αμφισβητηθεί από
πολλούς εξαρχής. Στοίχημα είναι
αν το επόμενο διάστημα θα κατα-
φέρει να βρει τους πολιτικούς της
βηματισμούς, αν θα καθορίσει τη
στρατηγική με την οποία θα πο-
ρευθεί απαλλασσόμενη από την
πληθωρική ακόμα παρουσία των
τέως, ή αν θα επιχειρήσει να δια-
τηρήσει όλα τα ακροατήρια ικα-
νοποιημένα μέσω της προώθησης
ενός μετριοπαθούς προφίλ και
αγνοώντας πως αυτό μπορεί να
τύγχανε θερμής αποδοχής όσο
ήταν πρόεδρος της Βουλής, όχι
όμως πλέον, φορώντας και το απαι-
τητικό καπέλο της προέδρου ενός
Κόμματος με πολύ σοβαρά και δυ-
σεπούλωτα τραύματα.

Η περίπτωση του Δημήτρη Δημητρίου

Οι κινήσεις του Δημήτρη Δημητρίου, ο οποίος έχει βγει μπροστά σε κρίσιμα
κοινοβουλευτικά ζητήματα, ασκώντας παράλληλα κριτική στην κυβέρνηση,
δεν περνά απαρατήρητη στην Πινδάρου.

Eνα ναρκοπέδιο που
ονομάζεται Συναγερμός

Η νέα ηγεσία προσπαθεί να βρει αμήχανα τον βηματισμό της και
να προσδιορίσει τι σημαίνει η ορολογία υπεύθυνη αντιπολίτευση

Η Αννίτα Δημητρίου αναμένεται το επόμενο διάστημα να δείξει από
την παρουσία της στην προεδρία του κόμματος την πολιτική κατεύθυν-
ση και ταυτότητα που θα δώσει στη νέα εποχή του ΔΗΣΥ.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου έχει ήδη προετοιμάσει πως θα ιδρύσει think
tank για να έχει ρόλο και λόγο στα πολιτικά δρώμενα, ενώ δεν έχει
κρύψει τις διαφωνίες του με χειρισμούς της νέας ηγεσίας.



Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Δυόμισι εβδομάδες μετά την επι-
στολή της Αννίτας Δημητρίου (ημε-
ρομηνίας 4 Μαΐου), με την οποία η
πρόεδρος του ΔΗΣΥ εξέφραζε στον
Μάνφρεντ Βέμπερ τη δυσαρέσκεια
της ίδιας και του κόμματος για την
πρόθεση υπουργών της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη να συμμετέχουν σε
προπαρασκευαστικές υπουργικές
συναντήσεις του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος, ο επίσημος λογα-
ριασμός της ευρωπαϊκής ομάδας
στο Twitter ανέβαζε φωτογραφία
(22 Μαΐου) από μια τέτοια συνάν-
τηση στην οποία συμμετείχε ο ΥΠΕΞ
Κωνσταντίνος Κόμπος πριν από το
Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων.
Λίγες μέρες μετά το Συμβούλιο Εξω-
τερικών Υποθέσεων, τα μηνύματα
από την Πινδάρου, καθώς και από
τη Rue du Commerce στις Βρυξέλ-
λες, όπου βρίσκονται τα γραφεία
του ΕΛΚ, ήταν πως η παραδοξότητα
αυτή οφείλεται στο ότι οι προσκλή-
σεις προς τους υπουργούς για συμ-
μετοχή στην προπαρασκευαστική
συνάντηση στάλθηκαν πριν απο-
σταλεί, ή παραληφθεί, η επιστολή
της κα Δημητρίου την οποία απο-
κάλυψε η «Κ» στις 14/5.

Τη στιγμή όμως που η Πινδάρου
θεωρεί το θέμα λήξαν, μετά τα μη-
νύματα που στάλθηκαν με διάφο-
ρους τρόπους στον Πρόεδρο του
ΕΛΚ αλλά και στον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας, το ίδιο το ΕΛΚ ανα-
ζητεί συμβιβαστική λύση. Το ζη-
τούμενο για το ΕΛΚ είναι να ικα-
νοποιούνται τόσο οι ανάγκες της
εσωτερικής πολιτικής στην Κύπρο,
όσο και η πρόθεση Χριστοδουλίδη
να βρίσκεται σε συντονισμό με το
ΕΛΚ. Το ενδιαφέρον του ΕΛΚ απο-
δίδεται όχι μόνο στην ανάγκη να
μη χάσει ακόμα μία από τις 27
έδρες στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο,
αλλά και στο ειδικό ενδιαφέρον
που έχει η Κύπρος ως συνομιλητής
για τα ευρωτουρκικά και τη δια-
χείριση της μετανάστευσης. Ειδικά
εν όψει της επικείμενης προσπά-
θειας επανακαθορισμού των σχέ-
σεων με την Άγκυρα ανεξάρτητα
από το ποιος θα εκλεγεί στην τουρ-
κική προεδρία.

Ισορροπίες και όρια
Για τον επίσημο ΔΗΣΥ παραμέ-

νει κόκκινη γραμμή η όποια συμ-
μετοχή υπουργών της σημερινής
κυβέρνησης σε συναντήσεις του
ΕΛΚ, ακόμα και αν πρόκειται για
υπουργούς που σχετίζονται με το
κόμμα. Ακόμα και η κυβέρνηση να
θέλει συνεργασία με τον ΔΗΣΥ, η
απόφαση του κόμματος να βρίσκε-
ται στην αντιπολίτευση έχει κλει-
δώσει, άφησε να νοηθεί στέλεχος

στην «Κ». Το ερώτημα είναι αν μπο-
ρεί να υπάρξει κάποια φόρμουλα
που να διασφαλίζει επαφές και συν-
τονισμό μεταξύ ΕΛΚ και κυπριακής
κυβέρνησης κατά τρόπο που να
μην υπερβαίνει τα όρια που έθεσε
η Αννίτα Δημητρίου. Συνομιλητές
της «Κ» στις Βρυξέλλες (και στη
Λευκωσία) αναγνωρίζουν από τη
μία την ανάγκη του ΔΗΣΥ να δια-
χωρίσει τη θέση του ως αντιπολί-
τευση τόσο στην Κύπρο όσο και
εσωκομματικά, όμως επιμένουν
πως η συμμετοχή της Κύπρου σε
συγκεκριμένες συζητήσεις έχει
προστιθέμενη αξία και για τη χώρα

και για το ίδιο το ΕΛΚ, το οποίο
θέλει να αποτρέψει στροφή της κυ-
πριακής κυβέρνησης προς την ομά-
δα του Εμανουέλ Μακρόν (Renew).

Ενδεικτική για το κατά πόσο
οι επιστολές, τα τηλεφωνήματα
και οι επαφές έχουν εξομαλύνει
την κατάσταση θα είναι η επόμενη
σύνοδος του Συμβουλίου Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων στο Λουξεμ-
βούργο στις 8 - 9 Ιουνίου στην
οποία θα συμμετέχει ο υπουργός
Εσωτερικών Κωνσταντίνος Ιωάν-
νου. Ο κ. Ιωάννου ήταν ένας από
τους δύο υπουργούς, μαζί με τον
κ. Κόμπο, που είχαν εκφράσει πρό-

θεση να επιδιώξουν συμμετοχή
τους στις προπαρασκευαστικές
συναντήσεις του ΕΛΚ.

Ξεκάθαρα αντιπολίτευση
Υπενθυμίζεται πως στην επι-

στολή της η κα Δημητρίου τόνιζε
ότι το κόμμα βρίσκεται πλέον στην
αντιπολίτευση, και υπογράμμιζε
πως «ως κόμμα έχουμε δείξει πολύ
καλή πίστη και υπερβήκαμε εαυ-
τόν» με την αποδοχή πως ο ΠτΔ
θα συμμετέχει ως παρατηρητής
στις προπαρασκευαστικές συνό-
δους των αρχηγών κρατών και κυ-
βερνήσεων του ΕΛΚ πριν τις συ-

νόδους του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου. Στην ίδια επιστολή η κα Δη-
μητρίου είχε σημειώσει πως «στο
πνεύμα της εξαιρετικής και δια-
χρονικής μας συνεργασίας είμαι
σίγουρη ότι θα συμφωνήσουμε σε
ένα πολύ συγκεκριμένο πλαίσιο
αναφορικά με αυτό το ζήτημα».

Η αναφορά αυτή μπορεί να ανα-
γνωσθεί ως διάθεση για διευθέτηση
που να ικανοποιεί όλες τις πλευρές,
αν και από τον ΔΗΣΥ θεωρείται ότι
η συμμετοχή του ΠτΔ σε συναν-
τήσεις σε επίπεδο αρχηγών κρατών
αποτελεί συντονισμό σε αρκούντως
υψηλό επίπεδο ώστε να είναι αχρεί-
αστη η συμμετοχή υπουργών σε
προπαρασκευαστικές συναντήσεις.
Οι ίδιες πηγές τονίζουν πως ο όποιος
συντονισμός πρέπει να γίνεται βά-
σει δεδηλωμένων πολιτικών θέσε-
ων, και πως δεν μπορεί μία κυβέρ-
νηση να συνεργάζεται με διάφορες
πολιτικές ομάδες κατά επίσημο
τρόπο ανάλογα με το θέμα.

Το μπαλάκι στο ΕΛΚ
Η αποστολή προσκλήσεων για

προπαρασκευαστικές συναντήσεις
των υπουργών που εντάσσονται
στην ομάδα της ΕΛΚ είναι αρμο-
διότητα του ίδιου του κόμματος
της ευρωπαϊκής κεντροδεξιάς και
αφορά μόνο ορισμένες υπουργικές
συνόδους που θεωρούνται ειδικής
σημασίας για τους στόχους του. Εξ
όσων αντιλαμβάνεται η «Κ», η πρό-
σκληση στάλθηκε στον υπουργό
Εξωτερικών καθώς οι Βρυξέλλες
είχαν ενδείξεις για την πρόθεση
του ίδιου και του υπουργού Εσω-
τερικών να συμμετάσχουν.

Από τις Βρυξέλλες θεωρήθηκε
πως σε αυτά τα σοβαρά ζητήματα
θα μπορούσε να υπάρξει συντονι-
σμός και γι’ αυτό η επιστολή Δη-
μητρίου προκάλεσε αναστάτωση,
καθώς και λόγω του ότι αναγκάζει
το ΕΛΚ να ισορροπήσει μεταξύ κυ-
βέρνησης και ΔΗΣΥ. Διατηρεί, πα-
ράλληλα, ανοιχτά τα ερωτήματα
για το πώς χειρίζεται το ίδιο το ευ-
ρωπαϊκό κόμμα την κυπριακή πα-
ραδοξότητα της πρόθεσης του κ.
Χριστοδουλίδη για ένταξη/ συσχε-
τισμό με το ΕΛΚ παρά το γεγονός
πως στηρίζεται από κόμματα που
ανήκουν στους σοσιαλδημοκράτες
και το Renew.

Υπενθυμίζεται πως, αρχικά ο
Αβέρωφ Νεοφύτου είχε διαφωνήσει
έντονα με τη συμμετοχή Χριστο-
δουλίδη στις όποιες συναντήσεις
του ΕΛΚ, και πως η φόρμουλα η
οποία εφαρμόστηκε για συμμετοχή
του ΠτΔ στις συνόδους ως παρα-
τηρητή ήταν αποτέλεσμα πιέσεων
και από τον κ. Βέμπερ προς τον κ.
Νεοφύτου. Αυτή είναι και η υπέρ-
βαση στην οποία αναφέρεται η κα
Δημητρίου στην επιστολή της.
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Ε νας από τους σημαντικότε-
ρους φιλοσόφους του περα-
σμένου αιώνα, ιδιαίτερα στους

κόλπους της μαρξιστικής Αριστεράς
ήταν ο Αντόνιο Γκράμσι. Ο Γκράμσι
έφερε μια σειρά από καινοτομίες
στη μαρξιστική σκέψη και σε με-
γάλο βαθμό προχώρησε ένα βήμα
παραπέρα κομμάτια της μαρξιστι-
κής θεωρίας που ο ίδιος ο Μαρξ
δεν είχε αναπτύξει όσο ήταν ακόμα
εν ζωή. Κάποια βασικά κομμάτια
της θεώρησης του Γκράμσι μάς
βοηθούν, κατά την άποψή μου, να
εξαγάγουμε συμπεράσματα για τον
πολιτικό σεισμό της περασμένης
Κυριακής, όπως πολύ σωστά απο-
κάλεσε ο Κυριάκος Μητσοτάκης
τη νίκη του στις ελληνικές εκλογές
της 21ης Μαΐου.

Η πρώτη καινοτομία του Γκράμσι
αφορούσε την οντολογία της μαρ-
ξιστικής φιλοσοφίας, με απλά λόγια
το ποιοι είναι οι παίκτες πάνω στους
οποίους εδράζεται η θεωρία. Στην
κλασική μαρξιστική θεωρεία ο Μαρξ
μιλούσε κυρίως για αντιμαχόμενες
οικονομικές και κοινωνικές τάξεις.
Ο Γκράμσι διαφώνησε εν μέρει, κα-
θώς αυτό που έβλεπε στην Ιταλία
και τη Βρετανία του μεσοπολέμου
ήταν αρκετά μέλη της εργατικής
τάξης να συμπράττουν με ανώτερα
κοινωνικά και οικονομικά στρώματα
εναντίον του Κομουνιστικού Κόμ-
ματος και της ευρύτερης Αριστεράς.
Εισηγήθηκε μια τροποποίηση λέ-
γοντας πως στην ουσία σε βιομη-
χανοποιημένες κοινωνίες η άρχουσα
τάξη, η «μπουρζουαζία» μπορούσε
να συγκροτήσει μπλοκ με μέλη δια-

φορετικών τάξεων, δημιουργώντας
μια ευρεία συναίνεση, διαιωνίζοντας
έτσι το καπιταλιστικό σύστημα.

Αυτή η συναίνεση δεν ήταν μόνο
δημιούργημα βίας ή φόβου αλλά
στηριζόταν στη βάση υλικών κι-
νήτρων, όπως τη δημιουργία κά-
ποιας μορφής κοινωνικού κράτους
ή σε χώρες με αντιπροσωπευτικά
συστήματα τη διεύρυνση της ψή-
φου και στα κατώτερα κοινωνικά
στρώματα. Ταυτοχρόνως, βασικό
συστατικό ήταν και η δημιουργία
συναίνεσης μέσω ιδεολογιών που
νομιμοποιούν το σύστημα και την
εξουσία της άρχουσας τάξης. Τέ-
τοιες ιδεολογίες είναι κατ’ εξοχήν
στα μάτια του Μαρξισμού είναι ο
εθνικισμός και η θρησκεία.

Με βάση τα πιο πάνω μπορούμε
να επιχειρήσουμε μια ανάγνωση
του αποτελέσματος των εκλογών
της περασμένης Κυριακής. Η Νέα
Δημοκρατία και η διακυβέρνηση
επένδυσε πάνω σε ένα μπλοκ δυ-
νάμεων με κοινά ιδεολογικά χαρα-
κτηριστικά στην οποία τα εξοπλι-
στικά προγράμματα, ή η δημιουργία
πανεπιστημιακής αστυνομίας, τα
push backs, αλλά και το επιτυχη-
μένο αφήγημα της οικονομικής
ανάπτυξης ενίσχυαν και διατηρού-
σαν τη βάση που οδήγησε τη Νέα
Δημοκρατία στην εξουσία το 2019.
Η στήριξη των πολιτικών της κυ-
βέρνησης από ένα μηντιακό σύ-
στημα το οποίο στήριζε με μερικές
ελάχιστες εξαιρέσεις τον Πρωθυ-
πουργό βοηθούσε την κυβέρνηση
να περάσει τη γραμμή της.

Στη συνέχεια, και σε αντίθεση,

με το κόμμα της αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης η Νέα Δημοκρατία
μπορούσε να στηριχτεί σε σημαν-
τικά κομμάτια του οικονομικού κε-
φαλαίου της χώρας, μέρος του οποί-
ου στηρίχτηκε με ευνοϊκές τροπο-

λογίες. Για παράδειγμα, η τροπο-
λογία για τη φορολόγηση των υπερ-
κερδών των διυλιστηρίων που επι-
τρέπει ιδιαίτερα μειωμένο συντε-
λεστή γύρω στο 30%, ενώ η συνή-
θης πρακτική σε χώρες της Ευρώ-
πης είναι για φορολόγηση κοντά
στο 90%. Εάν πληρούνται κάποιες
προϋποθέσεις τότε η φορολόγηση
των υπερκερδών μπορεί να απο-
φευχθεί πλήρως. 

Επίσης, πολιτικές όπως η αύξηση
των συντάξεων, το foodpass, το
fuelpass αλλά και μεγέθυνση της
τουριστικής σεζόν επέτρεψαν στην

κυβέρνηση να προσελκύσει ψη-
φοφόρους και από την αντιπολί-
τευση παρά τα σκάνδαλα που έφε-
ραν τη σφραγίδα του Μαξίμου όπως
ήταν οι παρακολουθήσεις αλλά και
της τραγικής κακοδιαχείρισης που
οδήγησε στην απώλεια ζωών σε
Εύβοια και Τέμπη.

Ουσιαστικά, η Νέα Δημοκρατία
δεν επέλεξε πολιτικές που θα απω-
θούσαν τους παραδοσιακούς της
ψηφοφόρους, ενώ οι όποιες συγ-
κρούσεις υπήρξαν, πλην ελαχίστων
εξαιρέσεων, αφορούσαν κομμάτια
του πληθυσμού τα οποία ούτως ή
άλλως δεν θα ψήφιζαν το κόμμα
του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Στον αντίποδα η αξιωματική
αντιπολίτευση όχι μόνο δεν μπό-
ρεσε να οικοδομήσει ένα αντίπαλο
μπλοκ δυνάμεων αλλά ουσιαστικά
συνετρίβη. Η κυριότερη αίτια,
κατά την άποψη του γράφοντος,
ήταν η απουσία εναλλακτικής πρό-
τασης διακυβέρνησης στα τέσσερα
χρόνια που πέρασε ως αξιωματική
αντιπολίτευση. Στηρίχτηκε κατά
κύριο λόγο στην κριτική παρά
στην πρόταση.

Κυρίως όμως o ΣΥΡΙΖΑ έδειξε
να μην αποδέχεται ότι είναι πλέον
ένα κόμμα το οποίο είναι συστη-
μικό, έχοντας απωλέσει τα ριζο-
σπαστικά του χαρακτηριστικά στα
χρόνια της διακυβέρνησής του.
Στο κομμάτι της εξωτερικής πολι-
τικής για παράδειγμα δεν μπορεί
να πείσει για τη ριζοσπαστικότητά
του, όταν ακολούθησε ίσως την
πιο φιλοαμερικανική εξωτερική
πολιτική της μεταπολίτευσης με

τη λύση του Μακεδονικού, το οποίο
επέτρεψε τη διεύρυνση του ΝΑΤΟ
στα Βαλκάνια. Δεν μπορεί για πα-
ράδειγμα να γίνει πιστευτό, όταν
η ιδιωτικοποίηση της αγοράς ενέρ-
γειας έγινε επί των ημερών του.

Το αποτέλεσμα ήταν να χάσει
μέρος του ριζοσπαστικού του ακρο-
ατηρίου, πράγμα λογικό, αλλά ταυ-
τοχρόνως δεν μπορούσε να πείσει
και αρκετούς κεντρώους ψηφοφό-
ρους να συνταχτούν μαζί του. Οι
αλλοπρόσαλλές κινήσεις στις πε-
ριπτώσεις Πολάκη, στην ένταξη
του Ευάγγελου Αντώναρου στα ψη-
φοδέλτια του κόμματος, στην κα-
ρατόμηση Κατρούγκαλου δεν απο-
τελούν αιτία αλλά σύμπτωμα του
ηγετικού ελλείμματος στις τάξεις
του ΣΥΡΙΖΑ, κάτι το οποίο αφορά
κυρίως τον Αλέξη Τσίπρα αλλά όχι
μόνο αυτόν.

Συνοψίζοντας, δεν είμαι σίγου-
ρος εάν στα γραφεία της Νέας Δη-
μοκρατίας στην Πειραιώς υπάρχουν
κάπου τα «Τετράδια της φυλακής»,
αλλά η στρατηγική του κόμματος
θα μπορούσε σε ένα παράλληλο
σύμπαν να ήταν επηρεασμένη από
τα θεωρητικά εργαλεία του Γκράμσι.
Αντιθέτως, οι σύντροφοι στην Κου-
μουνδούρου μάλλον έχουν ξεχάσει
τις νουθεσίες του Ιταλού κουμου-
νιστή, επιτρέποντας στη Δεξιά να
ενισχύσει περαιτέρω την ηγεμονία
της στην πολιτική και κοινωνική
πραγματικότητα της χώρας.

Ο κ. Αλέξανδρος Ζαχαριάδης είναι υπο-
ψήφιος διδάκτωρ Διεθνών Σχέσεων στο
London School of Economics.

Η εκλογική νίκη της Νέας Δημοκρατίας με τα μάτια του Αντόνιο Γκράμσι
ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗ

<<<<<<<

Για τον επίσημο ΔΗΣΥ
παραμένει κόκκινη
γραμμή η όποια συμμε-
τοχή υπουργών της 
σημερινής κυβέρνησης
σε συναντήσεις του ΕΛΚ,
ακόμα και αν πρόκειται
για υπουργούς που 
σχετίζονται με το κόμμα.

O ΣΥΡΙΖΑ έδειξε να μην αποδέχεται ότι είναι πλέον ένα κόμμα το οποίο είναι
συστημικό, έχοντας απωλέσει τα ριζοσπαστικά του χαρακτηριστικά στα χρό-
νια της διακυβέρνησής του.

<<<<<<<

H Νέα Δημοκρατία 
δεν επέλεξε πολιτικές
που θα απωθούσαν 
τους παραδοσιακούς 
της ψηφοφόρους.

Ψάχνουν φόρμουλα 
για υπουργούς

Σε διελκυστίνδα μεταξύ του Προεδρικού και του αντιπολιτευόμενου 
ΔΗΣΥ το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα

Η επιστολή της κας Αννίτας Δημητρίου προκάλεσε αναστάτωση,  λόγω του ότι αναγκάζει το ΕΛΚ να ισορροπήσει μεταξύ κυβέρνησης και ΔΗΣΥ.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ

Η φιλελεύθερη εθνική παράταξη - Παρελθόν, παρόν και μέλλον (μέρος Γ΄)

Ε νατη σκέψη είναι ότι δεν πρό-
κειται, όμως, μόνο για ανά-
γνωση της Ιστορίας. Πρόκει-

ται για βασικό πρόταγμα στρατη-
γικής και για πολιτική νοοτροπία:
Κύπρος και Ελλάδα πάμε μαζί. 

Έτσι οδηγήθηκε η παράταξη
και στη στρατηγική ανάγνωση ενός
«ενιαίου αμυντικού δόγματος» (δια-
κυβέρνηση Κληρίδη), σε πλήρη
διάσταση με την αποσχιστική κα-
κεντρέχεια και την ηττοπάθεια του
«ξιπετσισμένου κουρκουτά» (του
κ. Χριστόφια). Είναι δυνατό σήμερα,
στο όνομα μιας «λύσης», να προ-
τείνονται κατά καιρούς οι πιο αλ-
λοπρόσαλλες ενέργειες –μέχρι και
η «παρά πολιτική φύσιν» συμπό-
ρευση με το ΑΚΕΛ; Μπορεί κάποιοι
να ολισθαίνουν σε εθνομηδενιστι-
κές, «νεοκυπριακές» αντιλήψεις
και άλλες νεόκοπες «αιρέσεις»; 

Αστέρευτη πολιτική κληρονομιά
αυτής της παράταξης είναι η πο-
λιτική συνείδηση του ελληνικού
λαού μας που είδε τον ερχομό της
Ελληνικής Μεραρχίας ως δικαίωση
του ελληνισμού στην Κύπρο και
ως λύτρωση. Είναι η πολιτική συ-
νείδηση και η εντιμότητα όσων
αγανακτισμένοι είδαν τοπικά συμ-
φέροντα να προφασίζονται το ΝΑ-
ΤΟ για να μην ενωθεί η Κύπρος με
την Ελλάδα. Όλα αυτά έχουν βε-

βαίως συνέπειες και προεκτάσεις
στη σημερινή εποχή και πολιτι-
κή… Πολιτευόμενοι, τις συναισθα-
νόμαστε; 

Μια δέκατη σκέψη, κεντρική,
είναι ότι με τη λύση επιδιώκουμε,
πολύ σωστά, να εξασφαλίσουμε
την επιβίωση και τη συνέχεια του
ελληνισμού στην Κύπρο. Όπως το
υπογράμμιζαν πάντα ο ΔΗΣΥ και
ο Γλαύκος Κληρίδης. Επιβίωση,
προκοπή και μέλλον, μέσα σε συν-
θήκες όμως ασφάλειας, ελευθερίας
και δημοκρατίας. Δεν νοείται δη-
λαδή ως «λύση» κάποια διευθέτηση
που είτε δεν θα είναι δημοκρατική
και θα όζει «ρατσιστικής λογικής»,
είτε θα θέτει εκποδών την ασφάλεια
των Ελλήνων της Κύπρου (εγγυή-
σεις, επεμβατικά κ.λπ.). 

Δεν γίνεται στον δρόμο για την
αναζήτηση λύσης να ξεχνάμε ότι
μιλάμε στο όνομα του ελληνισμού
της Κύπρου. 

Αν, όμως, με τη λύση του Κυ-
πριακού επιδιώκουμε να διεκδική-
σουμε το παρόν και το μέλλον του
ελληνισμού σε αυτόν τον τόπο (που
η ιστορική συνέχεια ανέδειξε ως
τόπο ελληνικό) δεν γίνεται την ίδια
ώρα, για τις ανάγκες, λέει, της λύσης,
να αρνηθούμε ουσιαστικά ή και να
ξεχνάμε ότι είμαστε Έλληνες. Δεν
έχει νόημα για την εξυπηρέτηση

οποιασδήποτε σκοπιμότητας να
λειτουργούμε πολιτικά με άλλους
τρόπους. Το ΑΚΕΛ δεν ενδιαφέρε-
ται. Ναι, από το 1926 και το 1941
κάτι άλλο ήθελαν. Από εμάς, λοιπόν,
εξαρτάται.

Από εμάς και από ένα τόξο άλλων
πολιτικών δυνάμεων που μαζί μπο-
ρεί να αντιπροσωπεύουμε περίπου
δύο τρίτα, αν όχι μέχρι και τρία τέ-
ταρτα των πολιτών (γι’ αυτό και
πρέπει –ειρήσθω εν παρόδω– να
επιστρέψουμε σε πολιτικές προ-

σεγγίσεις που δυνητικά ανοίγουν
δρόμους προεδρικής πλειοψηφίας).

Μια ενδέκατη –κρίσιμη– θέση,
έχει να κάνει ειδικά με τη λύση του
Κυπριακού και την απελευθέρωση.
Επειδή πάντα θα τείνει να κυριαρχεί
στο πολιτικό σκηνικό, αν και ίσως
όχι πια και στα ίδια τα κριτήρια
των πολιτών, θα πρέπει να λειτουρ-
γήσουμε και ορθολογικά και με πο-
λιτική εντιμότητα. 

Μπορεί να ακολουθούμε συνε-
χώς την πεπατημένη ρητορική, να
αναμασάμε δίκην μονολόγου αυτό
που περιγράφηκε ως «λύση» και
να αγνοούμε την πραγματικότητα
που έχουμε μπροστά μας; Μπορεί
να αγνοούμε ότι εκείνος με τον
οποίο θεωρείται ότι θα κάνουμε
συμφωνία, αφού κατ’ αρχάς –με
την ισχύ και τον εκβιασμό της κα-
τοχής– έχει επιβάλει την επιλογή
του (δικοινοτική, διζωνική ομο-
σπονδία), στο μεταξύ την έχει εγ-
καταλείψει επιτακτικά και την απορ-
ρίπτει συλλήβδην; Μπορεί να κά-
νουμε ότι δεν καταλαβαίνουμε; Τι
να εννοούμε άραγε; Ότι θα κάνουμε
εκείνη τη λύση χωρίς την Τουρκία;
Ότι θα την «επιβάλουμε» στην
Τουρκία; 

Είναι δυνατό να μην παρακο-
λουθούμε την τακτική διαδοχικών
παγιδεύσεων και εξαναγκαστικών

μετατοπίσεων που μας έχει επιβάλει
η Τουρκία, από την εποχή του Νιχάτ
Ερίμ, φτάνοντας σήμερα στη νέα
θρασύτατη επινόηση της «κυριαρ-
χικής ισότητας»; Δεν ελέγχουμε
πια ούτε αυτόν τον λογισμό μας; 

Όσο συνεχώς αναλωνόμαστε
σε διπλωματικές μαραθώνιες πε-
ριπλανήσεις, ανάμεσα σε δαιδάλους
και λαβυρίνθους, με παραγράφους
και υποπαραγράφους, ο κόσμος
δεν παρακολουθεί ούτε και πιστεύει.
Δεν μπορεί να εμπνέεται από μια
καθαρά ακυρόλεκτη πολιτική, ενώ
όχι μόνο τα κατοχικά δεδομένα
εδραιώνονται, εμπεδώνονται και
επεκτείνονται ακόμα, αλλά ζούμε
καθημερινά επιδρομικές εξάρσεις
της Τουρκίας. Πρέπει να μας απα-
σχολήσει σοβαρά και με βαθύτερη
μελέτη και βάσανο. Να επαναλαμ-
βάνουμε μηχανικά την ίδια «κα-
θιερωμένη» ρητορική, δεν μπορεί
πάντως να θεωρηθεί ως άξια λόγου
πολιτική... 

Ενώ πρέπει να λάβουμε σοβαρά
υπόψη και κάτι που εμφανίζεται
ως «χάσμα γενεών». Μπορεί οι πα-
λαιότεροι και με προσωπική εμπει-
ρία και συναισθηματική σύνδεση
με τους τόπους και τα δραματικά
γεγονότα του τελευταίου μισού αι-
ώνα, να βρίσκουν ακόμα οριακά
κάποιο νόημα σε αυτή τη «ρητο-

ρική-ευχολόγιο». Αυτό όμως δεν
συμβαίνει με τους νεότερους οι
οποίοι, λογικά, απομακρύνονται.
Κλείνουν τα αφτιά τους οι νεότεροι,
αφού αυτό που ακούν δεν βγάζει
νόημα ή δεν έχει συνοχή. Αυτοί,
όμως, οι νεότεροι είναι ολοένα και
περισσότεροι… 

Στη βάση αυτής της πολιτικής
φυσιογνωμίας του, ο Δημοκρατικός
Συναγερμός οφείλει σήμερα να αρ-
θρώσει καίριο πολιτικό λόγο για
τη χώρα μας και μια έγκυρη, όσο
και καθαρή, εθνική στρατηγική για
τον ελληνισμό της. Δηλαδή για το
σπίτι μας, για την πίστη μας και
τη γλώσσα μας, τις ιδέες και τις
αξίες μας, τα παιδιά και την ελπίδα
μας για τη ζωή και την προκοπή
μας μέσα στον κόσμο, μέσα στη
μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια. Λόγο
που να ξεκινά από το έρεισμα και
την υπόθεση του ελληνισμού της
Κύπρου και μετά να επεκτείνεται
σε όλα τα άλλα. Να υπερασπιστούμε
και να συνεχίσουμε τα όσα έχτισε
η παράταξή μας ως προς τον εθνικό
γεω-στρατηγικό προσανατολισμό
και σχεδιασμό, μαζί με την Ελλάδα.
Να συνεχίσουμε και να τα αναβαθ-
μίσουμε. Ρητά και χωρίς αναστολές. 

Ο κ. Πρόδρομος Προδρόμου είναι τέως
υπουργός Παιδείας.

Tου ΠΑΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Παρά τη διαχρονική οπτική ρύπαν-
ση με τις πανάσχημες πινακίδες
και τα βέβηλα αυτοκίνητα, μια ευ-
χάριστη κινητικότητα παρατηρείται
το τελευταίο διάστημα στην ιστο-
ρική οδό Αγίου Ανδρέου της Λεμε-
σού, με παλιά μαγαζιά να αποκτούν
ξανά ζωή, αλλά και νέα να ξεφυ-
τρώνουν. Στη γωνία με Ανεξαρτη-
σίας, στο ντιζαϊνάτο Wagmi, με τη
στενόμακρη πορτοκαλί στοά και
τη λιμνούλα, στο βάθος, με τα νού-
φαρα, μιλώντας μας ελληνικά, η
ρωσικής καταγωγής, Όλγα, μας
υποδέχεται ευγενικά. Η Olga Melik
- Karakozova, όπως είναι το πλήρες
της ονοματεπώνυμο, μετακόμισε
από τη Μόσχα στην Κύπρο πέρυσι
«για να ζήσει σε μια κοινωνία ελεύ-
θερη». 

«Ευτυχώς που
δεν πήγα Αμερική»

«Η σημερινή μου γυναίκα» μάς
λέει η βραβευμένη coffee barista
«είχε, αρκετά χρόνια πριν, ερωτευτεί
την Κύπρο. Όταν γνωριστήκαμε
και της είπα ότι ήθελα να φύγω
από τη Ρωσία, μου είπε ότι ήξερε
πού να πάμε. Άρχισε να με φέρνει
στο νησί, δύο, με τρεις, περίπου,
φορές τον χρόνο και να μου δείχνει
τα κατατόπια. Θυμάμαι να ποδη-
λατούμε, να κολυμπάμε, τέτοια
πράγματα». Κάποια στιγμή, συμ-
πληρώνει η Όλγα, άρχισε να ψάχνει
και η ίδια στη Λεμεσό ένα μέρος
να νοικιάσει, για να ανοίξει το δικό
της μαγαζί, καθώς για είκοσι και
πλέον χρόνια ασχολείται με τον
καφέ επαγγελματικά. «Το αρχικό
πλάνο ήταν να πηγαινοερχόμαστε
από τη Ρωσία στην Κύπρο, μέχρι
να δούμε πώς θα εξελιχθεί η κατά-
σταση και αναλόγως να πράξουμε.
Όταν όμως άρχισε ο πόλεμος στην
Ουκρανία, αποφασίσαμε να που-
λήσουμε αμέσως ό,τι είχαμε στη
Ρωσία, να πάρουμε τα σκυλιά μας
και τα ποδήλατά μας και να εγκα-
τασταθούμε μονίμως στην Κύπρο».
Πίσω στο σήμερα, έναν και κάτι
χρόνο μετά τη μετακόμιση, η Όλγα
αισθάνεται βαθιά ανακούφιση και
ικανοποίηση από την απόφασή
της να μετακομίσει στην Κύπρο.
«Ξέρετε», μας λέει, «μόλις επέστρε-
ψα από τις ΗΠΑ, όπου είχα πάει
για να συμμετάσχω σε ένα coffee
expo. Λίγο πριν από την πανδημία
και συγκεκριμένα το 2019, είχα
πάει ξανά στην Αμερική και η πραγ-
ματικότητα είναι πως ήταν κάπως
το μεγάλο μου όνειρο να ζήσω εκεί.
Τώρα, όμως, αφού έχει μεσολαβήσει

μια πανδημία και ένας πόλεμος,
διαπιστώνω ότι τελικά πολύ καλά
έκανα που δεν πήγα Αμερική και
ήρθα στην Κύπρο!».

Ποιότητα ζωής 

Αναφορικά με τον δεσμό με τη
σημερινή της γυναίκα, αυτός, μας
εξηγεί η Όλγα, επισημοποιήθηκε
στην Κύπρο, αφού στη Ρωσία ο γά-
μος ή έστω το σύμφωνο συμβίωσης
μεταξύ ομόφυλων ζευγαριών δεν
επιτρέπεται ούτε για αστείο. «Πα-
ρόλο που η οικογένειά μου και όλοι
γύρω μου, στη Μόσχα, γνώριζαν
ότι είμαι γκέι και είχα την πεποί-
θηση ότι ζούσα μια καλή ζωή εκεί,
τώρα, μετά από δώδεκα μήνες στην
Κύπρο, συνειδητοποιώ ότι δεν θέλω

ποτέ να επιστρέψω σε εκείνη τη
ψευδαίσθηση της άνεσης που νό-
μιζα ότι είχα», αναφέρει. Μπορεί
στην Κύπρο, προσθέτει, να μην
έχουμε ακόμη, ως λοάτκι άτομα εν-
τελώς ισότιμα δικαιώματα, «συγ-
κριτικά όμως με τη Ρωσία η διαφορά
είναι τεράστια».

Επιπλέον, ο καιρός και το κλίμα
της Κύπρου έχει αποδειχθεί ζήτημα
κομβικής σημασίας για την ίδια.
«Να ξυπνάς κάθε πρωί με ηλιοφά-
νεια, είναι κάτι το απερίγραπτο»
σημειώνει χαρακτηριστικά. «Σε
βοηθά να έχεις παραγωγικότητα
και καλή διάθεση». Στη Ρωσία, σύμ-
φωνα με την Όλγα, ποτέ δεν γνω-
ρίζεις τι θα σου ξημερώσει κι αυτό
είναι κάτι που μπορεί να σου προ-
καλέσει τρομερή ανασφάλεια. «Αυ-
τό ισχύει και για τα ανθρώπινα δι-
καιώματα. Τα μίντια που έκαναν
αντιπολίτευση οδηγήθηκαν σε κλεί-
σιμο, άνθρωποι συλλαμβάνονταν,

δεν είχαμε δικαίωμα να διαδηλώ-
σουμε, ήμασταν από παντού πε-
ριορισμένοι». 

Σχέση με τον καφέ

Η σχέση της Όλγας με τον καφέ
άρχισε από τότε που ήταν 18 ετών,
όταν είχε αρχίσει να εργάζεται ως
barista σε καφετέρια της Μόσχας.
Αφού κατάφερε να διακριθεί τέσ-
σερις φορές σε εθνικούς διαγωνι-
σμούς της Ρωσίας, άρχισε να ταξι-
δεύει, συμμετέχοντας σε διεθνή
events. Σταδιακά κατέληξε πως
ήθελε να ασχοληθεί με το λεγόμενο

δίκαιο εμπόριο (fair trade) του καφέ,
που είναι ένα οργανωμένο, διεθνές
κοινωνικό κίνημα, το οποίο μάχεται
ενάντια στην αποικιοκρατική προ-
σέγγιση και ως στόχο έχει να βοηθά
τους παραγωγούς στις αναπτυσ-
σόμενες χώρες. «Η εμπειρία μου
με την προμήθεια καλού καφέ απευ-
θείας από τις χώρες που τον παρά-
γουν είναι κάτι που το εφαρμόζω
τώρα, κι εδώ, στο Wagmi. Συνερ-
γάζομαι, συγκεκριμένα, με παρα-
γωγούς στη Βραζιλία, στο Ελ Σαλ-
βαδόρ και στην Κένυα, με τους
οποίους έχω απευθείας σχέση. Βα-
σικά πληρώνουμε ό,τι μας ζητήσει

ο παραγωγός, μια προσέγγιση για
την οποία αγωνίζομαι, καθότι πι-
στεύω ότι αν έχεις έναν επαγγελ-
ματία παραγωγό με τον οποίο συ-
νεργάζεσαι, τότε απλά δεν είναι
δίκαιο να του υποδεικνύεις εσύ τα
χρήματα που προτίθεσαι να δια-
θέσεις».

Πολυπολιτισμικότητα
και ρωσική κοινότητα

Ενδιαφέρον παρουσιάζει η άπο-
ψη της Όλγας για την πολυπολιτι-
σμικότητα στην Κύπρο. «Είναι από
τα πράγματα που απολαμβάνουμε

πολύ στο νησί», μας λέει, αναφέ-
ροντας κιόλας ότι σε πρόσφατη
επίσκεψή της στην Αθήνα διαπί-
στωσε ότι η Κύπρος είναι τελικά
πιο κοσμοπολίτικη και πολυπολι-
τισμική από την Ελλάδα. «Ο πλούτος
της διαφορετικότητας εδώ εντο-
πίζεται» παρατηρεί.

Ζητήσαμε επιπλέον από την Όλ-
γα να μοιραστεί μαζί μας τις σκέψεις
της και για την πολυάριθμη ρωσική
κοινότητα της Λεμεσού. «Αντιλαμ-
βάνομαι ότι από τη δεκαετία του
1990, πολλοί Ρώσοι έρχονται συ-
νεχώς Κύπρο, έχω την εντύπωση
όμως ότι οι περισσότεροι είναι κά-
πως διαφορετικοί από όλους όσοι
τουλάχιστον άρχισαν να φτάνουν
μετά τον πόλεμο. Ίσως μετά που
άρχισε ο πόλεμος αρκετοί ‘καλοί’
Ρώσοι να άρχισαν να έρχονται.
Αυτό μου αρέσει. Εκείνο που δεν
μου αρέσει αναφορικά με τη ρωσική
κοινότητα της Κύπρου είναι μάλλον
η εσωστρέφειά της. Δεν συνηθί-
ζουμε να μαθαίνουμε ελληνικά,
δεν μας αρέσει να επικοινωνούμε
σε άλλες γλώσσες και γενικώς εί-
μαστε εγωπαθείς. Ελπίζω όμως
στην αλλαγή, αφού ξέρω ότι ως Ρώ-
σοι μπορούμε να φερθούμε διαφο-
ρετικά. Νομίζω ότι αρκετοί θα συμ-
φωνούσαν μαζί μου». 

Μαθήματα ελληνικών κάνει δύο
φορές την εβδομάδα. «Τα ελληνικά
είναι δύσκολα! Τα ρωσικά όμως εί-
ναι πιο δύσκολα», μας λέει γελώντας.
Πώς όμως μπήκε στη διαδικασία
να μάθει μια τόσο δύσκολη γλώσσα,
τη ρωτάμε, έχοντας στο μυαλό μας
το ομολογουμένως δυσάρεστο δε-
δομένο ότι οι περισσότεροι Ρώσοι
και ίσως ευρύτερα οι μη ελληνό-
φωνοι που ζουν Κύπρο αποφεύγουν
να μαθαίνουν τη γλώσσα μας. «Μα
είναι απλό, μαθαίνω ελληνικά επει-
δή μένω στην Κύπρο», απαντά. 

Συνοψίζοντας, η Όλγα Καρακό-
ζοβα αισθάνεται την ανάγκη να
επαναλάβει ότι νιώθει προνομιούχα
για τη ζωή που σταδιακά αποκτά
στο νησί μας. «Είμαι εδώ με την
οικογένειά μου, τα σκυλιά μου και
τρέχω ένα πρότζεκτ που μου αρέσει
και για το οποίο είμαι περήφανη,
αφού νομίζω ότι κάναμε καλή δου-
λειά. Τι άλλο να θέλω». Κάτι πολύ
καλό στην Κύπρο, καταλήγει, είναι
η ισορροπία μεταξύ προσωπικής
και επαγγελματικής ζωής. «Είναι
ξεκάθαρη» τονίζει.

Η βιντεογραφημένη εκδοχή
της συνέντευξης με την Olga

Melik - Karakozova θα αναρτηθεί
στον ιστότοπο της «Καθημερινής
Κύπρου» τη Δευτέρα.

Η Ολγα στην οδό Αγίου Ανδρέου

Όταν ξέσπασε ο πόλεμος
στην Ουκρανία, η ρωσι-
κής καταγωγής Olga
Melik - Karakozova,
βραβευμένη coffee bari-
sta, πούλησε τα πάντα
στη Μόσχα και ήρθε με
τη σύντροφό της και τα
σκυλιά της στην Κύπρο
«για να ζήσει σε μια κοι-
νωνία ελεύθερη». 

<<<<<<

Είναι δυνατό να μην πα-
ρακολουθούμε την τα-
κτική διαδοχικών παγι-
δεύσεων και εξαναγκα-
στικών μετατοπίσεων
που μας έχει επιβάλει η
Τουρκία, από την εποχή
του Νιχάτ Ερίμ, φτάνον-
τας σήμερα στη νέα θρα-
σύτατη επινόηση της
«κυριαρχικής ισότητας»;
Δεν ελέγχουμε πια ούτε
αυτόν τον λογισμό μας;



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Σ Τ Η Λ Ε ΣΚυριακή 28 Μαΐου 2023

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Θου, Κύριε!
Ό,τι και να ειπωθεί για τον κ. Ανδρέα Θε-
μιστοκλέους είναι λίγο, και μάλλον άσκο-
πο, αφού ο άνθρωπος προφανώς επιδιώ-
κει να γίνεται το επίκεντρο για όλους
τους λάθος λόγους και δεν φαίνεται τίπο-
τε να τον πτοεί. Η ιταμή επίθεσή του προς
τη βουλεύτρια των Οικολόγων κα Αλεξάν-
δρα Ατταλίδου μετά την ποινικοποιήση
των θεραπειών μεταστροφής ήταν μία
ακόμη χυδαία στάση. Ο απαίσιος λόγος
του βουλευτή Θεμιστοκλέους βέβαια δεν
φαίνεται να ξεσήκωσε θύελλα αντιδρά-
σεων από όλες τις γυναίκες που στο πα-
ρελθόν έχουν γίνει ή πιστεύουν ότι έγι-
ναν στόχος σεξιστικών σχολίων… Βλέπε
την πρόεδρο απάντων των θεσμών κα Αν-
νίτα Δημητρίου, που μάλλον δεν το άκου-
σε καθαρά και γι’ αυτό ώς την Παρασκευή
το βράδυ, όταν γραφόταν η στήλη, ετη-
ρείτο σιγή ιχθύος…

Την παρτίδα έσωσε ο βουλευτής Λευκω-
σίας του ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημητρίου και
πρόεδρος της Επιτροπής Θεσμών της
Βουλής των Αντιπροσώπων, ο οποίος με
επιστολή ζήτησε την απομάκρυνση του
Ανδρέα Θεμιστοκλέους από την Επιτροπή
Θεσμών.

Εκκλησία του 21ου αιώνα
Αντιλαμβάνομαι ότι η επίσημη Εκκλησία
δεν είναι εύκολο να αντιληφθεί τις πραγ-
ματικότητες του 21ου και να συμβαδίσει
με αυτές χωρίς να έρθει σε σύγκρουση
με τις πατερικές διδασκαλίες και φυσικά
τον ευαγγελικό λόγο. Όμως, θα πρέπει
κάποια στιγμή να δει πώς θα συγκεράσει
τον θείο λόγο με τις αλλαγές που συντε-
λούνται στην κοινωνία. Επίσης, δεν κατα-
λαβαίνω γιατί πρέπει σε κάθε ανακοίνω-
ση της Εκκλησίας να υπάρχει και εθνικός
λόγος, που δεν έχει σχέση με το ζήτημα,
όπως η πρόταση: «Ο πνευματικός εκφυλι-

σμός της κοινωνίας δεν είναι το καλύτερο
για ένα λαό που αγωνίζεται για την εθνική
του επιβίωση», όπως αναφέρει η ανακοί-
νωση Ιεράς Συνόδου για την πρόταση νό-
μου για την πρόταση του νόμου για ποινι-
κοποίηση των «θεραπειών» αλλαγής φύ-
λου. Μάλλον τα πυρά της Εκκλησίας για
το εθνικό ζήτημα θα πρέπει να κατευθύ-

νονται προς την πολιτική ηγεσία, αλλά και
εν είδει ενδοσκόπησης.

Όχι πια κάδοι!
Νενικήκαμεν, έφυγαν τελικά από την εί-
σοδο της Κυπριακής Βιβλιοθήκης οι κάδοι
σκουπιδιών. Δεν ξέρω ποιος καλός θε-

σμός το αποφάσισε, αλλά το σωστό είναι
να το πούμε και να το διατρανώσουμε.
Μικρό το καλό, θα πείτε, και ίσως έχετε
δίκιο, αλλά από τα μικρά να ξεκινάμε και
πού θα πάει, θα φτάσουμε και στα μεγά-
λα. Ένα μεγάλο θα είναι ας πούμε η δημι-
ουργία μιας σύγχρονης Κυπριακής Βι-
βλιοθήκης, όπως έχουν όλες οι άλλες χώ-

ρες. Γιατί μην ξεχνάτε, και Ακαδημία δεν
είχαμε, ενώ είχαν οι υπόλοιπες χώρες και
φτιάξαμε και τόσες ωραίες εκδηλώσεις
κάνουν…

Έτσι, λοιπόν, θα ήταν ωραίο να φτιάξου-
με και μια σύγχρονη εθνική ή κρατική βι-
βλιοθήκη, μια Κυπριακή Βιβλιοθήκη που
θα είναι κόσμημα για τη Λευκωσία και την
Κύπρο ολόκληρη. Μπορούμε, χρειάζεται
μεράκι και όραμα και φυσικά χρήμα. Το
μόνο σίγουρο είναι πως χρειαζόμαστε
ένα σύγχρονο Αρχείο Κυπρίων Λογοτε-
χνών, σύγχρονες εγκαταστάσεις και συ-
νολική πολιτική για το βιβλίο… 

Πάλι στο μεϊντάνι
Και μιας και λέμε για πολιτικές που αφο-
ρούν τον πολιτισμό, και αυτή τη βδομάδα
το υφυπουργείο Πολιτισμού απασχόλησε
τη δημόσια συζήτηση για όλους τους λά-
θος λόγους. Αυτή είναι μία κατάσταση
που δεν πρέπει να συνεχίσει, διότι όπως
πάμε θα λέμε πολιτισμός και θα εννοού-
με άλλα πράγματα. Καλό θα είναι ο κ. Χα-
τζηγιάννης να αντιληφθεί τον θεσμικό
του ρόλο, να σταματήσει τα βιντεάκια και
να αρχίσει να παράγει ουσιαστικό έργο. 

Πάντως, μάλλον στο υφυπουργείο Πολι-
τισμού βρήκαν τους κωδικούς και στο site
έχουν αναρτηθεί δύο πρόσφατες δρα-
στηριότητες του κ. υφυπουργού.

Σιγά-σιγά να αρχίσουμε και εμείς οι πολι-
τιστικοί συντάκτες να ενημερωνόμαστε
για τα του υφυπουργείου, διότι κι εμείς
εργαζόμενοι είμαστε και έχουμε ανάγκη
για υπεύθυνη και επίσημη πληροφόρηση.
Εκτός και αν περιμένουν από το υφυ-
πουργείο να μας ενημερώσουν πακέτο
για όλα –κάρτα νέων, φορολογικά κίνη-
τρα, καθεστώς καλλιτέχνη και ένταξη
Τμήματος Αρχαιοτήτων– τον Ιούλιο.

Θεσμικώς θα γίνει ό,τι πρέπει, θα επιληφθούμε του θέματος, ο σεξισμός και οι προσβολές δεν θα περάσουν.
Μη βιάζεστε, μόνο. 

Το δάσος της Αθαλάσσας, τον μο-
ναδικό ίσως πνεύμονα πρασίνου
που παραμένει σε τόση έκταση και
τόσο κοντά σε οικιστικές περιοχές,
όπου το Δασονομείο εδρεύει και
έχει τις ερευνητικές του μονάδες,
και εκτείνεται από το Πανεπιστήμιο
Κύπρο μέχρι το Γενικό Νοσοκομείο
Λευκωσίας, αποφάσισαν να κλα-
δέψουν. Τον Δεκέμβριο του 2022
λοιπόν, στο κομμάτι του δάσους
που είναι ανάμεσα στο Γαλλικό
Σχολείο (πρώην ΑΤΙ), το Κυπριακό
Ινστιτούτο Ερευνών, και την οδό
Αθαλάσσης (την ορίτζιναλ, εκείνη
που κατευθύνεται προς το Πανε-
πιστήμιο), ήρθε συνεργείο του τμή-
ματος Δασών να κλαδέψει. Έκοψαν
αρκετά μεγάλα κλαδιά από πεύκα
και καθάρισαν ακακίες. Αρκετή
δουλειά, αναγκαία προφανώς, «καλά

φαίνεται να τα έκαναν» σχολιάζαμε
με τους γείτονες και τους άλλους
–πολλούς– περιπατητές που κι-
νούνται καθημερινά σε εκείνη την
περιοχή. Καλά τα έκαναν. Αλλά,
δεν τα μάζεψαν ποτέ –εκτός από
κάποια μεγάλα κομμάτια κλαδιών
που επιμελώς κόπηκαν και μαζεύ-
τηκαν μέσα σε λίγες μέρες. Τα πολ-
λά, όμως, μεσαίου μεγέθους κλαδιά,
κορμοί ακακίας και ξερόκλαδα,
έμειναν βουνάρι. «Ε καλά, εν να
’ρτουν, εν να τα ξαπολήσουν; Εξα-
πολήσαν τα». 

Σπάζει ένας κλώνος ακακίας
πριν από κανένα μήνα δίπλα σε οι-
κιστικό δρόμο, ενημερώνεται το

Δασονομείο και έρχονται άμεσα.
Κόβουν οι άνθρωποι τον κλώνο,
και πάνε να συνεχίσουν το κλάδεμα.
Παρατηρώντας, φάνηκε να είναι
έτοιμοι να κόψουν μεγάλα κομμάτια
από δέντρα. Ρωτώ εγώ: «γιατί, είναι
κρίμα, κάνουν σκιά», «ναι αλλά αν
μείνουν τζαι κοπεί αλλό κανένας
κλώνος εν να ππέσει στο αυτοκί-
νητο πάλε τζαι εν να μας κινείτε
αγωγές». «Όι, εν εντάξει» λαλώ
τους, «γίνεται κλάδεμα χωρίς να
κκελιάσουμε τον τόπο, έτο κόψετε
τους ξερούς κλώνους, καθαρίστε
τα χαμηλά κλωνιά τζαι εν αρκετό».
Σύμφωνοι με αυτή την πρόταση
και οι δύο υπεύθυνοι που φώναξαν

οι εργάτες για να συνεννοηθώ μαζί
τους. «Μα να ξέρετε και οι ακακίες
είναι ξενικό είδος και γίνεται κα-
ταπολέμησή τους» προσθέτει ο χα-
μογελαστός υπεύθυνος. «Ναι» απαν-
τώ «το γνωρίζω, και πριν 30 χρόνια
που τα φυτεύατε και σας έλεγε ακρι-
βώς αυτό ο πατέρας μου, του απαν-
τήσατε ότι ξέρετε καλύτερα – ‘να
μεν έρτετε μετά όμως να τα κόφκετε
που εν να καταλάβετε τι εκάματε’
είχε πει στους τότε συναδέλφους
σας». Έτα ούλλα τζιαμέ.

Τέλος πάντων. Συνεχίζουν τη
δουλειά οι εργάτες –έξι στον αριθ-
μό– ως ένα σημείο. Έχουν κονιορ-
τοποιήσει κάποια μεγάλα κομμάτια

και τα υπόλοιπα τα αφήνουν για
άλλη μέρα. Εν τούτα τα ξερά και
τα κομμένα που πρέπει να καθα-
ρίσετε, και όλα τα υπόλοιπα που
αφήσατε στην ευρύτερη περιοχή
από τον Δεκέμβριο. «Ναι, ξέρουμεν
το, αλλά βλέπεις τους τούτους; Τού-
τοι εν ούλλοι οι εργάτες που έχουμε
για ούλλη την περιοχή και για το
δάσος της Ακαδημίας και από εκεί
στο Πανεπιστήμιο. Προσπαθούμε
να τα προλάβουμεν ούλλα».

Μπαίνει ο Ιούνιος όπου να ’σαι.
Τα ξερά σε όλη την περιοχή ακόμα
εκεί. Α, ναι. Ήρθαν πριν κανένα
δεκαπενθήμερο με ένα τρακτέρ/
ερπυστριοφόρο και διαπλάτυναν

τους χωματόδρομους του δάσους,
φαντάζομαι με τη λογική να γίνουν
αντιπυρικές ζώνες. Φαντάζομαι.
Τα μονοπάτια, λοιπόν, αλωθήκαν
κανονικά. Χώματα και επιχωματώ-
σεις άτακτες, πάνω από τα ξερά
κλαδιά, χώνοντας συχνά κορμούς
πεύκων. 

Και σκέφτομαι εγώ τώρα. Το Δα-
σονομείο δηλαδή φαινομενικά έκα-
νε μια δουλειά. Κλάδεψε. Αλλά όχι
μόνο δεν τελείωσε τη δουλειά του,
έχει προκαλέσει εστίες κινδύνου.
Ως τώρα ήμασταν τυχεροί με τις
βροχές, δεν στέγνωσε το δάσος.
Αλλά μπαίνει Ιούνιος. Τα φίδια ήδη
εμφανίζονται –και καλώς ορίζουν–

αλλά βρίσκουν καταφύγιο δίπλα
στα μονοπάτια, κάτω από τους σω-
ρούς των ξερόκλαδων. Εκεί που
περπατούν, αθλούνται και απολαμ-
βάνουν τη φύση κάθε μέρα δεκάδες
άνθρωποι. Που τρέχουν τα παιδιά
του Γαλλικού Σχολείου και μαθαί-
νουν, παίζοντας, για πεντάγωνα
πρίσματα και άλλα γεωμετρικά σχή-
ματα, που μαθαίνουν να αγαπούν
και να σέβονται το δάσος.

Συνοπτικά: Το δάσος το περι-
ποιούνται έξι εργάτες, οι οποίοι κά-
νουν ό,τι μπορούν και ό,τι τους
πουν πράγματι οι άνθρωποι, και
είναι οι τελευταίοι που έχουν ευ-
θύνη. Το Δασονομείο κάνει προ-
σπάθειες αλλά μισοδότζιν. Κλαδεύει
αλλά δεν μαζεύει, πυρασφαλίζει
όμως με ερπυστριοφόρα. Και θυ-
μώνει ή ακόμα απειλεί με πρόστιμα
τους ιδιοκτήτες σκύλων που παίρ-
νουμε βόλτα τους σκύλους μας εκεί
γιατί υπάρχει ακόμα μια νομοθεσία
που απαγορεύει σκύλους στα δάση,
εκτός αν είναι κυνηγετικοί εν ώρα
εργασίας ή πάνε για εκπαίδευση(!).

Οπότε: Βρισκόμαστε σε μια σου-
ρεαλιστική/ δυστοπική κατάσταση
όπου το δάσος μοιάζει σάμπως και
τα παιδάκια του Γαλλικού Σχολείου
αφήνιασαν, άφησαν στην άκρη τις
ταμπελίτσες τους με τα γεωμετρικά
σχήματα, πήραν ερπύστριες και
αλυσοπρίονα και διαλύσαν το δά-
σος. Ο πρωινός ήλιος ανατέλλει
καυτός και καψαλίζει τα χόρτα και
τα κλαδέματα της πράσινης ερήμου
μας (green desert μεν, αλλά έστω)
μέχρι που πιάνει  αέρας μανιασμέ-
νος, σηκώνει τα χώματα των ορ-
γωμένων δασικών μονοπατιών, ο
ουρανός φορτώνει σύννεφα και
πιάνουν τα νερά. Λάσπη από το
χαλαρό και κακοποιημένο χώμα,
σκόνη από την Αφρική και στάχτες
από το ηφαίστειο της Αίτνας, νο-
τίζουν τον αέρα με μια μυρωδιά
που είναι παράδοξα ευχάριστη. Και
εγώ να παίρνω βόλτα, εννοώ εκ-
παίδευση για τζίκλες, τους σκύλους
μου, πρώην αδέσποτα. Στο βάθος
ο αυτοκινητόδρομος θεριεύει και
ξεκινώ να τραγουδώ «KyrieEleison»
στο ρυθμό του Lord of the Flies.
Καλά πάει αυτό. 

Η Μυρτώ Αριστείδου είναι ερευνήτρια,
μουσειολόγος.

Πενταγωνικά πρίσματα, Kyrie Eleison
και τα παράδοξα του κυπριακού «δάσους»

Της ΜΥΡΤΩΣ ΑΡΙΣΤΕΙΔΟΥ

<<<<<<

«...ναι αλλά αν μείνουν
τζαι κοπεί αλλό κανένας
κλώνος εν να ππέσει στο
αυτοκίνητο πάλε τζαι εν
να μας κινείτε αγωγές».
«Όι, εν εντάξει» λαλώ
τους, «γίνεται κλάδεμα
χωρίς να κκελιάσουμε
τον τόπο, έτο κόψετε
τους ξερούς κλώνους,
καθαρίστε τα χαμηλά
κλωνιά τζαι εν αρκετό». Τα μονοπάτια, λοιπόν, αλωθήκαν κανονικά. Χώματα και επιχωματώσεις άτακτες, πάνω από τα ξερά κλαδιά, χώνοντας συχνά κορμούς πεύκων. 
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Ο Νίκος Αναστασιάδης,
αδιαμφισβήτητα μία από τις
βαριές πολιτικές προσωπι-
κότητες του τόπου, μετά από
πολλά χρόνια στην Προεδρία
της Δημοκρατίας εισέπραξε

κριτική η οποία σε κάποιες περιπτώσεις,
δικαίως, ξεπέρασε τα όρια της πολιτικής
του αποδόμησης. Ο διάδοχός του στην
εξουσία, ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης, αν
και ακόμη δεν θεωρείται βαρύ όνομα στην
πολιτική σκηνή, έχει καταφέρει κάτι πρω-
τοφανές: Να φλερτάρει με την πολιτική
του αποδόμηση, ενώ βρίσκεται στην ηγεσία
του τόπου, εδώ και 89 μόνο ημέρες. Μέσα
σε αυτό το σύντομο χρονικό διάστημα,
λοιπόν, ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης έχει
(σ.σ. δυστυχώς λέω εγώ) καταφέρει να δη-
μιουργήσει την εντύπωση ενός ηγέτη συγ-
κεντρωτικού, ο οποίος έχει σχηματίσει μια
πολιτική περίμετρο γύρω του, με πρόσωπα
του οικογενειακού περιβάλλοντος. Έτσι
λοιπόν, πριν εκατοστίσει τις ημέρες του

στο Προεδρικό, ο κ. Χριστοδουλίδης είναι
μετά βεβαιότητας γνωστότερος για την
«κουμπαροκρατία» και όχι για το έργο που
δρομολογεί. Διόρισε τη διπλοκουμπάρα
του διευθύντρια του διπλωματικού του
γραφείου, την άλλη κουμπάρα του υφυ-
πουργό παρά τω Προέδρω, τον σύγαμπρό
του διευθυντή του γραφείου του. Είναι βε-
βαίως θεμιτό ένας Πρόεδρος να διορίζει
άτομα που εμπιστεύεται ως συνεργάτες
του, αλλά δεν είναι δυνατόν όλοι όσοι εμ-
πιστεύεται να είναι συγγενείς, κουμπάροι,
ή να έχουν σχέση με την προεδρική οικο-
γένεια. Γιατί δημιουργεί μια εντύπωση,
που δύσκολα θα ανατραπεί, παραπέμποντας
σε μια πολιτική, αν μη τι άλλο, ανασφάλεια. 

Την ίδια ώρα, το Υπουργικό Συμβούλιο
μοιάζει με παιδική χαρά. Ο Μιχάλης Χα-
τζηγιάννης θεωρεί προφανώς ότι έχει ανα-
λάβει το υφυπουργείο Πολιτισμού για να
τραγουδά σε γενέθλια πολιτικών αρχηγών
και να εκδίδει και ανακοινώσεις. Ο υφυ-
πουργός Τουρισμού Κώστας Κουμής προσ-

λαμβάνει 19χρονους συνεργάτες κατόπιν
προτροπής κάποιου «πολύ δικού του προ-
σώπου», όπως ο ίδιος είπε. Ο δε υφυπουργός
Καινοτομίας Φίλιππος Χατζηζαχαρίας, με
τις γνώσεις του έχει κατορθώσει να ενι-
σχύσει την εικόνα του προκατόχου του
Κυριάκου Κόκκινου, ο οποίος συγκριτικά
με τον σημερινό υφυπουργό θεωρείται «γί-
γαντας» της ψηφιακής εποχής, αν και στις
δικές του ημέρες η πύλη εμβολιασμού μία
δούλευε και δύο δεν ανταποκρινόταν. 

Αυτή είναι (σ.σ. και πάλι λέω δυστυχώς)
η γενική εικόνα της κυβέρνησης, με την
πλειοψηφία των υπουργών που διόρισε ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης να είναι ετερό-
φωτοι και να κινούνται σε πολύ ρηχά νερά.
Δημιουργώντας την εντύπωση ότι γι’ αυτό
ακριβώς επιλέχθηκαν και διορίστηκαν. Για
να είναι εύκολα αναλώσιμοι, να μην τους
ψάξει κανείς όταν θα αντικατασταθούν και
κυρίως για να μη στερήσουν καμιά αχτίδα
φωτός από το πρόσωπο αυτού που τους
διόρισε. Αυτό όμως που προφανώς δεν έχει

αντιληφθεί ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
είναι ότι η απρόσωπη κυβέρνησή του, με
τις ελάχιστες εξαιρέσεις, συμβάλλει καθη-
μερινά στη δική του αποδόμηση. Όπως
και ο ίδιος με τις επιλογές του. Και ότι θα
πρέπει να αλλάξει πολλά, εάν θέλει να ανα-
τρέψει την εικόνα της «κουμπαροκρατίας»,
του συγκεντρωτισμού και του ερασιτεχνι-
σμού που τείνει να παγιωθεί στη συνείδηση
του κόσμου. Οι επιλογές δεν είναι απεριό-
ριστες. Είτε θα πει mea culpa και θα στείλει
τους μισούς υπουργούς στο σπίτι τους,
πολύ πριν συμπληρώσουν το 18μηνο και
διασφαλίσουν τα ωφελήματά τους. Και μαζί
και τους κουμπάρους του. Είτε θα πρέπει
να κάνει τομές σε άλλα μείζονα ζητήματα,
για τα οποία η αρχική ευθύνη δεν ανήκει
μεν στον ίδιο, αλλά μοιραία θα την επωμι-
στεί, εάν μείνει άπραγος. Όπως για παρά-
δειγμα να καθαρίσει τον στάβλο του Αυγείου
στο κυπριακό ποδόσφαιρο, ζητώντας και
τη συμβολή της Europol, μετά τις πρωτο-
φανείς καταγγελίες που εμπλέκουν ποδο-

σφαιρικούς θεσμούς, εντός και εκτός Κύ-
πρου. Ή να ακολουθήσει τη σύσταση της
Ε.Ε. για τερματισμό, οριστικά και αμετά-
κλητα, του προγράμματος χρυσών διαβα-
τηρίων χωρίς παραθυράκια εξέτασης αι-
τήσεων που δήθεν εκκρεμούν. Ή να καλέσει
τον γενικό εισαγγελέα να παραδώσει επι-
τέλους την έκθεση για το μαύρο βαν των
παρακολουθήσεων, που ζητάει το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο. Το ιδανικό θα ήταν να
τα κάνει όλα αυτά. Και ένα γερό λίφτινγκ
στην κυβέρνηση, καταδεικνύοντας ότι
είναι σε θέση να αναγνωρίζει λάθη και να
αναλαμβάνει και την ευθύνη. Και μια άτεγ-
κτη προσέγγιση σε ζητήματα που εκθέτουν
την Κύπρο, τόσο στο εσωτερικό, όσο και
στην Ε.Ε. Ο κ. Χριστοδουλίδης θα πρέπει
να τολμήσει, διότι, σε αντίθετη περίπτωση,
θα «λουστεί» την αποδόμηση πολύ πιο
σύντομα από τον προκάτοχό του. Και η
ευθύνη θα είναι αποκλειστικά δική του. 

Η αυτο-αποδόμηση ενός Προέδρου σε λιγότερο από 100 μέρες 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Κάνω πολλά χρόνια αυτή τη δουλειά. Πάνω
από τριάντα. Όλο αυτό τον καιρό ήταν
σπάνιες οι περιπτώσεις που ένιωσα την
ανάγκη να γράψω θετική άποψη για κά-
ποιον πολιτικό. Αφενός επειδή πιστεύω
ότι ο ρόλος ημών των δημοσιογράφων

δεν είναι να ξεσκονίζουμε το πέτο της εξουσίας. Κι αφε-
τέρου, αν θέλουμε να είμαστε χρήσιμοι, δεν έχουμε
παρά ν’ αναδεικνύουμε τη λοξή ματιά στα γεγονότα
και να ψέγουμε τα κακώς κείμενα. Είναι όμως κάτι
στιγμές, σπάνιες αλήθεια, που το καλό υπερβαίνει την
καχυποψία μας απέναντι στους επαγγελματίες της πο-
λιτικής. Κάτι στιγμές που λες ότι μπορεί και να υπάρχει
ελπίδα, νέοι άνθρωποι να πάρουν τον τόπο ένα βήμα
μπροστά. Δεν ανήκω σε αυτούς που θεωρούν το νεαρό
της ηλικίας νομοτέλεια για τον εκσυγχρονισμό. Κυρίως
γιατί έχω γνωρίσει πολλούς νέους ανθρώπους με σκου-
ριασμένα μυαλά, αλλά και γιατί εκεί έξω αρκετοί από
αυτούς διαγκωνίζονται, δυστυχώς, για μια θέση στην
πολιτική αρένα.

Ο Γιώργος Κουκουμάς είναι 40 ετών. Μπήκε στη
Βουλή πρόσφατα, για πρώτη φορά το 2021 ως βουλευτής
του ΑΚΕΛ της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου. Είναι
επίσης το πρόσωπο που ανέλαβε την πρωτοβουλία για
την κατάθεση πρότασης Νόμου ο οποίος ποινικοποιεί
τις ψευδοθεραπείες μεταστροφής. Η ομιλία του στη
Βουλή, την περασμένη Πέμπτη, ήταν μία από εκείνες
τις στιγμές που δίνουν νόημα και περιεχόμενο στην πο-
λιτική. Την πολιτική που δεν εξυπηρετεί απλώς καριέρες
ή κομματικές ατζέντες, αλλά είναι χρήσιμη για τις ζωές
των ανθρώπων. Ξεκίνησε λέγοντας κάτι απλό: «Το
κεντρικό ερώτημα που πρέπει να απαντήσει ο καθένας
και η καθεμιά στην αίθουσα: Πρέπει να απαντήσει αν
θεωρεί ότι τα ΛΟΑΤΙ άτομα είναι άρρωστα που πρέπει
να θεραπευτούν. Αν θεωρεί ότι τα ΛΟΑΤΙ άτομα είναι
βιολογικά, πνευματικά ή ηθικά προβληματικά και υπο-
δεέστερα που πρέπει να διορθωθούν». 

Εγώ θα το θέσω πιο απλά: Μίλησε για το αυτονόητο.
Για τα δικαιώματα. Για την ανθρώπινη αξιοπρέπεια που
τον 21ο αιώνα θα έπρεπε να θεωρείται αδιαπραγμάτευτη.
Ήταν βαθιά πολιτική η ομιλία του κυρίου Κουκουμά.
Αλλά ήταν επίσης και ένα απτό παράδειγμα για τον ρόλο
που οφείλει να παίξει η Αριστερά, εάν επιμένει να επι-
καλείται τον προοδευτικό της χαρακτήρα. Ιδού ένα χα-
ρακτηριστικό δείγμα γραφής: «Πλέον είμαστε στο διά
ταύτα. Όποιος βουλευτής και όποιο κόμμα φοβάται ή
αρνείται να παίρνει θέση σε αυτά τα ζητήματα, φοβάται
ή αρνείται να πει ξεκάθαρα τις θέσεις του, τότε θα βρίσκει
εσαεί δικαιολογίες και θα ψάχνει λεκτικούς ακροβατισμούς
για να κρυφτεί, αντί να δώσει με παρρησία τη μάχη απέ-
ναντι στη συντήρηση. Όμως, τα ανθρώπινα δικαιώματα,
η αξιοπρέπεια, η ισότητα δεν είναι ευκαιρία για δημόσιες
σχέσεις στο pride, ούτε post με πολύχρωμες σημαίες
στο Facebook. Είναι αγώνας, αγώνας διαρκείας που
δίνουμε μέσα κι έξω από τη Βουλή για να πάει η κοινωνία
μπροστά. Με συγκρούσεις και ρήξεις, όταν χρειάζεται.
Για να εξαλειφθούν οι διακρίσεις στις νομοθεσίες και
τις πρακτικές του κράτους αλλά και στις αντιλήψεις της
κοινωνίας».

Ναι, είμαστε στο διά ταύτα. Ο καθένας επιλέγει σε
ποια όχθη θα σταθεί και αναλαμβάνει την ατομική του
ευθύνη. Οι πολιτικοί επωμίζονται και κάτι επιπλέον: το
πολιτικό κόστος. Το λέω αυτό γιατί ο τόπος είναι μικρός
και γνωριζόμαστε. Όταν πολιτεύεσαι, ιδιαίτερα στην
επαρχία, εξαρτάσαι από τις ψήφους ανθρώπων που η
ζωή απέδειξε ότι στα θέματα των δικαιωμάτων διαθέτουν
μειωμένα αντανακλαστικά. Για να το πούμε κι αλλιώς,
ο συντηρητισμός δεν χαρακτηρίζει μόνο τα κόμματα
του δεξιού τόξου. Ο συντηρητισμός απλώνεται οριζόντια
σε όλη την κοινωνία, από τα αριστερά ως τα δεξιά. Γι’
αυτό αναφέρθηκα πριν σε πολιτικό κόστος. Γιατί προσθέτει
στη σπουδαιότητα της πράξης του βουλευτή, ο οποίος
έκλεισε την εισήγησή του, για την πρόταση νόμου, με
μια μεγάλη πολιτική αλήθεια: «Δεν αφορά μόνο τη συγ-
κεκριμένη ομάδα ανθρώπων, αφορά τι είδους κράτος,
τι είδους κοινωνία θέλουμε να είμαστε. Αν θα είμαστε
με την επιστήμη ή με το μεσαίωνα. Με τα ανθρώπινα
δικαιώματα ή με την ανοχή στον ανθρώπινο εξευτελισμό.
Με την πρόοδο, ή με την οπισθοδρόμηση». 

Είναι κάτι
στιγμές

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Οι πολίτες παρακολουθούν και κρίνουν
είπε ο κυβερνητικός εκπρόσωπος εκφρά-
ζοντας τη δυσαρέσκεια της κυβέρνησης
για την απόρριψη από ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ
ακόμα δύο κυβερνητικών προτάσεων.
Αναμφισβήτητα οι πολίτες «παρακολου-

θούν και κρίνουν» αλλά αυτό, επί του παρόντος, δεν
διαδραματίζει κανένα απολύτως ρόλο ούτε στη δια-
κυβέρνηση ούτε και στον τρόπο που λειτουργεί η αν-
τιπολίτευση. Διότι το ότι οι πολίτες «παρακολουθούν
και κρίνουν» δεν μοιάζει να ασκεί καμία πίεση ούτε
προς την μία πλευρά, ούτε προς την άλλη (όπως άλλωστε
συνέβαινε πάντα) και η όποια κρίση των πολιτών θα
ξαναμετρήσει μόνο στις επόμενες εκλογές.

Στο μεταξύ όμως η χώρα έχει να αντιμετωπίσει
σωρεία προβλημάτων (από πού να αρχίσει κανείς) κι
αυτό που ο πολίτης παρακολουθεί να συμβαίνει είναι
μια κυβέρνηση που αντιμετωπίζει πρόβλημα να περάσει
τις προτάσεις της στη Βουλή και μια αντιπολίτευση η
οποία παριστάνει την «υπεύθυνη» χωρίς ωστόσο να
πείθει πως το κίνητρό της είναι πράγματι το δημόσιο
συμφέρον και όχι πολιτικές «ρεβανσισμού». Το ότι τα
δύο μεγάλα κόμματα δεν χώνεψαν ακόμα την εκλογική
τους ήττα, και δη ο ΔΗΣΥ, αυτό είναι προφανές. Με
κανένα τρόπο ωστόσο δεν νομιμοποιούνται να ασκούν
αντιπολίτευση με «εκδικητικά» κίνητρα ή με απώτερο
σκοπό να αποδείξουν στην κοινωνία ότι διέπραξε μέγα
λάθος που τους καταψήφισε.

Διότι το καλό της χώρας υπαγορεύει να ιεραρχούν
το δημόσιο συμφέρον πάνω από τις όποιες μικροκομ-
ματικές πίκρες ή απωθημένα. Ειδικά σε ό,τι αφορά τον
ΔΗΣΥ αν πραγματικά προσδοκάει να επανεφεύρει τον
εαυτό του οφείλει να επιδείξει υπεύθυνη πολιτική συμ-
περιφορά, πράγμα που σημαίνει ότι οφείλει να πείσει
πως οι αντιπολιτευτικές του θέσεις δεν έχουν αλλότρια
κίνητρα. Από την άλλη αυτό το οποίο συμβαίνει, να
αντιμετωπίζει πρόβλημα η κυβέρνηση, επειδή δεν έχει
την πλειοψηφία στη Βουλή ήταν προβλέψιμο και ανα-
μενόμενο και πολλές φορές στην προεκλογική περίοδο
είχε τεθεί ως ερώτημα στον νυν Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας το πώς σκοπεύει να υπερβεί αυτό τον σκόπελο.
Ο ίδιος πολλάκις υποστήριξε πως η λύση θα ερχόταν
από τη πίεση που οι πολίτες θα έβαζαν προς τα κόμματα
για να ψηφίσουν υπέρ νομοσχεδίων που είναι προς
όφελος της κοινωνίας και πως οι βουλευτές εξαιτίας
αυτής της πίεσης δεν θα μπορούσαν να τα απορρίψουν.
Μια πολιτική θέση η οποία δυστυχώς δεν ανταποκρίνεται
στην κυπριακή τουλάχιστον πραγματικότητα και αν
μόνο σε αυτή επένδυσε ο Πρόεδρος για την επίλυση
του καίριας σημασίας αυτού θέματος κακώς το έπραξε.
Ακόμα και αν τα κίνητρα της αντιπολίτευσης είναι μι-
κροπολιτικά εκείνο που ενδιαφέρει τον πολίτη «που
παρακολουθεί και κρίνει», δεν είναι το αν η «καημένη»
η κυβέρνηση βάλλεται από την «άκαρδη» και «κιστιμένη»
αντιπολίτευση, ούτε αν ο δρόμος του Προέδρου είναι
μοναχικός και δύσκολος, αλλά το πώς θα επιλύσει η
χώρα τα προβλήματα που έχει ενώπιόν της και πώς
θα γίνει η καθημερινότητα του πολίτη καλύτερη όπως
ο Πρόεδρος υποσχέθηκε. Άρα το θέμα δεν είναι τα κί-
νητρα της αντιπολίτευσης (τα οποία προφανώς και θα
κριθούν όταν έρθει η ώρα) ούτε το ότι η κυβέρνηση
έρχεται αντιμέτωπη με τις όποιες κομματικές σκοπι-
μότητες.

Όλα αυτά ήταν προβλεπτά και αναμενόμενα (ακόμα
και οι πολιτικές ρεβανσισμού) και άρα εκείνο το οποίο
οφείλει η κυβέρνηση να κάνει δεν είναι να παριστάνει
το «θύμα» αλλά να βρει τρόπους διαβούλευσης και συ-
νεννόησης με τις πολιτικές δυνάμεις που την αντιπο-
λιτεύονται ώστε να μπορέσει να κυβερνήσει όπως δε-
σμεύτηκε. Ο πολίτης έτσι κι αλλιώς δεν εμπιστεύεται
την αντιπολίτευση και άρα επί του παρόντος δεν ανα-
μένει κάτι καλύτερο από αυτήν εξού και την έχει κα-
ταψηφίσει ως πολιτικά αναξιόπιστη. Εκείνον που εμ-
πιστεύτηκε είναι τον νυν Πρόεδρο και είναι από αυτόν
που αναμένει να βρει τη λύση σ’ αυτό το σοβαρό πρό-
βλημα που εκ των προτέρων γνώριζε πως θα αντιμε-
τωπίσει. Το να μετατίθεται εμμέσως το βάρος στον
πολίτη «που παρακολουθεί και κρίνει» αυτό σίγουρα
δεν αποτελεί λύση.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ο πολίτης παρα-
κολουθεί και κρίνει

elenixenou11@gmail.com
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Μοντέλο παρουσιάζει δημιουργία του σχεδιαστή Rizwan Beyg σε επίδειξη μόδας που διοργάνωσε
η Αρχή Εμπορικής Ανάπτυξης του Πακιστάν (TDAP) στο Καράτσι. 

Τ ην προηγούμενη δεκαετία απέκτησε με-
γάλη δημοφιλία ένα παράθεμα που απο-
δίδεται στον Ιταλό διανοητή Αντόνιο

Γκράμσι: «Το παλιό έχει πεθάνει και το νέο
δεν έχει γεννηθεί, ζούμε στην εποχή των τε-
ράτων». Πράγματι, τα πολιτικά τέρατα είχαν
την τιμητική τους στη χώρα μας. Αποσβολω-
μένοι τα παρακολουθούσαμε να αναδύονται,
ενώ παράλληλα το κέντρο υποχωρούσε σύμ-
φωνα με ένα άλλο πολύ δημοφιλές παράθεμα,
του Βρετανού ποιητή Ουίλιαμ Μπάτλερ Γέιτς.
Η κατάρρευση του κομματικού συστήματος
της Μεταπολίτευσης το 2012 και τα όσα επα-
κολούθησαν αποδείχθηκαν προπομπός για
αντίστοιχες εξελίξεις αλλού. Ο Economist
αφιέρωνε το εξώφυλλό του στη φλεγόμενη
Αθήνα με τίτλο «Coming to a city near you?»
– σε ελεύθερη μετάφραση, ετοιμαστείτε, έρ-
χεται η σειρά μας. Και πράγματι, η εποχή των
τεράτων ταυτίστηκε με «εκλογές-έκπληξη»
που συντάραξαν τις μεγάλες πρωτεύουσες
της Δύσης, με σοκαριστικά εκλογικά αποτε-
λέσματα τύπου Τραμπ και Brexit τα οποία
υπονόμευσαν την αυτοπεποίθησή μας και
καλλιέργησαν το αφήγημα της κρίσης (ή και
ενδεχομένως του τέλους) της Δημοκρατίας.

Την περασμένη Κυριακή βρεθήκαμε μπρο-
στά σε μιαν ακόμη εκλογική έκπληξη. Αυτή
τη φορά όμως η έκπληξη άλλαξε στρατόπεδο.
Αντί για αναδυόμενα τέρατα, τα είδαμε να ξα-
ναβυθίζονται στον βούρκο τους. Το κέντρο
κυριάρχησε και πλέον αναρωτιόμαστε αν
τελικά γεννήθηκε το νέο, όπως θα έλεγε ο Αν-
τόνιο Γκράμσι. Είναι επομένως μεγάλος ο πει-
ρασμός να πιστέψουμε πως ο κύκλος των τε-
ράτων που άνοιξε με τις διπλές εκλογές του
2012 κλείνει οριστικά στη χώρα μας με τις δι-
πλές εκλογές του 2023. Πόσο ασφαλής όμως
είναι μια τέτοια εκτίμηση; Παρότι είναι ακόμη
νωρίς, μπορούμε να αφουγκραστούμε το φαι-
νόμενο αυτό λίγο βαθύτερα πηγαίνοντας προς
τα πίσω.

Αν εξετάσουμε το παρελθόν της Μεταπο-
λίτευσης θα διαπιστώσουμε πως ώς τώρα δύο
φορές σημειώθηκε μια μεγάλη εκλογική πτώση
του κόμματος που εκπροσωπούσε τη βενιζε-
λογενή παράταξη του Κέντρου (τη λεγόμενη

«Δημοκρατική Παράταξη»), με αποτέλεσμα
την απώλεια της ηγεμονίας του και την αντι-
κατάστασή του. Η πρώτη ήταν το 1977, όταν
η ΕΔΗΚ έχασε σχεδόν εννέα μονάδες και αν-
τικαταστάθηκε από το ΠΑΣΟΚ. Η δεύτερη, τον
Μάιο του 2012, όταν το ΠΑΣΟΚ έχασε πάνω
από τριάντα μονάδες και αντικαταστάθηκε
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Η πτώση του ΣΥΡΙΖΑ στις
πρόσφατες εκλογές (σχεδόν δώδεκα μονάδες)
τον τοποθετεί μεταξύ της ΕΔΗΚ του 1977 και
του ΠΑΣΟΚ το 2012. Από την άλλη όμως, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ διατηρήθηκε στη δεύτερη θέση, με σαφή
μάλιστα διαφορά από το τρίτο κόμμα, κάτι που
δεν συνέβη ούτε το 1977 ούτε το 2012. Και στις
δύο αυτές περιπτώσεις είχαμε υπερφαλάγγιση
του δεύτερου από το τρίτο κόμμα. Είναι δύσκολο,
επομένως, να εξαγάγουμε ασφαλή συμπερά-
σματα από τη σύγκριση αυτή.

Η γεωγραφία ίσως μας βοηθήσει παραπάνω.
Η εκλογική συμπεριφορά της Κρήτης έχει ιδι-
αίτερη σημασία στη συγκεκριμένη περίπτωση
γιατί ως λίκνο του βενιζελισμού υπήρξε η στα-
θερή εκλογική βάση της Κεντροαριστεράς.
Εκεί, τον Μάιο του 2012, το ΠΑΣΟΚ διατήρησε
την ηγεμονία του στον χώρο αυτό παρά τη
γενική καθίζηση που υπέστη: ο ΣΥΡΙΖΑ το ξε-
πέρασε μόνο στον έναν από τους τέσσερις
νομούς, στα Χανιά. Τον Ιούνιο όμως, η Κρήτη
έγειρε ολοκληρωτικά προς την πλευρά του
και το ΠΑΣΟΚ υποχώρησε οριστικά.

Την προηγούμενη Κυριακή η εικόνα στην
Κρήτη άλλαξε για μια ακόμη φορά: το ΠΑΣΟΚ
ξεπέρασε τον ΣΥΡΙΖΑ σε δύο νομούς, με την
απόσταση μεταξύ τους στον τρίτο νομό (το
Ηράκλειο) να είναι μικρότερη της μονάδας.
Μόνο στα Χανιά διατήρησε ο ΣΥΡΙΖΑ ένα ση-
μαντικό προβάδισμα. Με άλλα λόγια, το εκ-
κρεμές στην Κρήτη επέστρεψε εκεί που ήταν
τον Μάιο του 2012. Η τάση της αντιστροφής
του συσχετισμού ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ είναι λοιπόν
σαφής. Μένει να δούμε αν θα γενικευθεί και
αν το τέλος της εποχής των τεράτων είναι
πράγματι τόσο κοντά όσο διαφαίνεται.

O κ. Στάθης Ν. Καλύβας είναι καθηγητής Πολιτικής
Επιστήμης, κάτοχος της έδρας Gladstone στο Πανεπι-
στήμιο της Οξφόρδης.

Του ΣΤΑΘΗ Ν. ΚΑΛΥΒΑ

Το τέλος της εποχής των τεράτων;
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Τ ον σημερινό τίτλο τον χρω-
στάω σ’ αυτήν τη σειρά με
τις τρεις ταινίες του Μονι-

τσέλι και την ανεκδιήγητη εκείνη
παρέα των φίλων που παρότι τα
χρόνια περνούσαν, οι ίδιοι αρ-
νούνταν να ωριμάσουν. Ο τίτλος
στα ιταλικά είναι «Οι φίλοι μου».
Στα ελληνικά έχει αποδοθεί ως
«Οι εντιμότατοι φίλοι μου». Φλω-
ρεντία, τέλη δεκαετίας του εξήντα,
οι κύριοι αυτοί, αστοί με όλη τη
σημασία της λέξης, τιμούν τη φι-
λία τους κάνοντας φάρσες. Αν-
τόλφο Τσέλι, Ούγκο Τονιάτσι, Φι-
λίπ Νουαρέ. Τους άλλους δύο της
παρέας δεν τους θυμάμαι. Παλιό-
τερα η προβολή της ταινίας ήταν
μια από τις υποχρεώσεις των θε-
ρινών σινεμά. 

Ακόμη και σήμερα, όποτε αι-
σθάνομαι κατάθλιψη, βάζω μερι-
κές σκηνές στο dvd, που κι αυτό
πια θεωρείται παρωχημένο. Κα-
θαρόαιμη κωμωδία, που η ιδιο-
φυΐα του Μονιτσέλι την εντάσσει
σ’ έναν ορίζοντα τραγωδίας. Εσύ
μπορεί να μην παίρνεις τη ζωή
σου στα σοβαρά, όμως η ίδια η
ζωή είναι σοβαρή. Θυμάμαι και
τον Προυστ ο οποίος αναφέρεται
σ’ ένα χαρακτήρα, τον βαρώνο
Σαρλίς αν θυμάμαι καλά, και ανα-
ρωτιέται τι περιμένει για να πάρει
τη ζωή του στα σοβαρά. Ζητώ

συγγνώμη για το μάλλον άτεχνο
άλμα, όμως οι «Εντιμότατοι φίλοι
μου» μού θυμίζουν τον εαυτό μου,
και τους φίλους μου, στα νιάτα
μου. Στον καιρό της αντίστασης
κατά της χούντας, με τις προσ-
δοκίες πως με τη δράση μας θα
γεννούσαμε την καινούργια Ελ-
λάδα. Στις αναμνήσεις μου η αν-
τίστασή μας μοιάζει με φάρσα.
Και πολύ θα ήθελα μια μέρα να
γράψω ένα βιβλίο που θα τη δι-
καιώνει ως φάρσα. Δεν την αδικώ.
Η φάρσα της αντίστασης κατά
της δικτατορίας δημιούργησε την
«εφηβική αμέλεια» της αντιπολί-
τευσης. Οπως ο Μπάστερ Κίτον
παραμένει σοβαρός ακόμη και
στις πιο κωμικές καταστάσεις,
έτσι κι εμείς.

Στα χρόνια της παρισινής θη-
τείας μου έγινα φίλος με τον Αγγελο
Ελεφάντη. Μυαλό ξυράφι, δυνατός
χαρακτήρας, πολιτικά έντιμος. Πε-
ράσαμε πολλά μαζί. Μη φαντα-
σθείτε βάσανα και άλλα ρομαντικά.
Απλώς θυμάμαι ακόμη τη νύχτα
που έπεσε η χούντα, μετά ένα γα-
μήλιο τραπέζι σε μια ελληνική τα-
βέρνα στη Μουφτάρ, με Μελίνα,
Χατζιδάκι, Θεοδωράκη και λοιπούς,
μου ζήτησε να κοιμηθώ σπίτι του.
Δεν άντεχε να μείνει μόνος. Δε-
καετίες αργότερα, όταν πια είχαμε
απομακρυνθεί ο ένας από τον άλ-

λον, μου είχε πει: «Στα νιάτα σου
προσπάθησες να γίνεις κομμου-
νιστής, αλλά απέτυχες». Του απάν-
τησα: «Αν μη τι άλλο με καταλα-
βαίνεις». Οι «εντιμότατοι φίλοι
μου» με αντιμετώπιζαν ήδη ως δε-
ξιό αποστάτη. Μερικές ημέρες αρ-
γότερα δημοσίευσε στην «Αυγή»
ένα άκρως θετικό άρθρο για το βι-
βλίο μου «Με την ανάσα της Αθή-
νας και της Ρώμης», μια σύντομη
καταγραφή της επιρροής του κλα-
σικού πολιτισμού στη σύγχρονη
Ευρώπη.

Τον Ελεφάντη τον αναφέρω
επειδή είναι ένας από όσους, μετά
τη Μεταπολίτευση, επέστρεψαν
στην Ελλάδα από το Παρίσι και
προγραμμάτισαν τους όρους του
πνευματικού διαλόγου. Παραμέ-
νοντας όμως ελεύθερος σκοπευ-
τής. Δεν διεκδίκησε θέση στο πα-
νεπιστήμιο, ούτε πολιτικό αξίωμα.
Οι υπόλοιποι, στη συντριπτική
τους πλειονότητα, διεκδίκησαν,
και κατέκτησαν, θέσεις στο πα-
νεπιστήμιο. Μετά τη χούντα ο
πνευματικός κόσμος ταυτίσθηκε
με τη φυλή των πανεπιστημιακών.
Κοινωνιολογία, οικονομία, πολι-
τικές επιστήμες. Οι διανοούμενοι
εκ Παρισίων ήρθαν για να σώσουν
την Ελλάδα από το σκοτάδι της
δικτατορίας. Οι «Εντιμότατοι φί-
λοι» αποφάσισαν να σοβαρευτούν

και ο μόνος τρόπος για να σοβα-
ρευτείς στη χώρα είναι να γίνεις
δημόσιος υπάλληλος, στην περί-
πτωσή τους πανεπιστημιακός.
Αυστηροί κριτές του δημόσιου
βίου, με πρόσβαση στα μέσα ενη-
μέρωσης, πόζαραν σαν πνευμα-
τικοί ηγεμόνες. Πόσα τους χρω-
στάει το μονοπώλιο του δημόσιου
πανεπιστημίου; Πόσα τους χρω-
στάει το ξέφραγο αμπέλι του με-
ταναστευτικού, διότι είναι και πο-
νόψυχοι, σε αντίθεση με όλους
εμάς.

Σήμερα, οι «εντιμότατοι φίλοι
μου» έχουν συνταξιοδοτηθεί. Και
στην κυριολεξία, λόγω ηλικίας,
και μεταφορικά, λόγω ιδεών. Δεν
έχουν να προτείνουν τίποτε για
την πορεία της χώρας, τίποτε πα-
ραπάνω από τη νοσταλγία τους
για τις δεκαετίες που πέρασαν.
Και γι’ αυτό σιωπούν παραχωρών-
τας τη θέση τους στα θλιβερά υπο-
κατάστατά τους. Δεν είναι θέμα
ποσότητας. Είναι θέμα ποιότητας.
Η Αριστερά έχει χάσει το μονο-
πώλιο της διανόησης. Η αγορά
των ιδεών έχει απελευθερωθεί.
Και σ’ αυτήν θα επιζήσουν μόνον
όσοι μπορέσουν να αντέξουν τον
ανταγωνισμό. Οι υπόλοιποι ας αρ-
κεστούν στην απόλαυση της φάρ-
σας που προσφέρουν οι «Εντιμό-
τατοι φίλοι μου».

Οι εντιμότατοι φίλοι μου
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

R iver House, 350 Park Avenue
και 51st. Srteet. Το επιβλη-
τικό κτίριο στην καρδιά του

Μανχάταν είναι η έδρα του ομίλου
Kissinger-McLarty Associates. Η
κορυφαία εταιρεία προώθησης
συμφερόντων και δημοσίων σχέ-
σεων δεν χρειάζεται συστάσεις.
Eμβληματική σφραγίδα της ο Χένρι
Κίσινγκερ. Ο εταίρος του McLarty
ήταν προσωπάρχης του Λευκού
Οίκου επί Κλίντον. Στο επίπεδο
αυτό οι ιδεολογικές αποχρώσεις
ξεθωριάζουν μπροστά στο προσ-
δοκώμενο όφελος που στηρίζεται
στην αρχή «ισχύς και κέρδος εν
τη ενώσει».

Μάρτιος 2008. 26ος όροφος,
Γραφείο 2600. Κρατώ ως ενθύμιο
την ξεθωριασμένη σήμερα αυτο-
κόλλητη άδεια εισόδου. Συνάντηση
με τον Κίσινγκερ. Είχα ενημερώσει
ότι αφορούσε αποκλειστικά στο
Μακεδονικό. Δεκαπέντε μέρες
πριν από τη Συνάντηση Κορυφής
του ΝΑΤΟ στο Βουκουρέστι. Δεν
είχαμε αφήσει πέτρα όρθια στη
δύσκολη προσπάθεια να προωθή-
σουμε τις θέσεις μας στον πρόεδρο
Μπους, τους συμβούλους του και
την υπ. Εξωτερικών Κοντολίζα
Ράις. Ο Κίσινγκερ, από το 1992,
είχε παρέμβει δημόσια στηρίζοντας
τη θέση και το δίκαιο της Ελλάδος
στο ζήτημα του ονόματος. Εξήγησα
την κρισιμότητα των στιγμών και
τη διαγραφόμενη τροχιά σύγκρου-
σης στο Βουκουρέστι με την πο-

λιτική Μπους. Τον παρότρυνα να
παρέμβει εκ νέου δημόσια και να
εκθέσει την άποψή του για το όνο-
μα στον Λευκό Οίκο.

Του έδωσα σημείωμα δέκα
γραμμών. Το διάβασε. Απάντησε:
«Η Ελλάδα έχει δίκιο στο όνομα.
Δεν νοείται να αδικηθεί η Ελλάδα
προκειμένου να ενταχθεί στο ΝΑ-
ΤΟ μία χώρα με ελάχιστες δυνα-
τότητες συνεισφοράς στη συμμα-
χία. Θα τηλεφωνήσω στον Στιβ
Χάντλεϊ», είπε, σύμβουλο τότε
Εθνικής Ασφάλειας του προέδρου
Μπους. Τον ρώτησα αν θα ήθελε
να κάνει δήλωση στον έγκριτο αν-
ταποκριτή του ΑΠΕ. Συμφώνησε.
Αλλά δεν έδωσε συνέχεια. Είχε μια
μόνιμη δυσανεξία να «εκτεθεί» σε
ελληνικό μέσο ενημέρωσης. Η αν-
τίδρασή του ήταν η ίδια που κα-
ταγράφει και ο Α. Παπαχελάς στο
βιβλίο του «Ενα σκοτεινό δωμάτιο
1967-1974».

Η τελευταία μας σύντομη συ-
νάντηση ήταν στη Μινεάπολη το
2008. Μίλησε απαξιωτικά για τη
Βόρεια Μακεδονία σε σχέση με το
ΝΑΤΟ στηρίζοντας –σπάνιο τότε–
την Ελλάδα. Το συζητήσαμε με
τον Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη που
μετείχε ως παρατηρητής με την
ιδιότητα του προέδρου της Επι-
τροπής Εξωτερικών και Αμυνας
της Βουλής.

Τρία χρόνια νωρίτερα, αφότου
ανέλαβα στην Ουάσιγκτον, ήμουν
αρκετά σφιγμένος στην πρώτη

μας συνάντηση. Πλησιάζοντας το
γραφείο του στη Νέα Υόρκη ανα-
ρωτήθηκα πώς είναι δυνατόν ένας
–κατά τα γραπτά του– θαυμαστής
του ελληνικού πνεύματος και πο-
λιτισμού να κλείσει τα μάτια εν-
θαρρύνοντας τη βάρβαρη τουρκική
εισβολή και κατοχή της Κύπρου.
Πώς επίσης ένας θαυμαστής του
Περικλή ταυτίστηκε με τη χούντα
των συνταγματαρχών. Ρητορικά
ερωτήματα.

Η υποδειγματική έρευνα και
τα αποχαρακτηρισμένα αμερικα-
νικά αρχεία, όπως καταγράφονται
κυρίως στα βιβλία των Α. Παπα-
χελά, Μ. Ιγνατίου - Κ. Βενιζέλου
και Κρίστοφερ Χίτσενς, αποδει-
κνύουν την αποφασιστική, προ-
σωπική του εμπλοκή. Πολλά για
τη δική του ευθύνη είχε αποκα-
λύψει ο Ηλίας Δημητρακόπουλος,
ο σημαντικότερος και αποτελε-
σματικότερος αντιχουντικός στην
Ουάσιγκτον στη διάρκεια της δι-
κτατορίας. Ο οποίος ήταν, άλλω-
στε, προσωπικός στόχος του Κί-
σινγκερ.

Με καλωσόρισε λέγοντας ότι
διατηρούσε κατά καιρούς επαφή
με τους εκπροσώπους της Ελλάδος
στην Ουάσιγκτον, την οποία θαυ-
μάζει. Δεν την είχε επισκεφθεί «για
λόγους ασφαλείας» διαισθανόμενος
ότι «δεν ήταν ευπρόσδεκτος».
Απάντησα ότι η Ελλάδα ήταν ασφα-
λής προορισμός όπως αποδείχθηκε
και στους Ολυμπιακούς Αγώνες.

Η συζήτησή μας στράφηκε προς
τη Ρωσία και την Κίνα. Οι θέσεις
του ως του αυθεντικότερου σύγ-
χρονου εκπροσώπου του πολιτικού
κυνισμού και της ρεαλιστικής ωμό-
τητας στις διεθνείς σχέσεις δεν
ευθυγραμμίσθηκαν αναγκαστικά
με την πολιτική διαδοχικών Αμε-
ρικανών προέδρων. Χαρακτηρι-
στική –που παραπέμπει επίσης
στο 1974 στην Κύπρο– ήταν η απα-
ράδεκτη περί Ουκρανίας θέση του
για «ειρήνη έναντι παραχώρησης
ουκρανικών εδαφών στη Ρωσία»,
που ευνοεί μόνο τις επιδιώξεις του
Ρώσου εισβολέα.

Για πολλά πράγματα αναγνω-
ρίζεται και κατηγορείται ο Κίσινγ-
κερ. Κανείς όμως δεν μπορεί να
προσάψει στον εκατοντάχρονο
κορυφαίο στρατηγιστή ότι ήταν
μετριόφρων και ταπεινόφρων. Θε-
ωρεί ότι για μισό αιώνα κρατούσε
κατ’ αποκλειστικότητα τη μαγική
ράβδο της ορθοτομής της παγκό-
σμιας ισορροπίας ισχύος και συ-
νεργασίας στη βάση του συμφέ-
ροντος –όχι αρχών ή αξιών– του
Διευθυντηρίου των ισχυρών. Για
τη μοναδικότητα και αποκλειστι-
κότητα της αυθεντίας του θέλησε
να επηρεάσει, όχι αναγκαστικά με
επιτυχία, όλους τους μετά τον Νίξον
Αμερικανούς προέδρους.

Ο κ. Αλέξανδρος Π. Μαλλιάς ήταν πρέ-
σβης της Ελλάδος στην Ουάσιγκτον,
2005-2009.

Συζητώντας με τον Χένρι Κίσινγκερ
Του ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ Π. ΜΑΛΛΙΑ

Κλείνει ένας τεράστιος
κύκλος

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Δεν ξέρω αν τα μά-
θατε τα νέα. Ο εμφύ-
λιος πόλεμος τελεί-
ωσε πριν από 74 χρό-
νια. Η Αποστασία
έγινε πριν από 58.

Το Πολυτεχνείο πριν από 50. Ιστο-
ρικά γεγονότα, με μεγάλη σημασία.
Συναρπαστικά για τον ιστορικό,
αλλά και για τον περιστασιακό ή
μη αναγνώστη ιστορικών βιβλίων.
Οποιος, όμως, επιχειρεί σήμερα,
το 2023, πολιτική αντιπαράθεση
με βάση το τι έγινε το ’44, το ’65 ή
το ’73, ζει αλλού. Και σίγουρα, δεν
μιλάει με κανέναν ψηφοφόρο που
είναι σήμερα κάτω από –ας είμαι

γενναιόδωρος– 50. Τη δεκαετία
του 1980 είχε νόημα να καλλιεργείς
πόλωση για το «ποιος ήταν απο-
στάτης» και άλλα ιστορικά ζητή-
ματα. Τα γεγονότα ήταν σχετικά
νωπά. Τα πάθη δεν είχαν καταλα-
γιάσει. Οι –τότε– νέοι ήξεραν για
ποιο πράγμα μιλάμε. Αυτό ήταν
τότε. Σήμερα, μόνον όποιος έχει
σκουριασμένα εργαλεία μπορεί να
κάνει πολιτική με τα σκιάχτρα και
τα συνθήματα εκείνης της εποχής.

Ποιος παραμένει εγκλωβισμέ-
νος στη σκιαμαχία με τα φαντά-
σματα της Ιστορίας; Κυρίως η Αρι-
στερά. Η οποία ηττήθηκε στον
Εμφύλιο αλλά κέρδισε στη Μετα-
πολίτευση. Τα ξερονήσια και οι
εξορίες, η επτάχρονη δικτατορία
τής έδωσαν το ηθικό και ιδεολογικό
πλεονέκτημα. Κυριάρχησε στη

διανόηση, στα πανεπιστήμια, στο
μονοπώλιο της ιστορικής ανάλυ-
σης, στο πώς αντιμετωπίζουμε
την εξωτερική πολιτική και τις ξέ-
νες δυνάμεις. Και ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου αυτό το κύμα της ιδεο-
λογικής ηγεμονίας και ριζοσπα-
στικοποίησης καβάλησε για να
ανέβει στην εξουσία και αυτό τον
παρέσυρε σαν ένα ορμητικό ρέμα.
Αν δεν υπήρχε τότε ο Ανδρέας,
το τσουνάμι μπορεί και να είχε
οδηγήσει σε έναν άλλο πρώιμο
ΣΥΡΙΖΑ , ήδη από το 1981.

Η Αριστερά κατάφερε και ήλθε,
τελικά, η ίδια στην εξουσία το
2015. Για να είμαστε απολύτως ει-
λικρινείς, την έφεραν στο τιμόνι,
σε μεγάλο βαθμό, η ανεπάρκεια,
η φαυλότητα και η σαπίλα ενός
αστικού καθεστώτος που τα έκανε
μαντάρα στη διαχείριση, λαΐκισε
ασύστολα και εντέλει χρεοκόπησε.
Η λαϊκή οργή ήταν ασύλληπτη
και, εν μέρει, δικαιολογημένη.
Ηταν μια μεγάλη νίκη για την Αρι-
στερά· και μια τεράστια ήττα. Η
πραγματικότητα έχει έναν μονα-
δικό τρόπο να ισοπεδώνει μύθους
που κτίζονται επί δεκαετίες. Η ζωή
όμως προχωράει, η κοινωνία αλ-
λάζει, οι πολίτες θέλουν απτές λύ-
σεις στα προβλήματά τους. Δεν
τους αφορούν οι καβγάδες για το
χθες ή το προχθές. Οι νεότεροι
δεν καταλαβαίνουν για ποιο πράγ-
μα μιλάμε καν.

Κάπως έτσι φτάσαμε στο 2023.
Με την Αριστερά να χάνει το μο-
νοπώλιο στον δημόσιο διάλογο.
Με τη γενιά των πρωταγωνιστών
των μεταπολιτευτικών αμφιθεά-
τρων να αποστρατεύεται μαζί με
τις αγκυλώσεις και τη νοσταλγία
της για ξεπερασμένα τοτέμ. Κλείνει
ένας τεράστιος κύκλος. Η κοινωνία
νιώθει ότι δεν μπορεί να πάει μπρο-
στά εάν το βλέμμα της είναι συ-
νεχώς στραμμένο στον καθρέφτη
που δείχνει πίσω, στο χθες. Μπρο-
στά θέλει να πάει.

Η νίκη του κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη την
περασμένη Κυριακή
επί του αντιπάλου
κ. Αλέξη Τσίπρα
υπήρξε συντριπτι-

κή. Η κυριαρχία του στο κόμμα
του οποίου ηγείται αδιαμφισβή-
τητη. Ολα αυτά τον καθιστούν
κυρίαρχο της ελληνικής πολιτικής
σκηνής. Τίποτε ωστόσο στην πο-
λιτική δεν είναι τελεσίδικο.

Ο ηττημένος προκαλεί ενίοτε
συμπάθεια και ενδέχεται να επι-
τύχει επανασυσπειρώσεις, αν και
όχι βέβαια διαστάσεων ανατρε-
πτικών. Το κλίμα αλλάζει στην
πολιτική, αλλά όχι τόσο δραστικά
ή σε μικρό διάστημα.

Παράλληλα, ένας πανίσχυρος
πρωθυπουργός μπορεί να είναι
το ζητούμενο, ιδιαίτερα σε μια
εποχή που μια στρατιά αναλυτών
οικτίρουν την έλλειψη ηγετών σε
όλη την Ευρώπη. Ωστόσο, κάθε
τι που υπερβαίνει –ή έτσι φαίνεται
τουλάχιστον– σημαντικά τον μέσο
όρο ενίοτε προκαλεί απώθηση
στον κοινό πολίτη.

Ο κ. Μητσοτάκης το γνωρίζει
αυτό πολύ καλά και ακόμη περισ-
σότερα. Εξ ου και απευθύνει συ-
νεχώς μηνύματα και προτροπές
για μετριοπάθεια, άοκνη μάχη και
αυτοσυγκράτηση, προς τα στελέχη
που τον περιβάλλουν.

Είναι από μιαν άποψη ο κ. Μη-
τσοτάκης ένα παράδοξο εις την
ελληνική πολιτική ζωή. Κεντρώος
και φιλελεύθερος εξελέγη ηγέτης
ενός κόμματος, που στον πυρήνα
και στην πλειοψηφία του ήταν η
κομματική έκφραση της παραδο-
σιακής «Δεξιάς», εάν υποτεθεί ότι
η λέξη αυτή έχει κάποιο περιεχό-
μενο στις μέρες μας.

Πείσμων και συστηματικός,
αρνήθηκε κάθε προσαρμογή στα
θεσμικώς ούτως ειπείν ισχύοντα
στην ελληνική «Δεξιά». Αντίδραση
δεν υπήρξε εκ των έσω. Κάποιοι
πιστεύουν ότι η κοινωνία άλλαξε
ριζικώς. Ενδέχεται να έχουν δίκαιο.

Αλλά ίσως να προσδίδουν τοπικό
περιεχόμενο σε λέξεις και αντι-
λήψεις του συρμού της εποχής.

Πολλά έχουν ειπωθεί από εμ-
βριθώς σκεπτόμενους πολιτικούς
και αναλυτές περί των λόγων που
οδήγησαν στην εκτίναξη του κ.
Τσίπρα στην εξουσία. Και ασφα-
λέστατα ισχύουν σε έναν πολύ
μεγάλο βαθμό. Ενδεχομένως,
όμως, να επρόκειτο απλώς για
έναν «μικροαστικό αριστερισμό».
«Αριστερισμός, η παιδική αρρώ-
στια του κομμουνισμού», έγραφε
κάποτε ο Λένιν.

Εάν αυτό συμβαίνει, ίσως να
έχουμε εισέλθει πλέον σε μία φάση
ενός «μικροαστικού φιλελευθερι-
σμού» με επιδόματα, καλάθια της
νοικοκυράς και άλλα εξωπραγμα-
τικά. Ο κ. Μητσοτάκης έχει ασφα-
λώς επίγνωση της καταστάσεως
και των δυσκολιών που θα αντι-
μετωπίσει εάν οι εκλογές τον ανα-
δείξουν πρωθυπουργό μιας κυ-
βερνήσεως ισχυρής και αυτοδύ-
ναμης.

Και επειδή είναι πολιτικός με
πεποιθήσεις ισχυρές, θα επιχει-
ρήσει, όχι απλώς έναν σαρωτικό
μετασχηματισμό της οικονομίας,
αλλά και μία ριζοσπαστική μετάλ-
λαξη του Ελληνα πολίτη σε Ευ-
ρωπαίο από απόψεως θεωρήσεως
ζωής, νοοτροπίας και συμπεριφο-
ράς.

Κάποιοι αντίπαλοί του θα σπεύ-
σουν να παρομοιάσουν τον κ. Μη-
τσοτάκη με τον «σχοινοβάτη» του
Ζαρατούστρα, που επιχειρώντας
την αναβάθμιση του μέσου αν-
θρώπου σε ανώτερο, έχασε την
ισορροπία του όταν ένας «παλιά-
τσος» εμφανίσθηκε και εντέλει ο
σχοινοβάτης συνετρίβη στην πλα-
τεία, δημιουργώντας πανικό στο
πλήθος.

Τίποτε βέβαια δεν θα συμβεί
από αυτά. «Παλιάτσος» δεν υπάρ-
χει επί σκηνής. Αλλά ένα περι-
βάλλον απόλυτα ασταθές, που
επιβάλλει σύνεση, προσοχή και
όχι ριζοσπαστικές κινήσεις.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Η κοινωνία νιώθει ότι
δεν μπορεί να πάει
μπροστά εάν το βλέμμα
της είναι συνεχώς
στραμμένο στον καθρέ-
φτη που δείχνει πίσω,
στο χθες.
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Η πλευρά Ερντογάν, με
προβάδισμα δυόμισι
εκατομμυρίων ψήφων,
κάνει συμμαχίες και αυ-
ξάνει το προβάδισμά
της μπροστά στη σημε-

ρινή αναμέτρηση. Η πλευρά Κιλι-
τσντάρογλου με γκρίνια, με μουρμου-
ρητά, με αποχωρήσεις, πάει πίσω-
πίσω. Ο Σινάν Ογάν, ο οποίος ήρθε
τρίτος στον πρώτο γύρο με ποσοστό
5,17% ανακοίνωσε υποστήριξη στην
υποψηφιότητα Ερντογάν. Έντεκα μέ-
λη της Επιτροπής Ιδρυτών του «Κόμ-
ματος του Μέλλοντος», του πρώην
πρωθυπουργού Α. Νταβούτογλου, που
συμμετέχει στην υπό τον Κ. Κιλιτσντά-
ρογλου «Εθνική Συμμαχία», «παραι-
τήθηκαν από το κόμμα τους και προ-
σχώρησαν το Κόμμα Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΑΚΡ) του Ερντογάν (πηγή,
ρεπορτάζ στην εφ. «Πολίτης»). Οι 11
ενίστανται στην ακραία ρητορική Κι-
λιτσντάρογλου για τους πρόσφυγες
που διαβιούν στην Τουρκία. Γράφουν:
«Θα είμαστε ενάντια σε αυτούς που
καταπατούν την προσφυγική και την
ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Θα σταθούμε
απέναντι σε αυτούς που υπόσχονται
να φορτώσουν πρόσφυγες σε φορτηγά
και να τους απελάσουν, όπως οι ναζί». 

Το σκηνικό αποκτά ολοένα και πιο
σαφείς διαστάσεις. Ο Τ. Ερντογάν,
έχοντας πλέον σημαντικό εκλογικό
προβάδισμα ακύρωσε συλλαλητήρια,
πλην ενός στην Άγκυρα, και έχει κάνει
μία μόνο επίσκεψη στις σεισμοπαθείς
περιοχές στην Α. Τουρκία. Προετοι-

μάζει καλά τις ομιλίες του, έχει ισχυρή
επικοινωνιακή υποστήριξη –κάτι που
δεν συνέβαινε παλαιότερα, καθώς μι-
λούσε εκ του προχείρου και έτσι ήταν
περισσότερο ο εαυτός του και λιγότερο
οι συντάκτες των ομιλιών του. 

Αξιοποιεί πλήρως, όπως ήταν ανα-
μενόμενο, τη νίκη της «Λαϊκής Συμ-
μαχίας» στο Κοινοβούλιο (323 βου-
λευτές σε σύνολο 600) και δηλώνει
πως αυτός ο αριθμός συνιστά ψήφο
εμπιστοσύνης και ταυτόχρονα απόρ-
ριψη της θέσης της αντιπολίτευσης
για επιστροφή στο παλαιότερο κοι-

νοβουλευτικό σύστημα. Τα αποτελέ-
σματα στο Κοινοβούλιο δείχνουν ότι
το ΚΑΔ εξακολουθεί να εκφράζει μα-
ζικά, κυρίως τα στρώματα του πλη-
θυσμού που αισθάνονταν αδικημένα,
ή αποκλεισμένα, όταν η κεμαλική ελίτ
ήταν στα πράγματα. 

Από την άλλη, ο Κεμάλ Κιλιτσντά-
ρογλου για να στριμώξει τον Τ. Ερν-
τογάν ανέβασε τους τόνους στο προ-
σφυγικό και το κουρδικό. Μίλησε για
10 (!) εκατομμύρια πρόσφυγες, πράγμα
προφανώς ψευδές (η Ε.Ε. μιλά για 4).
Στην κριτική του απάντησε ο Μ. Τσα-
βούσογλου: «Η υπόσχεση να στείλουμε

όλους τους εκ Συρίας πρόσφυγες πίσω,
είναι παράλογη» (πηγή, «Χουριέτ»).
Η κόντρα των δύο επεκτάθηκε και
στο κουρδικό. Ο Τ. Ερντογάν κατη-
γορεί τον Κ. Κιλιτσντάρογλου για επα-
φές με το «Καντίλ», (υπαινιγμός για
σχέσεις με το ΕΚΚ). Ο υποψήφιος της
αντιπολίτευσης απάντησε ότι είναι
ο Ερντογάν που έκανε συνομιλίες μαζί
του πιο παλιά –μια σαφής αναφορά
στις συζητήσεις της τουρκικής κυ-
βέρνησης για εξεύρεση λύσης στο
κουρδικό με διαπραγματεύσεις, με
συμμετοχή και του Α. Οτσαλάν προ
επταετίας.  

Οι δημοσκοπήσεις για τον δεύτερο
γύρο δείχνουν σημαντικό προβάδισμα
Ερντογάν, σε αντίθεση με εκείνες του
πρώτου γύρου. Ο Μ. Κωστίδης γράφει
σχετικά με τον πρώτο γύρο πως «σχε-
δόν όλες οι εταιρείες δημοσκοπήσεων
απέτυχαν στις προβλέψεις τους (στον
πρώτο γύρο), καθώς έδιναν προβάδι-
σμα στον υποψήφιο της τουρκικής
αντιπολίτευσης. Μόνο δύο εξ αυτών,
η Optimar και η Κοnda, ήταν αυτές
που είχαν προσεγγίσει το αποτέλεσμα
των εκλογών και έδιναν προβάδισμα
στον Ερντογάν», (Πηγή, «Καθημερι-
νή», 17/5).

Με τα νέα δεδομένα, το πλέον κρί-
σιμο ζήτημα για την πλευρά του Ερν-
τογάν είναι το τι οικονομική πολιτική
θα ακολουθήσει, εφόσον επαληθευ-
τούν οι δημοσκοπικοί αριθμοί. Σύμ-
φωνα με το Reuters, (24/5) «μέρες
πριν από τις εκλογές υπάρχει διαφωνία
μέσα στην κυβέρνηση Ερντογάν κατά

πόσον θα επιμείνουν πάνω σε ένα,
που μερικοί αποκαλούν, μη βιώσιμο
οικονομικό πρόγραμμα ή αν θα το εγ-
καταλείψουν». Σύμφωνα με πηγές
που επικαλείται το Πρακτορείο, «μια
ανεπίσημη ομάδα από μέλη του κυ-
βερνώντος κόμματος συναντήθηκε
στις τελευταίες εβδομάδες για να συ-
ζητήσει πώς θα υιοθετήσουν σταδιακά
μια νέα πολιτική, ώστε ο δανεισμός
να γίνει πιο ακριβός». 

Ο Κ. Κιλιτσντάρογλου βρίσκεται
σε στρατηγικό αδιέξοδο. Ο Τ. Ερντογάν
μάλλον θα έπαιρνε σε μεγάλο βαθμό
το 5,17% του Σ. Ογάν εξαιτίας της δυ-
ναμικής που κατέγραψε στον πρώτο
γύρο. Έχω υποστηρίξει ότι ο υποψή-
φιος της αντιπολίτευσης είναι loser,
καθώς έχει χάσει 13 φορές μέχρι τώρα
από τον Ερντογάν. Πάρα ταύτα, πά-
λεψε με φανατισμό για να είναι ξανά
υποψήφιος. 

Έτσι, εκτός συγκλονιστικού απρο-
όπτου, η 14η φορά θα είναι και το φι-
νάλε ενός ξεροκέφαλου χωρίς αιτία.
Με τα δημοσκοπικά δεδομένα εις βά-
ρος του, επιτρέπει στον Τ. Ερντογάν
να μιλάει εκ του ασφαλούς: «Προτρέπω
τη βάση του ΚΑΔ να μην εφησυχάζει
για τις (σημερινές) εκλογές. Να θυ-
μάστε ότι ο αντίπαλός μας σήμερα
δεν είναι ο ηγέτης του ΡΛΚ, αλλά ο
εφησυχασμός. Είμαστε ήδη μπροστά,
αλλά θα χάσουμε τον στόχο μας, εάν
έχουμε την αίσθηση ότι, έτσι ή αλλιώς,
θα νικήσουμε» (Χουριέτ», 24/5).

Ξεροκέφαλος χωρίς αιτία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Οι διαδηλωτές προσπαθούν να εμποδίσουν τους μετόχους να παρευρεθούν στην Ετήσια Γενική Συνέλευση της TotalEnergies στο Παρίσι. Οι περιβαλλοντικές ομάδες είναι
εξοργισμένες με τις πολιτικές της γαλλικής εταιρείας πετρελαίου και ενέργειας για το κλίμα.
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Όταν το 2011 η Κύπρος ανακάλυπτε φυ-
σικό αέριο στο «Αφροδίτη» η συζήτηση
για τη γεωπολιτική αναβάθμιση ήταν
τόσο έντονη που οδήγησε από τη δη-
μιουργία… ταινίας με τίτλο «Οικόπεδο
12» μέχρι τη δημιουργία τμημάτων

σπουδών με ειδίκευση στο oil & gas. Δώδεκα χρόνια
μετά, το φυσικό αέριο που βρίσκεται εξακριβωμένα
στο υφαλοπρανές της «Αφροδίτης» δεν εξορύχθηκε
ποτέ, η σεναριολογία για οδεύσεις αγωγών παραμένει
μια συζήτηση με περισσότερο ευσεβοποθισμό παρά
ρεαλιστικές επιλογές, και οι «κύκλοι επιλογών» σε
σχέση με το αν φυσικό αέριο θα υγροποιείται στην
Κύπρο, αν φυσικό αέριο θα έρχεται με υποθαλάσσιο
αγωγό από το Ισραήλ στην Κύπρο ή αν ένας αγωγός
που από την Ανατολική Μεσόγειο θα καταλήγει στην…
Ιταλία έχουν ολοκληρώσει ολόκληρα shifts με το ηλε-
κτρικό ρεύμα να παραμένει ανυπόφορο για το μέσο
κυπριακό νοικοκυριό και τη μέση κυπριακή επιχείρηση. 

Η πρόσφατη παρέμβαση του CEO της ΕΝΙ για τον
αγωγό EastMed και τη συμπερίληψη της Τουρκίας
ήταν, και τυπικά, το καρφί στον τάφο ενός πρότζεκτ
που μάλλον βοηθούσε τις δημόσιες σχέσεις τόσο του
Νετανιάχου όσο και διαφόρων εμπλεκομένων εταιρειών,
παρά τη ρεαλιστική υλοποίηση ενός φιλόδοξου αγωγού.
Κι εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάτι που ισχύει ανε-
ξαρτήτως δρώντων στη βιομηχανία: Το κόστος μιας
υποδομής –και δη ενός αγωγού που μεταφέρει φυσικό
αέριο, εκτός από τους νόμους της αγοράς (προσφορά,
ζήτηση, τιμή φυσικού αερίου ανά μονάδα, νομοθεσία,
περιβαλλοντικές μελέτες, κ.λπ.) καθορίζει και η γεω-
πολιτική: Και κανείς, εκτός από όποιον βλέπει κον-
τόφθαλμα εκεί, δεν αποκλείει –στην περιοχή– την
Τουρκία. Χωρίς αυτό, στον αντίποδα, να σημαίνει
πως η συμπερίληψη της Τουρκίας στην ενεργειακή
συνεργασία της περιοχής δεν εμπεριέχει και εκείνα
τα κουτάκια που η ίδια πρέπει να συμπληρώσει. Αυτό
το γνωρίζει τόσο το σύνολο των εταιρειών που δρα-
στηριοποιούνται στο τρίγωνο Κύπρου-Ισραήλ-Αιγύπτου
όσο και οι βασικοί διαμορφωτές πολιτικής σε χώρες
που παράγουν κι εξάγουν, εδώ και δεκαετίες, φυσικό
αέριο όπως αυτοί σε Κάιρο και Τελ Αβίβ. 

Η ΚΔ έχει ενώπιόν της τρεις ρεαλιστικές επιλογές:
Αρχικά να επιλέξει με πυγμή και σοβαρότητα πώς θα
επιλύσει την εκκρεμότητα μεταξύ του «Αφροδίτη»
και του «Ισάι» που εδώ και χρόνια κρατάει σε ομηρία
την αξιοποίηση του μοναδικού εμπορικά αξιοποιήσιμου
κοιτάσματος της. Δευτερευόντως να αναγνώσει καλά
τις εξελίξεις στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου
και των χωρών ΜΕΝΑ, με φόντο, κυρίως, τη Συρία
και τον Arab Gas Pipeline, το πλαίσιο των «συμφωνιών
του Αβραάμ» μετά το 2020, την Τουρκία (ασφαλώς)
και το πώς το φυσικό αέριο αποτελεί κατεξοχήν πεδίο
συνεργασίας και όχι ανταγωνισμού, ακόμη κι αν «δεν
φταίμε εμείς για το αν η Τουρκία αυτοαποκλείεται».
Και, τέλος, να προτεραιοποιήσει την ενεργειακή αυ-
τονομία της Κύπρου ως ύψιστο ζήτημα εθνικής ασφά-
λειας. Κι εθνική ασφάλεια σημαίνει φθηνότερο ρεύμα
για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις και εναλλακτικές
αν το νησί… βομβαρδίζεται –κυριολεκτικά. Τόσο η
Αίγυπτος όσο και το Ισραήλ το έπραξαν πριν κατορ-
θώσουν να εξάγουν φυσικό αέριο είτε μέσω αγωγών
(Αρίς-Ασκελόν), είτε μέσω LNG ή FLNG. Και το φυσικό
αέριο και η έλευσή του στην Κύπρο από τα κοιτάσματα
επί της ΑΟΖ της ή από την Ανατολική Μεσόγειο είναι
αναπόσπαστο μέρος αυτής της στρατηγικής προσέγ-
γισης. Το μεγάλο στοίχημα της πενταετίας Χριστο-
δουλίδη θα είναι αν μέχρι το 2028 θα υπάρχει φυσικό
αέριο στην Κύπρο, υποθαλάσσιος αγωγός από το
Ισραήλ προς το Βασιλικό ή, τέλος πάντων, μια λύση
που θα συμβάλει στη μεγιστοποίηση των υδρογοναν-
θράκων για το καλώς εννοούμενο συμφέρον της ΚΔ
–οικονομικά και γεωπολιτικά. Αν στον προεκλογικό
του 2028 συζητάμε για το φυσικό αέριο σε bullet
points, τότε 17 χρόνια μετά την ανακάλυψη του «Αφρο-
δίτη» θα έχουμε αποτύχει οικτρά. Και καλό είναι, όσο
πιο έγκαιρα γίνεται, να θέσουμε το ερώτημα: «Υπάρχει
στρατηγική όντως;». 

Υπάρχει
στρατηγική όντως;

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ενα από τα πιο εύκολα
δημοσιογραφικά, πο-
λιτικά και ηθολογικά
κλισέ είναι η επίκριση
μεγάλων δυνάμεων,
ισχυρών και κυβερ-

νώντων του κόσμου τούτου, πως
προσπερνούν τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα, το διεθνές δίκαιο, το δίκαιο
των αδυνάτων, προς όφελος του δι-
καίου των ισχυρών.

Ολόκληρες πολιτικές και δημο-
σιογραφικές καριέρες έχουν χτιστεί
σε εκδηλώσεις, μνημόσυνα και
στήλες εφημερίδων όπου διαπι-
στώνεται ξανά και ξανά η διαπί-
στωση αυτού του φαινομένου, η
μερική περιγραφή του και η αυ-
θαίρετη ένταξή του σε μια αφήγηση
όπου δεν φέρουμε καμία ευθύνη
ως κοινωνία, όπου είμαστε θύματα
των ισχυρών και δεν υπάρχει κάτι
που μπορούμε να κάνουμε γι’ αυτό

εκτός από το να αγωνιζόμαστε γε-
νικώς τε και αορίστως.

Την προσέγγιση αυτή αποκρυ-
στάλλωσε, εν μέρει, ο Κυριάκος Κού-
σιος στο ραδιόφωνο του «Πολίτη»
τον Οκτώβριο του 2020, μιλώντας
για το άνοιγμα των Βαρωσίων ρω-
τώντας «τι θα έπρεπε να κάνει η κυ-
βέρνηση και δεν το έκανε;». Βλέ-
πουμε σκωπτικά και κρίνουμε αφ’
υψηλού το ότι Ε.Ε. και ΗΠΑ κρατούν
από κοντά την Τουρκία και προ-
σπαθούν να κρατήσουν ισορροπίες
ακόμα και στις χειρότερες ακρότητες
του καθεστώτος που στήνει ο Ταγίπ
Ερντογάν. Όμως εμείς δεν διστά-
ζουμε να επιδιώκουμε καλές σχέσεις
με το καθεστώς Αλ-Σίσι, με τη Σα-
ουδική Αραβία, με τη διακυβέρνηση
Νετανιάχου, να εκδίδουμε τον Κενάν
Αγιάς στη Γερμανία. Θεωρούμε θε-
μιτό στις διεθνείς σχέσεις να υπάρχει
ρεαλισμός και εθνικά και ειδικά συμ-

φέροντα, όταν είναι τα δικά μας
συμφέροντα. Τα συμφέροντα των
άλλων είναι κυνισμός.

Και η υπέρτατη υποκρισία: η ε/κ
πολιτική τάξη προτιμά την επανε-
κλογή Ερντογάν στην Τουρκία, γιατί
είναι «προβλέψιμος», θέση που εκ-
φράστηκε προεκλογικά και παρα-
σκηνιακά από υποψήφιους για την
προεδρία, εκφράζεται από αρθρο-
γράφους της «αγωνιστικής» σχολής,
και εκφράζεται και στην Ελλάδα.

Η προσέγγιση αυτή ξεκινά από
τρεις υποθέσεις εργασίας: πως επι-
στροφή των «κεμαλιστών» θα φέρει
πίσω τον αυταρχισμό της εποχής
των πραξικοπημάτων, πως μια νέα
κυβέρνηση στην Τουρκία θα ήταν
απρόβλεπτη σε θέματα εξωτερικής
πολιτικής, και πως η εξωτερική πο-
λιτική της Τουρκίας δεν αλλάζει. Ο
συνδυασμός αυτών των τριών υπο-
θέσεων εργασίας ως βεβαιοτήτων

(βεβαιοτήτων χωρίς κατά περίπτωση
και κατά σενάριο διαβαθμίσεις)
είναι αντιφατικός. Ο Κεμάλ Κιλι-
τσντάρογλου θα ήταν απρόβλεπτος
ή η εξωτερική πολιτική της Τουρκίας
δεν αλλάζει; Ο «ισλαμοφασίστας»,
«παρανοϊκός» Ερντογάν είναι σή-
μερα «προβλέψιμος»; Υπό τις περι-
στάσεις, ποια επιλογή έχει τις πε-
ρισσότερες πιθανότητες να συν-
τείνει σε δημοκρατική στροφή της
Τουρκίας;

Το αποτέλεσμα του πρώτου γύ-
ρου συνάδει με τα όσα έλεγαν και
λένε σοβαροί αναλυτές της τουρκι-
κής πολιτικής, και με τα δεδομένα
που δείχνουν ένα καθόλου μειοψη-
φικό κομμάτι της τουρκικής κοινω-
νίας να θέλει να τελειώνει με τον
κάποτε μεταρρυθμιστή Ερντογάν
που εξελίχθηκε σε αδίστακτο αρι-
βιστή. Η Κύπρος δεν έχει το περι-
θώριο αντίδρασης και ελιγμών που

έχουν η Ε.Ε., οι ΗΠΑ και η Ελλάδα
να αντιδράσουν στο ενδεχόμενο
επανεκλογής Ερντογάν στη βάση
των δικών τους συμφερόντων. Ακό-
μα και για την Ελλάδα, μια δικτατορία
στην Τουρκία δεν είναι παρά ένας
γείτονας προς διαχείριση. Για την
Κύπρο, κυριαρχία Ερντογάν σημαίνει
σχεδόν βέβαιη συνέχιση της επέ-
κτασης στα κατεχόμενα της φιλο-
σοφίας, των οικονομικών συμφε-
ρόντων της αυλής του Τούρκου προ-
έδρου και του θρησκευτικού συν-
τηρητισμού.

Ακόμα και να εκλεγόταν ο Κιλι-
τσντάρογλου, κάτι που θεωρείτο
δύσκολο, αλλά όχι αδύνατο –όταν
γράφονταν αυτές οι γραμμές– δεν
θα άλλαζε δραστικά η προσέγγιση
της Τουρκίας στο Κυπριακό. Κανείς,
όμως, δεν περίμενε τον Κιλιτσντά-
ρογλου να λύσει το Κυπριακό την
επομένη της εκλογής του.  

Είναι εύκολο να εύχεσαι να μην
αλλάξει ποτέ τίποτα αν δεν είναι να
αλλάξει ακριβώς με τον τρόπο που
θέλεις. Έτσι μπορείς σε κάθε περί-
σταση να υποστηρίξεις ότι είχες δί-
καιο (γιατί και το σταματημένο ρολόι
δύο φορές την ημέρα δείχνει τη σω-
στή ώρα), και δεν χρειάζεται ποτέ
να σκεφτείς προκαταβολικά, να χα-
ράξεις στρατηγική.

Οι αρχές τις οποίες η ε/κ κοινωνία
καμώνεται πως στηρίζει έγιναν κλισέ
γιατί πηγάζουν από μια ουσιαστική
ανάγκη: η τήρηση αρχών και αξιών
προστατεύει τους μικρούς. Γι’ αυτό
και, αν και πιο δύσκολη πολιτικά
για την ε/κ άρχουσα τάξη, μια επι-
στροφή της Τουρκίας στον μακρύ
δρόμο του εκδημοκρατισμού θα
ήταν μακροπρόθεσμα η καλύτερη
έκβαση για την Κύπρο.

Ο θκιάολος που ξέρουμε
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

O υποψήφιος της αντιπο-
λίτευσης είναι loser, καθώς
έχει χάσει 13 φορές μέχρι
τώρα από τον Ερντογάν. 
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Το αποτέλεσμα των
ελληνικών εθνικών
εκλογών της 21ης
Μαΐου δεν εξέπληξε
μόνο τους ηττημέ-
νους αλλά και τους νι-

κητές. Πού οφείλεται η τεράστια
διαφορά των είκοσι και πλέον πο-
σοστιαίων μονάδων υπέρ ενός κόμ-
ματος εξουσίας, το οποίο αντιμε-
τώπισε μέσα σε μια τετραετία τις
πιο ανορθόδοξες και απειλητικές
παγκόσμιες καταστάσεις; Γιατί δεν
αποτυπώθηκε η φθορά λόγω των
επώδυνων αποφάσεων που έλαβε
ή λόγω του πολιτικού κόστους των
προβεβλημένων «σκανδάλων» της
προηγούμενης διακυβέρνησης;
Ούτε η «άγρια» ψυχολογία, που θέλει
τον ελληνικό λαό να έχει υποστεί
ένα είδος συλλογικού συνδρόμου
της Στοκχόλμης, αλλά ούτε και η
αντικειμενικά μηδενική παρουσία,
τόσο σε επίπεδο πολιτικής πράξης
όσο και σε επίπεδο πολιτικού λόγου,
της αξιωματικής αντιπολίτευσης,
μπορούν να ερμηνεύσουν ικανο-
ποιητικά τη σημαντική αυτή δια-
φορά. Με αυτή τη διαφορά κορυ-
φώνεται η δυναμική της ελληνικής
κοινωνίας, που ολοένα και ενισχυό-
ταν τα τελευταία χρόνια. Αποτυ-

πώνεται επίσης η «απόφαση» του
ελληνικού λαού να σταματήσει να
θεωρεί τον εαυτό του θύμα του κα-
πιταλισμού και της παγκοσμιοποί-
ησης, της ισχύος των Αμερικανών,
του νέου γερμανικού εμπορικού ιμ-
περιαλισμού και του νεοφιλελεύ-
θερου πυρήνα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Με την ψήφο του αυτή,
ο ελληνικός λαός «αποφάσισε» ότι
έχει πολλά να κερδίσει, αν γίνει
ένας σοβαρός και αποτελεσματικός
παίκτης εντός του ευρωπαϊκού και
παγκόσμιου φιλελεύθερου πολιτικού
και οικονομικού συστήματος. Τι
σημαίνει όμως «αποφασίζω» και με
ποιον τρόπο οι εκλογές αποτελούν
συλλογική λαϊκή «απόφαση»;          

Στο βιβλίο του «Ισχύς και από-
φαση» ο Παναγιώτης Κονδύλης ανα-
λύει το ανθρώπινο πεδίο εφαρμογής
της βούλησης για δύναμη. Σύμφωνα
με τον Κονδύλη, κινητήρια δύναμη
της ανθρώπινης κοινωνικής και πο-
λιτικής δράσης είναι η επιδίωξη
ισχύος, η οποία εκφράζεται μέσω
της κατασκευής αξιακών συστη-
μάτων, κοσμοθεωριών ή, σύμφωνα
με την ορολογία του Κονδύλη, «απο-
φάσεων». Σε μακροϊστορικό επίπεδο
παρατηρείται ένας αγώνας για κυ-
ριαρχία μεταξύ ιστορικών υποκει-

μένων, ατόμων, ομάδων ή λαών,
μέσω της δημιουργίας κανονιστικών
συστημάτων που δίνουν στους εκ-
προσώπους τους το δικαίωμα να
ενεργούν ως ρυθμιστές των ανθρώ-
πινων υποθέσεων. Το κυρίαρχο κο-
σμοείδωλο καθορίζει την κοινωνική
και πολιτική οργάνωση, τη διαχεί-
ριση της θρησκευτικής σφαίρας και
τη διευθέτηση των κύριων νομικών
και ηθικών ζητημάτων. Επομένως
η επιδίωξη ισχύος ατόμων και λαών
γίνεται με την «απόφασή» τους να
δημιουργήσουν ή να ενταχθούν σε
ένα κοσμοείδωλο ή σε μια κοσμο-
θεωρία. Η στράτευσή τους αυτή
έχει σκοπό να ενισχύσει την αντι-
κειμενική τους ισχύ και συνοδεύεται
σχεδόν αυτόματα με αύξηση του
υποκειμενικού αισθήματος ισχύος.
Βέβαια, υποκειμενικό αίσθημα
ισχύος και αντικειμενική ισχύς δεν
συμβαδίζουν πάντα. Πολύ συχνά,
η στράτευση σε μια πολιτική ιδεο-
λογία, σε μια θρησκεία, σε έναν
«σκοπό», ενώ αυξάνει το προσωπικό
αίσθημα ισχύος δεν προσδίδει πε-
ρισσότερη αντικειμενική ισχύ στο
υποκείμενο της στράτευσης. Όταν
η ιδεολογία δοκιμασθεί και εφαρ-
μοστεί στην πραγματικότητα, συ-
νήθως απογοητεύει και η στράτευση

οδηγεί μάλλον σε απώλεια παρά σε
αύξηση ισχύος. Ο Κονδύλης απέδιδε
μεγάλη σημασία στο υποκειμενικό
αίσθημα ισχύος, καθώς είναι ένας
καθοριστικός ηθικός παράγων στρά-
τευσης και κινητοποίησης. Για τον
λόγο αυτό, όλες οι θρησκευτικού
τύπου ιδεολογίες, αυτές δηλαδή
που μεταφράζουν το αίσθημα αυτό
σε «πίστη», συνοδεύονται από μια
τάση αρνησικοσμίας. Η υποβάθμιση
της σημασίας της πραγματικότητας
έχει σκοπό να αντισταθμίσει τις
απώλειες της αντικειμενικής ισχύος.        

Όταν το 2015, το κόμμα το οποίο
πρώτευσε στις βουλευτικές εκλογές,
χωρίς βέβαια να αποκτήσει κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία, αυτοπροσ-
διορίσθηκε ως «πρώτη φορά αρι-
στερά» και ξεκίνησε τον «ιερό αγώ-
να» για να ανακτήσει τη χαμένη
αξιοπρέπεια του ελληνικού λαού,
στόχευσε στην αύξηση του υποκει-
μενικού αισθήματος του λαού, θε-
ωρώντας ότι η αύξηση αυτή θα οδη-
γούσε και σε αύξηση της αντικει-
μενικής θέσης της Ελλάδος. Αρκεί
να το θελήσουμε εμείς οι Έλληνες
και όλα είναι δυνατά! Το «όλα είναι
δυνατά» αποτελεί ουσιαστική υπο-
βάθμιση της αξίας της πραγματικό-
τητας ως γνώμονα της πράξης. Όσο

για τους «Έλληνες», η σύντομη πε-
ρίοδος συλλογικής ονειροπόλησης
ακολουθήθηκε από τόσο σημαντική
απώλεια αντικειμενικής ισχύος, που
ούτε καν η πίστη δεν μπορούσε να
αποτρέψει την καταρράκωση του
ηθικού και του λαϊκού αισθήματος
ισχύος. Το 2019, η νέα φιλελεύθερη
διακυβέρνηση επέλεξε τον αντί-
στροφο δρόμο. Έβαλε ως στόχο την
αύξηση της αντικειμενικής ισχύος
της χώρας με σκοπό να αυξηθεί ανά-
λογα και το υποκειμενικό αίσθημα
του ελληνικού λαού. Μέσα από μια
πολυτάραχη περίοδο μεταναστευ-
τικής κρίσης, τουρκικής επιθετικό-
τητας, πανδημίας, πολέμου στην
Ουκρανία και επακόλουθης εμπο-
ρικής κρίσης και πληθωρισμού, η
Ελλάδα μετατράπηκε σε ουσιαστικό
εταίρο της Δύσης και της Ευρώπης,
πρωτοστατώντας σε όλες τις μεγάλες
μάχες. Η ελληνική οικονομία άνθισε
με την προώθηση ενός φιλόδοξου
προγράμματος πάταξης της γρα-
φειοκρατίας και της αδράνειας του
δημοσίου τομέα, μέσω της μηχα-
νογράφησης και του ηλεκτρονικού
κράτους. Μεγάλα ιδιωτικά έργα προ-
ωθήθηκαν, κερδίζοντας επενδύσεις
σημαντικών πολυεθνικών εταιριών,
μετατρέποντας την Ελλάδα σε κόμβο

πληροφοριακών υπηρεσιών και δια-
κομιδής φυσικού αερίου. Με τον
τρόπο αυτό, τόσο το δημόσιο χρέος
όσο και οι συντελεστές φόρων και
εισφορών μειώθηκαν, κάτι το οποίο
έμοιαζε οξύμωρο πριν πραγματο-
ποιηθεί. Ταυτόχρονα, ένα νέο δόγμα
εξωτερικής πολιτικής και άμυνας
ενίσχυσε τη χώρα με εξοπλισμούς
και στρατηγικές συμμαχίες, εξα-
σφαλίζοντας τα χερσαία και θαλάσ-
σια σύνορά της. Ακόμη και το κοι-
νωνικό κράτος ενισχύθηκε, τόσο
μέσω της σημαντικής μείωσης της
ανεργίας αλλά και λόγω ενός φιλό-
δοξου και αποτελεσματικού σχεδίου
φιλελεύθερης επιδοματικής πολι-
τικής, που είχε άλλοτε αποσπάσει
τους επαίνους ενός Μισέλ Φουκώ
στη «Γέννηση της βιοπολιτικής»
(1979). Η Ελλάδα, από κράτος παρίας,
αναβαθμίσθηκε σε στρατηγικό εταί-
ρο της Δύσης και της Ευρώπης. Η
αντικειμενική αύξηση της ισχύος
της αύξησε το υποκειμενικό αίσθημα
ισχύος των Ελλήνων και αυτό το αί-
σθημα αποτυπώθηκε στο εκλογικό
αποτέλεσμα.    

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Μονόδρομος η βιώσιμη κινητικότητα
Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΔΟΤΟΥ

«Ο Τσίπρας καταπον-
τίστηκε από τα social
media. Όχι γιατί τα
χρησιμοποίησε κα-
κώς, αλλά γιατί πε-
ριορίστηκε μόνο σε

αυτά…» ήταν μια από τις πολλές
αναλύσεις για το απρόσμενο και
εκκωφαντικό αποτέλεσμα των εκλο-
γών στην Ελλάδα. Ίσως ήταν και
η πιο σοβαρή, αφού στο τέλος της
ημέρας, τα Μέσα Κοινωνικής Δι-
κτύωσης απαξίωσαν αντί να ανα-
δείξουν τον πρώην πρωθυπουργό.
Με απλά λόγια, έπεσε στον λάκκο
που ο ίδιος άνοιξε. Οι επικοινωνιο-
λόγοι και οι άλλοι σύμβουλοι του
Αλέξη Τσίπρα –την ευθύνη είχε σί-
γουρα ο ίδιος– έβαλαν τον χαρι-
σματικό και «μπαλκονάτο» ηγέτη
(ο ηγέτης, ο οποίος συνεπαίρνει τα
πλήθη, από μπαλκόνια, σε δημόσιες
συγκεντρώσεις) να κάνει «καραγ-
κιοζλίκια», είτε μιλώντας στην αργκό
των νέων, είτε μιλώντας σε κινητά
τηλέφωνα, είτε μιλώντας από μι-
κρόφωνα, τα οποία κρατούσε όπως
τους τραγουδιστές. Ο Αλέξης Τσί-
πρας, ο χαρισματικός ηγέτης, τώρα
όπως όλα δείχνουν, θα φύγει από
τον δημόσιο βίο, ταπεινωμένος και
εξευτελισμένος, αφού υπέστη τη
χειρότερη ήττα κόμματος, μετά τη
μεταπολίτευση. Έχει ο καιρός γυ-
ρίσματα και «μηδένα προ του τέλους
μακάριζε…» όπως θα έλεγε και ο
Σόλωνας, ο αρχαίος φιλόσοφος.

Πίσω από την πρωτοφανή, σε
ένταση χρήση των social media,
ήταν βεβαίως η απόφαση για πα-
ραχώρηση, για πρώτη φορά, δι-
καιώματος ψήφους στους 17χρο-
νους, μια απόφαση με πολλές πα-
ραμέτρους και πολλές διαφωνίες,
ανάμεσα στους πολιτειακούς επι-
στήμονες. Kαι για χάρη των νέων,
ήρθε το Βατερλό του Αλέξη Τσίπρα.
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης χρησιμο-
ποίησε και αυτό τα Μέσα Κοινω-
νικής Δικτύωσης, με ανάλογο τρόπο,
αλλά είχε να επιδείξει και έργο. Το
κυριότερο ήταν ότι πρόσφερε προ-
οπτική στους νέους, ότι θα μπορέ-
σουν να βρουν δουλειά και τους
έπεισε, ότι δεν θα «κλέψουν» οι
«ξένοι» τις δουλειές τους. «Καθά-
ρισε» την Αθήνα από αλλοδαπούς,
με αποτέλεσμα να μη βρίσκονται
πλέον «έγχρωμοι» σε κάθε γειτονιά.
Μετέφερε τους αλλοδαπούς στα
νησιά και κυρίως στα νησιά των
άγονων γραμμών. Αντιθέτως ο Αλέ-
ξης Τσίπρας, με τα «αριστερά» μι-
σόλογα για τους «καλούς» αλλοδα-
πούς, τρόμαξε τους απελπισμένους
νέους, αλλά και τους φοβισμένους
νοικοκυραίους, οι οποίοι δεν ανέ-
χονταν τη διαφορετική κουλτούρα
και την εγκληματική δράση ορι-
σμένων αλλοδαπών. Ιστορικά λέ-
γεται ότι η μεγαλύτερη επανάσταση
των νέων, ο Μάιος του 1968 στο
Παρίσι, διαλύθηκε με ψεύτικα στα-
τιστικά στοιχεία, για εκτόξευση
της ανεργίας στους νέους της Γαλ-

λίας, τα οποία μεταδίδονταν από
το BBC. Αλήθεια ή ψέματα, τότε
υπήρχε ο φόβος ότι η κοινωνική
εξέγερση θα μεταπηδούσε στο Λον-
δίνο και σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες. 

Ιστορικά η εμπλοκή των social
media στα πολιτικά δρώμενα, ξε-
κίνησε το 2012 από τον Αμερικανό
Πρόεδρο Μπαράκ Ομπάμα, ο οποίος
κατάφερε να εκλεγεί και να επα-
νεκλεγεί στην Προεδρία. Τότε ήταν
στα σπάργανά τους το Facebook,
το Google, το Twitter και άλλα προ-
γράμματα στο διαδίκτυο. Ο Μπαράκ
Ομπάμα δημιούργησε μια «τρελή
dream team» από νεαρούς κάτω
των 30 ετών, οι οποίοι εντόπιζαν
τους υποστηρικτές του Ομπάμα.
Από τους φίλους των υποστηρικτών,
στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης,
εντόπιζαν όσους δεν ψηφίζουν Ομ-
πάμα και τους έστελναν συνεχώς
μηνύματα. Όχι κατ’ ανάγκη για να
ψηφίσουν Ομπάμα. Για παράδειγμα,
αν ο διαδικτυακός φίλος ήταν λά-
τρης της φυσικής ζωής, του έστελ-
ναν τη διατροφή της Μισέλ Ομπά-
μα. Παράλληλα θεσμοθετήθηκαν
οι δωρεές για τον Ομπάμα, χωρίς
στοιχεία και με το πάτημα ενός
κουμπιού. Έτσι σε χρόνο ρεκόρ,
μάζεψαν 75 εκατ. δολάρια. 

Πρότυπο αποτελεί και ο Εμα-
νουέλ Μακρόν, ο Πρόεδρος της Γαλ-
λίας, ο οποίος εξελέγη το 2017, κόν-
τρα στο κόμμα του, χωρίς κομματική
στήριξη, παραγνωρίζοντας σε με-
γάλο βαθμό τα Μέσα Κοινωνικής
Δικτύωσης και χρησιμοποιώντας
πατροπαράδοτες πρακτικές. «Από
πόρτα σε πόρτα». Συνέστησε ομάδες
«κρούσεις», κυρίως από νέους, οι
οποίες κατάφεραν να κάνουν την
έκπληξη. Βεβαίως ο Μακρόν ήταν
χαρισματικός, είχε δίπλα του τη σύ-
ζυγό του Μπριζίτ, η οποία τον κα-
τεύθυνε επικοινωνιακά και ομάδες
επιστημόνων, οι οποίες ετοίμαζαν
σοβαρές και καινοτόμες προτάσεις,
οι οποίες έπεισαν τους ψηφοφόρους.
Στην Κύπρο στις τελευταίες προ-
εδρικές εκλογές, τα social media
έκαναν «θραύση». Αποτέλεσμα ήταν
αρκετοί υποψήφιοι, οι οποίοι νόμιζαν
ότι θα κατήγαγαν ιστορικές νίκες,
με τα like, τελικά να καταποντιστούν
στις κάλπες.  

Πρόσφατα ο Μπαράκ Ομπάμα
σε μια διάλεξή του ανέφερε ότι: «Ο
κόσμος που ζούμε είναι γεμάτος
ασάφειες και αμφιλογίες... Ποστάρω
tweets και hashtags εναντίον σου,
επειδή έκανες κάτι λάθος ή δεν
χρησιμοποίησες το σωστό ρήμα
και μετά χαλαρώνω και νιώθω καλά
με τον εαυτό μου… Αυτό δεν είναι
ακτιβισμός. Αυτό δεν φέρνει καμία
αλλαγή...». Τελικά όλα κάνουν κύ-
κλους, φύση και ιστορία, ακόμη
και οι κανόνες επικοινωνίας. Τελικά
ο άνθρωπος ποτέ δεν θα ηττηθεί
από τα social media.

Η ήττα των Social Media
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ισχύς και εκλογική απόφαση
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Τ ο κυκλοφοριακό είναι ένα
από τα σοβαρότερα προβλή-
ματα που αντιμετωπίζει ο τό-

πος μας. Η τακτική της λήψης και
εφαρμογής πρόσκαιρων, αποσπα-
σματικών μέτρων, η οποία ακο-
λουθείται μέχρι σήμερα, εκ του
αποτελέσματος αποδεικνύεται λαν-
θασμένη και μη αποδοτική. Αυτό
που χρειάζεται ο τόπος είναι να
υιοθετηθεί μια ολιστική προσέγγιση
για την αντιμετώπιση του συγκε-
κριμένου προβλήματος, η οποία
να βασίζεται σε ένα μακροχρόνιο,
βιώσιμο σχεδιασμό, με απώτερο
στόχο τη συστηματική και απο-
φασιστική επίλυση του ζητήματος. 

Πρόσφατες εξειδικευμένες με-
λέτες επιβεβαιώνουν πως το κυ-
κλοφοριακό πρόβλημα στη χώρα
μας οφείλεται σε συνδυασμό πα-
ραγόντων, μεταξύ των οποίων ο
πολεοδομικός σχεδιασμός των πό-
λεων, η έλλειψη ικανοποιητικού
συστήματος δημόσιων συγκοινω-
νιών με αποτέλεσμα την εξάρτηση
από το ιδιωτικό όχημα. Καταλυτικά
φαίνεται να επιδρά το γεγονός ότι,
ο σχεδιασμός νέων δρόμων γίνεται
δίνοντας προτεραιότητα στο αυ-
τοκίνητο χωρίς να λαμβάνονται
υπόψη οι αρχές της βιώσιμης κι-
νητικότητας, η καθυστέρηση στην
εφαρμογή Ευφυών Συστημάτων
Μεταφορών (ITS) και όχι μόνο. Τα
δε μέτρα που περιλαμβάνονται
στις κυκλοφοριακές μελέτες (κλι-
μακωτό ωράριο, κατασκευή ή ανα-
βάθμιση κύριων οδικών αρτηριών
καικόμβων, λωρίδες για λεωφορεία,
υποδομές για πεζούς και ποδηλά-
τες, μονοδρομήσεις, κτλ.) υλοποι-

ούνται μερικώς ή και καθόλου.
Στην Κύπρο οι δημόσιες συγ-

κοινωνίες περιορίζονται στο λε-
ωφορείο, ενώ συνεχίζουν να είναι
υποβαθμισμένες, με τη χρήση τους
να παραμένει σε χαμηλά επίπεδα.
Παρά τα κονδύλια εκατομμυρίων
που έχουν δαπανηθεί τα τελευταία
χρόνια στον τομέα αυτό, τα λεω-
φορεία δεν έχουν γίνει ανταγωνι-
στικά συγκριτικά με το ιδιωτικό
όχημα και ως εκ τούτου χρησιμο-
ποιούνται μόνο από άτομα που
δεν έχουν άλλη επιλογή. Εν τη
απουσία ενός αξιόπιστου συστή-
ματος ΜέσωνΜαζικής Μεταφοράς
παραμένουμε εξαρτημένοι στο
ιδιωτικό μας όχημα, με επακόλουθο
την αύξηση του μέσου αριθμού
οχημάτων ανά οικογένεια.

Με τα πιο πάνω ως δεδομένα,
θεωρώ πως η εφαρμογή των αρχών
της βιώσιμης κινητικότητας σε κά-
θε σχεδιασμό είναι πλέον μονό-
δρομος. Το κράτος θα πρέπει επι-
τέλους να αντιμετωπίσει τις δη-
μόσιες συγκοινωνίες ως κοινωνική
ανάγκη και προς αυτή την κατεύ-
θυνση θα πρέπει να ενισχύσει το
σύστημα ώστε το λεωφορείο να
αποτελεί ένα αξιόπιστο και ελκυ-
στικό μέσο διακίνησης. Για να γίνει
αυτό εφικτό θα πρέπει άμεσα οι
αρμόδιοι φορείς να προχωρήσουν
στην αναβάθμιση του συστήματος
των λεωφορείων. Πρωτίστως, χρει-
άζεται να αυξηθούν τα δρομολόγια
και να προσαρμοστούν στη βάση
των αναγκών των πολιτών. Επίσης,
η δημιουργία λεωφορειολωρίδων
είναι εξαιρετικής σημασίας, καθώς
σήμερα ένα από τα προβλήματα

που υφίσταται είναι ο μεγάλος χρό-
νος που απαιτούν οι διαδρομές. Οι
στάσεις των λεωφορείων χρειάζεται
επίσης να αναβαθμιστούν με την
τοποθέτηση στεγάστρων, καθι-
σμάτων ενώ θα πρέπει να γίνουν
προσβάσιμεςσε εμποδιζόμενα άτο-
μα (ανάπηροι, ηλικιωμένοι, ενήλικες
με παιδικά καροτσάκια, άτομα φορ-
τωμένα με ψώνια κ.λπ.). Επιπλέον
θα πρέπει να διαθέτουν άμεση
πληροφόρηση για τα δρομολόγια
στους χρήστες. Παράλληλα, θα
πρέπει να προωθηθούν και άλλοι
τρόποι βιώσιμης κινητικότητας,
όπως είναι το ποδήλατο και το περ-
πάτημα, σε συνδυασμό με τα μέσα
μαζικής μεταφοράς. Αυτό μπορεί
να επιτευχθεί μέσα από τη σύνδεση
των διαδρομών για πεζούς και πο-
δηλάτες με τις διαδρομές λεωφο-
ρείωνκαι με τη χρήση λεωφορείων
στα οποία μπορεί να επιβιβαστεί
ο ποδηλάτης με το ποδήλατό του.

Η δημιουργία ολοκληρωμένων
δικτύων για όλα τα μέσα διακίνη-
σης, κατανέμοντας το διαθέσιμο
οδικό χώρο με τη σύγχρονη σειρά
προτεραιότητας (πεζοί - ποδηλάτες
- Δημόσιες Μεταφορές - ιδιωτικά
οχήματα) είναι επίσης εξαιρετικής
σημασίας. 

Βεβαίως, στους νέους σχεδια-
σμούς δεν μπορεί να μην υιοθε-
τηθεί η εγκατάσταση ευφυών συ-
στημάτων μεταφορών (Intelligent
Transport Systems - ITS) τα οποία
προσφέρουν καινοτόμες υπηρεσίες
όσον αφορά στους διαφόρους τρό-
πους μεταφοράς και τη διαχείριση
της κυκλοφορίας, επιτρέποντας
στους διάφορους χρήστες να ενη-

μερώνονται καλύτερα. Η εφαρμογή
της τεχνολογίας αυτής, καθιστά
τη χρήση δικτύων μεταφοράς πιο
ασφαλή, πιο οικονομική και «ευ-
φυέστερη». Μεγάλης σημασίας εί-
ναι επίσης η τοποθέτηση πινακί-
δων με μεταβλητά μηνύματα (VMS)
για πληροφορίες κυκλοφορίας, η
ανάπτυξη διαφόρων εφαρμογών
σε κινητά τηλέφωνα, καθώς και
το δωρεάν και γρήγορο Internet
στα λεωφορεία. 

Σίγουρα, δεν μπορούμε να εφαρ-
μόσουμε τη βιώσιμη αστική κινη-
τικότητα εν μια νυκτί. Όλα ωστόσο
τα νέα έργα που προωθούνται θα
πρέπει να εντάσσουν στον σχε-
διασμό τους τη χρήση εναλλακτι-
κών μέσων διακίνησης όπως είναι
η ποδηλασία, η πεζή διακίνηση
και τα μέσα μαζικής μεταφοράς.
Μόνο έτσι θα μπορέσουμε να κα-
ταστήσουμε τις πόλεις μας βιώσι-
μες και φιλικές στον άνθρωπο και
το περιβάλλον. Τα αποτελέσματα
της επιβάρυνσης προς το περι-
βάλλον τα βιώνουμε καθημερινά
με την κλιματική αλλαγή, ενώ πα-
ράλληλα σύντομα θα κληθούμε
να πληρώσουμε ακόμη περισσό-
τερα εκατομμύρια για αγορά δι-
καιωμάτων για ρύπους. Το ΕΤΕΚ
βρίσκεται στη διάθεση της Πολι-
τείας ώστε με την εμπειρογνωμο-
σύνη που διαθέτουν τα μέλη του
να συμβάλει στη δημιουργία πό-
λεων με υψηλή ποιότητα ζωής για
τους κατοίκους και τους επισκέπτες
τους.

Ο κ. Ανδρέα Θεοδότου είναι Α΄ αντι-
πρόεδρος ΕΤΕΚ, πολιτικός μηχανικός.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΑΝΝΗ Κ. ΛΑΜΠΡΟΥ

Ο κ. Προδρόμου, ο Ατσεσον και ο Γλαύκος Κληρίδης

Ο κ. Πρόδρομος Προδρόμου
σε άρθρο του στην Καθημε-
ρινή (εκδ. 21.5.2023) στηλι-

τεύει την «ασύλληπτη μωρία εκεί-
νων που απέρριψαν την ευκαιρία
για την Ένωση, που εξασφάλισε
με επιδέξιους χειρισμούς ο Γεώργιος
Παπανδρέου». Αγνοεί ότι της «μω-
ρίας» αυτής μέτοχος υπήρξε και ο
ιδρυτής του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού, Γλαύκος Κληρίδης, ο οποίος
πρωταγωνίστησε σε επιθέσεις εναν-
τίον του Σχεδίου Ατσεσον, με το
οποίο ο Παπανδρέου πίστεψε ότι
θα μπορούσε να φέρει την Ένωση
της Κύπρου με την Ελλάδα.

Δείγμα του μένους του Κληρίδη
κατά του Σχεδίου Ατσεσον είναι
και ο λόγος που εκφώνησε στην

Βουλή των Αντιπροσώπων στις
12.8.1964. Σ’ αυτόν, χαρακτήρισε
«δώρον άδωρον» την προταθείσα
από τον Ατσεσον Ένωση της Κύ-
πρου με την Ελλάδα και εξήγησε:
«Το Σχέδιον προέβλεπε ότι θα εδη-
μιουργούντο εις την Κύπρον δύο
τουρκικά καντόνια, τα οποία θα
εδιοικούντο αποκλειστικά από
Τουρκους. [Θα είχον] τουρκικήν
αστυνομίαν, τουρκικά δικαστήρια,
τουρκικήν Βουλήν, και θα είχον
Τούρκον διοικητήν. Περαιτέρω το
Σχέδιον προέβλεπεν ότι εις το βό-
ρειον μέρος της Κύπρου [Καρπα-
σίαν] θα έπρεπε να εκχωρηθή στρα-
τιωτική βάσις εις τους Τούρκους
… [ενώ] η Ελλάς θα έπρεπε να πα-
ραχωρήση το Καστελλόριζον εις

την Τουρκίαν. […] Ορθώς ο πρό-
εδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας
απέρριψε το Σχέδιον αυτό, διότι η
αποδοχή του θα εσήμαινε προδο-
σίαν ολοκλήρου του Ελληνισμού».
Ο Κληρίδης αναφέρθηκε και στους
πολύνεκρους βομβαρδισμούς της
τουρκικής αεροπορίας στην Τηλ-
λυρία και επέρριψε ευθύνη γι’ αυ-
τούς όχι μόνο στην Τουρκία αλλά
και στην Αμερική και στην Αγγλία.
Υποστήριξε ότι σκοπός των βομ-
βαρδισμών ήταν να κάμψουν το
ηθικό του Κυπριακού Λαού, ώστε
να δεχτεί το Σχέδιο Ατσεσον.

Ζήτησε τη διακοπή των συνο-
μιλιών στην Γενεύη μεταξύ Ατσεσον
και των αντιπροσωπειών των κυ-
βερνήσεων Ελλάδος και Τουρκίας.

Είπε: «Δεν συνομιλούμεν και γαία
πυρί μιχθήτω. Αυτή είναι η ανδρο-
πρεπής στάσις, η ελληνική στάσις.
[…] Ούτε είναι ορθόν να διεξάγων-
ται συνομιλίαι ερήμην του Κυπρια-
κού Λαού. Ο Κυπριακός Λαός θα
αποφασίση το μέλλον της Κύπρου
διά της ενασκήσεως του δικαιώ-
ματος της αυτοδιαθέσεως». Ο Κλη-
ρίδης αναφέρθηκε και στο εξής:
«Όταν τον Ιανουάριον του 1964
είχα την τιμήν να ηγηθώ της Κυ-
πριακής Αντιπροσωπείας εις το
Λονδίνον, όταν τότε οι Άγγλοι υπέ-
βαλον ενώπιόν μας Σχέδιον, το
οποίον προέβλεπε την δημιουργίαν
τουρκικών καντονίων εις την Κύ-
προν και ότι το ΝΑΤΟ εν τω μεταξύ
θα έστελλε δυνάμεις διά να τηρή-

σουν τον νόμον και την τάξιν, ομο-
φώνως απερρίψαμεν το Σχέδιον
αυτό. Και εις σημείωμα προς τον
Πρόεδρον της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, Αρχιεπίσκοπον Μακάριον,
ημερομηνίας 24ης Ιανουαρίου 1964
κατέληγα: ‘‘Ομοφώνως πιστεύομεν
ότι το ως άνω Σχέδιον πρέπει να
απορριφθή και γαία πυρί μιχθήτω’’.»
(Ολόκληρη η ομιλία στο: Ιστορική
Εγκυκλοπαίδεια της Κύπρου, τ.13,
σ. 139 - 140)

Αυτόν τον Κληρίδη ο κ. Προ-
δρόμου δεν τον γνωρίζει, το ίδιο
και πλείστοι άλλοι. Δεν γνωρίζουν
επίσης ότι την εποχή της ΕΟΚΑ Β΄
οι αντιμακαριακές εφημερίδες ύβρι-
ζαν τον Κληρίδη και τον αποκα-
λούσαν «ανεξαρτησιακόν κάθαρ-

μα». Πολλοί από τους τότε πολέμι-
ούς του εντάχθηκαν αργότερα στον
Δημοκρατικό Συναγερμό. Καλό επί-
σης θα ήταν να γνωρίζει ο κ. Προ-
δρόμου ότι ο Κληρίδης σε ομιλία
του στην γκαλερί ΑΡΓΩ είπε: «Απε-
δείχθη ότι ο Αγών της ΕΟΚΑ 1955
– 1959 έβλαψε το εθνικόν θέμα της
Κύπρου» (εφημερίδα ΑΓΩΝ,
18.11.1974, σ. 3). 

Όσον αφορά το Σχέδιον Ατσε-
σον πληροφορίες μπορεί να βρει
κάποιος και στο βιβλίο μου «Ιστορία
του Κυπριακού: Τα Χρόνια μετά
την Ανεξαρτησία, 1960 – 2008», σ.
147-160. 

Ο κ. Γιάννης Κ. Λάμπρου είναι φιλόλογος
– ιστορικός, συγγραφέας.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Η πιο εύκολη μέθοδος στο να απο-
τυπωθεί κάτι σε επίπεδο επικοι-
νωνίας, είναι με το να διηγηθείς
ιστορίες. Ο κόσμος θυμάται ιστορίες
για μέρες, βδομάδες, ακόμη και μή-
νες αφότου τις ακούσουν. Αν αυτές
οι ιστορίες αποτυπώνουν τους κύ-
ριους άξονες και μηνύματα που θέ-
λει να περάσει ο ομιλητής, τότε το
μήνυμα θα ‘μείνει’ και στη συνεί-
δηση του ακροατηρίου» λέει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο Βρετανός,
γνωστός σύμβουλος σε θέματα Επι-
κοινωνίας και Δημόσιας Ομιλίας,
Dave Yewman. Υπογραμμίζει τη
σημασία των επικοινωνιακών δε-
ξιοτήτων ανάμεσα στα χαρακτη-
ριστικά ενός ικανού ηγέτη και ξε-
καθαρίζει πως ο δημόσιος λόγος
δεν είναι απαραίτητα ένα έμφυτο
ταλέντο αλλά κάτι που μπορεί να
βελτιωθεί δραστικά με την εξάσκη-
ση. Μιλάει για τον κίνδυνο χειρα-
γώγησης από δημαγωγούς και το
πώς θα πρέπει να ενισχυθεί η κρι-
τική σκέψη, ενώ θεωρεί πρότυπο
δημόσιου λόγου την περίπτωση
Μπαράκ Ομπάμα, το 2004. 

–Θεωρείται πως ένας καλός ηγέτης
πρέπει να έχει απαραιτήτως και
επικοινωνιακό χάρισμα. Μπορεί
ωστόσο ένας δεινός ρήτορας να
είναι παράλληλα και καλός ηγέτης; 

–Μία ικανή ηγεσία απαιτεί 100%
επικοινωνιακή δεξιότητα. Οι καλοί
ηγέτες πρέπει να είναι και καλοί
ομιλητές, διαφορετικά θα δυσκο-
λευτούν να περάσουν αποτελεσμα-
τικά το μήνυμά τους –μία νέα στρα-
τηγική ή ένα νέο προϊόν– στην
ομάδα τους ή στα μέλη του διοι-
κητικού συμβουλίου της εταιρείας
τους. Προφανώς και χρειάζονται
πολλά για να θεωρηθεί κάποιος
ικανός ηγέτης, πολύ περισσότερα
από το επικοινωνιακό χάρισμα,
όπως άλλωστε χρειάζονται πολύ
περισσότερα σε ένα αυτοκίνητο
από το να έχει απλώς λάστιχα. Ωστό-
σο, ένας ηγέτης χωρίς επικοινω-
νιακές δεξιότητες μοιάζει με ένα
αυτοκίνητο που δεν έχει λάστιχα.
Συχνά οι ηγέτες είναι μηχανικοί,
ερευνητές, επιστήμονες, προέρ-
χονται δηλαδή από κλάδους όπου
τα δεδομένα, τα λεπτομερή στοιχεία
και τα γεγονότα είναι πρωταρχικής
σημασίας. Από τη στιγμή, όμως,
που θα αναλάβουν μία ηγετική θέ-
ση, τότε χρειάζεται να επικοινωνούν
επιτυχώς με την ομάδα τους. Δεν
είναι πλέον αστέρες που παίζουν
για τον εαυτό τους αποκλειστικά,
αλλά οι προπονητές –αν μιλήσουμε
με όρους αθλητισμού– που θα πρέ-
πει να ηγούνται και να σκέφτονται
όλη την ομάδα. Είναι λοιπόν δύ-
σκολη η μετάβαση και η αποτελε-
σματική επικοινωνία είναι κάτι που
μπορεί να τους βοηθήσει σε αυτή
τη διαδικασία. 

–Λέγεται πάντως πως αρχικά ο
Γκάντι δεν ήταν καλός ρήτορας
αλλά καλός ακροατής. Είναι ο δη-
μόσιος λόγος ένα έμφυτο ταλέντο
ή μπορεί να γίνει καλός κάποιος
με την εξάσκηση; 

–Ο δημόσιος λόγος είναι κάτι
που ενισχύεται και βελτιώνεται με
την εξάσκηση. Επικρατεί η εντύ-
πωση, όταν παρακολουθούμε για
παράδειγμα μία παρουσίαση ή μία
ομιλία, ότι δεν υπάρχει πίσω από
αυτό καμία προσπάθεια ή δυσκολία.
Δεν είναι ακριβώς έτσι. Είναι για
παράδειγμα όπως στην περίπτωση
του Μέσι που παίζει ποδόσφαιρο

και σκεφτόμαστε αυτόματα πόσο
καλός και ταλαντούχος είναι. Αυτό
που δεν υπολογίζουμε είναι πόσες
πολλές ώρες ξοδεύει στο να προ-
πονείται. Τον βλέπουμε απλώς να
παίζει ένα παιχνίδι 90 λεπτών και
θεωρούμε πως αυτό είναι όλο. Το
ίδιο συμβαίνει και στην περίπτωση
ενός καλού ομιλητή. Χρειάζεται
πολλές ώρες εξάσκησης για να πε-
ράσει το μήνυμα ότι μπορεί να λέει
ιστορίες και να τις επικοινωνεί ανε-
πιτήδευτα. Ένα από τα μεγαλύτερα
παράδοξα, ωστόσο, στον δημόσιο
λόγο είναι ότι πρέπει να κάνεις πολ-
λή εξάσκηση για να φανεί ότι σου
βγαίνει αβίαστακαι εντελώς φυσικά. 

Κλίντον Vs Μπους 
–Πώς μπορεί ένα πολιτικό πρό-
σωπο να χρησιμοποιήσει τον δη-
μόσιο λόγο επιτυχώς για να πε-
ράσει τις προτάσεις του και τις
ιδέες του σε ένα ευρύτερο κοινό,
περιλαμβανομένων και όσων δεν
συμμερίζονται τις πολιτικές θέσεις
και αρχές του; 

–Το storytelling έχει να κάνει
με το πώς οι ψηφοφόροι κάνουν
τις επιλογές τους, αλλά πολλοί πο-
λιτικοί δεν διηγούνται στην ουσία
μία ιστορία. Το 1992 για παράδειγμα,
ο επικεφαλής της καμπάνιας του
Μπιλ Κλίντον, James Carvielle, κα-
τέγραψε τρία σημεία στον πίνακα

του γραφείου του. «Αλλαγή vs μία
από τα ίδια». «Είναι η οικονομία,
ηλίθιε». «Και μην ξεχνάς τον τομέα
της υγείας». Αυτοί ήταν οι άξονες
στους οποίους κινήθηκε ο Κλίντον
και κέρδισε τον εν ενεργεία Αμε-
ρικανό Πρόεδρο Τζορτζ Μπους τον
πρεσβύτερο, ο οποίος το 1991 είχε
89% αποδοχή, αμέσως μετά τον
Πόλεμο στον Κόλπο. Όμως ο Κλίν-
τον έλεγε συνεχώς μία καλύτερη
ιστορία, περιλαμβάνοντας στην
ιστορία του ένα από αυτά τα τρία
πιο πάνω θέματα. Στην πολιτική
οι πιο επικοινωνιακοί πολιτικοί
κερδίζουν, ιδιαίτερα αν θέλουν να

προσελκύσουν ένα ευρύτερο ακρο-
ατήριο. Τη δεκαετία του ’90 στις
ΗΠΑ, ο κυβερνήτης της Νέας Υόρ-
κης Μάριο Κουόμο παρομοίαζε την
προεκλογική καμπάνια με την ποί-
ηση και τη διακυβέρνηση με τον
πεζό λόγο. Αυτό που ήθελε να πει
είναι ότι όταν κάνεις προεκλογικό
η ιστορία σου πρέπει να απογειωθεί,
το όραμά σου πρέπει να είναι πει-
στικό. Όταν κερδίζεις ωστόσο, είσαι
αντιμέτωπος με πραγματικά γεγο-
νότα που απαιτούν λεπτομέρεια
και είναι πιο καθημερινά. Το sto-
rytelling μπορεί να είναι ποίηση,
αν το κάνεις σωστά. 

–Έχετε πει πως τίποτα δεν μένει
καλύτερα στη μνήμη ή τη συνεί-
δηση του ακροατηρίου από μία
καλή ιστορία. Πώς μπορεί το sto-
rytelling στις ομιλίες να επηρεάσει
το κοινό; 

–Ο καθηγητής του Princeton
Uri Hasson κατέληξε μέσω της νευ-
ρολογικής έρευνας που έκανε ότι
όταν οι ομιλητές διηγούνται ιστο-
ρίες, στην ουσία επιδρούν θετικά
στον εγκέφαλο του ακροατηρίου,
δεδομένου ότι το ακροατήριο μπο-
ρεί να ταυτιστεί με την ιστορία που
ακούει. Ο Hasson το ονομάζει «brain
coupling» και είναι πραγματικά εκ-

πληκτικό το πώς μπορεί να επιδρά-
σει μία απλή διήγηση μιας ιστορίας
στη συνείδηση του ακροατηρίου.
Στελέχη και πολιτικοί αντιλαμβά-
νονται ότι πρέπει να αποκτήσουν
συναισθηματική σύνδεση με τους
ψηφοφόρους, ωστόσο δεν έχουν
ιδέα πώς να το κάνουν. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο το επιτυχημένο
storytelling μπορεί να επηρεάσει
δραστικά το πώς σκέφτονται οι ψη-
φοφόροι.

Στο βιβλίο «Made to Stick» οι
συγγραφείς Chip και Dan Heath
ερευνούν τι «μένει» σε ό,τι έχει να
κάνει με επικοινωνία, είτε αυτό
αφορά ομιλίες, διαφημίσεις, είτε
αφορά ανταλλαγή ηλεκτρονικών
μηνυμάτων κ.λπ. Κατέληξαν ότι η
πιο εύκολη μέθοδος στο να απο-
τυπωθεί κάτι σε επίπεδο επικοι-
νωνίας, είναι με το να διηγηθείς
ιστορίες. Ο κόσμος θυμάται ιστορίες
για μέρες, βδομάδες, ακόμη και μή-
νες αφότου τις ακούσει. Αν αυτές
οι ιστορίες αποτυπώνουν τους κύ-
ριους άξονες και μηνύματα που θέ-
λει να περάσει ο ομιλητής, τότε το
μήνυμα θα «μείνει» και στη συνεί-
δηση του ακροατηρίου.  

–Πώς μπορεί όμως ένας ομιλητής
να χρησιμοποιήσει την τεχνική
του storytelling για να περάσει
σύνθετες ή δύσκολες ιδέες με εύ-
κολο τρόπο στο κοινό; 

–Πριν από μερικά χρόνια, ένας
πελάτης μου που ειδικεύεται στον
τομέα της τεχνολογίας και της και-
νοτομίας είχε μόλις εννέα λεπτά
να μιλήσει για την τεχνητή νοη-
μοσύνη σε ένα εκπαιδευτικό συ-
νέδριο. Κατά τη διάρκεια της προ-
ετοιμασίας μας, μου ανέφερε ένα
δοκιμαστικό project στις Φιλιππίνες
που πήγε αρκετά καλά. Πιο συγ-
κεκριμένα, ο οργανισμός στον οποίο
εργαζόταν είχε εξοπλίσει τις σχο-
λικές τάξεις στη Μανίλα με γιγαν-
τοθόνες και τεχνολογία που είχε
να κάνει με τεχνητή νοημοσύνη.
Ομάδες παιδιών μπορούσαν να δι-
δαχθούν μαθηματικά από cartoon
avatars.

Η τεχνητή νοημοσύνη ήταν αρ-
κετά έξυπνη για να αντιληφθεί ποια
από τις 16 διαλέκτους της περιοχής
χρησιμοποιούσε το κάθε παιδί, να
διαβάσει τη γλώσσα του σώματός
του και να στείλει την απάντηση.
Η απάντηση μεταφερόταν στο κάθε
παιδί από ένα cartoon από την οθό-
νη. Τα παιδιά, λοιπόν, είχαν την
αίσθηση ότι απλώς ψυχαγωγούν-
ταν, αλλά παράλληλα μάθαιναν μα-
θηματικά από ένα σύστημα τεχνη-
τής νοημοσύνης. Ο πελάτης μου
είπε την ιστορία μέσα σε μόλις 9
λεπτά και χρησιμοποίησε φωτο-
γραφίες από μικρά παιδιά που φο-

ρούσαν ακουστικά και μιλούσαν
σε cartoon που βρίσκονταν στις
οθόνες. Με αυτόν τον τρόπο απο-
σαφήνισε σε λίγα λεπτά τι ακριβώς
είναι η τεχνητή νοημοσύνη σε ένα
ακροατήριο εκπαιδευτικών και ανέ-
δειξε τα πλεονεκτήματα της τεχνο-
λογίας χωρίς να χρειαστεί να μπει
στα περίπλοκα ζητήματα που αφο-
ρούν την τεχνητή νοημοσύνη. Η
πραγματικότητα είναι πως τα μικτά
ακροατήρια δεν ενδιαφέρονται για
περίπλοκες λεπτομέρειες, θέλουν
να μάθουν τα πλεονεκτήματα και
οι ιστορίες είναι ένας πολύ καλός
τρόπος να αποτυπωθεί το για ποιο
λόγο η τεχνολογία είναι αναγκαία.
Σκεφτείτε το storytelling ως το trai-
ler μιας ταινίας που το βλέπεις προ-
τού αποφασίσεις αν θα την δεις
ολόκληρη ή όχι. Το trailer πρέπει
να κρατήσει το ενδιαφέρον του
ακροατηρίου ούτως ώστε να ακού-
σουν στη συνέχεια και τα πιο σύν-
θετα ζητήματα.  

–Υπάρχει ωστόσο το πρόβλημα
πως η έμφαση στην εικόνα κατά
τη διάρκεια μιας ομιλίας συμβάλλει
στη διάδοση της παραπληροφό-
ρησης και στην απουσία κριτικής
σκέψης ανάμεσα στο κοινό… 

–Η αλήθεια είναι πως αυτό είναι
κάτι που με ανησυχεί έντονα. Οι
δημαγωγοί έχουν αντιληφθεί ότι
ένας εντυπωσιακός λόγος μπορεί
εύκολα να περιλάβει και στοιχεία
παραπληροφόρησης ή παραπλά-
νησης. Αυτό είναι πολύ επικίνδυνο,
ωστόσο τα καλά νέα είναι πως τα
ακροατήρια αντιλαμβάνονται τις
πλείστες φορές τους μη αυθεντικούς
ομιλητές, και ως πρώην δημοσιο-
γράφος είμαι πολύ ικανοποιημένος
από τον τρόπο που λειτουργούν
προς αυτή την κατεύθυνση τα ανε-
ξάρτητα μέσα, τα οποία κάνουν
επαλήθευση πληροφοριών ή εκ-
θέτουν την παραπληροφόρηση. Σε
μία περίοδο ωστόσο που υπάρχουν
τα χειραγωγούμενα Μέσα τα οποία
παραπλανούν μία μερίδα των πο-
λιτών μέσα από τα social media σε
συνδυασμό με την ενίσχυση των
ψευδών βίντεο και της τεχνητής
νοημοσύνης, θα χρειαστεί μεγάλη
προσπάθεια ενίσχυσης της κριτικής
σκέψης από το κοινό, καθώς η προ-
σπάθεια τού να ξεχωρίσεις το γε-
γονός από τη μυθοπλασία θα γίνει
όλο και δυσκολότερη. 

–Για σας υπάρχει ένα πρότυπο
δημόσιου λόγου; 

–Ο Μπαράκ Ομπάμα τον Ιούλιο
του 2004 ήταν ένας εν πολλοίς
άγνωστος γερουσιαστής από το
Ιλινόι, όταν έκανε την ομιλία του
στο Συνέδριο των Δημοκρατικών
στη Βοστόνη. Κανείς δεν τον γνώ-
ριζε πριν από την ομιλία, αλλά μέσα
σε 16 λεπτά κατάφερε να προκα-
λέσει αίσθηση στο κοινό λόγω της
σύντομης και γεμάτης μηνύματα
ομιλίας του. Κύριο μήνυμα και αφή-
γημα ήταν η τόλμη του να ελπίζεις,
περιλαμβάνοντας τη δική του προ-
σωπική ιστορία, ότι ακόμη και εκεί-
νος, ένα μικροκαμωμένο παιδί, με
παράξενο όνομα, είχε την πίστη
και την ελπίδα πως η Αμερική έχει
μία καλή θέση γι’ αυτόν. Η ομιλία
του Ομπάμα εκείνη τη νύχτα ήταν
πολύ καλά δουλεμένη και κατάφερε
να στείλει επιτυχώς το μήνυμα.
Στα καλύτεράτου, ο δημόσιος λόγος
μπορεί να εμπνεύσει πολύ κόσμο.
Προσωπικά θεωρώ ότι υπάρχουν
εκατοντάδες καλοί ομιλητές, μεταξύ
των οποίων οι Reshma Suajani,
Ken Robinson, Julian Treasure and
Chimamanda Adichie.

Dave Yewman, Βρετανός σύμβουλος σε θέματα Επικοινωνίας και Δημόσιας Ομιλίας

Ένα πετυχημένο
storytelling επιδρά δραστικά

στους ψηφοφόρους 
Πώς η επικοινωνιακή δεξιότητα και η καλή προετοιμασία

στον δημόσιο λόγο μπορούν να επηρεάσουν τη συνείδηση του εκλογικού κοινού 

<<<<<<

«Σκεφτείτε το storytel-
ling ως το trailer μιας
ταινίας που το βλέπεις
προτού αποφασίσεις αν
θα την δεις ολόκληρη ή
όχι. Το trailer πρέπει να
κρατήσει το ενδιαφέρον
του ακροατηρίου ούτως
ώστε να ακούσουν στην
συνέχεια και τα πιο σύν-
θετα ζητήματα».  

Ο Dave Yewman, ο οποίος εκπαιδεύει στελέχη εταιρειών στην απο-
τελεσματική χρήση του προφορικού λόγου ως στρατηγικού εργαλεί-
ου στην Επικοινωνία, βρέθηκε τον περασμένο μήνα στην Κύπρο, σε
εκδήλωση που διοργάνωσε η εταιρεία ΓΝΩΡΑ με αφορμή τα 20 χρό-
νια από την ίδρυσή της.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟY

Δύο συν ένα ερωτήματα απασχο-
λούν την Πειραιώς στην τελική 
ευθεία προς τις νέες κάλπες της 
25ης Ιουνίου, ενόψει της οποίας 
με εντολή του Κυρ. Μητσοτάκη 
δεν επικρατεί κανένας εφησυχα-
σμός, παρά τη σαρωτική νίκη της 
Ν.∆. στην αναμέτρηση της περα-
σμένης Κυριακής.
– Πρώτον, κατά πόσον το γεγο-
νός ότι η Ν.∆. πέρασε καθαρά σε 
ποσοστό τον πήχυ της αυτοδυνα-
μίας και ότι δεν υφίσταται απειλή 
στη διεκδίκηση της πρώτης θέ-
σης από τον ΣΥΡΙΖΑ μπορεί να 
οδηγήσει τους ψηφοφόρους του 
κυβερνώντος κόμματος στις πα-
ραλίες και όχι στις κάλπες. Η πι-
θανή αποχή, δηλαδή, που αρχικά 
είχε επισημανθεί ως πρόβλημα 
για τον ΣΥΡΙΖΑ –καθώς μάλιστα 
οι κάλπες θα στηθούν με τη θε-
ρινή περίοδο να βρίσκεται πλέον 
σε εξέλιξη– να καταστεί «αγκάθι» 
για την ίδια.
– ∆εύτερον, στο σώμα των ψηφο-
φόρων το διακύβευμα των εκλο-
γών να μετατοπιστεί στη μάχη 
για την ηγεμονία στον χώρο της 
Κεντροαριστεράς. ∆ηλαδή, μερίδα 
των πολιτών αντί να ψηφίσει για 
τον σχηματισμό κυβέρνησης, να 
επιλέξει με βάση ποιο κόμμα επι-
θυμεί να έχει τα ηνία στον χώρο 
της αντιπολίτευσης. 

Και τέλος, όπως σημειώνουν 
υψηλόβαθμα στελέχη, ερώτημα 
που μένει να απαντηθεί το βρά-
δυ της 25ης Ιουνίου είναι εάν οι 
διπλές εκλογές του 2023 «συνι-
στούν μια ήττα του ΣΥΡΙΖΑ και 
του λαϊκισμού με μόνιμα χαρα-
κτηριστικά και άρα στρατηγικού 
χαρακτήρα ή όχι». Στη δεύτερη 
περίπτωση και εάν τα δύο πρώ-
τα ερωτήματα έχουν απαντηθεί 
θετικά για την Πειραιώς, είναι 
προφανές πως πέραν της διασφά-

λισης της αυτοδυναμίας με ιδι-
αίτερα ισχυρή κοινοβουλευτική 
πλειοψηφία για τη Ν.∆., η χώρα 
θα περάσει σε ένα εντελώς δια-
φορετικό πολιτικό σκηνικό που 
θα επηρεάσει συνολικά τις εξε-
λίξεις της επόμενης τετραετίας. 

Το κλειδί του 39%

Σε κάθε περίπτωση, με βάση 
τα ανωτέρω ερωτήματα, ο Κυρ. 
Μητσοτάκης έχει διαμορφώσει 
τη στρατηγική των επόμενων 
τεσσάρων εβδομάδων, η οποία 
έχει αρχίσει ήδη να ξεδιπλώνε-
ται. Η Ν.∆. θα εκπέμπει σταθερά 
το μήνυμα ότι οι επερχόμενες 
εκλογές έχουν ως μόνο διακύ-
βευμα τον σχηματισμό σταθε-

ρής και ισχυρής κυβέρνησης και 
όχι εάν στα έδρανα της αξιωμα-
τικής αντιπολίτευσης καθίσει ο 
Αλ. Τσίπρας ή ο Ν. Ανδρουλάκης. 
Παράλληλα, θα  επισημαίνεται 
πως δεν πρέπει να υπάρξει κα-
μία χαμένη ψήφος σε σχέση με 
την περασμένη Κυριακή: με βάση 
τον νέο εκλογικό νόμο και κατά 
την περίπτωση που η επόμενη 
Βουλή είναι επτακομματική –με 
είσοδο της Νίκης και της Πλεύ-
σης Ελευθερίας–, είναι πιθανό, 
αναλόγως του αθροίσματος των 
κομμάτων που θα μείνουν εκτός 
Βουλής, η Ν.∆. να υπερβεί το 39% 
και να μην είναι σε θέση να σχη-
ματίσει αυτοδύναμη κυβέρνηση. 

Τέλος, ο κ. Μητσοτάκης θα είναι 
ιδιαίτερα αυστηρός σε τυχόν φαι-
νόμενα αλαζονείας ή «επανάπαυ-
σης» στελεχών –κορυφαίων και 
μη– που έχουν διασφαλίσει την 
εκλογή τους και δεν θα έχουν 
το άγχος του σταυρού. Είναι εν-
δεικτικό ότι ο πρόεδρος της Ν.∆. 
τερμάτισε άμεσα τη συζήτηση 
για τον στόχο των 180 εδρών, 
ώστε η Ν.∆. να έχει την απόλυτη 
πρωτοβουλία των κινήσεων κα-
τά την επόμενη Συνταγματική 
Αναθεώρηση. Οπως επίσης, ότι 
διαμήνυσε πως κατά τον σχη-
ματισμό της νέας κυβέρνησης 
βασικό κριτήριο θα είναι εάν οι 
υποψήφιοι προς υπουργοποίηση 
είχαν ενεργό ρόλο στην εν εξελί-
ξει προεκλογική εκστρατεία του 
κόμματος. 

Τα διλήμματα 

Αναφορικά, τέλος, με τη στρα-
τηγική της Ν.∆. τις τέσσερις εβδο-
μάδες που απομένουν, υπάρχουν 
και κάποιες πτυχές που αναμένε-
ται να οριστικοποιηθούν άμεσα. 
Σε σχέση με τις τελευταίες, ερώ-
τημα είναι εάν η Ν.∆. θα αναδεί-
ξει και θα «ποσοτικοποιήσει» την 
ανάγκη να υπερβεί το 39% προ-
κειμένου να «κλειδώσει» την αυ-
τοδυναμία. Ορισμένοι στην Πει-
ραιώς εκτιμούν πως οι «γαλάζιοι» 
θα πρέπει να «καρφώσουν» το 
συγκεκριμένο ποσοστό, ώστε να 
καταστεί σαφές προς τους πολί-
τες που την περασμένη Κυρια-
κή ψήφισαν συντριπτικά υπέρ 
της σταθερότητας, ότι δεν υπάρ-
χουν περιθώρια για άλλες επιλογές 
στην κάλπη της 25ης Ιουνίου ή 
για αποχή. Αλλοι, όμως, υποστη-
ρίζουν πως εάν η Ν.∆. θέσει ως 
εκλογικό στόχο ένα ποσοστό δύο 
και πλέον μονάδες κάτω από την 
εκλογική της επίδοση στην ανα-
μέτρηση της 21ης Μαΐου, μπορεί 
να εκπέμψει ηττοπάθεια.

Το δεύτερο ζητούμενο για την 
Πειραιώς είναι η πολιτική δια-
χείριση του κόμματος Νίκη, που 
βρέθηκε την περασμένη Κυρια-
κή μια ανάσα από το όριο του 
3% που διασφαλίζει την είσοδο 
στη Βουλή. Στο επιτελείο του κ. 
Μητσοτάκη προεξοφλείται πως 
η Πλεύση Ελευθερίας της Ζωής 
Κωνσταντοπούλου θα είναι πα-
ρούσα στην επόμενη Βουλή, κα-
θώς μπορεί να έχει εισροές από 
απογοητευμένους ψηφοφόρους 
του ΣΥΡΙΖΑ, του ΜέΡΑ 25 του Γ. 
Βαρουφάκη και άλλες δεξαμενές 
της λεγόμενης αντισυστημικής 
ψήφου. Με αυτό το δεδομένο, 
τυχόν είσοδος και της Νίκης, που 
οδηγεί σε επτακομματική Βου-
λή, ανεβάζει αρκετά τον πήχυ 
της αυτοδυναμίας για τη Ν.∆., 
ενώ με βεβαιότητα θα μειώσει τη 
νέα κοινοβουλευτική της δύναμη 
(από τις εννέα έδρες που λαμβά-
νει το κόμμα που υπερβαίνει το 
3%, οι τέσσερις προέρχονται από 
το πρώτο κόμμα). Το ερώτημα ως 
εκ τούτου για την Πειραιώς είναι 
εάν θα εντάξει στον προεκλογικό 
της λόγο την ανάδειξη των ιδιαί-
τερων χαρακτηριστικών του νεο-
σύστατου κόμματος που κινείται 
στα δεξιά της, παράλληλα με την 
Ελληνική Λύση του Κυρ. Βελόπου-
λου ή θα το «παρακάμψει». Κά-
ποιοι λένε πως ο δεύτερος δρόμος 
ίσως είναι ασφαλέστερος, καθώς 
σε διαφορετική περίπτωση η Νί-
κη θα «διαφημιστεί» διευρύνοντας 
το δυνητικό εκλογικό της ακροα-
τήριο. Θα πρέπει να επισημανθεί 
πως σύμφωνα με την ανάλυση των 
αποτελεσμάτων της Κυριακής, η 
Νίκη, παρά την ιδιαίτερα συντη-
ρητική ρητορική της, πραγματο-
ποίησε χαμηλή πτήση μεταξύ των 
συνταξιούχων, προφανώς επειδή 
πέρασε κάτω από το ραντάρ τους 
και δεν τη γνώριζαν.

Μόνη με τον πήχυ της αυτοδυναμίας
Η στρατηγική της Ν.Δ. για να αποτρέψει τη χαλαρή ψήφο και το ενδεχόμενο επτακομματικής Βουλής

Θα πρέπει να περάσει 
στους ψηφοφόρους 
το μήνυμα ότι 
ο σχηματισμός 
κυβέρνησης δεν είναι 
εξασφαλισμένος, 
ακόμη και με 39%. 

Οπαδοί της Ν.∆. στο Μοσχάτο, το βράδυ των εκλογών. Η χαλαρή ψήφος και 
η αποχή είναι δύο παγίδες που πρέπει να αποφύγει η ηγεσία του κόμματος.

#
0
6
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Η συνάντηση έγινε στο Μαξίμου, 
λίγες ώρες προτού ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης παραδώσει στον 
υπηρεσιακό πρωθυπουργό. Ο 
πρόεδρος της Ν.∆. στη συζήτη-
σή του με την «Κ» ερμηνεύει το 
εκλογικό αποτέλεσμα, περιγρά-
φει την κυβέρνηση που σκοπεύει 
να σχηματίσει μετά τις εκλογές 
και αναλύει τις μεταρρυθμιστικές 
του προτεραιότητες. Ταυτόχρο-
να, στέλνει μήνυμα στα στελέχη 
του κατά του εκλογικού εφησυ-
χασμού, αλλά και της αλαζονείας.

 
– Κύριε πρόεδρε, συγχαρητή-
ρια για την εκλογική σας νίκη. 
Κατ’ αρχάς θα ρωτήσω αν εκ-
πλαγήκατε. 

– Κύριε Παπαχελά, σας ευχα-
ριστώ. Ημουν σίγουρος ότι θα 
είχαμε ένα πολύ καλό εκλογικό 
αποτέλεσμα. Πίστευα ότι θα μπο-
ρούσαμε να φθάσουμε στα ποσο-
στά του 2019. Σίγουρα, πάντως, 
ήταν και για μένα μία ευχάριστη 
έκπληξη το γεγονός ότι καταφέ-
ραμε να ξεπεράσουμε τα ποσο-
στά μας, αλλά και ότι αυξήσαμε 
τον απόλυτο αριθμό των ψήφων 
μας. Ομως, δεν μπορούσα σε κα-
μία περίπτωση να προβλέψω την 
κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή 
την έκταση. Είναι μοναδικό φαι-
νόμενο, μετά το 1974, το πρώτο 
κόμμα να έχει υπερδιπλάσιο αριθ-
μό ψήφων από το δεύτερο. Πι-

στεύω, λοιπόν, ότι μέσα και από 
αυτό το αποτέλεσμα αναδείχθηκε 
μια σημαντική πρόοδος της ελλη-
νικής κοινωνίας ως προς τον τρό-
πο με τον οποίο αντιλαμβάνεται 
το ύψιστο δημοκρατικό δικαίωμα 
της συμμετοχής στην κάλπη. Μια 
επιβράβευση, όχι μόνον του έρ-
γου μας, αλλά, πιστεύω, και του 
ορθού πολιτικού λόγου. Μια άλ-
λη αντίληψη για την πολιτική, η 
οποία ανάγει την ειλικρίνεια και 
την εμπιστοσύνη σε κυρίαρχες 
αξίες. Αλλά και μια κάθετη, θα 
έλεγα, απόρριψη της τοξικότη-
τας, της χυδαιότητας, της ύβρεως 
– της πολιτικής συμπεριφοράς, 
δηλαδή, του ΣΥΡΙΖΑ. 

 
– Ενα πράγμα που ακούω γύρω 
μου είναι ότι «πήρε 40%, γιατί 
να τον ξαναψηφίσουμε και να 
του δώσουμε “carte blanche”;». 
Μήπως υπάρχει εκεί ένα πρό-
βλημα απόλυτης, ανεξέλεγκτης 
κυριαρχίας και ειδικά επειδή 
δεν θα υπάρχει μια αντιπολί-
τευση ισχυρή απέναντι, από 
ό,τι φαίνεται;

– Εγώ από την πρώτη στιγμή 
ζήτησα αυτοδυναμία. Και αν οι 
πολίτες επιθυμούν μια ισχυρή 
και αυτοδύναμη κυβέρνηση οφεί-
λουν να γνωρίζουν ότι θα πρέπει 
να επαναβεβαιώσουν την ψήφο 
τους. ∆εν τους ζητώ να κάνουν 
κάτι διαφορετικό από αυτό το 
οποίο έκαναν στην πρώτη κάλ-
πη. Και, βέβαια, θα πρέπει κανείς 
να λάβει υπόψη του την αριθμη-
τική του νέου εκλογικού νόμου. 
Αν έχουμε, πράγμα πιθανό, πε-
ρισσότερα κόμματα στη Βουλή, 
τότε αυξάνεται ο πήχυς της αυ-
τοδυναμίας. Και κατά συνέπεια, 
τίποτα δεν είναι δεδομένο. Η κάλ-
πη είναι και πάλι άδεια. Το αποτέ-
λεσμα της 21ης Μαΐου είναι μια 
πολύ καλή ένδειξη για το πώς θα 
ξαναψηφίσουν οι πολίτες. Ομως, 
πρέπει να πάμε να ξαναψηφίσου-
με. Τότε κληθήκαμε να νικήσου-
με. Τώρα καλούμαστε να κυβερ-
νήσουμε. Αν, συνεπώς, οι πολίτες 
επιθυμούν να επιστρέψω στο Μέ-
γαρο Μαξίμου, αν αυτή είναι η 
επιλογή τους, τότε θα πρέπει να 
ξαναέρθουν να με ξαναψηφίσουν. 
Ερχομαι, τώρα, στο ερώτημά σας 
αν μια απόλυτη κοινοβουλευτική 

πλειοψηφία είναι διαβατήριο για 
να μπορώ να κάνω ό,τι θέλω. Θα 
σας έλεγα το ανάποδο: όσο πιο 
ισχυρή είναι η εντολή, τόσο μεγα-
λύτερη είναι η ανάγκη εγώ ο ίδιος 
να είμαι προσγειωμένος, σεμνός, 
να τιμήσω την εμπιστοσύνη των 
πολιτών. Να αποφύγω και λάθη 
τα οποία μπορεί να έγιναν στην 
πρώτη περίοδο. Αλλωστε, αυτο-
δύναμη κυβέρνηση δεν σημαίνει 
ασύδοτη, αλλά αποτελεσματική 
κυβέρνηση. Και, βέβαια, και στο 
παρελθόν είχαμε πολύ ισχυρές 
κυβερνήσεις, δεν άκουσα να γί-
νεται η ίδια συζήτηση. Μόνο οι 
ισχυρές κυβερνήσεις μπορούν να 
κάνουν τις μεγάλες αλλαγές. ∆εν 
έχω κρύψει τη φιλοδοξία μου, η 
δεύτερη τετραετία να είναι μια 
τετραετία πολύ μεγάλων αλλα-

γών. Οσο πιο ισχυρή νομιμοποί-
ηση έχω για να κάνω τέτοιες αλ-
λαγές, τόσο πιο εύκολο θα είναι 
να τις υλοποιήσω. 

 
– Επειδή μιλάμε για μικρά νού-
μερα, υπάρχει μια περίπτωση –
και σοβαρή θα έλεγα– να υπάρ-
ξει επτακομματική Βουλή και 
τα ποσοστά μπορούν να παί-
ξουν 1%-1,5% πάνω-κάτω. Τι 
θα κάνετε σε περίπτωση που 
υπάρχει μία οριακή πλειοψη-
φία; Θα ξαναπάτε σε εκλογές; 
Θα μιλήσετε με τον κ. Ανδρου-
λάκη; 

– Είναι, ακριβώς, ένα απειλητι-
κό σενάριο που ανοίγει τον δρόμο 
σε νέες περιπέτειες. Σε ακυβερ-
νησία ή σε παραλυτικούς συμ-
βιβασμούς, ακόμη και σε τρίτες 

εκλογές. Κάτι που οι Ελληνίδες 
και οι Ελληνες πρέπει να απο-
κρούσουν με την ψήφο τους.

Αυτό το οποίο μπορώ να σας 
πω αυτή τη στιγμή, λαμβάνο-
ντας υπόψη και την τοποθέτη-
ση του κ. Ανδρουλάκη μετά τις 
εκλογές, είναι ότι δεν υπάρχει 
σήμερα άλλη πολιτική επιλογή 
στη χώρα παρά μόνον η αυτοδύ-
ναμη Ν.∆. ∆εν ήμουν εγώ αυτός 
ο οποίος έκοψα τις γέφυρες με 
το ΠΑΣΟΚ ούτε στην προηγού-
μενη προεκλογική περίοδο. Ο κ. 
Ανδρουλάκης είχε μια πολύ συ-
νεπή στρατηγική να στρέψει το 
ΠΑΣΟΚ πολύ περισσότερο προς 
τα αριστερά και σίγουρα να μην 
επιθυμεί καμία επικοινωνία με 
εμένα προσωπικά. Κατά συνέ-
πεια, εγώ δεν βλέπω άλλη επιλο-

γή σήμερα για τη χώρα, παρά μό-
νον αυτοδυναμία και προφανώς 
είναι καλύτερο η αυτοδυναμία 
αυτή να μην είναι οριακή, αλλά 
να είναι πιο διευρυμένη. Είχα 158 
βουλευτές στην προηγούμενη 
εκλογή, νομίζω ότι υπηρέτησα 
την ατζέντα από μία τέτοια πλει-
οψηφία με μεγάλη άνεση, χωρίς 
να αισθάνομαι ότι είμαι δέσμιος 
εξαρτήσεων, αλλά και χωρίς να 
«καβαλήσω το καλάμι», πράγμα 
το οποίο δεν θα επιτρέψω πρώ-
τα απ’ όλα στον εαυτό μου. Και 
σίγουρα δεν πρόκειται να το επι-
τρέψω ούτε στα στελέχη μου και 
στους αυριανούς υπουργούς.
– Απλώς για να το καταλάβω, 
εάν γίνει κάποια στραβή και 
δεν βγει αυτοδυναμία και εί-
ναι στους 150 ή κάτι τέτοιο, τι 
θα κάνετε;

– ∆εν θέλω να μπω σε αυτή 
τη συζήτηση γιατί δεν το έκανα 
ούτε στις προηγούμενες εκλογές 
και δεν θα το κάνω και τώρα. Αλ-
λά είναι σαφές ότι η αυτοδυναμία 
είναι μονόδρομος και είναι μο-
νόδρομος, όχι γιατί το λέω εγώ, 
αλλά γιατί το λένε όλοι οι άλλοι. 
Aυτό το οποίο αποκλείω κατηγο-
ρηματικά –και το επαναλαμβάνω 
και σε εσάς– είναι οποιαδήποτε 
συνεργασία με κόμματα ή κομ-
ματίδια εκ δεξιών της Ν.∆. ∆εν 
υπάρχει καμία απολύτως περί-
πτωση να συμβεί αυτό. Συνεπώς, 
αυτοδυναμία της Ν.∆. θα σημάνει 
παντοδυναμία της χώρας. 

 – Η κάλπη έβγαλε και κά-
ποιες εκπλήξεις σε επίπεδο 
προσώπων. Eίδαμε, δηλαδή, 
κάποια νέα πρόσωπα να βγαί-
νουν πάνω από παραδοσιακά 
στελέχη της Ν.Δ. Βγαίνει κά-
ποιο συμπέρασμα από όλο αυ-
τό; Από αυτές τις προτιμήσεις 
των ψηφοφόρων δηλαδή; 

– Νομίζω ότι οι πολίτες και στις 
επιλογές των προσώπων επιβρά-
βευσαν νεότερα πρόσωπα. Πάντα 
υπάρχει ένα αίτημα για ανανέω-
ση, το οποίο και εγώ πρεσβεύω, 
γιατί θεωρώ ότι είναι απαραίτητο 
για οποιονδήποτε κομματικό ορ-
γανισμό. Νομίζω ότι επιβραβεύ-
θηκαν και σε επίπεδο προσώπων 
η μετριοπάθεια και ο πολιτικός 
λόγος, ο οποίος έδινε έμφαση στο 
αποτέλεσμα και όχι στις εντυ-
πώσεις. Χαίρομαι γιατί έχει ήδη 
ανανεωθεί σημαντικά η κοινο-
βουλευτική μας ομάδα, πράγμα 
το οποίο δεν είναι συνηθισμέ-
νο, ξέρετε, για κόμματα εξουσίας. 
Aλλά τώρα θέλω να τονίσω ότι η 
δύσκολη μάχη είναι μπροστά μας. 
Καταλαβαίνω απόλυτα την κού-
ραση των υποψηφίων, οι οποίοι 
αγωνίστηκαν για τον σταυρό, αλ-
λά δεν θα τους ζητήσω απλά, θα 
απαιτήσω την ίδια προσήλωση 
στην εκλογική μάχη τώρα που 
δίνουμε τον αγώνα για το κοινό 
καλό, που δεν είναι άλλο από την 
καθαρή νίκη της Νέας ∆ημοκρα-
τίας, με ισχυρή αυτοδυναμία στις 
εκλογές που έρχονται. ∆ηλαδή, αν 
πιστεύουν κάποιοι ότι τώρα μπο-
ρούν να πάνε να ξεκουραστούν, 
επειδή εξελέγησαν βουλευτές, 
πρέπει να γνωρίζουν ότι αυτό δεν 
πρόκειται να γίνει αποδεκτό από 
μένα και είναι κάτι που θα το αξι-
ολογήσω πάρα πολύ σοβαρά την 
επόμενη μέρα.

 
– Τι κυβέρνηση θα είναι αυτή; 
Θα είναι μια κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη, μια κυβέρνηση της 
Ν.Δ.; Υπάρχουν κάποιοι, πα-
λαιάς σχολής Νεοδημοκράτες, 
που λένε ότι θα είναι μια κυ-
βέρνηση Ποταμιού. Εσείς, τι 
απαντάτε σ’ αυτό;

– Θα είναι η κυβέρνηση της 
νέας Νέας ∆ημοκρατίας. ∆ηλα-
δή, της Νέας ∆ημοκρατίας όπως 
έχει ήδη διαμορφωθεί. Μια κυ-
βέρνηση συμπεριληπτική, που 
δίνει έμφαση στην αξιοκρατία 
και την ικανότητα των στελεχών, 
που θα είναι σε θέση να φέρουν 
εις πέρας την αποστολή που θα 
τους αναθέσω. Θέλω να είμαι σί-
γουρος ότι τα στελέχη στα οποία 
θα αναθέσω αποστολές θα είναι 
σε θέση να τις υλοποιήσουν. Θα 
σας έλεγα ότι είμαι πιο αποδε-
σμευμένος από ό,τι στο παρελ-
θόν από τις κλασικές ισορροπίες, 
που ενδεχομένως ένας αρχηγός 
να πρέπει να κρατά. Θα είναι μια 
κυβέρνηση σκληρής δουλειάς. 
Με περισσότερες γυναίκες, με 
πολύ rotation –για να χρησιμο-
ποιήσω έναν μπασκετικό όρο–
, δηλαδή με πολλές αλλαγές σε 
σχέση με την απερχόμενη κυ-
βέρνηση της Ν.∆. 

 
– Ξέρετε ότι ιστορικά οι δεύτε-
ρες τετραετίες δεν είναι απα-
ραίτητα οι πιο επιτυχημένες. 
Είχαμε, για παράδειγμα, μια 
δεύτερη τετραετία Σημίτη, 
δεύτερη τετραετία Καραμαν-
λή. Εχετε μάθει κάτι εσείς από 
αυτές τις εμπειρίες; 

– Βεβαίως, κι επειδή όπως κι 
εσείς, έτσι κι εγώ, μου αρέσει να 
μελετώ την Ιστορία, θέλω ακρι-
βώς να αποφύγω την «κατάρα 
της δεύτερης τετραετίας» ως μία 
τετραετία ήσσονος προσπαθείας 
και συμβιβασμού με το εκλογικό 
αποτέλεσμα. Μακριά από μένα 
οποιαδήποτε τέτοια λογική. Πρώ-
τον, σε προσωπικό επίπεδο έχω 
πολλή ενέργεια και πολλή διάθε-
ση να κάνω ακόμη περισσότερα 
από αυτά που έκανα την πρώτη 
τετραετία. Είμαι πολύ πιο έμπει-
ρος. Παρότι θεωρούσα ότι ήμουν 
καλά προετοιμασμένος όταν ανέ-
λαβα την ευθύνη της διακυβέρ-
νησης της χώρας το 2019, έμαθα 
πάρα πολλά στη διάρκεια αυτής 
της τετραετίας. ∆ιδάχθηκα κι εγώ 
από τα λάθη μου. Γνωρίζω πολύ 
καλύτερα πώς να κρατάω την κυ-
βερνητική μηχανή καλοκουρδι-
σμένη. Ενα πράγμα δεν νομίζω 
ότι θα αλλάξει, το οποίο μερικές 
φορές κάνει και τους στενούς μου 
συνεργάτες να δυσανασχετούν: 
το πόσο ασχολούμαι με τη λεπτο-
μέρεια των ζητημάτων της δια-
κυβέρνησης. Αυτό είναι κάτι το 
οποίο θα εξακολουθεί να συμβαί-
νει και την επόμενη τετραετία.

Το 2027 θα μιλάμε για μια τε-
λείως διαφορετική Ελλάδα και αυ-
τή είναι και η φιλοδοξία μου. ∆εν 
έχω την πρόθεση να καταγραφώ 
ως ένας «διαχειριστής» πρωθυ-
πουργός. Ξέρω ότι μας ανοίγε-
ται μια πολύ μεγάλη ευκαιρία. 
Ξέρω τι ζητάνε από εμάς οι πο-
λίτες. Πάντα θα μας λένε «πατή-
στε περισσότερο γκάζι». Και έχω 
υποχρέωση αυτές τις προσδοκί-
ες να μην τις διαψεύσω. Το 40% 
που μας ψήφισε, δεν μας ψήφισε 
αυτή τη φορά επειδή ήθελε να 
«ξεφορτωθεί» μια προηγούμενη 
κυβέρνηση. Πιστεύω ότι αυτή η 
ψήφος είναι μία θετική ψήφος 
εμπιστοσύνης, η οποία μας ζητά-
ει να τρέξουμε πιο γρήγορα και 
μάλιστα είναι μια ψήφος που έχει 
μια πολύ ενδιαφέρουσα κοινωνι-
κή διαστρωμάτωση, με πολύ δυ-
νατά ποσοστά της Ν.∆. σε ηλικι-
ακές και κοινωνικές ομάδες όπου 
δεν είχε ισχυρή παρουσία. Ειδικά 
αυτό που έγινε στη ∆υτική Αθήνα 
είναι για μένα πάρα πολύ εντυπω-
σιακό. Αποδείξαμε ότι είμαστε μία 
παράταξη με κοινωνικό πρόσημο. 
Οταν το Πέραμα μας δίνει 37%, 
αυτό σημαίνει ότι οι άνθρωποι 
που έχουν μεγάλα προβλήματα 
νοιάζονται για την προκοπή τους, 
για τις δουλειές τους, για το πε-
ριβάλλον τους και πιστεύουν ότι 
εμείς μπορούμε να κάνουμε τη 
ζωή τους καλύτερη. Τελικά αυτή 
είναι η ουσία της πολιτικής. Και 
αυτό τελικά κρίθηκε σε αυτή την 
κάλπη. Ποιοι ασχολούνται με τα 
πραγματικά προβλήματα. Οι άν-
θρωποι έχουν έγνοιες. Και υπάρ-
χει και η τοξικότητα των μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης που απε-
δείχθη ότι δεν έχει καμιά σχέση 
με την πραγματική κοινωνία. Και 
από αυτή την πλευρά, μακάρι το 
μάθημα αυτό να το εισπράξουν 
όλες οι πολιτικές δυνάμεις. Αν 
κρίνω από κάποιες δηλώσεις που 
ήδη ακούω από στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έχω σοβαρές αμφιβολίες ότι 
έχουν αντιληφθεί τι πραγματικά 
έχει συμβεί.

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Αν θέλουν εμένα
στο Μαξίμου, πρέπει
να με ξαναψηφίσουν
Δεν φιλοδοξώ να είμαι διαχειριστής πρωθυπουργός. Θα 

κάνουμε μεγάλες αλλαγές. Η αυτοδυναμία είναι μονόδρομος. 

Θα είναι μια κυβέρνηση της νέας Νέας Δημοκρατίας

«Οταν το Πέραμα μας δίνει 37%, αυτό σημαίνει ότι οι άνθρωποι που έχουν μεγάλα προβλήματα νοιάζο-
νται για την προκοπή τους, για τις δουλειές τους, και πιστεύουν ότι εμείς μπορούμε να κάνουμε τη ζωή 
τους καλύτερη», λέει ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 
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Κυριάκος Μητσοτάκης

Οσο πιο ισχυρή είναι η 
εντολή, τόσο μεγαλύτε-
ρη είναι η ανάγκη εγώ ο 
ίδιος να είμαι προσγειω-
μένος, σεμνός, να τιμή-
σω την εμπιστοσύνη των 
πολιτών. Αυτοδύναμη 
κυβέρνηση δεν σημαίνει 
ασύδοτη, αλλά αποτελε-
σματική κυβέρνηση.

Σε προσωπικό επίπεδο 
έχω πολλή ενέργεια και 
πολλή διάθεση να κά-
νω ακόμη περισσότερα 
από αυτά που έκανα την 
πρώτη τετραετία. Είμαι 
πολύ πιο έμπειρος. 
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– Θέλω να πάμε τώρα στις βασι-
κές προτεραιότητες που θα έχε-
τε. Δηλαδή, αν θέλετε να κάνετε 
τρία πράγματα –γιατί φαντάζο-
μαι ο κάθε πρωθυπουργός πρέ-
πει να έχει τρία τέσσερα πράγ-
ματα στο μυαλό του, κάποιους 
βασικούς στόχους– ποια είναι 
αυτά;

– Η πρώτη προτεραιότητα εί-
ναι η οικονομία, η ανάπτυξη με 
άλλα χαρακτηριστικά. Ποια εί-
ναι τα άλλα χαρακτηριστικά. Η 
ανάπτυξη πρέπει να μειώνει τις 
ανισότητες και να βελτιώνει τα 
εισοδήματα, κυρίως των μισθω-
τών, μια ανάπτυξη φιλική προς 
το περιβάλλον, ψηφιακή, η οποία 
αναδεικνύει τα προτερήματα της 
χώρας. ∆εύτερη προτεραιότητα η 
δημόσια υγεία. Εκεί είναι και ένα 
προσωπικό μου στοίχημα, όλοι 
μας νομίζω εξοικειωθήκαμε με 
το Εθνικό Σύστημα Υγείας στα 
χρόνια της πανδημίας. Eμαθα 
πολλά πράγματα και νομίζω ότι 
ξέρω πολύ καλά πού πρέπει να 
παρέμβουμε. Περιμένω να υλο-

ποιήσουμε μεγάλες αλλαγές στα 
νοσοκομεία μας. Παρεμβάσεις 
που θα κάνουμε στα επείγοντα 
περιστατικά, στους γιατρούς μας, 
στις προσλήψεις που πρέπει να 
γίνουν, στον τρόπο που πρέπει 
να στελεχώνουμε ειδικά τις πιο 
ακριτικές περιοχές. Στην πρωτο-
βάθμια φροντίδα, στην πρόληψη, 
στην ψηφιακή υγεία.

 
– Στην Παιδεία έχουν γίνει 
πράγματα, αλλά υπάρχουν κι 
άλλα που έχουν μείνει μετέω-
ρα. Για παράδειγμα είναι η πα-
νεπιστημιακή αστυνομία που 
ήταν μια βασική σας δέσμευση. 
Εχει νόημα η πανεπιστημιακή 
αστυνομία; 

– Πιστεύω ότι πρέπει με κα-
θαρό μυαλό να αξιολογήσουμε 
τον τρόπο με τον οποίο εξασφα-
λίζουμε ότι τα πανεπιστήμιά μας 
είναι ασφαλή. Η πανεπιστημια-
κή αστυνομία δεν λειτούργησε 
στην έκταση που ενδεχομένως 
θα θέλαμε. Από την άλλη, αυτή τη 
στιγμή είναι στελεχωμένη με ένα 

ανθρώπινο δυναμικό που μπορεί 
να αξιοποιηθεί και να το αισθά-
νονται και οι φοιτητές ότι είναι 
στην υπηρεσία των ιδίων. Πρέ-
πει να σας πω ότι σε πάρα πολ-
λά περιφερειακά πανεπιστήμια 
γίνεται μία εξαιρετική δουλειά 
και η εικόνα τους είναι τελείως 
διαφορετική από την εικόνα κά-
ποιων μεγάλων πανεπιστημίων. 
Τα πανεπιστήμιά μας κάνουν συ-
νεργασίες με το εξωτερικό, ανα-
πτύσσουν ξενόγλωσσα προγράμ-
ματα, συνδέονται περισσότερο 
με τον κόσμο της έρευνας και 
της ίδιας της βιομηχανίας. Εχου-
με βιομηχανικά διδακτορικά τα 
οποία γίνονται πια στα πανεπι-
στήμιά μας. Αυτά είναι άλματα 
τα οποία έχουν γίνει. 

 
– Γιατί δεν κλείσατε τα περίφη-
μα «ΑΕΙ Γαβρόγλου»;

– Γιατί δεν μπορούσε να γίνει 
αυτό. Από την άλλη, η Ελάχιστη 
Βάση Εισαγωγής ήταν μια πά-
ρα πολύ δύσκολη μεταρρύθμιση 
και καθόλου δημοφιλής. Ηταν 

απαραίτητη όμως, διότι έχω μια 
ευθύνη απέναντι σε ένα παιδί 
18 χρόνων να μη διευκολύνω το 
να καταλήξει σε ένα τμήμα από 
το οποίο κατά πάσα πιθανότητα 
δεν θα αποφοιτήσει ποτέ, για το 
οποίο δεν ενδιαφέρθηκε ποτέ να 
ασχοληθεί. Αρα και τα ίδια τα πα-
νεπιστήμια μέσα από την Ελάχι-
στη Βάση Εισαγωγής μπορούν να 
δουν ποια τμήματα τελικά είναι 
ανταγωνιστικά και να αναλάβουν 
τα ίδια την ευθύνη. Είμαι πολύ 
περήφανος γι’ αυτό που γίνεται 
στην τεχνική εκπαίδευση, για 
το πόσα παιδιά πια επιλέγουν τα 
δημόσια ΙΕΚ αντί για το πανεπι-
στήμιο, για να μπορέσουν να πά-
ρουν ένα δίπλωμα το οποίο έχει 
αξία στην αγορά εργασίας. Γιατί 
γνωρίζουμε σήμερα πάρα πολύ 
καλά ότι υπάρχουν πολύ καλές 
προοπτικές καριέρας σε ειδικό-
τητες που δεν απαιτούν κατ’ ανά-
γκην ένα πανεπιστημιακό πτυχίο 
και ότι αυτό απαιτεί μια αλλαγή 
κουλτούρας στην ελληνική κοι-
νωνία. Και γι’ αυτό η μεταρρύθ-

μιση της Ελάχιστης Βάσης Ει-
σαγωγής ήταν τόσο σημαντική. 
Αλλά και τόσο δύσκολη πολιτικά.

 
– Ενας μεγάλος ασθενής που 
περιμένει τη μεταρρύθμισή του 
είναι η Δικαιοσύνη.

– Είναι η τρίτη μεταρρύθμιση 
στην οποία αναφερόμουν. Εχουν 
γίνει βήματα, πρέπει να γίνουν άλ-
ματα. Και όταν λέω άλματα στη 
∆ικαιοσύνη δεν αναφέρομαι μό-
νο στη δυνατότητα να υποστηρί-
ξουμε περισσότερο τα δικαστήριά 
μας, να εισαγάγουμε την τεχνολο-
γία με πιο επιθετικό τρόπο, ανα-
φέρομαι και σε παρεμβάσεις που 
έχουν να κάνουν και με την ποι-
ότητα των αποφάσεων, την τα-
χύτητα της απονομής, την ίδια 
την αξιολόγηση των δικαστών. 
H ∆ικαιοσύνη απολαμβάνει πλή-
ρη ανεξαρτησία, όμως το πλαίσιο 
λειτουργίας το βάζουμε εμείς, π.χ. 
πώς λειτουργεί η Σχολή ∆ικαστών, 
πώς εκπαιδεύουμε τους δικαστές 
μας, πώς τους επιμορφώνουμε 
από εδώ και στο εξής. 

– Κάποιος κυνικός θα πει ότι 
ένας λόγος που είχατε πολύ καλά 
αποτελέσματα στις περιοχές της 
Δυτικής Αττικής ήταν η λογική 
των επιδομάτων, είτε στη διάρ-
κεια της πανδημίας είτε μετά με 
την ενέργεια κ.λπ. Εχουμε τώρα 
την Κομισιόν με μία έκθεση που 
λέει ότι πρέπει να φύγουμε από 
αυτό. Υπάρχει ένας φόβος εδώ, 
όταν κοπούν αυτά τα επιδόμα-
τα, να υπάρχει μια δυσαρέσκεια 
σε αυτόν τον κόσμο;

– Eίμαι πολύ περήφανος που 
μπορέσαμε και κρατήσαμε την 
κοινωνία όρθια, που κρατήσα-
με θέσεις εργασίας και τελικά 
στοχευμένα στηρίξαμε τους πιο 
αδύναμους στη διάρκεια και της 
πανδημίας και της ενεργειακής 
κρίσης. ∆εν ήταν η πιο δημοφι-
λής πολιτική. Σας βεβαιώνω ότι 
θα ήταν πολύ πιο δημοφιλές να 
μειώναμε τον ΦΠΑ και τον ειδικό 
φόρο κατανάλωσης. Είπαμε όμως 
ότι δεν θα το κάνουμε, πρώτον 
γιατί η πολιτική αυτή δεν θα απέ-
διδε οικονομικά και δεύτερον θα 
ήταν κοινωνικά άδικη, διότι θα 
ωφελούσε όλους και όχι μόνον 
τους οικονομικά αδύναμους. Χρη-
σιμοποιήσαμε λοιπόν τον δημο-
σιονομικό χώρο που είχαμε στη 
διάθεσή μας για να μπορέσουμε 
να στηρίξουμε τους πιο αδύνα-
μους. Και αυτό θα εξακολουθή-
σουμε να κάνουμε.

Από την άλλη, έχω πει πολλές 
φορές ότι η επιδοματική πολιτι-
κή είναι προσωρινή από τη φύση 
της. Είναι μια έκτακτη λύση σε 
ένα έκτακτο πρόβλημα. Η μόνι-
μη λύση δεν μπορεί να είναι άλλη 
από την ανάπτυξη, την αύξηση 
των μισθών και τη βελτίωση του 
διαθέσιμου εισοδήματος. 

Mια και με ρωτάτε για τη δημο-
σιονομική μας πρόβλεψη, νομίζω 
ότι έχουμε καταφέρει συστημα-
τικά να ξεπερνάμε τους  δημοσι-
ονομικούς στόχους, για δύο λό-
γους: πρώτον, διότι η οικονομία 
υπεραποδίδει, έχουμε μεγαλύτε-
ρη ανάπτυξη άρα και περισσό-
τερα έσοδα – από την ανάπτυξη 
όμως, όχι από την υπερφορολό-
γηση. Και δεύτερον, ναι, έχου-
με ακόμα σημαντικά πράγματα 
να κάνουμε στην καταπολέμη-
ση της φοροδιαφυγής, που ήδη 

αρχίζει και αντιμετωπίζεται με 
ηλεκτρονικές πληρωμές και κα-
λύτερες διασταυρώσεις. Και αυτό 
μας δίνει περισσότερους πόρους 
να διαχειριστούμε. 

 
– Eνα ζήτημα είναι ότι η ανά-
πτυξη που έχει έρθει, σε μεγάλο 
βαθμό εστιάζεται στα ακίνητα 
και στον τουρισμό. Σας προβλη-
ματίζει αυτό;

– ∆εν είμαι και πολύ σίγουρος 
ότι αυτό είναι απολύτως ακριβές. 
∆ιότι αν πατήσουμε στα δεδομέ-
να της ελληνικής οικονομίας, θα 
δούμε π.χ. μια μεγάλη αύξηση 
των εξαγωγών. Εξαγωγές δεν εί-
ναι μόνο ο τουρισμός. Εξαγωγές 
είναι η παραγωγή. Είναι o πρω-
τογενής τομέας. Οραματίζομαι 
μία κοινωνία και μία οικονομία η 
οποία θα έχει ευρεία παραγωγική 
βάση και δεν θα είναι εξαρτημέ-
νη μόνο από τον τουρισμό. Και 
αναφέρομαι εδώ σε άλλες υπη-
ρεσίες –παιδεία, υγεία– όπου η 
χώρα μπορεί να παίξει πρωτα-
γωνιστικό ρόλο.

 
– Αλλά το έλλειμμα τρεχουσών 
συναλλαγών αυξάνεται.

– Και έχει μειωθεί πάλι. Ενα 
μεγάλο κομμάτι ήταν η ενέργεια. 
Γι’ αυτό αυξήθηκε. Τώρα αρχίζει 
και πάλι να συρρικνώνεται για-
τί ακριβώς έπεσαν οι τιμές της 
ενέργειας. Αν μιλήσουμε για την 
ενέργεια, για μια οικονομία που 
το 80% του ρεύματος θα παρά-
γεται από ηλιακή, αυτό σημαίνει 
λιγότερες εισαγωγές φυσικού αε-
ρίου. Προσθέστε σε αυτό και τη 
σημαντική συνεισφορά του κλά-
δου της υψηλής τεχνολογίας στο 
ΑΕΠ, όπου γίνονται πολύ σημα-
ντικά βήματα και καταλαβαίνετε 
ότι μιλάμε για μια οικονομία η 
οποία δεν είναι εξαρτημένη μόνο 
από τον τουρισμό ή από το real 
estate, όπου και εκεί έχουμε με-
γάλη υποχρέωση να δρομολογή-
σουμε μία ανάπτυξη η οποία θα 
είναι φιλική προς το περιβάλλον. 
Μίλησα πριν για «γκάζι». Εδώ θα 
πατήσω «φρένο». ∆εν υπάρχει 
περίπτωση επί δικών μου ημε-
ρών να καταστρέψουμε τα πολύ 
ευαίσθητα οικοσυστήματά μας, 
όπως τα νησιά μας. Μια από τις 
πιο σημαντικές μεταρρυθμίσεις 

που έχουν περάσει «κάτω από το 
ραντάρ» είναι τα τοπικά πολεο-
δομικά σχέδια που δρομολογού-
νται για όλους τους δήμους της 
χώρας. Είναι τεράστια μεταρρύθ-
μιση αυτή.

Η οργάνωση του χώρου, δηλα-
δή τι χτίζουμε, πώς το χτίζουμε. 
Αν κάπου βλέπουμε ότι ξεφεύγου-
με να είστε απολύτως σίγουρος 
ότι θα παρέμβουμε. Οπως κάνα-
με παρεμβάσεις στη Μύκονο και 
αποδείξαμε ότι το κράτος, όταν 
θέλει, φυσικά και μπορεί να αντι-
μετωπίσει και την ανομία και την 
παραβατικότητα. 

 
– Να σας ρωτήσω αν σε αυτόν 
τον τομέα κάνατε λάθη, γιατί εί-
στε ένας άνθρωπος που έχει ταυ-
τίσει το δικό σας «brand» με την 
προστασία του περιβάλλοντος. 
Μετά είχαμε ένα νομοσχέδιο που 
εν μέρει αποσύρθηκε και επίσης 
στη Μύκονο τρία χρόνια προφα-
νώς δεν υπήρχε κανένας έλεγχος. 
Κάποιος δεν έκανε τη δουλειά 
του δηλαδή. 

– Μια οικονομία που βγαίνει 
από τη βαθιά κρίση δίνει έμφα-
ση στην ανάπτυξη. Αλλά δεν έχει 
υπάρξει, κατά την άποψή μου, κα-
μιά υποβάθμιση του περιβάλλο-
ντος επί δικών μας ημερών. Θα 
σας έλεγα, αντίθετα, έχουμε πια 
έναν ενιαίο φορέα ο οποίος δια-
χειρίζεται τις προστατευόμενες 
περιοχές με μεγαλύτερη αξιοπι-
στία. Εχουμε κάνει, όπως σας εί-
πα, σημαντικές παρεμβάσεις στη 
χωροταξία, που τελικά αντιμετω-
πίζουν τη μεγαλύτερη πληγή για 
το ελληνικό περιβάλλον που είναι 
η αυθαίρετη δόμηση, υλοποιήσα-
με νομοσχέδια, καταργήσαμε τις 
παρεκκλίσεις. Eίχα τεράστιες πι-
έσεις γι’ αυτό, κι όμως επέμεινα 
στη γραμμή μας. Ερχονταν πολλοί 
και ζητούσαν από την κυβέρνη-
ση κάποια ρύθμιση – συμβαίνει 
αυτό ξέρετε, είναι μέρος της δη-
μοκρατικής διαδικασίας. Κόψαμε 
πάρα πολλές τέτοιες ρυθμίσεις 
που κρίναμε ότι τελικά θα ήταν εις 
βάρος της προστασίας του περι-
βάλλοντος. Κατά συνέπεια, εμείς 

βάλαμε συγκεκριμένους στόχους 
σχετικά με την προστασία των θα-
λασσών μας, τον περιορισμό των 
πλαστικών, εμείς κάναμε τα απά-
τητα βουνά τα οποία προστατεύ-
ουν ολόκληρους ορεινούς όγκους 
από την ανάπτυξη. Ολοι αυτοί οι 
«Ιλουμινάτι του περιβάλλοντος» 
που ασκούν την κριτική μπορούν 
να μου δείξουν κάτι συγκεκριμέ-
νο που κάναμε τόσα χρόνια που 
ζημίωσε το περιβάλλον; Γιατί εγώ 
μπορώ να πω 10 πράγματα που 
έχουμε κάνει που βελτίωσαν το 
περιβάλλον στη χώρα.

 
– Ο αντίλογος σε αυτό είναι ότι 
η Μύκονος, εάν δεν είχε γίνει η 
επίθεση στον αρχαιολόγο, ενδε-
χομένως να συνέχιζε στον ίδιο 
δρόμο. Τρία χρόνια κάποιος δεν 
έκανε τη δουλειά του. 

– Σε αυτό που λέτε θα αναγνω-
ρίσω ότι έχετε κάποιο δίκιο, από 
την άλλη η Μύκονος ήταν στο 
στόχαστρό μας πολύ πριν συμβεί 
αυτό. Ηταν απλά «η σταγόνα που 
ξεχείλισε το ποτήρι».

Χρησιμοποιήσαμε τον δημοσιονομικό χώρο που είχαμε 
στη διάθεσή μας για να μπορέσουμε να στηρίξουμε τους 

πιο αδύναμους. Και αυτό θα εξακολουθήσουμε να κάνουμε. 
Από την άλλη, έχω πει πολλές φορές ότι η επιδοματική 

πολιτική είναι προσωρινή από τη φύση της.

Η πανεπιστημιακή αστυνομία δεν λειτούργησε 
στην έκταση που ενδεχομένως θα θέλαμε. Από την άλλη, 

αυτή τη στιγμή είναι στελεχωμένη με ένα ανθρώπινο δυναμικό 
που μπορεί να αξιοποιηθεί και να το αισθάνονται και 

οι φοιτητές ότι είναι στην υπηρεσία των ιδίων.

Στη Μύκονο 
αποδείξαμε ότι το 
κράτος, όταν θέλει, 
φυσικά και μπορεί 
να αντιμετωπίσει 
και την ανομία και 
την παραβατικότητα.

Δεν υπάρχει 
περίπτωση επί 
δικών μου ημερών 
να καταστρέψουμε 
τα πολύ ευαίσθητα 
οικοσυστήματά μας, 
όπως τα νησιά μας. 

Οραματίζομαι μια 
οικονομία που δεν 
θα εξαρτάται μόνο 
από τον τουρισμό

Οι μεγάλες προτεραιότητες της δεύτερης τετραετίας

Η δημόσια υγεία είναι 
και ένα προσωπικό 
μου στοίχημα. Eμαθα 
πολλά πράγματα στα 
χρόνια της πανδημίας 
και νομίζω ότι ξέρω 
πολύ καλά πού πρέπει 
να παρέμβουμε.

«Εχουμε καταφέρει συστηματικά να ξεπερνάμε τους  δημοσιονομικούς στόχους, για δύο λόγους: πρώτον, διότι η οικονομία υπεραποδίδει, έχουμε μεγαλύτε-
ρη ανάπτυξη, άρα και περισσότερα έσοδα – από την ανάπτυξη όμως, όχι από την υπερφορολόγηση. Και δεύτερον, η φοροδιαφυγή ήδη αρχίζει και αντιμετωπί-
ζεται με ηλεκτρονικές πληρωμές και καλύτερες διασταυρώσεις. Και αυτό μας δίνει περισσότερους πόρους να διαχειριστούμε». 
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Τη Δευτέρα 15 Μαΐου, ο συγγραφέ-
ας και μεταφραστής Νίκος Σαρα-
ντάκος ξεκίνησε στο προσωπικό 
του μπλογκ μια διαδικτυακή δη-
μοσκόπηση, με την οποία ζητού-
σε από τους αναγνώστες του να 
μαντέψουν το αποτέλεσμα των 
εκλογών. «Επειδή ίσως το ιστολό-
γιο έχει ένα λίγο πιο ανεξίθρησκο 
κοινό, οι πρώτες απαντήσεις έδι-
ναν μπροστά τη Νέα ∆ημοκρατία 
με ένα ισχνό εύρος διαφοράς της 
τάξης του 2% ή του 3%». Οταν ο 
κ. Σαραντάκος αποφάσισε να με-
ταφέρει το ηλεκτρονικό γκάλοπ 
του στο Facebook και στο Twitter, 
εκεί όπου ο ίδιος δίνει συχνά σφο-
δρές διαδικτυακές μάχες υπέρ του 
ΣΥΡΙΖΑ, η εικόνα άρχισε σταδια-
κά να αντιστρέφεται. «Για να μη 
σας τα πολυλογώ, μέχρι το βρά-
δυ της Παρασκευής που έκλεισε 
η ψηφοφορία, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε πε-
ράσει μπροστά».

Το φαινόμενο του «αντηχεί-
ου» (echo chamber στα αγγλικά) 
δεν είναι πρωτοφανές στα ελληνι-
κά πολιτικά πράγματα. Το είδαμε 
να εκδηλώνεται και αντίστροφα 
το καλοκαίρι του 2015, με τους 
υποστηρικτές του «Ναι» στο δη-
μοψήφισμα να πέφτουν από τα 
σύννεφα όχι τόσο για την ίδια την 
ήττα, αλλά για το μέγεθός της. 
Απόλυτα συνυφασμένο με την 
εκρηκτική αύξηση της επιρροής 
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης 
την περασμένη δεκαετία, το echo 
chamber αναφέρεται μεταφορικά 
στην ενίσχυση ιδεών, πεποιθήσε-
ων και πληροφοριών όταν αυτές 
επαναλαμβάνονται μέσα σε ένα 
κλειστό σύστημα αλληλεπίδρα-
σης με κατά βάσιν ομοϊδεάτες, 
όπου οι διαφορετικές απόψεις λο-
γοκρίνονται, αποδοκιμάζονται 
ή δεν εκπροσωπούνται με την 
ίδια συχνότητα. Αν, λοιπόν, οι 
άνθρωποι που ακολουθούν τον 
κ. Νίκο Σαραντάκο είναι σε πο-
λύ μεγάλο ποσοστό ψηφοφόροι 
ΣΥΡΙΖΑ, ήταν περισσότερο από 
αναμενόμενο η ιντερνετική τους 
δημοσκόπηση να αναδείξει πι-
θανό νικητή το κόμμα που υπο-
στηρίζουν. 

Αλλά δεν ήταν οι μόνοι «παρα-
πλανημένοι» των εκλογών. Κα-
θώς οι περισσότεροι από εμάς 
(ή, τουλάχιστον, όσοι χρησιμο-
ποιούμε μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης) είχαμε γίνει σε όλη τη δι-
άρκεια της τετραετίας μάρτυρες 
ενός πρωτοφανούς επικοινωνια-
κού μένους κατά του πρωθυπουρ-
γού (με χαρακτηριστικά εντελώς 
τοξικά και γηπεδικού χαρακτή-
ρα), πιστέψαμε κάποια στιγμή ότι 
εκεί έξω βράζει ο τόπος από ιερό 
μίσος και αγανάκτηση εναντίον 
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Αυτός 
ήταν κι ένας λόγος που κάποιοι 
ήμασταν αρκετά δύσπιστοι με 
τις πιο ευνοϊκές για την κυβέρ-
νηση δημοσκοπήσεις. Επίσης, 
είχαν δημιουργηθεί βεβαιότητες 
για την εκλογική συμπεριφορά 
των νέων, οι οποίοι θα μαύριζαν 
τη Νέα ∆ημοκρατία. Οπως είναι 
γνωστό, τίποτε από όλα αυτά δεν 
επιβεβαιώθηκε στην κάλπη. ∆εν 
αποκλείεται, λοιπόν, ο μικρόκο-
σμος των social media να παρα-
πλάνησε ακόμη και την ίδια την 
ηγετική ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ και να 
την παρέσυρε σε μια προεκλογι-
κή στρατηγική που φαίνεται να 
βασιζόταν σε μια μάλλον αρκετά 
διαστρεβλωμένη αντίληψη της 
πραγματικότητας. 

«Εγκλωβίστηκαν»

«Αν δείτε όλη την καμπάνια 
του ΣΥΡΙΖΑ, είναι σαν να απευ-
θύνεται αποκλειστικά στο ακρο-
ατήριο του Twitter», μου λέει ο 
αντιπρόεδρος της Ν.∆. Αδωνις 
Γεωργιάδης, γνωστός για την 
πληθωρική παρουσία του στην 
αρένα του πλέον εχθροπαθούς 
μέσου. «Αυτό δεν σημαίνει ότι 

στη Νέα ∆ημοκρατία παίρνουμε 
σοβαρά τι γίνεται στο Twitter ή 
στο Faceboοk, αλίμονο. Αντιθέ-
τως, ο ΣΥΡΙΖΑ φαίνεται ότι εγκλω-
βίστηκε απολύτως στο φαινόμενο 
του echo chamber, δηλαδή ο ένας 
άκουγε μόνο τι έλεγε ο άλλος, με 
αποτέλεσμα να πιστέψουν ότι αυ-
τή είναι και η πραγματικότητα».

Είναι αλήθεια ότι ο ΣΥΡΙΖΑ 
επένδυσε συνειδητά στην προ-
εκλογική μάχη στους πρωταθλη-
τές του αντιμητσοτακικού μένους 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης· 

με την εξαίρεση του υπερβολικά 
άτακτου και σε καθεστώς άτυπης 
επιτροπείας Παύλου Πολάκη. Η 
Ελενα Ακρίτα ήταν χωρίς αμφι-
βολία το αστέρι αυτής της διαδι-
κτυακής εμπροσθοφυλακής, που 
τιμήθηκε μάλιστα με τη δεύτερη 
θέση στο ψηφοδέλτιο Επικρατεί-
ας. Με τα ίδια κριτήρια φαίνεται 
ότι αποφασίστηκε και η «μετα-
γραφή» του Ευάγγελου Αντώνα-
ρου, ο οποίος έχει κάνει δεύτερη 
καριέρα στο Twitter ως λάβρος 
αντιμητσοτακικός σχολιαστής· 

το γεγονός ότι απέτυχε να εκλε-
γεί στην Περιφέρεια Ανατολικής 
Αττικής υπό τη νέα του πολιτική 
στέγη λέει περισσότερα για τον 
ΣΥΡΙΖΑ που τον υιοθέτησε κομ-
ματικά παρά για τον ίδιο. 

«Πήρα το μάθημά μου»

Μιλώντας με την Ελενα Ακρί-
τα, καταλαβαίνω από την αρχή 
ότι το θέμα την απασχολεί. «Ξέ-
ρετε», μου λέει πολύ ευγενικά, 
«όταν έχεις 270.000 followers στο 
Facebook τόσο το νούμερο όσο 
και η αλληλεπίδραση που έχεις με 
αυτούς τους ανθρώπους μπορεί 
να αποδειχθούν παραπλανητικά 
μεγέθη. Υπάρχει προφανώς το 
σύνδρομο του echo chamber και 
δεν αποκλείεται να την πάτησα 
κι εγώ. Θα σας πω το εξής: όταν 
πριν από μισή ώρα έχεις κάνει 
μια ανάρτηση που έχει αποσπά-
σει μέσα σε λίγα λεπτά δέκα χι-
λιάδες likes και πριν καλά καλά 
βγεις από το σπίτι σου, σε έχουν 
πιάσει άνθρωποι στον δρόμο και 
σου λένε “κυρία Ακρίτα, πόσο 
δίκιο έχετε”, κάνεις ασυναίσθη-
τα μια αναγωγή στην πραγματι-
κότητα που όπως έδειξε η πολύ 
πρόσφατη εμπειρία υπάρχει σο-
βαρή πιθανότητα να αποδειχθεί 
εσφαλμένη. Κι επειδή είμαι ένας 
άνθρωπος που του αρέσει η αυτο-
κριτική, δεν έχω κανένα πρόβλη-
μα να παραδεχθώ ότι αυτό που 
ζήσαμε την περασμένη Κυριακή 
ήταν ένα μεγάλο μάθημα· ένα μά-
θημα δυσάρεστο, σκληρό, επώδυ-
νο σίγουρα, αλλά μάθημα σε κάθε 
περίπτωση. Οφείλουμε να βγού-
με, λοιπόν, από το καβούκι μας, 

τουλάχιστον αυτό λέω εγώ στον 
εαυτό μου». Επομένως, να περι-
μένουμε μια διαφορετική Ελενα 
Ακρίτα από δω και πέρα, τουλά-
χιστον ως προς τη διαδικτυακή 
της περσόνα; «Ναι, ώς ένα βαθ-
μό. Αποφάσισα να κάνω επιλεκτι-
κές εμφανίσεις στην τηλεόραση, 
ένα μέσο που όπως ξέρετε είχα 
αποκλείσει». Σκέφτεται, λοιπόν, 
να μειώσει την ψηφιακή παρου-
σία της, τη ρωτάω. «∆εν λέω αυ-
τό. Και η ψηφιακή μου παρουσία 
δεν αφορά μόνο την κεντρική 
πολιτική σκηνή. Μόλις πριν από 
λίγο έκανα μια ανάρτηση για το 
“παιδί” που βασάνισε μέχρι θα-
νάτου επτά κουτάβια, αδιανόητα 
πράγματα»... 

Ο αναπληρωτής καθηγητής 
Κοινωνιολογίας της Επικοινωνί-
ας στο ΑΠΘ Βασίλης Βαμβακάς 
υποστηρίζει ότι τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης δεν είναι το μό-
νο αντηχείο στο ΣΥΡΙΖΑ που τον 
αποκόπτει από την πραγματικό-
τητα. «Ιστορικά, το κόμμα είναι 
συνδεδεμένο με ένα ευρύ και ση-
μαντικό τμήμα διανοουμένων, οι 
οποίοι εισφέρουν στο κόμμα όχι 
μόνο την αίσθηση μιας πνευματι-
κής/πολιτισμικής υπεροχής, αλλά 
και την εντύπωση μιας προνομια-
κής πρόσβασης στην “ψαγμένη” 
γνώση. Μόνο που αυτή η γνώση 
αφορά είτε μια φανταστική πραγ-
ματικότητα είτε μια πραγματικό-
τητα εντελώς ξεπερασμένη, που 
την κοιτούν με τα γυαλιά μιας 
σχεδόν θεοκρατικής θεωρητικής 
προσέγγισης».

Ο εξειδικευμένος σε θέματα 
τεχνολογίας δημοσιογράφος και 

συγγραφέας Μανώλης Ανδριω-
τάκης μάς θυμίζει ότι τα social 
media δεν είναι εργαλεία διαλό-
γου αλλά εργαλεία πειθούς. «Εί-
ναι μάταιο να διερευνά κάποιος 
κοινωνικές ή πολιτικές τάσεις 
μέσα από το περιεχόμενο των 
δικτύων, γιατί στα δίκτυα δια-
κινείται κυρίως μονομερές και 
μεροληπτικό υλικό. Αν γινόταν 
πραγματική συζήτηση, θα μπο-
ρούσαν να εξαχθούν πιο ασφα-
λή συμπεράσματα. Με το παρόν 
καθεστώς, τα social media δεν εί-

ναι παραμορφωτικός καθρέφτης, 
αλλά μια “μηχανή του χάους”, 
όπως την περιγράφει ο δημοσι-
ογράφος Μαξ Φίσερ. Ο αλγόριθ-
μος λειτουργεί υποστηρικτικά 
σε αυτή τη διαδικασία, καθώς οι 
άνθρωποι αλληλεπιδρώντας τον 
εκπαιδεύουν ώστε να τους κά-
νει ακόμη πιο προκατειλημμέ-
νους έναντι των άλλων. Το μέ-
σο ενισχύει τον εξτρεμισμό, και 
την ακραία πόλωση. Οποιος βα-
σίζει την όποια έρευνά του σε 
δεδομένα που άντλησε από το 

περιεχόμενο των social media 
κινδυνεύει όχι απλώς να πάρει 
μια διαστρεβλωμένη εικόνα της 
κοινωνίας, αλλά και να πιστέψει 
ότι οι άνθρωποι στον 21ο αιώνα 
έχουμε γίνει όλοι νάρκισσοι και 
φανατικοί. Τα social media με τη 
μορφή που έχουν είναι ένας περι-
φραγμένος χώρος που ευνοεί συ-
γκεκριμένες συμπεριφορές, ένα 
πείραμα που έως τώρα το μοναδι-
κό του όφελος στη δημοκρατία εί-
ναι ότι παρέχει μια καλή βαλβίδα 
αποσυμπίεσης συσσωρευμένων 
ατομικών αδιεξόδων».

Ο επιμελητής βιβλίων και ιστο-
ρικός Στρατής Μουρνάζος (επικε-
φαλής των εξαιρετικών «Ενθεμά-
των» της «Αυγής» μέχρι το 2016, 
όταν σύσσωμη η συντακτική ομά-
δα αποχώρησε εξαιτίας σοβαρών 
πολιτικών διαφωνιών με την τότε 
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ) μου 
λέει ότι δεν μπορεί να ξέρει κατά 
πόσον η φούσκα των σόσιαλ δια-
μόρφωσε την καμπάνια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, «ξέρω όμως ότι επηρέασε 
καθοριστικά την εικόνα και τις 
προσδοκίες πολλών από εμάς». 
Εδώ, χρειάζεται μια κρίσιμη διά-
κριση, επισημαίνει. «Στιχουργή-
ματα με επωδό “γ... Μητσοτάκη” 
(όπως και οι γαλάζιες «πίτσες» τον 
Ιούνιο του 2019) μπορεί να ’ναι 
μια χαρά για την ταβέρνα – μια 
παρέα μάλλον τέτοια θα λέει, και 
όχι περί εγελιανής φιλοσοφίας 
του κράτους. Οταν όμως μετατρέ-
πονται σε τρόπο πολιτικής απεύ-
θυνσης, γίνονται ολέθρια. Αυτό 
είναι και κλειδί για το Facebook 
και τις παραμορφώσεις που παρά-
γει. Είναι δύο σε ένα: παρεΐστικο 
καφενείο και δημόσιος χώρος πο-
λιτικής (ή, έστω, τον καμώνεται). 
∆εν υποστηρίζω μια καλοβουρτσι-
σμένη, αποστειρωμένη πολιτική. 
Οπως έλεγε η Τζίνα Πολίτη, που 
μας αποχαιρέτισε την Τετάρτη, 
“ο λόγος της Αριστεράς πρέπει 
να είναι ένας λόγος πάθους· πά-
θους, αλλά όχι οργής”. Από εκεί 
έως τον χλευασμό του “Κούλη” ή 
τη δαιμονοποίηση του “Alexis”, 
η απόσταση είναι τεράστια». Τι 
προτείνει λοιπόν; Πώς μπορού-
με να αυτοπροστατευθούμε; «Ας 
κρατήσουμε τα καλά της “φού-
σκας”: τη ζεστασιά, τις στιγμές, 
την πλάκα, τις ιστορίες, τις ωραί-
ες σκέψεις – όχι για να μείνουμε, 
αλλά για να βγούμε απ’ αυτήν. 
Και όπλο ακαταμάχητο, παντού 
και πάντα, ως νοητική και ψυχική 
άσκηση, παραμένει να μπαίνου-
με στη θέση του “αντιπάλου”».

∆εν διαφωνεί καθόλου ο Αντύ-
πας Καρίπογλου, δικηγόρος, με 
έντονη παρουσία στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης και ενεργητι-
κή πολιτική δράση στο πρόσφατο 
παρελθόν. Ο ίδιος πιστεύει, μάλι-
στα, ότι έχουμε υπερεκτιμήσει το 
φαινόμενο του echo chamber. 
«Πρώτα απ’ όλα, και εκτός social 
media βρισκόμαστε καθημερι-
νά σε echo chambers. ∆εν διαλέ-
γουμε τις παρέες μας με κριτήρια 
δείγματος δημοσκοπήσεων. Είναι 
φυσικό όταν είμαι στη δουλειά να 
βλέπω περισσότερους δικηγόρους 
από υδραυλικούς π.χ., άρα ακούω 
πιο πολλά πράγματα για ζητήμα-
τα που ενδιαφέρουν τους δικη-
γόρους, παρά τους υδραυλικούς. 
Απομένει στο άτομο να μπορεί 
να σκεφτεί ότι τα προβλήματα 
των δικηγόρων δεν είναι τα σο-
βαρότερα που απασχολούν την 
κοινωνία επειδή ακούει πιο πολύ 
γι’ αυτά, και νομίζω πως δεν θέλει 
πολύ μυαλό αυτό. ∆εν κάνω κάτι 
ιδιαίτερο, λοιπόν, για να “προστα-
τευτώ”. Απλώς έχω επίγνωση ότι 
ο κύκλος μου στα κοινωνικά δί-
κτυα δεν είναι αντιπροσωπευτι-
κό δείγμα. Και δεν θέλω να είναι· 
χρησιμοποιώ τα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης για να διασκεδάζω, να 
βλέπω πράγματα που με ενδιαφέ-
ρουν, να λέω αυτά που θέλω εγώ 
και να μιλάω με ανθρώπους που 
συμπαθώ».

Το αντιμητσοτακικό μένος στα κοινωνικά δίκτυα δεν αποτυπώθηκε 
στην κάλπη. Πώς εξηγούν την απόσταση του Διαδικτύου από την πραγματικότητα 

ηχηρές φωνές της ψηφιακής αγοράς.

«Τα likes μπορούν εύκολα
να σε παραπλανήσουν»

Ιδέες, πεποιθήσεις και 
πληροφορίες ενισχύ-
ονται όταν επαναλαμ-
βάνονται μέσα σε ένα 
κλειστό σύστημα αλλη-
λεπίδρασης ανθρώπων 
με ίδιες ή παρόμοιες 
αντιλήψεις.

Ο αλγόριθμος των social 
media εμφανίζει 
στον μικρόκοσμο 
του χρήστη δημοσιεύ-
σεις που σχηματίζουν 
σταδιακά μια ευχάριστη 
για τον ίδιο, πλην πλα-
στή πραγματικότητα.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΡΗΓΟΠΟΥΛΟΥ
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Ο ΣΕΙΣΜΟΣ              ΤΗΣ 21ης ΜΑΪΟΥ

Οι «φίλοι» στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης δεν είναι ασφαλές δείγμα για την εξαγωγή πολιτικών συμπερασμάτων, ούτε βεβαίως οι δημοσιεύ-
σεις που κυλούν σε κάθε scroll στην οθόνη του κινητού. Γι’ αυτές, ειδικά, φροντίζει ο αλγόριθμος να είναι της... αρεσκείας μας.
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Το περασμένο Σαββατοκύριακο ο 
Βολοντίμιρ Ζελένσκι ήταν τιμώ-
μενο πρόσωπο στη σύνοδο κο-
ρυφής της ομάδας G7, στη Χι-
ροσίμα, όπου εξασφάλισε νέες 
υποσχέσεις για στρατιωτική βοή-
θεια από τη ∆ύση, ανάμεσα στις 
οποίες ξεχώριζε η μεταστροφή 
του Τζο Μπάιντεν και η απόφα-
σή του να δώσει το πράσινο φως 
στη χορήγηση F-16 στο Κίεβο. 
Την ίδια ώρα, όμως, οι Ουκρανοί 
υφίσταντο ψυχρολουσία στο πε-
δίο της μάχης με την άλωση του 
Μπαχμούτ ύστερα από 10 μήνες 
πολιορκίας, στην πιο παρατε-
ταμένη και φονική σύγκρουση 
αυτού του πολέμου. Κατά σύ-
μπτωση, η πτώση του Μπαχμούτ 
επισφραγίστηκε το Σάββατο 20 
Μαΐου, ακριβώς ένα χρόνο μετά 
την άλωση της Μαριούπολης, 
μια από τις μεγαλύτερες μέχρι 
στιγμής επιτυχίες του ρωσικού 
στρατού. 

Η ουκρανική πλευρά προσπά-
θησε να αποδραματοποιήσει την 
απώλεια, υποστηρίζοντας ότι το 
Μπαχμούτ, μια πόλη 75.000 κα-
τοίκων προτού αρχίσει ο πόλε-
μος, δεν είχε ιδιαίτερη στρατηγι-
κή σημασία. Αν όμως είναι έτσι, 
τότε γιατί οι Ουκρανοί θυσίαζαν 
επί μήνες τόσους στρατιώτες 
τους και γιατί ο ίδιος ο πρόεδρός 
τους έσπευδε να τους εμψυχώσει, 
επισκεπτόμενος το μέτωπο του 
Μπαχμούτ, το οποίο εμφάνιζε κά-
τι σαν ουκρανικό Στάλινγκραντ; 
Στελέχη της ουκρανικής στρατι-
ωτικής ηγεσίας προειδοποιού-
σαν ότι η πτώση του οχυρού θα 
δημιουργούσε καλύτερες προϋ-
ποθέσεις για την εκδίπλωση της 
ρωσικής επίθεσης εναντίον των 
δύο μεγαλύτερων πόλεων, του 
Κραματόρσκ και του Σλοβιάνσκ, 
που αποτελούν το κλειδί για την 
κατάληψη ολόκληρης της βιομη-
χανικής περιοχής του Ντονμπάς. 

Το σκηνικό άλλαξε μόλις δύο 
ημέρες αργότερα, καθώς τη ∆ευ-
τέρα και την Τρίτη ο πόλεμος 
μεταφέρθηκε στο έδαφος της 
Ρωσίας.

Εισβολή στο Μπέλγκοροντ

∆εκάδες παραστρατιωτικοί, 
εξ Ουκρανίας ορμώμενοι, πέρα-
σαν τα σύνορα και εισέβαλαν, με 
την υποστήριξη drone, στην πα-
ραμεθόρια, ρωσική περιοχή του 
Μπέλγκοροντ, όπου κατέλαβαν 
φυλάκια και πολιόρκησαν κρα-
τικά κτίρια. Οι Ρώσοι χρειάστη-
κε να μεταφέρουν στρατεύμα-
τα και πολεμικά ελικόπτερα για 

να εκδιώξουν τους εισβολείς. Ο 
ψυχολογικός αντίκτυπος ήταν 
σημαντικός, πολύ περισσότερο 
που είχαν προηγηθεί μια ανά-
λογη, αν και μικρότερης κλίμα-
κας, εισβολή στη γειτονική περι-
οχή του Μπριάνσκ, τον Μάρτιο, 
βομβαρδισμοί εναντίον ρωσικών 
βάσεων στη Σεβαστούπολη της 
Κριμαίας και βέβαια η επίθεση με 
drone εναντίον του Κρεμλίνου. 

Τόσο το Κίεβο όσο και η Ου-
άσιγκτον αποποιήθηκαν οποια-
δήποτε ευθύνη, υποστηρίζοντας 
ότι επρόκειτο για πρωτοβουλία 
Ρώσων «πατριωτών» που αντι-
τίθενται στον πόλεμο και επιθυ-
μούν την ανατροπή του Πούτιν. 
Αλλά τα πράγματα δεν είναι τόσο 
απλά. Την ευθύνη για την επί-
θεση ανέλαβαν δύο οργανώσεις 
Ρώσων αυτοεξορίστων στην Ου-

κρανία, που μάχονται στο πλευρό 
του ουκρανικού στρατού εναντί-
ον της χώρας τους. Η πρώτη από 
αυτές, η Λεγεώνα για την Ελευ-
θερία στη Ρωσία, δημιουργήθηκε 
από τον Ιλια Πονομαριόφ, πρώην 
βουλευτή στη ∆ούμα (ήταν ο μό-
νος βουλευτής που καταψήφισε 
την προσάρτηση της Κριμαίας 
το 2014) και Ουκρανό υπήκοο 
από το 2016. 

Η δεύτερη οργάνωση ακούει 
στο όνομα Σώμα Ρώσων Εθελο-
ντών (RDK) και περιγράφεται από 
τα πιο έγκυρα δυτικά έντυπα ως 
καθαρά φιλοναζιστική. Συγκρο-
τήθηκε από τον διαβόητο Ντένις 
Καπούστιν, ο οποίος μεγάλωσε 
στη Γερμανία, πήρε μέρος στις 
συγκρούσεις του Μεϊντάν, στο 
Κίεβο, το 2014, συνεργάστηκε με 
νεοναζί Ουκρανούς και ιδιαίτερα 
με το Τάγμα Αζόφ, ενώ τάσσεται 
υπέρ μιας εθνοτικά ομοιογενούς 
Ρωσίας, που θα εγκαταλείψει τον 
Καύκασο και άλλες «μη ρωσικές» 
περιοχές. Είναι χαρακτηριστι-
κό ότι οι Ευρωπαίοι έχουν απα-
γορεύσει την είσοδό του στον 
χώρο Σένγκεν, ακριβώς επειδή 
τον θεωρούν επικίνδυνο νεοναζί.

Το ακόμη πιο ανησυχητικό 
είναι ότι οι εν λόγω «Ρώσοι πα-
τριώτες» μπήκαν στο Μπέλγκο-
ροντ με δυτικό εξοπλισμό. Οπως 
ανέφεραν τα διεθνή πρακτορεία, 
διέθεταν αρκετά Humvee και 
τουλάχιστον τρία θωρακισμένα 
οχήματα MRAP (τα δύο από αυτά 
έπεσαν στα χέρια των Ρώσων), 

σαν κι αυτά που χρησιμοποιού-
σαν οι Αμερικανοί στο Ιράκ και 
στο Αφγανιστάν. Η κυβέρνηση 
Μπάιντεν πρόσφερε πρόσφατα 
εκατοντάδες από αυτά τα οχή-
ματα στο Κίεβο. Επιπλέον, οι 
επιδρομείς άφησαν πίσω τους 
έξι σουηδικούς εκτοξευτήρες 
πυραύλων ΑΤ4 και άλλα οπλικά 
συστήματα. Με αυτά τα δεδομέ-
να, είναι ηλίου φαεινότερον ότι 
η επιχείρηση δεν θα μπορούσε 
να οργανωθεί χωρίς τη συνδρο-
μή των ουκρανικών μυστικών 
υπηρεσιών και ειδικών δυνά-
μεων, ενώ πολύ δύσκολα μπο-
ρεί να φανταστεί κανείς ότι δεν 
ήταν σε γνώση των Αμερικανών. 

Αντιπερισπασμός

Η Μόσχα απέδωσε την επι-
χείρηση του Μπέλγκοροντ σε 
ψυχολογικό αντιπερισπασμό 
του Ζελένσκι στην απώλεια του 
Μπαχμούτ. Αυτό μπορεί να έπαι-
ξε τον ρόλο του, αλλά το κύριο 
βρίσκεται σε αυτό που η γαλ-
λική Le Figaro περιέγραφε ως 
«στρατηγική των χιλίων δαγκω-
ματιών, που έχουν στόχο να τρε-
λάνουν τη ρωσική αρκούδα». Με 
επιχειρήσεις ανταρτοπολέμου 
στα σύνορα και πλήγματα πυ-
ροβολικού και drone βαθιά μέσα 
στα ρωσικά εδάφη, οι Ουκρανοί 
αναγκάζουν τους Ρώσους να δι-
ασπείρουν στρατιωτικές δυνά-
μεις σε ένα τόξο άνω των 1.000 
χιλιομέτρων. Πρόκειται για αυτό 
που στη στρατιωτική ορολογία 

ονομάζεται «διαμόρφωση του 
πεδίου μάχης» και αποτελεί την 
προκαταρκτική φάση ενόψει της 
αναμενόμενης ουκρανικής αντε-
πίθεσης. 

Είναι αλήθεια ότι, ενώ το Κί-
εβο και οι σύμμαχοί του μιλούν 
εδώ και μήνες για την επικείμε-
νη εαρινή αντεπίθεση, η άνοι-
ξη τελειώνει, αλλά αντεπίθεση 
δεν έχουμε δει ακόμη. Ωστόσο 
οι Ουκρανοί δεν έχουν την πο-
λυτέλεια να περιμένουν για πο-
λύ ακόμη. Οπως έγραψε ο Γκί-
ντεον Ράχμαν στους Financial 
Times, οι ∆υτικοί τούς λένε δη-
μοσίως «θα σας υποστηρίζουμε 
όσο χρειαστεί», αλλά κατ’ ιδίαν 
προσθέτουν «αρκεί να μη χρει-
αστεί πάρα πολύ ακόμη». ∆υτι-
κός πολιτικός που επικαλείται 
ο αρθρογράφος τού είπε ότι «οι 
Ουκρανοί καταναλώνουν μέσα 
σε ώρες αυτά (τα όπλα και πολε-
μοφόδια) που εμείς παράγουμε 
σε εβδομάδες». 

Στις ΗΠΑ ο Μπάιντεν έχει 
μπροστά του μια δύσκολη εκλο-
γική μάχη, με τα ποσοστά δη-
μοφιλίας του στο ναδίρ και τον 
Τραμπ να διατηρεί, παρ’ όλα όσα, 
το προβάδισμα. Στη Γερμανία, 
το Σοσιαλδημοκρατικό Κόμμα 
του Σολτς εμφανίζεται στις δη-
μοσκοπήσεις να δίνει μάχη για 
τη δεύτερη θέση με τους Πρα-
σίνους και την ακροδεξιά AfD, 
πολύ μακριά από τη Χριστιανο-
δημοκρατία. Και η Πολωνία, κα-
τά τα άλλα βασική αρωγός της 

Ουκρανίας, απαγορεύει τις ει-
σαγωγές ουκρανικών αγροτικών 
προϊόντων, αρχίζει να δυσανα-
σχετεί για τους Ουκρανούς με-
τανάστες και τσακώνεται με το 
Κίεβο για τους ανοιχτούς ιστορι-
κούς λογαριασμούς μεταξύ των 
δύο γειτόνων. 

Η μεγάλη στιγμή

Τούτων δοθέντων, ο Ζελένσκι 
είναι υποχρεωμένος να προχω-
ρήσει στην αντεπίθεση που από 
καιρό προετοιμάζει, όσο ρίσκο 
κι αν αυτή εμπεριέχει, προκει-
μένου να αποδείξει, με κάποιες 
απτές επιτυχίες, ότι η απλόχε-
ρη βοήθεια των ∆υτικών πιάνει 
τόπο. Βέβαια, ο ρωσικός στρα-
τός θωράκιζε επί μήνες τις θέ-
σεις του, με πολλαπλές γραμ-
μές άμυνας, αλλά η ανησυχία 
παραμένει, αν κρίνουμε από τις 
πρόσφατες προειδοποιήσεις του 
Γεβγκένι Πριγκόζιν, ιδρυτή του 
ιδιωτικού στρατού Wagner, για 
τον κίνδυνο πανωλεθρίας, που 
θα φέρει επανάσταση και εμ-
φύλιο πόλεμο μέσα στην ίδια 
τη Ρωσία. Αναρωτιέται κανείς 
τι παιχνίδι παίζει αυτή η αλλο-
πρόσαλλη προσωπικότητα, που 
ζητάει δημοσίως να περάσουν 
από στρατοδικείο ο υπουργός 
Αμυνας και ο γενικός επιτελάρ-
χης της Ρωσίας, όταν αρκετοί 
άνθρωποι βρίσκονται στη φυ-
λακή έχοντας πει το ένα εκα-
τοστό όσων είναι ελεύθερος να 
εκστομίζει ο «σεφ του Πούτιν».

Η αιματηρή
άλωση και
η δύσκολη
αντεπίθεση

Ο πόλεμος μετά την πτώση του Μπαχμούτ

Η «στρατηγική των χιλί-
ων δαγκωματιών», ένας 
ανταρτοπόλεμος που 
έχουν εξαπολύσει οι Ου-
κρανοί για να τρελάνουν 
τη ρωσική αρκούδα πριν 
αρχίσει η αντεπίθεση.

Οχήματα με τα οποία επιτέθηκαν στο ρωσικό Μπέλγκοροντ παραστρατιωτικές ομάδες από το ουκρανικό έδαφος. Το Κίεβο επιδιώκει με τέτοιου τύπου επι-
χειρήσεις αφενός να πλήξει το ηθικό των Ρώσων και αφετέρου να τους υποχρεώσει να μεταφέρουν στρατεύματα μακριά από την πρώτη γραμμή.     
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Για πολλά χρόνια, ο φίλος του 
Κρεμλίνου και επιχειρηματίας 
Γεβγκένι Πριγκόζιν δραστηριο-
ποιείτο στο σκοτάδι, συσσωρεύο-
ντας περιουσία χάρη σε κρατικά 
συμβόλαια. Την ίδια ώρα, δια-
τηρούσε διαβόητο «εργοστάσιο 
διαδικτυακών τρολ», τα οποία 
βρίσκονταν στην αιχμή της προ-
σπάθειας της Μόσχας να επη-
ρεάσει εκλογές στο εξωτερικό.

Τους τελευταίους μήνες, όμως, 
καθώς ο μισθοφορικός στρατός 
του Πριγκόζιν, ο όμιλος Wagner, 
σήκωνε το κύριο βάρος των μα-
χών στο Μπαχμούτ, ο αμφιλεγό-
μενος επιχειρηματίας βγήκε στο 
προσκήνιο. Οι συχνές, οξείες επι-
κρίσεις του κατά του Κρεμλίνου 
και ανώτατων αξιωματούχων του 
καθεστώτος κάνει πολλούς να ει-
κάζουν ότι ο Πριγκόζιν καλλιερ-
γεί πολιτικές –ακόμη και προε-
δρικές– φιλοδοξίες, σύμφωνα με 
δημοσίευμα του αμερικανικού 
Radio free Europe.

Ο Ιγκόρ Γκίρκιν, που έπαιξε 
κεντρικό ρόλο στην κατάληψη 
περιοχών της ανατολικής Ουκρα-
νίας από φιλορωσικά στοιχεία 
από το 2014 μέχρι πέρυσι, είπε 
τον περασμένο μήνα ότι η μάχη 
για το Κρεμλίνο μετά τον Πούτιν 
έχει ξεκινήσει. «Ο Πριγκόζιν έχει 
εξασφαλίσει τη στήριξη ισχυρών 
δυνάμεων», είπε ο Γκίρκιν.

Ο «σεφ του Πούτιν»

Ο 61χρονος Πριγκόζιν γεννή-
θηκε στο Λένινγκραντ –όπως και 

ο Πούτιν– και οφείλει την άνο-
δό του στις στενές σχέσεις του 
με τον πρόεδρο, με πολλούς να 
τον αποκαλούν «σεφ του Πού-
τιν», χάρη στη διοργάνωση δε-
ξιώσεων του Κρεμλίνου από την 
εταιρεία κέτερινγκ που διατηρεί. 
Το 1981 καταδικάσθηκε σε 12 
χρόνια κάθειρξης για ληστείες 
διαμερισμάτων με τους συνερ-
γούς του. Αποφυλακίσθηκε το 
1990, ένα χρόνο πριν από την 
κατάρρευση της ΕΣΣ∆.

Συνάντησε για πρώτη φορά 
τον Πούτιν στις αρχές της δε-
καετίας του 1990, όταν προσπα-
θούσε να διεισδύσει στον χώρο 
των καζίνο. Ο Πούτιν ήταν τό-

τε πρόεδρος της επιτροπής τυ-
χερών παιγνίων. «Η σημερινή 
ισχύς του Πριγκόζιν πηγάζει από 
τον ίδιο τον Πούτιν. Εκτελεί ειδι-
κές αποστολές για την προεδρία 
εδώ και καιρό. Είχε την ικανότη-
τα να λύνει προβλήματα με τρό-
πους που δεν χρησιμοποιούσε ο 
στενός κύκλος του Πούτιν», λέει 

ο Ρώσος δημοσιογράφος Αντρέι 
Ζαχάροφ.

«∆εν πρέπει, όμως, να υπε-
ρεκτιμάμε τη σημασία του. Αν 
το Κρεμλίνο αποσύρει αύριο τη 
στήριξή του, ο Πριγκόζιν θα εί-
ναι πάλι ένας ιδιοκτήτης εστια-
τορίων στην Αγία Πετρούπολη 
και τίποτα παραπάνω. Ολη του 

η περιουσία έχει προέλθει από 
κρατικά συμβόλαια. Είναι από-
λυτα εξαρτημένος από το κρά-
τος», λέει ο Ζαχάροφ.

Περίπτωση... Λιτβινένκο;

«Μόλις ο Πούτιν διαισθανθεί 
ότι ο Πριγκόζιν έχει προεδρικές 
φιλοδοξίες, κάτι μπορεί να του 

συμβεί», λέει ο Ουκρανός ανα-
λυτής Λεονίντ Σβετς, υπονοώ-
ντας ότι ο επικεφαλής του Ομί-
λου Wagner θα μπορούσε να έχει 
την τύχη του πρώην πράκτορα 
Αλεξάντρ Λιτβινένκο, ο οποίος 
δηλητηριάσθηκε με ραδιενερ-
γό πολώνιο το 2006 στο Λον-
δίνο από άνδρες της ρωσικής 
FSB. «Για την ώρα, ο Πριγκόζιν 
επιτελεί τον ρόλο που επιθυμεί 
ο Πούτιν. Το Κρεμλίνο χρειάζε-
ται άλλωστε κάποιον ο οποίος θα 
αποκαλεί ηλίθιους τους επιτελείς 
του στρατού και τον υπουργό 
Αμυνας ή όποιον άλλο επιλέξει 
ο Πούτιν», λέει ο Σβετς.

Ο Μαρκ Γκαλεότι, καθηγη-
τής στο πανεπιστήμιο UCL του 
Λονδίνου, έγραψε ότι η συμπερι-
φορά του Πριγκόζιν είναι ενδει-
κτική του τρόπου με τον οποίο 
ο Πούτιν διαχειρίζεται την ελίτ. 
«Ευνοεί την αμοιβαία καχυποψία 
και τον ανθρωποφαγικό αντα-
γωνισμό. Παρότι αυτό τον βοή-
θησε να κρατηθεί στην εξουσία 
για δύο δεκαετίες, η τακτική αυ-
τή είναι παρακινδυνευμένη σε 
καιρό πολέμου, όταν η ενότη-
τα, η πειθαρχία και η αλληλεγ-
γύη είναι αναγκαίες», αναφέρει 
ο Γκαλεότι.

Ο Πριγκόζιν μπορεί επίσης 
να παίξει ρόλο αποδιοπομπαίου 
τράγου, καθώς Ρώσοι αξιωμα-
τούχοι προσπαθούν να μεταθέ-
σουν τις ευθύνες για τις αποτυ-
χίες στο πεδίο της μάχης. «Αυτό 
που βλέπουμε σήμερα είναι η 

αναζήτηση των υπευθύνων των 
αποτυχιών. Ο Πριγκόζιν και όλοι 
οι μετέχοντες στον στενό κύκλο 
της εξουσίας το συνειδητοποι-
ούν πολύ καλά», λέει ο φιλελεύ-
θερος πολιτικός της Αγίας Πε-
τρούπολης Μαξίμ Ρέζνικ.

Η βαριοπούλα

Τον Νοέμβριο του 2022, σελί-
δα κοινωνικής δικτύωσης προ-
σκείμενη στον όμιλο Wagner 
δημοσίευσε βίντεο το οποίο 
έδειχνε τη δολοφονία λιποτά-
κτη μισθοφόρου με βαριοπού-
λα. Ο Πριγκόζιν επαίνεσε τους 
άνδρες του για την τιμωρία του 
«προδότη». Παρότι οι αποτρό-
παιες εικόνες σόκαραν τον πλα-
νήτη, η εικόνα της βαριοπούλας 
έγινε αναπόσπαστο κομμάτι της 
«μάρκας Πριγκόζιν», υπογραμ-
μίζοντας ότι η βία αποτελεί πια 
στοιχείο της ρωσικής πολιτικής 
κουλτούρας. Τον ∆εκέμβριο, μα-
σκοφόροι διαδηλωτές πετούσαν 
βαριοπούλες μπροστά στην εί-
σοδο της φινλανδικής πρεσβεί-
ας στη Μόσχα.

Η βαριοπούλα έγινε σύμβο-
λο της φρενήρους αναζήτησης 
«προδοτών» και «εχθρών» της 
Ρωσίας, τόσο στο εσωτερικό όσο 
και στο εξωτερικό της χώρας, 
αλλά και της μανιχαϊστικής προ-
σέγγισης του Πούτιν απέναντι 
στη ρωσική κοινωνία, που χω-
ρίζεται σε όσους κραδαίνουν τη 
βαριοπούλα και σε όσους δέχο-
νται τα χτυπήματά της.

Τι ρόλο παίζει, τελικά, ο Γεβγκένι Πριγκόζιν;

Ο πρώην στενός 
συνεργάτης του Πούτιν 
και επικεφαλής της 
μισθοφορικής ομάδας 
Wagner ενδέχεται να 
καλλιεργεί προεδρικές 
φιλοδοξίες.

Ο Γεβγκένι Πριγκόζιν απέκτησε δύναμη στηριζόμενος στον Πούτιν και στα 
κρατικά συμβόλαια που του πρόσφερε ο ισχυρός άνδρας του Κρεμλίνου.
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Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ    

Σήμερα ο τουρκικός λαός θα κάνει 
την οριστική επιλογή του για τον 
πρόεδρο που θα κυβερνήσει την 
Τουρκία για τα επόμενα πέντε 
χρόνια, όμως όλοι συμφωνούν 
πως έρχονται ιδιαίτερα δύσκολες 
ημέρες αμέσως μετά τις εκλογές, 
καθώς διαπιστώνουν πως πολλά 
προβλήματα της χώρας το τελευ-
ταίο διάστημα «μπήκαν κάτω από 
το χαλί». Eνα απλό παράδειγμα για 
τη διάσταση των προβλημάτων εί-
ναι τα δεδομένα που δημοσίευσε 
ο ∆ήμος Κωνσταντινούπολης για 
τις τεράστιες αυξήσεις των ενοικί-
ων. Τα τελευταία τέσσερα χρόνια 
τα ενοίκια στην Κωνσταντινού-
πολη αυξήθηκαν 713%, ενώ στο 
σύνολο της Τουρκίας 583%. «Με 
αυτά τα δεδομένα είναι προσω-
πική και μόνο προσωπική επιτυ-
χία του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, 
που κατάφερε να πάρει το 49,5% 
των ψήφων από τον πρώτο γύρο 
των εκλογών», μας αναφέρει γνω-
στός δημοσκόπος της Τουρκίας, 
ο οποίος είχε κάνει πρόβλεψη για 
νίκη του Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου.    

«Οι πληγές»  

Η πραγματικότητα είναι πως 
αν κάποιος βγει από το σπίτι το 
οποίο ενοικιάζει και προσπαθή-
σει να μετακομίσει, οι τιμές θα 
είναι τριπλάσιες σε σχέση με το 
ενοίκιο το οποίο πληρώνει σή-
μερα. Στα ισχύοντα συμβόλαια 
το κράτος έχει επιβάλει πλαφόν 
25%. Σχεδόν όλοι οι οικονομικοί 
αναλυτές, με τους οποίους συνο-
μίλησε η «Κ», μας αναφέρουν τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
χώρα και τονίζουν πως τα άδεια 
σε συνάλλαγμα ταμεία της κεντρι-
κής τράπεζας, ο υψηλός πληθωρι-
σμός, η ανορθόδοξη πολιτική των 
χαμηλών επιτοκίων θα πρέπει να 
αντιμετωπιστούν άμεσα και με 
σκληρά μέτρα.     

Σήμερα στην Τουρκία οι πολί-
τες που διαθέτουν χρήματα, για 
να προστατεύσουν τις αποταμιεύ-
σεις τους, είτε αγοράζουν ακίνητο 
σε αστρονομικές τιμές και μετά το 
ενοικιάζουν με τεράστια ενοίκια, 
είτε αγοράζουν αυτοκίνητα και τα 
κλειδώνουν στο πάρκινγκ!      

Οι τιμές των οχημάτων αυξά-
νονται κάθε μέρα, έτσι ο επενδυ-
τής προστατεύεται από τον πλη-
θωρισμό, ενώ οι καταθέσεις στην 
τράπεζα, λόγω της πολιτικής των 
χαμηλών επιτοκίων που επιθυμεί 

ο κ. Ερντογάν, δεν καλύπτουν τη 
ραγδαία αύξηση των τιμών και 
του πληθωρισμού.   

Ο πρόεδρος της Τουρκίας σε 
συνέντευξή του στο τηλεοπτικό 
δίκτυο CNN International τόνισε 
πως ο ίδιος θα συνεχίσει την ίδια 
νομισματική πολιτική. Σήμερα το 
επιτόκιο της κεντρικής τράπεζας 
της Τουρκίας βρίσκεται στο 8,5%, 
με τον επίσημο πληθωρισμό να 
βρίσκεται στα επίπεδα του 40% 
και τον ανεπίσημο να έχει ξεπε-
ράσει το 75%.   

Κρίση συναλλάγματος 

Ενα άλλο βασικό πρόβλημα 
είναι η έλλειψη συναλλάγματος 
που αντιμετωπίζει η κεντρική 
τράπεζα της Τουρκίας, με την 
αντιπολίτευση να κατηγορεί την 
κυβέρνηση πως πουλάει συνάλ-
λαγμα για να συγκρατήσει την 
ισοτιμία της λίρας σε χαμηλά 

επίπεδα. Πληροφορίες τουρκι-
κών μέσων ενημέρωσης αναφέ-
ρουν πως τα καθαρά αποθέματα 
της κεντρικής τράπεζας δίχως 
τις συμφωνίες swap βρίσκονται 
στα -58 δισεκατομμύρια δολάρια!   

Ο κ. Ερντογάν δεν αναφέρ-
θηκε αναλυτικά στο πρόβλημα, 
όμως αποκάλυψε πως η Αγκυ-
ρα κάλυψε αυτό το πρόβλημα με 
τη βοήθεια των χωρών του Κόλ-
που και άλλων φιλικών χωρών. 
Στην αντιπολίτευση μιλούν για 
πετροδολάρια που ήρθαν από 
το Κατάρ, τη Σαουδική Αραβία, 
τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα 
και το Αζερμπαϊτζάν. Παράλλη-
λα υποστηρίζουν πως και η Ρω-
σία στηρίζει τον κ. Ερντογάν με 
την αναβολή πληρωμών του φυ-
σικού αερίου.    

«Κανένας να μην ανησυχεί. 
Κανένας να μην ακούσει όσα λέ-
νε οι ντελάληδες της κρίσης. Η  

οικονομία μας, το τραπεζικό και 
το χρηματοπιστωτικό μας σύ-
στημα είναι σε γερές βάσεις. Εν 
τω μεταξύ, υπήρξαν χώρες του 
Κόλπου κ.ά. που τοποθέτησαν 
τα χρήματά τους στο δικό μας 
σύστημα. 

Αυτό είναι νέο γεγονός. Και 
όπως καταλαβαίνετε, αυτό έστω 
και βραχυπρόθεσμα ηρέμησε τις 
αγορές και την κεντρική μας τρά-
πεζα. 

Αρα δίχως να δίνουμε σημασία 
σε όσα λένε, κι αφού την Κυριακή 
κερδίσουμε τις εκλογές, θα δεί-
τε πως οι ηγέτες θα έρθουν εδώ 
και θα δείτε ότι ταχύτατα θα πάω 
εγώ σε αυτούς τους ηγέτες για να 
τους ευχαριστήσω», δήλωσε ο κ. 
Ερντογάν στη συνέντευξή του 
στο τηλεοπτικό δίκτυο Kanal D.      

Πάντως, σήμερα πολλές ιδι-
ωτικές τουρκικές τράπεζες προ-
σφέρουν ετήσιο επιτόκιο 17% 

σε καταθέσεις συναλλάγματος 
με προκαταβολή του τόκου, αλ-
λά τη μετατροπή του κεφαλαίου 
σε τουρκικές λίρες, που όμως με 
κρατική εγγύηση προστατεύεται 
από την αλλαγή έναντι συναλ-
λαγματικών διαφορών!  

Οι δημοσκοπήσεις 

O πρόεδρος της Τουρκίας δεί-
χνει σίγουρος πως θα νικήσει με 
άνεση, ωστόσο καλεί τον μηχα-
νισμό του κόμματός του να είναι 
σε εγρήγορση καθώς τονίζει ότι η 
χαλάρωση μπορεί να φέρει δυσά-
ρεστα αποτελέσματα. ∆ύο εται-
ρείες δημοσκοπήσεων, η Κοnda 
και η Metropoll, προβλέπουν νίκη 
του Ερντογάν με ποσοστά 52,7 
και 53,7 αντίστοιχα.  

Πάντως, στο στρατόπεδο της 
αντιπολίτευσης υποστηρίζουν 
πως μπορούν να αντιστρέψουν 
το αποτέλεσμα υπέρ τους, αν κα-

ταφέρουν να κινητοποιήσουν 
όσους δεν ψήφισαν την προηγού-
μενη φορά, κι αν πείσουν τους 
εθνικιστές πως η συνεργασία με 
το φιλοκουρδικό κόμμα HDP δεν 
θα λειτουργήσει εναντίον του 
τουρκικού κράτους. Οπως υπο-
στηρίζουν, η πιθανή νίκη τους θα 
είναι μια προσπάθεια ανατροπής 
του καθεστώτος του κ. Ερντογάν 
και εκδημοκρατισμού της χώρας. 
Αυτός είναι και ο λόγος της συ-
νεργασίας που ανακοινώθηκε 
με τον πρόεδρο του εθνικιστι-
κού Κόμματος Νίκης του Ουμίτ 
Οζντάγ.   

Παρά τους πιθανούς αρνητι-
κούς όρους αυτής της συμφωνίας, 
το HDP ανακοίνωσε πως θα στη-
ρίξει τον κ. Κιλιτσντάρογλου «για 
να τερματίσουμε το καθεστώς», 
όπως δήλωσε η συμπρόεδρος του 
κόμματος Περβίν Μπουλντάν. 
Ενώ ο φυλακισμένος πρόεδρος 
του HDP Σελαχατίν Ντεμιρτάς 
ζήτησε από όλους τους Κούρδους 
να πάνε στις κάλπες για να ψη-
φίσουν υπέρ του υποψηφίου της 
αντιπολίτευσης. Ο κ. Ερντογάν 
έχει ενισχυθεί από τη συνεργα-
σία του με τον εθνικιστική Σινάν 
Ογκάν, που στον προηγούμενο 
γύρο των εκλογών είχε λάβει το 
5,2% των ψήφων.   

Ανησυχία   

Ο διευθυντής του τηλεοπτι-
κού δικτύου Fox της Τουρκίας 
Ντογάν Σεντούρκ και ο διευθυ-
ντής του τηλεοπτικού δικτύου 
Tele1 Μερντάν Γιαναρντάγ σε 
συνέντευξή τους στην εφημερί-
δα Cumhuriyet εξέφρασαν την 
ανησυχία τους πως σε περίπτω-
ση επανεκλογής του κ. Ερντογάν 
ίσως έρθουν δυσκολότερες ημέ-
ρες για την ελευθερία του Τύπου 
στην Τουρκία και προειδοποιούν 
για νέες πιθανές συλλήψεις δημο-
σιογράφων και μεγαλύτερο περι-
ορισμό των μέσων ενημέρωσης.       

Ο κ. Κιλιτσντάρογλου υπόσχε-
ται εκδημοκρατισμό, ελευθερία 
του Τύπου, αποφυλάκιση όσων 
βρίσκονται στις φυλακές παρά τις 
αντίθετες αποφάσεις του Ευρω-
παϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων, όπως του επιχει-
ρηματία Οσμάν Καβαλά, και την 
ανεξαρτησία των εξουσιών στη 
χώρα. Πάντως οι περισσότεροι 
αναλυτές εκτιμούν πως η πιθανό-
τητα νίκης του στις εκλογές είναι 
μικρή. Αλλά στην αντιπολίτευση 
δεν αποκλείουν τίποτα, έστω κι 
αν παραδέχονται πως ελπίζουν 
στην έκπληξη.

Σε μετεκλογικό ναρκοπέδιο
Αντιμέτωπος με το «κραχ» στην τουρκική οικονομία θα βρεθεί από απόψε ο νικητής των εκλογών

Προεδρικές εκλογές στην Τουρκία

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΑΚΙΡΗ 

Η για πολλούς αναπάντεχη σε Ελ-
λάδα και Ε.Ε. επικράτηση του κ. 
Ερντογάν στις εκλογές της 21ης 
Μαΐου αποκαλύπτει την αδυνα-
μία κατανόησης του ερντογανι-
κού φαινομένου ως ισλαμιστι-
κού επαναστατικού κινήματος. 
Ο Ερντογάν δεν αποτέλεσε ποτέ 
απλώς έναν πολιτικό ηγέτη, αλλά 
ίσως να μην έχει γίνει ακόμη και 
σήμερα κατανοητό το τι ακριβώς 
αντιπροσωπεύει ο Ερντογανι-
σμός για τα δεκάδες εκατομμύ-
ρια των πιστών ψηφοφόρων του 
ΑΚΡ. Αυτές οι συμπαγείς κοινω-
νικοοικονομικές τάξεις, η άνο-
δος των οποίων καταπιεζόταν 
επί επτά δεκαετίες από το κε-
μαλικό καθεστώς, διασφαλίζουν 
στο ΑΚΡ άνετες κοινοβουλευτι-
κές πλειοψηφίες εδώ και 20 συ-
ναπτά έτη (από 2002 και, όπως 
φαίνεται, έως το 2027).

Η μακροβιότητα αυτής της πο-
λιτικής κυριαρχίας που επέτρεψε 
στον Ερντογάν να αλλάξει τη δομή 
του πολιτεύματος τo 2017-2018 δεν 
μπορεί να εξηγηθεί μόνο με πολιτι-
κούς ή οικονομικούς όρους. Είναι 
απαραίτητο να αναλυθεί η ιδεολο-
γική της διάσταση καθώς ο Ερντο-
γανισμός δεν αντικαθιστά, αλλά 
έχει ήδη σε μεγάλο βαθμό αντικα-

ταστήσει τον Κεμαλισμό ως το επα-
ναστατικό ιδεολόγημα πάνω στο 
οποίο οικοδομήθηκαν και οικοδο-
μούνται η ισχύς και οι φιλοδοξίες 
του σύγχρονου τουρκικού κράτους. 
Σε μεγάλο βαθμό τα δύο ιδεολο-
γήματα υπήρξαν και παραμένουν 
αμοιβαίως αποκλειόμενα, αντιθετι-
κώς ανταγωνιστικά, αν και σχεδόν 
ταυτοσήμως ανθελληνικά.  

Ο Ερντογάν είναι ο αντι-Κεμάλ, 
είναι ο ξεθεμελιωτής του Κεμαλι-
σμού ως προς την εκκοσμίκευση 
του κράτους, τον εκδυτικισμό της 
κοινωνίας και τον φιλοδυτικό γεω-
πολιτικό προσανατολισμό της χώ-
ρας που υποστήριζε, με την εξαίρε-
ση της ανθελληνικής του πολιτικής, 
μια στρατηγική μη παρεμβατισμού 
στα περιφερειακά τεκταινόμενα. Ο 
Κιλιτσντάρογλου προσπάθησε με 
τον ανερμάτιστο συνασπισμό που 
δημιούργησε να γυρίσει πίσω τον 
χρόνο επιβεβαιώνοντας τις τρεις 
προαναφερθείσες αρχές της Κε-
μαλικής Επανάστασης, χωρίς να 
συνειδητοποιεί ότι απλά ο χρόνος 
τον έχει προσπεράσει.     

Ο Ερντογάν ως επικεφαλής της 
τουρκικής ισλαμιστικής επανάστα-
σης πέτυχε σχεδόν αναίμακτα και 
μέσα σε διάρκεια περίπου 16 ετών 
να ανατρέψει την κεμαλική δομή 
του συστήματος εξουσίας που είχε 
οικοδομηθεί ακριβώς για να απο-

τρέψει την άνοδο ενός ισλαμιστι-
κού κόμματος στην εξουσία. Το ότι 
η αποθεμελίωση του Κεμαλισμού 
κράτησε 16 έτη και δεν επετεύ-
χθη μέσω μιας λαϊκής επανάστα-
σης, όπως έγινε στο Ιράν το 1978-
1980, ή μιας ένοπλης εξέγερσης, 
όπως επιχειρήθηκε να γίνει στην 
Αίγυπτο ή την Αλγερία, δεν σημαί-
νει ότι η ερντογανική επανάσταση 
ήταν λιγότερο ισλαμική ή λιγότερο 
επανάσταση.  

Οι μεταβολές που επήλθαν στην 
τουρκική κοινωνία είναι δομικές. Η 
ισλαμοποίηση του εκπαιδευτικού 
συστήματος, η αντι-σεκουλαριστι-
κή εργαλειοποίηση του Diyanet, η 
απονεύρωση των δυνατοτήτων πο-
λιτικών παρεμβάσεων του στρατού, 

οι δικτατορικές εξουσίες της Προε-
δρίας έναντι της Βουλής, ο ασφυκτι-
κός έλεγχος της ∆ικαιοσύνης και η 
κυριαρχία ενός αστυνομικού κρά-
τους που εδραιώθηκαν κατά την 
περίοδο «έκτακτης ανάγκης» του 
2016-2018 έχουν μεταβάλει άρδην 
και τον εσωτερικό χαρακτήρα και 
τον εξωτερικό προσανατολισμό της 
Τουρκίας.   

Ιδιαίτερα μετά το 2016 ο Ερντο-
γάν διέλυσε πλήρως τους κεμαλι-
κούς «αρμούς της εξουσίας» υπο-
καθιστώντας τον Κεμαλισμό με ένα 
ισλαμιστικό-εθνικιστικό ιδεολόγη-
μα που ασπάζεται η μεγάλη πλει-
οψηφία των τουρκικών πολιτικών 
δυνάμεων και εμπνέεται από το έρ-
γο του Necip Fazel Kusakürek, ιδεο-
λογικού καθοδηγητή του Alparslan 
Türke, ιδρυτή του κόμματος των 
Γκρίζων Λύκων. Οι άμεσοι (Bahçeli) 
και έμμεσοι (Aksener, Ogan) πολι-
τικοί του επίγονοι συγκέντρωσαν 
το 25% των ψήφων στις εκλογές 
της 21ης Μαΐου.    

Αυτό που ίσως να μην έχει γί-
νει απολύτως σαφές στην Ελλάδα 
είναι ότι ο μεγαλύτερος θιασώτης 
των αντιδυτικών, υπερεθνικιστι-
κών και ισλαμιστικών ιδεών του 
Kisakürek είναι ο ίδιος ο Ερντογάν. 
Η πολιτική συμμαχία ΑΚΡ και ΜΗΡ 
που συγκυβερνά την Τουρκία μετά 
το 2015 δεν επιβλήθηκε στον Ερ-

ντογάν ως αποτέλεσμα συγκυρια-
κής αναγκαιότητας. Οικοδομήθηκε 
στη βάση της μεγάλης ιδεολογικής 
συγγένειας των δύο κομμάτων που 
αντλούν την κοινή ιδεολογική τους 
έμπνευση από τον Kisakürek.     

Η ιδεολογία του Kisakürek εί-
ναι δομικά αντιδημοκρατική ως 
προς τη διάκριση των εξουσιών, 
αντιδυτική ως προς τον γεωπολι-
τικό της προσανατολισμό και φα-
νατικά αντισημιτική σε ένα σχεδόν 
μεταφυσικό επίπεδο ιστορικού ρε-
βανσισμού, καθώς αποδίδει στους 
ηγέτες του σιωνιστικού κινήματος 
ένα μακάβριο συνωμοτικό σχέδιο 
που ευθύνεται για τη διάλυση της 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας και 
την άνοδο του Κεμαλισμού. Ο προ-
ερχόμενος από αυτήν Ερντογανι-
σμός ακολουθεί τις ίδιες ιδεολο-
γικές επιταγές παρά τις τακτικές 
διπλωματικές του υποχωρήσεις ή 
αναδιπλώσεις.   

Η βραδυφλεγής τουρκική ισλα-
μική επανάσταση του Ερντογάν 
ανέστρεψε δεκαετίες Κεμαλισμού, 
που αντιμετωπίζεται ανοικτά από 
τα στελέχη του ΑΚΡ, συμπεριλαμβα-
νομένου του πρώην πρωθυπουργού 
της Τουρκίας και νυν αντιπολιτευό-
μενου Αχμέτ Νταβούτογλου, ως ένα 
«αποτυχημένο πείραμα δυτικοποίη-
σης που κατέστρεψε το οθωμανικό 
κράτος, υπέσκαψε τη θρησκευτική 

του νομιμοποίηση και δημιούργησε 
μια κοινωνία με μια αποδυναμωμέ-
νη ιστορική συνείδηση και μια ξε-
ριζωμένη ταυτότητα». Ο Ερντογάν 
μπόρεσε να συσπειρώσει τη βάση 
του στις 21 Μαΐου επισείοντας τον 
κίνδυνο ανατροπής των κεκτημέ-
νων της ισλαμικής του επανάστα-
σης από τον Κιλιτσντάρογλου.   

Ο ίδιος ο Κεμάλ αλλά και ο Ινο-
νού κατηγορούνται ανοικτά από το 
2016 και μετά από τον ίδιο τον Ερ-
ντογάν ως απαράδεκτα υποχωρητι-
κοί έναντι της ∆ύσης και της Ελλά-
δας, στην οποία «παρέδωσαν» τα 
νησιά του Αιγαίου. Η διάλυση του 
Κεμαλισμού στο εσωτερικό συνο-
δεύεται και από τη δυναμική ανα-
θεώρηση της Συνθήκης της Λωζάν-
νης στο εξωτερικό, όπως αξίωναν 
ιστορικά όλοι οι Τούρκοι ισλαμιστές 
και όπως ήδη εφαρμόζεται σε ξηρά 
και θάλασσα εναντίον του Ιράκ, της 
Συρίας, της Κύπρου και της Ελλάδος 
με αυξανόμενο ρυθμό θράσους και 
επιθετικότητας. Αυτό θα συνεχίζει 
να γίνεται παρά τα μετασεισμικά 
«παράθυρα ευκαιριών» που ορι-
σμένοι φαντασιώνονται και μετά 
την 28η Μαΐου 2023. 
 
Ο κ. Θεόδωρος Τσακίρης είναι 
αναπληρωτής καθηγητής Γεωπολιτικής 
και Ενεργειακής Πολιτικής του 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας. 

Το ότι η αποθεμελίωση 
του Κεμαλισμού κράτησε 
16 έτη και δεν επετεύχθη 
μέσω μιας λαϊκής 
εξέγερσης, όπως έγινε 
στο Ιράν, δεν σημαίνει 
ότι η ερντογανική 
επανάσταση ήταν 
λιγότερο ισλαμική ή 
λιγότερο επανάσταση.     

Το αντιδημοκρατικό και αντιδυτικό δόγμα     

713%
αυξήθηκαν οι τιμές των ενοικίων 
στην περιοχή της Κωνσταντινούπο-
λης τα τελευταία τέσσερα χρόνια.  

583%
ήταν η αύξηση κατά μέσον όρο συ-
νολικά στην Τουρκία το ίδιο χρονικό 
διάστημα. 
 

25%
πλαφόν αυξήσεων επί των συμβο-
λαίων που ισχύουν σήμερα θέσπισε 
η κυβέρνηση. 
 

8,5%
είναι σήμερα το επιτόκιο της κεντρι-
κής τράπεζας της Τουρκίας. 
 

40%
είναι ο επίσημος πληθωρισμός. 
 

75%
–ίσως και λίγο περισσότερο– 
υπολογίζουν τον ανεπίσημο 
οι παράγοντες της αγοράς. 

Ο Ερντογάν, εκτός συγκλονιστικού απροόπτου, θα παραμείνει στην εξουσία για ακόμη πέντε χρόνια, όμως το αμέ-
σως προσεχές διάστημα θα πρέπει να πάρει δύσκολες αποφάσεις που θα βάλουν χαλινάρι στον πληθωρισμό, ώστε 
να συγκρατηθούν οι τιμές βασικών αγαθών, καθώς και να εκπληρώσει τις υποσχέσεις για νέες κατοικίες που μοίρασε 
αφειδώς στους σεισμόπληκτους του Καχραμανμαράς. 
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η διαφαινόμενη εκλογική επικρά-
τηση του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν στην προεδρία της Τουρκίας 
αναπροσαρμόζει τη στρατηγική 
που φαινόταν ότι προκρίνει η 
Ουάσιγκτον προκειμένου να μη 
χαθεί πολύτιμος χρόνος και να 
ξεκινήσουν άμεσα επαφές μετα-
ξύ Αθηνών και Αγκυρας. Ο αιφ-
νιδιασμός της Ουάσιγκτον για 
τα αποτελέσματα του πρώτου 
γύρου των τουρκικών εκλογών 
φαίνεται να οδηγεί το Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ στην ανάγκη να θέσει 
σε προτεραιότητα άλλες, περισ-
σότερο διμερείς, υποθέσεις που 
υπάρχουν έναντι της Τουρκίας. 
Οι Αμερικανοί θα επιμείνουν 
στη βασική προτεραιότητα την 
οποία έχουν έναντι της Τουρκί-
ας, δηλαδή την απεμπλοκή της 
ένταξης της Σουηδίας στο ΝΑ-
ΤΟ και συνδέεται, βεβαίως, με 
τη ρωσική επιθετικότητα στην 
Ουκρανία. Η Στοκχόλμη παρα-
μένει αυτή τη στιγμή στην αί-
θουσα αναμονής του Βορειοατ-
λαντικού Συμφώνου λόγω της 
άρνησης της Αγκυρας. Αν και 
στην Ελλάδα ο άτυπος «διάλο-
γος» ανάμεσα στον κ. Ερντογάν 
και την Ουάσιγκτον όσον αφο-
ρά  τους S-400, τα F-35, τα F-16, 
αλλά και την ειδική σχέση της 
Τουρκίας με τη Ρωσία έχει πε-
ράσει σχετικά απαρατήρητος, 
λόγω εγχώριας προεκλογικής 
περιόδου, η εξέλιξή του θα επη-
ρεάσει πέραν πάσης αμφιβολίας 
και τα ελληνοτουρκικά.

Τα ενεργειακά

Στο πλαίσιο εξεύρεσης θετι-
κών σημείων προσέγγισης, τό-
σο σε διμερές ελληνοτουρκικό 
επίπεδο όσο και με την παραί-
νεση των ΗΠΑ, ένα από τα βα-
σικά θέματα είναι η ενέργεια. 
Μέχρι πρότινος προγραμματι-
ζόταν μάλιστα η άμεση μετε-
κλογική ενεργοποίηση του Τζέ-
φρι Πάιατ (ενδεχομένως και το 
πρώτο δεκαπενθήμερο του Ιου-
λίου), ο οποίος είναι υφυπουρ-
γός Εξωτερικών αρμόδιος για 
θέματα Ενεργειακών Πόρων. 
Σύμφωνα με καλά πληροφορη-
μένες πηγές, η μετάβαση του 
κ. Πάιατ στην περιοχή μετα-
τίθεται για μετά το καλοκαίρι, 
προκειμένου να υπάρχει μια 

πιο σαφής εικόνα και στην Ου-
άσιγκτον σχετικά με τις πραγ-
ματικές ισορροπίες στο εσωτε-
ρικό της Τουρκίας. Αν για τον 
κ. Πάιατ ένα ταξίδι στην Αθή-
να είναι εύκολο, καθώς αφενός 
γνωρίζει τους πάντες, αφετέρου 
οι ελληνοαμερικανικές σχέσεις 
διανύουν μια άνευ προηγουμέ-
νου θετική πορεία, δεν μπορεί 

να ειπωθεί το ίδιο για την Αγκυ-
ρα, όπου οι ΗΠΑ τις τελευταί-
ες ημέρες βρίσκονται διαρκώς 
στο στόχαστρο του κ. Ερντογάν 
και του ΑΚΡ. Στην Ουάσιγκτον 
δεν μπορεί να αποκλείσουν με 
βεβαιότητα  –όπως άλλωστε τί-
ποτε άλλο σε σχέση με τον κ. 
Ερντογάν– ότι η επιστροφή σε 
ακραίους αντιαμερικανικούς τό-
νους δεν συνδέεται με τις προ-
εκλογικές ανάγκες του Τούρκου 
προέδρου, αλλά με μια πιο μό-
νιμη στροφή. Εν ολίγοις, στην 
Ουάσιγκτον ανησυχούν ότι η 
πρόοδος που έχει επιτευχθεί 
με πολύ κόπο και σπατάλη πο-
λιτικού και διπλωματικού κεφα-
λαίου για την επαναπροσέγγιση 
με την Αγκυρα,  μπορεί να αντι-
στραφεί για ακόμη μία φορά. 

Οι πιθανές νέες δυσκολίες 
των σχέσεων Ουάσιγκτον και 
Αγκυρας το επόμενο χρονικό 

διάστημα ευλόγως απασχολούν 
την Αθήνα, όπου υπάρχει πλή-
ρης αντίληψη για τον κίνδυνο 
εκ νέου υπαγωγής των ελληνο-
τουρκικών στις αμερικανοτουρ-
κικές αναταράξεις και μάλιστα 
επί τούτου. ∆ιαγιγνώσκεται δη-
λαδή ο κίνδυνος, η Αγκυρα να 
εντείνει τις πιέσεις στην Αθήνα 
και πολύ περισσότερο στη Λευ-
κωσία, προκειμένου να εκβιάσει 
την Ουάσιγκτον για τις δικές της 
απαιτήσεις. Οι πιο απαισιόδοξοι 
σκέφτονται ότι ο κ. Ερντογάν 
στην καλύτερη περίπτωση θα 
τραβήξει το σχοινί, δεν πρόκει-
ται να εισέλθει σε ουσιαστικές 
συζητήσεις με την Ουάσιγκτον, 
προεξοφλώντας ότι στις προε-
δρικές εκλογές των ΗΠΑ  στις  5 
Νοεμβρίου 2024 ο Τζο Μπάιντεν 
δεν θα επανεκλεγεί, ανοίγοντας 
τον δρόμο για στρατηγική επα-
νατοποθέτηση των Αμερικανών 

–κυρίως στο ζήτημα της Ουκρα-
νίας–, απελευθερώνοντας και 
την Αγκυρα από τις πιέσεις που 
βιώνει αυτή τη στιγμή λόγω της 
προσεκτικής ισορροπίας που δι-
ατηρεί με τη Μόσχα.

Ο συγκεκριμένος κίνδυνος 
είναι αυτός που οδηγεί την 
Αθήνα στην ανάλυση ότι –ανε-
ξαρτήτως διεθνών ή άλλων εξε-

λίξεων και είτε οι Αμερικανοί 
εμπλακούν είτε όχι– θα πρέ-
πει αμέσως μετά τις εκλογές 
να υπάρξουν επαφές ανάμε-
σα σε Ελλάδα και Τουρκία και 
μάλιστα στο ανώτατο δυνατό 
επίπεδο. Αυτή η σκέψη προ-
έκυψε και από τις τελευταίες 
δημόσιες δηλώσεις του Κυριά-
κου Μητσοτάκη ο οποίος, μά-
λιστα, εντόπισε και ως πιθανό 
σημείο συνάντησης το Βίλνι-
ους της Λιθουανίας, στο περι-
θώριο της συνόδου κορυφής 
του ΝΑΤΟ στις 11-12 Ιουλίου, 
όπου οι δύο ηγέτες θα μπορού-
σαν να κάνουν μια αρχική συ-
ζήτηση. 

Επανεκκίνηση

Το «σπάσιμο του πάγου» στις 
σχέσεις Μητσοτάκη - Ερντογάν 
είναι απαραίτητη προϋπόθεση 
για την επανεκκίνηση κάποιων 
ελληνοτουρκικών επαφών, δί-
χως βέβαια να είναι και εγγύη-
ση επιτυχίας. Υπενθυμίζεται η 
περίφημη συνάντηση –έπειτα 
από εντάσεις που λίγο έλειψε 
να οδηγήσουν σε πόλεμο– της 
Κυριακής της Ορθοδοξίας του 
2022 στην Κωνσταντινούπολη, 
ύστερα από την οποία συμφω-
νήθηκε να πέσουν οι τόνοι αλ-
λά, αντί αυτού, ακολούθησαν 
ακόμη πιο επιθετικές δηλώσεις 
και κινήσεις επί του πεδίου από 
την Αγκυρα. Υπενθυμίζεται ότι 
και σε εκείνη την περίπτωση οι 
τουρκικές αντιδράσεις είχαν έλ-
θει ως άμεσο αποτέλεσμα της 
πρόσκλησης του κ. Μητσοτάκη 
στην Ουάσιγκτον, η οποία στην 
Αγκυρα προσμετρήθηκε ως σα-
φής προτίμηση των ΗΠΑ προς 
την Ελλάδα. 

Περιττό να ειπωθεί ότι στην 
Αθήνα θεωρούν ότι οι σημερι-
νές εκλογές θα οδηγήσουν σε 
άνετη επανεκλογή του κ. Ερντο-
γάν. Είναι καταγεγραμμένη στην 
Αθήνα μια βουβή αλλά υπαρκτή 
ανησυχία σχετικά με τον πολι-
τικά κραταιό πια εθνικισμό της 
Τουρκίας και τις επιπτώσεις που 
μπορεί να έχει στη χάραξη της 
εξωτερικής πολιτικής της Αγκυ-
ρας το επόμενο χρονικό διάστη-
μα. Στην Αθήνα, επίσης, εκτιμά-
ται ότι στη νέα κυβέρνησή του, ο 
κ. Ερντογάν θα προχωρήσει και 
σε αλλαγές στο υπουργείο Εξω-
τερικών της Τουρκίας. 

«Αντιπυρική ζώνη» από ΗΠΑ
Η Ουάσιγκτον προσπαθεί να προλάβει νέα ανάφλεξη του αντιαμερικανισμού του Ερντογάν

Το Στέιτ Ντιπάρτμεντ 
δεν μπορεί να αποκλεί-
σει κατηγορηματικά
το ενδεχόμενο οι αντια-
μερικανικές κορώνες
να μην είναι προεκλογι-
κή τακτική αλλά πολιτι-
κή επιλογή.

Αμέσως μετά
τις εκλογές, πιθανώς
και στο περιθώριο
της συνόδου κορυφής 
του ΝΑΤΟ, η Αθήνα θα 
επιδιώξει τη βελτίωση 
της επικοινωνίας
με την Αγκυρα. 

Το ψάρεμα είναι κάτι που αγαπούν πολλοί στην Κωνσταντινούπολη, ωστόσο τα κύματα που προκαλεί το ελικοπτεροφόρο «Αναντολού» (στο βάθος) ίσως 
δυσκολεύουν την προσπάθεια. Ο μόνος που έχει όφελος από το νεότευκτο πλοίο και καμάρι του τουρκικού στόλου είναι ο Ερντογάν, ο οποίος επένδυσε στη 
στρατιωτική ισχύ της Τουρκίας και όπως φαίνεται θα είναι ο νικητής και στον σημερινό β΄ γύρο των προεδρικών εκλογών.
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Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν θα ξεκινή-
σει σύντομα την τρίτη θητεία του 
ως πρόεδρος της Τουρκίας. Θα 
γίνει πολύς λόγος για το αν ξα-
ναπήρε την εξουσία μέσω «ελεύ-
θερων και δίκαιων εκλογών»» 
(δεν το έκανε), τι σημαίνει αυτό 
για τη δημοκρατία στην Τουρκία 
(τίποτα καλό) και αν η νίκη του 
ήταν πραγματικά καλύτερη για 
τη σταθερότητα στην περιοχή 
και την ασφάλεια της Ελλάδας 
(δεν είναι).
 
Μετά τη νίκη του Ερντογάν στον 
πρώτο γύρο, στις 14 Μαΐου, έχει 
χυθεί πολύ μελάνι για το είδος 
της εξωτερικής πολιτικής που θα 
ασκήσει. Ισως ένα πιο επιτακτικό 
ζήτημα να ήταν: «Μέχρι πού θα 
του επιτραπεί να τη γλιτώσει;». 
Η απάντηση σε αυτό το ερώτημα 
εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από 
το πώς θα εξελιχθεί η σχέση με-
ταξύ Ουάσιγκτον και Αγκυρας. 
 
Το καλύτερο μότο για τη δυσλει-
τουργική συμμαχία μεταξύ ΗΠΑ 
και Τουρκίας προέρχεται από την 
έκθεση του Συμβουλίου Εξωτε-
ρικών Σχέσεων με τον εύστοχο 
τίτλο: «Ούτε φίλοι ούτε εχθροί» 
(ή από την τροποποίηση που ο 
συντάκτης της έκθεσης –Στίβεν 
Κουκ– έκανε στον τίτλο τα τελευ-
ταία χρόνια «Πιο πολύ εχθροί πα-

ρά φίλοι»). Αυτή η αίσθηση επι-
κρατεί και στις δύο χώρες. Ηταν 
«κοινό μυστικό» ότι η κυβέρνη-
ση Μπάιντεν ήλπιζε σε ήττα του 
Ερντογάν. Την εβδομάδα πριν 
από τις εκλογές στην Τουρκία, 
μέλη του Κογκρέσου ασκούσαν 
σκληρή κριτική στον Ερντογάν 
και εξέφραζαν δημόσια την ελ-
πίδα για αλλαγή στην Τουρκία. 
Ο Ερντογάν και το ΑΚΡ έκαναν 
αποτελεσματική εκστρατεία κατά 
του προέδρου Μπάιντεν, χαρα-
κτηρίζοντας την αντιπολίτευση 
ως προτίμηση δική του.
 
Από εδώ και πέρα, θα γίνεται πο-
λύς λόγος για «επανεκκίνηση», 
θα υπενθυμίζεται ότι ο Ερντογάν 
έχει αλλάξει πορεία και στο πα-
ρελθόν, θα γίνεται ακόμη και συ-
ζήτηση ότι μπορεί να έχει επαρκή 
εντολή ώστε να λάβει θαρραλέ-

ες αποφάσεις στην εξωτερική 
πολιτική. 
 
Ολα αυτά είναι ανοησίες. Ο Ερντο-
γάν δεν θα αλλάξει. Θα προσποι-
ηθεί βεβαίως ότι αλλάζει, επειδή 
γνωρίζει ότι αυτό λειτουργεί συ-
χνά στους Αμερικανούς διπλωμά-
τες που έχουν βραχεία θητεία και 
εγγενή πεποίθηση πως θα γίνουν 
ο υπουργός ή ο βοηθός υπουργός 
ή ο πρέσβης που θα επιτύχει τελι-
κά μια διπλωματική τομή.
 
Κατά τη διάρκεια της ηγεμονίας του 
Ερντογάν, καμία αμερικανική κυ-
βέρνηση δεν τον απομάκρυνε 
από τη βαθιά ριζωμένη πεποίθη-
σή του ότι ο χρόνος είναι με το 
μέρος του και ότι αν είναι αρκε-
τά επίμονος, η Αμερική θα υπο-
χωρήσει. Παρά τις ενδείξεις ότι η 
πίεση λειτουργεί (η υπόθεση του 
πάστορα Μπράνσον, η πρόσφα-
τη συνεργασία της Τουρκίας για 
τον περιορισμό ορισμένων απο-
στολών), οι Ηνωμένες Πολιτεί-
ες δεν έχουν ασκήσει –ή, έστω, 
απειλήσει να ασκήσουν– αρκετές 
και συνεχείς πιέσεις ώστε ο Ερ-
ντογάν να πάρει την Ουάσιγκτον 
στα σοβαρά. 
 
Στην πραγματικότητα, υπάρχει μια 
ευκαιρία για την επανεκκίνηση 
των σχέσεων με την Τουρκία, αλ-
λά μπορεί να αξιοποιηθεί μόνο 
εάν η Ουάσιγκτον αποβάλει την 

εικόνα του «κατευναστή» όταν 
πρόκειται για την Τουρκία. Πα-
ρακάτω παρατίθενται ορισμένες 
άμεσες ευκαιρίες:
 
1. Ρωσία: Οι τεταμένες σχέσεις 
με τον Ερντογάν μετατράπηκαν 
σε ρήξη εξαιτίας του πόσο κο-
ντά ήρθε στη Ρωσία. Η διαμά-
χη για τους S-400 σόκαρε ακόμη 
και την πλειοψηφία των υποστη-
ρικτών της Τουρκίας στις ΗΠΑ. 
Και παρόλο που αρχικά υπήρχε 
η ελπίδα πως η Τουρκία θα απο-
τελούσε πλεονέκτημα στην υπο-
στήριξη της Ουκρανίας, υπήρξε 
συχνά μειονέκτημα, επειδή χρει-
άζεται τη Ρωσία σε πολλά μέτω-
πα. Αν θέλουμε να μην καταλήξει 
ο πόλεμος στην Ουκρανία άλλος 
ένας «αιώνιος πόλεμος», η Αγκυ-
ρα πρέπει να διαλέξει πλευρά. Ει-
δικά δεδομένης της οικονομικής 
δυσχέρειας που αντιμετωπίζει η 
Τουρκία, θα πρέπει να καταστεί 
σαφές ότι το να χρησιμεύει ως 
μηχανισμός αποφυγής κυρώσεων 
για τον Πούτιν θα έχει κόστος. 
 
2. NATO: Ολοι αναμένουν μια γρή-
γορη στροφή της Τουρκίας ως 
προς την αποδοχή της ένταξης 
της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ. Ο Ερ-
ντογάν έχει τραβήξει τόσο αρι-
στοτεχνικά και κυνικά αυτό το 
θέμα, ώστε να θεωρηθεί σημαντι-
κή παραχώρηση από την πλευρά 
του. ∆εν είναι. Πρόκειται για ένα 

απαραίτητο –αλλά ανεπαρκές– 
βήμα προς μια επίδειξη αλληλεγ-
γύης εκ μέρους της Τουρκίας προς 
το ΝΑΤΟ. Αυτό που θα πρέπει να 
καταστήσουν σαφές οι υπόλοιπες 
χώρες της Συμμαχίας –ιδιαίτερα 
οι ΗΠΑ– είναι ότι είναι έτοιμες 
να αντιμετωπίσουν ουσιαστικά 
τη Σουηδία ως σύμμαχο, είτε το 
εγκρίνει η Αγκυρα είτε όχι, ίσως 
ακόμη και να δεσμευθούν να στεί-
λουν όπλα που, διαφορετικά, θα 
προορίζονταν για δήθεν συμμά-
χους όπως η Τουρκία. Αφού μι-
λάμε για αλληλεγγύη του ΝΑΤΟ 
και για όπλα...
 
3. Να τερματιστεί η πολεμική δρα-
στηριότητα στο Αιγαίο και στην 
Ανατολική Μεσόγειο. Η αδιαλλα-
ξία της Τουρκίας έναντι της έντα-
ξης της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ έχει 
δικαιολογημένα προκαλέσει την 
οργή των δυτικών συμμάχων της 
Αγκυρας, αλλά η προοπτική ενός 
ελληνοτουρκικού πολέμου είναι 
μια πολύ πιο σοβαρή απειλή –μια 
υπαρξιακή απειλή– για το ΝΑΤΟ. 
Η παύση των υπερπτήσεων δεν 
πρέπει να συγχέεται με αλλαγή 
πολιτικής, και η αποτυχία των 
ΗΠΑ και της Ε.Ε. να πείσουν την 
Αγκυρα να ανατρέψει το casus 
belli εναντίον της Ελλάδας ή να 
αποσύρει τις παράλογες επίση-
μες προκλήσεις της για την ελ-
ληνική κυριαρχία, είναι αμέλεια 
στον βαθμό που βασίζεται στην 

εξαιρετική ελληνική εγκράτεια 
για την αποτροπή μιας διανατο-
ϊκής σύγκρουσης. Η κυβέρνηση 
Μπάιντεν πρέπει να θέσει ανοι-
χτά ως όρο στην υποστήριξή της 
προς την Τουρκία για τα F-16 τον 
τερματισμό αυτής της πολεμικής 
συμπεριφοράς εντός του ΝΑΤΟ. 
Χωρίς τέτοιους όρους, η Αμερι-
κή θα εξοπλίζει ουσιαστικά την 
Αγκυρα για να διεξάγει πόλεμο 
εναντίον των Αμερικανών συμ-
μάχων και εταίρων. 
 
Ο Ερντογάν θα αλλάξει μόνο εάν 
εξαναγκαστεί. Για πρώτη φορά 
ύστερα από πολύ καιρό, μπορεί 
τελικά να συνειδητοποιήσει ότι 
η Αγκυρα χρειάζεται την Ουά-
σιγκτον περισσότερο από ό,τι η 
Ουάσιγκτον την Αγκυρα. Οι ΗΠΑ 
έχουν σημαντικούς μοχλούς πίε-
σης αυτή τη στιγμή: τη δυνατό-
τητα να επηρεάσουν τη βοήθεια 
του ∆ΝΤ, τα F-16, το ύψος των κυ-
ρώσεων που θα επιβληθούν στην 
υπόθεση της τράπεζας Χαλκ, την 
ενεργειακή διπλωματία. Εάν η κυ-
βέρνηση Μπάιντεν δεν μπορέσει 
να αξιοποιήσει αυτούς τους μο-
χλούς πίεσης, όχι μόνο θα χαθεί 
κάθε ευκαιρία για επανεκκίνηση, 
αλλά οι σχέσεις θα πάνε από το 
κακό στο πολύ χειρότερο. 

Ο κ. Εντι Ζεμενίδης είναι εκτελεστικός 
διευθυντής του Συμβουλίου 
Ελληνοαμερικανικής Ηγεσίας (HALC).

Υπάρχει μια ευκαιρία 
για την επανεκκίνηση 
των σχέσεων με την 
Τουρκία, αλλά μπορεί 
να αξιοποιηθεί μόνο 
εάν η Ουάσιγκτον 
αποβάλει την εικόνα 
του παράγοντα 
που κατευνάζει.

Α Π Ο Ψ Η

Η τραγωδία των αμερικανοτουρκικών σχέσεων
Του ΕΝΤΙ ΖΕΜΕΝΙΔΗ

Προεδρικές εκλογές στην Τουρκία



Δεν είναι ηλίθιοι, 
είναι εκτός 

πραγματικότητας 
Αναρωτιόταν δημόσια ο αντιπρό-
εδρος της Επιτροπής Δεοντολογίας,
κατά πόσο είναι ηλίθιος κάποιος
που επιχειρεί εντός της Ομοσπονδίας
να κρύψει τους φακέλους της ΟΥΕΦΑ
λαμβάνοντας κιόλας υπόψη ότι οι
προειδοποιήσεις δεν είναι μυστικές
ή και απόρρητες αφού τις λάμβανε
και η Επιτροπή.

Ο κύριος Ευθυμίου ενδεχομένως
να μην εξέλαβε σοβαρά μια κατάσταση που παρα-
τηρείται σ’ όσους για χρόνια συσσωρεύουν δύναμη
και εξουσία, χωρίς ποτέ να νιώσουν ανασφάλεια ή
απειλή σχετικά με τις πράξεις τους. 

Από τη μυθολογία έως τους βασιλείς στην Γαλλία
προ την επανάσταση και τον Μάρκος στις Φιλιππίνες
τον 20ό αιώνα μέχρι και τα βουτηγμένα στη διαφθορά
μέλη της ΦΙΦΑ επί Μπλάτερ, έχει αποδειχθεί πολλάκις
ότι άτομα που θεωρούνται πανίσχυρα και σε βάθος
χρόνου απολαμβάνουν την ατιμωρησία, χάνουν
την επαφή με την πραγματικότητα και διά της αλα-
ζονείας εκτιμούν ότι είναι άτρωτοι και αλώβητοι. 

Δεν πέρασαν άλλωστε πολλά χρόνια που τα μέλη
της Αμερικανικής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου, δη-
μόσια δωροδοκούνταν από τον τότε Άραβα υποψήφιο
για την προεδρία της ΦΙΦΑ, εκτιμώντας ότι κανείς
και τίποτα δεν μπορεί να τους σταματήσει από τις
παράνομες δραστηριότητές τους. 

Η καθεστωτική υπεροψία και η αλαζονεία που
πηγάζει μέσα από την ΚΟΠ εδώ και πολλά χρόνια,
είναι δείγμα συμπεριφοράς που δημιουργείται μέσα
από τη διάρκεια χρόνου και πηγάζει κυρίως μέσα
από την αίσθηση της ατιμωρησίας. 

Επί τούτου δεν μπορεί σε καμία περίπτωση να
ξαφνιάζει τον οποιοδήποτε η πιθανότητα τέτοιων
χειρισμών που ενώ εκ πρώτης όψεως φαίνονται
μέχρι και ηλίθιοι βασίζονται σε συμπεριφορές που
δομήθηκαν σε βάθος χρόνου. Ενδεχομένως κιόλας
να έχουν γίνει πολύ περισσότερες κοτσάνες όπως
αυτές που ισχυρίζεται η Επιτροπή και αφορά το
«κρύψιμο» των κόκκινων φακέλων. 

Λίγο να «κουνήσει τα νερά» κανείς, πιθανόν να
εντοπίσει ή ν’ ανακαλύψει «σημεία και τέρατα»
σχετικά με τους χειρισμούς που έγιναν εκ μέρους
της ΚΟΠ όλα αυτά τα χρόνια. Θέληση να υπάρχει!

Η τελευταία 
ευκαιρία...

Κανέναν, λογικά, δεν έχουν εκπλήξει
τα όσα ακούστηκαν πρόσφατα ενώ-
πιον της Επιτροπής Θεσμών της Βου-
λής και χωρίς να τεκμηριώνεται ή
να αποδεικνύεται για την ώρα του-
λάχιστον το… κουκούλωμα σε σχέση
με υποθέσεις στημένων αγώνων.
Κανέναν δεν έχουν εκπλήξει τα όσα
αναφέρθηκαν, γιατί ο κόσμος το είχε
τούμπανο και η ΚΟΠ κρυφό καμάρι,

πως το πρόβλημα με στημένους αγώνες και παράνομο
στοιχηματισμό στο κυπριακό ποδόσφαιρο, είναι
πολύ μεγαλύτερο από τον βαθμό και το μέγεθος για
τα οποία υπήρξε παραδοχή. Αναγκαστική παραδοχή,
όταν… αφύσικα σκορ και ανεξήγητη εξέλιξη αγώνων
δεν μπορούσαν να δικαιολογηθούν ή να κρυφτούν
κάτω από το χαλί. Παραδοχή σε κάποιες περιπτώσεις,
αλλά ποτέ η απαιτούμενη θέληση και διάθεση να
κτυπηθεί το κακό στη ρίζα του.

Είναι τρελός μήπως, ένας νομικός και πρώην
μέλος της Επιτροπής Δεοντολογίας, που υποστηρίζει
και πολύ περισσότερο που καταθέτει στοιχεία για
αποστολή μεγάλου αριθμού εκθέσεων (κόκκινων
φακέλων) από την αρμόδια επιτροπή της ΟΥΕΦΑ,
για στημένα παιγνίδια και με ξεκάθαρη ευθύνη ομά-
δων; Να έχει κάποιος άγνοια κινδύνου, σε τέτοιο
βαθμό και να μην γνωρίζει τις συνέπειες υποστη-
ρίζοντας πως οι τόσες υποθέσεις εσκεμμένα κρα-
τήθηκαν μακριά από τη δημοσιότητα και κυρίως
από τις προβλεπόμενες διαδικασίες;

Όλα βέβαια θα πρέπει να αποδειχθούν. Υπάρχουν
διαδικασίες, νομοθεσίες και γενικότερα ο σωστός
τρόπος διερεύνησης. Για το κυπριακό ποδόσφαιρο
και τα κακώς έχοντά του, φθάσαμε και σε άλλες
περιπτώσεις κοντά στο να βρούμε μια άκρη, στο
να κάνουμε μια αρχή. Σε όλες τις περιπτώσεις
μείναμε στα λόγια, στα… θα και στα πρέπει, στις
ανεξιχνίαστες υποθέσεις, στις έρευνες που δεν κα-
ταλήγουν πουθενά και σε αυτές που θεωρούμε πως
είναι ακόμη σε εξέλιξη, αν και έχουν παρέλθει χρό-
νια…  

Μία ακόμη ευκαιρία παρουσιάζεται. Λογικά η
τελευταία! Τελευταία γιατί αυτή τη φορά η πιθα-
νότητα να βρούμε άκρη, να γίνει μια αρχή, δεν εξαρ-
τάται μόνο από τη διάθεση και τη θέληση ανθρώπων
του κυπριακού ποδοσφαίρου. Αυτή τη φορά και
όπως έχουν τα γεγονότα, η ευθύνη και μεταφέρεται
και βαραίνει αρμοδίους και πέραν του χώρου. Βου-
λευτές, υπουργούς, αξιωματούχους γενικότερα την
πολιτεία. 

Ας αποδείξουν όλοι αυτοί πως, για όλα όσα τους
εμπιστεύονται οι πολίτες, αναδεικνύοντάς τους στα
διάφορα πόστα και αξιώματα, μπορούν να ανταπο-
κριθούν. Θα δείξει ο χρόνος και σύντομα μάλιστα…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ 

Χρονιά και τούτη για την Ομόνοια.
Όπως και πέρυσι έτσι και φέτος, τα
πράγματα κύλησαν με τρόπο πανομοι-
ότυπο. Να περνά η ομάδα όλη τη σεζόν
μέσα από σαράντα κύματα και να κα-
ταλήγει σε ένα ευχάριστο φινάλε. Πέ-
ρυσι (2021-22) ούτε καν στην πρώτη
εξάδα δεν μπήκε, τεθείσα εκτός αυτής
από καταβολής της (2007-08), τερμα-
τίσασα έβδομη όπως έκανε την περίοδο
1953-54  ως νεοφώτιστη στη Α΄ κα-
τηγορία, ενώ φέτος μπήκε μεν στην
εξάδα, αλλά τερματίζει έκτη με ήδη
16 ήττες στο παθητικό. Κλείνει όμως
και τις δυο σεζόν με την κατάκτηση
του κυπέλλου και το Ευρωπαϊκό εισι-
τήριο στο χέρι. Πέρυσι κέρδισε στον
τελικό τον Εθνικό Άχνας 0-0  (5-4 στα
πέναλτι) και φέτος την ΑΕΛ (1-0).

Η τρέχουσα σεζόν, ξεκίνησε με την
απώλεια του Σούπερ Καπ (έχασε από
Απόλλωνα 2-0), όμως συνεχίστηκε ονει-
ρικά. Με διπλή νίκη-πρόκριση επί της
Γάνδης (2-0) σε όμιλο του Γιουρόπα
Λιγκ. 

Η ομάδα παρά τις προσδοκίες που
δημιουργήθηκαν δεν  ανταποκρίθηκε.
Στις 18 Οκτωβρίου στην ήττα από τη
Νέα Σαλαμίνα με 1-0 στο ΓΣΠ ο Νιλ Λέ-
νον κάθισε για τελευταία φορά στον
πάγκο. Δεν υπήρχε άλλη επιλογή για
τη διοίκηση από το να λύσει τη συμ-
φωνία με τον προπονητή που δεν ήταν
πλέον σε θέση να βοηθήσει την ομάδα. 

Συνολικά, ο 51χρονος προπονητής
καθοδήγησε τους «πράσινους» σε 29
ματς σε Κύπρο και Ευρώπη. Μόλις 12
νίκες, 7 ισοπαλίες και 10 ήττες. Η Ομό-
νοια πέτυχε 45 γκολ, ενώ δέχθηκε 37.

Ο Λένον άφησε την Ομόνοια στην
7η θέση με 9 βαθμούς σε 7 αγωνιστικές
και στην τελευταία θέση του ομίλου
της στο Γιουρόπα Λιγκ, χωρίς βαθμό
μετά από 4 αγωνιστικές. Η αρνητική
Ευρωπαϊκή επίδοση της Ομόνοιας συμ-
πληρώθηκε με το τέλος των υποχρε-
ώσεών της όπου σε 6 ματς δεν πήρε
ούτε βαθμό. Είναι η χειρότερη για κυ-
πριακή ομάδα σε ευρωπαϊκό όμιλο.   

Τη θέση του Νιλ Λένον πήρε ο Γιανίκ
Φερέρα που κάθισε για πρώτη φορά
στον πάγκο στις 31.10.22  κατά την
ένατη  αγωνιστική στο ματς Ομόνοια
- Ανόρθωση (2-0). Ο νεαρός (42 χρόνων)
προπονητής ήταν υπό συνεχή κριτική
και αμφισβήτηση από τον κόσμο, λόγω
της ενδεκάδας που παρέταξε στο ματς
με το ΑΠΟΕΛ, όπου η Ομόνοια έχασε
με το βαρύ 4-0, (27.11.22 δωδέκατη
αγωνιστική). 

Η ενδεκάδα που παρέταξε περιείχε
λανθασμένες επιλογές που μέτρησαν
στην ήττα. Ο Φερέρα είχε κι αυτός την
τύχη του Λένον, παρά το ότι αρχικά η
ομάδα έδειξε μια μικρή βελτίωση. Ο
Βελγο-ισπανός (τελευταίο του ματς στις
2.2.23 κατά την 22η  αγωνιστική όπου
η Ομόνοια έχασε εκτός έδρας από την
Ανόρθωση με 4-1) που στην ουσία δεν
κατάφερε να εγκλιματιστεί ( οι δηλώσεις
του μετά από κάθε ματς μίκραιναν την

Ομόνοια) κοούτσαρε σε 8 ματς πρω-
ταθλήματος με συγκομιδή 17 βαθμών
(5-2-1)  συντελεστή τερμάτων (15-7),
ένα ματς κυπέλλου (μια νίκη με 2-1)
και δύο Ευρωπαϊκά (2 ήττες με 2-0 και
1-0 ). Όταν έφυγε η ομάδα ήταν στην
έκτη θέση με 35 βαθμούς.

Eντονη κριτική 
Η κριτική του κόσμου ήταν –και εί-

ναι παρά την κατάκτηση του κυπέλ-
λου– εντονότατη κατά συγκεκριμένων
ατόμων. Κατά του υπεύθυνου του τμή-
ματος σκάουτινγκ, μέλους της ομάδας

προγραμματισμού βοηθού προπονητή
και υπεύθυνου του «Ηλίας Πούλλος»
Σίμου Ταραπουλούζη και του αναπλη-
ρωτή πρόεδρου Δημήτρη Γρηγόρη για
τις αστοχίες που έγιναν στον σχεδια-
σμό. 

Για την πρόσληψη Νιλ Λένον, Γιαννίκ
Φερέρα, την καθυστέρηση στην ενί-
σχυση, την μέτρια ποιότητα (Νεμάνια
Μίλετιτς, Μπράντον Μπάρκερ, Μορέτο
Κασάμα) όπως και την παθητικότητα
στις μετεγγραφές Ιανουαρίου (απόκτη-
ση Ισμαήλ Σράντι που ήλθε από τραυ-
ματισμό και Αρτέμ Μπεσεντόν στο …

φεύγα  των μετεγγραφών). Τα βέλη
στρέφονταν και κατά του Σταύρου Πα-
πασταύρου, με μερίδα του κόσμου να
προβάλλει ότι όλα αυτά εγιναν γιατί
βρίσκεται σε κατάσταση διαφωνίας με
το σωματείο  για το ιδιοκτησιακό. Το
θέμα βέβαια βρίσκεται ακόμη σε εκ-
κρεμότητα, με τον κόσμο να περιμένει
αγωνιωδώς τις εξελίξεις. 

Η σωστή απόφαση 
Με όλα αυτά να συμβαίνουν και την

ομάδα στραβά να αρμενίζει, λαμβάνεται
(επί τέλους) μια σωστή, όπως αποδεί-
χτηκε στη συνέχεια, απόφαση. Η πρόσ-
ληψη του Σωφρόνη Αυγουστή, που
ανακοινώθηκε στις 6.2.2023 με τον Κύ-
πριο προπονητή να κάθεται για πρώτη
φορά στον πάγκο στις 10.2.2023  (23η
αγωνιστική Ομόνοια - Άρης  1-2).

Ο Σωφρόνης Αυγουστή άριστος γνώ-
στης της κυπριακής πραγματικότητας,
καθώς και άριστος γνώστης των δύ-
σκολων και απαιτητικών καταστάσεων
σε μεγάλες ομάδες, στρώθηκε στη δου-
λειά. Σαφώς και δεν γίνονται θαύματα
μεσούσης της σεζόν και δη σε μια ομάδα
που σχεδιάστηκε με λάθος τρόπο. Ο
Κύπριος κόουτς προσπάθησε να βελ-
τιώσει τη ομάδα  όσο ήταν δυνατό (δεν
ήταν μόνο τα κενά, ήταν και οι εντάσεις
που δεν έβγαζε η ομάδα) και τα κατά-
φερε. Τοποθέτησε ένα σταθερό αμυν-
τικό δίδυμο με τους Νικόλα Παναγιώτου
και Έκτωρ Γιούστε και ένα σταθερό
δίδυμο στον άξονα με τους Γιάννη Κού-
σουλο και  Φουαντ Μπασιρού. Αυτές
οι κινήσεις σουλούπωσαν την ομάδα
και την έκαναν πιο συμπαγή και βεβαίως
πιο ανταγωνιστική. Παράλληλα, ανέ-
βασε περισσότερο τους Καρίμ Ανσα-
ριφάρντ και Λοΐζο Λοΐζου, που είχαν
ήδη αρχίσει να ανεβαίνουν πριν την
έλευσή του.  

Βελτίωσε σε ένα βαθμό τον Γιαν Λέ-
τσιακς που ήταν σχεδόν ανύπαρκτος.
Ανέβασε το ηθικό των παικτών και
τους έκανε πνευματικά πιο δυνατούς.
Ο νέος αέρας,  ορατός στον κόσμο, φά-
νηκε κυρίως στα ματς του κυπέλλου,
(αυτός άλλωστε ήταν και ο στόχος της
ομάδας),  όπου η Ομόνοια απέκλεισε
με ανατροπές το ΑΠΟΕΛ και την «Πάφος
FC». Σταδιακά η αυτοπεποίθηση ανέ-
βαινε και η ψυχολογία γινόταν όλο και
πιο ατσάλινη. Κάτι που φάνηκε  μεγα-
λόπρεπα στον τελικό όπου έδρασαν
καταλυτικά η βαριά φανέλα και οι παλιές
καραβάνες. Καρίμ Ανσαριφάρντ, Φώτης
Παπουλής, Ρομάν Μπεζούς συνεργά-
στηκαν τέλεια στο γκολ του Ιρανού και
η Ομόνοια σήκωσε μάγκικα το τρόπαιο.  

Ο Σωφρόνης Αυγουστή σε 13 ματς
στο πρωτάθλημα είχε 4 νίκες, 2 ισο-
παλίες, 7 ήττες και συντελεστή τερμά-
των 9-19. Στο Κύπελλο τρεις νίκες, μία
ισοπαλία, μία ήττα και  συντελεστή
τερμάτων 8-4. 

Η κατάκτηση του κυπέλλου που
ανέβασε τον κόσμο στους εφτά ουρα-
νούς φέρει την υπογραφή του Σωφρόνη
Αυγουστή και των παικτών. Ήταν ένα
γλυκό φινάλε σε μια πικρή χρονιά.

Oμόνοια:
γλυκό φινάλε
σε μια πικρή

χρονιά
Η κατάκτηση του κυπέλλου απέτρεψε 

την αποτυχία για τη σεζόν 

Σταδιακά η αυτοπεποίθηση της Ομόνοιας ανέβαινε, κάτι που φάνηκε  μεγαλόπρεπα στον τελικό όπου έδρασαν καταλυτικά η βαριά φανέλα και οι παλιές καραβάνες. 

Η κατάκτηση του κυπέλλου που ανέβασε τον κόσμο στους εφτά ουρανούς
φέρει την υπογραφή του Σωφρόνη Αυγουστή.
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Μετέωρο
το πλάνο για
Εποπτική Αρχή
Ο κίνδυνος νέων κυρώσεων

Δεν έχουν τεθεί ακόμα τα χρο-
νοδιαγράμματα για Ενιαία Επο-
πτική Αρχή. Για τη δημιουργία
της, ρόλο θα διαδραματίσουν Βρε-
τανοί τεχνοκράτες οι οποίοι θα
έχουν άλλες 2-3 συναντήσεις με
εγχώριους φορείς. Η Κυβέρνηση
πάντως έχει αφήσει μετέωρο το
πότε θα δημιουργηθεί. Τονίζεται,
ωστόσο, ότι ο κίνδυνος νέων κυ-
ρώσεων είναι ορατός και δεν επι-
τρέπεται εφησυχασμός. Σελ. 5

Ποιος κερδίζει
τη μάχη με
τις πληρότητες
Airbnb VS Ξενοδοχεία

Τα καταλύματα Airbnb φαίνεται
να κερδίζουν με διαφορά στήθους
τη μάχη με τα ξενοδοχεία για τις
πληρότητες. Αυτό προκύπτει από
τη σύγκριση των στοιχείων που
καταγράφηκαν προ εξαμήνου,
και αφορούσαν τις ετήσιες μέσες
πληρότητες ανά περιοχή. Επιφυ-
λακτικότητα για το πώς θα κινη-
θούν οι επόμενοι μήνες εκφράζουν
και οι δύο πλευρές. Σελ. 4

ΑΘΗΝΑ – ΑΤΤΙΚΗ ΡΙΒΙΕΡΑ

Ακριβά αλλά περιζήτητα
τα πολυτελή διαμερίσματα
Ισχυρή είναι η ζήτηση για πολυτελείς
κατοικίες σε Αθήνα και Αττική Ριβιέρα.
Τα 50 διαμερίσματα στους τελευταίους
ορόφους του Hilton έχουν πουληθεί στο
σύνολό τους, προς 20.000 ευρώ το τ.μ.
Κάτι αντίστοιχο συμβαίνει με τα καλά
διαμερίσματα του Riviera Tower στο Ελ-
ληνικό. Σελ. 12

ΣΥΡΡΙΚΝΩΣΗ ΑΕΠ

Σε περίοδο ύφεσης
η γερμανική οικονομία
Την πρώτη ύφεση μετά την πανδημία
κατέγραψε η Γερμανία, διαψεύδοντας
όσους ήλπιζαν ότι θα κατάφερνε να αντι-
σταθμίσει το βάρος από το κόστος ενέρ-
γειας. To ΑΕΠ συρρικνώθηκε κατά 0,3%
το πρώτο τρίμηνο του 2023, ενώ το τε-
λευταίο τρίμηνο του 2022 είχε υποχωρή-
σει κατά 0,5%. Σελ. 10

ΟΙΚΟΣ MOODY’S

Βλέπει μεγάλη μείωση 
χρέους για την Ελλάδα
Με ώθηση από τις προοπτικές για σταθε-
ρά υψηλότερη αύξηση του ονομαστικού
ΑΕΠ τα επόμενα χρόνια, η Moody’s προ-
βλέπει ότι η Ελλάδα θα σημειώσει μία
από τις μεγαλύτερες μειώσεις δημόσιου
χρέους παγκοσμίως, με τον δείκτη
χρέους να υποχωρεί κάτω από 150% του
ΑΕΠ έως το 2025. Σελ. 7

ΤΟΥΡΚΙΑ

Αμετάβλητα
παραμένουν
τα επιτόκια
λόγω εκλογών

Σελ. 10

Κίνδυνος να χαθούν κοινοτικά κονδύλια
Με ρυθμό «χελώνας» η υλοποίηση προαπαιτούμενων για εκταμίευση από το Ταμείο Ανάκαμψης

Κύπρος 4,04% 0,02%

Γερμανία 2,52% 0,08%

Γαλλία 3,10% 0,07%

Ιταλία 4,39% 0,09%

Ισπανία 3,59% 0,08%

Ιρλανδία 2,96% 0,12%

Ελλάδα 3,88% -0,11%

Ην. Βασίλειο 4,36% 0,41%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Επενδύσεις 1 δισ. ημερησίως σε φωτοβολταϊκά

Την ώρα που άλλες χώρες έχουν
προχωρήσει σε τρείς εκταμιεύσεις
ποσών που δικαιούνται από το Τα-
μείο Ανάκαμψης, η Κύπρος προ-
χώρησε σε μόνο μία. Κι αυτό γιατί
η Κύπρος έχει φέρει εις πέρας μόνο

14 ορόσημα από τα συνολικά 271
συμφωνηθέντα του προγράμματος,
με τον κίνδυνο τελικά τον Ιούνιο
του 2026 να μην έχει καταφέρει
να λάβει τα 1,1 δισ. ευρώ που δι-
καιούται. Κοινοτικός αξιωματούχος

τόνισε την ανάγκη επιτάχυνσης
των διαδικασιών. «Ζητούμε από
την Κύπρο να επιταχύνει την υλο-
ποίηση του Σχεδίου της ώστε να
μην χαθούν χρήματα και να απορ-
ροφήσει όλα τα κονδύλια που έχουν

εγκριθεί για τη χώρα», υπογράμ-
μισε. Οι λόγοι για τους οποίους
έχει υπάρξει καθυστέρηση στα αι-
τήματα εκταμιεύσεων του Ταμείου
Ανάκαμψης στο παρόν στάδιο
είναι πολλοί. Από τη μία, η προ-

ηγούμενη Κυβέρνηση στη «δύση»
της πριν από τις Προεδρικές πι-
θανώς να είχε μία «κόπωση» ένεκα
των εκλογών, ενώ η νέα Κυβέρ-
νηση ακόμα δεν έχει «βρει τον βη-
ματισμό» της. Σελ. 3

Περίπου στα 2,8 τρισ. δολάρια αναμένεται να διαμορφωθούν φέτος οι επενδύσεις στην ενέργεια διεθνώς, εκ των οποίων τουλάχιστον το 1,7 τρισ.
θα είναι προσανατολισμένο στις καθαρές τεχνολογίες, όπως τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, οι ΑΠΕ και η αποθήκευση ενέργειας. Αυτό διαπιστώνει
σχετική έκθεση της Διεθνούς Υπηρεσίας Ενέργειας (ΙΕΑ), η οποία εκτιμά μάλιστα πως οι επενδύσεις -συγκεκριμένα στα φωτοβολταϊκά- πρόκειται
να ξεπεράσουν το 1 δισ. την ημέρα φέτος. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Οι δημογραφικές τάσεις, και συγ-
κεκριμένα η τάση μείωσης του γη-
γενούς πληθυσμού, κυρίως λόγω
υπογεννητικότητας, αποτελεί καί-
ριας σημασίας πρόκληση για όλες
τις ανεπτυγμένες χώρες. Το πρό-
βλημα παρουσιάζεται ακόμη και
σε αναπτυσσόμενες οικονομίες
που μέχρι πρόσφατα αντιμετώπιζαν
πρόβλημα υπερπληθυσμού, όπως
η Κίνα.

Παράλληλα, παρατηρούνται
αυξήσεις μεταναστευτικών ροών
από λιγότερο προς περισσότερο
ανεπτυγμένες οικονομίες. Η τάση
αναμένεται να ενταθεί λόγω της
φτώχειας και της κλιματικής αλ-
λαγής, που θα επηρεάσουντις συν-
θήκες διαβίωσης, ιδιαίτερα σε χώ-
ρες της Αφρικής.

Η υπογεννητικότητα και η αύ-
ξηση των μεταναστευτικών ροών
αποτελούν μεγάλες προκλήσεις
και για την Κύπρο. Ιδιαίτερα τα

τελευταία χρόνια, οι αιτητέςασύλου
και οι οικονομικοί μετανάστες αυ-
ξήθηκαν ραγδαία με μεγάλο πο-
σοστό να διοχετεύεται μέσω των
κατεχομένων. Ήδη, το ποσοστό
των αλλοδαπών στον συνολικό
πληθυσμό και στους εργοδοτού-
μενους έχει ξεπεράσει το 20% και
η τάση είναι ανοδική.

Τα διλήμματα πολιτικής είναι
μεγάλα. Η παγκόσμια εμπειρία κα-
ταδεικνύει ότι, παρά τα διάφορα
μέτρα στήριξης των οικογενειών,
το φαινόμενο της υπογεννητικό-
τητας σε ανεπτυγμένες χώρες δύ-
σκολα θα ανατραπεί. Ως εκ τούτου,
η διαμόρφωση κατάλληλης μετα-
ναστευτικής πολιτικής καθίσταται
στρατηγικής σημασίας για τις μελ-
λοντικές προοπτικές ανάπτυξης.

Ο ποσοτικός έλεγχοςτων ροών
των αιτητών ασύλου, με πλήρη
σεβασμό των βασικών ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, μέσω της δημιουρ-

γίας των αναγκαίων δομών και της
επιτάχυνσης των διαδικασιών εξέ-
τασης των αιτήσεων, είναι απα-
ραίτητος και για σκοπούς προλη-
πτικής αντιμετώπισης πολιτικών
εντάσεων. Είναι επίσης επάναγκες
να υπερπηδηθούν οι εθνικές και
τοπικιστικές αντιδράσεις και να
προωθηθεί μια ολοκληρωμένη
στρατηγική σε επίπεδο Ε.Ε., η
οποίανα στοχεύει, μεταξύ άλλων,
στον ορθολογικό καταμερισμό των
αιτητών ασύλου σε όλη την επι-
κράτεια της Ε.Ε.Το εγχείρημα δεν
είναι εύκολο εφόσον τα εμπόδια
που πρέπει να υπερπηδηθούν είναι
πολλά και αφορούν τηνκοινωνική
αποδοχή, την πολιτιστική ισορ-
ροπίακαι τουψηλόδημοσιονομικό
κόστος.

Για την επιτυχή αντιμετώπιση
του προβλήματοςαπαιτείται η δια-
μόρφωση ευέλικτης μεταναστευ-
τικής πολιτικής προσέλκυσης ερ-

γατικού δυναμικού σε μακροχρόνια
βάση(σε αντικατάσταση της υφι-
στάμενης «ad hoc» αντιμετώπισης)
για κάλυψη των ελλείψεων εργα-
τικού δυναμικού. Οι ελλείψεις είναι
ήδη ορατές και αφορούν κυρίως
επαγγέλματα χαμηλής εξειδίκευ-
σης. Ωστόσο, η Κύπρος έχει εντει-
νόμενες ανάγκες και σε επαγγέλ-
ματα υψηλής εξειδίκευσης για εμ-
πέδωση του ρόλου της ως διεθνές
επιχειρηματικό κέντρο.

Χωρίς την υλοποίηση μακρο-
χρόνιας στρατηγικής, τα προβλή-
ματα θα ενταθούν, περιλαμβανο-
μένων αυτών σε νευραλγικούςτο-
μείςτης οικονομίαςόπως η υγεία,
οι πιέσεις στους μισθούς θα κατα-
στούν δυσβάστακτες για τις επι-
χειρήσεις, η βιωσιμότητα του συν-
ταξιοδοτικού μας συστήματος θα
απειληθεί και, γενικότερα, θα πε-
ριοριστούν οι μελλοντικές δυνα-
τότητες ανάπτυξης και ευημερίας.

Μια πολυδιάστατη πολιτική
προσέλκυσης ξένου εργατικού δυ-
ναμικού σε μακροχρόνια βάση
ήδη προωθείται στις σκανδιναβικές
χώρες και στη Γερμανία. Εγγενές
στοιχείο μιας τέτοιας πολιτικής
αποτελεί η επεξεργασία ενός απλού
συστήματος μοριοδότησης, που
να λαμβάνει υπόψη τις ανάγκες
εργατικού δυναμικού στην Κύπρο.
Συμπληρωματικά, η στρατηγική
πρέπει να προωθεί την κοινωνική
ενσωμάτωση των μεταναστών,
καλύπτοντας τις ανάγκες προσιτής
στέγασης, εκπαίδευσης των παι-
διών, κοινωνικής ασφάλισης, πρό-
σβασης σε ιατροφαρμακευτική
περίθαλψη, εκμάθησης της ελλη-
νικής και, ενδεχόμενα, της αγγλι-
κής γλώσσας και συνεχούς κατάρ-
τισης. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Δημογραφικές προκλήσεις και αναπτυξιακές προοπτικές
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Μέχρι στιγμής ο μόνος νικητής
στον ανταγωνισμό για τις μπα-
ταρίες των ηλεκτροκίνητων οχη-
μάτων είναι η Κίνα. Παρά τα δι-
σεκατομμύρια που έχουν επεν-
δύσει οι δυτικές οικονομίες, η
Κίνα προηγείται στην εξόρυξη
σπάνιων γαιών, στην εκπαίδευση
μηχανολόγων και στην ανέγερση
κολοσσιαίων εργοστασίων. Ακόμη
και το 2030 η Κίνα θα παράγει
υπερδιπλάσιες μπαταρίες, σύμ-
φωνα με τη συμβουλευτική Ben-
chmark Minerals.

Ιδού με ποιον τρόπο η Κίνα
ελέγχει κάθε βήμα της παραγωγής
μπαταριών λιθίου και για ποιο λό-
γο αυτό θα διαρκέσει. Τα ηλε-
κτροκίνητα οχήματα χρησιμο-
ποιούν εξαπλάσιο όγκο σπάνιων
μετάλλων από τα συμβατικά εξαι-
τίας των μπαταριών και η Κίνα
αποφασίζει ποιος θα πάρει πρώτος
αυτά τα μέταλλα και σε ποια τιμή.
Μολονότι η Κίνα διαθέτει κάποια
αποθέματα σημαντικών συστα-
τικών στο υπέδαφός της, έχει υιο-
θετήσει μια μακροπρόθεσμη στρα-
τηγική με την οποία έχει εξασφα-
λίσει σταθερή προσφορά σε χα-
μηλές τιμές. Με τη βοήθεια του
κράτους οι κινεζικές εταιρείες
έχουν αγοράσει μερίδια σε ορυ-
χεία στις πέντε ηπείρους. Η Κίνα
ελέγχει τα περισσότερα ορυχεία
κοβαλτίου στο Κονγκό, στο υπέ-
δαφος του οποίου βρίσκονται τα
περισσότερα αποθέματα του σπά-
νιου μετάλλου. Ελέγχει, έτσι, το
41% των παγκόσμιων εξορύξεων
κοβαλτίου και τα μεγαλύτερο μέ-
ρος των εξορύξεων λιθίου. Τα παγ-
κόσμια αποθέματα νικελίου και
γραφίτη είναι πολύ περισσότερα
και οι μπαταρίες χρειάζονται πολύ
λιγότερα. Η Κίνα έχει όμως στα-
θερή προσφορά από αυτά τα μέ-
ταλλα που της διασφαλίζουν πλε-
ονέκτημα. Οι επενδύσεις της στην
Ινδονησία θα τη βοηθήσουν να
ελέγχει το μεγαλύτερο μέρος του
νικελίου μέχρι το 2027, σύμφωνα
με τη συμβουλευτική CRU Group.
Οι περισσότερες εξορύξεις γρα-
φίτη γίνονται, άλλωστε, στην Κί-
να.

Διαθέτουν και οι χώρες της Δύ-
σης ορυχεία σε άλλες χώρες και
προσπαθούν να φτάσουν την Κί-
να. Διστάζουν όμως πολύ να επεν-
δύσουν τα χρήματά τους σε χώρες

με ασταθείς κυβερνήσεις ή χωρίς
εργατικά δικαιώματα. Μπορεί να
χρειαστούν πάνω από 20 χρόνια
για να φτάσει ένα καινούργιο ορυ-
χείο σε πλήρη παραγωγή. Στους
δρόμους της Κίνας κυκλοφορούν
τα περισσότερα ηλεκτροκίνητα
αυτοκίνητα και σχεδόν όλα χρη-
σιμοποιούν μπαταρίες που έχουν
κατασκευαστεί στην Κίνα.  Οι κι-
νεζικές βιομηχανίες παραγωγής
μπαταριών όπως οι CATL και BYD
έχουν γνωρίσει μεγάλη ανάπτυξη
εις βάρος των ανταγωνιστριών
τους από την Ιαπωνία και τη Νότια
Κορέα και έτσι εξελίχθηκαν στις
μεγαλύτερες του κόσμου. Σήμερα,
οκτώ χρόνια αργότερα, η κυβέρ-
νηση Μπάιντεν επιχειρεί αντί-
στοιχη στρατηγική για να προ-
ωθήσει την ανάπτυξη μπαταριών
στις ΗΠΑ. Δεδομένου όμως ότι
πρόκειται για έναν τομέα με τε-
ράστιο κόστος σε κεφάλαια και
ελάχιστα περιθώρια κέρδους, οι
κινεζικές επιχειρήσεις έχουν το
προβάδισμα έπειτα από χρόνια
κρατικών επιδοτήσεων και εμ-
πειρίας.

Η Κίνα κατασκευάζει εργοστά-
σια μπαταριών με σχεδόν το μισό
κόστος από εκείνο των αντίστοι-
χων στη Βόρεια Αμερική και την
Ευρώπη, σύμφωνα με τον Χάινερ
Χέιμς, καθηγητή στο Πανεπιστή-
μιο RWTH του Ααχεν στη Γερμα-
νία. Κύριος παράγοντας είναι τα
χαμηλά εργατικά και η αφθονία
κατασκευαστών εξοπλισμού που
υπάρχει στην Κίνα. Οι  Αμερικανοί
επενδυτές διστάζουν να τοποθε-
τήσουν τα χρήματά τους σε ηλε-
κτροκίνητα οχήματα. Τα συμβα-
τικά αυτοκίνητα είναι ακόμα κερ-
δοφόρα, ενώ τα κίνητρα που έχει
δώσει η κυβέρνηση Μπάιντεν για
τη στήριξη της βιομηχανίας ηλε-
κτροκίνητων ενδέχεται να εξα-
φανιστούν με την αλλαγή κυβέρ-
νησης. Η Κίνα έχει δαπανήσει
πάνω από 130 δισ. δολ. σε πρω-
τοβουλίες για την έρευνα, συμ-
βόλαια με το κράτος και επιδο-
τήσεις καταναλωτών, σύμφωνα
με το Κέντρο Στρατηγικών και
Διεθνών Μελετών. Οπως τονίζει
ο Σκοτ Κένεντι, σύμβουλος στην
CSIS, «δεν υπάρχει περίπτωση να
επιτύχει κανείς στην παραγωγή
ηλεκτροκίνητων οχημάτων χωρίς
κάποια συνεργασία με την Κίνα».

Ομαδική ψυχοθεραπεία 
Η επιβολή νέων κυρώσεων από τον αγγλοαμε-
ρικανικό παράγοντα δεν ήρθε ποτέ. Η αγορά για
μία τουλάχιστον εβδομάδα βρισκόταν σε ανησυ-
χία εν αναμονή μιας νέας λίστας η οποία όμως
εξαντλήθηκε στην παραφιλολογία. Στη διάρκεια
εκείνης της εβδομάδας ακούστηκαν πολλά ονό-
ματα εταιρειών και προσώπων. Κάθε πιθανή και
απίθανη υποψία έγινε αντικείμενο συζήτησης.
Η διαδικασία θύμιζε σε μεγάλο βαθμό μια δημό-
σια ομαδική ψυχοθεραπεία όπου ο καθένας
έβγαζε από μέσα του όσα για χρόνια πίστευε
αλλά ποτέ δεν τολμούσε να πει. Όπως χαρακτη-
ριστικά ειπώθηκε: οι αγγλοαμερικανοί δεν χρει-
άζεται πλέον να κάνουν έρευνες για να ανακα-
λύψουν νέους στόχους, αρκούσε μόνο να είχαν
κάποιο επί του εδάφους να καταγράφει ιστο-
ρίες, πράγματα και θαύματα. 

••••
Χρυσή ευκαιρία 
Η σημαντική κερδοφορία που αναμένεται να
καταγράψουν οι τράπεζες το 2023 λόγω αυξη-
μένων επιτοκίων, επιτρέπει ευελιξία στο θέμα
της διαχείρισης και βελτιστοποίησης των ισολο-
γισμών τους. Η με καθυστέρηση μετακύληση
του οφέλους προς τους καταθέτες δίνει τη δυ-
νατότητα για τη δημιουργία κεφαλαιακών απο-
θεμάτων που θα επιτρέψουν να διαχειριστούν
περαιτέρω το πρόβλημα  των μη εξυπηρετούμε-
νων χορηγήσεων. Για τις, δε, συστημικές τράπε-
ζες που έχουν ήδη πραγματοποιήσει μεγάλη
πρόοδο, έχουν την ευκαιρία να «εξαφανίσουν»
το πρόβλημα, ενώ για τις μικρότερες τράπεζες
έχουν μια χρυσή ευκαιρία να το περιορίσουν σε
μονοψήφια ποσοστά. 

••••
Είναι επίσημο 
Ο πληθωρισμός «σπρώχνει» την μεγαλύτερη
οικονομία της Eυρωζώνης σε ύφεση. Σύμφωνα
με τα στοιχεία των γερμανικών αρχών, το ΑΕΠ
κατά το πρώτο τρίμηνο του 2023 έχει μειωθεί
κατά 0,3%. Η αρνητική επίδοση είναι συνέχεια
της μείωσης του ΑΕΠ κατά 0,5% στο τελευταίο
τρίμηνο του 2022 με αποτέλεσμα η χώρα –τεχνι-
κά– να θεωρείται ότι βρίσκεται σε ύφεση. Ο
πληθωρισμός που γονάτισε τη γερμανική οικο-
νομία καταγράφηκε τον Απρίλιο στο 7,2%, πάνω
από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο του 7%. 

••••
Πίσω στον χρόνο 
Αν η Γερμανία έχει γονατίσει με τον πληθωρι-
σμό στο 7,2% τι να πει και η Αγγλία όπου ο πλη-
θωρισμός βρίσκεται στο 8,7% χωρίς σημάδια
υποχώρησης. Με αυτά τα δεδομένα υπόψη, οι
οικονομολόγοι εκτιμούν πως η άνοδος των επι-
τοκίων στην στερλίνα θα συνεχιστεί παρά τις 12
συνεχόμενες ανοδικές αναθεωρήσεις που
έχουν διαμορφώσει το επιτόκιο στο 4,50%. Η
κατάσταση στην βρετανική οικονομία είναι τέ-
τοια που το διετές κρατικό ομόλογο αποδίδει

4,42% και το δεκαετές 4,28%. Η κατάσταση θυ-
μίζει εποχές που η κρίση στις εξαγγελίες της κυ-
βέρνησης οδήγησε την πρωθυπουργού Τρας σε
παραίτηση μέρες μόλις μετά την ανάληψη των
καθηκόντων της. 

••••

Ιστορική ανατροπή 
Η παγκόσμια επένδυση στην ενέργεια εκτιμά-
ται στα 2,8 τρισ. δολάρια. Τα καλά νέα είναι ότι
περίπου το 60% κατευθύνεται στην «καθαρή»
ενέργεια. Για το 2023 η προσδοκία είναι ότι πε-
ρίπου 1 τρισ. δολάρια θα δαπανηθεί για την
ηλιακή ενέργεια. Αν  επιβεβαιωθούν τα στοιχεία
εκτιμάται ότι το 2023 θα είναι η πρώτη χρονιά
που οι επενδύσεις στην ηλιακή ενέργεια θα ξε-
περάσουν αυτές στο πετρέλαιο. Στα ανησυχητι-
κά στοιχεία έχουμε το γεγονός ότι οι επενδύ-
σεις στα ορυκτά καύσιμα είναι σήμερα δύο φο-
ρές πάνω από τον στόχο του 2050 μηδενικού
καθαρού ρύπου. 

••••
Κέρδισε το στοίχημα 
Το κοινό ευρωπαϊκό μας νόμισμα συμπληρώνει
φέτος 25 χρόνια ζωής έχοντας καταφέρει να
προσελκύσει 9 χώρες που μαζί με τις αρχικές 11
συμπληρώνουν το παζλ της Ευρωζώνης. Μέσα
από διάφορες κρίσεις το ευρώ κατάφερε να θε-
μελιωθεί και να βρίσκεται σήμερα στο 80%
αποδοχής από τους Ευρωπαίους πολίτες. Πλέον
το στοίχημα έχει κερδηθεί και οι αρχές μπορούν
να προγραμματίσουν τα επόμενα βήματα. Για τη
συνέχεια, οι σημαντικότερες προκλήσεις αφο-
ρούν στην ψηφιακή μεταρρύθμιση και την κλι-
ματική αλλαγή. Η περαιτέρω θεμελίωση του ευ-
ρώ δεν μπορεί να μην περάσει από την ανάγκη
για δημοσιονομική, χρηματοοικονομική και τρα-
πεζική ένωση. 

Η ύφεση στη Γερμανία αποτελεί ένα ηχηρό καμπανάκι κινδύνου και για τις υπόλοιπες χώρες της Ευ-
ρωζώνης, οι οποίες καλούνται να ανασκουμπωθούν και να προετοιμαστούν κατάλληλα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Σταυροειδής
Ελαστικότητα Ζήτησης

Ο πιο πάνω οικονομικός
όρος αναφέρεται στο
βαθμό αντίδρασης/αντα-
πόκρινσης της ζήτησης
ενός αγαθού στις μετα-
βολές της τιμής άλλων
συναφών αγαθών, δηλ.

υποκατάστατων και συμπληρωματικών.
Η σταυροειδής ελαστικότητα ζήτησης
υπολογίζεται συγκρίνοντας την ποσοστι-
αία μεταβολή στη ζήτηση ενός αγαθού
με την ποσοστιαία μεταβολή στην τιμή
ενός υποκατάστατου ή συμπληρωματι-
κού αγαθού. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Το μεγάλο προβάδισμα
της Κίνας στην ηλεκτροκίνηση

Η κλιματική αλλαγή κόστισε 2 εκατ. θανάτους και 4,3 τρισ. δολάρια
Τα ακραία καιρικά φαινόμενα και
η ανθρωπογενής κλιματική αλ-
λαγή έχουν στοιχίσει τη ζωή σε
δύο εκατομμύρια ανθρώπους και
έχουν προξενήσει ζημιές ύψους
4,3 τρισ. δολαρίων τα τελευταία
50 χρόνια, σύμφωνα με νέα έρευ-
να του ΟΗΕ.

Η εν λόγω έρευνα, μετράει 11.778
σφοδρές φυσικές καταστροφές που
σχετίζονται με την κλιματική αλ-
λαγή από το 1970 έως το 2021, ενώ
μόνο την τελευταία διετία οι θά-
νατοι που προκλήθηκαν από κα-
ταστροφές τέτοιου είδους ανέρ-
χονται στους 22.607 σε παγκόσμιο
επίπεδο. Αναφέρεται, επιπλέον,
πως περισσότερο από το 90% των
θανάτων που οφείλονται σε αυτά
τα φαινόμενα συνέβησαν σε ανα-
πτυσσόμενες χώρες του κόσμου,
ενώ τα φτωχότερα έθνη είδαν και
πολύ πιο αργή ανοικοδόμηση και
επανάκαμψη. «Οι πιο ευάλωτες
κοινότητες αναγκαστικά σηκώνουν
το φορτίο των καιρικών, κλιματικών
και σχετιζόμενων με το νερό κα-
ταστροφών», δήλωσε σε ανακοί-
νωσή του ο επικεφαλής του Παγ-
κόσμιου Μετεωρολογικού Οργα-
νισμού (WMO) του ΟΗΕ, Πέτερι
Τάαλας.

Ο κυκλώνας «Μόχα», που «σά-
ρωσε» την προηγούμενη εβδομάδα
το Μπανγκλαντές και τη Μιανμάρ,
είναι ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα. Ο ΟΗΕ εκτιμά πως έως και
3,2 εκατ. άνθρωποι είναι πιθανό
να χρειαστούν ανθρωπιστική βοή-
θεια ύστερα από το πέρασμά του,
ενώ οι νεκροί εκτιμούνται μέχρι
στιγμής σε 145. «Ο Μόχα προκά-

λεσε το απόλυτο χάος και την κα-
ταστροφή και έπληξε τους φτω-
χότερους των φτωχών», δήλωσε
ο Τάαλας.

Βελτίωση υποδομών
Από την άλλη, ο ΟΗΕ υποστη-

ρίζει πως η βελτίωση των συστη-
μάτων ειδοποίησης και η συντο-
νισμένη διαχείριση των καταστρο-
φών σε παγκόσμιο επίπεδο έχουν
μειώσει σημαντικά τις ανθρώπινες
απώλειες τα τελευταία χρόνια.
Οπως αναφέρεται χαρακτηριστικά,
«καταστροφές όπως ο κυκλώνας

“Μόχα” θα είχαν κοστίσει στο πα-
ρελθόν στο Μπανγκλαντές και στη
Μιανμάρ δεκάδες, ίσως και εκα-
τοντάδες χιλιάδες νεκρούς», ενώ
ο Τάαλας τόνισε την ανάγκη ακόμη
και τα πιο φτωχά κράτη να επεν-
δύσουν στα συστήματα προειδο-
ποίησης έκτακτων καταστροφών.
«Η έγκαιρη προειδοποίηση σώζει
ζωές», είπε. O OHE έχει δρομολο-
γήσει ένα σχέδιο ώστε να εξασφα-
λίσει ότι όλα τα έθνη θα καλύπτον-
ται από συστήματα έγκαιρης προ-

ειδοποίησης για καταστροφές έως
το τέλος του 2027. Μέχρι σήμερα
μόνο οι μισές χώρες του κόσμου
διαθέτουν τέτοια συστήματα. Παρά
το γεγονός ότι οι θάνατοι έχουν
μειωθεί και εκπονούνται σχέδια
για να αποτραπούν πολύ περισ-
σότεροι στο μέλλον, οι οικονομικές
απώλειες που προκαλούνται από
καταστροφές οι οποίες σχετίζονται
με την κλιματική αλλαγή εκτινάσ-

σονται χρόνο με τον χρόνο στα
ύψη.

Η έκθεση κατέγραψε ότι οι οι-
κονομικές απώλειες είχαν επτα-
πλασιαστεί, αυξάνοντας το κόστος
από 49 εκατ. δολάρια την ημέρα
κατά το διάστημα 1970-1980 σε
383 εκατ. δολάρια την ημέρα τη
δεκαετία του 2010. Οι πλούσιες
χώρες έχουν πληγεί μακράν πε-
ρισσότερο όσον αφορά το χρημα-

τικό κόστος, καθώς έχουν δει να
καταστρέφονται πολύ ακριβότερες
υποδομές, ενώ παράλληλα τα δη-
μόσια συστήματα που συνδράμουν
στις καταστροφές έχουν απορρο-
φήσει μεγάλα κεφάλαια. Οι ανε-
πτυγμένες χώρες αντιπροσώπευαν
περισσότερο από το 60% των οι-
κονομικών απωλειών λόγω καιρι-
κών, κλιματικών και υδάτινων κα-
ταστροφών, αλλά σε περισσότερα

από τα τέσσερα πέμπτα των πε-
ριπτώσεων οι ζημιές για κάθε κα-
ταστροφή αντιστοιχούσαν σε λι-
γότερο από 0,1% του ΑΕΠ τους.

Οι προβλέψεις που αφορούν
την αύξηση της θερμοκρασίας
στο μέλλον είναι δυσοίωνες. Η
περίοδος 2023-2027 θα είναι «πι-
θανότατα» η πιο ζεστή που έχει
καταγραφεί ποτέ στον πλανήτη,
καθώς η κλιματική αλλαγή θα συν-
δυαστεί με το μετεωρολογικό φαι-
νόμενο Ελ Νίνιο, προειδοποίησε
ο WMO. Μάλιστα η μέση θερμο-
κρασία του πλανήτη θεωρείται
όλο και πιο βέβαιο πως θα ξεπε-
ράσει τον στόχο του 1,5 βαθμού
που τέθηκε στη Συμφωνία του
Παρισιού για το κλίμα το 2015.
«Υπάρχει πιθανότητα κατά 98%
τουλάχιστον ένα από τα πέντε
επόμενα χρόνια αλλά και αυτή η
περίοδος στο σύνολό της να είναι
τα πιο ζεστά που έχουν καταγρα-
φεί ποτέ στον πλανήτη», ανακοί-
νωσε ο WMO. Παράλληλα υπεν-
θύμισε πως τα τελευταία χρόνια
ήταν τα θερμότερα στην Ιστορία,
με το 2016 να κατέχει το ρεκόρ.

Το Ελ Νίνιο είναι περιοδικό φαι-
νόμενο που συνδέεται με την εμ-
φάνιση μιας ζώνης θερμών υδάτων
στον κεντρικό Ειρηνικό Ωκεανό.
Επηρεάζει το παγκόσμιο κλίμα
φέρνοντας καταρρακτώδεις βροχές
σε ορισμένες περιοχές και ξηρασία
σε άλλες. Στις αρχές Μαΐου ο WMO
εκτίμησε πως υπήρχε 60% πιθα-
νότητα να εκδηλωθεί το φαινόμενο
Ελ Νίνιο μέχρι το τέλος Ιουλίου
και 80% πιθανότητα μέχρι το τέλος
Σεπτεμβρίου.

Ανδρας οδηγεί τη βάρκα του στους πλημμυρισμένους δρόμους προαστίου της Λιέγης. Το καλοκαίρι του 2021,
πλημμύρες έπληξαν το Βέλγιο, τη Γερμανία και άλλες χώρες της Κεντρικής Ευρώπης με δεκάδες νεκρούς. 

<<<<<<

Νέα έρευνα του ΟΗΕ
μετράει 11.778 σφο-
δρές φυσικές κατα-
στροφές από το 1970
έως το 2021 – Αναγκαία
τα συστήματα προειδο-
ποίησης.
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΝΑΟΜΙ ΡΟΒΝΙΚ / REUTERS

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε μόνο μία εκταμίευση ποσού έχει
προχωρήσει η Κύπρος, έναντι άλ-
λων χωρών που έχουν προχωρήσει
σε τρεις εκταμιεύσεις ποσών από
αυτά που δικαιούνται από το Τα-
μείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικό-
τητας (RRF). 

Συγκεκριμένα, η Κύπρος έχει
φέρει εις πέρας μόνο 14 ορόσημα
από τα συνολικά 271 συμφωνη-
θέντα του προγράμματος, με τον
κίνδυνο τελικά τον Ιούνιο του 2026
να μην έχει καταφέρει να λάβει

τα 1,1 δισεκατομμύρια ευρώ που
δικαιούται, είτε μέσω δανεισμού,
είτε μέσω χορηγιών. 

Η Κύπρος προχωρά σε ρυθμούς
«χελώνας» και η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή έχει εντοπίσει το πρόβλημα.
Γι’ αυτό και υπάρχει στις ειδικές
συστάσεις της Επιτροπής για την
Κύπρο στις προβλέψεις για το εα-
ρινό εξάμηνο.

Κοινοτικός αξιωματούχος υπεν-
θύμισε επί τούτου ότι η Κύπρος
έχει λάβει μόνο 85 εκατομμύρια
ευρώ και όπως είπε, αφού δικαιού-
ται το κάθε κράτος-μέλος να προ-
χωρά σε 2 εκταμιεύσεις τον χρόνο,
θα πρέπει, «να κινηθεί γρήγορα».
Στη συνέχεια τόνισε ότι το Σχέδιο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
είναι ένα μεγάλο και περίπλοκο
«πρότζεκτ», με 271 ορόσημα και
έτσι, για να ελαχιστοποιηθεί ο κίν-
δυνος μεγάλων καθυστερήσεων,
«είναι ουσιαστικής σημασίας ισχυ-

ρή διακυβέρνηση και συνεχής πα-
ρακολούθησης του Σχεδίου». «Ζη-
τούμε από την Κύπρο να επιταχύ-
νει την υλοποίηση του Σχεδίου
της ώστε να μην χαθούν χρήματα
και να απορροφήσει όλα τα κον-
δύλια που έχουν εγκριθεί για τη
χώρα», υπογράμμισε.

Για να προχωρήσει η Κύπρος
στη δεύτερη δόση του Ταμείου
Ανάκαμψης, θα πρέπει να ολοκλη-
ρώσει 18 ορόσημα που απαρτίζουν
το δεύτερο πακέτο εκταμίευσης.
Η Κύπρος μόλις τα ολοκληρώσει,
θα λάβει καλώς εχόντων των πραγ-
μάτων άλλα 85 εκατ. ευρώ. Την
ίδια ώρα, αξίζει να σημειωθεί πως
τα συνολικά 1,2 δισ. ευρώ χορηγιών
και δανείων που είχαν εγκριθεί
για την Κύπρο στις αρχές του προ-
γράμματος έχουν μειωθεί κατά 91
εκατ. ευρώ, άρα πλέον γίνεται λό-
γος για 1,1 δισ. ευρώ. Όπως είχε
γράψει η «Κ» σχετικά με τη μείωση

κατά 91 εκατ. ευρώ, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή εκτίμησε πως οι επιδό-
σεις της Κύπρου είναι καλύτερες
από τις αναμενόμενες και το 1,2
δισ. ευρώ θα το χρειαζόταν βάσει
στοιχείων που ήταν στις οικονο-
μικές προβλέψεις του 2020. 

Αναθεώρηση με RΕPowerEU
Η Κύπρος, όπως και όλα τα κρά-

τη-μέλη είναι σε διαδικασία ανα-
θεώρησης του Σχεδίου Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητάς της, για να
εμβολιάσει μέσα ορόσημα που
σχετίζονται με το REPowerEU και
τη μετάβαση της χώρας σε μια πιο
πράσινη και ψηφιακή μετάβαση.
Ο κοινοτικός αξιωματούχος σε
αυτό το σημείο σχολίασε σχετικά
πως, το REPowerEU προνοεί επι-
δότηση 52 εκατ. ευρώ για την Κύ-
προ και «πρέπει να μπει το συν-
τομότερο στο γενικότερο Σχέδιο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας

της Κύπρου». Όπως εξήγησε, είναι
αλληλένδετα για να προχωρήσουν
και να γίνουν οι απαραίτητες επεν-
δύσεις. 

Πώς έχει όμως η διαδικασία; Η
Κύπρος στέλνει κάποιες αναθεω-
ρημένες προτάσεις στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή σε σχέση με το
Σχέδιο Ανάκαμψής της. Η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή μέσω του Συμ-
βουλίου πρέπει να δώσει το «οκ»
της σε όποια ορόσημα θεωρεί πως
είναι σωστά και που θα βοηθήσουν
την Κύπρο στην πράσινη μετάβα-
ση. Είναι επί της ουσίας η ίδια δια-
δικασία που ακολουθήθηκε κατά
την οριστικοποίηση του αρχικού
Σχεδίου που συμφώνησε με την
Επιτροπή. 

Τα χρονοδιαγράμματα όμως
ποια είναι; Μέχρι τον Σεπτέμβρη
του 2023 θα πρέπει να έχει περάσει
το αναθεωρημένο Σχέδιο από την
Επιτροπή, με εμβολιασμένα μέσα

ορόσημα που έχουν σχέση με το
REPowerEU.

Πάμε για πισωγύρισμα;
Μέσα στο πρώτο πακέτο του

Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας της Κύπρου, δηλαδή στα
14 ορόσημα που ολοκλήρωσε και
πήρε 85 εκατ. ευρώ, υπήρχε ορό-
σημο που σχετιζόταν για την κα-
λύτερη αντιμετώπιση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων. Την Πέμ-
πτη που μας πέρασε, την 25η Μαΐ-
ου δηλαδή, κατατέθηκε νομοσχέδιο
στη Βουλή των Αντιπροσώπων για
δυνατότητα παραπομπής στα κυ-
πριακά Δικαστήρια ώστε να στα-
ματά η διαδικασία της εκποίησης
και να μπαίνει η δυνατότητα επα-
λήθευσης εκάστοτε αληθούς πο-
σού, ή υπολοίπου της οφειλής για
την οποία συμφωνήθηκε, ή ενε-
γράφη η υποθήκη για μη εξυπη-
ρετούμενο δάνειο. Δηλαδή, ο δα-

νειολήπτης που δεν πληρώνει το
ΜΕΔ του θα μπορεί να κάνει αίτηση
στο κυπριακό δικαστήριο, για να
βρίσκει με τη σειρά του το δικα-
στήριο αν το ποσό που χρωστά
στην τράπεζα ή στην εταιρεία εξα-
γοράς δανείων είναι το σωστό. Μέ-
χρι να βρει αν το ποσό είναι σωστό
θα πρέπει ωστόσο να σταματά η
εκποίηση.

Όλο αυτό το γεγονός δεν απο-
κλείεται να γίνει πισωγύρισμα
«backfire» με τα όσα έχουν συμ-
φωνηθεί με το Ταμείο Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας. Επί της ουσίας
είναι σαν να μην τηρεί η Κύπρος
το συμβόλαιο που υπέγραψε με την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με τις επι-
πτώσεις να μην είναι γνωστές. Εάν
και εφόσον γίνει, τότε και μόνο θα
αναμένουμε τη θέση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής, καθώς αν δεν γίνει
δεν μπαίνει στη διαδικασία απο-
φάσεων και σχολιασμού. 

Μείναμε πίσω με το Ταμείο Ανάκαμψης 
Παράλληλα υπάρχει κίνδυνος πισωγυρίσματος λόγω νόμου ο οποίος ουσιαστικά καθυστερεί τις εκποιήσεις

H Κύπρος έχει φέρει εις πέρας μόνο 14 ορόσημα από τα συνολικά 271 συμφωνηθέντα του προγράμματος.

<<<<<<

«Ζητούμε από την Κύ-
προ να επιταχύνει την
υλοποίηση του Σχεδίου
της ώστε να μην χαθούν
χρήματα και να απορρο-
φήσει όλα τα κονδύλια
που έχουν εγκριθεί για
τη χώρα», λέει κοινοτι-
κός αξιωματούχος.

Η συνταγή 
της κωλυσιεργίας
Οι λόγοι για τους οποίους
έχει υπάρξει καθυστέρηση
στα αιτήματα εκταμιεύσεων
του Ταμείου Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας στο παρόν
στάδιο είναι πολλοί. Από τη
μία η προηγούμενη Κυβέρνη-
ση στη «δύση» της πριν από
τις Προεδρικές εκλογές του
2023 πιθανώς να είχε μία «κό-
πωση» ένεκα των εκλογών,
ενώ η νέα Κυβέρνηση ακόμα
δεν έχει «βρει τον βηματι-
σμό» της. 
Μέσα σε αυτήν την εξίσωση
αν βάλουμε ότι χρειάζεται
αναθεώρηση το Σχέδιο με εμ-
βολιασμό ενεργειών για να
γίνει πιο «πράσινη» η Κύπρος
με το REPowerEU, αλλά και
ότι υπάρχει η παραδοσιακή
κωλυσιεργία νομοθεσιών που
πρέπει να περάσουν από τη
Βουλή, σχηματίζεται αυτό το
«αρνητικό παζλ».

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Καμπανάκι για τις μαζικές προσ-
λήψεις που αιτούνται στο δημόσιο,
περίπου 18.000 προσώπων, από
υπουργεία, διευθύνσεις, ημικρα-
τικούς, κρατικά μέσα μαζικής ενη-
μέρωσης και άλλους οργανισμούς,
χτυπά το Δημοσιονομικό Συμβού-
λιο. Σύμφωνα με επιστολή του Δη-
μοσιονομικού Συμβουλίου προς
την Επιτροπή Οικονομικών, ανα-
φέρεται η έντονη ανησυχία του,
καθώς όπως αναφέρει ο όγκος της
αύξησης σε κάποιες περιπτώσεις
είναι τέτοιος, που καθίσταται εξαι-
ρετικά δύσκολη η δικαιολόγησή
τους. Το Δημοσιονομικό Συμβούλιο
σε επιστολή του την Πέμπτη 25
Μαΐου, τονίζει πως πολλές από τις
θέσεις που περιλαμβάνονται στους
προϋπολογισμούς είναι προϊόν συ-
νήθους τακτικής για «να μην χαθεί
η θέση» και δεν αντικατοπτρίζουν
πραγματικές ανάγκες. «Όπως είναι
πολύ καλά γνωστό», σημειώνει,
«πρόκειται για εξαιρετικά διαδε-
δομένη πρακτική. Για αυτόν τον
λόγο, η δικαιολογία πως, οι θέσεις
περιλαμβάνονται, ούτως ή άλλως,
στον προϋπολογισμό, δεν μπορεί
να θεωρηθεί ως βάσιμη». Την ίδια
ώρα, το Συμβούλιο εκτιμά πως, οι
θέσεις εργασίας στιςΑρχές Τοπικής
Αυτοδιοίκησης χρήζουν σοβαρής
ανάλυσης, αλλά και σοβαρών επε-
ξηγήσεων. «Είναι μάλλον παράδοξο
μερικούς μήνες πριν την υλοποίηση
της μεταρρύθμισης των τοπικών
αρχών, με την οποία θα συγκρα-
τηθούν οι συνολικές ανάγκες και
από την οποία προκύπτουν συνέρ-
γειες και συνεργασίες, να αυξά-
νονται οι θέσεις εργασίας», σχο-
λιάζεται σχετικά. Όπως σημειώνει
το Συμβούλιο, πρέπει επίσης να
εξηγηθεί από τις Τοπικές Αρχές
που ζητούν αποπαγοποίηση, κατά

πόσον το αίτημα γίνεται σε συνεν-
νόηση με τους άλλους δήμους με
τους οποίους θα συνενωθούν προ-
σεχώς. «Επί του συγκεκριμένου,
θα ήταν σοφότερο να εξεταστούν
οι όποιες θέσεις εργασίας μόνο
μετά την ολοκλήρωση της μεταρ-
ρύθμισης», καταλήγει επί τούτου.
Πρόσθετα, το Δημοσιονομικό Συμ-
βούλιο σημειώνει πως, εκ πρώτης
όψεως στην εκτίμηση των δαπανών
δεν περιλαμβάνονται τα παρεμφερή

κόστη. «Σημειώνουμε πως η εκτί-
μηση της μέσης μακροπρόθεσμης
δαπάνης προκύπτει μόνο από ένα
απλό πολλαπλασιασμό της μέσης
ετήσιας δαπάνης, επί του αριθμού
θέσεων εργασίας. Έτσι, είναι σαφές
πως δεν λαμβάνεται υπόψη μια
σειρά από επιπλέον δαπάνες που
θα προκύψουν από αυξήσεις, προ-
σαυξήσεις, προαγωγές κλίμακας,
ΑΤΑ κτλ. Η εν λόγω δαπάνη, η
οποία εκτιμάται στα 55 εκατ. ευρώ,
κρίνεται ως υπερβολικά συντηρη-
τική», σημειώνει.

Δημοσιονομικά προβληματικό
Σύμφωνα με το Δημ. Συμβούλιο,

ενώ το υπουργείο Οικονομικών
έχει καταβάλει σημαντική προ-
σπάθεια για περιορισμό των θέσεων
που θα οδηγηθούν σε πλήρωση,
την ίδια στιγμή το κόστος μισθο-
λογίου του δημοσίου καθίσταται
οδυνηρό για τον φορολογούμενο
και δημοσιονομικά προβληματικό,

με σημαντικές μακροπρόθεσμες
προεκτάσεις. «Και, ενώ το μισθο-
λόγιο έχει ήδη προγραμματισμένη
αύξηση που ανέρχεται στο 46%
για την περίοδο 2019-2025, επιλέ-
γεται σήμερα η οδός της επέκτασης,
η οποία δεν μπορεί να κριθεί ούτε
ως σοφή, ούτε ως συμφέρουσα για
τον πολίτη, ούτε συμβατή με τα
δημοσιονομικά συμφέροντα. Η κί-
νηση αυτή, δε, γίνεται χωρίς να
διακρίνεται ολοκληρωμένη ή σο-
βαρή προσπάθεια ενίσχυσης της
παραγωγικότητας προτού επιλεγεί
η πολιτικά χρήσιμη αλλά οικονο-
μικά επιζήμια οδός», επισημαίνει.

Έσοδα και έξοδα
Βάσει του προγράμματος στα-

θερότητας 2023-2026, τα συνολικά
έσοδα το 2023 αναμένεται να ση-
μειώσουν θετικό ρυθμό ανάπτυξης
της τάξης του 7,4% σε σύγκριση
με 2022, που εκτιμάται ότι θα αυ-
ξηθούν ως ποσοστό του ΑΕΠ κατά
0,3 ποσοστιαίες μονάδες, δηλαδή
από το 41,9% το προηγούμενο
έτος, σε περίπου 42,2% του ΑΕΠ.
Από την άλλη, η συνολική δαπάνη
εκτιμάται ότι θα παρουσιάσει αύ-
ξηση 7,9%, λαμβανομένης υπόψη
της συνέχισης των ενεργειακών
μέτρων. Πιο συγκεκριμένα, η επι-
δότηση της ενέργειας που θα επι-
δοτηθεί έως τον Ιούνιο του 2023
εκτιμάται ότι θα συμβάλει στην
αύξηση της δημόσιας δαπάνης κα-
τά 0,7% ποσοστιαίες μονάδες. Ως
ποσοστό του ΑΕΠ, οι δημόσιες δα-
πάνες αναμένεται να φτάσουν στο
40,2% από 39,8% το 2022. Οι απο-
δοχές των εργαζομένων προβλέ-
πεται να παρουσιάσουν σημαντική
αύξηση 8,8% το 2023 σε σχέση με
το προηγούμενο έτος, συμβάλλον-
τας έτσι στην αύξηση των δημο-
σίων εσόδων κατά 2,6 ποσοστιαίες
μονάδες. 

Καμπανάκι για αύξηση κρατικού μισθολογίου

<<<<<<

Είναι μάλλον παράδοξο
μερικούς μήνες πριν
την υλοποίηση της με-
ταρρύθμισης των τοπι-
κών αρχών, να αυξά-
νονται οι θέσεις εργα-
σίας.

Τριγμοί στην παγκόσμια
κυριαρχία του δολαρίου

Η αντιπαλότητα με την Κίνα, οι
επιπτώσεις του πολέμου στην
Ουκρανία και το πολιτικό θέατρο
γύρω από το όριο δανεισμού στις
ΗΠΑ κλονίζουν την παγκόσμια
κυριαρχία του δολαρίου.

Σύμφωνα με το ΔΝΤ, το τελευ-
ταίο τρίμηνο του 2022 το μερίδιο
του δολαρίου στα παγκόσμια συ-
ναλλαγματικά διαθέσιμα υποχώ-
ρησε στα χαμηλότερα επίπεδα
των τελευταίων 20 ετών. Σύμφωνα
με τον Στίβεν Τζεν, πρόκειται για
αντίδραση στο πάγωμα διαθεσί-
μων της Ρωσίας, ύψους 640 δισ.
δολ., που εξώθησε χώρες όπως η
Σαουδική Αραβία, η Κίνα, η Ινδία
και η Τουρκία να αλλάξουν τη
σύνθεση των διαθεσίμων τους.

Το πανίσχυρο δολάριο είναι
κυρίαρχο στις αγορές εμπορευ-
μάτων γι’ αυτό και η Ουάσιγκτον
έχει τη δυνατότητα να αποκλείει
χώρες παραγωγούς όπως η Ρωσία,
η Βενεζουέλα και το Ιράν. Αυτό
όμως αλλάζει. Η Ινδία αγοράζει
ρωσικό πετρέλαιο πληρώνοντας
με ντιράμ Εμιράτων και ρούβλια.
Η Κίνα πληρώνει τη Ρωσία με
γουάν για πετρέλαιο, άνθρακα
και μέταλλα και η γαλλική Total
Energies σε γουάν το LNG που
αγόρασε από την κινεζική CNOOC.
Στο μεταξύ, το μερίδιο του γουάν
στις αγορές συναλλάγματος αυ-
ξήθηκε από σχεδόν μηδενικό επί-
πεδο πριν από 15 χρόνια σε 7%,
σύμφωνα με την Τράπεζα Διεθνών
Διακανονισμών (BIS). Η απεξάρ-
τηση από το δολάριο προϋποθέτει
ότι θα αποφασίσουν αυτοβούλως
να χρησιμοποιούν άλλα νομίσμα-
τα εξαγωγικές και εισαγωγικές
επιχειρήσεις, διαπραγματευτές
νομισμάτων, εκδότες χρέους και

χρηματοπιστωτικά ιδρύματα. Εί-
ναι μάλλον απίθανο.

Σύμφωνα με την BIS, το δολά-
ριο αντιπροσωπεύει σχεδόν το
90% των παγκόσμιων συναλλα-
γών στις αγορές συναλλάγματος,
κάπου 6,6 τρισ. δολ. το 2022. Σε
δολάρια είναι περίπου το 50%
του παγκόσμιου εξωτερικού χρέ-
ους, το 59,5% των παγκόσμιων
συναλλαγματικών διαθεσίμων
και το 50% των πληρωμών διε-
θνούς εμπορίου. Και όπως επι-
σημαίνει ο Μπάρι Αϊχενγκριν,
καθηγητής Οικονομικών και Πο-
λιτικών Επιστημών στο Πανεπι-
στήμιο Μπέρκλεϊ, «δεν υπάρχει
μηχανισμός που να κάνει τράπε-
ζες, επιχειρήσεις και κυβερνήσεις
να αλλάξουν ταυτοχρόνως όλες
συμπεριφορά». Είναι γεγονός ότι
κανένα νόμισμα δεν φαίνεται
υποψήφιο για διάδοχος του δο-
λαρίου, αλλά υπάρχουν πολλές
εναλλακτικές που ενδεχομένως
θα δημιουργήσουν έναν πολυπο-
λικό κόσμο.

Σύμφωνα με τον Τζέφρι Γου,
αναλυτή της ΒΝΥ Mellon, πολλές
χώρες συνειδητοποιούν ότι όταν
στα συναλλαγματικά τους διαθέ-
σιμα κυριαρχεί ένα νόμισμα ή
δύο, «δεν έχουν επαρκή ποικιλία».
Πολλές κεντρικές τράπεζες προ-
σπαθούν να διασφαλίσουν ποι-
κιλία στα περιουσιακά τους στοι-
χεία αγοράζοντας εταιρικά ομό-
λογα, ακίνητα και άλλα νομίσματα.
«Η διαδικασία είναι σε εξέλιξη»,
σχολιάζει ο Μαρκ Τίνκερ, γενικός
διευθυντής της Toscafund του
Χονγκ Κονγκ, που προεξοφλεί
πως «εφεξής το δολάριο θα χρη-
σιμοποιείται λιγότερο στο παγ-
κόσμιο σύστημα».

Μετά την μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης ενδεχομένως να έπρε-
πε να γίνεται συζήτηση για νέες θέσεις.
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Η σκληρή μάχη στη διανυκτέρευση
Τα στοιχεία δείχνουν ψηλές πληρότητες στα Airbnb, ελαφρώς πιο κάτω τα ποσοστά πληρότητας στα δωμάτια ξενοδοχείων 

Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Σε ψηλά επίπεδα διατηρείται η δυ-
ναμική των καταλυμάτων Airbnb
στην Κύπρο. Αυτό προκύπτει από
τη σύγκριση των στοιχείων που
καταγράφηκαν προ εξαμήνου, και
αφορούσαν τις ετήσιες μέσες πλη-
ρότητες ανά περιοχή. Βάσει αυτών,
η μέση πληρότητα των καταλυ-
μάτων Airbnb στην Κύπρο είναι
στο 72% για την Πάφο, 77% για
τη Λεμεσό, 75% για τη Λάρνακα,
68% για τον Πρωταρά, 67% για τη
Λευκωσία και 61% για την Αγία
Νάπα. Οι προηγούμενες μετρήσεις,
αυτές του Νοεμβρίου του 2022,
δείχνουν ότι η μέση πληρότητα
στην Πάφο ήταν στο 63%, στο
77% στη Λεμεσό, στο 63% για τη
Λάρνακα και τον Πρωταρά, 61%
για τη Λευκωσία και 55% για Αγία
Νάπα. Από τα πιο πάνω φαίνεται
ότι τα ποσοστά πληρότητας των
αυτοεξυπηρετούμενων καταλυ-
μάτων, αυξάνονται.

Η εικόνα στα ξενοδοχεία
Η «Κ» έχει ενώπιον της και τα

στοιχεία που αφορούν τις πληρό-
τητες των ξενοδοχείων για τις ίδιες
περιοχές. Πρόκειται, συγκεκριμένα,
για δεδομένα από την στατιστική
έκθεση του κυπριακού τουρισμού
για το 2022. Συγκρίνουμε την κα-
θαρή πληρότητα δωματίων για το
2022 ανά επαρχία, όπως καταγρά-

φονται στο επίσημο στατιστικό
δελτίο για τον τουρισμό που αφορά
το 2022 (συνολικά οι ξενοδοχειακές
μονάδες ανέρχονται σύμφωνα με
τελευταία στοιχεία στις 811 και
οι κλίνες γύρω στις 88,5 χιλιάδες).
Συγκεκριμένα, στο 73% είναι η
καθαρή πληρότητα για όλο το 2022
στην Αμμόχωστο, στο 64% στην
Πάφο, στο 54% είναι το αντίστοιχο
ποσοστό για τη Λάρνακα, 49% στη
Λεμεσός, 44% στη Λευκωσία και
30% στα ορεινά. Πάντως, το γε-
γονός ότι μέχρι στιγμής καταγρά-
φουμε θετικά ρεκόρ σε τουριστικές
αφίξεις δημιουργεί ικανοποίηση
στον κλάδο, για σημαντική ενί-
σχυση και στις πληρότητες των
ξενοδοχείων. 

Την ίδια ώρα εκφράζονται ανη-
συχίες για «διαρροές» τουριστών
είτε σε καταλύματα των κατεχο-
μένων, είτε σε επαύλεις και δια-

μερίσματα διαθέσιμα σε πλατφόρ-
μες τύπου Airbnb. 

Η δυναμική
Στην προκειμένη περίπτωση

τα ποσοστά πληρότητας καταδει-
κνύουν ξεκάθαρα τη δυναμική αυ-
τών των καταλυμάτων στην του-
ριστική βιομηχανία της Κύπρου,
και το ότι ένας σημαντικός αριθμός
τουριστών κάνει διακοπές σε κα-
ταλύματα τύπου Airbnb. Από τα
στοιχεία προκύπτει ότι, οι πληρό-
τητες στα ξενοδοχεία είναι ελα-
φρώς πιο κάτω σε σύγκριση με
αυτές στα καταλύματα Airbnb.
Ωστόσο, αυτό που καταγράφεται
στα στατιστικά του υφυπουργείου
Τουρισμού είναι η πληρότητα δω-
ματίου για το 2022 (η οποία υπο-
λογίζεται για την περίοδο του χρό-
νου κατά την οποία το κατάλυμα
ήταν σε λειτουργία). Την ίδια ώρα,
τα στοιχεία που παρουσιάζονται
σε σχέση με τις πληρότητες Airdna,
αφορούν τον αριθμό των ημερών
για τις οποίες υπάρχει κράτηση
στα καταλύματα Airbnb, διαιρού-
μενο από τον συνολικό αριθμό
ημερών που το κατάλυμα ήταν
διαθέσιμο για ενοικίαση τους τε-
λευταίους 12 μήνες. Βεβαίως, η
τάση προς τα αυτοεξυπηρετούμενα
καταλύματα είναι προφανής. Το
ποια είναι ακριβώς η επίδραση
της λειτουργίας των καταλυμάτων
βραχύβιας μίσθωσης στις επιδόσεις
των ξενοδοχείων είναι ένα ερώ-
τημα το οποίο μπορεί να απαντηθεί

μόνο μέσα από στοχευμένη μελέτη
και έρευνα από τις αρμόδιες υπη-
ρεσίες. Πάντως οι κρατήσεις σε
καταλύματα Airbnb κατέγραψαν
ρεκόρ το α΄ τρίμηνο του έτους
σύμφωνα με τα τελευταία οικονο-
μικά αποτελέσματα της εταιρείας,
η οποία εκτιμά ότι φέτος οι του-
ριστικές αφίξεις στα καταλύματά
της διεθνώς θα ξεπεράσουν τα 300
εκατ. Εκφράζεται την ίδια ώρα
ένας προβληματισμός για το πώς
θα κινηθούν οι επόμενοι μήνες.  

Θέμα κόστους
Προβληματισμός, όμως, υπάρχει

και στο πεδίο των ξενοδοχείων,
αφού προκύπτουν σοβαρά θέματα
που καλούνται να διαχειριστούν.
Ένα από αυτά είναι η υποστελέ-
χωση. Οι επαγγελματίες του κλά-
δου έχουν επαναλάβει πολλάκις
το τι σημαίνει έλλειψη προσωπικού

για το επίπεδο ποιότητας των υπη-
ρεσιών που προσφέρουν. Την ίδια
ώρα το κόστος διανυκτέρευσης
φέτος αναμένεται ψηλότερο σε
σχέση με πέρσι, ώστε να καλυ-
φθούν οι αυξήσεις στο κόστος λει-
τουργίας. Ο συνδυασμός των πιο
πάνω ανοίγει συνεπώς παραθυράκι
για αναζήτηση επιλογών πιο κοντά
στις οικονομικές τους δυνατότητες,
καθώς και σε περιβάλλον πιο ελεγ-
χόμενο. 

Μέσες τιμές
Ανατρέχοντας στα στοιχεία του

Αirdna βλέπουμε ότι η περίοδος
αιχμής για την κάθε περιοχή είναι
διαφορετική και ενδεικτική του
πόσο ευάλωτη είναι η περιοχή στην
εποχικότητα του τουρισμού. Ξεκι-
νάμε με τις παραδοσιακά δημοφι-
λέστερες τουριστικά περιοχές. Για
παράδειγμα, στην Πάφο η πληρό-
τητα ανέρχεται στο 72%, το πικ εί-
ναι τον Αύγουστο με 89%, ενώ τον
Δεκέμβριο 55%. Η μέση τιμή δια-
νυκτέρευσης είναι τα 74 ευρώ ενώ
αυξάνεται στα 86 ευρώ για τον Αύ-
γουστο και από την ενοικίαση προ-
κύπτει μηνιαίο εισόδημα από 1.025
– 1.410 ευρώ τον Αύγουστο.

Στον Πρωταρά, η μέση πληρό-
τητα είναι 68%, με πικτον Αύγουστο
88%. Τον Δεκέμβριο η πληρότητα
κατρακυλά στο 32%. Τα μηνιαία
έσοδα ενοικίασης ανέρχονται στα
2.651 ευρώ μηνιαίως με τον Ιούλιο
να ανεβαίνουν στα 4.404 ευρώ. 

Στην Αγία Νάπα, η μέση ετήσια
πληρότητα ανέρχεται στο 61% –
φτάνει το 81% τον Αύγουστο, και
μειώνεται στο 29% τον Δεκέμβριο.
Το μέσο κόστος διανυκτέρευσης
ανέρχεται στα 115 ευρώ, με τις
τιμές να φτάνουν μέχρι 130
ευρώ/βράδυ τον Ιούλιο. Τα μηνιαία
έσοδα υπολογίζονται σε 1.328 ευρώ,
και φτάνει μέχρι τις 2 χιλιάδες ευρώ
τον Αύγουστο. 

Ψηλότερο τομέσοποσοστό πλη-
ρότητας στη Λάρνακα, που ανέρ-
χεται στο 75%, με ψηλότερο πο-
σοστό τον Οκτώβριο με 87%. Το
κόστος διανυκτέρευσης είναι χα-
μηλότερο για τα καταλύματα της
περιοχής –κυμαίνονται σε 65 ευρώ
και αυξάνονται σε 72 τον Ιούλιο,
ενώ το μέσο εισόδημα για τον ιδιο-
κτήτη είναι 882 ευρώ/μήνα και ανε-
βαίνει στα 1.119 τον Απρίλιο.

Στη Λευκωσία, η μέση πληρό-
τητα είναι 67%, με το ψηλότερο
ποσοστό πληρότητας να καταγρά-
φεται στον Οκτώβρη (83%) και το
χαμηλότερο τον Αύγουστο (48%).
Το μέσο κόστος διανυκτέρευσης
είναι στα 67 ευρώ και τα έσοδα ανά
μήνα κυμαίνεται γύρω στα 827 ευ-
ρώ. 

Για σκοπούς σύγκρισης με τα
ξενοδοχεία στα ορεινά θέρετρα,
καταγράψαμε τα στοιχεία που αφο-
ρούν τις Πάνω Πλάτρες –η μέση
πληρότητα είναι στο 42%, 182 το
μέσο κόστος διανυκτέρευσης και
1.492 τα μηνιαία έσοδα. 

Πάφος Λεμεσός Λευκωσία Λάρνακα Πρωταράς Αγία Νάπα Ορεινά

72
64

77

49

67

44

75

54

68
73*

61
73*

30
42

*Περιοχή Αμμοχώστου

Μέση πληρότητα σε
Airbnb και ξενοδοχεία

Καταλύματα Airbnb
Δωμάτια ξενοδοχείων

Στοιχεία: Airdna (www.airdna.com) / Tourism Statistics Report 2022 (Υφυπουργείο Τουρισμού)

<<<<<<

Ψηλότερη καθαρή πλη-
ρότητα δωματίου σε ξε-
νοδοχείο καταγράφεται
στην Αμμόχωστο, ακο-
λουθεί η Πάφος, η Λάρ-
νακα, η Λεμεσός, η Λευ-
κωσία και τελευταία τα
ορεινά.

<<<<<<

Η μέση πληρότητα των
καταλυμάτων Airbnb
στην Κύπρο είναι στο
72% για την Πάφο, 77%
για τη Λεμεσό, 75% για
τη Λάρνακα, 68% για
τον Πρωταρά.

Τον Ιανουάριο του 2020, πέρασε
από την ολομέλεια της Βουλή η
ρύθμιση του πλαισίου αδειοδό-
τησης και των προδιαγραφών
για τα καταλύματα τύπου Airbnb.
Οι ιδιοκτήτες των καταλυμάτων
είχαν περιθώριο δύο χρόνων να
συμμορφωθούν με τις πρόνοιες
της νομοθεσίας και εγγραφής
στο μητρώο καταλυμάτων. Τον
περασμένο Ιανουάριο, η Βουλή
διαφοροποίησε τον χρόνο προ-
θεσμίας, ψηφίζοντας παράταση
μέχρι τις 6 Φεβρουαρίου στην
εγγραφή στο μητρώο των Αυτο-
εξυπηρετούμενων καταλυμάτων.
Αλλαγή που αποφασίστηκε λόγω
δυσκολιών στην υποβολή απαι-

τούμενων στοιχείων για την εγ-
γραφή. Ακολούθως, δόθηκε νέο
χρονοδιάγραμμα παράτασης μέ-
χρι τέλος του 2024. Αυτή τη στιγ-
μή υπολογίζεται ότι στην κυ-
πριακή αγορά γύρω στις 100 χι-
λιάδες κλίνες διατίθενται σε
πλατφόρμες βραχύβιας μίσθωσης
στην Κύπρο και λειτουργούν κα-
νονικά, ενώ υπολογίζεται ότι τα
4/5 αυτού του αριθμού είναι
εκτός μητρώου.

Από την πλευρά τους οι ξε-
νοδόχοι κάνουν λόγο για ανεξέ-
λεγκτη κατάσταση στον τομέα
των βραχύβιων ενοικιάσεων κα-
ταλυμάτων, στον οποίο προσά-
πτουν εκτόξευση των ενοικίων,

με αποτέλεσμα να καθίστανται
απαγορευτικά για τους μόνιμους
κατοίκους, ή να γίνεται εξαιρε-
τικά δύσκολη η ανεύρεση μόνι-
μης στέγης. Κάνουν επίσης λόγο
για δημιουργία δεδομένων υπερ-
τουρισμού σε συγκεκριμένες πε-
ριοχές και ηχορύπανσης, λόγω
της ανεξέλεγκτης, όπως αναφέ-
ρουν, κατάστασης στην λειτουρ-
γία τέτοιων καταλυμάτων. Ζη-
τούν, δε, αυστηροποίηση του
πλαισίου, επικαλούμενοι παρα-
δείγματα άλλων ευρωπαϊκών πό-
λεων, και την εφαρμογή κριτη-
ρίων στον αριθμό τους ανάλογα
με τις ιδιαιτερότητες της κάθε
περιοχής. 

Το μητρώο καταλυμάτων Airbnb 

Οι όροι δανειοδότησης για τα αμε-
ρικανικά νοικοκυριά αλλά και για
τις επιχειρήσεις συνέχισαν να γί-
νονται πιο αυστηροί τους πρώτους
μήνες του τρέχοντος έτους, σύμ-
φωνα με σχετική έρευνα της Fed,
αν και τα αποτελέσματα υποδη-
λώνουν περισσότερο την επίδραση
της σύσφιγξης της νομισματικής
πολιτικής της Fed παρά τον φόβο
της μείωσης των χορηγήσεων μετά
την κατάρρευση της Silicon Valley
Bank. H τριμηνιαία έκθεση της
Fed (Senior Loan Officer Opinion
Survey), που αποτελεί και την πρώ-
τη ένδειξη της πορείας του κλίματος
στον τραπεζικό κλάδο μετά τις
πρόσφατες καταρρεύσεις των τρα-
πεζών, κατέδειξε πως το 46% των
τραπεζών αυστηροποίησε τους
όρους των δανείων σε μικρομεσαίες
και μεγάλες επιχειρήσεις, την ώρα
που το αντίστοιχο ποσοστό στην
προηγούμενη έρευνα του Ιανουα-
ρίου είχε διαμορφωθεί στο 44,8%.
Πρόκειται για μια μικρή και στα-

διακή αλλαγή. Ελαφρώς πιο αυ-
στηρές είναι οι συνθήκες για τις
μικρές επιχειρήσεις, με το 46,7%
των τραπεζών να λέει πως οι όροι
πίστωσης γι’ αυτές στην παρούσα
φάση έχουν αυστηροποιηθεί σε
αντίθεση με το 43,8% που το πί-
στευε αυτό στην προηγούμενη
έρευνα. Επιπλέον, οι τράπεζες πα-
ρατηρούν πως η ζήτηση για δάνεια
από επιχειρήσεις ανεξαρτήτως με-
γέθους έχει μειωθεί σε σύγκριση
με τρεις μήνες νωρίτερα. Παράλ-
ληλα, οι τράπεζες δηλώνουν πως

θέτουν όρια στα ποσά των δανείων
που χορηγούν, αυξάνοντας επίσης
το κόστος του δανεισμού. Σε ό,τι
αφορά τους καταναλωτές, οι τρά-
πεζες είπαν πως κυριαρχεί μια ήπια
ζήτηση για πιστωτικές κάρτες, αυ-
τοκίνητα και άλλες μορφές  πίστω-

σης των νοικοκυριών, όχι όμως
στον βαθμό που παρατηρούνταν
την προηγούμενη χρονιά. Από την
πλευρά τους, βέβαια, και τα χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα δείχνουν
μειωμένη προθυμία να παρέχουν
καταναλωτικά δάνεια με δόσεις,

ενώ παράλληλα περιορίζουν το μέ-
γεθος των δανείων που προορί-
ζονται π.χ. για αγορά αυτοκινήτου.
«Δεν πρόκειται για τεράστια αλ-
λαγή. Η αυστηροποίηση των όρων
δανειοδότησης δεν είναι πιθανόν
τόσο έντονη όσο μπορούσε κάποιος
να φανταστεί δεδομένης και της
κατάστασης στον τραπεζικό το-
μέα», υπογράμμισε ο επικεφαλής
οικονομολόγος στην JP Morgan,
Mάικλ Φερόλι. Οι πιο σφιχτές πι-
στωτικές συνθήκες ενισχύουν την
ανησυχία των τραπεζών για την
ανάγκη να διασφαλίσουν κεφάλαια
και να διατηρούν επαρκή ρευστό-
τητα εν μέσω αδύναμων οικονο-
μικών συνθηκών. Αρκετά πιεσμέ-
νες, όπως αναφέρει η Fed, εμφα-
νίζονται οι μεσαίου μεγέθους αμε-
ρικανικές τράπεζες.

H έρευνα βρέθηκε στο επίκεν-
τρο της προσοχής μετά την κα-
τάρρευση της SVB τον περασμένο
Μάρτιο, αλλά και τις γενικότερες
εξελίξεις στις περιφερειακές αμε-

ρικανικές τράπεζες. Από τον Μάρ-
τιο του 2022 η Fed αύξησε επιθε-
τικά τα επιτόκια σε μία προσπάθεια
να συγκρατήσει τον πληθωρισμό.
Η επίδραση έγινε γρήγορα αισθητή
μέσα από την αύξηση των επιτο-
κίων στα στεγαστικά δάνεια, με
τις τρεις τελευταίες σχετικές έρευ-
νες, που χρονολογούνται από την
έναρξη των αυξήσεων των επιτο-
κίων, να μαρτυρούν μια άνοδο του
καθαρού ποσοστού των τραπεζών
που αυστηροποιούν τους όρους
δανειοδότησης. Ωστόσο, όσοι χα-
ράσσουν τη νομισματική πολιτική
δεν θέλουν να υπάρξει περαιτέρω
σύσφιγξη της νομισματικής πολι-
τικής, καθώς μια τέτοια εξέλιξη θα
οδηγήσει σε ύφεση. «Οι πιέσεις
που άρχισαν να εμφανίζονται στον
τραπεζικό κλάδο στις αρχές Μαρ-
τίου οδηγούν σε μεγαλύτερη σύ-
σφιγξη των συνθηκών χορήγησης
δανείων σε νοικοκυριά και επιχει-
ρήσεις», ανέφερε ο επικεφαλής
της Fed, Τζερόμ Πάουελ.

Μειωμένη η ζήτηση για δάνεια στις ΗΠΑ 
<<<<<<

Οι όροι χρηματοδότη-
σης επιχειρήσεων και
νοικοκυριών συνέχισαν
να γίνονται πιο αυστη-
ροί τους πρώτους 
μήνες του έτους.
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Μία εβδομάδα μετά την ανακοί-
νωση των ονομάτων της νέας λί-
στας αγγλοαμερικανικών κυρώ-
σεων, και το κλίμα στην Κύπρο
είναι ωσάν να «πέρασε ξυστά»
επειδή δεν εμπεριείχαν νέα κυ-
πριακά ονόματα. Πλανάται ένα
κλίμα εφησυχασμού στον τομέα
των υπηρεσιών, ενώ τα πλάνα για
δημιουργία νέας Ενιαίας Εποπτι-
κής Αρχής είναι ακόμα στον «αέ-
ρα». Ούτε οι παροχείς υπηρεσιών,
λογιστές και δικηγόροι είναι ενή-
μεροι για τα χρονοδιαγράμματα
τα οποία θα τεθούν, ενώ θα πρέπει
να σημειωθεί πως οι νέες λίστες
κυρώσεων δεν θα αναμένουν την
Λευκωσία να δημιουργήσει αυτή
την Αρχή. Ο πόλεμος της Ρωσίας
στην Ουκρανία συνεχίζεται και
κυρώσεις αναμένονται να προ-
στίθενται όσο περνά ο χρόνος.
Για τη δημιουργία αυτής της Ενι-
αίας Εποπτικής Αρχής αναμένεται
να έχουν βαρύ ρόλο Βρετανοί τε-
χνοκράτες, και όπως πληροφορεί-
ται η «Κ» αναμένεται να υπάρχουν
άλλες 2-3 συναντήσεις με τους
αρμόδιους εγχώριους φορείς μέχρι
να οριστικοποιηθούν οι αποφά-
σεις. Η Κυβέρνηση πάντως έχει
αφήσει μετέωρο το πότε θα δη-
μιουργηθεί και ο χρόνος μετράει.
Το σίγουρο είναι πως για να κα-
ταφέρει η Κύπρος να προχωρήσει
σε τομές σε σχέση με τις κυρώσεις
χρειάζεται ανάπτυξη, τεχνογνω-
σία, υποδομές και τεχνική υπο-
στήριξη από τεχνοκράτες που
είναι γνώστες. Κάτι αντίστοιχο,
δηλαδή, που χρειάστηκαν οι τρά-
πεζες από το 2015 που έκλεισαν
σωρηδόν λογαριασμούς υψηλού
κινδύνου και πλέον βρίσκονται
στην καλή πλευρά της ιστορίας.

Οι τράπεζες έχουν «τραβήξει ψηλά
τη γραμμή» του κινδύνου και θέ-
λουν να μειώνουν την έκθεση,
υιοθετώντας την πιο αυστηρή

προσέγγιση εκεί που υπάρχει κά-
ποια αμφιβολία για πελάτη - εται-
ρεία. Κάνουν το λεγόμενο «de-ri-
sking» (μείωση ρίσκου επιθετικά),
προσέγγιση που ενδεχομένως να
έπρεπε να είχαν υιοθετήσει και
οι λογιστές και οι δικηγόροι. 

Όπως σημειώνουν εξάλλου πη-
γές που μπορούν να εκφράσουν
θέση επί του θέματος των κυρώ-
σεων, είναι τόσο μεγάλη η λίστα
ονομάτων που θα μπορούσε να
μπει εάν «τραβούσαν μια αυστηρή
γραμμή» οι Βρετανοί και οι Αμε-
ρικάνοι, που ο τομέας των υπη-
ρεσιών στην Κύπρο θα είχε πληγεί
ανεπανόρθωτα. Προφανώς οι Αμε-
ρικάνοι και οι Βρετανοί με τις δύο
τελευταίες λίστες έριξαν μία «προ-
ειδοποιητική βολή», ώστε οι αρ-
μόδιες Αρχές και συγκεκριμένες
επαγγελματικές ομάδες να συμ-

μορφωθούν. Οι κατευθυντήριες
γραμμές μετά τις επισκέψεις των
Βρετανών και των Αμερικάνων
στην Κύπρο τις προηγούμενες
εβδομάδες έχουν δοθεί στην Κυ-
βέρνηση, ώστε να υιοθετηθούν
κάποια μέτρα και να αυτορυθμιστεί
ο τομέας αναλόγως. Οι Αμερικάνοι
και οι Βρετανοί δεν λειτουργούν
με προχειρότητα και δεν υπήρχε
περίπτωση να έχουν μέσα στις λί-
στες τους νέα Κυπριακά ονόματα
που μετά από συζητήσεις να οπι-
σθοχώρησαν. Δεν λειτουργούν
έτσι, δεν κάνουν παζάρια. 

Υπήρχε υψηλή κινητικότητα
Πριν από ένα χρόνο, λίγο μετά

τον πόλεμο, υπήρχε μεγάλη κινη-
τικότητα, όπως σημειώνουν πηγές,
από παροχείς υπηρεσιών για να
διεκπεραιώσουν όσο πιο γρήγορα

γινόταν διαδικασίες για πελάτες
τους. Προφανώς είχαν κάποιου
είδους πληροφόρηση ότι οι κυ-
ρώσεις θα χτυπούσαν αργά ή γρή-
γορα δυνατά την Κύπρο. Όμως,
τα κλιμάκια των Αμερικάνων και
Βρετανών δεν σταμάτησαν να επι-
σκέπτονται την Κύπρο από τότε
και έρχονται έκτοτε συχνά. Όπως
και να έχει, οι Αμερικάνοι και οι
Βρετανοί από ότι φαίνεται έχουν
στοιχεία για πάρα πολλά γραφεία.
Το ζήτημα, όπως σχολιάζουν πη-
γές, δεν είναι να έχουν κάνει κά-
ποια παράβαση τα γραφεία και να
την διορθώσουν εν αγνοία τους,
αλλά να έχουν κάνει κάποια πα-
ράβαση εν γνώσει τους και να μην
θέλουν να την διορθώσουν. Θα
είναι μετριαστικός παράγοντας
να δείξει το γραφείο ότι έκανε
κάτι εν αγνοία του.

Στον αέρα τα πλάνα για Ενιαία Εποπτική Αρχή
Ο πόλεμος της Ρωσίας στην Ουκρανία συνεχίζεται, και κυρώσεις αναμένονται να προστίθενται όσο περνά ο χρόνος

Οι τράπεζες κάνουν το λεγόμενο «de-risking» (μείωση ρίσκου επιθετικά), προσέγγιση που ενδεχομένως να έπρεπε να είχαν υιοθετήσει και οι λογιστές
και οι δικηγόροι.

Oχι εφησυχασμός,
όχι πανικός
Μιλώντας στην «Κ» η Εκπρόσωπος
Τύπου/ Μέλος ΔΣ του Παγκύπριου
Δικηγορικού Συλλόγου και Πιστο-
ποιημένη Ειδικός στις Ρωσικές Κυ-
ρώσεις (CRMS-RS), Τζώρτζια Κων-
σταντίνου – Παναγιώτου, σημείωσε
πως, ενόσω ο πόλεμος στην Ου-
κρανία συνεχίζεται, οι δυτικές κυ-
ρώσεις θα επεκτείνονται με συμ-
περίληψη και νέων ονομάτων και
θα εντείνονται με επέκταση των
τομεακών ή οριζόντιων κυρώσεων.
«Γι’ αυτό καλούμε τους δικηγόρους
να συνεχίσουν να συμμορφώνον-
ται με ψυχραιμία και επαγγελματι-
σμό. Ούτε ο εφησυχασμός αλλά
ούτε και ο πανικός είναι καλοί σύμ-
βουλοι. Η μη συμμόρφωση βάζει
την ίδια τη χώρα σε περιπέτειες».
Όπως εξήγησε η κ. Τζώρτζια Κων-
σταντίνου – Παναγιώτου, ο Σύνδε-
σμος το τόνισε στην Εγκύκλιο του
Μάρτη του ‘22, πως ναι μεν δεν εί-
ναι νομικά δεσμευτικές οι αγγλοα-
μερικανικές κυρώσεις, εντούτοις
θα πρέπει να συνυπολογίζονται
στην κατηγοριοποίηση του ρίσκου
των πελατών τους. «Δεν συμφωνώ
με τη θεωρία της στοχοποίησης της
Κύπρου ή επιθυμίας εξόντωσης
του τομέα υπηρεσιών της. Και αυτό
επιβεβαιώθηκε. Εξάλλου, στο τε-
λευταίο πακέτο, είδαμε συμπερί-
ληψη και αγγλικών, ολλανδικών,
εσθονικών και ελβετικών προσώ-
πων. Από την άλλη, αν υπάρχουν
στοιχεία εναντίον Κυπρίων, δεν ση-
μαίνει πως θα μείνουν στο συρτάρι
απλά και μόνο επειδή δεν υπήρχε
συμπερίληψή τους στις τελευταίες
κυρώσεις», σημείωσε εμφατικά.

<<<<<<

Τζώρτζια Κωνσταντί-
νου – Παναγιώτου: «Αν
υπάρχουν στοιχεία
εναντίον Κυπρίων, δεν
σημαίνει πως θα μεί-
νουν στο συρτάρι απλά
και μόνο επειδή δεν
υπήρχε συμπερίληψή
τους στις τελευταίες
κυρώσεις».
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Το 8,6% της κερδοφορίας των 
ελληνικών τραπεζικών ομίλων 
προήλθε το 2022 από το εξω-
τερικό, καθώς τα κέρδη προ 
φόρων ανήλθαν σε 380 εκατ. 
ευρώ σε σύνολο 4,5 δισ. ευρώ, 
που ήταν η κερδοφορία του 
τραπεζικού συστήματος την 
προηγούμενη χρονιά. Η κερ-
δοφορία από τη δραστηριότη-
τα του εξωτερικού επιμερίζε-
ται κυρίως σε Eurobank κατά 
224 εκατ. ευρώ, κατά περίπου 
70 εκατ. ευρώ σε Alpha Bank 
και κατά 59 εκατ. ευρώ στην 
Εθνική Τράπεζα.

Η κερδοφορία από τις τρα-
πεζικές θυγατρικές και υποκα-
ταστήματα στο εξωτερικό αυ-
ξήθηκε σημαντικά, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που περιλαμβά-
νονται στην Εκθεση Χρηματο-
πιστωτικής Σταθερότητας της 

ΤτΕ. Μεγάλη συμβολή είχαν οι 
θυγατρικές στην Κύπρο και τη 
Βουλγαρία και μικρότερη οι 
δραστηριότητες στην Αίγυπτο, 
στη Βόρεια Μακεδονία (αγο-
ρές που έχει δραστηριότητα 
η Εθνική Τράπεζα), στη Ρου-
μανία (βασική αγορά εξωτερι-
κού για την Alpha Bank) και 
το Λουξεμβούργο, στο οποίο 
δραστηριοποιείται ο όμιλος της 
Eurobank.

Ειδικότερα, η Κύπρος είναι 
η χώρα στην οποία δραστη-
ριοποιούνται και οι τρεις συ-
στημικές τράπεζες –Eurobank, 
Alpha και Εθνική– και βασι-
κός λόγος ενίσχυσης της κερ-
δοφορίας ήταν η αναστροφή 
της ζημίας που είχε καταγρά-
ψει το 2021 από τη θυγατρι-
κή της στην Κύπρο η Alpha 
Bank. Ο όμιλος υπέγραψε στα 
τέλη του 2022 συμφωνία με 
εταιρεία συνδεδεμένη με την 
Cerberus Capital Management 

για την πώληση χαρτοφυλακί-
ου μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων, συνολικής αξίας 2,3 δισ. 
ευρώ (project Sky), ολοκληρώ-
νοντας έτσι την εξυγίανση της 
θυγατρικής της. Η Κύπρος απο-
τελεί σταθερή πηγή κερδοφο-
ρίας για τη Eurobank, με κα-
θαρά κέρδη άνω των 37 εκατ. 
ευρώ το 2022. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία της ΤτΕ το ενεργητι-
κό και των τριών ελληνικών 
ομίλων στην Κύπρο φθάνει τα 
12,2 δισ. ευρώ, με τη Eurobank 
να έχει το μεγαλύτερο μερίδιο 
με 8,8 δισ. ευρώ ύψος ενεργη-
τικού το 2022. Ο όμιλος εκτός 
από τη θυγατρική του στην Κύ-
προ έχει προχωρήσει και στην 
εξαγορά του 30% της Ελληνι-
κής Τράπεζας.

Το 2022 οι ελληνικοί τρα-
πεζικοί όμιλοι συνέχισαν 
τον εξορθολογισμό της διε-
θνούς τους παρουσίας μέσω 
της επικέντρωσης σε αγορές 

που θεωρούν στρατηγικής ση-
μασίας. Στο πλαίσιο αυτό η 
Alpha Bank αποχώρησε από 
την αγορά της Αλβανίας, που-
λώντας στην ουγγρική OTP 
Bank τη δραστηριότητα που 
είχε στη γειτονική χώρα, ενώ 
η Eurobank –εκτός από την 
ενίσχυση της συμμετοχής της 
στην Ελληνική Τράπεζα στην 
Κύπρο– ήρθε σε συμφωνία για 
την εξαγορά της BNP Paribas 
Personal Finance Bulgaria. 
Παράλληλα, εντός του 2023 
συμφώνησε στην πώληση της 
Eurobank Direktna, αποχωρώ-
ντας από την αγορά της Σερ-
βίας, που αποτελούσε και τη 
λιγότερο κερδοφόρο δραστη-
ριότητα του ομίλου.

Το ενεργητικό των ελληνι-
κών τραπεζών στο εξωτερι-
κό ανήλθε τον ∆εκέμβριο του 
2022 σε 35 δισ. ευρώ, αυξημέ-
νο κατά 2,4% σε σύγκριση με 
τον ∆εκέμβριο του 2021 και το 

μερίδιο των διεθνών δραστη-
ριοτήτων στο συνολικό ενερ-
γητικό σε ενοποιημένη βάση 
αυξήθηκε οριακά στο 10,8% 
στα τέλη του 2022. Ως προς τη 
γεωγραφική κατανομή, η Νοτι-
οανατολική Ευρώπη αντιπρο-
σωπεύει το 84,2% του συνολι-
κού ενεργητικού των διεθνών 
δραστηριοτήτων, με κυριότε-
ρη παρουσία στην Κύπρο και 
τη Βουλγαρία. Τα χρηματοοι-
κονομικά κέντρα, δηλαδή το 
Λουξεμβούργο, το Ηνωμένο 
Βασίλειο και η Γερμανία, αντι-
προσωπεύουν ποσοστό 15,1%, 
με τη μεγαλύτερη παρουσία να 
εμφανίζεται στο Λουξεμβούρ-
γο. Το μερίδιο της ΝΑ Ευρώπης 
(όπου συγκεντρώνεται και ο 
μεγαλύτερος αριθμός υπηρε-
σιακών μονάδων και προσω-
πικού) στις καταθέσεις και τα 
δάνεια εξωτερικού είναι ακόμη 
μεγαλύτερο (90,6% και 84,6% 
αντίστοιχα).

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ξεκίνησε ο νέος κύκλος ενισχύ-
σεων για τον τουρισμό, αυτή 
τη φορά όμως εξαιρεί επιχειρη-
ματικά σχέδια σε Μύκονο και 
Σαντορίνη. Περιλαμβάνει από 
επιδοτήσεις έως και φορολογικά 
και άλλα κίνητρα και ανάλογα 
με το μέγεθος της επιχείρησης 
και την περιοχή όπου αναπτύσ-
σεται το επιχειρηματικό σχέ-
διο δίνει βοήθεια από 25% έως 
75%. Ο συνολικός προϋπολογι-
σμός του εν λόγω καθεστώτος 
για το έτος 2023 ανέρχεται στα 
150 εκατ. ευρώ, εκ των οποίων 
75 εκατ. ευρώ αφορούν φορο-
λογικές απαλλαγές και χρημα-
τοδοτούνται από τον προϋπο-
λογισμό δημοσίων επενδύσεων 
του υπουργείου Ανάπτυξης και 
Επενδύσεων.

Η σχετική δεύτερη προκήρυ-
ξη του καθεστώτος «Ενίσχυση 
τουριστικών επενδύσεων» του 
αναπτυξιακού νόμου 4887/2022 
δημοσιεύθηκε την Παρασκευή 
και η περίοδος υποβολής αι-
τήσεων αρχίζει στις 12 Ιουνί-
ου και ολοκληρώνεται στις 13 
Οκτωβρίου 2023. Προβλέπεται 
μεταξύ άλλων η ενίσχυση για 
την ίδρυση, επέκταση, εκσυγ-
χρονισμό ολοκληρωμένης μορ-
φής ξενοδοχειακών μονάδων 
και κατασκηνώσεων (camping) 
με σκοπό την αναβάθμιση της 
ποιότητας του τουριστικού προ-
ϊόντος. 

Τα επενδυτικά σχέδια ενι-
σχύονται με τα κίνητρα της επι-
χορήγησης (για τις μικρές επι-
χειρήσεις αλλά και τις μεσαίες 
σε Ροδόπη, Εβρο και Ξάνθη), 
της φορολογικής απαλλαγής, 
της επιδότησης χρηματοδοτι-
κής μίσθωσης (leasing) και της 
επιδότησης του κόστους της 
δημιουργούμενης απασχόλη-
σης για τις λοιπές επιχειρήσεις. 

Οι ενισχυόμενες δαπάνες θα 
αφορούν τις κτιριακές εγκα-
ταστάσεις καθώς και τη δια-
μόρφωση του περιβάλλοντος 
χώρου, την αγορά και εγκατά-
σταση νέου, σύγχρονου ξενοδο-
χειακού εξοπλισμού, τις τεχνι-
κές και ειδικές εγκαταστάσεις, 
την εφαρμογή συστημάτων 
ελέγχου ποιότητας, την αγορά 
αδειών τεχνογνωσίας και τις 
αμοιβές συμβούλων, ενώ για 
πρώτη φορά εντάσσονται δαπά-
νες συμμετοχής ΜμΕ σε εμπο-
ρικές εκθέσεις και δαπάνες για 
εκπαίδευση προσωπικού. 

Το ανώτατο ποσό ενίσχυσης 
καθορίζεται στα 3 εκατομμύρια 
για τις μικρές επιχειρήσεις και 
στα 5 εκατομμύρια για τις με-
σαίες και μεγάλες επιχειρήσεις. 
Στις διατάξεις του καθεστώτος 
εντάσσονται επενδυτικά σχέ-
δια, προϋπολογισμού 100.000 
και άνω, με ανώτατα ποσοστά 
βάσει του χάρτη περιφερειακών 
ενισχύσεων.

Αυξημένα ποσοστά ενισχύ-
σεων χορηγούνται για τα επεν-
δυτικά σχέδια που υλοποιού-
νται σε ορεινές περιοχές ή σε 
περιοχές που βρίσκονται σε 
απόσταση τριάντα χιλιομέ-
τρων από τα σύνορα όπως και 
σε νησιά με πληθυσμό μικρό-
τερο των τριών χιλιάδων εκατό 
(3.100) κατοίκων, σε περιοχές 
που έχουν πληγεί από φυσι-
κές καταστροφές, σύμφωνα με 
σχετική απόφαση της κυβερ-
νητικής επιτροπής κρατικής 
αρωγής, αλλά και σε κτίρια χα-
ρακτηρισμένα ως διατηρητέα. 
Αξίζει να υπογραμμισθεί ότι 
εξαιρούνται από τις ενισχύσεις 
του καθεστώτος αυτού οι επεν-
δύσεις στη Μύκονο και στη Σα-
ντορίνη (πλην της ∆.Ε. Θηρα-
σιάς) καθώς οι περιοχές αυτές 
είναι ιδιαίτερα ανεπτυγμένες 
τουριστικά.

Ενισχύσεις έως 75%
για μικρά τουριστικά
επενδυτικά σχέδια

Από το εξωτερικό το 8,6%
της κερδοφορίας των τραπεζών
Ανήλθε στα 380 εκατ. ευρώ το 2022, σύμφωνα με τα στοιχεία της ΤτΕ

Ο προϋπολογισμός 
φτάνει στα 150 εκατ., 
εκ των οποίων 
75 εκατ. αφορούν 
φορολογικές 
απαλλαγές.

Το ενεργητικό των 
ελληνικών τραπεζών 
στο εξωτερικό 
έφθασε τον 
Δεκέμβριο του 2022 
στα 35 δισ. ευρώ.

Μπορεί ο τουρισμός να θεωρεί-
ται η... βαριά βιομηχανία της 
χώρας, όμως οι εξαγωγές αγα-
θών είναι κυρίως αυτές που 
λειτούργησαν ως «σανίδα σω-
τηρίας» για την εθνική οικονο-
μία και τις επιχειρήσεις τόσο 
στη δεκαετία της οικονομικής 
κρίσης όσο και στη διάρκεια 
της πανδημίας. Μάλιστα, πα-
ρά την ισχυρή ανάκαμψη του 
τουρισμού, ήδη από πέρυσι 
οι εξαγωγές αγαθών κέρδισαν 
έδαφος έναντι των εξαγωγών 
υπηρεσιών τη διετία 2021-
2022, με την αναλογία τους 
επί του συνόλου να υπερβαί-
νει το 50%, για πρώτη φορά 
από το 1998. 

Η σταδιακή βελτίωση της 
εξωστρέφειας συνδέεται σε με-
γάλο βαθμό με το γεγονός ότι η 
οικονομική κρίση στην Ελλάδα 
και η μεγάλη πτώση της εγχώ-
ριας ζήτησης ώθησαν πολλές 
ελληνικές επιχειρήσεις να απο-
κτήσουν εξωστρεφή προσανα-
τολισμό, κατά τη διάρκεια της 
προηγούμενης δεκαετίας. Τού-
το –σε συνδυασμό με τις διαρ-
θρωτικές μεταρρυθμίσεις που 
υλοποιήθηκαν– είχε ως αποτέ-
λεσμα την ενίσχυση της εξα-
γωγικής δραστηριότητας της 
χώρας μας, ηπιότερα μέχρι τα 
μέσα της δεκαετίας και εντο-

νότερα από το 2017 μέχρι το 
2020, όταν και διακόπηκε η 
ανοδική πορεία των εξαγωγών 
–κυρίως των υπηρεσιών και δη 
του τουρισμού– εξαιτίας της 
πανδημικής κρίσης.

Ειδικότερα, όπως επισημαί-
νει η Alpha Bank στην ειδική 
έκδοση «Εβδομαδιαίο ∆ελτίο 
Οικονομικών Εξελίξεων», οι 
εξαγωγές αγαθών σε τρέχουσες 
τιμές –συμπεριλαμβανομένων 
των πετρελαιοειδών– αυξήθη-
καν κατά σχεδόν 30% το 2021 
και 37% το 2022 και διαμορ-
φώθηκαν σε ιστορικά υψηλό 
επίπεδο ως ποσοστό του ΑΕΠ, 
άνω του 20%. Η ανοδική πο-
ρεία των ελληνικών εξαγωγών 
αγαθών συνεχίστηκε το πρώ-
το τρίμηνο του 2023, καθώς 
διαμορφώθηκαν σε 13,7 δισ. 
ευρώ, αυξημένες κατά 17,8% 
σε σύγκριση με το αντίστοιχο 
διάστημα του 2022.

Η αύξηση της αξίας των εξα-
γωγών δεν συνδέεται μόνο με 
την αύξηση του όγκου των εξα-
γόμενων προϊόντων, αλλά και 
με την αύξηση των εξαγωγών 
προϊόντων τυποποιημένων και 
επεξεργασμένων που έχουν με-
γαλύτερη προστιθέμενη αξία, 

πωλούνται ακριβότερα και πα-
ράγουν και υψηλότερα κέρδη 
για τις επιχειρήσεις. Ειδικά, 
την τελευταία διετία η ετήσια 
συμβολή των κλάδων που πα-
ράγουν διεθνώς εμπορεύσι-
μα αγαθά (σ.σ. θεωρούνται η 
γεωργία, βιομηχανία, χονδρι-

κό και λιανικό εμπόριο, του-
ρισμός και μεταφορές) ήταν 
καθοριστική. Συγκεκριμένα, 
το 2021 και το 2022 η Ακαθά-
ριστη Προστιθέμενη Αξία (σε 
ονομαστικές τιμές) αυξήθηκε 
κατά 9,4% και 15,1% αντίστοι-
χα, με το 71% (6,6 ποσοστιαίες 

μονάδες) και 74% (11,3 ποσο-
στιαίες μονάδες) της ανόδου 
να αποδίδεται στην αύξηση 
της ΑΠΑ των διεθνώς εμπορεύ-
σιμων κλάδων. Ως αποτέλεσμα, 
το μερίδιο των διεθνώς εμπο-
ρεύσιμων αγαθών και υπηρεσι-
ών σταδιακά ανήλθε στο 49,3% 
το 2022, από 40,9% το 2012.

Επιπλέον, αν και σε μεγάλο 
βαθμό η Ελλάδα εξακολουθεί 
να εξάγει αγροτικά προϊόντα 
μη τυποποιημένα, οι επενδύ-
σεις που έγιναν τα προηγού-
μενα χρόνια στο σύνολο της 
μεταποίησης, από τα διυλιστή-
ρια μέχρι τη βιομηχανία τρο-
φίμων, είχαν ως συνέπεια την 
αύξηση των εξαγωγών επεξερ-
γασμένων αγαθών έναντι πρω-
τογενών. Αποκαλυπτικά είναι 
τα στοιχεία που περιλαμβάνο-
νται στη μελέτη που έχει εκδώ-
σει το ΚΕΠΕ και τιτλοφορείται 
«Εξαγωγές αγαθών της Ελλά-
δας: Επιδόσεις, εξειδίκευση και 
διαφοροποίηση». Το 2001 το 
μερίδιο των πρωτογενών αγα-
θών στην κατηγορία τροφίμων 
και ποτών ήταν 44,3% και το 
2019 είχε πέσει στο 37,9% με 
τα επεξεργασμένα να αποτε-
λούν το 62,1%. Σε ό,τι αφορά 
τα πετρελαιοειδή, τα επεξεργα-
σμένα αγαθά αποτελούν πλέ-
ον το 98,5% των εξαγόμενων 
καυσίμων και λιπαντικών από 
91,7% το 2001.

Την τελευταία διετία 
οι εξαγωγές αγαθών 
υπερβαίνουν το 50% 
του συνόλου των 
εξαγωγών, κάτι που 
συμβαίνει για πρώτη 
φορά από το 1998.

Συνεχίζεται και το 2023 η ανοδική πορεία των εξαγωγών ελληνικών προϊόντων

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ
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Από τις μεγαλύτερες μειώσεις 
χρέους διεθνώς εκτιμά ο οίκος 
αξιολόγησης Moody’s ότι θα 
σημειώσει η Ελλάδα τα επόμε-
να χρόνια, με στήριξη από την 
επιτάχυνση της αύξησης του 
ονομαστικού ΑΕΠ, ενώ τονίζει 
πως η βιωσιμότητα του ελληνι-
κού χρέους είναι ήδη σε πολύ 
καλύτερο επίπεδο από αυτήν 
της Ιταλίας, η οποία και αξιολο-
γείται με επενδυτική βαθμίδα, 
και θα συνεχίσει να είναι. Αυ-
τό δεν μπορεί παρά να αποτε-
λεί ένα ακόμη ισχυρό σήμα για 
αναβάθμιση της αξιολόγησης 
της Ελλάδας προσεχώς, καθώς 
σύμφωνα και με όλους τους οί-
κους, βασικό κριτήριο για τη 
βελτίωση της βαθμολογίας της, 
και φυσικά για την ανάκτηση 
της επενδυτικής βαθμίδας, εί-
ναι η εμπιστοσύνη ότι ο δεί-
κτης χρέους βρίσκεται σε στα-
θερή πτωτική τροχιά.

Οι εκλογές
Ειδικότερα, σε νέα ανάλυσή 

της η Moody’s επανέλαβε ότι 
με το αποτέλεσμα του πρώτου 
γύρου των εκλογών αυξάνεται 
σημαντικά η πιθανότητα για 
μια ακόμα κυβέρνηση της Νέας 
∆ημοκρατίας, κάτι που σημαί-
νει συνέχεια στις δημοσιονομι-
κές και οικονομικές πολιτικές 
και άρα αποτελεί ένα πιστωτι-
κά θετικό γεγονός. 

Η συνεχής εστίαση στη βελ-
τίωση του επιχειρηματικού πε-
ριβάλλοντος και στην υγεία του 
τραπεζικού τομέα, σε συνδυα-
σμό με την εφαρμογή οροσή-
μων και μεταρρυθμίσεων στο 
πλαίσιο του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης θα στηρίξουν την οικο-

νομική ανάπτυξη, προσθέτει 
ο οίκος. 

Τα παραπάνω σε συνδυα-
σμό με τη δέσμευση για δημο-
σιονομική εξυγίανση και την 
αύξηση των πρωτογενών πλε-
ονασμάτων, καθώς και τη δια-
τήρηση των τρεχουσών δημο-
σιονομικών και οικονομικών 
πολιτικών, βελτιώνουν τις προ-
οπτικές για σημαντική μείωση 
του δημόσιου χρέους της Ελ-
λάδας, τονίζει ο οίκος. Μείω-
ση που θα υποστηριχθεί από 
την ανάπτυξη, επισημαίνει η 
Moody’s, καθώς η ελληνική 
οικονομία ανέκαμψε ισχυρά 

μετά την πανδημία, με αύξη-
ση του πραγματικού ΑΕΠ στο 
5,9% το 2022 και 8,4% το 2021, 
έπειτα από συρρίκνωση 9% 
το 2020.

Με ώθηση από τις προο-
πτικές για σταθερά υψηλότε-
ρη αύξηση του ονομαστικού 
ΑΕΠ τα επόμενα χρόνια, η 
Moody’s προβλέπει ότι η Ελ-
λάδα θα σημειώσει μία από τις 
μεγαλύτερες μειώσεις δημοσί-
ου χρέους παγκοσμίως, με τον 
δείκτη χρέους να υποχωρεί κά-
τω από 150% του ΑΕΠ έως το 
2025, από 171,3% στο τέλος 
του 2022.

Οπως εξηγεί ο διεθνής οί-
κος, αν και ο δείκτης θα πα-
ραμείνει πολύ υψηλός για τις 
επόμενες δεκαετίες, το ελληνι-
κό χρέος έχει γίνει σημαντικά 
πιο βιώσιμο, εξαιτίας των πολύ 
ευνοϊκών όρων αποπληρωμής 
των δανείων της Ευρωζώνης 
και την εκτεταμένη ελάφρυν-
ση του χρέους που έχει δοθεί 
στην Ελλάδα από το 2017. 

Αυτοί οι παράγοντες έχουν 
οδηγήσει σε πολύ χαμηλό κό-
στος εξυπηρέτησης του χρέ-
ους (πληρωμές τόκων ως πο-
σοστό των κρατικών εσόδων), 
που είναι και ο προτιμώμενος 

δείκτης του οίκου για τη μέ-
τρηση του «βάρους» του χρέ-
ους, κάτι που η Moody’s εκτι-
μά πως θα παραμείνει χαμηλό 
για μεγάλο χρονικό διάστημα, 
ακόμη και αν ληφθούν υπ’ όψιν 
ο δημοσιονομικός αντίκτυπος 
της πανδημίας και η επιστρο-
φή της Ελλάδας στις τακτικές 
εξόδους στις αγορές. 

Μάλιστα, όπως τονίζει, με 
τις πληρωμές τόκων ως μερί-
διο των κρατικών εσόδων στο 
5,5%-6,1%, η βιωσιμότητα του 
χρέους της Ελλάδας θα παρα-
μείνει ισχυρότερη από αυτήν 
της Ιταλίας και σημαντικά χα-

μηλότερη από άλλες χώρες με 
ίδια αξιολόγηση (Ba3), έως και 
το 2026 που εκτείνεται ο ορί-
ζοντας των προβλέψεών της.

Τη μεγάλη αποκλιμάκωση 
που έχει ήδη σημειώσει το ελ-
ληνικό χρέος διαπίστωσε από 
την πλευρά της και η UBS, κα-
θώς, παρά τα υψηλότερα επιτό-
κια, ο δείκτης χρέους/ΑΕΠ βαί-
νει μειούμενος, υποχωρώντας 
ακόμα και κάτω των προ COVID 
επιπέδων χάρη στην ισχυρή 
ανάκαμψη του ονομαστικού 
ΑΕΠ, το οποίο έλαβε ώθηση 
από τον υψηλό πληθωρισμό.

Σύμφωνα με την ελβετική 

τράπεζα, η Ελλάδα εμφανίζει 
τη δεύτερη μεγαλύτερη πτώ-
ση σε όλη την Ευρωζώνη με-
τά την Πορτογαλία, με το χρέ-
ος να υποχωρεί στο 171% του 
ΑΕΠ στο τέταρτο τρίμηνο του 
2022, με μείωση κατά 4,5% σε 
σχέση με το τρίτο τρίμηνο του 
2022, κατά 9,3% σε σχέση με 
τα τέλη του 2019 αλλά και κατά 
38% σε σχέση με τα υψηλά της 
πανδημίας που σημειώθηκαν 
στο πρώτο τρίμηνο του 2021.
Οπως εκτιμά η UBS, το ελλη-
νικό χρέος θα υποχωρήσει φέ-
τος στο 158,5% του ΑΕΠ και το 
2024 στο 151% του ΑΕΠ.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Στους πρωταθλητές μείωσης χρέους η Ελλάδα
Eως το 2025 θα υποχωρήσει κάτω από το 150% του ΑΕΠ από 171,3% το 2021, τονίζει ο διεθνής οίκος αξιολόγησης Moody’s

Η βιωσιμότητα του χρέ-
ους της Ελλάδας είναι 
σε πολύ καλύτερο 
επίπεδο από αυτήν 
της Ιταλίας, η οποία 
αξιολογείται με επεν-
δυτική βαθμίδα.
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Η ελληνική οικονομία είναι ιδιαί-
τερα ευαίσθητη στις διακυμάν-
σεις των διεθνών τιμών ενέργει-
ας λόγω της υψηλής εξάρτησης 
από τα ορυκτά καύσιμα, και πα-
ρά τη στήριξη που παρέχεται η 
βιομηχανία και τα νοικοκυριά 
χαμηλού εισοδήματος θα μπο-
ρούσαν να επηρεαστούν σοβαρά 
από τις τιμές, σημειώνει η Κομι-
σιόν. Ειδικά για τα ευάλωτα νοι-
κοκυριά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
επισημαίνει ότι μπορεί να είναι 
δύσκολο να διατηρήσουν αρκε-
τά ζεστά τα σπίτια τους και να 
αποπληρώσουν στην ώρα του 
τον λογαριασμό ρεύματος και 
φυσικού αερίου.

Η υψηλή εξάρτηση από τα 
ορυκτά καύσιμα της ελληνικής 
οικονομίας αποτυπώθηκε στις 
τιμές της ενέργειας το πρώτο 
εξάμηνο του 2022, σύμφωνα 
με την Κομισιόν. Οι τιμές στη 
βιομηχανία στην Ελλάδα ήταν 
υψηλότερες από τον μέσο όρο 
της Ε.Ε. Αντιθέτως, οι τιμές στα 
οικιακά τιμολόγια, αν και αυξα-
νόμενες, ήταν πολύ χαμηλότε-
ρες από τη μέση τιμή της Ε.Ε. 
Την ίδια περίοδο, οι τιμές φυσι-
κού αερίου για οικιακή χρήση 
αυξήθηκαν πάνω από τον μέ-
σο όρο της Ε.Ε. Τελικά, εξαιτίας 
των επιδοτήσεων από το Ταμείο 
Ενεργειακής Μετάβασης και τον 
κρατικό προϋπολογισμό (8 δισ. 
ευρώ), οι τιμές που χρεώθηκαν 
στους καταναλωτές ήταν μειω-
μένες κατά 50% στο φυσικό αέ-
ριο και έως 90% στην ηλεκτρική 
ενέργεια.

Η έκθεση της Κομισιόν ανα-
γνωρίζει μια σειρά από θετικές 
παρεμβάσεις στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας, επισημαίνει 
ωστόσο ότι η Ελλάδα υστερεί σε 
ορισμένες πτυχές που θα μπο-
ρούσαν δυνητικά να στερήσουν 
από τους καταναλωτές την πρό-

σβαση σε πιο προσιτή ενέργεια 
και να υπονομεύσουν τη δυνα-
τότητα συμμετοχής τους στην 
ενεργειακή μετάβαση.

Ως μια τέτοια πτυχή καταγρά-
φει την υστέρηση της Ελλάδας 
στη διείσδυση των έξυπνων με-
τρητών, εργαλείο που, όπως ση-
μειώνει, επιτρέπει στους κατα-
ναλωτές να συμμετέχουν ενεργά 
στην αγορά. Το εργαλείο αυτό σε 
συνδυασμό με τη μείωση της ζή-
τησης παίζουν σημαντικό ρόλο 
στην καταπολέμηση της τρέχου-
σας κρίσης και στις υψηλές τιμές 
ενέργειας που αντιμετωπίζουν 
οι καταναλωτές, αναφέρουν οι 
συντάκτες της έκθεσης. Η Ελλά-
δα έχει εγκαταστήσει έξυπνους 

μετρητές σε ποσοστό μόλις 3% 
έναντι ευρωπαϊκού μέσου όρου 
54%. Μια δεύτερη πτυχή είναι 
τα υψηλά μερίδια της ∆ΕΗ στη 
λιανική αγορά, που υπερβαίνουν 
κατά πολύ τον στόχο του 50% 
που ορίζεται από την εθνική νο-
μοθεσία.

Η Κομισιόν συνιστά μείωση 
της εξάρτησης από τα ορυκτά 
καύσιμα μέσω της περαιτέρω 
επιτάχυνσης της διαφοροποί-
ησης των οδών παροχής ενέρ-
γειας και επιτάχυνσης των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργει-
ας. Αναφέρεται στον περαιτέ-
ρω εξορθολογισμό του πλαισίου 
αδειοδότησης των ΑΠΕ, στην 
ολοκλήρωση των ρυθμιστικών 
πλαισίων για το υδρογόνο και 
τα υπεράκτια αιολικά, καθώς και 
στη θέσπιση ενός πλαισίου για 
το βιομεθάνιο. Συνιστά επίσης 
να δοθεί έμφαση στην αυτοκα-
τανάλωση και στις ενεργειακές 
κοινότητες, ώστε να διευρυνθεί 
η λαϊκή αποδοχή των ΑΠΕ, αλλά 
και δημοπρασίες για την ενερ-
γειακή αποδοτικότητα.

Μετά την πρόσφατη απόφασή της 
να απενεργοποιηθεί η ρήτρα δι-
αφυγής από το 2024 και μετά, 
η Κομισιόν προχώρησε σε συ-
στάσεις προς τα κράτη-μέλη να 
επιστρέψουν σε μια συνετή δη-
μοσιονομική πολιτική, περιορί-
ζοντας την ονομαστική αύξηση 
των πρωτογενών δαπανών, που 
χρηματοδοτούνται σε εθνικό επί-
πεδο, ώστε να αρχίσει περίοδος 
αποκλιμάκωσης του χρέους που 
αυξήθηκε πάνω από το όριο του 
60% του ΑΕΠ στις περισσότερες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ενωσης. 
Βασικό επίσης ζήτημα που προ-
κύπτει από τις συστάσεις, στο 
πλαίσιο του ευρωπαϊκού εξαμή-
νου, είναι να ολοκληρωθούν έως 
τα τέλη του 2023 τα προγράμμα-
τα στήριξης απέναντι στην ενερ-
γειακή κρίση.

Υπενθυμίζοντας τις πρόσφα-
τες προτάσεις δημοσιονομικών 
κανόνων για την Ευρωπαϊκή Ενω-
ση ο αντιπρόεδρος της Κομισιόν 
Βάλντις Ντομπρόβσκις επεσήμα-
νε χθες στη σχετική συνέντευξη 
Τύπου ότι οι συστάσεις «αντανα-
κλούν το πνεύμα των νέων κανό-
νων, με την έννοια ότι οι δημοσι-
ονομικές προσπάθειες λαμβάνουν 
υπόψη τις προκλήσεις ανά κρά-
τος-μέλος σε σχέση με τη βιωσι-
μότητα του χρέους». Συνεπώς, 
αυτό –κατά τον ίδιο– συνεπάγε-
ται επιστροφή σε συνετή δημο-
σιονομική πολιτική με στόχο τη 
μείωση του πληθωρισμού. «Ως 
πρώτο βήμα τα κράτη-μέλη θα 
πρέπει να ολοκληρώσουν σταδι-
ακά τα μέτρα στήριξης σχετικά 
με την αντιμετώπιση του σοκ των 
ενεργειακών τιμών», είπε χαρα-
κτηριστικά ο κ. Ντομπρόβσκις. 
Εάν, πάντως, καταγραφούν νέ-
ες αυξήσεις των τιμών ενέργει-
ας, που απαιτούν εφαρμογή μέ-

τρων στήριξης, αυτά θα πρέπει 
να στοχεύουν στην προστασία 
ευάλωτων νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων, να είναι δημοσιονομι-
κά ανεκτά και να διατηρούν κίνη-
τρα για εξοικονόμηση ενέργειας.

Παράλληλα, για την περίοδο 
μετά το 2024, τα κράτη-μέλη θα 
πρέπει να συνεχίσουν να επιδιώ-
κουν μεσοπρόθεσμη δημοσιονο-
μική στρατηγική σταδιακής και 
βιώσιμης σύσφιγξης, σε συνδυ-
ασμό με επενδύσεις και μεταρ-
ρυθμίσεις που συμβάλλουν σε 
υψηλότερη βιώσιμη ανάπτυξη.

Στις συστάσεις της η Κομι-
σιόν υπογράμμισε ότι στα κρι-
τήρια του χρέους δεν ανταπο-
κρίνονται η Γαλλία, η Ιταλία και 
η Φινλανδία, επισημαίνει ότι Ελ-
λάδα και Ιταλία συνεχίζουν να 
καταγράφουν τις «μεγαλύτερες 
δημοσιονομικές ανισορροπίες», 
ενώ αντίστοιχα μακροοικονομι-

κές ανισορροπίες καταγράφονται 
σε Γερμανία, Γαλλία, Ολλανδία, 
Ρουμανία, Ουγγαρία, Σουηδία, 
Ισπανία και Κύπρο.

Τόσο ο αντιπρόεδρος της Κο-
μισιόν Βάλντις Ντομπρόβσκις 
όσο και ο επίτροπος Οικονομι-
κών Πάολο Τζεντιλόνι προειδο-
ποίησαν παράλληλα ότι παρά την 
πρόσφατη πτώση των τιμών της 
ενέργειας, οι προκλήσεις είναι 
πολλές και ιδιαίτερα ο υψηλός 
πληθωρισμός, ο οποίος μειώνει 
τη δύναμη και την ανταγωνιστι-
κότητα των εταιρειών.

Για τον λόγο αυτό, τα κράτη-
μέλη καλούνται να διατηρήσουν 
τις εθνικές χρηματοδοτούμενες 
δημόσιες επενδύσεις και να δι-
ασφαλίσουν αποτελεσματική 
απορρόφηση των επιχορηγήσε-
ων στο πλαίσιο του Ταμείου Ανά-
καμψης, και άλλων κονδυλίων, 
ιδίως για την προώθηση της πρά-
σινης και ψηφιακής μετάβασης.

Σε ό,τι αφορά τα ελλείμματα, 
που πρέπει να διατηρούνται κά-
τω από το 3% του ΑΕΠ, η έκθεση 
διαπιστώνει ότι Βέλγιο, Βουλγα-
ρία, Τσεχία, Γερμανία, Εσθονία, 
Ισπανία, Γαλλία, Ιταλία, Λετονία, 
Ουγγαρία, Μάλτα, Πολωνία, Σλο-
βενία και Σλοβακία δεν πληρούν 
το κριτήριο.

Υψηλή παραμένει η εξάρτηση
της οικονομίας από τα ορυκτά καύσιμα

Τέλος στα μέτρα στήριξης
έναντι της ενεργειακής ακρίβειας

Η Κομισιόν σημειώνει 
τη μεγάλη υστέρηση 
της χώρας στην 
εγκατάσταση έξυπνων 
μετρητών ρεύματος. 

Τα κράτη-μέλη
της Ε.Ε. θα πρέπει
να ολοκληρώσουν
τα προγράμματα μέχρι 
το τέλος του 2023. 

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥTης ανταποκρίτριάς μας

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Η Ε.Ε. συνιστά περαιτέρω εξορθολογισμό των κανόνων αδειοδότησης των 
ΑΠΕ και ολοκλήρωση των πλαισίων για υδρογόνο και υπεράκτια αιολικά.

Εάν αυξηθούν ξανά οι τιμές ενέργειας, μπορεί να ληφθούν μέτρα στήρι-
ξης, αλλά μόνο για ευάλωτα νοικοκυριά και επιχειρήσεις, σημειώνει η Ε.Ε.

Επιστροφή στο δημοσιονομικό 
«χαλινάρι», ενόψει και της υιο-
θέτησης ενός νέου Συμφώνου 
Σταθερότητας, σηματοδοτούν 
οι συστάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, καθώς θέτουν όριο 
αύξησης των λεγόμενων καθα-
ρών πρωτογενών δαπανών του 
2024 έναντι του 2023 στο 2,6%. 
Παράλληλα, η Κομισιόν καλεί 
την κυβέρνηση να αντιμετωπίσει 
μια σειρά από χρόνιες αδυναμί-
ες της ελληνικής οικονομίας τις 
οποίες αναδεικνύει με λεπτομέ-
ρειες, όπως η φοροδιαφυγή, ιδί-
ως στους αυτοαπασχολούμενους, 
και η χαμηλή αποτελεσματικό-
τητα του δημόσιου τομέα, ενώ 
χτυπά καμπανάκι για το διευρυ-
νόμενο έλλειμμα του ισοζυγίου 
τρεχουσών συναλλαγών και για 
επικείμενες πιθανές δυσκολίες 
στην απορρόφηση των πόρων 
του Ταμείου Ανάκαμψης.

Στο ξεχωριστό κείμενο της 2ης 
έκθεσης μεταπρογραμματικής 
εποπτείας, εξάλλου, η Κομισιόν 
αναγνωρίζει τη σημαντική πρόο-
δο που έχει σημειωθεί στην οικο-
νομία όσον αφορά την ανάπτυξη, 
τις δημοσιονομικές επιδόσεις και 
τον τραπεζικό τομέα, αλλά δεν 
παραλείπει να επισημάνει και κα-
θυστερήσεις: ενώ οι ληξιπρόθε-
σμες οφειλές στις κύριες συντά-
ξεις σχεδόν εκκαθαρίστηκαν, στις 
υπόλοιπες ο στόχος δεν επετεύ-

χθη. Επικρίνει, εξάλλου, αυστη-
ρά την απόφαση της κυβέρνησης 
για τη νέα ρύθμιση οφειλών στο 
∆ημόσιο. Επισημαίνει ότι αυτή 
μπορεί να υπονομεύσει την αξιο-
πιστία του πάγιου σχήματος των 
δόσεων και είναι επιζήμια για την 
κουλτούρα πληρωμών.

Οι προκλήσεις
Το όριο αύξησης των καθα-

ρών πρωτογενών δαπανών 2,6% 
καλύπτεται οριακά με βάση το 
Πρόγραμμα Σταθερότητας που 
υπέβαλε η κυβέρνηση, αν συ-
νυπολογισθούν και τα πρόσθετα 
προεκλογικά μέτρα που εξήγγει-
λε μετά την υποβολή του στην 
Κομισιόν, στο τέλος Απριλίου. 
Αυτό μετέδιδαν πηγές του οι-
κονομικού επιτελείου. Εννοεί-
ται ότι τα μέτρα του ΣΥΡΙΖΑ το 
υπερβαίνουν κατά πολύ.

Η σημασία που αποδίδει η Κο-
μισιόν στην επαναφορά στη δη-
μοσιονομική πειθαρχία φαίνε-
ται από το γεγονός ότι η πρώτη 
της σύσταση προς την Ελλάδα 
είναι να καταργήσει έως το τέ-
λος του 2023 τα μέτρα στήριξης 
έναντι της ενεργειακής ακρίβειας 
και μάλιστα να χρησιμοποιήσει 
τους σχετικούς πόρους που θα 
εξοικονομήσει για να μειώσει το 
δημοσιονομικό έλλειμμα. Είναι 
φανερό ότι η Κομισιόν θέλει να 
χρησιμοποιηθεί ο όποιος «δημο-
σιονομικός χώρος» για καλύτερα 
δημοσιονομικά αποτελέσματα 

και όχι για παροχές. Αν αυξηθούν 
ξανά οι τιμές ενέργειας, προσθέ-
τει, μπορούν να ληφθούν μέτρα 
στήριξης, αλλά μόνο για ευάλω-
τα νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 
Παράλληλα, πρέπει να δίνονται 
κίνητρα για εξοικονόμηση ενέρ-
γειας, σημειώνει, αφήνοντας να 
εννοηθεί ότι το κράτος δεν μπο-
ρεί να απορροφά όλη την αύξη-
ση τιμών.

Στις προκλήσεις που καλείται 
να αντιμετωπίσει η χώρα, σύμ-
φωνα με το κείμενο των συστά-
σεων περιλαμβάνονται οι εξής:
• Ελλειμμα. ∆ιεύρυνση του ελλείμ-
ματος του ισοζυγίου τρεχουσών 
συναλλαγών. Πρόκειται για βασι-
κή πηγή ανησυχίας, επισημαίνει 
η Κομισιόν. Παρότι προβλέπεται 
να περιοριστεί εν μέρει φέτος 

και του χρόνου, «το εξωτερικό 
έλλειμμα εκτιμάται ότι θα παρα-
μείνει πολύ πάνω από το επίπεδο 
που απαιτείται για να διασφαλι-
σθεί μια διατηρήσιμη βελτίωση 
της καθαρής επενδυτικής θέσης 
της χώρας».
• Αυτοαπασχολούμενοι. ∆ιεύρυν-
ση της φορολογικής βάσης και 
ενίσχυση της φορολογικής συμ-
μόρφωσης στους αυτοαπασχο-
λούμενους. Επικαλείται στοιχεία 
του 2021, σύμφωνα με τα οποία 
πάνω από το 67% των αυτοαπα-
σχολούμενων δήλωσε εισόδημα 
κάτω από 10.000 ευρώ. Το συ-
νολικό δηλωθέν εισόδημα ήταν 
4,2 δισ. ευρώ, έναντι πωλήσεων 
ύψους 48,6 δισ. ευρώ. Η Κομισιόν 
καλεί την κυβέρνηση να τροπο-
ποιήσει το φορολογικό σύστημα 
των αυτοαπασχολούμενων και 
να αξιοποιήσει τα στοιχεία από 
τις ηλεκτρονικές πληρωμές για 
να περιορίσει τη φοροδιαφυγή 
στον χώρο αυτό.
• Δημόσιο. Βελτίωση της αποτε-
λεσματικότητας του δημόσιου 
τομέα. Προτείνεται η παροχή 
κινήτρων στα στελέχη ώστε να 
αναλαμβάνουν πρόσθετες ευθύ-
νες. Παράλληλα, όμως, επιση-
μαίνεται ότι το κόστος πρέπει 

να συγκρατηθεί στα προ παν-
δημίας επίπεδα.
• Υγεία. Η δημόσια δαπάνη στην 
υγεία είναι χαμηλή, 5,9% του 
ΑΕΠ το 2020, έναντι 8,9% του 
ΑΕΠ κατά μέσον όρο στην Ε.Ε. 
Στο πλαίσιο αυτής της χαμηλής 
δαπάνης, τα φάρμακα έχουν το 
υψηλότερο μερίδιο στην Ε.Ε. και 
η προληπτική φροντίδα μια από 
τις χαμηλότερες. Τη ίδια ώρα, 
οι Ελληνες πληρώνουν από την 
τσέπη τους το δεύτερο υψηλό-
τερο ποσό στην Ε.Ε. για ιατρική 
περίθαλψη. Η Κομισιόν σημει-
ώνει ότι η μεταρρύθμιση στην 
πρωτοβάθμια υγεία πάσχει από 
έλλειψη γιατρών.
• Επενδύσεις. Παραμένουν χαμη-
λές, παρά την αύξηση που σημεί-
ωσαν τα τελευταία χρόνια και 
τη μείωση της διαφοράς με τους 
Ευρωπαίους εταίρους της χώρας. 
Από το 10,7% του ΑΕΠ το 2019, 
οι επενδύσεις αυξήθηκαν στο 
13,7% του ΑΕΠ το 2022, μειώνο-
ντας τη διαφορά προς τον μέσο 
όρο της Ε.Ε. από 11,5% του ΑΕΠ 
στο 8,7% του ΑΕΠ.
• Επιχειρήσεις. Το επιχειρηματικό 
περιβάλλον εξακολουθεί να είναι 
προβληματικό σε πολλά σημεία, 
παρά τις βελτιώσεις. Πέρα από τη 

δυσκολία πρόσβασης σε χρημα-
τοδότηση, οι υποψήφιοι επενδυ-
τές αντιμετωπίζουν περιορισμούς 
στην είσοδό τους σε συγκεκριμέ-
νες επαγγελματικές κατηγορίες, 
όπως οι νομικές υπηρεσίες, ενώ ο 
χρόνος επίλυσης υποθέσεων χρε-
οκοπίας είναι 3,5 χρόνια, έναντι 2 
στην Ε.Ε. Επίσης, καθυστερήσεις 
σημειώνονται στις περιβαλλοντι-
κές αδειοδοτήσεις.
• Ανεργία. Παρά τη μείωσή της 
στο 11,4% τον περασμένο Φε-
βρουάριο, η ανεργία παραμένει 
υψηλή, ιδίως στους νέους, στις 
γυναίκες και στους υπηκόους 
τρίτων χωρών. Επίσης, στους 
νέους και στις γυναίκες η συμμε-
τοχή στην αγορά εργασίας είναι 
χαμηλή. Ακόμη, οι πραγματικοί 
μισθοί μειώθηκαν το 2022 κατά 
4,7% λόγω πληθωρισμού. Το πο-
σοστό του πληθυσμού που βρί-
σκεται σε κίνδυνο φτώχειας είναι 
28,3% έναντι 21,7% στην Ε.Ε.
• Ταμείο Ανάκαμψης. Οσον αφορά το 
Ταμείο Ανάκαμψης, η έκθεση ση-
μειώνει ότι η χώρα θα βρεθεί αντι-
μέτωπη σύντομα με τις αδυναμίες 
της τοπικής αυτοδιοίκησης, από 
την οποία εξαρτάται η υλοποίηση 
πολλών από τα προαπαιτούμενα 
για τις επόμενες δόσεις.

Ζητεί διεύρυνση 
της φορολογικής 
βάσης και ενίσχυση 
της φορολογικής 
συμμόρφωσης στους 
αυτοαπασχολούμενους.

Δημοσιονομικό
«χαλινάρι»
βάζει η Ε.Ε.
από το 2024
«Κόφτης» στις πρωτογενείς δαπάνες, 

«καμπανάκι» για φοροδιαφυγή, έλλειμμα

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να αντιμετωπίσει μια σειρά από χρόνιες αδυναμίες της ελληνικής οικονομίας, όπως η φοροδιαφυγή, ιδίως 
στους αυτοαπασχολούμενους, και η χαμηλή αποτελεσματικότητα του δημόσιου τομέα, ενώ χτυπάει καμπανάκι για το διευρυνόμενο έλλειμμα του ισοζυγίου 
τρεχουσών συναλλαγών και για επικείμενες πιθανές δυσκολίες στην απορρόφηση των πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης.
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ
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Ερχεται έκρηξη
επενδύσεων
για παραθαλάσσια
resorts στην Αττική 

Λαγονήσι, Σαρωνίδα, Σούνιο, 
αλλά και οι ακτές της Ανατολι-
κής Αττικής και κοντινές νησί-
δες, όπως και παρωχημένα και 
εγκαταλελειμμένα ξενοδοχειακά 
συγκροτήματα προηγούμενων 
δεκαετιών είναι κάποια από τα 
σημεία που περιέρχονται στο 
επίκεντρο της προσοχής επενδυ-
τικών σχημάτων, τα οποία ενδι-
αφέρονται να αναπτύξουν παρα-
θαλάσσια resorts στα περίχωρα 
της μοναδικής ευρωπαϊκής πρω-
τεύουσας με άμεση πρόσβαση 
στη θάλασσα. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, μεταξύ των ενδιαφε-
ρομένων που αξιολογούν τέτοια 
σχέδια περιλαμβάνονται μεγά-
λες πολυεθνικές ξενοδοχειακές 
επιχειρήσεις, όπως η γαλλική 
Accor, ελληνικές που έχουν κά-
νει ήδη βήματα, όπως η Grivalia 
Hospitality στους Πεταλιούς και 
βέβαια στα Αστέρια της Γλυφά-
δας, ισραηλινές, κάποιες εκ των 
οποίων έχουν ήδη τοποθετηθεί, 
όπως η Brown στην Πούντα Ζέ-
ζα, αλλά και αραβικές. Τα σχε-
τικά επενδυτικά σχέδια εδράζο-
νται σε μια σειρά παραδοχών: 

Κατ’ αρχάς η Ελλάδα βρίσκε-
ται στο top 5 των πιο δημοφι-
λών προορισμών παγκοσμίως. 

∆εύτερον, στην Αττική έχουν 

αναπτυχθεί υποδομές, όπως το 
αεροδρόμιο «Ελ. Βενιζέλος» και 
τροχοδρομούν άλλες, όπως η 
προέκταση του μετρό και της 
Αττικής οδού, αλλά και των μο-
νάδων διαχείρισης αποβλήτων 
που μπορούν να υποδεχθούν αυ-
ξημένους ταξιδιωτικούς όγκους. 

Τρίτον, διαθέτει τη φυσική 
ομορφιά αλλά και την ιστορική 

κληρονομιά, όπως αυτή προκύ-
πτει και από δεκάδες αρχαιο-
λογικούς χώρους και μουσεία 
παγκόσμιας κλάσης, όπως το 
Μουσείο της Ακρόπολης ή το 
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, 
ειδικά μετά τη σχεδιαζόμενη 
επέκταση και αναβάθμισή του. 

Τέταρτον, η Αττική μπορεί 
να αποτελέσει εφαλτήριο για 
σύντομες περιηγήσεις στο Αι-
γαίο, αλλά και γειτονικούς νο-
μούς, αντιστρέφοντας την τάση 
να αποτελεί ενδιάμεσο σταθμό 

προς τελικό νησιωτικό προορι-
σμό. Καταγράφεται δηλαδή ζή-
τηση –και μάλιστα από υψηλό-
τερου εισοδηματικού επιπέδου 
ταξιδιώτες– για διακοπές στην 
Αττική καθ’ όλο το διάστημα 
παραμονής στη χώρα. 

Πέμπτον, μέχρι στιγμής η 
ανάπτυξη των ξενοδοχειακών 
και άλλων υποδομών φιλοξενί-
ας έχει επικεντρωθεί στο κέντρο 
της Αθήνας. 

Εκτον, σύμφωνα με πρόσφα-
τη μελέτη του Ινστιτούτου Του-
ριστικών Ερευνών και Προβλέ-
ψεων (ΙΤΕΠ) σε συνεργασία με 
την GBR Consulting για λογα-
ριασμό της Ενωσης Ξενοδόχων 
Αθηνών-Αττικής-Αργοσαρωνι-
κού (ΕΞΑΑΑ), κατά την τελευ-
ταία οκταετία (2015-2022) ο 
αριθμός των ξενοδοχειακών 
δωματίων μόνο στο κέντρο της 
Αθήνας σημείωσε αύξηση της 
τάξης του 19%. Επιπλέον εκρη-

κτική ήταν και η αύξηση των 
διαμερισμάτων και κατοικιών 
που διατίθενται για βραχυχρό-
νιες μισθώσεις. Και αυτές όμως 
στη συντριπτική τους πλειονό-
τητα βρίσκονται στον αστικό 
ιστό της πρωτεύουσας. Αντιθέ-
τως, στα νότια προάστια ο αριθ-
μός των ξενοδοχειακών κλινών 
έχει παρουσιάσει μείωση, έστω 
και οριακή κατά 1%, την περίοδο 
2015-2022. Σε όλες τις υπόλοιπες 
περιοχές της Αττικής, συμπερι-
λαμβανομένων και των νησιών 
του Αργοσαρωνικού, αλλά και 
του Πειραιά, καταγράφεται πτώ-
ση στη μελέτη του ΙΤΕΠ.

Εβδομον, οι όποιες νέες μεγά-
λες μονάδες στην Αττική Ριβιέρα 
αποτελούν σταγόνα στον ωκε-
ανό της ζήτησης για φιλοξενία 
πολυτελούς επιπέδου. Οι υπάρ-
χουσες ή δρομολογηθείσες με-
γάλες επενδύσεις σε resorts στο 
παραλιακό μέτωπο δύναται να 

μετρηθούν στα δάχτυλα των δύο 
χεριών: σε λειτουργία βρίσκεται 
ο Αστέρας Βουλιαγμένης, που 
έχει περάσει σε αραβικά συμφέ-
ροντα, το Grand Resort στο Λα-
γονήσι, το Divani Apollon Palace 
στη Γλυφάδα και το Cape Sounio 
στο νοτιοανατολικότερο σημείο 
της Αττικής. Υπό ανάπτυξη βρί-
σκονται resorts, όπως το One & 
Only Aesthesis στα Αστέρια της 
Γλυφάδας, που αποτελεί επένδυ-
ση 300 εκατομμυρίων ευρώ και 
αναμένεται να ανοίξει αργότε-
ρα φέτος, αλλά και τα δύο νέα 
ξενοδοχεία που θα αναπτύξουν 
κοινοπρακτικά η TEMES με τη 
Lamda Development στο Ελ-
ληνικό, με προϋπολογισμό της 
τάξης των 300 εκατομμυρίων, 
που θα χρειαστούν όμως του-
λάχιστον τρία χρόνια ακόμη για 
να μπουν στην αγορά.

Τα παραπάνω, μαζί με άλλα 
λιγότερο γνωστά resorts στις 

παραλίες της Αττικής, επενδύ-
σεις δηλαδή που αθροιστικά 
όλες μαζί ξεπερνούν τα δύο δι-
σεκατομμύρια ευρώ, όχι μόνο 
δεν επαρκούν για να καλύψουν 
την υπάρχουσα ζήτηση για τέ-
τοιου είδους πολυτελείς υποδο-
μές φιλοξενίας, αλλά αποτελούν 
«σταγόνες προσφοράς υποδο-
μών σε έναν ωκεανό δυνητικών 
ταξιδιωτών, που θέλουν να επι-
σκεφθούν την Ελλάδα και να 
περάσουν το μεγαλύτερο μέρος 
των διακοπών τους στην Αττι-
κή», όπως το θέτει Ελληνας ξε-
νοδόχος που σχεδιάζει να μπει 
σε αυτή την αγορά. 

Είναι αυτό το κενό που 
θα επιδιώξουν να καλύψουν 
τα επόμενα χρόνια με μεγά-
λα resorts υφιστάμενοι αλ-
λά  και  νεοεισερχόμενοι 
στην Αττική επιχειρηματικοί 
όμιλοι από την Ελλάδα και το 
εξωτερικό.

Οι όποιες νέες μεγάλες 
μονάδες στην Αττική Ρι-
βιέρα αποτελούν στα-
γόνα στον ωκεανό της 
ζήτησης για φιλοξενία 
πολυτελούς επιπέδου.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Το παραλιακό μέτωπο, «μαγνήτης»

για Ελληνες και ξένους επιχειρηματίες

ΠΡΩΤΗ ΠΑΣΑ
ΔΕΥΤΕΡΑ�ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ

07:00 � 10:00

Στέλλα
Μάρκου

Γιώργος
Λογίδης

Αντρέας
Γιωργαλλάς

ΑΥΤΟ AKOYΣ!
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Την πρώτη ύφεση από την επέ-
λαση της πανδημίας κατέγρα-
ψε η Γερμανία, διαψεύδοντας 
όσους ήλπιζαν ότι η μεγαλύτε-
ρη οικονομία της Ευρωζώνης θα 
κατάφερνε να αντισταθμίσει το 
βάρος από την εκτίναξη του κό-
στους ενέργειας.

Ειδικότερα, σύμφωνα με την 
εθνική στατιστική υπηρεσία της 
χώρας, η οικονομία συρρικνώ-
θηκε κατά 0,3% τους πρώτους 
τρεις μήνες του 2023, ενώ το τε-
λευταίο τρίμηνο του 2022 είχε 
υποχωρήσει κατά 0,5%. Σημειώ-
νεται πως δύο συναπτά τρίμηνα 
συρρίκνωσης αποτελούν τεχνι-
κή ύφεση. Αρχικά, προβλεπόταν 
πως η γερμανική οικονομία θα 
απέφευγε την ύφεση, παραμέ-
νοντας στάσιμη το πρώτο τρί-
μηνο του έτους.

Πρόκειται βέβαια για αποτέ-
λεσμα της ισχυρής πίεσης που 
δέχεται η γερμανική οικονομία 
μετά το ξέσπασμα του πολέμου 
στην Ουκρανία και την απόφα-
ση των Ευρωπαίων να διακό-
ψουν τους δεσμούς τους με τη 
Μόσχα. Αξίζει να σημειωθεί ότι 
ο Γερμανός καγκελάριος, Ολαφ 
Σολτς, είχε αφήσει να εννοη-
θεί τον Ιανουάριο ότι η χώρα 
θα απέφευγε την ύφεση.

Καθοριστικός παράγοντας 
για το αποτέλεσμα ήταν οι δα-
πάνες των νοικοκυριών: οι Γερ-

μανοί ξόδεψαν πολύ λιγότερα 
το πρώτο τρίμηνο του έτους, 
με τις τελικές δαπάνες να μει-
ώνονται κατά 1,2%. «Η διστα-
κτικότητα των νοικοκυριών να 
αγοράσουν ήταν εμφανής σε 
πολλούς τομείς. Τα νοικοκυριά 
ξόδεψαν λιγότερο σε τρόφιμα 
και ποτά, ένδυση, υπόδηση και 
έπιπλα», σημειώνεται στη σχε-
τική ανακοίνωση της γερμα-
νικής στατιστικής υπηρεσίας. 

Επίσης, αγόρασαν λιγότερα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα λόγω του πε-
ριορισμού των κινήτρων αγοράς 
από τη γερμανική κυβέρνηση.

Παράλληλα, καταγράφηκε 
μείωση στις κυβερνητικές δα-
πάνες, ενώ οι επενδύσεις αυ-
ξήθηκαν, παίρνοντας εν μέρει 
ώθηση από τον τομέα των κα-
τασκευών, ο οποίος ευνοήθηκε 

από τις καλύτερες καιρικές συν-
θήκες τη συγκεκριμένη περίοδο.

«Εξάλλου, η Γερμανία περι-
ήλθε σε ύφεση στο τέλος του 
περασμένου έτους, διότι το σοκ 
στις τιμές ενέργειας επιβάρυνε 
τις δαπάνες των νοικοκυριών», 
δήλωσε ο Κλάους Βίστενσεν, 
επικεφαλής οικονομολόγος για 
την Ευρωζώνη στο Pantheon 
Macroeconomics. Ο ίδιος προ-
σέθεσε ότι οι πιθανότητες συρ-
ρίκνωσης τα επόμενα τρίμηνα 
είναι χαμηλές.

Η εικόνα που αποτυπώνουν 
οι μεγάλες εταιρείες της χώρας 
καταδεικνύει την επιδείνωση 
του καταναλωτικού κλίματος 

στη Γερμανία. Ενδεικτικά, τα 
αποθέματα της εταιρείας έν-
δυσης Zalando αυξήθηκαν το 
πρώτο τρίμηνο, λόγω μείωσης 
της κατανάλωσης. Αντίστοιχα, 
σύμφωνα με την ένωση αυτοκι-
νητοβιομηχανιών VDA, οι πα-
ραγγελίες αυτοκινήτων περι-
ορίστηκαν κατά περίπου ένα 
τρίτο το ίδιο διάστημα.

Προβλήματα δείχνει και ο το-
μέας της μεταποίησης, ο οποίος 
αποτελεί κλειδί για την οικονο-
μία. Μάλιστα η επιδείνωση εί-
ναι τόσο μεγάλη, ώστε ορισμέ-
νοι αμφιβάλλουν εάν μπορεί να 
υπάρξει ανάκαμψη μέχρι το τέ-
λος του έτους. Εν τω μεταξύ, το 

κλίμα στη βιομηχανία επιβαρύ-
νει με τη σειρά του και τις επι-
χειρηματικές προοπτικές. Εν-
δεικτικά, ο δείκτης προσδοκιών 
του γερμανικού οικονομικού ιν-
στιτούτου Ifo υποχώρησε για 
πρώτη φορά εδώ και οκτώ μή-
νες τον Μάιο.

Παρότι ορισμένοι φορείς ανα-
μένουν στασιμότητα της οικο-
νομίας φέτος, έκθεση της κε-
ντρικής τράπεζας της Γερμανίας 
δείχνει ότι ενδέχεται να ανα-
πτυχθεί ελαφρώς αυτό το τρί-
μηνο. Αυτή η πρόβλεψη απο-
δίδεται στην εξομάλυνση των 
προβλημάτων στην εφοδιαστική 
αλυσίδα και την αποκλιμάκωση 

του κόστους της ενέργειας, η 
οποία ευνοεί τον τομέα της βι-
ομηχανίας.

«Το μέγεθος της επί τα χείρω 
αναθεώρησης του γερμανικού 
ΑΕΠ σημαίνει ότι η ανάπτυξη της 
Ευρωζώνης είναι πιθανό επίσης 
να αναθεωρηθεί προς τα κάτω 
το πρώτο τρίμηνο. Εφόσον τα 
υπόλοιπα παραμείνουν σταθε-
ρά, αυτό θα οδηγήσει κατά πάσα 
πιθανότητα σε στασιμότητα την 
οικονομία της περιοχής στην αρ-
χή του 2023, αλλά εάν υπάρξουν 
και μεγάλες μεταβολές μπορεί... 
να ρίξουν την περιοχή σε τεχνι-
κή ύφεση», δήλωσαν οικονομο-
λόγοι του Bloomberg.

Καθοριστικός παράγο-
ντας για τη συρρίκνωση 
της γερμανικής 
οικονομίας κατά 0,3% 
το α΄ τρίμηνο του έτους 
ήταν η μεγάλη μείωση 
δαπανών των νοικοκυ-
ριών κατά 1,2%.

Σε ύφεση
εισήλθε
η οικονομία
της Γερμανίας 
Το γερμανικό ΑΕΠ συρρικνώθηκε

για δεύτερο συνεχόμενο τρίμηνο

Η εικόνα που αποτυπώνουν οι μεγάλες εταιρείες της χώρας καταδεικνύει την επιδείνωση του καταναλωτικού κλίματος στη Γερμανία. Ενδεικτικά, σύμφωνα 
με την ένωση αυτοκινητοβιομηχανιών VDA, οι παραγγελίες αυτοκινήτων περιορίστηκαν κατά περίπου ένα τρίτο.

Η Τράπεζα της Τουρκίας παρατεί-
νει προς το παρόν τη στάση ανα-
μονής σε ό,τι αφορά το επίπεδο 
των επιτοκίων που διατήρησε 
σταθερά για τρίτο συναπτό μή-
να. Στόχος της, προφανώς, να δι-
ατηρήσει σταθερή την ισοτιμία 
της τουρκικής λίρας μέχρι τον 
δεύτερο γύρο των προεδρικών 
εκλογών. Ετσι, τα επιτόκια στη 
γειτονική χώρα βρίσκονται στο 
8,5%, με την τουρκική λίρα να 
αντιδρά ελάχιστα στην είδηση. 
Σύμφωνα με οικονομικούς ανα-
λυτές, η απόφαση μπορεί να δια-
σφαλίζει στην κεντρική τράπεζα 
κάποια πίστωση χρόνου, καθώς 
ανακόπτει κάπως τις πιέσεις που 
υφίσταται το νόμισμα της χώ-
ρας και κατά κάποιον τρόπο πε-
ριφρουρεί τη δημοτικότητα του 
Τούρκου προέδρου λίγες ημέρες 
πριν από τις εκλογές. ∆εδομένου, 

πάντως, ότι η λίρα βρίσκεται σε 
ιστορικά χαμηλά επίπεδα , η κε-
ντρική τράπεζα δεν έχει πολλές 
επιλογές και η διατήρηση των 
επιτοκίων σε σταθερά επίπεδα εί-
ναι μία από αυτές. Και αυτό γιατί 
στην αγορά επικρατεί η προσδο-
κία πως το νόμισμα της Τουρκίας 
θα σημειώσει πολύ πιο απότο-
μη πτώση μετά τον δεύτερο γύ-

ρο των εκλογών, αδιακρίτως του 
ποιος θα αναδειχθεί νικητής. Στη 
σχετική ανακοίνωσή της, η Τρά-
πεζα της Τουρκίας δικαιολογεί 
την απόφασή της ως «κατάλλη-
λη για να στηρίξει την αναγκαία 
ανάκαμψη» μετά το πλήγμα που 
έχουν καταφέρει στην Τουρκία 
οι καταστρεπτικοί σεισμοί του 
Φεβρουαρίου. Είναι, ωστόσο, κοι-
νό μυστικό που λειτουργεί καθ’ 
υπαγόρευσιν του Ταγίπ Ερντο-
γάν, που έχει αποκαλέσει εαυ-
τόν «εχθρό των επιτοκίων» και 
επικαλούμενος ακόμη και το Κο-
ράνι, εναντιώνεται στην αύξηση 
του κόστους του δανεισμού και 
έχει αποκλείσει κάθε αύξηση των 
επιτοκίων σε περίπτωση επανε-
κλογής του. Παράλληλα, η επι-
τροπή νομισματικής πολιτικής 
αναφέρει στη σχετική ανακοί-
νωσή της ότι «τα τελευταία στοι-

χεία καταδεικνύουν πως στις πε-
ριοχές που επλήγησαν από τους 
σεισμούς η οικονομική δραστηρι-
ότητα ανακάμπτει ταχύτερα από 
όσο αναμενόταν και, επομένως, 
οι σεισμοί δεν θα έχουν μόνιμες 
συνέπειες στη γενικότερη πο-
ρεία της τουρκικής οικονομίας».

Σύμφωνα με τη Σέλβα Μπα-
χάρ Μπαζικί, οικονομολόγο - συ-
νεργάτιδα του Bloomberg, «η κε-
ντρική τράπεζα διατήρησε μεν 
αμετάβλητα τα επιτόκια, αλλά 
εκτιμούμε ότι θα εξακολουθή-
σει να επιβάλλει στις τράπεζες 
ανορθόδοξα μέτρα με σκοπό τη 
στήριξη του νομίσματος και να 
παρεμβαίνει στις αγορές συναλ-
λάγματος, για να περιορίσει τον 
αντίκτυπο που έχει στο νόμισμα 
της χώρας αυτή η ακραία χαλαρή 
νομισματική πολιτική».

BLOOMBERG

Αμετάβλητα τα επιτόκια στην Τουρκία ενόψει εκλογών

Στόχος, να διατηρηθεί 
σταθερή η ισοτιμία 
της τουρκικής λίρας
και να ανακοπούν 
οι πιέσεις 
που υφίσταται 
το τουρκικό νόμισμα.

Στην αγορά επικρατεί η εκτίμηση πως το νόμισμα της Τουρκίας θα σημει-
ώσει πολύ πιο απότομη πτώση μετά τον δεύτερο γύρο των εκλογών, αδια-
κρίτως του ποιος θα αναδειχθεί νικητής.
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Η Ρωσία, όχι μόνον δεν υλο-
ποίησε την απειλή της πως θα 
μειώσει την παραγωγή πετρε-
λαίου ως αντίποινα στις κυρώ-
σεις, αλλά αύξησε θεαματικά τις 
εξαγωγές της, με κύριους απο-
δέκτες την Κίνα και την Ινδία. 
Τον Μάρτιο το Κρεμλίνο είχε 
εκφράσει την πρόθεση να μει-
ώσει την παραγωγή πετρελαίου 
κατά 500.000 βαρέλια την ημέ-
ρα και να διατηρήσει τα μειω-
μένα επίπεδα μέχρι το τέλος 
του έτους. Το ρωσικό υπουρ-
γείο Ενέργειας ισχυρίζεται ότι 
μείωσε πράγματι την παραγωγή 
αργού σε επίπεδα κοντά στον 
στόχο. Ωστόσο,  τα στοιχεία 
από τις κινήσεις των δεξαμενο-
πλοίων προδίδουν πως οι εξα-
γωγές ρωσικού πετρελαίου μέ-
σω θαλάσσης έχουν εκτοξευθεί 

στα ύψη, ενώ η διύλιση αργού 
στο εσωτερικό της χώρας μόλις 
που αρχίζει να μειώνεται εξαι-
τίας εργασιών συντήρησης των 
διυλιστηρίων.

Σύμφωνα με τη ∆ιεθνή Υπη-
ρεσία Ενέργειας (ΙΕΑ), η παρα-
γωγή ρωσικού αργού έφτασε 
τον Απρίλιο περίπου στα 9,6 
εκατ. βαρέλια την ημέρα, ένας 
όγκος που υπολείπεται μόλις 
κατά 200.000 βαρέλια την ημέ-
ρα από τα επίπεδα παραγωγής 
του Φεβρουαρίου και επομένως 

δεν επιβεβαιώνει την πρόθεση 
του Κρεμλίνου για μείωση της 
παραγωγής. 

Αντιθέτως, η ΙΕΑ θεωρεί πι-
θανόν να έχει αυξήσει η Ρω-
σία την παραγωγή για να ανα-
πληρώσει τα χαμένα έσοδα. Τον 
Απρίλιο τα έσοδα της Ρωσίας 
από τις εξαγωγές πετρελαίου 
αυξήθηκαν κατά 1,7 δισ. δολ. 
φθάνοντας τα 15 δισ. δολ., αν 
και ήταν έτσι κι αλλιώς κατά 
27% μειωμένα σε σύγκριση με 
την αντίστοιχη περίοδο του πε-
ρασμένου έτους. 

Οπως τονίζει η ΙΕΑ, η Ρωσία 
εξήγαγε τον Απρίλιο πολύ πε-
ρισσότερο πετρέλαιο από όσο 
είχε εξάγει οποιονδήποτε μή-
να μετά την εισβολή της στην 
Ουκρανία. Οι εξαγωγές ρωσι-
κού πετρελαίου έφθασαν τα 

8,3 εκατ. βαρέλια την ημέρα 
υπερβαίνοντας σαφώς τα 7,7 
εκατ. και τα 7,5 εκατ. βαρέλια 
την ημέρα που ήταν ο μέσος 
όρος το 2022 και το 2021 αντι-
στοίχως.

Σχεδόν το 80% αυτών των 
εξαγωγών προορίζονταν για την 
Κίνα και την Ινδία. Οπως σχο-
λιάζουν αναλυτές του κλάδου,  
η αύξηση αυτή  των εξαγωγών 
της αντανακλά την επιτυχία της 
Μόσχας, που κατάφερε να βρει 
καινούργιους πελάτες για το 
πετρέλαιό της, εφόσον η Ευ-
ρώπη διέκοψε τις εισαγωγές, 
αλλά να βρει επίσης και και-
νούργια πλοία, δεδομένου ότι 
με τις κυρώσεις έχασε την πρό-
σβαση στα δεξαμενόπλοια των 
δυτικών οικονομιών.

BLOOMBERG, FINANCIAL TIMES

Ρεκόρ εξαγωγών πετρελαίου από τη Ρωσία τον Απρίλιο

Παρά τις απειλές
για μείωση της παρα-
γωγής, ως αντίποινα 
στις κυρώσεις.

Σχεδόν το 80% των εξαγωγών πετρελαίου της Ρωσίας τον Απρίλιο προορι-
ζόταν για την Κίνα και την Ινδία.
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Περίπου στα 2,8 τρισ. δολάρια 
αναμένεται να διαμορφωθούν 
φέτος οι επενδύσεις στην ενέρ-
γεια διεθνώς, εκ των οποίων 
τουλάχιστον το 1,7 τρισ. θα 
είναι προσανατολισμένο στις 
καθαρές τεχνολογίες, όπως τα 
ηλεκτρικά αυτοκίνητα, οι ΑΠΕ 
και η αποθήκευση ενέργειας. 
Αυτό διαπιστώνει σχετική έκ-
θεση της ∆ιεθνούς Υπηρεσίας 
Ενέργειας (ΙΕΑ), η οποία εκτιμά 
μάλιστα πως οι επενδύσεις συ-
γκεκριμένα στα φωτοβολταϊκά 
πρόκειται να ξεπεράσουν το 1 
δισ. την ημέρα φέτος.

Ως αποτέλεσμα, οι επενδύ-
σεις στα φωτοβολταϊκά ανα-
μένεται να ξεπεράσουν για 
πρώτη φορά τις αντίστοιχες 
που διοχετεύονται προς την 
πετρελαιοπαραγωγή, σύμφω-
να με τον επικεφαλής της ΙΕΑ, 
Φατίχ Μπιρόλ. Ωστόσο, οι συ-
νολικές επενδύσεις σε άνθρα-
κα, φυσικό αέριο και πετρέλαιο 
πρόκειται να παραμείνουν σε 
υψηλά επίπεδα, ελαφρώς άνω 
του 1 τρισ. δολαρίων.

«Οι επενδύσεις σε ορυκτά 
καύσιμα σήμερα είναι υπερ-
διπλάσιες του επιπέδου που 
απαιτείται για να επιτευχθεί η 
ανθρακική ουδετερότητα μέ-
χρι το 2050. Η απόκλιση συ-
γκεκριμένα στον τομέα του άν-
θρακα είναι εξαιρετικά μεγάλη: 
οι σημερινές επενδύσεις είναι 
σχεδόν έξι φορές πάνω από τις 
απαιτήσεις για ανθρακική ουδε-
τερότητα μέχρι το 2030», ανα-
φέρεται χαρακτηριστικά στην 
έκθεση της ΙΕΑ.

Παρά την αύξηση των επεν-
δύσεων στις καθαρές μορφές 
ενέργειας, το ύψος των επεν-
δύσεων που εξακολουθούν να 
διοχετεύονται προς τα ορυκτά 
καύσιμα προκαλεί προβλημα-
τισμούς.

Από τον 19ο αιώνα «οι αν-
θρώπινες ενέργειες είναι ο βα-
σικός παράγοντας ώθησης της 
κλιματικής αλλαγής, ιδίως λό-
γω της καύσης ορυκτών καυ-
σίμων, όπως ο άνθρακας, το 
πετρέλαιο και το φυσικό αέ-
ριο», αναφέρουν τα Ηνωμένα 
Εθνη. Εξ ου και τα ευρήματα 
της ΙΕΑ έρχονται σε σύγκρου-
ση με τον στόχο της μείωσης 
των εκπομπών αέριων ρύπων 
και τη Συμφωνία των Παρισίων. 
Σημειώνεται πως για την αντι-
στροφή της κλιματικής αλλαγής 
θεωρείται κρίσιμη η επίτευξη 
της ανθρακικής ουδετερότητας 
μέχρι το 2050.

Τον περασμένο Ιούνιο, ο 
γενικός γραμματέας του ΟΗΕ 

Αντόνιο Γκουτέρες απέρριψε 
και κατέκρινε νέα ευρήματα 
σχετικά με τη δυνατότητα εξό-
ρυξης ορυκτών καυσίμων. Είπε 
ότι επρόκειτο για ψευδαισθή-
σεις και απηύθυνε έκκληση για 

την εγκατάλειψη ολόκληρου 
του κλάδου.

Παρά τις έντονες ανησυχί-
ες, η βιομηχανία πετρελαίου 
και φυσικού αερίου συνεχί-
ζει να αναπτύσσεται διεθνώς. 
Για παράδειγμα, τον Οκτώβριο 
του 2022 ο επικεφαλής της BP, 
Μπέρναρντ Λούνεϊ, δήλωσε ότι 
η στρατηγική της εταιρείας επι-
κεντρώνεται στις επενδύσεις 
στους υδρογονάνθρακες, αλ-
λά παράλληλα και στην προ-
γραμματισμένη ενεργειακή με-
τάβαση.

Παρότι θα εξακολουθούν να 
υπάρχουν ανησυχίες σχετικά 
με τα χρήματα που ρέουν προς 
τα ορυκτά καύσιμα, ο Μπιρόλ 

προσπάθησε να αναδείξει τον 
παράγοντα που θα οδηγήσει 
την ενεργειακή μετάβαση. «Η 
καθαρή ενέργεια κινείται γρή-
γορα – ταχύτερα απ’ ό,τι συ-
νειδητοποιεί πολύς κόσμος. 
Αυτό είναι σαφές από τα μο-
τίβα των επενδύσεων, όπου οι 
καθαρές τεχνολογίες αποστα-
σιοποιούνται από τα ορυκτά 
καύσιμα», τόνισε. «Για κάθε 
δολάριο που επενδύεται στα 
ορυκτά καύσιμα, περίπου 1,7 
δολάριο δρομολογείται τώρα 
προς την καθαρή ενέργεια», 
δήλωσε ο Μπιρόλ, εξηγώντας 
ότι αυτή η αναλογία ανερχόταν 
στο ένα προς ένα πριν από μό-
λις πέντε χρόνια.

Για κάθε δολάριο που επενδύεται στα ορυκτά καύσιμα, περίπου 1,7 δολ. δρομολογείται προς την καθαρή ενέρ-
γεια. Αυτή η αναλογία ανερχόταν στο ένα προς ένα πριν από μόλις πέντε χρόνια.
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Προβληματισμοί
για τα υψηλά ποσά 
που διοχετεύονται 
στην ανάπτυξη
της βιομηχανίας
των ορυκτών 
καυσίμων.

Στο 1 δισ. δολ. την ημέρα οι διεθνείς
επενδύσεις σε φωτοβολταϊκά
Φέτος στις καθαρές τεχνολογίες αναμένεται να επενδυθεί 1,7 τρισ. δολάρια 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα εξε-
λίχθηκαν σε κόμβο εμπορίου 
του ρωσικού χρυσού, από τη 
στιγμή που η ∆ύση έκοψε τους 
παραδοσιακούς διαύλους των 
ρωσικών εξαγωγών. Αυτό προ-
κύπτει από στοιχεία των ρωσι-
κών τελωνείων, που περιέχουν 
λεπτομέρειες σχεδόν 1.000 εξα-
γωγών χρυσού από τη στιγμή 
που άρχισε ο πόλεμος στην Ου-
κρανία. Καταδεικνύουν πως τα 
Εμιράτα εισήγαγαν 75,7 τόνους 
ρωσικού χρυσού αξίας 4,3 δισ. 
δολ. πολύ περισσότερο από τον 
1,3 τόνο στη διάρκεια του 2021.

Ακολουθούν Κίνα και Τουρ-
κία, που εισήγαγαν περίπου 
20 τόνους εκάστη από 24 Φε-
βρουαρίου 2022 μέχρι 3 Μαρ-
τίου 2023. Οι τρεις χώρες μα-
ζί αντιπροσωπεύουν το 99,8% 
των εξαγωγών ρωσικού χρυσού 
στα αρχεία των τελωνείων. Τις 
ημέρες μετά την εισβολή στην 
Ουκρανία, πολλές πολυεθνικές 
τράπεζες, εταιρείες logistics και 
βιομηχανίες επεξεργασίας πο-

λύτιμων μετάλλων διέκοψαν 
τις συναλλαγές τους με ρωσι-
κό χρυσό, που συνήθως εξήγα-
γαν στο Λονδίνο, παραδοσιακό 
κόμβο εμπορίας χρυσού. Από 7 
Μαρτίου 2022 η Ενωση Αγορών 
Χρυσού του Λονδίνου απαγό-
ρευσε τις εισαγωγές ρωσικών 
ράβδων χρυσού, ενώ στα τέλη 
Αυγούστου, Ε.Ε., Βρετανία, Ελ-
βετία, ΗΠΑ, Καναδάς και Ιαπω-
νία έκαναν το ίδιο.

Τα σχετικά έγγραφα προ-
δίδουν, όμως, ότι οι παραγω-
γοί ρωσικού χρυσού βρήκαν 
γρήγορα νέες αγορές σε χώρες 
στις οποίες δεν είχαν επιβληθεί 
κυρώσεις, όπως τα Εμιράτα, η 
Τουρκία και η Κίνα. Σύμφωνα 
με την Επιτροπή Χρυσού της 
κυβέρνησης των Εμιράτων, το 
κράτος λειτουργεί με καθαρές 
και αυστηρές διαδικασίες ενα-
ντίον των παράνομων προϊό-
ντων, του ξεπλύματος χρήματος 
και κάθε συνεργασίας με οποια-
δήποτε οντότητα στην οποία 
έχουν επιβληθεί κυρώσεις.

Σε μια προσπάθεια να απο-

μονώσει περαιτέρω τη Ρωσία, 
η Ουάσιγκτον προειδοποίησε 
χώρες όπως τα Εμιράτα και 
την Τουρκία ότι ενδέχεται να 
αποκλειστούν από τις αγορές 
του G7 αν συνεργαστούν με 
όποιον υπόκειται σε κυρώσεις. 
Από τα στοιχεία που μελέτησε 
το Reuters δεν προκύπτει κά-
ποια παραβίαση των κυρώσε-
ων από αυτές τις χώρες. Τα  αρ-
χεία των τελωνείων που έδωσε 
στο Reuters παράγοντας του 
εμπορίου εμφανίζουν εξαγωγές 
116,3 τόνων ρωσικού χρυσού 
από τις 24 Φεβρουαρίου 2022 
μέχρι τις 3 Μαρτίου 2023. 

Ωστόσο, η συμβουλευτική 
Metals Focus εκτιμά ότι η Ρω-
σία παρήγαγε 325 τόνους χρυ-
σού μέσα στο 2022. Ο υπόλοι-
πος χρυσός  είτε έμεινε εντός 
της χώρας είτε εξήχθη μέσω 
συναλλαγών που δεν εμφανί-
ζονται στα αρχεία των τελωνεί-
ων. ∆εν έχει σταθεί δυνατόν να 
εξακριβωθεί  τι ποσοστό από 
τις συνολικές εξαγωγές ρωσι-
κού χρυσού καλύπτεται από 
τα στοιχεία.

Εξακριβώθηκε, όμως, ότι οι 
εξαγωγές ρωσικού χρυσού στην 
Κίνα κατέληξαν οι περισσότε-
ρες στο Χονγκ Κονγκ. Το κινεζι-
κό υπουργείο Εξωτερικών σχο-
λίασε πως στη συνεργασία της 
χώρας με τη Ρωσία «δεν πρέ-
πει να παρεμβαίνει και να την 
εμποδίζει οποιαδήποτε τρίτη 
πλευρά». Το υπουργείο Οικονο-
μικών της Τουρκίας απέφυγε να 
απαντήσει σε σχετικές ερωτή-
σεις όπως, άλλωστε, και οι ρω-
σικές αρχές. Σε ό,τι αφορά το 
Λονδίνο, η εξαφάνιση των ρω-
σικών εξαγωγών δεν αποτελεί 
πλήγμα καθώς το εμπόριό τους 
δεν εξαρτάται από τη Ρωσία. Το 
2021, για παράδειγμα, ο χρυσός 
της Ρωσίας αντιπροσώπευε το 
29% των εισαγωγών του Λονδί-
νου, αλλά το 2018 μόλις το 2%.

∆ιευθυντικό στέλεχος εται-
ρείας, που εξήγε μεγάλο όγκο 
ρωσικού χρυσού στα Εμιράτα, 
δήλωσε στο Reuters ότι οι ρω-
σικές επιχειρήσεις πουλούσαν 
χρυσό στη χώρα του Κόλπου 
με έκπτωση περίπου 1% σε σύ-
γκριση με τις διεθνείς αγορές. Ο 
ίδιος, που επέμεινε στην ανω-
νυμία του, προσέθεσε πως το 
μεγαλύτερο μέρος του χρυσού 
που εξήχθη στα Εμιράτα προ-
οριζόταν για βιομηχανίες επε-
ξεργασίας που θα τον έλιωναν 
και θα τον επεξεργάζονταν για 
να τον εμφανίσουν σε διαφο-
ρετική μορφή.

Από τη στιγμή που 
άρχισε ο πόλεμος 
στην Ουκρανία, 
εκτοξεύθηκαν
οι εξαγωγές της 
Ρωσίας προς τα ΗΑΕ. 

Κόμβος εμπορίας ρωσικού
χρυσού τα Εμιράτα

Του ΠΙΤΕΡ ΧΟΜΠΣΟΝ / REUTERS

Την «αντι-πάρτι» πολιτική της 
ενεργοποιεί η Airbnb για τα ακί-
νητα που νοικιάζονται μέσω της 
πλατφόρμας στις πιο δημοφιλείς 
περιόδους της καλοκαιρινής σε-
ζόν στις ΗΠΑ, καθώς προσπαθεί 
να βελτιώσει τις σχέσεις ανάμε-
σα στους επισκέπτες και στους 
οικοδεσπότες.

Οπως ανέφερε στο blog της η 
Airbnb, θα εφαρμόσει το σύστη-
μα «αντι-πάρτι» για τις αργίες του 
Memorial Day και του Fourth of 
July, όπου παραδοσιακά πολλοί 
Αμερικανοί ταξιδεύουν. Και αυ-
τό γιατί, όπως παραδέχθηκε αυ-
τόν τον μήνα ο συνιδρυτής και 
CEO της πλατφόρμας, Μπράιαν 
Τσέσκι, ο όγκος των παραπόνων 
που λαμβάνει η εταιρεία είναι για 
εκείνον μια απότομη αφύπνιση.

Το σύστημα «αντι-πάρτι» της 
Airbnb εντοπίζει και μετά μπλο-
κάρει κρατήσεις για ένα ή δύο 
βράδια που θεωρούνται ύποπτες 
για απαγορευμένα πάρτι. Ανά-
μεσα στα προειδοποιητικά κα-
μπανάκια που χρησιμοποιεί η 
πλατφόρμα για να ξέρει ποιες 
κρατήσεις να μπλοκάρει είναι 
οι αξιολογήσεις που έχει λάβει 
ο χρήστης, η απόσταση του 
ενοικιαζόμενου από τη μόνιμη 

κατοικία του αλλά και οι κρα-
τήσεις της τελευταίας στιγμής. 
Επίσης, το σύστημα ενθαρρύνει 
τους γείτονες να ενημερώσουν 
την Airbnb εάν διαπιστώσουν ότι 
γίνεται πάρτι σε κάποιο από τα 
ενοικιαζόμενα ακίνητά της, μέ-
σω της γραμμής υποστήριξης. 
Η Airbnb προσφέρει ακόμη αι-
σθητήρες θορύβου και υγρασί-
ας, που όπως λέει μπορούν να 
ανιχνεύσουν ένα πάρτι ή μεγά-
λο αριθμό ατόμων. Οι συσκευές 
αυτές παρουσιάστηκαν στους 
οικοδεσπότες της πλατφόρμας 
για πρώτη φορά το 2020.

Τον Αύγουστο του 2020 η 
Airbnb είχε προχωρήσει σε 
μια παγκόσμια απαγόρευση 
των πάρτι, ενώ παρόμοια μέ-
τρα ελήφθησαν στις ΗΠΑ για 
το Halloween και την παραμονή 
Πρωτοχρονιάς. Οι επισκέπτες 

καλούνται να συμφωνήσουν ότι 
δεν θα κάνουν πάρτι κατά τη δι-
αδικασία της κράτησης.

Η πλατφόρμα προειδοποιεί 
τους επισκέπτες ότι εάν παραβι-
άσουν την πολιτική, θα υποστούν 
συνέπειες, όπως για παράδειγμα 
μια πιθανή αναστολή ή αποκλει-
σμό του λογαριασμού τους.

«Αν και αυτά τα περιστατι-
κά στην Airbnb είναι σπάνια, 
δεσμευόμαστε να βοηθήσουμε 

τους οικοδεσπότες μας να προω-
θήσουν τα υπεύθυνα ταξίδια στις 
γειτονιές τους και να εργαστού-
με για να μειώσουμε τον κίνδυ-
νο ενοχλητικών πάρτι, τα οποία 
είναι απαγορευμένα στην πλατ-
φόρμα μας και ανεπιθύμητα στις 
κοινότητες που εξυπηρετούμε», 
δήλωσε η εταιρεία.

Η Airbnb κατέγραψε πτώση 
55% στις αναφορές για πάρτι 
από τότε που θέσπισε την πα-
γκόσμια απαγόρευση το 2020. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία της, 
μόλις το 0,04% των κρατήσεων 
σε όλο το 2022 οδήγησε σε ανα-
φορά για πάρτι.

Καθώς προσπαθεί να μετριά-
σει τις εντάσεις ανάμεσα στους 
επισκέπτες και στους οικοδεσπό-
τες, η πλατφόρμα ανακοίνωσε 
επίσης πρόσφατα ότι θα αρχί-
σει να ενημερώνει τους χρήστες 
για τις δουλειές που απαιτείται 
να κάνουν σε ορισμένα από τα 
ενοικιαζόμενα ακίνητά της. Η 
κίνηση έρχεται ως αποτέλεσμα 
παραπόνων, καθώς κάποιοι οι-
κοδεσπότες είχαν υπερβολικές 
απαιτήσεις από τους επισκέπτες 
τους, όπως να κουρέψουν το γκα-
ζόν και να πλύνουν τα σεντόνια 
τους πριν φύγουν.

Η εταιρεία ζητάει 
από τους γείτονες 
να τα καταγγέλλουν 
μέσω της εταιρικής 
γραμμής υποστήριξης.

Τέλος τα πάρτι στα ακίνητά μας, λέει η Airbnb

Η Airbnb προσφέρει στους οικο-
δεσπότες των ακινήτων ακόμη και 
αισθητήρες θορύβου και υγρασί-
ας, που όπως λέει μπορούν να ανι-
χνεύσουν ένα πάρτι ή μεγάλο αριθ-
μό ατόμων.
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Το ψηφιοποιημένο μέλλον των ακινήτων

Σπίτια μόνο
για κροίσους
σε Αττική Ριβιέρα
και Αθήνα
Πληθαίνουν οι συναλλαγές άνω 
των 20.000 ευρώ ανά τετραγωνικό 

Του ΗΛIΑ Γ. ΜΠEΛΛΟΥ

Η ολοένα και ισχυρότερη ζήτηση
για πολυτελείς κατοικίες στην
Αττική από φυσικά πρόσωπα με
ιδιαίτερη οικονομική ισχύ και η
περιορισμένη προσφορά τέτοιου
στοκ ακινήτων, ακόμα κι αν συ-
νυπολογιστούν project που βρί-
σκονται σε εξέλιξη αλλά θα χρει-
αστούν χρόνο για να μπουν στην
αγορά, έχει αρχίσει να διαμορ-
φώνει τιμές άνω των 20.000 ευρώ
ανά τετραγωνικό μέτρο. Επιπλέον,
η ζήτηση αυτή προκαλεί αυτο-
τροφοδοτούμενη αύξηση καθώς
επενδυτικά κεφάλαια τοποθε-
τούνται σε τέτοια ακίνητα με στό-
χο να τα μεταπωλήσουν.

Με τον αριθμό των υπό ανά-
πτυξη τέτοιων διαμερισμάτων
και κατοικιών να είναι αυτή τη
στιγμή πεπερασμένος, και να
προσδιορίζεται ουσιαστικά από
τα projects στο Hilton, το Ελλη-
νικό και μία - δύο ακόμα μεγάλες
αναπτύξεις, κτηματομεσιτικές
πηγές εκτιμούν πως η αγορά θα
δει ακόμα υψηλότερες τιμές στα
επόμενα χρόνια. Ειδικά, καθώς
η Αθήνα παραμένει φθηνή συγ-
κριτικά με άλλες πόλεις που γνω-
ρίζουν υψηλή ζήτηση για πολυ-

τελή διαμερίσματα. Η συζήτηση
αφορά βεβαίως προνομιακά ακί-
νητα ιδιαίτερης αρχιτεκτονικής
αξίας, είτε ιστορικής είτε τρέχου-
σας, σε πολύ καλές περιοχές. Ση-
μειώνεται όμως ότι η ζήτηση έχει
πλέον διαχυθεί από την Αττική
Ριβιέρα και στο κέντρο της πρω-
τεύουσας. Της μοναδικής ευρω-
παϊκής πρωτεύουσας με άμεση
πρόσβαση στη θάλασσα και πλού-
σια ιστορία με μοναδικά αρχαι-
ολογικά και άλλα αξιοθέατα παγ-
κόσμιας εμβέλειας.

Το πρόσφατο ιστορικό συναλ-
λαγών σε τέτοια διαμερίσματα
και κατοικίες αποκαλύπτει τιμή-
ματα που μόλις πριν από λίγα
χρόνια θα ήταν αδιανόητα ακόμα
και από τους πλέον αισιόδοξους.
Χαρακτηριστικότερο παράδειγμα,
η πρόσφατη συναλλαγή πώλησης
διαμερίσματος επιφάνειας 320
τετραγωνικών μέτρων στην οδό
Ηρώδου Αττικού στην περιοχή
των Ανακτόρων, το οποίο άλλαξε
χέρια έναντι 18 εκατ. ευρώ, ήτοι
ποσό ρεκόρ 58.000 ανά τετραγω-
νικό. Οπως αποκάλυψε η «Κ»,
πρόκειται για το ρετιρέ στον αριθ-
μό 17 της Ηρώδου Αττικού, δίπλα
στο Προεδρικό Μέγαρο, που χτί-
στηκε στις αρχές της δεκαετίας

του 1960 από τον διακεκριμένο
αρχιτέκτονα Τάκη Ζενέτο. Αγο-
ραστής του ακινήτου είναι ο Τό-
μας Φλορ, πεθερός του πρίγκιπα
Φιλίππου, γιου του τέως βασιλιά
της Ελλάδος, Κωνσταντίνου.

Πωλητές ήταν οι κληρονόμοι
του Καρόλου Φιξ. Εδώ ο συνδυα-
σμός αρχιτέκτονα, περιοχής, χα-
ρακτηριστικών διαμερίσματος,
θέας αλλά και της ιστορίας του
συνέβαλαν στη διαμόρφωση μιας
τέτοιας τιμής. Ωστόσο δεν είναι
η μοναδική συναλλαγή με τίμημα
που ξεπερνάει κατά πολύ τις
20.000 ευρώ ανά τετραγωνικό
στο κέντρο της Αθήνας. Δέκα
εκατομμύρια ευρώ για την αγορά

πολυτελούς διαμερίσματος στον
ίδιο δρόμο φέρεται να κατέβαλε
για μικρότερης επιφάνειας ακί-
νητο και ο Ελληνας δισεκατομ-
μυριούχος έμπορος μετάλλων και
trader εμπορευμάτων, Τέλης Μυ-
στακίδης. Μετά τις αλλαγές αυτές
η οδός Ηρώδου Αττικού ανέκτησε
τα σκήπτρα της ως ο ακριβότερος
δρόμος στην πρωτεύουσα, σχο-
λιάζουν κτηματομεσίτες, δρα-
στήριοι σε αυτό το τμήμα της
αγοράς.

Δεν πρόκειται για μεμονωμένες
περιπτώσεις. Δυσθεώρητα για τα
μέχρι πρότινος δεδομένα της Αθή-
νας τιμήματα έχουν καταγραφεί
και στις συναλλαγές πώλησης των
διαμερισμάτων που αναπτύσσει
η ΤΕΜΕΣ στο κτίριο του ιστορικού
ξενοδοχείου Hilton. Το ολοκλη-
ρωμένο τουριστικό συγκρότημα,
που μέχρι σήμερα είναι ακόμα
γνωστό ως Hilton, αναμένεται να
ανοίξει τις πύλες του στις αρχές
του 2025, αλλά ήδη στη συντρι-
πτική τους πλειονότητα τα 50 δια-
μερίσματα που διαμορφώνονται

στους τέσσερις τελευταίους ορό-
φους του, έχουν πουληθεί. Οι αγο-
ραστές στην πλειοψηφία τους εί-
ναι, σύμφωνα με τις ίδιες πηγές,
Ελληνες. Οι δύο τελευταίοι όροφοι,
που βρίσκονται κάτω από το πα-
λαιό Galaxy, είναι αυτοί που που-
λήθηκαν ακριβότερα. Η μέση τιμή
ανά τετραγωνικό μέτρο έχει δια-
μορφωθεί κοντά στις 24.000 ευρώ.
Σε αυτά τα επίπεδα φιλοξενούνται
διαμερίσματα διαφόρων τύπων
συντηρητικού ως επί το πλείστον
μεγέθους αλλά και μία πολύ με-
γάλη κατοικία. Οι δύο επόμενοι
προς τα κάτω όροφοι πωλήθηκαν
έναντι 21.000 ευρώ ανά τετραγω-
νικό. Τα διαμερίσματα στους δύο
τελευταίους ορόφους φέρουν το
brand της Waldorf Astoria, ενώ
οι δύο επόμενοι προς τα κάτω
αυτό της Conrad. Οι εργασίες
έχουν ξεκινήσει εδώ και ενάμιση
χρόνο, από τον Ιανουάριο του
2022, και αναμένεται να ολοκλη-
ρωθούν στα τέλη του 2024 με αρ-
χές 2025. 

Ανάλογες τιμές, πέριξ των

20.000 ανά τετραγωνικό μέτρο,
έχουν διαμορφώσει και οι συναλ-
λαγές στις πολυτελείς παραθα-
λάσσιες βίλες στο Ελληνικό, όπως
και στα καλύτερα από τα διαμε-
ρίσματα που βρίσκονται στον –
ακόμα υπό θεμελίωση– «Πύργο
της μαρίνας» στο Ελληνικό. Και
εδώ η συντριπτική πλειονότητα
των κατοικιών έχει πουληθεί.

Καθίσταται σαφές πως η Αθή-
να, και η Αττική εν γένει, έχουν
μπει στο ραντάρ χαρτοφυλακίων
που αναζητούν πολυτελείς κα-
τοικίες. Ενας πρόσθετος λόγος,
εκτός από τη μεγάλη ανάκαμψη
της επενδυτικής εμπιστοσύνης
για τη χώρα τα τελευταία χρόνια,
είναι και ο αριθμός και η έκταση
των υπό εξέλιξη αστικών ανα-
πλάσεων που υπόσχονται να ανα-
βαθμίσουν δραστικά το πρόσωπο
της πόλης και των προαστίων
της, για πρώτη φορά ύστερα από
μισό αιώνα, σημειώνει μιλώντας
στην «Κ» Ελληνας επενδυτής που
τοποθετείται επιθετικά στο πο-
λυτελές real estate.

<<<<<<

Στο ποσό-ρεκόρ των
58.000 ευρώ το τετρα-
γωνικό πωλήθηκε πρό-
σφατα διαμέρισμα στην
οδό Ηρώδου Αττικού. 

Το ότι υπάρχει disruption στον το-
μέα του real estate δεν είναι πλέον
μυστικό. Κεντρικό πρωταγωνιστικό
ρόλο σε αυτήν την αναστάτωση
παίζει η τεχνολογία και οι εφαρ-
μογές της. Κι εφόσον αναφερόμα-
στε στην τεχνολογία δεν είναι
υπερβολή αν πούμε πως όσα έχου-
με δει μέχρι τώρα είναι ένα απλό
«ξεμύτισμα» του τι πρόκειται να
επακολουθήσει.

Οι κύριες νέες τάσεις στο διε-
θνές real estate περιστρέφονται
γύρω από τις εφαρμογές της ανα-
παραγωγικής τεχνητής νοημοσύ-
νης, του blockchain, της απαν-
θρακοποίησης και της βιωσιμό-
τητας, των τεχνολογικών εφαρ-
μογών στον κατασκευαστικό τομέα
και του proptech (τεχνολογία ακι-
νήτων).

Αρχίζοντας από το τελευταίο,
το proptech συλλογικά αποτελεί
τον συνδετικό ιστό μεταξύ ανθρώ-
πων, τεχνολογίας και πληροφό-
ρησης έτσι ώστε να απλοποιείται
η διαδικασία επένδυσης, αγοράς,
ενοικίασης, κατοχής, πώλησης,
διαχείρισης, λειτουργίας και έρευ-
νας, κυρίως στον οικιστικό και εμ-
πορικό τομέα των ακινήτων. Ο το-
μέας βρίσκεται σε συνεχή εξέλιξη
για αρκετά χρόνια τώρα, αλλά ανα-
πτύσσεται όλο και πιο ραγδαία
όσο η τεχνολογία προχωρεί και
το νομοθετικό πλαίσιο βελτιώνε-
ται.

Η τεχνητή νοημοσύνη έχει τη
δυνατότητα να ενισχύσει τον το-
μέα των ακινήτων ποικιλοτρόπως.
Ήδη αξιοποιείται για τη δημιουρ-
γία ακριβέστερων και λεπτομερέ-
στερων αναπαραστάσεων ακινή-
των, για την αναγνώριση και την
ταξινόμηση διαφορετικών τύπων
κτιρίων αλλά και χώρων, και την
περιγραφή ακινήτων με βάση τις
τρέχουσες τάσεις της αγοράς λαμ-
βάνοντας ταυτόχρονα υπόψη και

τα σχόλια των υποψήφιων αγορα-
στών. Συμβάλλει επίσης στην αυ-
τοματοποίηση της εξέτασης και
ελέγχου σχετικών εγγράφων, την
ανάλυση και τη δημιουργία εξα-
τομικευμένων καταχωρίσεων ακι-
νήτων, που βασίζονται σε δεδο-
μένα από τα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης αλλά και άλλες πηγές.
Επιπλέον, η αυτοματοποίηση ορι-
σμένων εργασιών μέσω της τε-
χνητής νοημοσύνης μπορεί να
απελευθερώσει χρόνο και φαιά

ουσία από τους επαγγελματίες του
τομέα δίνοντάς τους την ευκαιρία
να επικεντρωθούν σε εργασίες με
περισσότερη προστιθέμενη αξία,
βελτιώνοντας την αποτελεσματι-
κότητα και την παραγωγικότητά
τους. Μπορεί κάποιες εφαρμογές
να χρησιμοποιούνται ως πηγή έμ-
πνευσης για σχεδιασμό κτιρίων,
εσωτερικών χώρων, επίπλωσης,
δημιουργίας κήπων κ.λπ.

Μπορεί τα καλά της τεχνητής
νοημοσύνης να είναι πολλά, αλλά
πρέπει να έχουμε υπόψη πως οι
αλγόριθμοι της είναι τόσο καλοί
όσο και τα δεδομένα βάσης στα
οποία εκπαιδεύονται. Εάν τα δε-
δομένα εκπαίδευσης είναι είτε
ετεροβαρή προς μια κατεύθυνση
ή ελλιπή, τότε η τεχνητή νοημο-

σύνη θα παράγει ετεροβαρή ή ελ-
λιπή αποτελέσματα.  Αυτό δυνη-
τικά θα μπορούσε να οδηγήσει σε
διακρίσεις στην αγορά των ακι-
νήτων και να διαιωνίσει τις οποι-
εσδήποτε υπάρχουσες ανισότητες
μεταξύ των συντελεστών της αγο-
ράς.

Η επιταχυνόμενη ψηφιοποίηση
διαδικασιών ήταν ένα παγκόσμιο
φαινόμενο που επέβαλε η περίοδος
των επαναλαμβανόμενων lock-
down κατά την πανδημία. Αυτό
με τη σειρά του επιτάχυνε και την
ανάγκη για μετάβαση της τάξης
των ακινήτων προς ένα σύστημα
κρυπτογράφησης.  Αν και στα πολύ
αρχικά του στάδια, η εφαρμογή
του blockchain στις συναλλαγές
ακινήτων είναι το μέλλον, δίνοντας

την ευκαιρία για πλήρη μετεξέλιξη
του τομέα, στον τρόπο που συ-
ναλλασσόμαστε. Η διαδικασία από-
κτησης στεγαστικού δανείου θα
γίνει για παράδειγμα πιο ομαλή
και πιο προσιτή. Η διαχείριση των
εξασφαλίσεων θα γίνει πιο εύκολη,
ενώ η έξυπνη εκτέλεση των συμ-
βολαίων θα εξαλείψει την πιθα-
νότητα ανθρώπινου λάθους, απά-
της κ.λπ. με απώτερο στόχο να
δημιουργηθεί ένας κλάδος όπου
όλοι οι συμμετέχοντες θα έχουν
ίσες ευκαιρίες για επιτυχία. 

Η απανθρακοποίηση των ακι-
νήτων είναι σημαντική για διά-
φορους λόγους. Πρώτον, ο τομέας
των ακινήτων είναι υπεύθυνος για
σημαντικές εκπομπές διοξειδίου
του άνθρακα –κυρίως από τη θέρ-

μανση και την ψύξη κτιρίων, καθώς
και από την κατανάλωση ηλεκτρι-
κής ενέργειας.  Δεύτερον, μπορεί
να οδηγήσει σε εξοικονόμηση κό-
στους στους λογαριασμούς ενέρ-
γειας και στο κόστος συντήρησης
και να βελτιώσει την ποιότητα του
αέρα των εσωτερικών χώρων, κάτι
που ωφελεί τους χρήστες των κτι-
ρίων.  Τρίτον, η απαλλαγή από τις
ανθρακούχες εκπομπές μπορεί να
αυξήσει την αγοραία αξία και την
ανταγωνιστικότητα των κτιρίων,
καθώς οι αγοραστές/ επενδυτές
και οι ενοικιαστές απαιτούν ολοένα
και περισσότερο ενεργειακά απο-
δοτικά και βιώσιμα ακίνητα. Ο μη-
δενισμός των εκπομπών ρύπων
δεν θα περιοριστεί μόνο μέσω της
άμεσης απανθρακοποίησης των

κτιρίων, αλλά θα έχει και έμμεσες
εφαρμογές μέσω των αναδασώ-
σεων που θα επισυμβούν ως αν-
τίβαρο της δημιουργίας ρύπων
που δεν μπορούν εύκολα να κα-
ταργηθούν. Έτσι, τεμάχια γης που
δεν προσφέρονται για ανάπτυξη
κτιρίων, αλλά προσφέρονται για
αυτόν τον σκοπό, παρουσιάζουν
καλές προοπτικές κεφαλαιουχικής
ανατίμησης στο μέλλον λόγω της
ζήτησης που θα δημιουργηθεί εξαι-
τίας αυτής της ανάγκης.

Η χρήση προηγμένων κατα-
σκευαστικών τεχνικών όπως η
ενεργειακή καινοτομία, η τρισδιά-
στατη εκτύπωση, η ρομποτική και
τα αρθρωτά κτίρια μπορούν να
συμβάλουν στη μείωση του κό-
στους στέγασης, εξορθολογίζοντας
τη διαδικασία κατασκευής και μει-
ώνοντας τις απαιτήσεις σε εργατικό
δυναμικό. Η δυνατότητα για με-
γαλύτερη προσαρμογή και ευελιξία
στον σχεδιασμό τέτοιων οικιστικών
μονάδων μπορεί να είναι ιδιαίτερα
επωφελής στην επιδίωξη απόκτη-
σης προσιτής στέγης –κάτι που
μπήκε για τα καλά στον δημόσιο
διάλογο τον τελευταίο καιρό.

Πολλές από τις πιο πάνω τάσεις
αρχίσαμε να τις βλέπουμε και στην
χώρα μας –άλλες σε μεγαλύτερο
και άλλες σε μικρότερο βαθμό. Εί-
ναι δύσκολο να προβλεφθεί ο βαθ-
μός σύμπλευσης με τα πιο εξελιγ-
μένα μοντέλα που βλέπουμε να
αναπτύσσονται αλλού, επειδή κά-
ποιες εφαρμογές έχουν να κάνουν
τόσο με την καλλιέργεια παιδείας,
όσο και με την αλλαγή του τρόπου
ζωής, όπως και με τη μετεξέλιξη
του τρόπου αντίληψης των ακι-
νήτων ως οικιστικής και επαγγελ-
ματικής στέγης.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

<<<<<<

Η επιταχυνόμενη ψη-
φιοποίηση διαδικα-
σιών ήταν ένα παγκό-
σμιο φαινόμενο που
επέβαλε η περίοδος
των επαναλαμβανόμε-
νων lockdown κατά
την πανδημία.  

Η τεχνητή νοημοσύνη αξιοποιείται ήδη για τη δημιουργία ακριβέστερων και λεπτομερέστερων αναπαραστάσεων
ακινήτων, για την αναγνώριση και την ταξινόμηση διαφορετικών τύπων κτιρίων αλλά και χώρων, και την περιγραφή
ακινήτων με βάση τις τρέχουσες τάσεις της αγοράς.



ΚΥΡΙΑΚΗ 28 ΜΑΪΟΥ 2023

Συνέντευξη στον ΑΙΜΙΛΙΟ ΧΑΡΜΠH

Αν σου παρουσιαστεί η ευκαιρία να 
κουβεντιάσεις με τον Αλφόνσο 
Κουαρόν, ακόμη και αν βρίσκε-
σαι στο Φεστιβάλ Καννών και 
τρέχεις από τη μια προβολή στην 
επόμενη, προφανώς την αρπά-
ζεις. Λίγο πριν φτάσει στην Ελ-
λάδα ως καλεσμένος-μέντορας 
του Rolex Arts Festival, το οποίο 
ρίχνει την αυλαία του απόψε, ο 
Μεξικανός κινηματογραφιστής 
των τεσσάρων βραβείων Οσκαρ 
μάς μιλάει διαδικτυακά για τους 
πολύτιμους καρπούς της διδα-
σκαλίας, αλλά και για την τέχνη 
του. Μέσω του προγράμματος 
καλλιτεχνικής καθοδήγησης της 
Rolex, ο Κουαρόν είχε υπό την 
προστασία του τον ανερχόμενο 
Ινδό σκηνοθέτη Τσαϊτάνια Ταμ-
χάνε, ο οποίος ήταν και «σκιά» 
του στα γυρίσματα του «Ρόμα».

«Κάθε ανθρώπινη επαφή εί-
ναι μια εμπειρία γνώσης, ιδιαί-
τερα όταν μιλάμε για διαφορε-
τικές γενιές. Θα έλεγα, μάλιστα, 
ότι δεν πρόκειται για γραμμική, 
αλλά για κυκλική διαδικασία: 
οι νέοι μαθαίνουν από τους πα-
λιότερους και το αντίστροφο, 
και αυτό είναι απαραίτητο. Βλέ-
πεις τα παραδείγματα σπουδαί-
ων σκηνοθετών που αρνήθηκαν 
τα διδάγματα της νουβέλ βαγκ 
τη δεκαετία του 1960 και γρήγο-
ρα απηρχαιώθηκαν. Προσωπικά 
νομίζω ότι έμαθα περισσότερα 
από τον Τσαϊτάνια παρά εκείνος 
από εμένα. Γενικώς η γοητεία 
του προγράμματος της Rolex με 
τους μέντορες είναι ακριβώς αυ-
τή, η εναλλαγή των ρόλων, και 
πως καμιά φορά μαθαίνεις ποιος 
είναι ο “μπαμπάς” σου».

Αν και μετριόφρων, ο Αλφόν-
σο Κουαρόν είναι αναμφισβήτη-
τα ένας από τους κορυφαίους 
κινηματογραφιστές των ημερών 
μας. Από το εκρηκτικό «Θέλω και 
τη μαμά σου» μέχρι τα υπέρο-
χα «Παιδιά των ανθρώπων» και 
το δεξιοτεχνικό «Ρόμα», ο Με-
ξικανός σκηνοθέτης έχει απο-
δείξει την αξία του σε διαφορε-
τικά στυλ και είδη, κερδίζοντας 
στην πορεία και (προσωπικά) 
χρυσά αγαλματίδια για τη σκη-
νοθεσία, τη φωτογραφία και το 
μοντάζ. Ο ίδιος παραμένει πά-
ντως... ανασφαλής. «Ολα αυτά 
στην πραγματικότητα δεν αλλά-
ζουν και πολλά. Οταν η κάμερα 
ξεκινάει να γράφει, νιώθεις ότι 

δεν έχεις ιδέα τι να κάνεις και 
τι να περιμένεις. Είσαι βασικά 
τρομοκρατημένος. Αυτή είναι 
η ειλικρινής απάντηση και οι 
περισσότεροι σκηνοθέτες θα το 
επιβεβαιώσουν». 

Μέρος της διαδικασίας είναι 
να βάζει ο ίδιος εμπόδια και προ-
κλήσεις στον εαυτό του: «Το 
πρόβλημα είναι ότι κάθε φορά 
δεν ξέρω καν αν αξίζει να πω την 
τάδε ιστορία. Ελπίζω ότι αυτό 
που έχει σημασία για εμένα θα 
έχει και για κάποιον άλλο. Τελι-
κά μάλλον έχω ανάγκη να νιώθω 
την πρόκληση, να αισθάνομαι 
ότι κάνω κάτι που δεν γνωρί-
ζω καλά. Εχω γράψει, π.χ., σε-
νάρια που τα θεωρώ πολύ καλά 
και δεν πρόκειται να τα γυρίσω 
ποτέ γιατί πιστεύω ότι κάποιος 
άλλος μπορεί να το κάνει εξίσου 
καλά ή άσχημα με εμένα. ∆ιαρ-
κώς ψάχνω να βρω εκείνο το ένα 
που πιθανότατα δεν μπορεί να 
γίνει. Οταν τελειώνω μια ταινία, 
δεν με ενδιαφέρει πολύ αν είναι 
καλή ή κακή, επειδή το μόνο που 
πραγματικά μετράει είναι τι έμα-
θα για να πάω στην επόμενη».

Ενα από τα προσεχή σκη-
νοθετικά πρότζεκτ του Κου-
αρόν είναι η τηλεοπτική μί-
νι σειρά «Disclaimer», με 
πρωταγωνιστές τους Κέ-
ιτ Μπλάνσετ, Σάσα Μπά-
ρον Κόεν και Λέσλι 
Μαν. «Πρόκειται σί-
γουρα για διαφορετι-
κό μέσο - εκφραστι-
κή γλώσσα, κάτι που 
εμπεριέχει την πρό-
κληση που λέγαμε. Από 
εκεί και έπειτα, στις μέ-
ρες μας, βλέπεις κάποια 

από τα κορυφαία σενάρια στην 
τηλεόραση, πραγματικά εξαιρε-
τικά. Είναι σίγουρα το μέσο του 
σεναριογράφου και το απολαμ-
βάνω. Σπάνια, ωστόσο, θα βρεις 
σειρές με αυθεντικό κινηματο-
γραφικό αποτύπωμα. Το σινεμά 
έχει πολύ να κάνει με τον χρόνο, 
με τον ρυθμό· αντιθέτως, η τη-
λεόραση πολλές φορές απαιτεί 
τη “διάλυση” του χρόνου, έτσι 
ώστε ο θεατής να ενδιαφέρεται 
περισσότερο για το “τι” θα γίνει 
παρακάτω παρά για το “πότε”. 
Υπάρχουν βέβαια και εξαιρέσεις. 
Ο Ντέιβιντ Λιντς, για παράδειγ-
μα, το έκανε με το “Twin Peaks”. 
Για να το πετύχεις, όμως, χρει-
άζεται ένα διαφορετικό σετ ερ-
γαλείων».

Εχοντας δει το κατά τα άλ-
λα απολύτως κινηματογραφικό 
«Ρόμα» να κυκλοφορεί κυρίως 
στις μικρές οθόνες του Netflix 
–έχει δηλώσει ότι μόνο εκεί θα 

μπορούσε να βρει τους πόρους 
και την εκφραστική ελευθερία 
για να το πραγματοποιήσει– ο 
έμπειρος σκηνοθέτης μιλάει για 
το πώς οι διαδικτυακές πλατ-
φόρμες, ειδικά μετά την παν-
δημία, αλλάζουν τον τρόπο με 
τον οποίο διανέμεται, αλλά και 
δημιουργείται, το σινεμά του 
καιρού μας. «Οπως το βλέπω 
εγώ, η πανδημία απλώς επιτά-
χυνε μια διαδικασία, η οποία εί-
χε ήδη ξεκινήσει. Είναι εύκολο 
να τα ρίξουμε όλα στην πανδη-
μία, ωστόσο αυτές ακριβώς οι 
τάσεις υπήρχαν από πριν και 
ήταν θέμα χρόνου να υλοποι-
ηθούν. Πλέον εξαρτάται από 
εμάς να μπορέσουμε να ερμη-
νεύσουμε τις νέες συνθήκες και, 
κυρίως, να συνδεθούμε με τις 
νεότερες γενιές. Σε ένα βαθμό 
αυτό συμβαίνει κιόλας, ακόμη 
κι όταν ξεκινά σαν κάτι πολύ 
ιδιαίτερο. ∆είτε, για παράδειγ-
μα, την απήχηση και τους φαν 
που έχουν νέοι κινηματογρα-
φιστές όπως ο Αρι Αστερ ή την 
τεράστια επιτυχία του “Τα πά-
ντα όλα”». 

Παρά τις τεκτονικές αλλαγές, 
ο Κουαρόν παραμένει αισι-
όδοξος τόσο για το παρόν 

όσον και για το μέλλον 
της τέχνης του, αρκεί 
αυτή να μην παρα-
συρθεί και χάσει 
τον δρόμο της. 
«Αρχικά πρέπει 
να πάψουμε να 

συγκρινόμαστε με 
τις ταινίες για υπε-
ρήρωες· ή να παίρνου-
με αποφάσεις 
με μόνο κριτή-

ριο το πόσοι άνθρωποι πάνε να 
δουν κάτι στο σινεμά. Αυτό είναι 
γελοίο. Περισσότερο άτοπο και 
από το να συγκρίνεις τον κινη-
ματογράφο με την τηλεόραση. 
Επίσης είναι ανάγκη να αναγνω-
ρίσουμε έναν καινούργιο τύπο 
ενσυναίσθησης και αξιών, σύμ-
φωνο με τη σύγχρονη πραγμα-
τικότητα. Από την άλλη, βλέπει 
κανείς τη μοναδική ποικιλία που 
υπάρχει αυτές τις ημέρες στο 
Φεστιβάλ Καννών, όπου συνα-
ντιούνται θρύλοι όπως ο Μάρτιν 
Σκορσέζε με νεότερους δημιουρ-
γούς σαν τον Τζόναθαν Γκλέι-
ζερ και την Αλίτσε Ρορβάχερ· 
μπλοκμπάστερ τύπου «Ιντιάνα 
Τζόουνς» και πιο καλλιτεχνικά 
φιλμ όπως αυτό του Νούρι Μπίλ-
γκε Τσεϊλάν. Ολο το εύρος του 
φάσματος. Οταν ακούς ότι το 
σινεμά πέθανε, μάλλον το λέ-
ει κάποιος γέρος που φοβάται». 

Ο Ταμχάνε
Εχει αξία πάντως να δει κα-

νείς και όσα έχει να καταθέσει 
ο protege, Τσαϊτάνια Ταμχάνε, 
σχετικά με την εμπειρία που 
αποκόμισε στο σετ του «Ρόμα», 
δίπλα στον μάστορα της έβδο-
μης τέχνης, Κουαρόν. «Μου εί-
ναι δύσκολο να ποσοτικοποιήσω 
ή να ορίσω τον αντίκτυπο που 
είχε πάνω μου η δουλειά δίπλα 
στον Κουαρόν. Ποτέ δεν φαντα-
ζόμουν ότι θα είχα το προνόμιο 
να παρακολουθώ έναν τέτοιο δε-
ξιοτέχνη, ο οποίος ταυτόχρονα 
ήταν τόσο ανοιχτός, υπομονετι-
κός και ευγενής, ώστε να ανοίξει 
για εμένα ένα παράθυρο στην 
τέχνη του. Στην Ινδία δουλεύω 
μέσα σε πολύ διαφορετικό πε-
ριβάλλον, με περιορισμένους 
πόρους, αμέτρητα εμπόδια και 
διαρκή αγώνα για να πετύχω 
αυτά που θέλω. Είναι αναμενό-
μενο πολλές φορές να απελπι-
στεί κανείς από τις δυσκολίες. 
Η εμπειρία μου στο “Ρόμα” μου 
υπενθύμισε γιατί κάνω αυτό 
που κάνω, και ακόμη ότι ποτέ 
δεν θα είναι εύκολο, ανεξάρτη-
τα από την κλίμακα, τις απαι-
τήσεις ή το είδος.Εχουν περά-
σει μερικά χρόνια πια από τότε, 
όμως ακόμη συνεχίζω να επε-
ξεργάζομαι και να κερδίζω από 
όσα μου έμαθε, όχι μόνον εκεί-
νος, αλλά ολόκληρο το καστ και 
το συνεργείο της ταινίας. Γενι-
κώς το πρόγραμμα της Rolex με 
άλλαξε, με ενέπνευσε και με 
έκανε να νιώσω μέλος μιας 
παγκόσμιας καλλιτεχνικής 
κοινότητας. Συνεχίζει, δε, 
να με ενισχύει ως ανεξάρ-
τητο δημιουργό, ώστε να 
μεταφέρω στο σινεμά 
ιστορίες που έχουν τις ρί-
ζες τους στις πολιτισμι-
κές μου καταβολές και 
στις εμπειρίες μου».

Οταν ακούς ότι το σινεμά πέθανε...
Ο βραβευμένος με τέσσερα Οσκαρ Μεξικανός κινηματογραφιστής και σεναριογράφος Αλφόνσο Κουαρόν μιλάει στην «Κ»
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«Οταν η κάμερα ξεκινάει 
να γράφει, νιώθεις ότι δεν 
έχεις ιδέα τι να κάνεις και τι 
να περιμένεις. Είσαι βασικά 
τρομοκρατημένος», εξομο-
λογείται ο μεγάλος Αλφόν-
σο Κουαρόν.

Με την Τζουλιάν Μουρ στα γυρίσματα της ταινίας «Τα παιδιά των ανθρώ-
πων». Ο Κουαρόν έχει αποδείξει την αξία του σε διαφορετικά στυλ και είδη.

Ο Αλφόνσο Κουαρόν δίνει οδηγίες στη Σάντρα Μπούλοκ και στον Τζορτζ 
Κλούνεϊ στα γυρίσματα του θρίλερ επιστημονικής φαντασίας «Gravity».

Πρέπει να πάψουμε
να παίρνουμε αποφάσεις 
με μόνο κριτήριο
το πόσοι άνθρωποι
πάνε να δουν κάτι
στον κινηματογράφο. 
Αυτό είναι γελοίο.

Οι διαδικτυακές 
πλατφόρμες αλλάζουν 
τον τρόπο με τον οποίο 
διανέμεται, αλλά 
και δημιουργείται,
το σινεμά του καιρού 
μας. Η πανδημία 
απλώς επιτάχυνε μια 
διαδικασία η οποία
είχε ήδη ξεκινήσει.
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Ο Σταμάτης Φασουλής μαζί με ένα πολύ δυ-
νατό καστ ηθοποιών, θα κάνουν πρεμιέρα την 
Πέμπτη 8 Ιουνίου στο ∆ημοτικό Θέατρο Λευ-
κωσίας με το πιο πετυχημένο έργο στην ιστο-
ρία του Μπρόντγουει, το «Οι πεταλούδες είναι 
ελεύθερες». Η παράσταση έχει φτιαχτεί ειδι-
κά για το κυπριακό κοινό και οι πρόβες στην 
Αθήνα άρχισαν από τον περασμένο Απρίλιο. 
Μια αστεία, τρυφερή, ζεστή και εξόχως πνευ-
ματώδης κωμωδία υπό τους ρομαντικούς 
ήχους της κιθάρας, με στακάτο ρυθμό, σπαρ-
ταριστούς διαλόγους και βασικό αφήγημα της 
την αισιοδοξία και την ελπίδα. Το τραγούδι 
έγραψε ο Γιώργος Θεοφάνους σε στίχους της 

Ελεάνας Βραχάλη. Πρωταγωνιστούν: Μίρκα 
Παπακωνσταντίνου, Λευτέρης Ζαμπετάκης, 
Ντόρα Μακρυγιάννη και ο Μαρίνος Κόνσολος. 
Παραστάσεις: ∆ημοτικό Θέατρο Λευκωσί-
ας, Πέμπτη 8 Ιουνίου, Παρασκευή 9 Ιουνίου, 
9:00 μ.μ. Σάββατο 10 Ιουνίου απογευματινή 
6:00 μ.μ. και βραδινή 9:00 μ.μ. Παττίχειο Θέ-
ατρο Λεμεσού, Κυριακή 11 Ιουνίου, ∆ευτέρα 
12 Ιουνίου, Τρίτη 13 Ιουνίου, 9 μ.μ. Μαρκίδειο 
Θέατρο Πάφου, Τετάρτη 14 Ιουνίου, ώρα 9 
μ.μ. Θέατρο «Σκάλα» - Λάρνακα, Πέμπτη 15 
Ιουνίου, Παρασκευή 16 Ιουνίου, ώρα 9 μ.μ. 
Εισιτήρια: tickethour.com.cy και τα καταστή-

ματα ACS σε όλη την Κύπρο

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Οι πεταλούδες είναι ελεύθερες»
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Συνηγορία
υπέρ αγάπης

Ο
ι καιροί αλλάζουν. Η αγάπη; «Πολλοί 
άνθρωποι δεν έχουν την υπομονή, 
τη διάθεση για δουλειά και την τέ-

χνη του συμβιβασμού που χρειάζονται 
για να αντέξει μια σχέση. Το “εγώ” έχει 
αποκτήσει προτεραιότητα έναντι του 
“εμείς” στην “εποχή του ακραίου εαυ-
τού”». Προλογίζοντας στον κατάλογο την 
έκθεση «Modern Love - Η αγάπη στα χρό-
νια της ψυχρής οικειότητας», ως επιμε-
λήτρια, η καλλιτεχνική διευθύντρια του 
ΕΜΣΤ Κατερίνα Γρέγου αναδεικνύει την 
ουσία των ελλειμμάτων, των αισθήσεων 
και των ψευδαισθήσεων στον 21ο αιώ-
να της ψηφιακής αλληλεπίδρασης(;), της 
συνδεσιμότητας(;), των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης. Στο κείμενό της εξετάζει, με-
λετάει, αναρωτιέται. Κανείς δεν αμφιβάλ-
λει ότι όλοι οι άνθρωποι λαχταρούν την 
αγάπη. Είναι κοινός τόπος πως μπορεί να 
κινήσει βουνά και να μας μεταμορφώσει 
έτσι που καμία άλλη δύναμη δεν μπο-
ρεί. Κι όμως· στις μέρες μας «μοιάζει να 
έχει υποβαθμιστεί προοδευτικά είτε σε 
ένα ασταθές ανερμάτιστο, αναξιόπιστο 
συναίσθημα, είτε σε εκείνο το γλυκανά-
λατο, επικεντρωμένο στις συγκινήσεις, 
ανεπεξέργαστο πάθος». Είκοσι τέσσερις 
καλλιτέχνες, με εγκαταστάσεις, βίντεο, 
φωτογραφίες, διερευνούν με επινοητι-
κότητα, απρόβλεπτους τρόπους, χιού-
μορ και ποικιλία, αδιέξοδα και διεξόδους, 
τρόπους (μη) επικοινωνίας, μια «αγάπη» 
αναγνωρίσιμη αλλά και διαφορετική, οι-
κεία και ξένη.

Σε αυτό το αιφνιδιαστικό εικαστικό 
τοπίο (η έκθεση ολοκληρώνεται σήμερα), 
αναρωτήθηκα, αν θα είχε θέση μια ται-
νία που μιλάει για την αγάπη. Το «Μπλε 
καφτάνι» από το Μαρόκο, της Μαριάμ 
Τουζανί, προβάλλεται ήδη δύο μήνες στις 
αίθουσες, και αποτελεί, μάλλον, την κινη-
ματογραφική έκπληξη της φετινής χρο-
νιάς. Από τη μια, μια κοινωνία οπισθοδρο-

μική, εγκλωβισμένη σε προκαταλήψεις 
και ανισότητες. Από την άλλη, ο δεξιο-
τέχνης ράφτης Χαλίμ, η γυναίκα του Μί-
να, ο νεαρός μαθητευόμενος Γιουσέφ. 
Eνα δικό τους σύμπαν, στο οποίο αυτά 
που λέγονται είναι πολύ λιγότερα από 
αυτά που δεν λέγονται. Η ανομολόγητη 
ομοφυλοφιλία του Χαλίμ αφήνεται να 
εκδηλωθεί –με προσοχή– μέσα στο χα-
μάμ, ενοχικά και μετρημένα. Τρία πρό-
σωπα σε μια χορογραφία επιθυμιών και 
βλεμμάτων, όπου τον ρυθμό δίνει, λες, η 
βελόνα που κεντάει, μπαίνει αποφασιστι-
κά στο ύφασμα και στερεώνει τη χρυσή 
κλωστή. Το αποτέλεσμα πρέπει να μπο-
ρεί να επιβιώσει από εκείνον που το φο-
ράει, να περάσει από τη μάνα στην κόρη, 
όπως συμβουλεύει ο Χαλίμ τον Γιουσέφ. 
«Να σταθεί στη δοκιμασία του χρόνου». 
Σαν την αγάπη. Η ρευστότητα της ταινί-
ας δεν είναι επίπεδη. Εξάλλου πώς μπορεί 
το «ανομολόγητο» να μην έχει εξάρσεις; 
Να μη συναντάει το κρυφό πάθος, την 
αισθαντικότητα αλλά και το τραγικό. Οι 
επιθυμίες εγκιβωτισμένες σε μια κοινω-
νία χωρίς ανοχή, προσπαθούν να βρουν 
διεξόδους. Στιγμές, όπως αυτή του χορού 
των τριών τους μπροστά στο ανοιχτό πα-
ράθυρο, με «δανεική» μουσική, που ει-
σβάλλει από κάποιο φασαριόζο γείτονα, 
δίνουν το μέτρο του βίου τους. ∆εν ξέρεις 
αν είναι στερημένος ή ανεόρταστος. Ζουν 
λιτά αλλά με επάρκεια, η ανατροπή δεν 
έρχεται από τα κρυμμένα μυστικά αλλά 
από την ασθένεια της γυναίκας. Η αυτο-
συγκράτηση του Χαλίμ δεν στερεί από τη 
Μίνα την αγάπη. Τίποτα δεν είναι φτηνό ή 
επιφανειακό. Τα συναισθήματα τυλίγουν 
τα σώματα όπως το εκλεκτό ύφασμα για 
το καφτάνι, τα περίτεχνα σχέδια κεντρί-
ζουν τα βλέμματα αλλά δίνουν και διάρ-
κεια στο ρούχο, συντηρούν μια τέχνη που 
χρειάζεται πολλή δουλειά για να δώσει το 
θαυμαστό αποτέλεσμα. Η ταινία είναι μια 
συνηγορία υπέρ της αγάπης.

Oπως και η έκθεση στο ΕΜΣΤ. Η εκ-
κεντρικότητα και η παραδοξότητα της 
σύγχρονης τέχνης (όσο conceptual κι αν 
είναι) προσεγγίζει, εντέλει, με αμεσότη-
τα την ίδια ανάγκη. Η απουσία της αγά-
πης δεν καταργεί την ανάγκη της. Ο πιο 
ασφαλής χώρος είναι την ίδια στιγμή και 
ο πιο ευάλωτος: αυτός που δημιουργείται 
ανάμεσα σε δύο ανθρώπους.

Το Μουσείο Πιερίδη - Πολιτιστικό Ίδρυμα 
Τράπεζας Κύπρου παρουσιάζει την εικαστική 
πρόταση του Σπύρου Αγαθού και του Αντώ-
νη Τζιαρρίδη «inside – out stories». Ο Σπύρος 
Αγαθού, εμπνευσμένος από τον τρόπο παρου-
σίασης και φύλαξης κεντημάτων στο Μου-
σείο Πιερίδη – Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας 
Κύπρου, δημιουργεί μια σειρά ζωγραφικών 
έργων στον εσωτερικό χώρο του μουσείο που 
όπως και τα κεντήματα, παρατίθενται διπλω-
μένα μέσα σε προθήκες. Τα έντονης υλικότη-
τας έργα του, αποτέλεσμα μιας μεγάλης δια-
δικασίας πρόσθεσης και αφαίρεσης υλικών, 
προστατεύονται μέσα στις προθήκες ως πο-
λύτιμα τεκμήρια μιας πρωτίστως συναισθημα-
τικής συσχέτισης με τον χρόνο και τη μνήμη. 

∆ιερευνώντας την σχέση της οπτικής κουλτού-
ρας με τη μνήμη, ο Αντώνης Τζιαρρίδης τυ-
λίγει γλυπτά από μπετόν με κόκκινη κλωστή, 
μια επαναληπτική διαδικασία στο όριο του αυ-
τοματισμού και της χειρωναξίας. Διάρκεια Έκ-

θεσης έως 31 Ιουλίου.

ΕΚΘΕΣΗ

«Thinking Inside the Box» 

Ο εικαστικός Πανίκος Τεμπριώτης μεταφέ-
ρει τη συλλογή του στο Επιμελητήριο Κα-
λών Τεχνών (Ε.ΚΑ.ΤΕ.), στην παλιά Λευκω-
σία. Για τη συλλογή «Thinking Inside the 
Box», ο Τεμπριώτης επαναχρησιμοποιεί 
υλικά καθημερινής χρήσης, στα οποία θέ-
λησε να δώσει μια δεύτερη ζωή, μέσα από 
μία νέα, πιο δημιουργική διάσταση. Η συλ-
λογή «Thinking Inside the Box», αποτελεί 
μία σειρά έργων που αναδεικνύει μοναδι-
κά τη ικανότητα του καλλιτέχνη να χειρί-
ζεται έννοιες όπως η μορφή και ο χώρος, 
υπερβαίνοντας παράλληλα τα συμβατικά 
όρια της τέχνης. Εγκαίνια τη ∆ευτέρα 29 
Μαΐου. ∆ιάρκεια έως 13 Ιουνίου. Επιμελη-
τήριο Καλών Τεχνών Κύπρου, Παίωνος 11, 
Παλιά Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22466426.

Το Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λεμεσού – 
Αποθήκες Παπαδάκη και το Επιμελητήριο 
Καλών Τεχνών Λεμεσού παρουσιάζουν 
την ομαδική έκθεση με τίτλο Μεσογει-
ακές Περιπλανήσεις / Mediterranean 
Wanderings. Στην έκθεση συμμετέχουν 
περισσότεροι από 30 καλλιτέχνες, με έρ-
γα ζωγραφικής, χαρακτικής, γλυπτικής 
καθώς και με εγκαταστάσεις στον χώρο. 
Οι τομές και οι αλληλεπιδράσεις μετα-
ξύ των πολιτισμών, η γόνιμη σχέση με 
το παρελθόν και την παράδοση, η ρευ-
στότητα, ο κοσμοπολιτισμός, η διαφο-

ρετικότητα του τοπίου, είναι διαχρονικά 
χαρακτηριστικά της Μεσογείου, που επη-
ρεάζουν τη δημιουργική διαδικασία. Πα-
ράλληλα με την έκθεση θα παρουσιαστεί 
η εγκατάσταση του εικαστικού (Artist 
in Residence) Πάνου Μητσόπουλου που 
έχει ως έδρα του το Άμστερνταμ, με τίτ-
λο Crossing The Mediterranean. Η έκ-
θεση θα παραμείνει ανοικτή μέχρι και 
τις 24 Ιουνίου. ∆ημοτικό Κέντρο Τεχνών 
Λεμεσού – Αποθήκες Παπαδάκη, Στάθη 
Παπαδάκη, Λεμεσός. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 25367700.

ΕΚΘΕΣΗ

Μεσογειακές Περιπλανήσεις

ΠΕΡΦΟΡΜΑΝΣ

«The river beneath 
the river»  

Το Κέντρο Παραστατικών Τε-
χνών ΜΙΤΟΣ παρουσιάζει 
την performance «The river 
beneath the river» από τον Γιώρ-
γο Ράλλη, που πραγματοποιεί-
ται στο πλαίσιο του καλλιτεχνι-
κού προγράμματος φιλοξενίας 
theYard.Residency.23. «The river 
beneath the river» εν ο αγώ-
νας για τη συναρμολόγηση της 
ταυτότητας μέσα που την κου-
ήρ εμπειρία. Με μια διαθεματι-
κή αντιμετώπιση της ύπαρξης, 
ο εγκέφαλος πρέπει να επικε-
ντρωθεί σε μια πολλαπλότητα 
ερωτήσεων που φλερτάρουν με 
την οντολογία τζαι τη διαδικασία 
του «γίνομαι». Παράλληλα βρί-
σκεται σε ένα σεξουαλικά φορ-
τισμένο παιχνίδι εξουσίας με τη 
φιλοσοφία, τον Θεό τζαι τη δη-
μιουργία τους. Τούτη η περφόρ-
μανς εν μια υπερφόρτωση των 
αισθήσεων συμπεριλαμβάνοντας 
γνώση, πρωτότυπη μουσική τζαι 
την ηδονοβλεψία σας. Εκτέλε-
ση: Γιώργος Ράλλης, Σοφία Κων-
σταντίνου, Σκηνοθεσία: Γιώργος 
Ράλλης, ∆ραματουργία: Άννη 
Χούρη, Κοστούμια: Ορόντη, Τρα-
γούδι Εισαγωγής: #FLUID – Lava, 
Τραγούδι Τέλους: Frozen Winds – 
Spirit of the Womb (LIVE). Παρα-
στάσεις 2, 3 και 4 Ιουνίου, ώρα 
8:30 μ.μ. Ξυδάδικο, Γενεθλίου 
Μιτέλλα 34, Λεμεσός. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 99005691.

ΜΟΝΟΚΛ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Ο Θεός να έχει καλά τους εχθρούς μου

Τ
α ιδεολογικά και πολιτικά στρατό-
πεδα αποτυπώνουν τις ψηφίδες 
της ανθρώπινης φύσης. Ο Αριστο-

φάνης στους «Ορνιθες» λέει: «Απ’ τους 
εχθρού ς τους οι σοφοί  μεγά λη γνώση 
παίρνουν. Και οι πόλεις μό νο απ’ τους 
εχθρού ς εμά θανε καλά , και ό χι από  τους 
φί λους τους, τεί χη να χτί ζουνε ψηλά , και 
να ’χουν πλοί α μακριά ». Και λίγο παρα-
κάτω, «πά ντοτε δολερό  με κά θε τρό πον, 
γεννή θηκε το γέ νος των ανθρώ πων».

Από αρχαιοτάτων χρόνων, οι άνθρω-
ποι ψάχνουν το ιδανικό πολίτευμα, δη-
μιουργώντας «στρατόπεδα». Η αρχαία 
Αθήνα αποτελεί το πρώτο, κλασικότερο 
παράδειγμα, με τους ολιγαρχικούς και 
τους δημοκρατικούς. Το ίδιο συμβαίνει 
και τους δύο τελευταίους αιώνες. Μετά 
τη Γαλλική Επανάσταση, που άλλαξε ρι-
ζικά την πορεία της σύγχρονης ιστορί-
ας, η πολιτική ζωή στη ∆ύση δομήθηκε 
επίσης γύρω από αντιθετικά αφηγήμα-
τα: εθνικισμός - διεθνισμός, πρόοδος 
- αντίδραση, αυταρχισμός - δημοκρα-
τία, αγορά - κράτος. Ωστόσο, τα τελευ-
ταία χρόνια, οι διαχωριστικές γραμμές 
έχουν αμβλυνθεί. Κάποιοι λένε πως 
οι επιθετικοί αυτοπροσδιορισμοί που 
υιοθετούνται από τους κομματικούς 
σχηματισμούς (φιλελεύθεροι, σοσιαλ-
φιλελεύθεροι, κεντρώοι, κεντροδεξιοί, 
κεντροαριστεροί, ακραίοι), δεν μπορούν 
να ορθώσουν πολιτικά τείχη, δεν μπο-

ρούν να συσπειρώσουν πολιτικά στρα-
τόπεδα. «Η ενάργεια των αποφάσεων 
χάνεται μέσα σε ό,τι αποκαλούμε “δι-
ακυβέρνηση” –τον καταμερισμό των 
αρμοδιοτήτων σε διαφορετικούς θε-
σμούς– και οι εκλογές απομειώνονται 
συνήθως σε ανούσιες καταμετρήσεις, 
στις οποίες μόνο το πνεύμα του εκλο-
γικού μάρκετινγκ καταφέρνει ακόμα 
να προσδώσει μια επική πνοή. Μια τέ-
τοια σύγχυση αποπροσανατολίζει και 
απογοητεύει τους ψηφοφόρους, σπρώ-
χνοντάς τους στην ψήφο “διαμαρτυ-

ρίας”, σε αυταρχικά διαβήματα ή στη 
βαριά σιωπή της αποχής», αναφέρει η 
εισαγωγή του βιβλίου των Γάλλων δη-
μοσιογράφων Ρεμί Νουαγιόν και Φιλίπ 
Βιόν-Ντιρί «Οι νέες ιδέες» (εκδόθηκε 
στα ελληνικά από τις εκδόσεις Πόλις 
το 2021, μετάφραση Βάλια Καϊμάκη).

Στη Ελλάδα, η οικονομική κρίση με 
αφετηρία το 2010 επέτρεψε στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ να εκμεταλλευθεί την απογοήτευση 
των πολιτών και να τη μετατρέψει σε 
ψήφο διαμαρτυρίας, δίνοντας εμφυλι-
οπολεμικά χαρακτηριστικά στην περί-

οδο 2012-15. Η ηγεσία και τα στελέχη 
του επικεντρώθηκαν σε ξεπερασμένα 
ερωτήματα, όταν το ζητούμενο ήταν 
να προχωρήσουμε στην ανάγνωση των 
πολιτικών θεμάτων που θέτει ο νέος κό-
σμος. Μπορεί η πόλωση και η τοξικό-
τητα να τρέφουν τα στρατόπεδα, αλλά 
δεν μπορούν να παραγάγουν πολιτική 
σκέψη και απαντήσεις στα ερωτήματα 
της σύγχρονης εποχής. Οι αλλαγές στην 
οικονομία και στην εργασία, οι τεχνολο-
γικές εξελίξεις, η τεχνητή νοημοσύνη, 
ο επαναπροσδιορισμός των ατομικών 
και κοινωνικών δικαιωμάτων διεθνώς 
συνθέτουν «μια κοινωνία σε εξελικτι-
κή μετάβαση», όπως την περιγράφουν 
οι δύο Γάλλοι.

Πίσω στην αρχαία Αθήνα, ο Αριστο-
φάνης αναζητεί την ιδανική πολιτεία 
απεγνωσμένα. Στους «Ορνιθες» ο Πει-
σθέταιρος και ο Ευελπίδης την ψάχνουν 
στον ουρανό, στους «Βατράχους» ο θεός 
∆ιόνυσος και ο δούλος του Ξανθίας ψά-
χνουν τον ποιητή για να εξυμνήσει την 
ιδανική κοινωνία στον Κάτω Κόσμο. Ο 
ποιητικός λόγος προσφέρει προωθητική 
ενέργεια στα φτερά της φαντασίας, δη-
μιουργώντας μια ουτοπική κατάσταση. 
Μπορεί η σύγχρονη ελληνική πολιτική 
σκηνή και διανόηση να κατανοήσουν 
τις εξελίξεις παράγοντας νέες ιδέες ως 
απάντηση στον εγκλωβισμό δυστοπι-
κών πολώσεων;

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

Orchestra 4 All 4 σε έξι κοινότητες και δήμους
Αυτό το καλοκαίρι, θέατρα και πλα-
τείες σε έξι κοινότητες και δήμους της 
Κύπρου θα γεμίσουν από τους ήχους 
της Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου, 
υπό τη διεύθυνση της νεαρής Κύ-
πριας μαέστρου Κυριακής Κουντού-
ρη. Απολαύστε κάτω από τον έναστρο 
ουρανό δημοφιλή κλασικά κομμάτια 
όπως οβερτούρες, σκηνική μουσική 
και έργα εμπνευσμένα από παραδο-
σιακούς χορούς καθώς και ενορχη-
στρωμένα Κυπριακά παραδοσιακά 
τραγούδια! Το πρόγραμμα περιλαμ-
βάνει: Wolfgang Amadeus Mozart: Οι 
γάμοι του Φίγκαρο: Εισαγωγή, Franz 
Schubert: Ροζαμούνδη: Entr’acte αρ. 3. 

Antonin Dvorak: Τσεχική Σουίτα: Πόλ-
κα: Allegretto grazioso, Léo DELIBES 
(1836–1891): Ο Βασιλιάς διασκεδάζει: 
Γκαλιάρδα: Moderato ben marcato. 
Béla Bartok: Ρουμάνικοι Λαϊκοί Χοροί. 
Άλκης Μπαλτάς: Από τη συλλογή «∆έκα 
Κυπριακοί Παραδοσιακοί Σκοποί»: «Το 
τέρτιν της καρτούλλας μου», «Τέσσε-
ρα τζιαι τέσσερα», «Ψιντρή Βασιλιτζιά 
μου». Σε συνεργασία με τους ∆ήμους 
Πόλης Χρυσοχούς, Ύψωνα, Παραλιμνί-
ου, Λευκάρων, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Περβολιών και το Πολιτιστικό Εργαστή-
ρι ΜΑΛΟΥΣ του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Μαλούντας. Eίσοδος Ελεύθερη. Πληρο-

φορίες: 22463144, www.cyso.org.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«inside – out stories

Ο πιο ασφαλής χώρος
είναι την ίδια στιγμή και
ο πιο ευάλωτος· αυτός
που δημιουργείται ανάμεσα
σε δύο ανθρώπους.

Στους «Βατράχους» του Αριστοφάνη, ο θεός ∆ιόνυσος και ο δούλος του Ξανθίας ψά-
χνουν στον Κάτω Κόσμο τον ποιητή που θα εξυμνήσει την ιδανική κοινωνία.
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Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Οι μυστικές επιχειρήσεις των κρα-
τικών υπηρεσιών πληροφορι-
ών, τα έργα και οι ημέρες των 
κατασκόπων μονοπωλούν εδώ 
και χρόνια το ενδιαφέρον των 
κινηματογραφικών παραγωγών 
και είναι εκεί που το Χόλιγουντ 
συναντά ένα μεγάλο μέρος του 
κοινού που θέλει να ρίξει μια μα-
τιά πίσω από τις κουίντες. Ενα 
κοινό που όσο πιο πολύ βλέπει 
σχετικές παραγωγές και διαβά-
ζει σχετική λογοτεχνία, τόσο 
πιο πολύ πείθεται ότι αυτή η 
ματιά αποκαλύπτει ένα μέρος 
της πραγματικότητας. Εξάλλου, 
τα non fiction βιβλία στελεχών 
και ηγετών σημαντικών υπηρε-
σιών πληροφοριών (βλ. CIA και 
MI6), που συνήθως εκδίδονται 
μετά τη συνταξιοδότησή τους, 
όπως τα απομνημονεύματα του 
Αλεν Νταλ, θρυλικού επικεφαλής 
κατασκόπου του Τζον Κένεντι, 
ή πιο πρόσφατα του Τζορτζ Τέ-
νετ από τη διοίκηση Μπους, τα 
ξεπέρασε στην πρώτη θέση των 
μπεστ σέλερ μόνον ο έβδομος 
και τελευταίος τόμος της σειράς 
του Χάρι Πότερ, ενισχύοντας αυ-
τήν την πεποίθηση του κοινού. 
Και ενώ από πουθενά δεν προκύ-
πτει ότι θεατές και αναγνώστες 
έχουν κουραστεί από το είδος ή 
ίσως ακριβώς γι’ αυτό, η νέα σει-
ρά «The Diplomat» φέρνει στο 
προσκήνιο του θεάματος έναν 
άλλο κλάδο της πολιτικής: τους 
διπλωμάτες, αν και –spoiler– η 
βόμβα σε αυτοκίνητο στο τελευ-
ταίο επεισόδιο του πρώτου κύ-
κλου υποδεικνύει στο μάτι του 
έμπειρου θεατή-φίλου του εί-
δους ότι μυστικές επιχειρήσεις 

και κατάσκοποι θα ενταχθούν 
στα μελλοντικά επεισόδια της 
σειράς. ∆ιότι, λογικά, η σειρά 
έχει μέλλον, αφού η δημιουργός 
Ντέμπορα Καν, την υπογραφή 
της οποίας φέρουν επίσης μέ-
ρος της παραγωγής και πολλά 
σενάρια του «Homeland» και του 
«West Wing», έχει αποδείξει ότι 
ξέρει να χειρίζεται καλά μακρές 
αφηγήσεις με σχετικές ιστορίες. 

Σχολιάζοντας τη σειρά, θα 
μπορούσαμε να επισημάνουμε 
την ένταξη έγχρωμων πρωτα-
γωνιστών σε σημαντικές πολι-
τικές θέσεις και τη διακριτική 
αναφορά σε φυλετικά ζητήματα 
–εκ των sine qua non στις πα-
ραγωγές του Χόλιγουντ πλέον– 
εάν η πραγματικότητα δεν είχε 
ξεπεράσει τη φαντασία εκλέγο-
ντας πρωθυπουργούς ινδικής 

και πακιστανικής καταγωγής σε 
Βρετανία και Σκωτία, αντιστοί-
χως, με τον εκλεγμένο της Σκω-
τίας να κυκλοφορεί στα κοινωνι-
κά δίκτυα φωτογραφία με τους 
έξι άνδρες της οικογενείας του 
να προσεύχονται για την εκλο-
γή στην πρωθυπουργική κατοι-
κία και με τις γυναίκες... φυσικά 
απούσες. Οπότε ας το αφήσουμε 
καλύτερα και ας προτιμήσουμε 
ένα άλλο μονοπάτι, συγγενές 

αυτού που επέλεξαν δύο αξιόπι-
στα μέσα, η εφημερίδα Guardian 
και το ηλεκτρονικό Politico, τα 
οποία αναδεικνύουν τη χαρά των 
διπλωματών για το γεγονός ότι 
επιτέλους βρέθηκαν στις μεγά-
λες παραγωγές. 

«∆εν έχουμε πολλά παραδείγ-
ματα ιστοριών με τον ρόλο της 
διπλωματίας στη μικρή οθόνη. 
Υπάρχει μια αναλογία 100 προς 
1 μεταξύ πολεμικών ιστοριών 

και ιστοριών διπλωματίας», δη-
λώνει στον Guardian η Τζένα 
Μπεν-Γιεχούντα, η οποία υπη-
ρέτησε επί δώδεκα χρόνια σε 
θέσεις υπηρεσιών πληροφοριών 
και πολιτικής του Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ και σήμερα είναι πρόεδρος 
του Κέντρου Τρούμαν για την 
Εθνική Πολιτική: «Νομίζω ότι 
ήρθε η ώρα να στραφούν στη 
διπλωματία τα φώτα της δημο-
σιότητας, διότι είναι καλό για 

όλους να δουν μια φορά αυτήν 
την πλευρά της παγκόσμιας δέ-
σμευσης των ΗΠΑ και όχι μία 
ακόμη στρατιωτικοποιημένη 
άποψη». 

«Η διπλωματία είναι σαρά-
ντα ημέρες και νύχτες σε ένα 
δωμάτιο ξενοδοχείου στη Βιέν-
νη, ακούγοντας τα ίδια και τα 
ίδια σημεία μιας άνευ νοήμα-
τος συζήτησης, πίνοντας όλο το 
μίνι μπαρ. ∆ιπλωματία είναι να 

φτάνεις στο “όχι” ξανά, και ξα-
νά, και ξανά. Η διπλωματία δεν 
λειτουργεί ποτέ. Μέχρι που το 
κάνει», λέει ένας χαρακτήρας – 
έμπειρος διπλωμάτης στη σειρά. 
Αυτή η ανάδειξη της δυσκολίας, 
μεταξύ άλλων, του να είσαι δι-
πλωμάτης, μαζί με τις γνώσεις, 
το ταλέντο, την υπομονή, την 
ψυχραιμία και άλλα χαρακτηρι-
στικά που –όπως υποδεικνύει η 
σειρά– απαιτούνται προκειμένου 
να υπηρετήσεις τον ρόλο, φαί-
νεται πως έχει ενθουσιάσει βου-
λευτές, πολιτικούς, δημοσιογρά-
φους και αξιωματούχους αφού, 
απ’ ό,τι γράφει το Politico, ήταν 
μεταξύ εκείνων που πανηγύρι-
σαν όταν το Netflix ανακοίνω-
σε ότι η σειρά ανανεώθηκε για 
δεύτερη σεζόν. Η σημερινή πρέ-
σβειρα των ΗΠΑ στη Βρετανία, η 

Τζέιν Χάρτλεϊ, η δεύτερη γυναί-
κα που κατέχει αυτήν τη θέση, 
μια σπανιότητα που επισημαί-
νεται στη σειρά, συγκαταλέγε-
ται μεταξύ των θαυμαστών του 
«The Diplomat», κατά δήλωσιν 
του εκπροσώπου της πρεσβείας, 
Ααρον Σνάιπ, ο οποίος συνέβαλε 
μαζί με άλλους αξιωματούχους 
στη διαμόρφωση του σεναρίου 
μέσα από συζητήσεις με τους 
δημιουργούς.

Δεν είναι σίγουρο ότι οι ιστορί-
ες με διπλωμάτες μπορούν να 
συναγωνιστούν τη συγκίνηση 
που προσφέρουν οι σειρές κατα-
σκοπείας, μυστικών ή πολεμικών 
επιχειρήσεων, ειδικά όταν αυτές 
οι τελευταίες σχετίζονται σε ση-
μαντικό βαθμό με την πραγμα-
τικότητα, ανοίγοντας παράθυρα 
σε διαφορετικές ερμηνείες που 
προσφέρονται με τη βοήθεια των 
«ειδικών» συμβούλων, απομνη-
μονευμάτων και αποχαρακτηρι-
σμένων εγγράφων που πιθανόν 
υπάρχουν. Τα γυρίσματα, όμως, 
της σειράς σε πραγματικές κυ-
βερνητικές τοποθεσίες βοηθούν 
προς αυτήν την κατεύθυνση. Αρ-
κετές σκηνές γυρίστηκαν μέσα 
στο Foreign Commonwealth 
and Development Office στο 
Ουεστμίνστερ, συμπεριλαμβα-
νομένου του ίδιου του γραφείου 
του υπουργού Εξωτερικών, ένα 
σπάνιο προνόμιο. Σκηνές γυρί-
στηκαν επίσης μέσα στον κο-
ντόχοντρο, μοντερνιστικό κύβο 
της νέας αμερικανικής πρεσβείας 
στο Nine Elms δίπλα στον Τάμε-
ση. Ομως στους κινηματογραφι-
στές δεν δόθηκε η άδεια να «γυ-
ρίσουν» στην κατοικία Winfield 
House στην άκρη του Regent’s 
Park, η οποία πωλήθηκε στην 
αμερικανική κυβέρνηση από 

την κληρονόμο της Woolworth, 
Μπάρμπαρα Χάτον, έναντι ενός 
δολαρίου το 1946 και στην οποία 
ζει η σημερινή πρέσβειρα. Η Τζέ-
ιν Χάρτλεϊ δεν είναι διπλωμάτις 
καριέρας αλλά πολιτικά διορι-
σμένη, αφού οι «σικ» ευρωπαϊκές 
θέσεις όπως αυτή του Λονδίνου 
είθισται να δίνονται σε πλούσι-
ους δωρητές προεκλογικών εκ-
στρατειών. Οι πολιτικά διορισμέ-
νοι δεν στερούνται απαραιτήτως 
οξυδέρκειας στην εξωτερική πο-
λιτική, αλλά αντιμετωπίζονται 
με σκεπτικισμό από πολλούς δι-
πλωμάτες καριέρας, που έχουν 
περάσει τη ζωή τους βυθισμένοι 
στη διεθνή πολιτική και έχουν 
εργαστεί σκληρά για να αναρρι-
χηθούν στην ιεραρχία. Οπως οι 
χαρακτήρες στο «The Diplomat» 
με τους πρωταγωνιστές  της σει-
ράς «The Americans» και της ται-
νίας «Dark City», Kέρι Ράσελ και 
Ρούφους Σιούελ, αντιστοίχως, να 
υποδύονται ένα ισχυρό ζευγάρι 
διπλωματών καριέρας.

«Μου άρεσε πολύ η σκηνή 
όπου κάποιος ρωτάει αν περι-
μένουν να παραλάβουν την ιδιω-
τική τους συλλογή έργων τέχνης 
για να κοσμήσουν την πρεσβευ-
τική κατοικία και οι πρωταγωνι-
στές τού λένε “είμαστε διπλω-
μάτες καριέρας, δεν έχουμε”», 

δήλωσε στο Politico ο Λιούις Λού-
κενς, Αμερικανός διπλωμάτης και 
πρώην αναπληρωτής αρχηγός 
αποστολής στην πρεσβεία των 
ΗΠΑ στο Λονδίνο.

Η υπόθεση
Αν και το Politico δεν έχει 

αφιερώσει ούτε ένα ούτε δύο 
αλλά τρία κομμάτια στη σειρά, 
με ένα από αυτά να κάνει ολό-
κληρη έρευνα για να διαπιστώ-
σει πού είναι η αλήθεια και πού 
το ψέμα ως προς τα στοιχεία που 
χρησιμοποιεί η σειρά, λέμε να 
μη φτάσουμε σε αυτό το σημείο 
καταστρέφοντας την απόλαυση 
της αγωνίας των θεατών για τα 
τεκταινόμενα. Αλλά για μια ιδέα... 
η Ράσελ υποδύεται την Kέιτ Γου-
άιλερ, τη νέα πρέσβειρα των ΗΠΑ 
στη Βρετανία, που στέλνεται εκεί 
για να βεβαιωθεί ότι τα σχέδια 
του πρωθυπουργού του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου (Ρόρι Κινέαρ) θα 
ευθυγραμμιστούν με τα συμφέ-
ροντα των Ηνωμένων Πολιτειών 
ύστερα από πυραυλική επίθεση 
σε βρετανικό αεροπλανοφόρο 
στον Περσικό Κόλπο. Ηταν το 
Ιράν; Η Ρωσία; Κάποιος άλλος; 
Θα συμφωνήσουν οι σύμμαχοι 
σε βομβαρδισμό της Τεχεράνης; 
Και φτάνει έως εδώ. Να το δού-
με; Να το δείτε!

Μια Αμερικανίδα στο Λονδίνo
Η σειρά «The Diplomat», που προβάλλεται στο Netflix, προκαλεί συζητήσεις σε... διπλωματικό επίπεδο

«Υπάρχει μια 
αναλογία 100 προς 1
μεταξύ πολεμικών 
ιστοριών και ιστοριών 
διπλωματίας 
στη μικρή οθόνη».

«Διπλωματία είναι 
να φτάνεις στο “όχι” 
ξανά και ξανά, 
και ξανά. Η διπλωματία 
δεν λειτουργεί ποτέ. 
Μέχρι που το κάνει».

Αναστασίου Γ. Λεβέντη 5
1097 Λευκωσία, Κύπρος, Τ. +357 22668838
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Τα σαλόνια της διπλωματίας έχουν λάμψη, αλλά και μυστικά. Το «The Diplomat» στο οποίο πρωταγωνιστεί η Κέρι 
Ράσελ παρουσιάζει αυτόν τον κόσμο.

Πλάνα στην πρεσβεία και στο Φόρεϊν Οφις

Η K. Ράσελ υποδύεται μια διπλωμάτη καριέρας παρότι συχνά η θέση του πρεσβευτή στο Λονδίνο πηγαίνει σε... 
χρηματοδότη της προεδρικής καμπάνιας.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Τάκης Τζαμαργιάς μιλάει 
στην «Κ» για την παράσταση 
«Photograph 51», της Άννα Ζί-
γκλερ, που ανεβαίνει στον ΘΟΚ 
για δύο παραστάσεις στον ΘΟΚ, 
στο πλαίσιο του θεσμού «Ο ΘΟΚ 
φιλοξενεί». Ο κ. Τζαμαργιάς λέει 
πως το έργο αυτό μεταξύ άλλων 
φαίνεται και η φθαρτότητά μας. 
«Αυτό που με συγκλόνισε σε αυτή 
τη γυναίκα ήταν το ολοκληρωτι-
κό της δόσιμο και αυτό ξεπερνά-
ει πια τα όρια μιας επιστήμονα, 
αλλά γενικά κάθε ανθρώπου που 
υπερβαίνει τα κοινά μέτρα και 
δίνεται ολοκληρωτικά και πραγ-
ματικά αναρωτιέσαι ποιο είναι το 
κίνητρό της» λέει ο κ. Τζαμαργιάς 
και αναφέρει πως πολλές φορές 
τον έχει προβληματίσει η Φράν-
κλιν: «Πρέπει να σας πω ότι στις 
πρόβες στην αρχή δεν τη συμπα-
θούσα, ειδικά στις πρώτες σκη-

νές, γιατί είναι απροσπέλαστη, 
δεν μπορείς να την πλησιάσεις, 
είναι φοβερά καχύποπτη, με τους 
γύρω της, κυρίως με τους άντρες 
και είναι μια γυναίκα στερημένη, 
που δεν έζησε άλλη ζωή, ήταν 
δοσμένη στο εργαστήριό της»… 
προσθέτοντας πως «είναι μια με-
γάλη επιλογή και αξιοθαύμαστη. 
Αυτοί είναι οι πραγματικοί ήρω-
ες και όχι εκείνοι με ημερομηνία 
λήξεως». Το έργο της Ζίγκλερ μι-
λάει για την ερευνήτρια Ρόζαλιντ 
Φράνκλιν και τη για χρόνια απο-
σιώπησή της, ενώ μία τον Μά-
ιο του 1952 κατάφερε πρώτη να 
αποτυπώσει σε μία φωτογραφία 
το ανθρώπινο DNA. 

–Κύριε Τζαμαργιά, τι ήταν αυ-
τό που σας κέντρισε το ενδια-
φέρον στο κείμενο της Άννα 
Ζίγκλερ;

–Αυτό το κείμενο το είχα στο 
συρτάρι λόγω της πανδημίας, 
αλλά τότε δεν προχώρησε. Τε-
λικά, η πρόταση ήλθε από τον 
Αντώνη Περιστεράκο που είναι 
ο μεταφραστής και ο παραγω-
γός, ο εμπνευστής της όλης δι-
αδικασίας. Αυτό που μου έκανε 
εντύπωση ήταν η εξαιρετική γρα-
φή, δηλαδή η συγγραφέας πήρε 
ουσιαστικά ένα θέμα ντοκουμέ-
ντο, που αφορά την πραγματική 
ιστορία της ζωής της Ρόζαλιντ 
Φράνκλιν και το μετουσίωσε σε 
δραματικό κείμενο, σε ένα άρ-

τιο θεατρικό κείμενο, κρατώντας 
αποστάσεις και παίζοντας πάρα 
πολύ με αυτή την έννοια της δι-
πλής έλικας με έναν τρόπο μαγι-
κό, πώς συναντιέται η επιστήμη 
με την τέχνη, πώς συναντιέται ο 
μικρόκοσμος της βιολογίας με τον 
μικρόκοσμο του θεάτρου. ∆ιαθέ-
τει εξαιρετική δομή και χτίζει όλα 
του τα πρόσωπα με έναν τρόπο 
πληρέστατο που δεν προδίδει το 
ιστορικό μέρος, δηλαδή δεν προ-
δίδει το ιστορικό γεγονός αυτό 
καθαυτό, πώς φέρθηκαν στη Ρό-
ζαλιντ Φράνκλιν, η επιστημονική 
κοινότητα της εποχής, ανδρο-
κρατούμενη κυρίως και το πώς 
κρατάει και αποστάσεις από την 
ίδια, παρουσιάζοντας ένα πρόσω-
πο που είναι σκληρό, άκαμπτο, 
που είναι δοσμένος ολοκληρω-
τικά στην επιστήμη. 

–Το πρόσωπο της Ρόζαλιντ 
Φράνκλιν, εν πόλλοις άγνωστο, 
σας δυσκόλεψε να το φέρετε 
στη σκηνή;

–Αυτό που με συγκλόνισε σε 
αυτή τη γυναίκα ήταν το ολο-
κληρωτικό της δόσιμο και αυτό 
ξεπερνάει πια τα όρια μιας επι-
στήμονα, αλλά γενικά κάθε αν-
θρώπου που υπερβαίνει τα κοινά 
μέτρα και δίνεται ολοκληρωτικά 
και πραγματικά αναρωτιέσαι ποιο 
είναι το κίνητρό της, ποιο είναι 
το κίνητρο αυτών των ανθρώπων 
γενικώς, είναι μια υπέρμετρη φι-

λοδοξία –και δεν το λέω καθόλου 
αρνητικά, αλλά νομίζω ότι στην 
περίπτωση της Φράνκλιν αυτό 
που φαίνεται είναι το πόσο μπο-
ρεί να προσφέρει με τη δουλειά 
της στην ανθρωπότητα, χωρίς να 
την ενδιαφέρει η δική της προβο-
λή και δικαίωση. ∆ηλαδή νομίζω 
ότι προβάλλεται μια ηρωίδα που 
σου κόβει την ανάσα με αυτή τη 
δύναμη που έχει, μέσα σε ένα τέ-
τοιο περιβάλλον που έχει φοβερές 
αρνήσεις, φοβερά εμπόδια. Μην 
ξεχνάτε δύο γυναίκες τότε τέλειω-
σαν το πανεπιστήμιο. Η Φράν-
κλιν κατάφερε να κυριαρχήσει 
και παρόλα αυτά αποσιωπήθη-
κε παντελώς. Το 2004, βγήκε ως 
ντοκουμέντο η προσφορά αυτής 
της γυναίκας και πού οφείλεται 
τελικά η ανακάλυψη του DNA, 
με τη φωτογραφία 51.

–Τι είδατε στο πρόσωπο της 
ηρωίδας σας;

–Μια κατάφωρη αδικία και μια 
περιθωριοποίηση. Πρώτα απ’ όλα 
γιατί ήταν γυναίκα. Στο ίδιο περι-
οδικό δημοσίευσε και αυτή και ο 
Γουότσον, και δεν έλαβαν καθό-
λου υπόψη τη δική της δημοσί-
ευση. Το έργο της Ζίνγκλερ είναι 
πολύ σημαντικό και θέτει πολ-
λά θέματα. Θέτει το ζήτημα του 
ανταγωνισμού, στα όρια του της 
χυδαιότητας που υπάρχει μέσα 
στην επιστημονική κοινότητα, 
που δεν θα έλεγα ότι έχει αλλά-

ξει και πάρα πολύ στον χώρο της 
επιστήμης και του Πανεπιστημί-
ου. Από τη μια αυτό και από την 
άλλη δομούνται εξαιρετικά θε-
ατρικά πρόσωπα, δηλαδή βγαί-
νουν όλα στο φως με έναν τρόπο 
υπαινικτικό, έμμεσο και κρατώ-
ντας αποστάσεις, ουσιαστικά, αυ-
τό είναι που την τιμά, δηλαδή 
δεν την αγιοποιεί η Ζίγκλερ τη 
Φράνκλιν, γιατί πρόκειται για ένα 
άτομο απροσπέλαστο, άκαμπτο, 
αλλά δεν ξέρω αν θα μπορούσε 
να ήταν αλλιώς. Πολλές φορές 
με έχει προβληματίσει. Πρέπει 
να σας πω ότι στις πρόβες στην 
αρχή δεν τη συμπαθούσα, ειδι-
κά στις πρώτες σκηνές, γιατί εί-
ναι απροσπέλαστη, δεν μπορείς 
να την πλησιάσεις, είναι φοβερά 
καχύποπτη, με τους γύρω της, 
κυρίως με τους άντρες και είναι 
μια γυναίκα στερημένη, που δεν 
έζησε άλλη ζωή, ήταν δοσμένη 
στο εργαστήριό της. 

–Αυτό το δύσκολο πρόσωπο 
σας δυσκόλεψε… άλλες δυ-
σκολίες; 

–Μία δυσκολία ήταν να κα-
ταλάβουμε τον συμβολισμό που 
περιέχει η διπλή έλικα, που είναι 
ουσιαστικά το DNA, η οποία εί-
ναι δύο παράλληλες έλικες που 
δεν συναντιούνται ποτέ. Αυτό 
εμένα με συγκλόνισε περισσό-
τερο απ’ όλα και στη διαδικασία 
και στη διάρκεια των παραστά-

σεων, γιατί αυτό είναι κάτι που 
φωτίστηκε προς το τέλος. ∆ηλα-
δή δεν κάνουμε μια παράσταση 
ντοκουμέντο, είναι ένα πλήρες 
δραματικό, θεατρικό έργο, που 
έχει τη δική του αυτονομία. Η 
συγγραφέας άντλησε υλικό από 
τη ζωή τη βιογραφία της, αλλά 
δεν περιορίστηκε εκεί, δίνει και 
ένα επίπεδο το πώς αναπτύχθη-
καν οι σχέσεις αυτών των ανθρώ-
πων. Η δυσκολία η μεγάλη είναι 
ότι το κείμενο παίζει σε δύο χρό-
νους. Ενώ μετακινούμαστε από 
το εργαστήρι του Γουίλκινς και 
της Φράνκλιν και πηγαίνουμε 
στο εργαστήρι του Κρικ και του 
Γουότσον, μιλάμε για δύο αντίθε-
τα εργαστήρια που το ένα Κινγκς 
και το άλλο στο Κέμπριτζ, ενώ 
έχουμε δύο διαφορετικούς χώ-
ρους, βρίσκονται όλοι επί σκη-
νής. Ουσιαστικά τι μας δηλώνει 
αυτό; Έναν επαναπροσδιορισμό, 
που ξεκινάει από τον Γουίλκινς, 
επειδή νιώθει ενοχή, θέλει να ξα-
ναφέρει την ιστορία στο τώρα, 
δηλαδή όταν ξεκινάει η παρά-
σταση η Φράνκλιν έχει πεθάνει. 
Μας δίνει μέσα σε ένα άχρονο 
παρόν να επαναπροσδιορίσουμε 
τι συνέβη τότε, πόσο φταίξαμε, 
πόσο ήταν δική της ευθύνη, πό-
σο πραγματικά την αγνοήσαμε. 
Πότε παίζει το χτες και πότε το 
άχρονο παρόν. Αυτό με δυσκό-
λεψε παραπάνω, η λειτουργία 
του χρόνου. 

–Σας απασχόλησε η έννοια της 
ανάγκης εμπιστοσύνης στην 
επιστήμη;

–Βεβαίως. Νομίζω ότι η ιστο-
ρία του Covid έφερε νέα δεδο-
μένα. ∆ηλαδή είδαμε διαφορε-
τικούς πια ηγεμονικούς ρόλους, 
μετατοπίστηκαν τα πράγματα 
και αυτό έχει κάτι θετικό. Είδα-
με την αξία της επιστήμης γιατί 
με κάποιο τρόπο ξέρετε, δίνο-
νται τεράστια ποσά σε άλλους 
χώρους και αγνοούμε τον χώρο 
της έρευνας και της επιστήμης. 
Και επίσης εμένα με μάγεψε γιατί 
δεν είχα καλή σχέση με τον χώρο 
της φυσικής, για να σας πω την 
αλήθεια. Και εδώ βέβαια είναι η 
γενναιοδωρία του θεάτρου, για-
τί σε αναγκάζει, προκειμένου να 
χτίσεις κάτι δημιουργικά, καλλι-
τεχνικά, να πας σε χώρους που 
δεν σου είναι οικείοι, και όμως 
χρειάζεται να τους γνωρίσεις με 
αφορμή την παράσταση. Και αυ-
τό είναι ένα δώρο μαγικό που 
κάνει το θέατρο και γι’ αυτό το 
θεωρώ και σημαντικό για το θέ-
ατρο στην εκπαίδευση. 

–Είναι δύσκολο να συναντη-
θούν θέατρο και επιστήμη;

–Αρκεί να βρεις τη χρυσή ισορ-
ροπία ανάμεσα στα δύο, δεν μπο-
ρεί να είναι η επιστήμη στη σκη-
νή μόνη της, πρέπει να δεις πού 
συναντιούνται και πού μπορεί να 
έχει ενδιαφέρον για τον θεατή, να 
μην είναι μια διάλεξη για την επι-
στήμη, αλλά να δεις κάτω από αυ-
τό τις σχέσεις των ανθρώπων και 
εκεί επικεντρώθηκε η παράστα-
ση. ∆εν μπορείς να διαστρεβλώ-
σεις την επιστημονική αλήθεια, 
υπηρετώντας απλώς την τέχνη. 
Πρέπει να βρεις αυτή την ισορ-
ροπία και σε αυτήν την παρά-
σταση την προστασία αυτή την 
καλύπτει η ίδια η συγγραφέας. 

–Μία παράσταση που θίγει πολ-
λά ζητήματα, θέση της γυναί-
κας, επιστημοσύνης, οικονο-
μικά θέματα, υπάρχει ωστόσο 
κάτι που κυριαρχεί;

–Βέβαια, πάρα πολλά, αλλά 
με έναν περίεργο τρόπο κρατά-
ει αποστάσεις από όλα, αλλά σί-
γουρα η έμφαση δίνεται στη θέ-
ση της γυναίκας. Σίγουρα σήμερα 
μπορεί να είναι διαφορετική, αλ-
λά μην ξεχνάμε ότι πάλι η γυναί-
κα είναι βεβαρημένη. Τι κι αν θέ-
λει να δημιουργήσει οικογένεια; 
Μοιάζει σαν να μην μπορεί να 
δημιουργήσει οικογένεια, όπως 
δεν δημιούργησε η Φράνκλιν, 
της είναι αδιανόητο. Βρίσκεται 
ατέλειωτες ώρες μέσα στο εργα-
στήριο. Αυτή την προσήλωση 
δεν συναντάται μόνο στην επι-
στήμη, τη συναντάμε σε πολύ 
μεγάλους καλλιτέχνες. Είναι μια 
μεγάλη επιλογή και αξιοθαύμα-
στη. Αυτοί είναι οι πραγματικοί 
ήρωες και όχι εκείνοι με ημερο-
μηνία λήξεως. 

–Υπάρχει σήμερα η έννοια της 
αυτοθυσίας προς χάριν της κοι-
νής προόδου;

–Αν θαυμάζει κανείς κάτι στο 
έργο «Photograph 51» αυτό είναι 
αυτή η υπέρβαση των ορίων προς 
χάριν της ανθρωπότητας, χάριν 
της κοινής προόδου, που εμείς 
δεν αντιλαμβανόμαστε, αλλά ξαφ-
νικά έρχεται κάτι που πίσω από 
όλα αυτά υπήρξαν άνθρωποι που 
ξόδεψαν όλη τους τη ζωή. 

–Ως άνδρας σκηνοθέτης αι-
σθανθήκατε ότι δυσκολεύε-
στε να δείτε με τα μάτια της 
ηρωίδας σας;

–Πέρασα μια κρίση και ξέρε-
τε αυτό το έργο ως κείμενο στη 
διαδικασία έβγαλε στην επιφά-
νεια πάρα πολλές προκαταλήψεις 
και στερεότυπα που κουβαλάμε 
ως άνδρες, όχι τόσο συνειδητά. 
Μερικά πράγματα εγώ τα θεω-
ρούσα αυτονόητα και θυμάμαι 

ότι είχαμε και συγκρούσεις με 
τη Λένα ∆ροσάκη. Τα πιο σοβα-
ρά –ξέρετε–δεν είναι τα συνει-
δητά, γιατί γι’ αυτά υπάρχει το 
πολιτικώς ορθό, και κάπως προ-
στατεύεσαι. Σε αυτό που πρέπει 
να κάνουμε πολλή δουλειά είναι 
σε αυτά που δεν είναι συνειδητά, 
που είναι καταχωρημένα μέσα 
μας με άγνωστο τρόπο. Και δεν 
το περίμενα από τον εαυτό μου. 
Νόμιζα ότι αυτά τα έχω λύσει, τα 
έχω ξεπεράσει. Αυτό είναι και το 
θέατρο, που σου αποκαλύπτει και 

δικά σου πράγματα, που νομίζεις 
ότι τα έχεις αφήσει πίσω και έρ-
χονται μπροστά σου.

–Άρα πολλές φορές φαντάζο-
μαι και κατά τη διαδικασία των 
προβών άλλαξαν και πράγμα-
τα στο πώς παρουσιάζεται η 
Φράνκλιν… 

–Βεβαίως. Στόχος μας δεν εί-
ναι να κάνουμε τη βιογραφία της. 
Σκοπός είναι να αντλήσουμε υλι-
κό από τη ζωή αυτής της γυναί-
κας για να μιλήσουμε για μας, για 
τις δικές μας ζωές και του κοινού. 

 –Αλλά θα μπορούσαμε να πού-
με ότι τελικά το σημαντικό στη 
ζωή είναι να τολμάμε και να 
πολεμάμε. 

–Να τολμάμε και να προχωρά-
με. ∆ηλαδή με το να είναι κανείς 
παρών στα πράγματα, να κάνει 
κατά το δυνατόν τις σωστές επι-
λογές, που δεν θα πληγώνει τους 

άλλους, γιατί κάποια στιγμή είναι 
αργά, για να επανορθώσουμε. Για-
τί ξέρετε, πέρα απ’ όλα αυτά, μέ-
σα στο έργο αυτό φαίνεται και η 
φθαρτότητά μας. Στο τέλος, και η 
Ρόζαλιντ Φράνκλιν πεθαίνει από 
καρκίνο, σε ηλικία 37 χρονών.

–Έχοντας πετύχει τόσα πολ-
λά…

–Νομίζω ότι αυτό είναι που 
βαθιά συγκινεί, γιατί και η συγ-
γραφέας δεν αγιοποιεί, δεν την 
ηρωοποιεί. Κρατάει αποστάσεις. 
Η ηθοποιός που την υποδύεται, 
η Λένα ∆ροσάκη, έχει ταυτιστεί 
πάρα πολύ μαζί της και μου είπε 
ότι κάθε βράδυ νιώθω να υπερα-
σπίζομαι τη Ρόζαλιντ Φράνκλιν 
για την αδικία που της έγινε.

«Photograph 51» της Άννα 
Ζίγκλερ, σε σκηνοθεσία Τάκη 

Τζαμαργιά, ΘΟΚ, Κυριακή 28 Μαΐου, 
πα ραστάσεις, 6:00 μ.μ. και 9:00 μ.μ.

 Το ενσταντανέ μιας ολόκληρης καριέρας
Ο Τάκης Τζαμαργιάς μιλάει στην «Κ» για το έργο «Photograph 51» της Άννα Ζίγκλερ που ανεβαίνει για δύο παρατάσεις στην Κύπρο

«Τα πιο σοβαρά –ξέρετε–δεν είναι τα συνειδητά, γιατί γι’ αυτά υπάρχει το 
πολιτικώς ορθό, και κάπως προστατεύεσαι. Σε αυτό που πρέπει να κάνουμε 
πολλή δουλειά είναι σε αυτά που δεν είναι συνειδητά, που είναι καταχωρη-
μένα μέσα μας με άγνωστο τρόπο».

Υπέρβαση των ορίων προς χάριν της ανθρωπότητας
«Μέσα στο έργο αυτό 
φαίνεται και η φθαρτό-
τητά μας. Στο τέλος, και 
η Ρόζαλιντ Φράνκλιν 
πεθαίνει από καρκίνο, σε 
ηλικία 37 χρονών».

«Προβάλλεται μια ηρω-
ίδα που σου κόβει την 
ανάσα με αυτή τη δύνα-
μη που έχει, μέσα σε ένα 
τέτοιο περιβάλλον που 
έχει φοβερές αρνήσεις, 
φοβερά εμπόδια». «Στόχος μας δεν είναι να κάνουμε τη βιογραφία της. Σκοπός είναι να αντλήσουμε υλικό από τη ζωή αυτής της γυναίκας για να μιλήσουμε για μας, για τις δι-

κές μας ζωές και του κοινού» λέει ο σκηνοθέτης Τάκης Τζαμαργιάς. 
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NEIL DEGRASSE TYSON
Αστρικός αγγελιοφόρος
μτφρ.: Χριστόδουλος Λιθαρής
εκδ. Διόπτρα, σελ. 368

Tου ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Ο Νιλ Ντεγκράς Τάισον είναι χαρι-
σματικός συγγραφέας. Εχει την 
ικανότητα να μιλάει για πράγμα-
τα που ξέρουμε όλοι καλά, αλλά 
και για πολλά άλλα –σύνθετα, 
δύσκολα, «επιστημονικά», ή που 
άπτονται της ηθικής, των νόμων, 
της κουλτούρας μας–, με έναν 
τρόπο άμεσο, ευθύ, απλό και κα-
θησυχαστικό, τέτοιον που σε κά-
νει εύκολα κοινωνό των προβλη-
ματισμών του, και ταυτόχρονα σε 
γεμίζει χαρά και αισιοδοξία. Ή 
αλλιώς, ο «Αστρικός αγγελιοφό-
ρος» είναι ένα βιβλίο που απλού-
στατα δεν θέλεις να τελειώσει.

Μαθαίνεις πολλά, προβλημα-
τίζεσαι, αντιλαμβάνεσαι πως κά-
ποια πράγματα δεν είναι ακρι-
βώς όπως τα είχες φανταστεί, 
παθιάζεσαι με κοινωνικά θέματα 
και με ζητήματα της επιστήμης, 
και κυρίως: τα κάνεις όλα αυτά 
υπό το άπλετο φως του ορθού 
λόγου. Λαμπρό τέκνο του ∆ιαφω-
τισμού, ο Νιλ Ντεγκράς Τάισον 
δεν παύει να λέει (και στο βιβλίο 
του αυτό και αλλού) πως είναι 
«αστροφυσικός και εκλαϊκευτής 
της επιστήμης». Πατάει, δε, σε 
ώμους γιγάντων, συνεχίζοντας 

την αποστολή τους. Οπως λέει 
και ο μεταφραστής του βιβλίου, 
Χριστόδουλος Λιθαρής, σε ένα 
κείμενο που μας εμπιστεύτηκε: 
«Αποδεικνύεται άξιος διάδοχος 
του Ισαάκ Ασίμοφ και του Καρλ 
Σάγκαν, των ορθολογικών φω-
νών που αφιέρωσαν τη ζωή τους 
στην εκλαΐκευση της επιστήμης 
προς όφελος του ενημερωμένου 
πολίτη».

Δίπολα
Στο τελευταίο του αυτό βιβλίο 

κάνει κάτι πολύ εντυπωσιακό: 
χωρίζει τους προβληματισμούς 
του σε «δίπολα», αφιερώνοντας 

κάθε κεφάλαιο σε ένα από αυτά. 
Ετσι, μιλάει για την Αλήθεια και 
την Ομορφιά («Οταν κάποιος αρ-
νείται τις αντικειμενικές αλήθειες 
της επιστήμης σημαίνει ότι είναι 
επιστημονικά αναλφάβητος, όχι 
ότι είναι ιδεολόγος»), τις Εξερευ-
νήσεις και τις Ανακαλύψεις («Ο 
ποταμός των ανακαλύψεών μας 
στον φυσικό κόσμο αυξάνεται εκ-
θετικά, τροφοδοτούμενος από νε-
οεμφανιζόμενους παραποτάμους 
νέας γνώσης και κατανόησης, και 
εγγυάται ότι θα ρεζιλέψει όλους 
τους μελλοντολόγους»), τη Γη και 
τη Σελήνη («Ο τρόπος που σκέ-
φτεστε και ο τρόπος που θέτετε 
κάποιες ερωτήσεις απέναντι στη 
φύση έχουν μεγαλύτερη σημασία 
από όσα ήδη ξέρετε»), τις ∆ια-
μάχες και τις Λύσεις («Οι ανεμ-
βολίαστοι που ψηφίζουν Ρεπου-
μπλικανούς είναι πενταπλάσιοι 
από εκείνους που ψηφίζουν ∆η-
μοκρατικούς»), το Ρίσκο και την 
Ανταμοιβή («Κάποιοι λένε πως το 
χρηματιστήριο είναι το μεγαλύ-
τερο καζίνο του κόσμου. Εν γένει 
συμφωνώ, μόνο που δεν σου φέρ-
νουν δωρεάν ποτά»), τους Κρεα-
τοφάγους και τους Χορτοφάγους 
(«Πόσοι φιλόζωοι κάνουν πορεί-
ες με πλακάτ απαιτώντας να σώ-
σουμε τις βδέλλες, τα κουνούπια, 
τα τσιμπούρια, τους κεστοειδείς 
σκώληκες και τους ψύλλους;»), το 
Κοινωνικό Φύλο και την Ταυτό-
τητα («Μια μέρα ίσως ανακαλύ-
ψουμε ότι δεν υπάρχουν καθόλου 

κατηγορίες, μιας και το πολυδιά-
στατο σύμπαν των κοινωνικών 
φύλων ξεδιπλώνεται σε ένα συ-
νεχές, όπως τα χρώματα που πε-
ριέχονται στο φως του ήλιου»), το 
Χρώμα και τη Φυλή («Φανταστεί-
τε αν η φυλή, η έκφραση του φύ-
λου και η εθνότητα ήταν εξίσου 
άσχετα για τον τρόπο που κρί-
νουμε τους ανθρώπους όσο και 
το αν φορούν γυαλιά, τι μάρκα 
οδοντόπαστας χρησιμοποιούν ή 
το αν προτιμούν βάφλες αντί για 
πάνκεϊκ»), τον Νόμο και την Τάξη 
(«Στη Λογικολάνδη, μια ποικιλό-
μορφη, πλουραλιστική χώρα, θα 
ήσασταν ελεύθεροι να λατρεύετε 
τη θρησκεία σας. Απλώς θα δυ-
σκολευόσασταν να χαράξετε πο-
λιτική με βάση αυτήν»), το Σώμα 
και το Μυαλό («Μερικοί από τους 

καλύτερους φίλους μου αποτε-
λούνται από χημικά. Για την ακρί-
βεια, όλοι οι καλοί μου φίλοι απο-
τελούνται από χημικά»), για μία 
ποικιλία με άλλα λόγια θεμάτων, 
που ενδιαφέρουν κάθε άνθρωπο, 
κάθε τάξης, κάθε ηλικίας, κάθε 
μορφωτικού επιπέδου. Και το κά-
νει εξαίσια: με χιούμορ, σαφή-
νεια, με άφθονες αναφορές στην 
ποπ κουλτούρα, πάντα στηριγ-
μένος στη βιβλιογραφία, και με 
ταπεινότητα.

Επιστήμη και κοινωνία
«Ο Νιλ Ντεγκράς Τάισον», για 

να επιστρέψουμε στον μεταφρα-
στή του βιβλίου που μας παρέ-
δωσε μία σπουδαία δουλειά, «εί-
ναι μια φωνή νηφαλιότητας και 
ορθολογικού πνεύματος. Υπό το 

πρίσμα και το paradigm της επι-
στήμης, φωτίζει πτυχές της κοι-
νωνίας και του πολιτισμού μας με 
κρυστάλλινο λόγο. Ασχολείται με 
ένα πλατύ φάσμα θεμάτων, για 
να προσφέρει μία προσέγγιση με 
μια συμπαντική προοπτική που 
είναι το αποκορύφωμα της εξέλι-
ξης του ανθρώπινου πνεύματος 
και της γνώσης που έχουμε ήδη 
κατακτήσει, μια προσέγγιση που 
τιμά την έλλογη φύση του Homo 
sapiens». 

Με ανεξάντλητο αυτοσαρκα-
σμό, ο συγγραφέας δεν χάνει την 
ευκαιρία να αναφερθεί στις επι-
θέσεις που κατά καιρούς δέχεται 
στα social media. Να σημειωθεί 
ότι στο Twitter κοντεύει τα 15 
εκατομμύρια followers. Τον ακο-
λούθησα κι εγώ.

Μαθαίνεις πολλά, προβληματίζεσαι, αντιλαμβάνεσαι πως κάποια πράγματα δεν είναι όπως τα είχες φανταστεί.
Ο Νιλ Ντεγκράς Τάισον, τέκνο του ∆ιαφωτισμού, πατάει σε ώμους γιγάντων, συνεχίζοντας την αποστολή τους.

Ανάγνωσμα που
δεν θες να τελειώσει
Ενας «αστροφυσικός και εκλαϊκευτής της επιστήμης»,

ο συγγραφέας, αναλύει τα πάντα με χιούμορ και σαφήνεια

Στον «Αστρικό αγγελιοφόρο», 
ζητήματα που απασχολούν όλους 
τίθενται υπό το άπλετο φως του ορ-
θού λόγου.
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η φετινή επέτειος Πικάσο
αφορμή για εκθέσεις διεθνώς 

Η διαχρονική γοητεία του Μπέρναρντ Μάλαμουντ 

Στο Μουσείο Γκούγκενχαϊμ της Νέας 
Υόρκης υπάρχει η πρόσκληση να 
γνωρίσουμε τον νεαρό Πικάσο. Η 
έκθεση «Ο Πικάσο στο Παρίσι σε 
νεαρή ηλικία» είναι η μύηση στο 
μυαλό μιας ιδιοφυΐας που γεννή-
θηκε στα τέλη του 19ου αιώνα 
(1881) και έγινε μάρτυρας της με-
τάβασης από τον ακαδημαϊσμό 
και τα πειράματα στη νέα τέχνη 
στα διάφορα ρεύματα της μοντέρ-
νας τέχνης. Η έκθεση στο Γκού-
γκενχαϊμ είναι μια εισαγωγή στην 
πορεία του Πικάσο αλλά και μια 
αυτόνομη εμπειρία μέσα στο σύ-
μπαν του κόσμου του. Η επέτειος 
Πικάσο 1973-2023 (50 χρόνια από 
τον θάνατό του) είναι μια πρωτο-
βουλία του Εθνικού Μουσείου Πι-
κάσο στο Παρίσι (στον ρόλο του 
βασικού δανειστή και διοργανω-
τή) και του Μπερτράν Πικάσο, 
εγγονού του ζωγράφου και προ-
έδρου του ισπανικού ιδρύματος 
για τον Πικάσο (FABA) και του 
Μουσείου Πικάσο στη Μάλαγα. 
Η επέτειος οργανώνεται και δια-
χέεται σε περίπου 50 εκθέσεις και 
εκδηλώσεις σε όλο τον κόσμο, με 
σκοπό να ανανεωθεί το ενδιαφέ-
ρον αλλά και η γνώση για το έργο 
και την κληρονομιά του Πικάσο. 

Οι διοργανώσεις ετέθησαν πά-
νω σε μια διμερή βάση, ανάμε-
σα στη Γαλλία και την Ισπανία, 
που δουλεύουν από κοινού για 
την παραγωγή όλων αυτών των 

διεθνών γεγονότων. Η επέτειος 
θα κορυφωθεί το φθινόπωρο του 
2023 με ένα διεθνές συμπόσιο 
που θα συνδυαστεί με τα εγκαί-
νια του Κέντρου Μελέτης του Πι-
κάσο στο Παρίσι. Από τώρα τίθε-
νται οι βάσεις για τη δημιουργία 
του μεγάλου Εθνικού Μουσείου 
Πικάσο, εξέλιξη όσων υπάρχουν 
σήμερα. Στο Μουσείο του Ανθρώ-
που στο Παρίσι υπάρχει τώρα η 
έκθεση «Ο Πικάσο και η προϊστο-
ρία». Στις ΗΠΑ, στη Σάρλοτ, στο 
Μουσείο Μιντ μόλις τελείωσε η 
έκθεση «Τα τοπία του Πικάσο». 
Στο Ιδρυμα Μπελεγιέρ στη Βα-
σιλεία ολοκληρώθηκε η έκθεση 
«Ο καλλιτέχνης και το μοντέλο 
του». Στο Μουσείο Πικάσο στο 
Παρίσι, ο Πολ Σμιθ επιμελείται 
μια έκθεση για τον Πικάσο και το 
χρώμα. Στη Λα Κορούνια συνεχί-
ζεται έκθεση για τον Πικάσο και 
το μπλε χρώμα. Στο Αρχαιολογικό 
Μουσείο της Νάπολης υπάρχει η 
έκθεση «Ο Πικάσο και η αρχαιό-
τητα». Στην Αντίμπ υπάρχει έκθε-
ση για τα τελευταία χρόνια του, 
1969-1972. Στη Μάλαγα, έμφα-
ση στα γλυπτά του. Στο Πράδο, 
η συναρπαστική συνομιλία Πι-
κάσο - Ελ Γκρέκο. Στο Μουσείο 
Ντιζάιν της Βαρκελώνης ανοίγει 
σύντομα έκθεση για τα κεραμι-
κά του. Τα τοπία του Πικάσο θα 
εκτεθούν στο Μουσείο του Σιν-
σινάτι... Και έπεται συνέχεια. 

Κάθε φορά που κυκλοφορεί βιβλίο 
του Μπέρναρντ Μάλαμουντ (1914-
1986) στα ελληνικά, ο κύριος Γκρι 
γιορτάζει. Απίθανος Αμερικανο-
εβραίος, επισκιάστηκε από τον 
μεγαλύτερό του Ισαάκ Μπάσεβις 
Σίνγκερ (1902-1991), από τον συ-
νομήλικό του Σολ Μπέλοου (1915-
2005), επισκιάστηκε και από τον 
νεότερό του Ροθ (1933-2018), μο-
λονότι αρχικά τον είχε επηρεάσει. 

Αλλά ο Μάλαμουντ αξίζει ως 
μυθιστοριογράφος και ως διηγη-
ματογράφος. Ισως, μάλιστα, στα 
διηγήματα να είναι εκεί όπου η 
δεξιοτεχνία του, με αυτούς τους 
ύποπτα, απατηλά ήπιους τόνους 
του και τα υπόγεια ηλεκτρικά του 
ρεύματα, αναδεικνύεται. 

Ο κύριος Γκρι κρατάει τον 
φρεσκοτυπωμένο «Βοηθό», από 
τις εκδόσεις Καστανιώτη, στην 
εμπνευσμένη μετάφραση της 
Κατερίνας Σχινά: μεταπολεμικό 

Μπρούκλιν, εβραϊκές κοινότητες, 
άνθρωποι εν πολλοίς καταπιεσμέ-
νοι, όχι όμως δίχως όνειρα. Ο βο-
ηθός του Εβραίου μπακάλη, ένας 
Ιταλοαμερικανός που ερωτεύεται 
την κόρη του αφεντικού του, που 
μάλλον αντιπαθεί τους Εβραίους 
(και «βάζει χέρι» κάθε τόσο στο τα-
μείο), προσπαθεί και αυτός, όπως 
και το αφεντικό του, να ξεφύγει 
από μια ζωή που και οι δύο νιώ-
θουν ότι τους στενεύει. Κάθε άν-
θρωπος πιστεύει, νιώθει, ότι του 
αξίζει κάτι παραπάνω. Αλλά γιατί 
συχνά δεν ξέρει πώς να το φτάσει; 

Ο κύριος Γκρι θυμάται ένα αρι-
στουργηματικό διήγημα του Μά-
λαμουντ με έναν συνταξιούχο που 
ορέγεται μια κοπέλα που ζει στην 
πολυκατοικία του. Περνάει κάτω 
από την πόρτα της ένα σημείω-
μα όπου, σαν κύριος παλαιάς κο-
πή, της εκφράζει το συναίσθημά 
του. Είναι μια βουβή πρόσκληση, η 
οποία θα γίνει αντικείμενο χλεύης. 

Απλή, κοινότοπη ιστορία, ε; Και 
όμως, ο Μάλαμουντ τής δίνει έναν 
αέρα ανοιχτωσιάς: δεν τον λυπά-
σαι ούτε στιγμή τον ήρωά του· 
ντρέπεσαι λίγο για λογαριασμό 
του, αλλά συμπάσχεις μαζί του. 
Οπως και με τη κοπέλα: η νιότη και 
η ομορφιά της επιτάσσουν να παί-
ξει, να γελάσει, να περιφρονήσει.

«Υπάρχει μια θλιβερή ιστορία», 
λέει ο κύριος Γκρι, «με την τελευ-
ταία συνάντηση του Μάλαμουντ 
με τον Ροθ, λίγο πριν ο πρώτος 
πεθάνει. Ο Μάλαμουντ διαβάζει 

στον Ροθ απόσπασμα από το χει-
ρόγραφο ενός βιβλίου που δεν θα 
τελειώσει ποτέ. Είναι ήδη άρρω-
στος και το αποτέλεσμα είναι μάλ-
λον φτωχό. Ο Ροθ δυσκολεύεται να 
κρύψει τη δυσφορία του. Σε μια 
παύση, ρωτάει αμήχανα: “Μετά; 
Τι γίνεται μετά;” Κι ο Μάλαμουντ, 
κατεβάζοντας τα μούτρα του, κλεί-
νει το ντοσιέ λέγοντας, κοιτώντας 
στο κενό: “∆εν έχει σημασία τι γί-
νεται μετά”. »Το περιστατικό αφη-
γείται η σύζυγος του Ροθ, η Κλερ 
Μπλουμ, το αφηγείται και η κόρη 
του Μάλαμουντ σε μια θαυμάσια 
μονογραφία του πατέρα της, και 
ο ίδιος ο Ροθ στο “Κουβέντες του 
σιναφιού”. Οταν μιλάμε για το γρά-
ψιμο, είμαι αδέκαστος, λέει. ∆εν με 
πείθει ο Ροθ», λέει ο κύριος Γκρι. 
«Ηταν απλώς πολύ σκληρός. Κι ο 
Μπέρναρντ Μάλαμουντ αξίζει νέ-
ους αναγνώστες. Γέρασε ο άνθρω-
πος, όχι ο συγγραφέας». 

ΣΑΣΕΞ
Γκουέν Τζον
Στην πόλη Τσιτσέστερ του Σά-
σεξ, στην Αγγλία, η αίθουσα τέχνης 
Pallant House παρουσιάζει έκθε-
ση με έργα της Ουαλλής ζωγράφου 
Γκουέν Τζον (1876-1939), ονομαστής 
για την ατμοσφαιρική τέχνη της. Για 
την Γκουέν Τζον επίσης εκδόθηκε 
πρόσφατα ένα ξεχωριστό βιβλίο από 
τον οίκο Thames & Hudson («Γκου-
έν Τζον. Ζωή και τέχνη στο Λονδίνο 
και στο Παρίσι»). Εζησε πολλά χρόνια 
στο Παρίσι, όπου βίωσε τα μοντερνι-
στικά κινήματα του 20ού αιώνα, καλ-
λιεργώντας το δικό της ιδίωμα.

ΧΟΝΓΚ ΚΟΝΓΚ
Ανσελμ Κίφερ
Επειτα από δέκα χρόνια, μια νέα έκ-
θεση του Ανσελμ Κίφερ παρουσιά-
ζεται στο Χονγκ Κονγκ, κέντρο της 
τέχνης για την Απω Ανατολή. Η έκθε-
ση είναι μια παραγωγή της Gagosian 
και παρουσιάζει την ενότητα «Hortus 
Conclusus». Ο Κίφερ ενδιαφέρεται 
για προσεγγίσεις σε έννοιες όπως η 
δημιουργία, το χάος και η τάξη, η μνή-
μη και το κενό. Το φθινόπωρο θα επι-
στρέψει στη Λίλλη της Γαλλίας για να 
παρουσιάσει σε μια έκθεση τις φωτο-
γραφίες του, που αποτελούν μία ακό-
μη σημαντική πτυχή του έργου του.

ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ
Τόμας Τζ. Πράις
Ο 42χρονος Βρετανός γλύπτης Τό-
μας Τζ. Πράις έχει ξεχωρίσει για τα 
μεγάλων διαστάσεων ρεαλιστικά 
γλυπτά του, τα οποία απεικονίζουν 
την ανθρώπινη μορφή με εντυπωσι-
ακή αμεσότητα. Η νέα έκθεση με τα 
ατμοσφαιρικά έργα του γίνεται αυ-
τήν την περίοδο (και έως τις 20/8) 
στο Λος Αντζελες, από τη διεθνή 
γκαλερί Hauser & Wirth, και είναι 
η πρώτη ατομική του στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες. Η έκθεση έχει τίτλο 
«Beyond Measure», με θέμα τους 
καθημερινούς ανθρώπους. 

ΠΑΡΙΣΙ
Το Ορσέ εμπλουτίζεται
Το μουσείο Ορσέ στο Παρίσι 
εμπλουτίζει τις συλλογές του με 
αγορά δύο ακόμη έργων τέχνης του 
19ου αιώνα. Τα αγόρασε από την αί-
θουσα τέχνης Gallery 19C του Τέξας 
στο ΤΕFAF του Μάαστριχτ. Πρόκει-
ται για δύο θαυμάσια έργα με θέμα 
το παιδί. Το ένα υπογράφει ο Ζαν 
Λεόν Ζερόμ και έχει τίτλο «Παιδί με 
μάσκα» (φωτογραφία) και το άλλο 
ο Φερνάν Πελέζ και έχει τίτλο «Γλυ-
κιά φτώχεια». Και τα δύο θα εκτε-
θούν στο μουσείο Ορσέ με άλλα 
έργα του 19ου αιώνα. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ρεξ Σάουθγουικ
Τα υποβλητικά, ρεαλιστικά, με την 
αίσθηση ενός γκράφικ νόβελ, έρ-
γα του Ρεξ Σάουθγουικ εκτίθενται 
στην γκαλερί Unit του Λονδίνου με 
συνδετικό τίτλο «Τοπία». Τα έργα 
του αφηγούνται τις εμπειρίες από το 
Παλμ Σπρινγκς, το οποίο τροφοδοτεί 
τη φαντασία του με βιώματα και ει-
κόνες. Ο Ρεξ Σάουθγουικ αντλεί από 
την αμερικανική εμπειρία και παρα-
δίδει έργα παράξενης ομορφιάς και 
εσωτερικής λάμψης. Η γκαλερί Unit 
στο Λονδίνο βρίσκεται στο Μέιφερ, 
στη Χάνοβερ Σκουέαρ.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Μπέρναρντ Μάλαμουντ: πολύ σημαντικός Αμερικανοεβραίος συγγραφέας, 
που αξίζει νέους αναγνώστες και αναγνώσεις.

Πικάσο, «Αυτοπροσω-
πογραφία», 1901. 

Κάθε άνθρωπος νιώθει 
ότι του αξίζει κάτι 
παραπάνω. Αλλά 
γιατί συχνά δεν ξέρει 
πώς να το φτάσει; 
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ΒΑΣΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΥ
«Φλόγες σε σπίρτα» 
εκδ. Ευγνώμων, σελ. 220

Ένα μικρό σε έκταση βιβλίο που 
όσες φορές και να το διαβάσει κά-
ποιος, πάντα θα ανακαλύπτει κάτι 
καινούργιο, θα αισθάνεται κάτι δι-
αφορετικό. Το «Φλόγες σε σπίρ-
τα» είναι η δεύτερη συγγραφική 
προσπάθεια του Βάσου Νικολάου 
και γι’ άλλη μία φορά μας εκπλήσ-
σει ευχάριστα με την πρωτότυπη 
υφολογική του δομή αλλά και τη 
λιτή, αβίαστη και βαθύτερη εξωτε-
ρίκευση των συναισθημάτων, της 
ευαισθησίας του και της φιλοσο-
φικής του διάθεσης. Ο συγγραφέας στο «Φλόγες σε σπίρτα» δεν έχει 
ως προτεραιότητά του τη ροή και την εξέλιξη μιας ιστορίας. ∆ηλαδή, 
δεν έχει στόχο να μας δώσει μια δακρύβρεκτη ιστορία με αρχή, μέση 
και τέλος, όπως τόσες αλλές ιστορίες αγάπης που κυκλοφορούν. ∆εν 
υπάρχει καν αφηγητής. Οι ήρωές του μας μιλούν άμεσα μέσα από τα 
ημερολόγια ή τις σημειώσεις τους. Με τάξη και οργάνωση ή άτακτα σε 
μια προσπάθεια οργάνωσης της σκέψης και των συναισθημάτων τους. 
Με λόγια ή και χωρίς. Έχουμε πολύτιμες σιωπές ανάμεσα στα κείμε-
να ή και εντός των κειμένων καμιά φορά, που μας αφήνουν χώρο και 
χρόνο ώστε να αυτοπροσδιοριστούμε και να ανακατέψουμε την τρά-
πουλα των δικών μας θεωριών από την αρχή.

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται από τ ην εφαρμογή Read Library. 
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-Library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Νομίζω ότι τα λόγια του Γιάννη 
Αντετοκούνμπο μετά τον πρό-
ωρο και απροσδόκητο αποκλει-
σμό των Μιλγουόκι Μπακς δεν 
θα ξεχαστούν εύκολα. Επειτα από 
ερώτηση δημοσιογράφου αν θε-
ωρεί αυτή την εξέλιξη αποτυχία, 
ο Γιάννης υπερασπίστηκε την 
άποψη ότι δεν υπάρχει αποτυ-
χία στον αθλητισμό. Τι γίνεται 
όμως με τα υπόλοιπα πεδία; ∆ι-
δάσκοντας τα τελευταία χρόνια 
Φιλοσοφία στην Ανωτάτη Σχολή 
Καλών Τεχνών, αναρωτήθηκα 
πολλές φορές πώς θα μπορούσε 
να αποσυνδεθεί η αίσθηση της 
αποτυχίας από την εμπειρία της 
επαφής με ένα αντικείμενο όπως 
αυτό της φιλοσοφίας. Και ταυτό-
χρονα, πώς θα μπορούσε να γίνει 
κατανοητό ότι η φιλοσοφία δεν 
είναι μια δραστηριότητα που κα-
θιστά αυτόματα κάτι «φιλοσοφι-
κό», ούτε είναι απαραίτητα κά-
τι που συνεπάγεται μεγαλύτερο 
βάθος ή εγκυρότητα. Στη Γαλλία 
γνωρίζω ότι είναι της μόδας η αυ-
τοαναγόρευση κάποιου σε φιλό-
σοφο αρκεί να χρησιμοποιήσει 
ένα κάπως περίτεχνο λεξιλόγιο 
και, ιδανικά, μια εκκεντρική πα-
ρουσία. Στην Ελλάδα, ευτυχώς τα 
πράγματα δεν είναι ακριβώς έτσι. 
Αλλά ακόμα κι αν ήταν, αυτό θα 
ήταν αποτυχία της ίδιας της φι-
λοσοφίας; Ασφαλώς, υπάρχουν 
ορισμοί για αυτό που είναι η φι-
λοσοφία και οι ορισμοί είναι πολύ 
βοηθητικά εργαλεία. Ποιο είναι 
το ζητούμενο όμως; Να δοθούν 
οι απαντήσεις ή να διατηρηθεί 
το ενδιαφέρον, να υπάρξει μια 
αγάπη για αυτό που είναι η φιλο-
σοφία; Το ένα σίγουρα τροφοδο-
τεί το άλλο. Και η αγάπη εδώ θα 
ήταν η αγάπη για ένα αντικείμε-
νο που είναι το πλέον κατάλληλο 
να ασχολείται με ερωτήματα που 
δεν επιδέχονται απαραίτητα συ-
γκεκριμένη απάντηση. Πώς όμως 
να πείσεις ένα ακροατήριο ότι αξί-
ζει να ασχοληθεί με ερωτήματα 
που δεν επιδέχονται απαραίτη-
τα μια συγκεκριμένη απάντηση 
όταν υπάρχουν τόσα άλλα ερωτή-
ματα στην καθημερινότητα της 
ζωής τους που πρέπει επιτακτικά 
να απαντηθούν; Το αναπάντητο 
που με τόση ειλικρίνεια αποδέ-
χεται η φιλοσοφία για τον εαυτό 
της είναι ίσως το μεγαλύτερο και 
το πλέον ευτυχές παράδοξό της. 
Φανταστείτε, για παράδειγμα, τι 

θα γινόταν εάν ο φιλόσοφος είχε 
μια συγκεκριμένη απάντηση για 
τα ερωτήματα που είναι κατεξο-
χήν της φιλοσοφίας. Η επιτυχία 
της φιλοσοφίας θα ήταν η πραγ-
ματική αποτυχία της.  

Προφανώς, δεν εννοούμε όλοι 
το ίδιο πράγμα όταν αναφερόμα-
στε στη φιλοσοφία. Υπάρχει μια 
παράδοξη σύγκρουση σε κάθε 
πεδίο, μια διαμάχη των ομωνυμι-
ών, και η φιλοσοφία δεν θα μπο-
ρούσε να είναι εξαίρεση. Γιατί 
και στη φιλοσοφία υπάρχει μια 
τέτοια σύγκρουση ανάμεσα σε 
κάποιον που λέει φιλοσοφία και 
σε κάποιον άλλο που λέει πάλι φι-
λοσοφία και ωστόσο εννοούν κάτι 
τελείως διαφορετικό. Πολλές φο-
ρές αυτή η σύγκρουση έχει γίνει 
η αφορμή για την ανάληψη θέ-
σεων που τείνουν σε έναν ριζικό 
σχετικισμό. Είναι στο εσωτερικό 
αυτής της τάσης που κάποιοι θα 

επικαλεστούν με αντανακλαστι-
κή ευκολία το μεταμοντέρνο, τη 
νοηματική διασπορά, το γλωσσι-
κό παίγνιο, τη ρευστότητα. Είναι 
πάντα στο εσωτερικό αυτής της 
τάσης που το μόνο διαθέσιμο μέ-
τρο για το άμετρο παρουσιάζεται 
να είναι το ίδιο το άμετρο. 

Νομίζω ότι σε αυτό το σημείο 
έχει σημασία να γίνουν κατανοη-
τά δύο πράγματα. Πρώτον, ότι η 
ίδια η φιλοσοφία έχει προβλημα-
τοποιήσει αυτές τις απορίες και 
τις έχει κάνει αντικείμενο σκέ-
ψης σχεδόν από καταβολής της, 
παρέχοντας ταυτόχρονα μια θε-
ωρία για την πρακτική της συζή-
τησης τέτοιων ζητημάτων. ∆εύ-
τερον, ότι ακόμα και οι ιδέες και 
οι έννοιες δεν έχουν ούτε την 
αφαίρεση ούτε τη συνοχή που 
παρ’ όλα αυτά θα ήθελαν πολύ να 
έχουν. ∆ιακινούνται και διαμορ-
φώνονται, όπως γίνονται επίσης 
αντικείμενα λόγου και επίκλησης, 
υπό την επίδραση παραγόντων 
όπως η προκατάληψη, το συμ-
φέρον, οι συσχετισμοί εξουσίας 
αλλά και το ιδιαίτερο κάθε φορά 
διανοητικό, θεσμικό και γενικό-
τερο πολιτισμικό κλίμα. Αυτό πο-
λύ απλά σημαίνει ότι, εκτός από 
τη ρητορική διάσταση, υπάρχει 
και μια τοπολογική, και με αυτό 
εννοώ τον σύνθετο και με δυσκο-
λία στη θέασή του τόπο διαμόρ-

φωσης, επεξεργασίας και χρήσης 
των εννοιών στην πράξη. Από αυ-
τή την άποψη η φιλοσοφία είναι 
αμιγώς πολιτική ως δραστηριό-
τητα, αλλά και παραδόξως ίσως 
για πολλούς αμιγώς αισθητική 
επίσης. Είναι μια δραστηριότη-
τα που κατά περίσταση φέρνει 
στο προσκήνιο κάποιες φωνές, 
κάποιες εικόνες, με άλλα λόγια 
είναι μια δραστηριότητα κατά 
βάση αισθητηριακή, όπου η σύ-
γκρουση ανάμεσα σε αυτόν που 
λέει φιλοσοφία και σε κάποιον άλ-
λο που λέει πάλι φιλοσοφία είναι 
στην ουσία η σύγκρουση δύο δια-
φορετικών αισθήσεων για το ίδιο 
φαινομενικά πράγμα. Η αποτυχία 
στην προκειμένη περίπτωση θα 
ήταν η αδυναμία ή έστω η απρο-
θυμία κατανόησης της σημασί-
ας που έχει η επεξεργασία των 
διαφορετικών αισθήσεων για το 
ίδιο πράγμα, η επεξεργασία κοι-
νών ιστών ορατότητας και κατα-
νόησης αυτής της διαφοράς. ∆εν 
υπάρχει λοιπόν αποτυχία ούτε 
στη φιλοσοφία. Υπάρχει μόνο η 
εργασία στο εσωτερικό της και 
η αγάπη για την παράδοξη τελι-
κότητά της.

Ο κ. Θωμάς Συμεωνίδης είναι 
συγγραφέας, διδάσκων Αισθητικής 
και Φιλοσοφίας στην Ανωτάτη Σχολή 
Καλών Τεχνών.

Η Μαρία Βέρρου γεννήθηκε και 
μεγάλωσε στην Αθήνα. Σπούδα-
σε γαλλική γλώσσα και φιλολο-
γία στο ΑΠΘ και ιταλική γλώσσα 
στο Πανεπιστήμιο της Περούτζια. 
Εχει παρακολουθήσει μαθήματα 
δημιουργικής γραφής με σημα-
ντικούς συγγραφείς και έχει συμ-
μετάσχει στα εργαστήρια λογοτε-
χνικής μετάφρασης του Γαλλικού 
Ινστιτούτου, απ’ όπου προέκυψαν 
έργα που φιλοξενούνται σε συλλο-
γικούς τόμους. 
Κείμενά της επίσης έχουν δημο-
σιευθεί στα ηλεκτρονικά περιοδι-
κά «Φρέαρ», Fractal, «∆ιάστιχο», 
«Περί ου», «Χάρτης» και σε συλ-
λογικούς τόμους. Από τις εκδόσεις 
Θράκα κυκλοφόρησε το πρώτο 
της βιβλίο με τίτλο «Σκάμματα του 
χρόνου». Από τις εκδόσεις Εύμα-
ρος κυκλοφόρησε το δεύτερο βι-
βλίο της με τίτλο «Η μεγαλοψυχία 
των δέντρων».
                            
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
∆εν διαβάζω σχεδόν ποτέ στο 

κρεβάτι. Στη γωνιά μου, όμως, της 
ανάγνωσης υπάρχουν η «Θεσσα-
λονίκη, πόλη των φαντασμάτων» 
του Μαρκ Μαζάουερ και το «Πώς 
δουλεύει η λογοτεχνία» του Τζέ-
ημς Γουντ.
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
«Το�ς π�σι χρόνος κα� καιρ�ς τ� 
παντ� πράγματι �π� τ�ν ο�ρανόν». 
Γνωστό· αλλά πρέπει συνεχώς να 
το αναμημνισκόμεθα. 

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
 «Ο Εκκλησιαστής», εκδόσεις 
∆ώμα.

Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Οταν μπορείς να βρεθείς μέσα στο 
καβούκι της χελώνας.

Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Το αντίθετο. Νιώθω ενοχές όταν 
ένα βιβλίο δεν μου άρεσε.

Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η επίγευσή του. Από το μυαλό κα-
τευθείαν στην καρδιά.

Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Αν δεν μιλάμε για τα σπουδαία 
πράγματα» του Τζων Μακγκρέ-
γκορ, εκδόσεις Αγρα.

Θα καταφέρουν οι ήρωες των 
ιστοριών σας να νικήσουν τους 
δαίμονές τους;
Οι δαίμονες είναι άπειροι. Οταν 
νικάς τον έναν, ξεπετάγεται 
ένας άλλος. Στην πορεία, αν δεν 
τους νικήσουν, μαθαίνουν του-
λάχιστον να τους διαχειρίζονται.

Σε ποια μονοπάτια οδηγείται ο ανα-
γνώστης και τι θα κερδίσει τελικά; 
Ο πιο δύσκολος αντίπαλος εί-
ναι ο εαυτός. Αν τα καταφέρεις 
και βγεις ζωντανός από αυτή τη 
μάχη, έχεις κερδίσει την αυτο-
γνωσία.

ANNIE ERNAUX
Πάθος
μτφρ. Ρίτα Κολαΐτη,
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 80

Το περασμένο φθινόπωρο στο 
Facebook το οποίο καταγράφει 
τις πρώτες θερμές αντιδράσεις 
απέναντι στη ρέουσα πραγμα-
τικότητα, ανταλλάχθηκαν διαξι-
φισμοί. Αξιζε η Γαλλίδα Ανί Ερνό 
το Νομπέλ Λογοτεχνίας 2022; Υι-
οθετώ την άποψη φίλου εκδότη, 
ο οποίος διατείνεται ότι ως κορυ-
φαίο βραβείο, το Νομπέλ οφείλει 
να βραβεύει έναν πολύ καλό συγ-
γραφέα, όχι όμως κατ’ ανάγκη 
τον σημαντικότερο στον κόσμο 
– μια αξιολόγηση που έτσι ή αλ-
λιώς δεν είναι εφικτή. Ναι, η Ανί 
Ερνό (γ. 1940) είναι μια πολύ εν-
διαφέρουσα, καλή συγγραφέας 
που στην Ελλάδα έγινε γνωστή 
στη διάρκεια της δεκαετίας του 
’80 από τις εκδόσεις Χατζηνικολή. 
Σήμερα, οι ελληνικές μεταφρά-
σεις της διαδέχονται η μία την 
άλλη. Τα τρία τελευταία χρόνια 
κυκλοφόρησαν από το Μεταίχ-
μιο σε μετάφραση Ρίτας Κολαΐ-
τη, επτά από τα μυθιστορήματα 
και τις νουβέλες της: «Το πάθος», 
«Ο νεαρός άνδρας», «Αναμνήσεις 
ενός κοριτσιού», «Το γεγονός», 
«Τα χρόνια», «Μια γυναίκα» και 
«Ο τόπος».  Και έπονται άλλα έξι 

μέσα στον επόμενο χρόνο. 
Σε όλα της τα κείμενα η Ερνό 

αυτοβιογραφείται. Τι ενδιαφέ-
ρον μπορεί να έχει η ζωή μιας 
∆υτικοευρωπαίας, που εργάστη-
κε ως καθηγήτρια, παντρεύτη-
κε, απέκτησε παιδιά, χώρισε και 
πέρασε τη ζωή της γράφοντας 
λογοτεχνία; Εδώ 
ακριβώς εντοπίζε-
ται το μυστικό. Η 
επιδεξιότητά της 
βρίσκεται στο ότι 
καταφέρνει μέσα 
από το προσωπι-
κό και το ιδιωτι-
κό (η συγγραφέας 
είναι φιλάργυρος 
του βιώματος) να 
αναδείξει το κοι-
νό και το δημό-
σιο. Και το κατα-
φέρνει κάνοντας 
το υποκειμενικό 
εγώ να διαλυθεί 
μέσα σε ένα απρόσωπο εγώ που 
εκπροσωπεί τον καθένα. Πώς το 
πετυχαίνει αυτό; Χάρη στο ιδι-
άζον ύφος της – αξιοθαύμαστο 
καθώς διατηρείται αναλλοίωτο 
σε όλα της τα έργα. Η Ερνό χρη-
σιμοποιεί μια γλώσσα αποδρα-
ματοποιημένη, απλή, ουδέτερη, 
χωρίς επίθετα, χωρίς παρομοιώ-
σεις, χωρίς κρίσεις, εντάσεις και 
φορτίσεις, ακόμα και όταν ανα-

φέρεται σε ακραίες καταστάσεις. 
Πετυχαίνει έτσι να μετατρέψει 
τον αναγνώστη σε έναν παρατη-
ρητή ο οποίος με ουδέτερη ματιά 
παρακολουθεί όσα συμβαίνουν 
ανάμεσα σε εκείνην και στους 
άλλους, πετυχαίνει να μετατρέψει 
τον εαυτό της σε αντικείμενο πα-

ρατήρησης. Ανα-
δεικνύει έτσι πτυ-
χές του εγώ αλλά 
και της μεταπολε-
μικής κοινωνίας 
στη Γαλλία· και 
αναδεικνύει ζητή-
ματα της μνήμης 
και των μυστικών 
παγίδων της αφη-
γηματικής τεχνι-
κής. Για την πεζο-
γραφία της η ίδια 
επινόησε τον εύ-
στοχο όρο «αυ-
το-κοινωνιο-βι-
ογραφία» καθώς 

οι θεματικές της αφορούν μεν 
την εφηβεία («Αναμνήσεις ενός 
κοριτσιού») και τις ερωτικές και 
σεξουαλικές της σχέσεις («Το πά-
θος», «Ο νεαρός άνδρας»), αλλά 
και μια έκτρωση σε συνθήκες 
παρανομίας («Το γεγονός»), τους 
γονείς και τη χαμηλή κοινωνική 
προέλευσή τους («Μια γυναίκα», 
«Ο τόπος»), την προσωπική της 
ζωή καθώς ξετυλίγονται οι δεκαε-

τίες και αλλάζει κι η ίδια η Γαλλία 
(«Τα χρόνια»). 

Μία από τις αιτιάσεις κατά της 
βράβευσής της ήταν ότι, όταν ο 
κόσμος καίγεται εξαιτίας της ρω-
σικής εισβολής στην Ουκρανία, 
των μεταναστευτικών ρευμάτων 
και της έκρηξης του αυταρχισμού 
σε ΗΠΑ και Ευρώπη, το Νομπέλ 
επέλεξε, διατείνεται η αιτίαση, να 
επιβραβεύσει μια λογοτεχνία της 
υπεκφυγής – μια πεζογραφία του 
ψευτοριζοσπαστισμού των έμφυ-
λων ταυτοτήτων και του αφηγη-
ματικού φορμαλισμού. Τίποτα πιο 
λανθασμένο. Το ιδιωτικό είναι 
πολιτικό. ∆ιότι πώς εκδηλώθηκε 
η αντιστροφή ενός ρεύματος που 
σταδιακά διασφάλιζε όλο και με-
γαλύτερες ελευθερίες στο άτομο; 
Η απαγόρευση των εκτρώσεων 
και της αντισύλληψης αποτελεί 
την εμβληματική μορφή αυτής 
της αντιστροφής, με πρώτο θύμα 
το δικαίωμα των γυναικών στην 
αυτοδιάθεση του σώματός τους. 
Η Ερνό επανέρχεται στο θέμα με 
κορυφαίο το συνταρακτικό της 
Γεγονός. Κι ακόμα τι άλλο είναι η 
λογοτεχνία από διαρκή προβλη-
ματισμό πάνω στη μορφή των 
αφηγήσεων; Αν δεν μπορούμε 
να το κατανοήσουμε αυτό, είναι 
ωσάν να επανερχόμαστε εκτός 
τόπου και χρόνου στον σκοτει-
νό ζντανοφισμό.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΘΩΜΑ ΣΥΜΕΩΝΙΔΗ

Μια ιστορία, μιας γυναίκας...

Δεν υπάρχει αποτυχία ούτε στη φιλοσοφία

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Το αναπάντητο που 
με τόση ειλικρίνεια 
αποδέχεται η φιλοσοφία 
για τον εαυτό της είναι 
ίσως το μεγαλύτερο 
και το πλέον ευτυχές 
παράδοξό της.

O Γιάννης Αντετοκούνμπο περίλυπος μετά τον αποκλεισμό των Μπακς από τους Χιτ. Παρά την απογοήτευση,
ο ίδιος λίγο αργότερα υποστήριξε πως «δεν υπάρχει αποτυχία στον αθλητισμό». Και έχει δίκιο.
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Ο Π Ε Ρ Α

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Ο Πουτσίνι ήθελε να κλαίμε», λέει 
ο σκηνοθέτης Ολιβιέ Πι. «Ναι, πρέ-
πει να κλαις συνέχεια», προσθέτει 
ο σκηνογράφος και ενδυματολό-
γος Πιερ-Αντρέ Βάιτς. «Ο Πουτσίνι 
είναι ο ήλιος, είναι η σύνδεση με 
τον ουρανό. Για να τον τραγουδή-
σεις πρέπει να ανοίξεις το στόμα 
σου και να βγάλεις ό,τι υπάρχει 
στην ψυχή σου. Σαν ένα γκόσπελ. 
Είναι απλόχωρος, και χρειάζεται 
διαρκώς συναισθήματα. Αν δεν 
κλαις ακούγοντας Πουτσίνι, ση-
μαίνει πως κάποιος στην παρά-
σταση δεν έχει κάνει καλή δου-
λειά». Καθόμαστε σε μια από τις 
επάνω κερκίδες του κοίλου και 
παρά την απόσταση από την ορ-
χήστρα του αρχαίου ωδείου, τα 
τρυπάνια, τα σφυριά και οι φω-
νές των τεχνικών που στήνουν το 
σκηνικό σκεπάζουν μερικές φο-
ρές τα λόγια μας. Πρώτη ημέρα 
προβών μέσα στο Ηρώδειο για τη 
νέα διεθνή παραγωγή της Εθνικής 
Λυρικής Σκηνής (ΕΛΣ) «Μαντάμα 
Μπαττερφλάι», κι αυτό το δροσε-
ρό απόγευμα με τον εντυπωσιακό 
συννεφιασμένο ουρανό κάνει και 
τους δύο να επαναλαμβάνουν κάθε 
τόσο «Τι ομορφιά!», ακόμη και μέ-
σα στο πανδαιμόνιο των θορύβων. 
Για τους συνεργάτες τους είναι ο 
Ολιβιέ και ο Πιερό, οικείοι και χα-
λαροί παρά την αναγνώριση που 
απολαμβάνουν για το έργο τους· 
δύο εξαιρετικοί άνθρωποι του θε-
άτρου με εμπειρία πολλών δεκαε-
τιών, αλλά ακόμη παθιασμένοι με 
τη δουλειά τους. Εχουν κάνει μαζί 
46 όπερες –ο Πι τη σκηνοθεσία, ο 
Βάιτς τα κοστούμια και σκηνικά–, 
περίπου 100 παραγωγές στο θέα-
τρο, κι έχουν επίσης συνυπάρξει 
στη σκηνή παίζοντας και τραγου-
δώντας. Ομως για τον Ολιβιέ Πι, 
ο οποίος πρόσφατα ανέλαβε την 
καλλιτεχνική διεύθυνση του παρι-
σινού Θεάτρου Σατλέ, αυτή είναι 
η πρώτη αναμέτρηση με τη δη-
μοφιλή «γιαπωνέζικη τραγωδία», 
αλλά και με το έργο του Πουτσίνι 
γενικότερα.

Πολιτιστικό debate
«Ο Πουτσίνι είναι ο αγαπημέ-

νος συνθέτης του Πιερ-Αντρέ», 
λέει ο Πι. «Εχουμε ένα πολιτιστι-
κό debate, εγώ είμαι με τον Βά-
γκνερ, εκείνος με τον Πουτσίνι. 
Ισως επειδή εγώ είμαι μισός Ιτα-
λός κι εκείνος μισός Γερμανός μάς 
ελκύουν τα αντίθετα». Ο Βάιτς –
με σπουδές εκτός των άλλων στο 
Ωδείο Λυρικής Τέχνης του Παρι-
σιού– έχει τραγουδήσει 40 φορές 
τη συγκεκριμένη όπερα. Ο Πι έμα-
θε τον Πουτσίνι από τη φωτογρα-
φία που η γιαγιά του είχε δίπλα 
στο κομοδίνο της και τις άριες 
που εκείνη έπαιζε στο πιάνο και 
τραγουδούσε στα γαλλικά. «Τον 
λάτρευε, κι εγώ ακούγοντάς τη 
δεν καταλάβαινα εάν ήταν πραγ-
ματικό πρόσωπο ή φανταστικό». 

Και τώρα, πώς θα ανταπο-
κριθούν στις προκλήσεις αυτού 
του κλασικού έργου ρεπερτορί-
ου; «Ολη την ημέρα τραγουδά-
με “Μπαττερφλάι”. Ζούμε με την 
“Μπαττερφλάι”», απαντά ο σκη-
νογράφος. «∆ουλεύουμε συνεχώς, 
πρωτίστως πάνω στην παρτιτού-

ρα». «Prima la musica», συμπλη-
ρώνει ο σκηνοθέτης. «∆ουλεύου-
με μαζί όλο τον χρόνο και είναι 
πολύ δύσκολο να καταλάβουμε σε 
ποιον ανήκει η πρώτη ιδέα μιας 
σκηνοθεσίας. Νομίζω ότι το μό-
νο που επιθυμούμε και οι δύο όσο 
περνούν τα χρόνια είναι να υπη-
ρετούμε την τέχνη και το κοινό, 
να γεννάμε αληθινά, βαθιά συναι-
σθήματα. ∆εν μας ενδιαφέρουν 

τα υπόλοιπα, ούτε διαχωρίζουμε 
τους ρόλους μας. Βεβαίως μεγα-
λώνοντας εκείνος γίνεται πιο σο-
φός. Για μένα η ηλικία είναι απλώς 
μια καταστροφή», λέει γελώντας.

Επισκέφθηκαν το Ηρώδειο πο-
λύ πριν ξεκινήσουν τον σχεδι-
ασμό της συγκεκριμένης παρα-
γωγής. Ηταν χειμώνας, απόλυτη 
ησυχία. «Κανείς δεν μπορεί να 
καταλάβει αυτόν τον χώρο εάν 
δεν βρεθεί εδώ. Οταν ήρθαμε με 
τον Ολιβιέ, είπαμε: “Είναι τερά-
στιο και η ορχήστρα βρίσκεται 
τόσο κοντά στους θεατές!”. Στην 
πραγματικότητα δημιουργείται 
μια οφθαλμαπάτη: Οταν βρίσκε-
σαι στις επάνω κερκίδες, νομίζεις 
ότι το θέατρο είναι πολύ μεγάλο, 
αλλά χαμηλά ο θεατής έχει πολύ 
προσωπική σχέση με τους ηθο-
ποιούς. Από την άλλη μεριά, η 

ορχήστρα απομακρύνει το κοινό 
από τη σκηνική δράση», εξηγεί ο 
Βάιτς. Οι παρατηρήσεις τους έδω-
σαν την πρώτη έμπνευση, η οποία 
σκηνογραφικά προτείνει μια ολό-
τελα καινούργια προσέγγιση του 
χώρου. Στη σκηνή του ωδείου θα 
δούμε να «ανεβαίνουν» οι μουσι-
κοί και η δράση θα εξελιχθεί στον 
χώρο της ορχήστρας. 

«Το σκεφτήκαμε αλλά δεν ξέ-
ραμε εάν είναι εφικτό, επειδή εί-
ναι πολύ πειραματικό», σχολιά-
ζει ο Ολιβιέ Πι. «Η ορχήστρα που 
απαιτεί το έργο είναι μεγάλη, έχει 
66 μέλη, και η ισορροπία μετα-
ξύ της φωνής των τραγουδιστών 
και της μουσικής είναι πάντοτε 
πρόβλημα, ιδιαίτερα στην “Μπατ-
τερφλάι”. Ο Πιερό, που είναι και 
μουσικός, το κατάλαβε αμέσως. Η 
ακουστική με αυτή τη μετακίνη-

ση είναι υπέροχη. Για τους τρα-
γουδιστές θα είναι πιο άνετα, θα 
υπάρχουν πολλά μόνιτορ ώστε να 
παρακολουθούν τον μαέστρο. Για 
εκείνον βεβαίως θα είναι δυσκο-
λότερο, αλλά ο Βασίλης (σ.σ. Χρι-
στόπουλος) συμφώνησε αμέσως».

Ο χάρτης τ’ ουρανού
Πλησιάζει η ώρα να αρχίσει η 

πρόβα. Καινούργια σφυροκοπή-

ματα και κατασκευαστικές οδη-
γίες εκτοξεύονται προς τη σκηνή 
από την κορυφή της μεταλλικής 
γέφυρας που εντάσσεται στο σκη-
νικό και φέρει επιρροές από το 
θέατρο Νο και το Καμπούκι. Η 
σκάλα που κατεβαίνει έως τον 
χώρο της ορχήστρας ξεδιπλώνε-
ται σαν μαύρη κινεζική βεντάλια. 
Στο κέντρο της ορχήστρας έχει 
τοποθετηθεί ένας δίσκος και οι 
τεχνικοί περνούν στην περιφέ-
ρειά του ένα λευκό «κορδόνι».

«Ο κύκλος είναι ένας χάρτης 
του ουρανού που θα ανάψει με 
όλα του τα αστέρια. Γύρω θα 
υπάρχει ένα φως που περιστρέ-
φεται, μια αναφορά στο ∆ιάστη-
μα και τεράστια φωτεινά μπαλό-
νια θα ανέβουν προς τον ουρανό. 
Σε όλη τη διάρκειά του, το έργο 
μιλάει για το φεγγάρι, τα αστέρια, 
τους πλανήτες. Για τον κόσμο, 
για πράγματα αιώνια, όπως είναι 
κι αυτό το θέατρο όπου δουλεύ-
ουμε. Η σκηνογραφία έχει στε-
νή σύνδεση με τον τόπο, αλλά ο 
θεατής μπορεί να τη “διαβάσει” 
με τον έναν ή τον άλλο τρόπο», 
λέει ο Βάιτς.

Η πρώτη πράξη
Η πρόβα ξεκινάει από την πρώ-

τη πράξη. Ο τενόρος Αντρέα Κα-
ρέ υποδύεται τον Πίνκερτον και 
η σκηνοθεσία δεν του αφήνει κα-
νένα περιθώριο για ρομαντισμό. 
«Ο Πίνκερτον είναι αλκοολικός, 
εγωιστής, αγοράζει ένα ανήλικο 
κορίτσι για να κάνει το κέφι του. 
Η Τσο-Τσο-Σαν νομίζει ότι είναι 
ερωτευμένη. Είναι μια ανόητη 
έφηβη, όπως ήμουν κι εγώ στα 
17 μου και ήθελα να ζήσω στις 
ΗΠΑ. Μη γελιέστε, δεν κάνου-
με τον Τριστάνο και την Ιζόλδη, 
κάνουμε ένα έργο οικο-φεμινι-
στικό», λέει ο Ολιβιέ Πι. 

«Ομως τον αγαπάει», αντιλέ-
γω. «Αγαπάει αυτόν ή αυτά που 
αντιπροσωπεύει;» επιμένει ο Πι. 
«Θα συμφωνούσε ο Πουτσίνι με 
αυτή τη ανάγνωση;» ρωτάω. «Μα 
αυτή είναι η δική του άποψη, όχι 
δική μου. Είχε μια στενή σχέση με 
την Αμερική. Ο Νέος Κόσμος τον 
γοήτευε, αλλά επίσης τον φόβιζε 
λίγο. Συνεπώς έγραψε αυτό το έρ-
γο μάλλον για να μιλήσει για την 
Αμερική παρά για την Ιαπωνία, 
όπου δεν πήγε ποτέ. Είναι ίσως 
μια προφητεία για όσα θα συνέ-
βαιναν στην Ιαπωνία σαράντα 
χρόνια αργότερα». 

«∆εν μπορούμε να μιλάμε σή-
μερα για τη Μαντάμα Μπαττερ-
φλάι χωρίς να θυμόμαστε την 
ατομική βόμβα. Θα σήμαινε ότι 
το κοινό που θα έρθει δεν γνω-
ρίζει Ιστορία», προσθέτει ο Πι-
ερ-Αντρέ Βάιτς. «Αρα η πολιτική 
νικάει τον εξωτισμό και την αθω-
ότητα;». «Οχι. Εμείς προσπαθού-
με να φτιάξουμε ομορφιά ακόμη 
και μέσα στον τρόμο. Η αισθη-
τική προηγείται και η πολιτική 
ακολουθεί». 

Τζάκομο Πουτσίνι, 
«Μαντάμα Μπαττερφλάι».

Εθνική Λυρική Σκηνή, Φεστιβάλ 
Αθηνών - Επιδαύρου, στο Ωδείο 
Ηρώδου Αττικού, 1, 4, 7 και 10 Ιουνίου. 
Σκηνοθεσία: Ολιβιέ Πι. Διεύθυνση 
ορχήστρας: Βασίλης Χριστόπουλος.

Η Αννα Σον υποδύεται την Τσο-Τσο-Σαν, τη Μαντάμα Μπαττερφλάι. «Είναι 
μια ανόητη έφηβη», λέει ο Ολιβιέ Πι και εξηγεί ότι η ηρωίδα του δεν αγαπάει 
τον Πίνκερτον, αλλά «αυτά που αντιπροσωπεύει».

Ο Βασίλης Χριστόπουλος και οι 66 μουσικοί που θα διευθύνει θα βρίσκο-
νται στη σκηνή και οι τραγουδιστές στην ορχήστρα, μια ανάσα από τους θεα-
τές. Μια καινοτομία που θα επηρεάσει θετικά την ακουστική.

Ο τενόρος Αντρέα Καρέ υποδύεται τον Πίνκερτον. «Είναι αλκοολικός, εγωι-
στής, αγοράζει ένα ανήλικο κορίτσι για να κάνει το κέφι του», σχολιάζει ο Ολι-
βιέ Πι για τον ήρωα της όπερας του Πουτσίνι.

Ομορφιά ακόμη και μέσα στον τρόμο
Η «Κ» παρακολούθησε τις πρόβες της Λυρικής στο Ηρώδειο για τη «Μαντάμα Μπαττερφλάι» του Πουτσίνι
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«Αν δεν κλαις 
ακούγοντας Πουτσίνι, 
σημαίνει πως κάποιος 
στην παράσταση 
δεν έχει κάνει 
καλή δουλειά».

«Το έργο μιλάει
για το φεγγάρι, 
τα αστέρια, τους πλα-
νήτες. Για τον κόσμο, 
για πράγματα αιώνια, 
όπως κι αυτό το θέατρο».

O Ολιβιέ Πι αναμετριέται για πρώτη φορά με τη δημοφιλή «γιαπωνέζικη τραγωδία», αλλά και με το έργο του Πουτσίνι γενικότερα.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Παρά τις επιφυλάξεις που έχουν 
διατυπωθεί περιστασιακά για τις 
συναυλίες κλασικής μουσικής σε 
ανοιχτούς χώρους, η Ανε-Ζοφί 
Μούτερ κάθε άλλο παρά πιστεύ-
ει ότι το Ηρώδειο αντιμετωπίζει 
οποιοδήποτε ζήτημα ακουστικής. 
Αλλωστε, η διάσημη Γερμανίδα 
βιολονίστρια, η οποία στις 12 Ιου-
νίου θα εμφανιστεί στο Ρωμαϊκό 
Ωδείο στο πλαίσιο του Φεστιβάλ 

Αθηνών - Επιδαύρου, έχει ξανα-
βρεθεί στην ίδια σκηνή (αλλά και 
στις κερκίδες απέναντί της) και 
ανυπομονεί να επιστρέψει. «Η 
κατασκευή των θεάτρων εκείνη 
την εποχή παρήγε τόσο τέλεια 
ακουστική», λέει στην «Κ» η Μού-
τερ εντυπωσιασμένη «που καμιά 
φορά αναρωτιέμαι, πώς γίνεται να 
τα κατάφερναν οι άνθρωποι τότε, 
αλλά σήμερα να είναι ενίοτε πολύ 
δύσκολο να πετύχουμε μια εξίσου 
καλή ποιότητα ήχου». 

Η ίδια έμαθε τα πρώτα μυστι-
κά της τέχνης της σε ηλικία πέ-
ντε ετών. Με την παρότρυνση 
των γονιών της, άρχισε να παίζει 
πιάνο, το οποίο γρήγορα αντικα-

τέστησε με το βιολί. Η πρώτη της 
δημόσια εμφάνιση ήρθε το 1972, 
στα 9 της, με την κρατική ορχή-
στρα Winterthurer, ενώ λίγο αρ-
γότερα την άκουσε στο φεστιβάλ 
της Λουκέρνης ο Χέρμπερτ φον 
Κάραγιαν και την προσκάλεσε σε 
μια οντισιόν με τη Φιλαρμονική 
του Βερολίνου.

«Το μεγαλύτερο μουσικό θαύ-
μα από την εποχή του νεαρού Με-
νουχίν», είπε ο σπουδαίος μαέ-
στρος και σύντομα ξεκίνησε για 
τη Μούτερ μια λαμπερή καριέρα 
με εμφανίσεις στις μεγαλύτερες 
αίθουσες, με πολυάριθμες ηχογρα-
φήσεις, έργα που γράφτηκαν για 
εκείνη και πολλά βραβεία, μετα-

ξύ των οποίων τέσσερα Γκράμι.
Ποια θα έλεγε ότι είναι η μεγα-

λύτερη επίδραση που της άσκησε 
ο Κάραγιαν; Η Μούτερ αποκρίνε-
ται κατ’ αρχάς ότι σαν μέντοράς 
της, ο σπουδαίος μαέστρος τής 
έδωσε την έμπνευση να γίνει κι 
εκείνη κάτι αντίστοιχο για τη νέα 
γενιά (η ίδια δημιούργησε το 2008 
ένα μουσικό ίδρυμα που φέρει το 
όνομά της και από το οποίο προ-
έρχεται και το σύνολο «Mutter’s 
Virtuozi», που θα τη συνοδεύσει 
στο Ηρώδειο). «Ο Κάραγιαν συνή-
θιζε να λέει κάτι πολύ ωραίο», θυ-
μάται σήμερα η Μούτερ και παρα-
θέτει τη φράση που μάλλον και η 
ίδια μεταφέρει στους μαθητές της: 

«Αν αισθάνεσαι ότι έχεις πετύχει 
όλους τους στόχους σου, τότε πι-
θανότατα είναι πολύ χαμηλοί».

Το γεγονός ότι η σύγχρονη 
εποχή μοιάζει να μην παράγει 
«θρύλους» τέτοιου βεληνεκούς, 
δεν είναι απαραιτήτως κακό κα-
τά τη γνώμη της. Υπάρχουν, εξάλ-
λου, και άλλα μουσικά ινδάλματα 
–η Κάλλας, ο Χόροβιτς, ο Χάιφετς 
κ.ά.– που δεν έχουν ξεθωριάσει. 
«Είναι αλήθεια πάντως αυτό που 
λες», λέει η Μούτερ και συνεχίζει: 
«Μπορεί να οφείλεται στο γεγονός 
ότι έχουμε τόσες μουσικές πλατ-
φόρμες που προσφέρουν μεγάλο 
πλήθος καλλιτεχνών. Ισως όμως 
να υπάρχει και έλλειψη τόσο με-

γάλων προσωπικοτήτων. Εχουμε 
εξαιρετικούς μαέστρους, αλλά ο 
Κάραγιαν ήταν μοναδικός όσον 
αφορά την ποσότητα δίσκων που 
ηχογραφούσε. Σήμερα, στο You-
Tube μπορούν να έχουν παρουσία 
σχεδόν όλοι, κάτι που διευρύνει το 
τοπίο και που ενώ κάνει πολλούς 
ανθρώπους δημοφιλείς, λίγοι από 
αυτούς γίνονται θρύλοι».

Μιλώντας πάντως για «διεύ-
ρυνση», ενδιαφέρον παρουσιάζει 
και το ίδιο το πρόγραμμα της συ-
ναυλίας στο Ηρώδειο. Εκτός από 
την ελληνική πρεμιέρα ενός έργου 
του Αντρέ Πρεβέν (1929-2019), 
ο οποίος υπήρξε σύντροφος της 
Μούτερ, εκτός από κοντσέρτα του 

Βιβάλντι και του Μπαχ, το κοινό 
θα ακούσει και ένα ακόμη, γραμ-
μένο από τον Ζοζέφ Μπολόν ντε 
Σεντ Ζορζ (1745-1799), που υπήρ-
ξε ο πρώτος Ευρωπαίος συνθέτης 
με αφρικανική καταγωγή. ∆εν εί-
ναι πολύ γνωστός· ένα ερώτημα 
επομένως προς τη Μούτερ έχει να 
κάνει με τη συμπεριληπτικότητα 
στην κλασική μουσική.

«Νομίζω ότι το πρόβλημα 
υπάρχει στο πώς επιλέγουμε ρε-
περτόριο και μουσικούς», απαντά 
η βιολονίστρια. «Θα έλεγα ότι, ναι, 
δυστυχώς, η βιομηχανία της κλα-
σικής μουσικής δεν είναι εντελώς 
μη ρατσιστική, ούτε εντελώς μη 
σεξιστική, κάτι που αντανακλά 
την κοινωνία. Νομίζω όμως ότι 
έχουμε επίγνωση του προβλήμα-
τος περισσότερο από ποτέ και οι 
πιο πολλοί από εμάς εργαζόμαστε 
για μεγαλύτερη ισότητα. Λυπάμαι 
που δεν έθεσα νωρίτερα το ζή-
τημα της παρουσίας των γυναι-
κών και των έγχρωμων ατόμων 
στον χώρο της σύνθεσης, το θέ-
τω όμως τώρα. Ο Ζοζέφ Μπολόν, 
του οποίου η μητέρα καταγόταν 
από τη Γουαδελούπη, ήταν ένας 
από τους καλύτερους βιολιστές 
της Ευρώπης, αλλά και ένας κα-
ταπληκτικός αθλητής - ξιφομάχος. 
Πήρε επίσης μέρος στη Γαλλική 
Επανάσταση, ενώ συμμετείχε και 
στο σύνολο μουσικής δωματίου 
της Μαρίας Αντουανέτας. ∆ιηύ-
θυνε έργα του Χάιντν στο Παρί-
σι – δεν ξέρω γιατί η Ιστορία τον 
αγνόησε. Είχε μια πολύ ενδιαφέ-
ρουσα ζωή και ήταν, με κάθε έν-
νοια της λέξης, μια πολύχρωμη 
προσωπικότητα».

Το YouTube παράγει σταρ, όχι θρύλους
Η Ανε-Ζοφί Μούτερ μιλάει για τον Χέρμπερτ φον Κάραγιαν, τη συμπεριληπτικότητα και το αγαπημένο της βιολί

«Αν αισθάνεσαι 
ότι έχεις πετύχει 
όλους τους στόχους σου, 
τότε πιθανότατα είναι 
πολύ χαμηλοί», συνήθιζε 
να λέει ο Κάραγιαν. Η διάσημη Γερμανίδα βιολονίστρια στις 12 Ιουνίου θα εμφανιστεί στο Ηρώδειο, στο πλαίσιο του Φεστιβάλ Αθηνών - Επιδαύρου.

Επειτα από τόσες συναυλίες, 
ηχογραφήσεις, συνεργασίες 
και βραβεία, έχει συμβεί άρα-
γε στην Ανε-Ζοφί Μούτερ να 
αναθεωρήσει τα μουσικά της 
γούστα και να αρχίσει να απο-
λαμβάνει συνθέσεις που παλιό-
τερα δεν εκτιμούσε τόσο; «Η 
αλήθεια είναι ότι ως έφηβη, δεν 
έτρεφα μεγάλη συμπάθεια για 
τη σύγχρονη μουσική, ιδιαίτερα 
τη δωδεκατονική», αποκρίνεται. 
«Μέσα στα χρόνια όμως, καθώς 
ήρθα πιο κοντά στον κόσμο της 
σύγχρονης μουσικής συνολι-
κά, νομίζω ότι την αγάπησα. 
Τώρα πια, παίζω πολύ μοντέρ-
νες συνθέσεις σε τακτική βάση. 
Πρέπει επίσης να πω ότι εδώ 
και λίγα χρόνια η μουσική του 
Τζον Γουίλιαμς αποτελεί για μέ-
να ένα εδραιωμένο πάθος. ∆εν 
μπορώ να σου περιγράψω πόσο 
μεγάλο δώρο είναι η παρουσία 
του στη ζωή μου (σ.σ.: ο Αμε-
ρικανός συνθέτης έχει γράψει 
μουσική για τη Μούτερ, με την 
οποία έχει συνεργαστεί επίσης 
σε συναυλίες και ηχογραφήσεις 
των έργων του). Στο ανκόρ της 
συναυλίας στο Ηρώδειο θα παί-
ξω και μερικά κινηματογραφικά 
κομμάτια του Γουίλιαμς, κάτι 
για το οποίο ανυπομονώ».

Το αγαπημένο της βιολί εί-
ναι εκείνο που «επιστρατεύει» 
στις σημαντικότερες εμφανί-
σεις και ηχογραφήσεις της: ένα 
Στραντιβάριους του 1710, επο-
νομαζόμενο ως το «Στραντιβά-
ριους Νταν-Ρέιβεν», το οποίο η 
Γερμανίδα απέκτησε πριν από 
σαράντα χρόνια. «Αυτό το όρ-
γανο είναι σαν μαγικό κουτί», 
λέει. «∆εν υπάρχει τίποτε που 
να μην μπορεί να κάνει αυτό το 
βιολί – εγώ είμαι που έχω όρια, 
ενώ εκείνο έχει απεριόριστες 
δυνατότητες. Είναι απίστευτο, 
είναι ένα όμορφο θαύμα». 

Ο Φέντερερ
Με ανάλογο θαυμασμό –και 

παρά τη δική της δεξιοτεχνία 
ή ίσως ακριβώς εξαιτίας της– 
μιλάει η Μούτερ για το ταλέ-
ντο του... τενίστα Ρότζερ Φέντε-

ρερ, ο οποίος εμφανίζεται και σε 
ένα πρόσφατο ντοκιμαντέρ για 
τη ζωή και το έργο της βιολονί-
στριας, το οποίο σκηνοθέτησε 
η Ζίγκριντ Φάλτιν και έχει τίτλο 
«Vivace». Είναι δόκιμη μια σύ-
γκριση ανάμεσα στο να παίζει 
κανείς τένις και να παίζει βιολί; 
«Υπάρχουν πολλοί παραλληλι-
σμοί, για αυτό και η συζήτησή 
μου με τον Ρότζερ ήταν τόσο εν-
διαφέρουσα», λέει η Μούτερ και 
εξηγεί: «Ενας παραλληλισμός 
έχει να κάνει με το δεξί χέρι του 
τενίστα, με το πώς αισθάνεται 
εκείνος τη ροή της κίνησής του 
και τη στιγμή που χτυπάει με 
τη ρακέτα το μπαλάκι. Ρώτησα 
λοιπόν τον Ρότζερ πώς ακριβώς 
αισθάνεται όταν το πετυχαίνει 
εν κινήσει, με το ιδανικό σημείο 
της ρακέτας του. Ενα τέτοιο ιδα-
νικό σημείο υφίσταται και στην 
ένωση του δοξαριού με τις χορ-

δές του βιολιού. Ο Ρότζερ λοιπόν 
είπε ότι, όταν βρίσκει αυτό το 
ιδανικό σημείο, κάτι που προ-
φανώς συμβαίνει συχνά, είναι 
σαν να κόβει βούτυρο με καυ-
τό μαχαίρι. Συμβαίνει εντελώς 
αβίαστα, χωρίς καμία αντίστα-
ση. Γίνεσαι ένα με τη ρακέτα και 
το μπαλάκι, όπως γίνεσαι ένα με 
το δοξάρι και το βιολί. Επειτα, 
είναι και οι καλλιτεχνικές αρε-
τές του. Ο Ρότζερ προσεγγίζει 
το μπαλάκι με έναν τρόπο που 
νομίζεις ότι είναι αδύνατον να 
το χτυπήσει και έπειτα κάνει 
κάτι που δεν το έχεις ξαναδεί, 
υπεράνθρωπο. Παίρνει ρίσκα, 
γιατί αγαπά αυτό που κάνει και 
είναι περίεργος να δει πού μπο-
ρεί να φτάσει. Τα δίνει όλα, κάθε 
φορά. Και δεν είναι ακριβώς τε-
λειομανής, ποτέ δεν ήταν. Ναι, 
όταν έπαιζε ήταν τέλειος, αλλά 
δεν ήταν αυτός ο σκοπός του. 
Ο σκοπός του ήταν να φέρει τη 
χαρά στο κορτ, κάνοντας κάτι 
αδύνατο. Αυτό πάνω-κάτω οφεί-
λει να κάνει και ένας μουσικός».

Κάλεσμα
Αυτό πάνω-κάτω είναι επίσης 

και το επιχείρημα –το κάλεσμα 
πιο σωστά– της Ανε-Ζοφί Μού-
τερ προς κάποιον που δεν γνω-
ρίζει πολλά από κλασική μου-
σική, αλλά έχει περιέργεια να 
την ακούσει στο Ηρώδειο. «Στην 
Αθήνα έρχομαι με ένα σύνολο 
μουσικών από 14 διαφορετικά 
έθνη», καταλήγει η Γερμανίδα. 
«Είναι νέοι άνθρωποι από όλο 
τον κόσμο, που έχουν το πάθος 
να εκφραστούν και να δώσουν 
χαρά στον ακροατή. Η μουσική 
είναι μια γιορτή της ζωής, της 
κοινότητας, είναι ζωή η ίδια. 
Περιλαμβάνει όλα τα αισθήματα 
για τα οποία είμαστε ικανοί και 
περισσότερα. Ειδικά μια συναυ-
λία στο Ηρώδειο είναι, κατά τη 
γνώμη μου, το πλησιέστερο που 
μπορείς να φτάσεις στον παρά-
δεισο. Είναι ο πιο πνευματικός 
χώρος που γνωρίζω για να παίξει 
κανείς μουσική και πραγματικά, 
δεν βλέπω την ώρα να μοιραστώ 
αυτή τη στιγμή με το κοινό».

Δεν υπάρχει κάτι που να μην μπορεί 
να κάνει το Στραντιβάριους

Mια συναυλία 
στο Ηρώδειο είναι, 
κατά τη γνώμη μου, 
το πλησιέστερο που 
μπορείς να φτάσεις 
στον παράδεισο.

Η Μούτερ με το Στραντιβάριους 
του 1710, το οποίο απέκτησε πριν 
από σαράντα χρόνια.
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Στα άκρα ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Χουάν Ντιέγκο Μπότο
Ερμηνείες: Πενέλοπε Κρουζ, 
Λουίς Τοσάρ, Κρίστιαν Τσέκα

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Με ένα πολύ σοβαρό ζήτημα που 
απασχόλησε αρκετά και την προ-
εκλογική εκστρατεία στην Ελλάδα 
ασχολείται το κοινωνικά φορτι-
σμένο φιλμ του Αργεντίνου Χουάν 
Ντιέγκο Μπότο. Η αφήγησή του 
τοποθετείται στην Ισπανία, εκεί 
όπου οι ιστορίες διαφορετικών αν-
θρώπων διαπλέκονται στο πέρα-
σμα μιας ημέρας. Ενας δικηγόρος 
(Λουίς Τοσάρ) με έντονη κοινωνι-
κή δράση τρέχει από το πρωί μέ-
χρι το βράδυ για τις ανάγκες των 
άλλων, παραμελώντας την έγκυο 
σύζυγό του. Μια μητέρα (Πενέλο-
πε Κρουζ) προσπαθεί απεγνωσμέ-
να να σώσει το σπίτι της, καθώς η 
τράπεζα είναι έτοιμη να πετάξει 
την οικογένειά της στον δρόμο. 
Μια ηλικιωμένη γυναίκα πρόκει-
ται επίσης να χάσει την κατοικία 
της, έχοντας μπει εγγυήτρια για 
λογαριασμό του περιστασιακά ερ-
γαζόμενου γιου της.

Γροθιά στο στομάχι
Το θέμα των πλειστηριασμών 

και των κόκκινων δανείων, που 
έχει πλήξει σκληρά την Ισπανία 
εδώ και χρόνια, παρουσιάζεται 
μέσα από ένα μεγάλης έντασης 
φιλμ, το οποίο μοιάζει με κινη-
ματογραφική γροθιά στο στο-
μάχι. Εδώ δεν υπάρχουν περιθώ-
ρια για ανάλαφρες προσεγγίσεις, 
χιούμορ και πολιτικές ισορροπίες· 
αντιθέτως, έχουμε ωμό κοινωνικό 
ρεαλισμό, ο οποίος σερβίρεται όχι 
τόσο καταγγελτικά όσο με δρα-
ματικό βάρος ικανό να κλονίσει 
ακόμη και τον λιγότερο ευσυγκί-
νητο θεατή.

Ο Χουάν Ντιέγκο Μπότο, από 
την πλευρά του, επιλέγει τους 
γρήγορους ρυθμούς στη σκηνο-

θεσία και στο μοντάζ, καθώς ο 
βασικός χαρακτήρας του δικη-
γόρου τρέχει από μέρος σε μέ-
ρος –όλο δεν προλαβαίνει και 
όλο κάτι καταφέρνει, μέχρι που 
η τύχη του στερεύει– ενώνοντας 
και τους υπόλοιπους χαρακτήρες 
με τις ιστορίες τους. Ο Λουίς Το-
σάρ είναι πραγματικά εξαιρετικός 
στον ρόλο, αποτυπώνοντας την 
αγωνία, το θάρρος, αλλά και τα 
λάθη ενός ανθρώπου που βλέπει 
τον κόσμο μέσα από έναν σχε-

δόν αυτοκαταστροφικό ιδεαλι-
σμό. Από την πλευρά της η Πε-
νέλοπε Κρουζ, η οποία πρέπει 
να πληρώθηκε μόνο ένα ψήγ-
μα του κανονικού κασέ της για 
την ταινία, ενσαρκώνει ιδανικά 
την αποφασισμένη μητέρα που 
θα παλέψει μέχρι τέλους για να 
κρατήσει τη στέγη πάνω από τα 
παιδιά της.

Συνταγή... θρίλερ
Γενικώς, εδώ έχουμε ένα φιλμ 

που θεματικά θυμίζει έντονα τον 
κοινωνικό ρεαλισμό, π.χ., του Κεν 
Λόουτς ή του Καουρισμάκι, σε 
εκτέλεση όμως που προσομοιά-
ζει πολύ περισσότερο με τα περί-
φημα ισπανικά θρίλερ, τα οποία 
έχουν δημιουργήσει «σχολή» –
και μανιέρα– την τελευταία μιά-
μιση δεκαετία. Από την αίθουσα 
βγαίνετε εξαντλημένοι, γεμάτοι 
ωστόσο από σκέψεις και συναι-
σθήματα για όσα συμβαίνουν 
γύρω μας.

Δουλειά: 
η καθημερινότητά μας
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2023)
Δημιουργός: Κάρολαϊν Σου
Εμφανίζεται: Μπαράκ Ομπάμα 

Σε παραγωγή των Μπαράκ και Μι-
σέλ Ομπάμα, η καινούργια σει-
ρά ντοκιμαντέρ του Netflix φι-
λοδοξεί να απεικονίσει μέσα σε 
τέσσερα επεισόδια τη σημερινή 
εργασιακή πραγματικότητα στις 
Ηνωμένες Πολιτείες. 

Την παρουσίαση αναλαμβά-
νει μάλιστα ο ίδιος ο Αμερικανός 
πρώην πρόεδρος, ο οποίος συ-
νομιλεί με τους πρωταγωνιστές, 
ακούει τις ιστορίες τους και κά-
νει τις δικές του παρατηρήσεις. 
Το πρώτο επεισόδιο ξεκινά από 
τα... χαμηλά, τις δουλειές σέρβις: 
ντελίβερι, καμαριέρες, σερβιτό-
ροι, φροντιστές· άνθρωποι που 
παλεύουν κάθε μήνα μετρώντας 
και το τελευταίο δολάριο για να 
τα βγάλουν πέρα.

Επειτα υπάρχει η λεγόμενη 
«μέση», η σύγχρονη μεσαία τά-
ξη των ΗΠΑ, πολύ διαφορετική 
από εκείνη των προηγούμενων 
δεκαετιών, όπως παρατηρεί ο 
ίδιος ο Ομπάμα. Ακολουθούν οι 

«δουλειές των ονείρων»: άνθρω-
ποι που σχεδιάζουν αυτοοδηγού-
μενα οχήματα, ερευνητές γιατροί 
κ.ά. Τέλος, με τον εύγλωττο τίτλο 
«Αφεντικό» κλείνει το τελευταίο 
επεισόδιο. Αυτό που αξίζει να 
παρατηρήσει κανείς, εκτός από 
τους διαφορετικούς χαρακτήρες, 
είναι το χάρισμα του Ομπάμα να 
συνομιλεί με άνεση και ειλικρί-
νεια, ανεξαρτήτως του ποιον έχει 
απέναντί του. Επίσης την οξυ-
δέρκειά του να αντιλαμβάνεται 
τα σύγχρονα προβλήματα και να 
σκέπτεται με τρόπους που μοιά-
ζουν λιγότερο «αμερικάνικοι» για 
τη λύση τους. 

 
Τυχερό αστέρι ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Χιροκάζου Κόρε-Εντα
Ερμηνείες: Σονγκ Κανγκ Χο, 
Ντονγκ Γουόν

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε το τελευταίο φιλμ 
του Ιάπωνα δεξιοτέχνη Χιροκά-
ζου Κόρε-Εντα, ο οποίος αυτή τη 
φορά τοποθετεί την ιστορία του 
στη Νότια Κορέα. Εκεί το συνε-
χιζόμενο πρόβλημα της εγκα-
τάλειψης βρεφών στον δρόμο 

έχει οδηγήσει δημόσιους οργα-
νισμούς να τοποθετούν ειδικές 
προστατευτικές «βρεφοθήκες» 
στις εισόδους τους. Ενας υπάλ-
ληλος μιας τέτοιας εγκατάστασης 
μαζί με έναν χρεωμένο φίλο του 
κλέβουν από εκεί ένα μωρό με 
σκοπό να το πουλήσουν. Σύντο-
μα στο παιχνίδι μπαίνει και η νε-
αρή μητέρα του βρέφους, με τους 
τέσσερίς τους –και στην πορεία 
πέντε– να ξεκινούν ένα παράξε-
νο ταξίδι, έχοντας και τις αστυ-
νομικές αρχές στο κατόπι τους.

Σχεδόν το ίδιο καλή με την 
ιδέα είναι και η εκτέλεση του 
Κόρε-Εντα, ο οποίος δημιουργεί 
αυτό το ιδιότυπο φιλμ δρόμου 
με πρωταγωνιστές δύο (πολύ) 
ερασιτέχνες εμπόρους βρεφών. 
Το εξωφρενικό της κατάστασης 
εξισορροπείται από ένα βαθιά 
ανθρώπινο σενάριο, το οποίο 
οδηγεί μεθοδικά τα συναισθή-
ματα του θεατή προς τη λύτρω-
ση. Σε δεύτερο επίπεδο, αυτό 
που βλέπουμε ξανά –μετά τους 
«Κλέφτες»– είναι το σκαρίφημα 
μιας φαινομενικά ανεπτυγμένης 
κοινωνίας, η οποία ωστόσο φέ-
ρεται με τρομερή σκληρότητα 
στα ίδια τα παιδιά της. 

Σε κάθε νέα εμφάνισή της, η Φι-
λαρμόνια Ορχήστρα Αθηνών επι-
βεβαιώνει ότι συγκαταλέγεται 
πλέον στα καλύτερα συμφωνι-
κά σύνολα της χώρας χάρη στις 
πολύ καλές σολιστικές επιδόσεις 
μεμονωμένων μουσικών και, κυ-
ρίως, χάρη στην ποιότητα του 
σώματος των εγχόρδων. 

Το απέδειξε για ακόμη μία 
φορά στις 24 Απριλίου στην αί-
θουσα «Χρήστος Λαμπράκης» 
υπό τη μουσική διεύθυνση του 
καλλιτεχνικού της διευθυντή Βύ-
ρωνα Φιδετζή σε έργα γαλλικής 
μουσικής. Το πρόγραμμα υπήρ-
ξε ιδιαίτερα απαιτητικό, καθώς 
η γαλλική μουσική προϋποθέ-
τει διαφορετικές ποιότητες από 
τα έγχορδα σε σχέση με αυτές 
που αναμένει κανείς στην κε-
ντροευρωπαϊκή μουσική, δηλα-
δή σε έργα Γερμανών, Αυστρια-
κών και Τσέχων συνθετών, με τα 
οποία είναι κυρίως εξοικειωμένα 
τα μουσικά μας σύνολα. Η διαφά-
νεια του ήχου και η ελαφράδα, 
που αποτελούν βασικό στοιχείο 
αρκετών συνθέσεων του Ντε-
μπισί και του Ραβέλ, είναι χαρα-
κτηριστικά που δεν αποδίδονται 
εύκολα. Προσδιόρισαν όμως τις 
εκτελέσεις της Φιλαρμόνια υπό 

τον Φιδετζή, ειδικά στο πρώτο 
μέρος της βραδιάς, επιτρέποντας 
στις ερμηνείες να ξεχωρίσουν.

Η συναυλία ξεκίνησε με τη 
«Μικρή σουίτα» του Ντεμπισί, 
έργο για πιάνο - τέσσερα χέρια, 
που ενορχηστρώθηκε περίπου εί-
κοσι χρόνια μετά τη σύνθεσή του 
από τον Ανρί Μπισέρ, συνεργάτη 
και φίλο του συνθέτη. Η ευφάντα-
στη αυτή ενορχήστρωση, που δί-
νει σημαντικό ρόλο στο φλάουτο 
και αξιοποιεί τον χαρακτηριστικό 
ήχο του τριγώνου και της άρπας, 
αναδεικνύει ακόμη περισσότε-
ρο την έτσι κι αλλιώς ανάλαφρη, 
ξέγνοιαστη διάθεση της μουσι-
κής. Ακριβώς αυτήν πρόβαλε ο 

Φιδετζής μέσα από τον τρόπο 
με τον οποίο απέδωσε το χαλα-
ρό πνεύμα του έργου. Βοήθησαν 
επίσης οι πολύ καλές σολιστικές 
συνεισφορές. Ομοια απολαυστι-

κή ήταν η σουίτα «Η μάνα μου 
η χήνα» του Ραβέλ, που ακολού-
θησε. Οι πέντε μικρογραφίες που 
την αποτελούν, απέκτησαν κάθε 
μία τη δική της ταυτότητα, πά-

ντα με κυρίαρχα στοιχεία την 
τρυφερότητα και τη διαφάνεια, 
που συμβαδίζουν με τις σκηνές 
από τα παραμύθια που αποδίδει 
η μουσική.

Στο δεύτερο μέρος της βρα-
διάς ακούστηκαν δύο έργα με δι-
αφορετικές απαιτήσεις, όχι μόνον 
επειδή και στα δύο προβλέπεται 
το πιάνο ως σολιστικό όργανο. 

Το συμφωνικό ποίημα «Τα δαι-
μόνια» του Σεζάρ Φρανκ, προ-
γενέστερο των δύο έργων του 
πρώτου μέρους, ανήκει σε δια-
φορετική αισθητική. Καρπός του 
19ου αιώνα σε συνέχεια αρκετών 
ανάλογων έργων, βασίζεται στο 
ομώνυμο ποίημα του Ουγκώ και 
αποδίδει νυχτερινές μυστηριώ-
δεις και υπερφυσικές δυνάμεις. 
Αντίστοιχα, η «Συμφωνία πάνω 
σ’ ένα γαλλικό βουνίσιο τραγού-
δι» για πιάνο και ορχήστρα του 
Βανσέν ντ’ Αντί είναι σύγχρονη 
με το έργο του Φρανκ κι εξίσου 
χαρακτηριστική της θεματολογί-
ας που υπήρξε στο επίκεντρο του 
Ρομαντισμού και της αισθητικής 
που κυριάρχησε στο δεύτερο μι-
σό του 19ου αιώνα. 

Το μέρος του πιάνου απέδω-
σε και στα δύο έργα ο Θοδωρής 
Τζοβανάκης. ∆ιέθετε τη δεξιο-
τεχνία που απαιτεί ιδιαίτερα το 
έργο του Φρανκ και απέφυγε τις 
υπερβολικά ρωμαλέες διατυπώ-
σεις. Κράτησε το πιάνο σε συ-
νεχή διάλογο με την ορχήστρα, 
άλλοτε συμμετέχοντας σε αυτήν 
ως ένα από τα όργανα και άλλο-
τε ερχόμενος στο προσκήνιο ως 
σολίστ, όπως το προβλέπει ο εκά-
στοτε συνθέτης.

Ο Μπαράκ Ομπάμα (επάνω) εμ-
φανίζεται στο ντοκιμαντέρ «∆ου-
λειά: η καθημερινότητά μας». Από 
την άλλη, το «Τυχερό αστέρι» πα-
ρουσιάζει μια σκληρή πραγματι-
κότητα της κατά τα άλλα ακμάζου-
σας νοτιοκορεατικής κοινωνίας.

Ο Μπαράκ Ομπάμα και τα μεροκάματα του τρόμου

Επιτυχημένη συναυλία με έργα γαλλικής μουσικής

Στην αρένα
των κόκκινων
δανείων
Το φιλμ διεισδύει στη μάστιγα

που βασανίζει την ισπανική κοινωνία

Η ποιότητα των εγχόρ-
δων κατατάσσει 
τη Φιλαρμόνια 
στα καλύτερα συμφω-
νικά σύνολα της χώρας.

Το θέμα που προσεγγίζει 
ο σκηνοθέτης δεν αφήνει 
περιθώρια για χιούμορ 
και πολιτικές ισορροπίες· 
αντιθέτως, έχουμε
μια ισχυρή δόση ωμού 
κοινωνικού ρεαλισμού.

Η Πενέλοπε Κρουζ υποδύεται μια μητέρα που προσπαθεί να σώσει το σπίτι της, καθώς η τράπεζα είναι έτοιμη να πετάξει την οικογένειά της στον δρόμο.

Ο Θοδωρής Τζοβανάκης διέθετε τη δεξιοτεχνία και απέφυγε τις υπερβολικά ρωμαλέες διατυπώσεις. 
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Tης ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Τον Φεβρουάριο του 1980 ένα δη-
μοσίευμα στο Art News με τίτλο 
«Η διακριτική χάρη της Λουίζ 
Μπουρζουά» ανέφερε πως η καλ-
λιτέχνις που για καιρό εθεωρείτο 
κάπως «ιδιαίτερη», αποτελούσε 
πλέον μέρος των κυρίαρχων τά-
σεων της αμερικανικής τέχνης. 
Την ίδια χρονιά, η αμερικανι-
κή Vogue φιλοξένησε στις σε-
λίδες της το πορτρέτο της και 
δύο χρόνια αργότερα, τον Νο-
έμβριο του 1982, το ΜοΜΑ δι-
οργάνωνε προς τιμήν της την 
πρώτη αναδρομική έκθεση σε 
γυναίκα δημιουργό.

Στον κατάλογο εκείνης της 
ρετροσπεκτίβας, ο διακεκριμέ-
νος επιμελητής και τεχνοκριτι-
κός Γουίλιαμ Ρούμπιν –τότε δι-
ευθυντής στο τμήμα ζωγραφικής 
και γλυπτικής του μουσείου– σύ-
στηνε την Μπουρζουά ως έναν 
μοναχικό λύκο άλλου μεγέθους, 
ικανό να αναμετρηθεί με τον μύ-
θο του Πόλοκ και του Ντε Κού-
νινγκ. Αυτό σημαίνει πως διέ-
θετε τεράστια δύναμη, τόσο σε 
καλλιτεχνικό όσο και σε προσω-
πικό επίπεδο, συμπέραινε. «Mε 
τη δύναμη της προσωπικότητάς 
της, αποφεύγει τη ρητορική της 
εποχής», ολοκλήρωνε τον πρό-
λογό του.

Η Ντέμπορα Γουάι, που επι-
μελούνταν την έκθεση –και 

που είχε αφιερώσει πέντε χρό-
νια μελετώντας την περίπτωση 
της Μπουρζουά–, συνέχιζε στο 
ίδιο ύφος, λέγοντας πως η Γαλ-
λοαμερικανίδα εικαστικός ήταν 
μια αουτσάιντερ, που κινούνταν 
πάντα στο περιθώριο των εξελί-
ξεων. Είχε στις αποσκευές της 
ένα σώμα δουλειάς εξαιρετικό, 
αλλά εκκεντρικό, που αψηφού-
σε τα ρεύματα, ιδιοσυγκρασιακό, 
για το οποίο αντλούσε έμπνευ-
ση κυρίως από τα τραύματα της 
παιδικής της ηλικίας.

Τι γνώμη είχε γι’ αυτά η 
Μπουρζουά; Γνώριζε τους αφη-
ρημένους εξπρεσιονιστές με 
τους οποίους τη συνέκριναν; 
Είχε εκθέσει πολλές φορές μαζί 
τους σε γκαλερί της Νέας Υόρ-
κης. Γιατί έμενε, λοιπόν, στη 
σκιά, ενώ οι άλλοι χρίζονταν 
από τα media ως προφήτες, που 
μας προετοίμαζαν για έναν νέο 

κόσμο; Η ίδια είχε αποκαλέσει 
κάποτε τον εαυτό της «μαρα-
θωνοδρόμο», υποστηρίζοντας 
πώς ήταν πάντα παρούσα στην 
κούρσα. Υπαινισσόταν πως είχε 
διανύσει και εκείνη την απόστα-
ση που έτρεξαν και οι άλλοι. Και 
ήταν αλήθεια, απλά ο κόσμος 
της τέχνης είχε χάσει το μεγα-
λύτερο μέρος της διαδρομής.

 «Η Μπουρζουά ήταν 70 ετών 
όταν παρουσιάστηκε το σύνολο 
του έργου της στο ΜοΜΑ. Ζού-
σε, βέβαια στην Αμερική από το 

1938. Ηταν, ίσως, βολικό να την 
παρουσιάζουν ως μοναχική δη-
μιουργό. Ποια άλλη εξήγηση θα 
μπορούσε να δικαιολογήσει μια 
τέτοια παράλειψη; Γιατί ο κόσμος 
της τέχνης την είχε αγνοήσει 
για τόσο πολλά χρόνια;» αναρω-
τιέται και η Andreas Kroksnes, 
επιμελήτρια της έκθεσης 
«Louise Bourgeois. Imaginary 

Conversations», που παρουσι-
άζεται αυτήν την περίοδο στο 
Νasjonal Museet στο Οσλο. «∆εν 
ταίριαζε με την εποχή, δεν μπο-
ρούσαν να τη συνδέσουν με κα-
νένα καλλιτεχνικό κίνημα, ήταν 
γυναίκα και, το κυριότερο, φαι-
νόταν να έχει επικεντρωθεί στα 
θέματα της ιδιωτικής της ζωής. 
∆εν την είδαμε επειδή δεν φαι-
νόταν, έμοιαζαν να λένε. Αυτό, 
ωστόσο, ήταν το αφήγημα όχι 
μόνο για την Μπουρζουά, αλλά 
και για πολλές ακόμη ομότεχνές 
της, που οι τεχνοκριτικοί και τα 
μουσεία προσπερνούσαν», εξη-
γεί η κ. Kroksnes.

Αντιπαραβολές   
Η έκθεση που φιλοξενείται 

στον τελευταίο όροφο του εντυ-
πωσιακού μουσείου φέρνει το έρ-
γο της Μπουρζουά σε επαφή με 
τις εμβληματικές φιγούρες της 
ιστορικής αβάν-γκαρντ (Πικάσο, 
Τζιακομέτι, Γκόρκι, Μάαρ), αλλά 
και με νεότερούς της καλλιτέχνες, 
όπως ο Φράνσις Μπέικον, η Λίντα 
Μπένγκλις, η Ναν Γκόλντιν και η 
Ρόζμαρι Τρόκελ, επιχειρώντας να 
δείξει μέσα από αυτήν την αντι-
παραβολή πως ήταν πάντα συ-
ντονισμένη με τις τάσεις και τα 
ερωτήματα του καιρού της.

Ισως, κάποιες φορές να προ-
πορευόταν αλλά φρόντιζε να δι-
ατηρεί πάντα τον διάλογο με την 
εποχή της, ήταν πάντα επίκαιρη.

Ο κόσμος που γνώρισε για πρώτη 
φορά την Μπουρζουά μέσα από 
το ΜοΜΑ, είδε όλο της το έργο 
μεμιάς –τους πίνακες του ’40 και 
του ’50 τα Personages, τα έργα 
από ρητίνη, τις φεμινιστικές γλυ-
πτικές εγκαταστάσεις της– χωρίς, 
ωστόσο, να μπορεί να τα ταυτί-
σει με το ιστορικό και κοινωνικό 
πλαίσιο που τα γέννησε. «Αν δεν 
κοίταζες τις λεζάντες όπου ανα-
γραφόταν ο χρόνος εκτέλεσης 
κάθε έργου, είχες την αίσθηση 
ενός καλλιτέχνη που προσπαθού-
σε να πει όλες τις ιστορίες. ∆εν 
είχε ένα συγκεκριμένο ύφος που 
να το υπηρετεί με συνέπεια και 
αυτό, επίσης, συνέβαλε στην κα-
θυστερημένη αναγνώρισή της. 
Ομως, έχει ενδιαφέρον να δούμε 
πότε υιοθετεί κάθε καλλιτεχνική 
πρακτική. Ξεκινά με ζωγραφική, 
μεταπηδά στη γλυπτική, ενστερ-
νίζεται τις θέσεις του φεμινισμού, 
εμπλέκεται με τον ακτιβισμό, κα-
ταπιάνεται με το νήμα. Κάθε της 
βήμα συνομιλεί με τις επιταγές 
της εποχής της», εξηγεί η επιμε-
λήτρια στην «Κ». 

Εκείνη την περίοδο που «έτρε-
χε» η έκθεση στο ΜοΜΑ, έδειξε 

και κάποια slights που αφορού-
σαν τον παράνομο δεσμό ανά-
μεσα στον πατέρα της και στη 
δασκάλα που είχαν προσλάβει 
για να της διδάξει αγγλικά, τη 
Σάντι. Είναι η εποχή που η βιω-
ματική τέχνη αρχίζει να κερδί-
ζει έδαφος. Η Μπουρζουά χρη-
σιμοποιεί για πρώτη φορά τον 
όρο «παιδική κακοποίηση». «Αυ-
τός ήταν ένας πολύ δυνατός χα-
ρακτηρισμός για να περιγράψει 
μια κατάσταση που ήταν αρκε-
τά συνήθης εκείνη την εποχή. 
Αναμφίβολα, ήταν μια τραυματική 
εμπειρία, αλλά αν με ρωτάς, θε-
ωρώ πως σημαδεύτηκε πολύ πιο 
βαθιά από τα χρόνια που φρόντιζε 
την άρρωστη μητέρα της και την 

έβλεπε να πεθαίνει», υποστηρίζει 
η κυρία Kroksnes. H συγγραφέας 
Σέρι Χάβστεντ, σύζυγος του Πολ 
Οστερ, σημείωνε επίσης σε άρθρο 
της πως αυτή η δημόσια εξομολό-
γηση της Μπουρζουά ήταν τόσο 
προσωπική όσο και έξυπνη, ενώ 
ο Τζέρι Γκοροβόι, βοηθός της καλ-
λιτέχνιδος για πάνω από 30 χρό-
νια, επέμενε πως αυτή η κίνηση 
συνέβαλε στη στενή ανάγνωση 
του έργου της. «∆ιέκρινε την απή-
χηση που είχε αυτή η ιστορία και 
το χρησιμοποίησε. Αρχισε να απο-
καλύπτει πράγματα για τη σχέση 
της με τη μητέρα της, ερμήνευε 
όλο της το έργο υπό το πρίσμα της 
βιογραφίας της. ∆εν δίσταζε όμως 
και να μετονομάσει έργα και να τα 
παρουσιάσει με μια άλλη οπτική, 
δείχνοντας και τι την ενδιέφερε 
κάθε φορά», επισημαίνει η επι-
μελήτρια. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα αυτής της πρακτικής ήταν 
το έργο «Blind leading the Blind» 
(1947-1949) το οποίο συμπεριλαμ-
βάνεται στην έκθεση. Το γλυπτό 
παραπέμπει σε τραπέζι, το οποίο 
εμπνεύστηκε, όπως είχε δηλώσει 
η ίδια, από το τραπέζι που υπήρ-
χε στο πατρικό της. Πολύ συχνά, 

σαν παιδί κρυβόταν από κάτω για 
να κρυφακούσει τους δικούς της. 
Υπάρχουν ωστόσο και ερμηνεί-
ες που συνδέουν το γλυπτό με 
το έργο του στενού της φίλου Λε 
Κορμπιζιέ, ο οποίος τότε εργαζό-
ταν για τα σχέδια του κτιρίου των 
Ηνωμένων Εθνών στη Νέα Υόρ-
κη. Το 1979, παρουσιάζει το ίδιο 
έργο, το βάφει ροζ και το τιτλο-
φορεί «C.O.Y.O.T.E.», ένα ακρωνύ-
μιο για  τη φράση Call Off Your 
Old Tired Ethics, με το οποίο δή-
λωνε τη συμπαράστασή της στο 
αίτημα των σεξεργατριών για την 
αποποινικοποίηση της πορνείας. 
Ανάλογη ήταν και η περίπτωση με 
το διάσημο έργο της από λάτεξ, 
«The Destruction of the Father», 
που επίσης παρουσιάζεται στο 
Οσλο. Ο πρώτος του τίτλος του 
ήταν «Τhe Εvening Meal», όμως 
φαίνεται πως το άλλαξε για να 
συμβαδίζει με την κατάλυση της 
πατριαρχίας για την οποία αγω-
νιζόταν το φεμινιστικό κίνημα. 
Τον όρο φεμινίστρια δεν τον απο-
δέχθηκε ποτέ. Ωστόσο, το έργο 
της ήταν ξεκάθαρο πολιτικό. «∆εν 
ήθελε να την τοποθετούν σε κου-
τιά. Φοβόταν μήπως θεωρηθεί ότι 

το έργο της αφορούσε μια μικρή 
ομάδα κοινού. Ηθελε να το αφήνει 
ανοιχτό», σημειώνει η Κroksnes. 

Κοινωνικά ανήσυχη
Ανεξάρτητα από το τι ήθελε η 

ίδια, το κοινό και οι κριτικοί κα-
τανάλωσαν με βουλιμία τα προ-
σωπικά της δράματα. Χρησιμο-
ποίησαν τα εργαλεία που τους 
έδωσε εκείνη πρώτη, λησμονώ-
ντας άλλες πιθανές ερμηνείες του 
έργου της που σχετίζονταν όχι 
μόνο με ζητήματα τέχνης αλλά 
και με την πραγματικότητα της 
εποχής της. Το «Precious Liquids» 
παρουσιάστηκε για πρώτη φορά 
στην documenta το 1992. Η εγκα-
τάσταση έδειχνε έναν μεταλλικό 
σκελετό κρεβατιού, ένα αντρικό 
παλτό κρεμασμένο και μέσα του 
στην ίδια κρεμάστρα ένα λευκό 
φόρεμα. Υπήρχαν, επίσης, δύο 
λαστιχένιες σφαίρες πάνω από το 
παλτό που παρέπεμπαν σε ανδρι-
κά γεννητικά όργανα και μικρά 
γυάλινα δοχεία. Ολοι επέστρεψαν 
στην ιστορία του πατέρα με τη 
δασκάλα, το κρεβάτι απλά υποδή-
λωνε τι έχει συμβεί μεταξύ τους. 
Η Κroksnes διαφωνεί. «Η εγκα-

τάσταση δεν μιλάει μόνο για σεξ 
αλλά και για αρρώστια και θάνα-
το. Η κλειστοφοβική ατμόσφαιρα 
του “Precious Liquids” θυμίζει 
και θάλαμο εντατικής φροντίδας 
σε νοσοκομείο. Θα μπορούσε να 
παραπέμπει στην άρρωστη μητέ-
ρα της (στην οποία όντως έκοβε 
βεντούζες – τα γυάλινα δοχεία 
θυμίζουν αυτά τα ποτήρια), στον 
θάνατο του γιου της Μισέλ, αλ-
λά και στη μάστιγα του ΑIDS που 
ήδη είχε κλονίσει τον κόσμο της 
τέχνης». Σε ένα σημειωματάριό 
της, η Μπουρζουά γράφει: Πολύ-
τιμα υγρά: ιδρώτας, δάκρυα, μύξα, 
φλέγμα, σάλιο, λιπαντικό αυτοκι-
νήτου, χολή, κρασί, γάλα, πύον, 
σπέρμα, αίμα».  «Είναι τόσο περι-
οριστικό να διαβάζουμε το έργο 
της από μια σκοπιά, να την πα-
ρουσιάζουμε ως μια εύθραυστη, 
ψυχικά ασταθή δημιουργό, ενώ η 
ίδια έδειχνε να είναι τόσο ευφυής, 
κοινωνικά ευαίσθητη, φιλόδοξη, 
παρούσα. Eπαιρνε τις ιστορίες της 
ζωής της και τις μετάλλασσε σε 
κάτι νέο, οικουμενικό».

Εως 06/08, http://www.
nasjonalmuseet.no/.

Μια φεμινίστρια που δεν ήθελε να το λέει δημοσίως

Σε σημειωματάριό της,
η Μπουρζουά γράφει: 
«Πολύτιμα υγρά: 
ιδρώτας, δάκρυα, 
μύξα, φλέγμα, σάλιο, 
λιπαντικό αυτοκινήτου, 
χολή, κρασί, γάλα, πύον, 
σπέρμα, αίμα». 

Η ίδια είχε
αποκαλέσει κάποτε 
τον εαυτό της 
«μαραθωνοδρόμο», 
υποστηρίζοντας
πώς ήταν
πάντα παρούσα
στην κούρσα. 

Ανεξάρτητα από
το τι ήθελε η ίδια,
το κοινό και οι κριτικοί 
κατανάλωσαν
με βουλιμία
τα προσωπικά της 
δράματα.

Η «Αράχνη» της Λουίζ Μπουρζουά (1997).
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Εργα της Λουίζ Μπουρζουά. Η Γαλλοαμερικανίδα καλλιτέχνις ήταν ένας «μοναχικός λύκος», ικανή να αναμετρηθεί με τον μύθο του Πόλοκ και του Ντε Κούνινγκ, όπως είχε γράψει ο Γουίλιαμ Ρούμπιν, διευθυ-
ντής στο τμήμα ζωγραφικής και γλυπτικής του Μουσείου Μοντέρνας Τέχνης της Νέας Υόρκης, με αφορμή την αναδρομική της έκθεση, το 1982.
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Μια έξυπνη, άφοβη Λουίζ Μπουρζουά
Η έκθεση «Louise Bourgeois. Imaginary Conversations» παρουσιάζει την ιστορία της Γαλλοαμερικανίδας εικαστικού



 
Κάρολος Γ’ – Η Στέψη

Ακόμα μία πρωτότυπη εκδοτική προσφορά στον παλμό της εποχής,

κυκλοφορεί την Κυριακή 4 Ιουνίου με την «Καθημερινή».

Η «Καθημερινή της Κυριακής»
σας προσφέρει ένα πλούσιο τεύχος 

αφιερωμένο στο μεγάλο αυτό γεγονός,
που αναπόδραστα σηματοδοτεί μια νέα

εποχή για τον θεσμό της μοναρχίας
στο Ηνωμένο Βασίλειο και για

τη σχέση της με τον κόσμο.
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